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Agenda van de openbare gemeenteraad van
30 mei 2012

De burgemeester van Groningen roept de leden van de gemeenteraad bijeen op:

Datum: woensdag 30 mei 2012
Aanvang: 15:00 (versie 25 mei)
Locatie: Nieuwe raadzaal
Voorzitter: dhr. J.P. Rehwinkel
Griffier: dhr. A.G.M. Dashorst; (050) 3677702
Documenten: Verslag - Besluitenlijst raad 30 mei 2012 (pdf)

Opening

1. Mededelingen en vaststelling agenda

a. Interpellatie van de VVDen het CDA over uitspraken van PvdA-leider Frank de Vries
in een interview in het Dagblad van het Noorden over onder meer de regiotram en
de rol die de provincie volgens hem daarin speelt.
Motie 1) van de Stadspartij ‘Frank de Vries heeft gelijk’, wordt verworpen (voor
Stadspartij) (pdf)

b. Vaststelling verslag van 28 maart 2012.
Verslag raad 28 maart (pdf)

2. GEMEENTEREKENING 2011

a. Gemeenterekening 2011.
GR12.3077360.
Raadsvoorstel inzake gemeente (jaar)rekening 2011 (pdf)

Aangenomen amendement:

Aangenomen moties:
Motie 2) van PvdA, SP, Chr.Unie en D66 ‘Afstemmen wachttijdvoorspellers’
(voor gehele raad). (pdf)
Motie 3) van PvdA, D66 en S&S ‘Verlaging woonlasten 2013 teruggave teveel ge-
ïnde afvalstoffenheffing’ (voor gehele raad, minus Chr.Unie, CDA, GroenLinks
en Stadspartij) (pdf)
Motie 4) van PvdA, CDA, VVD, Chr.Unie en D66 ‘Onderzoek voortgang imple-
mentatie Dafinci’(voor allen, minus GroenLinks en SP). (pdf)
Motie 5) van PvdA en VVD ‘Gebruik van rentederivaten’ (voor allen, minus SP,
GroenLinks en D66). (pdf)
Motie 6) van de PvdA ‘Onderzoek operationele en financiële haalbaarheid van
projecten’ (voor PvdA, PvdD, VVD, D66 en Stadspartij). (pdf)
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Motie 8) van D66, Stadspartij en PvdA ‘Rapportage acuisitie-inspanningen’
(voor allen, minus CDA). (pdf)
Motie 9) van SP, VVD en CDA ‘Uitvoering moties’ (voor allen, minus Groen-
Links en D66). (pdf)
Motie 11) van PvdA, SP, VVD, Chr.Unie, PvdD, CDA en Stadspartij ‘Geen door-
gang eenmalige bezuinigingen 2012 binnen de WMO’ (voor PvdA, VVD, CDA,
PvdD, Chr.Unie en Stadspartij). (pdf)

Verworpen moties:
Motie 7) van de VVD ‘Minder mist rond Meerstad’ (voor VVD, CDA en S&S)
(pdf)
Motie 10) van de Stadspartij ‘Budget persoonlijk re-integratiebudget’ (voor
Stadspartij, VVD, CDA en PvdD). (pdf)

REGULIERE VERGADERING VANAF 20.00 UUR

3. Mondelinge vragen en interpellaties
n.v.t.

4. Initiatiefvoorstellen
n.v.t.

5. Ingekomen stukken

a. Lijst van ingekomen collegebrieven.
(bekrachtiging geheimhouding van brief nr. 17)
Bijlage - Lijst van ingekomen collegebrieven voor raad 30 mei (pdf)

b. Lijst van ingekomen overige stukken.
Lijst van overige ingekomen stukken voor raad 30 mei (pdf)

6. Conformstukken

a. Kredietaanvraag fietspad Noordelijke Ringweg, onderdeel Cortinghborg-Iepenlaan.
GR12.3072957.
Raadsvoorstel - Kredietaanvraag fietspad Noordelijke Ringweg, onderdeel Cor-
tinghborg - lepenlaan (pdf)
Raadsbesluit - Kredietaanvraag fietspad Noordelijke Ringweg, onderdeel Cor-
tinghborg - Iepenlaan. (pdf)

b. Nacalculatie nieuwe huisvesting VMBO in het kader van ’Kennis om te delen’.
GR12.3027474.
Raadsvoorstel - Nacalculatie nieuwe huisvesting VMBO ihkv kennis om te de-
len (pdf)
Raadsbesluit - Nacalculatie nieuwe huisvesting VMBO in het kader van Kennis
om te delen. (pdf)
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c. Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015.
GR12.3049429.
Raadsvoorstel - Nota Maatschappelijke stages 2012-2015 (pdf)
Raadsbesluit - Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015. (pdf)

d. wordt 1-minuut interventie 7c.

e. Projectofferte Sontweggebied Ontwikkelingsvisie Detailhandelskwartier.
GR12.3072902.
Raadsvoorstel - Projectofferte Sontweggebied Ontwikkelingsvisie Detailhan-
delskwartier (pdf)
Raadsbesluit - Projectofferte Sontweggebied Ontwikkelingsvisie Detailhan-
delskwartier. (pdf)

f. Vaststellen Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2012 en de
Verordening op de fractievergoeding 2012.
GR12.3107808
Raadsvoorstel - Vaststellen Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsver-
vangers 2012 en de Verordening op de fractievergoeding 2012 (pdf)
Raadsbesluit - Vaststellen Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsver-
vangers 2012 en de Verordening op de fractievergoeding 2012. (pdf)
Bijlage bij raadsbesluit (pdf)
Bijlage bij raadsbesluit (pdf)

7. 1-minuut interventies

a. Programma van eisen en plan van aanpak Groninger Forum.
GR12.3060800.
Raadsvoorstel - Programma van eisen en Plan van Aanpak Groninger Forum
(pdf)
Raadsbesluit - Programma van eisen en plan van aanpak Groninger Forum.
(pdf)
Motie 13) van de VVD ‘Schiet nu eens op!’ wordt verworpen (voor VVD). (pdf)

b. Aanvraag plankostenkrediet busbaan P+R Europapark-UMCG.
GR12.3072937.
Raadsvoorstel - Aanvraag plankostenkrediet busbaan P+R Europapark - UMCG
(pdf)
Raadsbesluit - Aanvraag plankostenkrediet busbaan P+R Europapark – UMCG.
(pdf)

c. Investering digitale werkplek.
GR12.3039939.
Raadsvoorstel - Investering digitale werkplek (pdf)
Raadsbesluit - Investering digitale werkplek. (pdf)
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Motie 12) van alle fracties ‘Ontwikkelstrategie voor kantoorsoftware’ wordt aan-
genomen (met algemene stemmen). (pdf)

8. Discussiestukken

a. Evaluatie hondenbeleid.
GR12.3007539.
Raadsvoorstel - Evaluatie hondenbeleid (pdf)
Raadsbesluit - Evaluatie hondenbeleid. (pdf)
Motie 14) van PvdD en CDA ‘Poepcontainers’ wordt ingetrokken. (pdf)
Motie 15) van de PvdD ‘Aanlijngebod’ wordt verworpen (voor PvdD en VVD).
(pdf)
Motie 16) van de PvdA ‘Onderzoek hondenpark’ wordt aangenomen (voor allen,
minus CDA, PvdD, SP en S&S). (pdf)
Motie 17) van GroenLinks en PvdA Van hondenpoep naar energie’ wordt aange-
nomen (voor gehele raad). (pdf)
Motie 18) van de Stadspartij ‘Losloopgebieden’ wordt ingetrokken. (pdf)
Motie 19) van de Stadspartij ‘Afvalbakken’ wordt verworpen (voor Stadspartij).
(pdf)
Motie 20) van de Stadspartij ‘Aanlijngebod’ wordt verworpen (voor Stadspartij
en PvdD). (pdf)

b. Evaluatie rekenkamercommissie.
GR12.3074770.
Raadsvoorstel - Evaluatie rekenkamercommissie (pdf)
Raadsbesluit - Evaluatie rekenkamercommissie. (pdf)
Motie 22) van de Stadspartij ‘Budget Rekenkamercommissie’ wordt aangeno-
men (voor allen, minus SP). (pdf)

c. Pilot ambtelijk horen bij bezwaarschriftprocedure SOZAWE
GR12.3065324
Collegebrief - Pilot ambtelijk horen bij bezwaarschriftprocedure SOZAWE (pdf)
Motie 21) van VVD en CDA ‘Onafhankelijke rechtsbescherming’ wordt aange-
nomen (voor allen, minus GroenLinks, Chr.Unie, S&S en D66). (pdf)

Sluiting

Er is geen mogelijkheid in te spreken aangezien alle agendapunten behan-
deld zijn in een eerdere raadscommissie.
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U kunt deze vergadering live volgen via gemeente.groningen.nl/gemeen-
teraad
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BESLUITENLIJST GEMEENTERAAD GRONINGEN 
 

Openbare raadsvergadering woensdag  30 mei 2012,  aanvang 15.00 uur  
Afwezig: dhr. J. Bolhuis (Stadspartij). 

Aanwezig v.a. 17.10 uur: mevr. S. A. Koebrugge (VVD). 

 

 ONDERWERP + VOORSTEL BESLUIT MOTIES/AMENDEMENTEN/STEM

MING 

 

1.  Opening, vaststelling agenda en 

mededelingen 

   

a. Interpellatie van de VVD en het 

CDA over uitspraken van PvdA-

leider Frank de Vries in een 

interview in het Dagblad van het 

Noorden over onder meer de 

regiotram en de rol die de provincie 

volgens hem daarin speelt.  

n.v.t. Motie 1) van de Stadspartij ‘Frank de 

Vries heeft gelijk’, wordt verworpen 

(voor: Stadspartij) 

 

b. Vaststelling verslag van 28 maart 

2012 
vastgesteld   

2.  Gemeenterekening 2011  

  

Vaststelling GEMEENTEREKENING 2011, GR12.3077360 

 

Toezeggingen weth. Dekker: 

n.a.v. motie 2 ‘Afstemmen wachttijdvoorspellers’ (bij verkeerslichten):  

- college zal na de zomer van 2012 een stand van zaken geven. 
n.a.v. motie 3 ‘Teruggave teveel geïnde afvalstoffenheffing’: 

- college geeft na de zomer van 2012 een aantal varianten hoe teruggave gedaan kan worden.  

 

Toezegging weth. De Vries:  

- college zal in juni een rapportage geven over de woningmarktcijfers, hierin wordt  

jongerenhuisvesting meegenomen.  

 

Aangenomen amendement: 

Amendement 1) van SP, Chr.Unie, PvdA en VVD, toevoeging van besluitpunt VI, luidende  ‘de 

reserve Kinderfonds Armoede met een omvang van 854.000 euro volledig beschikbaar te houden’ 

(voor: allen, minus GroenLinks).  

 

Aangenomen moties: 

Motie 2) van PvdA, SP, Chr.Unie en D66 ‘Afstemmen wachttijdvoorspellers’  (voor: gehele raad).  

Motie 3) van PvdA, D66 en S&S ‘Verlaging woonlasten 2013: teruggave teveel geïnde 

afvalstoffenheffing’ (voor: gehele raad, minus Chr.Unie, CDA, GroenLinks en Stadspartij).  

Motie 4) van PvdA, CDA, VVD, Chr.Unie en D66 ‘Onderzoek voortgang implementatie 

Dafinci’(voor: allen, minus GroenLinks en SP).  

Motie 5) van PvdA en VVD ‘Gebruik van rentederivaten’ (voor: allen, minus SP, GroenLinks en 

D66).  

Motie 6) van de PvdA ‘Onderzoek operationele en financiële haalbaarheid van projecten’ (voor: 

PvdA, PvdD, VVD, D66 en Stadspartij).  
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Motie 8) van D66, Stadspartij en PvdA ‘Rapportage acuisitie-inspanningen’ (voor: allen, minus 

CDA).  

Motie 9) van SP, VVD en CDA ‘Uitvoering moties’  (voor: allen, minus GroenLinks en D66). 

Motie 11) van PvdA, SP, VVD, Chr.Unie, PvdD, CDA en Stadspartij ‘Geen doorgang eenmalige 

bezuinigingen 2012 binnen de WMO’ (voor: PvdA, VVD, CDA, PvdD, Chr.Unie en Stadspartij). 

 

Verworpen moties:  

Motie 7) van de VVD ‘Minder mist rond Meerstad’ (voor: VVD, CDA en S&S).  

Motie 10) van de Stadspartij ‘Budget persoonlijk re-integratiebudget’ (voor: Stadspartij, VVD, 

CDA en PvdD).  

 

De GEMEENTEREKENING 2011 wordt vastgesteld met algemene stemmen.  

 

3. Mondelinge vragen en 

interpellaties  

  

 zie 1a   

4. Initiatiefvoorstellen   

 n.v.t.   

5. Ingekomen stukken   

a.  Lijst van ingekomen collegebrieven. 

 
n.v.t. De Raad bekrachtigt geheimhouding van 

de brief onder nr. 17 van de lijst. 

b. 

 

Lijst van overige ingekomen 

stukken. 
n.v.t.    

6. Conformstukken       

a.  Kredietaanvraag fietspad 

Noordelijke Ringweg, onderdeel 

Cortinghborg-Iepenlaan. 

GR12.3072957. 

aangenomen  

b. Nacalculatie nieuwe huisvesting 

VMBO in het kader van ‘Kennis om 

te delen’. GR12.3027474. 

aangenomen   

c.  Nota Maatschappelijke Stages 2012-

2015 GR12.3049429.  
aangenomen  

d. Wordt 1-minuut interventie 7c.    

e. 

 

Projectofferte Sontweggebied 

Ontwikkelingsvisie 

Detailhandelskwartier 

GR12.3072902.  

aangenomen  

f.  Vaststellen 

Rechtspositieverordening raadsleden 

en plaatsvervangers 2012 en de 

Verordening op de fractievergoeding 

2012. GR12.3107808. 

aangenomen   

 

7.  

 

1-minuut interventies  

 

  

a. Programma van eisen en plan van 

aanpak Groninger Forum. 

GR12.3060800. 

 

 

 

(dhr. Jager neemt geen deel aan de 

discussie).  
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aangenomen 

 

Toezeggingen weth. Schroor:  

- college informeert de raad hoe de inhoud 

van de organisatie in de toekomst wordt 

geborgd.  

- college geeft 3x per jaar (o.a. bij 

rekening en begroting) een stand van 

zaken.  

 

Motie 13) van de VVD ‘Schiet nu eens 

op!’ wordt verworpen (voor: VVD).  

 

Tegen: VVD, Stadspartij en PvdD.  

 

b.  Aanvraag plankostenkrediet busbaan 

P+R Europapark-UMCG. 

GR12.3072937. 

 

aangenomen 

 

Met algemene stemmen.  

c.  Investering digitale werkplek. 

GR12.3039939. 

 

 

 

 

 

 

 

aangenomen 

Motie 12) van alle fracties 

‘Ontwikkelstrategie voor 

kantoorsoftware’ wordt aangenomen 

(met algemene stemmen).  

 

Met algemene stemmen.  

 

 

 8.  

 

Discussiestukken   

  

a.  Evaluatie hondenbeleid. 

GR12.3007539. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

aangenomen 

Motie 14) van PvdD en CDA 

‘Poepcontainers’ wordt ingetrokken.  

Motie 15) van de PvdD ‘Aanlijngebod’ 

wordt verworpen (voor: PvdD en VVD). 

Motie 16) van de PvdA ‘Onderzoek 

hondenpark’ wordt aangenomen (voor: 

allen, minus CDA, PvdD, SP en S&S).  

Motie 17) van GroenLinks en PvdA Van 

hondenpoep naar energie’ wordt 

aangenomen (voor: gehele raad).  

Motie 18) van de Stadspartij 

‘Losloopgebieden’  wordt ingetrokken.  

Motie 19) van de Stadspartij 

‘Afvalbakken’ wordt verworpen (voor: 

Stadspartij).  

Motie 20) van de Stadspartij  

‘Aanlijngebod’  wordt verworpen (voor: 

Stadspartij en PvdD).  

 

Tegen: PvdD.  

 

b. Evaluatie rekenkamercommissie. 

GR12.3074770. 

 

 

 

 

Motie 22) van de Stadspartij ‘Budget 

Rekenkamercommissie’ wordt 

aangenomen (voor: allen, minus SP).  
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aangenomen 

 

Met algemene stemmen.  

c. (collegebrief) Pilot ambtelijk horen 

bij bezwaarschriftprocedure 

SOZAWE. GR12.3065324 

 

n.v.t. (mevr. Bloemhoff neemt geen deel aan de 

discussie)  

 

Motie 21) van VVD en CDA 

‘Onafhankelijke rechtsbescherming’ 

wordt aangenomen (voor: allen, minus 

GroenLinks, Chr.Unie, S&S en D66).  
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VERGADERING VAN 28 MAART 2012 
 

Voorzitter:  de heer J.P. Rehwinkel 
 
Aanwezig: de dames C.E. Bloemhoff (PvdA), M. Dekker (PvdA,) E. van Lente (PvdA), S.A. Koebrugge 
(VVD), L.I. van der Vegt (GroenLinks), A. Postma (GroenLinks), A.M.J. Riemersma (Stadspartij), 
G.E.J. Copini-van der Meulen (D66), H. Rademaker (SP), L.R. van Gijlswijk (SP), A.K. Kuik (CDA), 
I.M. Jongman-Mollema (ChristenUnie), R.J.A.M. Krüders (Student en Stad) (t/m agendapunt 2a) en de 
heren A. de Rooij (PvdA), J. Spakman (PvdA), R.O. Martens (PvdA), R. van der Schaaf (PvdA), 
W. Moes (PvdA), A. Rutte (VVD) (m.u.v. agendapunt 8b t/m 8d), J. Evenhuis (VVD), D. Jager (vanaf 

17.45 uur) (VVD), J.M. van Keulen (VVD), M.D. Blom (VVD), W.B. Leemhuis (GroenLinks), 
M.T. Gijsbertsen (GroenLinks), K.S.N. van der Veen (GroenLinks), A. Sijbolts (Stadspartij), J. Bolhuis 
(Stadspartij), R.P. Prummel (Stadspartij), E. Eikenaar (SP), J.P. Dijk (SP), J.H. Luhoff (D66), P.S. de 
Rook (D66), H.J.M. Akkermans (D66), J. Seton (CDA), M. Verhoef (ChristenUnie), J.P.A. van Rooij 
(Student en Stad) (vanaf agendapunt 2b) en G.J. Kelder (Partij voor de Dieren) 
 
Afwezig m.k: de heer Offerman 
 
Griffier: de heer A.G.M. Dashorst 
 
Secretaris: de heer M.A. Ruys 
 
Wethouders: de dames E.M. Pastoor-Meulman (PvdA) (vanaf 20.30 uur), J.A. Visscher (SP) en 
C.T. Dekker (GroenLinks) en de heren F. de Vries (PvdA) (vanaf 18.45 uur) en T. Schroor (D66) 
 

1. Opening en vaststelling verslag 

 
De VOORZITTER: Ik open deze vergadering van de gemeenteraad van Groningen van 28 maart 2012. Er 
is bericht van verhindering binnengekomen van de heer Offerman, wegens ziekte. Wethouder De Vries 
zal vanwege verplichtingen in Den Haag om ongeveer 17.45 uur aanwezig zijn en wethouder Pastoor is, 
vanwege weer andere verplichtingen in Den Haag, rond 20.30 uur hier aanwezig. De heer Jager is er ook 
nog niet, die zal later arriveren; hij is bij dezelfde bijeenkomst als wethouder De Vries. 
Dan deel ik u mee met betrekking tot de agenda dat agendapunt 7a, de atletiekbaan, een conformstuk is 
geworden en nu het nummer 6m draagt, dat agendapunt 7b, de Oosterparkwijk, 8e wordt en dat aan de 
agenda een motie is toegevoegd van de SP en PvdA over de code Verantwoord marktgedrag. Daar hebben 
we inmiddels agendapunt 8f van gemaakt en het voorstel aan u is om de onderwerpen 8b, c en d 
gezamenlijk en dus tegelijk te behandelen. 
Ik heet heel hartelijk welkom: leerlingen van de derde klas van het Praedinius en het Willem Lodewijk 
Gymnasium. Ik vermoed dat ik naar jullie moet kijken. Zij hebben in het kader van hun maatschappelijke 
stage de lokale politiek gevolgd. Iedere fractie uit de raad heeft een paar leerlingen onder de hoede 
genomen, voor zover dat dan nodig was. Leerlingen hebben in de fractievergadering meegedacht en 
-gepraat over onderwerpen die vanavond ook op de agenda staan. Het verslag is binnenkort op Facebook 
te vinden en ze maken daarvoor ook opnames vandaag met hun smartphones, die ik nog niet zie, maar dat 
gaat vast en zeker nog komen. Welkom, leuk dat jullie op die manier van jullie betrokkenheid bij de 
politiek in onze stad blijk geven. 
Dan geef ik het woord aan de heer Prummel van de Stadspartij, want die gaat het een en ander verklaren 
ten aanzien van wat voor ons ligt. De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, dank u wel. Vandaag is het tien jaar geleden dat Fleur 
Woudstra en Geert Spieker voor de Stadspartij in de gemeenteraad van Groningen werden gekozen. 
We hebben als Stadspartij erg plezierig met college en collegeraadsleden samengewerkt. We hebben veel 
van u allen geleerd en we danken u ook voor het vele plezier dat u ons hebt bezorgd in die samenwerking. 
Om de huisvestingsproblemen in de stad Groningen alvast een beetje op te lossen beginnen we bij de 
vogels. U hebt allemaal een huisje gekregen. Hang het op in een boom. Hebt u geen tuin, geef het dan aan 
iemand die een tuin heeft of hang het in een openbaar plantsoen. Hierna zal u nog een voorstel bereiken 
om op even passende wijze ook de vele studenten in de stad te huisvesten. Ik wens u in ieder geval 
allemaal heel veel plezier met de vogelhuisjes. 
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De VOORZITTER: Wij feliciteren u met uw tienjarige aanwezigheid hier in de gemeenteraad en wij 
nemen aan dat dit met instemming van de Partij voor de Dieren is, dat dat is wat u geleerd hebt: 
afstemming. Dank u wel. Ik weet wel waar ik hem neer ga hangen. 
Dan gaan we naar agendapunt 1a. 
 
1.a: Vaststelling van het verslag van 22 februari 2012 
 
De VOORZITTER: Er is een wijziging aan u voorgesteld en ik heb gehoord dat u daarmee kunt 
instemmen: op bladzijde 61 moet ‘dienstverleningsbudget’, ‘duurzaamheidsbudget’ zijn. Met die 
wijziging neem ik aan dat u het verslag wilt vaststellen. 
Dan gaan we naar punt 2. 
 

2. Benoemingen  

 
2.a: Afscheid van mevr. R.J.A.M. Krüders 
 
De VOORZITTER: Wat is het leuk dat ze haar gele blouse daarbij heeft aangetrokken. Dat komt mij 
goed van pas, Rebecca. 
‘Zou ze al een baan hebben?’ Ja, ik weet dat het antwoord er is, maar daarmee is toch de Groningse 
politiek de afgelopen tijd in belangrijke mate bezig geweest. Ja, niet dat we ons niet ook met andere 
onderwerpen bezighielden, je weet nooit hoe het weer in de krant komt. Je moet ook weer zo voorzichtig 
zijn. 
We kunnen je vorderingen gelukkig via Twitter volgen, Rebecca. Je neemt daar, net zoals in je in de raad 
ook niet hebt gedaan, geen blad voor de mond. Of het nu ging om fietsen die gestolen werden, dat waren 
er volgens mij wel een aantal bij elkaar, of een aanval door loslopende rottweilers, ik herinner me ook 
nog koelkasten die door huisgenoten geloof ik, leeggehaald werden. We zijn vrij precies op de hoogte 
gebleven en we zijn gelukkig ook vrij precies op de hoogte wat die baan betreft. 
De meesten van ons weten al dat er ‘witte rook' is, dat je die ook net hebt gehad, dat je de belangen van 
Noord-Nederland gaat behartigen bij het Samenwerkingsverband Noord-Nederland. We feliciteren je daar 
heel erg mee. We vinden het ook heel erg leuk dat je een beetje in de buurt blijft, hoewel we je nu wel én 
met de provincies én met Assen en ook Leeuwarden moeten delen. Je hebt ook verteld dat je daar af en 
toe ook gestationeerd zult zijn. En we weten zeker dat SNN een heel goede keuze heeft gemaakt. 
Je was twee jaar lang het gezicht van de fractie van Student en Stad. Ja, zo snel gaat dat dus toch, want ik 
heb vanmiddag alweer om een andere oma gevraagd, die in dit geval niet wordt meegebracht heb ik 
begrepen. Maar ik zie jouw oma nog zitten, twee jaar geleden. En je was altijd herkenbaar, gelukkig ook 
vandaag, door je gele blouse. Je zette de traditie voort van illustere voorgangers als Finn van Leeuwen en 
Stephan, natuurlijk nog in herinnering, Stephan Antuma. En daarmee heb je aangetoond goed te blijken 
passen in die traditie van raadsleden van Student en Stad die goed zijn voorbereid, met lef durven 
opereren en ook helder en duidelijk hun mening durven geven, ook al stond je soms ook helemaal alleen 
met je opvatting in deze raad. Je had altijd een scherp oog voor de belangen van de studenten in de stad, 
maar je keek, en dat is denk ik ook wel heel erg goed, als ik dat zo tussen de regels door mag vermelden, 
naar de belangen van de hele stad en je had daar aandacht voor. 
Dankzij die gedegen en enthousiaste aanpak heb je toch eigenlijk ook maar heel weinig alleen gestaan, 
heb je veel voor elkaar weten te krijgen. Verschillende voorstellen hebben hier in de afgelopen twee jaar 
een meerderheid weten te krijgen. Het uitbreiden van het fietsparkeren in het stationsgebied, het invoeren 
van traineeships voor pas afgestudeerden, het behoud van de Ramblas op het Kattendiep en een plan voor 
behoud van een bruisende binnenstad tijdens de bouwwerkzaamheden, die inmiddels in volle vaart aan de 
gang zijn. Je was lid van een delegatie die op reis ging, vorig jaar, naar San Carlos, in het kader van het 
jubileum van de stedenbanden, met San Carlos in Nicaragua. Daar houd ik ook persoonlijk heel leuke 
herinneringen aan over, dan maak je elkaar eens even wat uitvoeriger mee. Het was jouw eerste bezoek 
aan een ontwikkelingsland. Het heeft heel veel indruk gemaakt, niet alleen bij jou hoor. Maar ik zie je nog 
in die tuin na de film, dat is ook een heel mooi moment dat mij bijblijft. 
Je keek als raadslid met een kritische blik. Je pleitte voor meer samenwerking bij projecten, betere 
controle op de uitvoering van projecten en het stellen van strenge voorwaarden aan hulp, waar we de 
komende tijd ons voordeel mee kunnen doen. 
Je gaat ons nu dus alweer verlaten. Het is nou eenmaal binnen Student en Stad gebruikelijk dat om de 
twee jaar wordt plaatsgemaakt voor een opvolger. Zo kan de studie ook weer worden afgerond en wordt 
ook de vernieuwing binnen de partij gestimuleerd, dat is iets wat de heer De Rooij zich kennelijk slecht 
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kan voorstellen. Wij danken je heel erg voor je bijdrage aan het bestuur van deze stad. We wensen je heel 
veel succes bij de SNN en we hopen je, maar daar durven we nou ook wel een beetje zeker van te zijn, te 
blijven zien. Hartstikke bedankt voor je rol, de plezierige rol die je hier hebt gespeeld. Dank je wel. 
 
Mevrouw VAN GIJLSWIJK (SP): Mag ik eerst? 
 
De VOORZITTER: Nee, je mag niet eerst, want eerst mag de heer Evenhuis. 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Voorzitter, dank u wel. Voor ik ga zeggen wat ik ga doen nu: allereerst een 
welkom ook aan de ouders en de vrienden. Als de ouders nu even hun handen omhoog steken, dan weten 
wij wie ze zijn. Daar zitten ze dus. Van harte welkom hier. 
Rebecca, vandaag neem jij afscheid. Daar kun je tegen opzien, maar het is natuurlijk vandaag ook een 
bijzondere dag met je nieuwe baan. 
Jij houdt van de politiek en je houdt van de stad. En dan zit je je hier in de raad, midden in stad, eigenlijk 
wel op de beste plek. Je was een opvallend raadslid: altijd kleurrijk gekleed, de burgemeester zei het al, 
en wij op de achterste bankjes zeggen er altijd bij: en ook altijd korte rokjes aan. Je bent een politiek dier. 
Je bent ook een sociaal dier, een doorzetter, betrokken, met tomeloze energie. Je blinkt uit doordat je 
altijd zaken wilt rechtzetten. De sport frisbee past dan ook bij jou. Een groepsport zonder een 
scheidsrechter. Dat kunnen jullie samen wel af. Maar eerst gaan we even terug naar geboortestreek: 
Twente. 
Je bent geboren op 19 oktober 1983 in Almelo. Je kreeg van je ouders, die daar zitten, prachtig namen: 
Rebecca Johanna Antonia Maria, en je groeide op in Wierden. Ik ken dat vrij goed, omdat ik daar ook 
familie had wonen. Daarna ging je in Groningen studeren. Rechten. Je kwam in de U-raad van de 
universiteit en twee jaar geleden kwam je in de gemeenteraad van Groningen. En hier ben je dan een 
markant raadslid. Je bent een generalist, maar toch ook een specialist, vaak fel, mag ik wel zeggen, op de 
inhoud. Grote waardering hebben wij hier in de raad voor jouw daadkracht. Je doet, in deze zaal althans, 
alle portefeuilles en je bent altijd goed voorbereid. Veel ambtenaren hebben jou dus aan de lijn gehad. Je 
kunt trouwens met je vele energie ook altijd de klok 24 uur doorleven. Regelmatig heb je dat ook gedaan, 
soms heel laat uit de kroeg, en nog een paar telefoontjes er achteraan. Je bent dan ook 24 uur per dag te 
bellen. Je hebt de raad veel gegeven, maar jij hebt ook veel geleerd. Niet alleen van de raad, maar ook, 
heb ik gehoord, van het college, met name van Karin Dekker en Frank de Vries. De debatten met de 
wethouder van financiën spraken je altijd aan. Jouw leukste thema was met name het 
weerstandsvermogen bij de gemeente. Jij vindt, en daar ben je vast de enige in: dit moet omhoog. Je 
houdt je dus met alles bezig. Toch springen bepaalde thema's er duidelijk uit: talenten en pas 
afgestudeerden moeten in Groningen blijven. De binnenstad, de burgemeester zei het ook al, moet 
bruisen. Dat mag geld kosten volgens jou. De viering van Koninginnedag, burgemeester, moet voor haar 
de hele dag door kunnen blijven gaan. Het Kattendiep moet een mooie Spaanse Ramblas worden, met 
terrassen. Dit initiatief, mag ik erbij zeggen, kwam uit jullie fractie vroeger vandaan. En de inwoners van 
Groningen moeten veel meer oog krijgen voor de belangen van de studenten, dat weten wij nog niet. 
Rebecca, studenten zijn gewone mensen, net als raadsleden, met hun fouten. Daarover het volgende: twee 
jaar geleden organiseerde de raad een voetbalpoule over de WK-finale Nederland-Spanje. De winnaar zou 
een taart krijgen. Jij won die poule, maar de raadsleden hebben fouten. Jij kreeg, moeten we bekennen, 
deze taart nooit. 
 
Mevrouw VAN GIJLSWIJK (SP): Voorzitter, onder het mom: beter laat dan nooit. Ik wil er wel iets over 
zeggen naar Rebecca.  
 
De heer EVENHUIS (VVD): Dat mag, dan ga ik hier weg. 
 
Mevrouw VAN GIJLSWIJK (SP): Beter laat dan nooit. Ik weet, je vindt kaneel niet lekker, of je bent er 
allergisch voor, dat kan ik me niet meer zo goed herinneren, maar daarom een hartige taart. Met spinazie 
om sterk te blijven, met zongedroogde tomaatjes, een vleugje SP, met feta als verwijzing naar mijn 
favoriete vakantieland Griekenland, en knoflook als dank voor de pittige debatten. Een groepje raadsleden 
hier in ons midden, heeft ooit al eens zo'n zelfde taart mogen proeven. Toch, mevrouw Jongman? En bij 
hen viel hij erg in de smaak, dus ik hoop dat jij er ook van wil genieten. Hij is nog warm. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Dank je wel. 
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De heer EVENHUIS (VVD): Dat heb je zeer goed gedaan. 
Ik ga nou een inkijkje geven in het leven van Rebecca, geboren in Almelo in 1983 en opgegroeid in 
Wierden. Uitstekend raadslid, zei ik al: betrokken, creatief. 
Je blinkt dus uit door een sterke motivatie. We kijken nog even naar deze foto. En jullie zagen het 
waarschijnlijk wel goed. Jij draagt, kijk maar eens, een prachtige piercing. Deze is nu weg. Je was dus aan 
het solliciteren, en je weet nooit hoe iedereen daartegen aankijkt. Je hebt dus nu een baan, de piercing kan 
terugkomen. 
Rebecca, je was een prachtige baby. Je ouders, die hier dus zitten, zijn apetrots. Je ligt dan ook als een 
prinses in de wieg. 
Je was een zeer makkelijk kind. Je laat je ook gemakkelijk vervoeren. In de auto, op de fiets, in de 
kinderwagen. Zelfs in de handtas. Jij wordt een vrolijke kleuter. Je lach is dezelfde zoals wij nu kennen. 
Je bent sportief, kameraadschappelijk en zeer veelzijdig. Je bent zelfs Nederlands kampioen frisbee. Met 
je team ben je zelfs Europees kampioen. Daarmee ben jij de enige Europese kampioen, heb ik laten 
natrekken, die ooit in deze raad heeft gezeten. Bergbeklimmen doe je ook. Met je bergsportteam beklim je 
de bergen in Zwitserland en Frankrijk, zelfs Alpenreuzen. Soms kom je aan het eind van de boomgrens. 
Je stijgt dan tot grote hoogte. Heel soms kan dat een verrassing geven. Een heel grote verrassing, de 
verrassing van je leven. 
 
De VOORZITTER: Ik zei toch, zorg ervoor dat er niet een zodanig misverstand kan zijn over hoe het in 
de krant komt, Jan. Kan je de rest ook even laten zien? 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Ja, Joost weet daar het antwoord op. Motorraces, de TT, stratencircuits: 
motorsport. Suzuki, Kawasaki, Yamaha, Honda. Rebecca, jij rijdt op een Honda, een Honda 750, maar je 
beloofde ons, niet te snel en altijd veilig. 
Voor de raad was jij overal, ook in Nicaragua. De kinderen daar hebben jouw hart gestolen. 
Ook was je interim-voorzitter van de commissie Verkeer en Vervoer. Uiteraard deed je dat ook goed. 
Karin Dekker wilde je best als gespreksleider bij de gemeente hebben. Natuurlijk gaat het leiden van 
forumdiscussies jou, ze kijkt me aan maar ik zit vlak bij jou, ik hoorde je fluisteren, ook zeer goed af. 
Je krijgt in de toekomst vele kansen op functies. Maar voor één functie ben jij misschien ook zeer 
geschikt en wel de volgende. 
Actief als je bent, Rebecca, slurp je het buitenleven op. Hier zien we jou aan het picknicken. Willen jullie 
allemaal eens goed kijken naar de volgende foto? We hebben het goed gezien. En wie het niet goed 
gezien heeft, die helpen dit nu een beetje. Jullie tweeën debatteren heel wat af. Jullie debatteren en praten 
heel veel samen. Wij kunnen het ook niet helpen, maar jullie raakten uiteindelijk zelfs samen in een 
bootje. Betrapt door onze hoffotograaf. 
Rebecca, lobbyist of burgemeester, je hebt daarvoor de persoonlijkheid en waarschijnlijk de kwaliteiten. 
Advocaat of rechter zou ook kunnen. Maar wat we ook niet uitsluiten is het volgende: Rebecca als 
moeder! 
Nou komt Inge Jongman even bij mij. Rebecca, de raad dankt jou zeer voor de collegialiteit en jouw 
inbreng, soms dag en nacht. En Inge overhandigt jou de cadeautjes. Een: bloemen en twee: films. En dat 
zijn er twee. Filmkaartjes moet ik zeggen. Een voor jou en een voor een gastheer. 
 
De VOORZITTER: Rebecca, nou is wel het woord aan jou. 
 
Mevrouw KRÜDERS (Student en Stad): Goh, ja, daar sta je dan. Waarde leden van de raad, collega's, 
burgemeester, wethouders, ambtelijke organisatie, aanwezigen in zaal, vrienden, pap en mam, ik kan het 
me nog als de dag van gisteren herinneren dat ik hier ook stond. De verkiezingen waren geweest, Student 
en Stad had weer een zetel in de raad, het was tijd voor mijn maidenspeech en de eerste keer spreken in 
deze zaal als raadslid vanaf deze plek. Ik kan me nog heel goed herinneren dat ik eigenlijk nog nooit zo 
bang ben geweest om te spreken in het openbaar. Ik had zweethandjes, mijn hart klopte hard in mijn keel. 
Ik weet nog heel goed dat mijn ouders tegenover me zaten en dat hielp niet echt. Op dit moment is dat dus 
twee jaar geleden, maar wat is de tijd snel gegaan en wat is er veel gebeurd. Daarover zo nog wat meer. 
Allereerst in ieder geval hartelijk dank voor de ontzettend mooie woorden van de burgemeester en ook 
van de raadsnestor. Prachtig hoe jullie een samenvatting hebben gegeven en ook hoe jullie mij hebben 
weergegeven zoals jullie dat in jullie eigen woorden en op een bevlogen manier hebben gedaan. 
De kracht van Student en Stad is dat wij elke twee jaar mensen leveren die er met volle overtuiging voor 
gaan. En dat al achttien jaar lang. De kracht is niet om alleen te besturen vanuit een ijzeren toren, maar 
met één been in de raadzaal te staan en met het andere been volop in het studentenleven. Dit 
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gecombineerd met de pragmatische maar consistente lijn is een unieke formule die al jarenlang goed 
werkt. Jullie hebben kennis mogen maken met mijn opvolger in verschillende commissies en ik heb er 
ook al het vertrouwen in dat Jos deze lijn van Student en Stad door zal zetten. 
Ik begon twee jaar geleden met de tekst richting mijn collega’s: We zullen het niet altijd eens zijn. Toch 
hoop ik op een mooie en vruchtbare tijd samen. Ik hoop dat debatten op het scherpst van de snede 
gevoerd worden en op basis van eerlijke argumenten. Ik ben zo vrij geweest om te concluderen dat het 
een mooie en vruchtbare tijd is geweest. Ik kan terugkijken op heel wat successen: fietsenklemmen, 
traineeships, nieuwe impulsen voor jongerenhuisvesting, gratis brandveiligheidschecks, de bruisende 
binnenstad, de financiering hiervoor, het behoud van de Ramblas, financiering voor G-kracht en ga zo 
maar door. Daarnaast heb ik vele debatten met u mogen voeren over uiteenlopende onderwerpen. Ik heb 
me actief ingezet om meer debatten in de raad te krijgen, omdat ik ervan overtuigd ben dat een goed debat 
kan bijdragen aan een betere stad en dat is waar we het allemaal voor doen. 
Het is niet meer aan mij om aan te geven hoe het anders kan, maar wat ik u nog wel mee wil geven is dat 
u te allen tijde kritisch moet blijven en op de inhoud het debat met elkaar moet aangaan, ook als voor de 
zoveelste keer een bepaald standpunt herhaald wordt. 
Het zijn bewogen jaren geweest. De gevolgen van de recessie worden steeds meer zichtbaar, iets wat wij 
als Student en Stad al jaren naar voren brengen. Ik zal niet vooruitlopen op het debat dat u vanmiddag nog 
zult gaan voeren, maar ik wens u veel wijsheid toe bij de keuzes die u moet gaan maken. Het op orde 
hebben van je huishoudboekje, een gezond weerstandsvermogen en een goed risicomanagement 
zijn meer van belang dan ooit. Wat u wel in uw achterhoofd moet houden, is dat bij de keuzes die u gaat 
maken de stad aantrekkelijk moet blijven en dat investeringen in een stad nodig zullen zijn. Want 
Groningen is een prachtige stad met veel kansen en veel potentie, maar we moeten ze wel benutten. 
Ik heb ontzettend genoten van de afgelopen jaren, de stad van binnen en buiten leren kennen en ik heb 
heel veel geleerd. Ik mag hier heel veel mensen dankbaar zijn voor alle ontmoetingen die ik heb gehad. Ik 
wil beginnen, als eerste, met het bedanken van de kiezers. Dank voor het vertrouwen, want zonder dit 
vertrouwen hadden wij hier nu niet gestaan. Dan mijn mederaadsleden, dank voor alle debatten en de 
mooie momenten, zowel in als buiten de raad. We zijn het niet altijd eens, dat hoeft ook niet en dat is ook 
het mooie van politiek. Zo ook dank richting het college, dat in deze tijden geen makkelijke positie heeft. 
Let erop dat u de raad blijft meenemen in al uw overwegingen en keuzes. Dan de ambtelijke organisatie 
en natuurlijk de griffie. Hoe vaak wij jullie niet lastig hebben gevallen en met alle respect ook weer het 
antwoord terugkregen met heel veel precisie. De bodes, goh wat heb ik veel lol met jullie gehad. De 
praatjes, de kopjes thee, de momentjes dat we elkaar tegenkwamen, we hebben echt ontzettend veel 
plezier gehad. En dan mijn vrienden en mijn huisgenootjes. Ik heb niet altijd evenveel tijd voor jullie 
gehad en we hebben heel veel mooie en ook wat minder mooie momenten met elkaar gedeeld. Dank voor 
de vriendschap die ik met jullie mag hebben. De jongens van mijn zo geliefde partij: Vince, Stephan, 
Remco, Roelof, Gert-Jan, alle andere jongens van de steunfractie en vooral ook Jan Bart en Jos, ik heb het 
jullie niet altijd even gemakkelijk gemaakt, maar jongens wat hebben wij een mooie tijd gehad. En wat 
hebben wij veel bijzondere momenten meegemaakt. Zonder jullie had ik dit niet gekund. Als laatste: pap, 
mam, dank jullie wel voor de onvoorwaardelijke steun bij alles wat ik doe. 
Ik heb nog genoeg nieuwe ideeën, maar het is tijd voor een nieuw geluid. Ik heb genoten van alles in deze 
stad en Groningen, ik houd van je. 
 
De VOORZITTER: Dank je wel, Rebecca.  
 
2.b: Installatie van dhr. J.P.A. van Rooij tot raadslid van de gemeente Groningen 
 
De VOORZITTER: Dan ga ik over tot het instellen van een commissie tot onderzoek van de 
geloofsbrieven en daarin zou ik willen benoemen: mevrouw Jongman als voorzitter, de heer Gijsbertsen 
en de heer Van Keulen. Dan schors ik de vergadering voor een heel kort moment. Maar het was niet 
helemaal een verrassing, dus ik denk dat ik de vergadering wel kan heropenen, want u hebt al vast even 
naar de geloofsbrieven gekeken en u hebt voor ons een conclusie die u ons gaat melden. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Voorzitter, de commissie, bestaande uit de genoemde raadsleden, 
heeft de geloofsbrieven van de heer J.P.A. van Rooij voor zijn toelating als lid van de raad onderzocht. 
De commissie heeft de geloofsbrieven in goede orde bevonden en stelt voor de heer J.P.A. van Rooij toe 
te laten als lid van de raad. 
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De VOORZITTER: Dan zou ik grond van het onderzoek van de commissie geloofsbrieven bij u willen 
constateren dat u volgens mij geen belemmeringen ziet om de heer Van Rooij toe te laten tot lid van onze 
gemeenteraad. Dat is niet het geval? Dan is aldus besloten. En dan kan de heer Van Rooij hier naar voren 
komen. En dan mag mevrouw Krüders inderdaad gaan, misschien kan een bode haar even begeleiden? 
Daar is een bode. 
De griffier zou de heer Van Rooij naar voren leiden, althans, hij is inmiddels daar begrijp ik. 
Wilt u gaan staan alstublieft, want de heer Van Rooij gaat zo dadelijk de belofte afleggen. Ik ga de tekst 
voorlezen, mijnheer Van Rooij en ik hoop dat u daarna wilt zeggen: dat verklaar en beloof ik. 
Mijnheer Van Rooij. Ik verklaar dat ik om tot lid van de raad benoemd te worden, rechtstreeks noch 
middellijk, onder welke naam of welk voorwendsel ook, enige gift of gunst heb gegeven of beloofd. Ik 
verklaar en beloof dat ik om iets in dit ambt te doen of te laten rechtstreeks noch middellijk enig geschenk 
of enige belofte heb aangenomen of zal aannemen. Ik beloof dat ik getrouw zal zijn aan de Grondwet, de 
wetten zal nakomen en dat ik mijn plicht als lid van het gemeentebestuur naar eer en geweten zal 
vervullen. 
 
De heer DE ROOIJ (Student en Stad): Dat verklaar en beloof ik. 
 
De VOORZITTER: Dan mag ik u als eerste feliciteren met uw benoeming als lid van de gemeenteraad 
van Groningen. 
 
De heer DE ROOIJ (Student en Stad): Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dat u een heel goede tijd mag hebben. Dat doen we natuurlijk ook met een 
bloemetje.  
Ik schors de vergadering voor een heel kort moment zodat de collega-raadsleden de heer Van Rooij 
kunnen feliciteren en als het om de publieke tribune gaat, verzoek ik u om dat bij het begin van de 
avondpauze te doen. De vergadering is voor een enkel ogenblik geschorst. 
(schorsing 17.11 uur – 17.16 uur) 

 
De VOORZITTER: Mag ik u vragen weer te gaan zitten? 
Ik heropen de vergadering en ben bij agendapunt 2c. 
 
2.c: Benoeming (bij acclamatie) van dhr. J.P.A. van Rooij tot: 
- lid van het audit committee, 
- vervangend lid van het ab van de GR Meerstad, 
- plaatsvervangend voorzitter van de raadscommissie Beheer en Verkeer 
 
De VOORZITTER: Kunt u daarmee akkoord gaan? Ik constateer dat dat bij acclamatie kan. 
 
2.d: Benoeming (bij acclamatie) van dhr. K. v.d. Veen tot lid van de Bezwaarschriftencommissie 
SOZAWE 
 
De VOORZITTER: Volgens mij wilt u ook in dat geval bij acclamatie besluiten. Aldus gebeurd. 
 

3. Mondelinge vragen en interpellaties (n.v.t.) 

 

4. Initiatiefvoorstellen (n.v.t.) 

 

5. Ingekomen stukken 

 

5.a: Lijst met ingekomen collegebrieven en bekrachtiging geheimhouding van een brief. 
 

Nr.  Onderwerp Ontvangen d.d.  Advies/afhandeling  

1. Financiële situatie OV-bureau 22 febr. via cie. B&V 
2.  Parkje Westerhaven 23 febr. via cie B&V 
3. Concretisering bestuursafspraken 

G4/G33-Rijk effectief benutten VVE 
en extra leertijd voor jonge kinderen 

23 febr. via cie. O&W 
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4. Evenementenprogramma Binnenstad 23 febr. via cie. B&V  
5. Evaluatie ecologisch beheer 2011 en 

planning 2012 
23 febr. via cie. B&V 

6. Bouwmogelijkheden in het beschermd 
Stadsgezicht 

23 febr.  via cie. R&W 

7. Intense verbouw 23 febr. via cie. R&W 
8. Stand van zaken aanleg Fietsroutes 

Plus 
23 febr.  via cie. B&V 

9. Langetermijnagenda en lijst moties en 
toezeggingen 

23 febr. via cie. F&V 

10. NK Veldloop voor 
gemeenteambtenaren 2013 

23 febr. via cie. O&W 

11. Uitwerking motie Burgerbetrokkenheid 
bij BORG 

23 febr. via cie. B&V 

12.  Overzicht wijzigingen contracten 
Meerstad 

24 febr. via cie. R&W 

13. Voorbereiding begroting 2013 24 febr. via cie. F&V 
14. Beleidsregels Parkeernormen 2012 27 febr. via cie. B&V 
15. Betaalde dwangsommen 27 febr. via cie. F&V 
16.  Vertrouwelijke brief 29 febr. via cie. B&V 
17. Aanbiedingsbrief – Parkeren op orde 29 febr. via cie. B&V 
18.  Bijensterfte door gifgebruik 1 mrt. via cie. B&V 
19. Boom Effect Analyse Engelse Kamp 1 mrt. via cie. B&V 
20.  Voortgangsbericht uitvoering motie 25 

(alcohol & jongeren) 
1 mrt. via cie. O&W 

21. Stand van zaken toezeggingen en LTA 1 mrt. via cie. O&W 
22. Mosquito 2 mrt. via cie. F&V 
24. Planning evaluatie hondenbeleid 8 mrt. via cie. B&V 
25. Vertrouwelijke brief  15 mrt. via cie. B&V 
26.  Reactie brief dhr. Kamminga d.d. 

4 febr. inzake RegioTram 
15 mrt. via cie. B&V  

27.  Ontwerpbestemmingsplan Reitdiep 
2012 

15 mrt. via cie. R&W  

28. Kiosk Noorderplantsoen 15 mrt. via cie. B&V 
29. Aangepaste Buitendienststelling station 

Zwolle 
15 mrt. via cie. B&V 

30. Eindverslag RAAK 16 mrt.  via cie. O&W 
31. Evaluatie kostprijssystematiek op het 

gebied van zorg en welzijn 
16 mrt. via cie. O&W 

32.  Stand van zaken spoorlijn Groningen-
Heerenveen 

16 mrt. via cie. B&V  

33. Uitvoeringsprogramma Samen Gezond 
in Stad 

16 mrt. via cie. O&W  

34. Reactie op toezeggingen in raadscie. 
W&I 

16 mrt. via cie. W&I 

35. Groene Euroborg 16 mrt. via cie. B&V 
36. Uitvoeringsprogramma handhaving 

Wabo 2012 
16 mrt.  via cie. R&W  

37. 5e Voortgangsrapportage 
bezuinigingen 2011-2014 

16 mrt. via cie. F&V 

38. Toezeggingen raadscommissie 
Onderwijs en Welzijn 7 maart 2012: 
onderhoud atletiekbaan 

21 mrt. betrekken bij agendapunt 7a. 

39. Handhavingsprogramma Stadstoezicht 
2012 

21 mrt. via cie. F&V 

40. Visie zicht op uitvoering werken naar 21 mrt. via cie. W&I 
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vermogen 
41. Bidbook Floriade Groningen 2022 21 mrt. via cie. R&W 
42. Rapport Kijk- en Luisteronderzoek 

OOG 2011 
22 mrt. via cie. F&V 

43. Beheerplan bomen Lewenborg 22 mrt. via cie. B&V 
44. Evaluatie boombeheer 2011 22 mrt. via cie. B&V 
45. Motie commercieel groen 22 mrt. via cie. B&V 
46. Behandeling collegebrief 

‘Voorbereiding begroting 2013’ 
22 mrt. betrekken bij agendapunt 8a. 

47. Toekomst Bestuurlijke Organisatie in 
Groningen 

22 mrt. via cie. F&V 

48. Voorontwerpbestemmingsplan 
Sontwegtracé 

22 mrt. via cie. R&W 

49. Beantwoording vragen raadscommissie 
B&V 

23 mrt. betrekken bij agendapunt 8b. 

50. Bereikbaarheid taxistandplaats 
blinden/slechtzienden 

23 mrt. via cie. B&V 

51. Afhandeling motie gewijzigde WWB 27 mrt. via. cie. W&I 
 
De VOORZITTER: De lijst met ingekomen collegebrieven, waarbij uitdrukkelijk de geheimhouding, 
onder de nummers 16 en 25 op de lijst wordt bekrachtigd. 
 
5.b: Lijst met overige ingekomen stukken 
 

Nr.  Afzender  Ontvangen d.d.  Advies/afhandeling  

1 Brandweer Regio, wijziging Wet 
veiligheidsrisico’s 

21 febr. Tkn 

2 OIKO Credit, Jaarstaat overzicht 
participaties ONF in 2011 

21 febr. Tkn  

3 Buurtgenoten Coendersborg, Bouwplan 
Maatschap Coendersborg 

23 febr. Tkn  

4 Kopie brief van gemeente Doesburg aan 
minister Immigratie en Asiel, Motie 
Meldpunt Midden en Oost-Europeanen 

23 febr. Tkn  

5 Kopie brief van huurdersorganisatie 
Nijestee in 5 Groninger wijken aan 
minister van Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties, ‘Right to buy’, het 
voornemen van het kabinet om 
woningcorporaties 75% van hun bezit te 
koop te laten aanbieden 

27 febr. Tkn  

6 Vereniging Omwonenden Luchthaven 
Eelde: aandeelhouders verder in de fuik 
van GAE 

28 febr.  Tkn  

7 Kopie brief van Nationale Bond van 
Kermisbedrijfhouders-BOVAK aan 
wethouder Dekker, nadenken over 
Grote Markt 

1 mrt. Tkn  

8 Brief van Rekenkamercie, reactie op 
motie onderzoek naar de 
decentralisaties  

2 mrt. via cie. W&I 

9 Ministerie van Onderwijs, Cultuur en 
Wetenschap, Rapport ‘Kwaliteit 
gemeentelijk toezicht kinderopvang’ 

5 mrt. Tkn  

10 Autisme Netwerk, vraag om aandacht  8 mrt. Tkn  
11 Gem. Ombudsman, verslag t.a.v. 

Regeling klokkenluiders gem. 
8 mrt. Tkn  
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Groningen 2010 
12 Dhr. Estevez, duurzaamheid  9 mrt. Tkn  
13 Dhr. Koning, trouwen tegen kostprijs 12 mrt. Ter afhandeling naar college  
14 Dhr. Bos, nut en noodzaak tram 12 mrt. Tkn  
15 Werkgroep Noordoost, brandbrief 

werkgelegenheid Sanquin 
13 mrt. Tkn  

16 Brief burger, voortslepend financieel 
probleem 

13 mrt. Ter afhandeling naar college  

17 Gem. Ombudsman, eindrapport 
klachtonderzoek bij dienst RO/EZ 

13 mrt. Tkn  

18 Gem. Ombudsman, eindrapport 
klachtonderzoek bij RO/EZ en MD 

15 mrt. Tkn  

19 Gem. Ombudsman, eindrapport 
klachtonderzoek bij dienst RO/EZ 

15 mrt. Tkn  

 
De VOORZITTER: Er is een drietal nummers waarvan gevraagd is om ze naar de commissie te geleiden, 
dat is nummer 3 op de b-lijstnummers, de Coendersborg, op verzoek van GroenLinks, Stadspartij en de 
ChristenUnie, naar de commissie Ruimte en Wonen. Nummer 5, huurdersorganisatie Nijestee naar 
Ruimte en Wonen en nummer 7, ombudsman en de klokkenluiders naar Financiën en Veiligheid. 
 
Dan kunnen we, als u verder geen opmerkingen heeft en akkoord kunt gaan met de lijst van ingekomen 
stukken en dat is het geval, naar de conformstukken. 
 

6. Conformstukken 

 
6.a: Brandbeveiligingsverordening 2012 
 
De VOORZITTER: Kunt u daarmee instemmen zoals het is voorgelegd? Dat is het geval. 
 
6.b: Investeringsregeling sport 
 
De VOORZITTER: U kunt besluiten zoals voorgelegd. 
 
6.c: Ophalen investeringskredieten Meerjaren Investeringsplanning (MIP) 2012 
 
De VOORZITTER: Aldus besloten 
 
6.d: Verordening eigen bijdrage maatschappelijke opvang en vrouwenopvang Groningen 2012 
 
De VOORZITTER: Aldus besloten 
 
6.e: Wmo-meerjarenkader 2012-2015 Samen sterk in stad  
 
De VOORZITTER: De Stadspartij, de heer Sijbolts wil een stemverklaring vooraf afleggen. Het woord is 
aan de heer Sijbolts.  
 
De heer SIJBOLTS (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. Wij willen nogmaals onze complimenten 
uitspreken aan het college en aan de betrokken ambtenaren voor het opstellen van dit stuk en wij hopen 
dat de komende jaren de mensen die dat nodig hebben hiermee voldoende worden ondersteund. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kunt u overigens volgens mij, en dat blijkt het geval instemmen met 
wat is voorgelegd. Aldus besloten. 
 
6.f: Slotcalculatie 2011 Overwinningsplein 
 
De VOORZITTER: Aldus besloten. 
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6.g: Voorbereidingsbesluit Industriegebied Eemspoort-Roodehaan 
 
De VOORZITTER: Aldus besloten. 
 
6.h: Vaststelling bestemmingsplan Lewenborg/Ruischerwaard 
 
De VOORZITTER: Aldus besloten. 
 
6.i: Aanpassing van artikel 5.12 van de APVG betreffende het stallen van (brom)fietsen 
 
De VOORZITTER: Aldus besloten. 
 
6.j: Verordening afvoer hemelwater en grondwater 
 
De VOORZITTER: Een stemverklaring van de Stadspartij, de heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Jawel, voorzitter, de Stadspartij had geen behoefte aan nog meer 
beleid op dit moment en dit leek ons enigszins overbodig. Maar met die aantekening mag de raad het 
rustig aannemen. 
 
De VOORZITTER: U bent bezig met uw vogelhuisje, maar bent u voor het overige voor of tegen wat is 
voorgelegd? 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Tegen. 
 
De VOORZITTER: Dan is dat de aantekening en begrijp ik dat voor het overige u kunt instemmen. 
 
6.k: Overheveling middelen Akkoord van Groningen voor organisatie Healthy Ageing Jaar 
 
De VOORZITTER: Aldus besloten. 
 
6.l: Dekking voorbereidingskosten Bereikbaarheid Stad 
 
De VOORZITTER: Aldus besloten. 
 
6.m: Ophalen investeringskrediet renovatie atletiekbaan 2012 
 
De VOORZITTER: Besloten zoals voorgelegd. Dan gaan we naar de 1-minuutinterventies. 
 

7. 1-minuut interventies 

 
7.c: Verordening brug- en havengeld 2012 
 
De VOORZITTER: Wie mag ik daarover het woord geven? Het woord is aan de heer Prummel, 
Stadspartij. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, vervoer over water is bij uitstek duurzaam. Een schip 
vervoert evenveel als tientallen vrachtauto's en dat is een reden voor ons als bestuur van de stad om dat 
vervoer te water ook zoveel mogelijk te bevorderen. En verder wilden wij graag dat ook waterrecreatie in 
de stad een grote vlucht neemt, want dat is goed voor de bestedingen in de stad. Dan is het niet logisch dat 
de openingstijden van de stad niet geharmoniseerd zijn met die van de provincie Groningen. Een 
vaargebied moet een overzichtelijk geheel van synchrone openingstijden van bruggen en sluizen zijn. Om 
dat te bevorderen dient de Stadspartij een motie in. 
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Motie (1): Harmoniseren bedieningstijden bruggen (Stadspartij) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 28 maart 2012, besprekende de 
‘Verordening brug- en havengeld 2012', 
 
Overwegende dat:  

- de doorvaart in de stad deel uitmaakt van de totale doorvaart in de provincie en harmoniseren van 
de bedieningstijden tussen stad en provincie in het belang van de binnenvaart is. 

Verzoekt het college:  
- om de bedieningstijden van de bruggen in de stad te harmoniseren met de bedieningstijden in de 

provincie. 
 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De motie wordt voldoende ondersteund en maakt deel uit van de 
beraadslagingen. Wie wil overigens nog het woord? Niemand? Dan is het woord aan de wethouder. 
Misschien kan de motie worden getoond op het scherm ook. En de wethouder kan op de motie reageren. 
Het woord is aan wethouder Visscher. 
 
Wethouder VISSCHER: Ik wil haar graag eerst even lezen voorzitter, mag dat? Ja, voorzitter, dank u wel. 
Terecht merkte de heer Prummel op dat wij de waterrecreatie moeten koesteren en daar zijn we ook mee 
bezig in de gemeente Groningen. Binnenkort krijgt u van ons het verslag naar aanleiding van wat er 
allemaal gebeurd is op grond van het initiatiefvoorstel van de Partij van de Arbeid over het watertoerisme. 
De beroepsvaart maakt in de meeste gevallen gebruik van de vaarwegen van Rijkswaterstaat of bediend 
door de provincie Groningen, maar in geringe mate van de vaarwegen die wij bedienen. Zouden wij dit nu 
allemaal willen harmoniseren, dan hebben wij ten eerste te maken met verschillende regimes in Drenthe, 
Friesland en Groningen. Het zou ook betekenen dat wij in de gemeente Groningen, in plaats van een 
bezuiniging die wij nu realiseren, want wat we hier met dit voorstel doen is een door u eerder vastgestelde 
bezuiniging realiseren, maar dan zouden wij onszelf op enorme extra kosten jagen. En dat is voor 
ongeveer 1,5 ton ieder jaar, dus structureel. Maar er zou ook nog een heel groot praktisch probleem zijn. 
Want de provincie bedient ook de bruggen in de provincie Groningen in de spitstijd van het wegverkeer 
en als wij dat zouden gaan doen, 's ochtends tussen 7 en 9, of bijvoorbeeld aan het eind van de dag, dan 
zouden wij op de weg een enorm verkeersknelpunt krijgen. Denkt u maar aan de belangrijke 
verkeersknooppunten die wij hebben. Dus dat zou ook praktisch tot echt grote problemen leiden in onze 
stad. En daarom zou ik, voorzitter, willen zeggen dat het geen verstandige wijziging is van wat wij 
hebben voorliggen. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, de wethouder heeft gelijk, er is in de motie geen aandacht 
besteed aan de spitsuren in de stad, de momenten waarop je inderdaad de bruggen niet zou moeten 
openen. Maar als u de motie zo leest dat u die tijden dat de brug niet open kan vanwege de spits in de stad 
buiten beschouwing zou laten, en dat gewoon laten zoals het is, zou het dan niet verstandig zijn om toch 
synchroon met de provincie Groningen te werken? 
 
De VOORZITTER: Wethouder Visscher. 
 
Wethouder VISSCHER: Voorzitter, dat is een ander voorstel dan wat op tafel ligt, maar als u mij toestaat 
kan ik daar wel iets over zeggen, want daarmee zouden we denk ik voor een oplossing kiezen, waarbij het 
probleem en de oplossing niet in de juiste balans zijn. Het zou nog steeds betekenen dat wij voor veel 
meer extra structurele kosten komen te staan en het probleem dat eraan ten grondslag ligt, dat is niet een 
probleem dat die rechtvaardigt, in de ogen van ons college. 
 
De VOORZITTER: Goed, kunnen wij dan overgaan tot besluitvorming? Dat is het geval. Wij gaan eerst 
dadelijk stemmen over de motie. Is er behoefte om een stemverklaring ten aanzien van de motie af te 
leggen? Een stemverklaring vooraf, dat is het geval bij de heer De Rooij. 
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De heer DE ROOIJ (PvdA): Voorzitter, mijn fractie stond in eerste instantie wel sympathiek tegenover 
deze motie, want het is inderdaad wel wat vreemd, op het eerste gezicht, dat die openingstijden niet 
geharmoniseerd zijn. Er worden kosten gemaakt door schippers en die hebben in deze tijden van crisis 
ook wel wat anders. Aan de andere kant, 125.000 euro op jaarbasis is erg veel geld. Het argument van de 
wethouder, je zit ook nog eens met die verkeerstijden, wij doen het niet in spitsverkeer en de provincie 
wel, zijn voor ons argumenten genoeg om deze motie niet te steunen. Ik zou wel het college willen vragen 
om te kijken, Schuttevaar heeft onze brief gekregen: is het mogelijk om met de andere overheden eens te 
kijken of er toch een beetje geharmoniseerd kan worden? Maar zoals het hier verwoord staat, is zij voor 
ons niet acceptabel. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? Mevrouw Jongman. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Ja, voor ons geldt precies hetzelfde. Ik begrijp wat de heer 
Prummel bedoelt, maar volgens mij staat het er niet helemaal goed in, want totaal harmoniseren bedoelt 
de heer Prummel niet, maar een deeltje wel. En voor dat deeltje ben ik eigenlijk wel ervoor, maar dat 
deeltje ‘alles’, daar ben ik niet voor, dus ik kijk even naar de heer Prummel, want dit maakt het voor hem 
lastiger. 
 
De VOORZITTER: Nee, dit kan dus niet meer. We zijn nu bezig met stemverklaringen en dan had u een 
termijn moeten aanvragen. Dat vind ik ook niet zuiver. Er kunnen nu stemverklaringen worden afgelegd. 
Wie wil verder nog een stemverklaring afleggen? Mevrouw Koebrugge. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Dank u wel, voorzitter. Wij zullen de motie steunen, maar dan wel met 
de extra uitleg van de heer Prummel om het zoveel mogelijk te harmoniseren. Dank u wel. 
 
De voorzitter: Anderen? Niet het geval. Dan gaan we stemmen. Is voor iedereen duidelijk waar we over 
gaan stemmen? Wie steunt de motie zoals is voorgelegd? Dat zijn de VVD en de Stadspartij, waarmee de 
motie is verworpen. 
Dan gaan we naar de voorstellen zoals die onder I tot en met V zijn voorgelegd. Wie steunt die 
voorstellen zoals voorgelegd? Dat is de raad minus de Stadspartij, waarmee de voorstellen zijn aanvaard. 
Dan gaan we naar agendapunt 7d. 
 
7.d: Meerjarenplan vervangingsinvesteringen en aanvullend lang cyclisch onderhoud openbare ruimte 
2012-2016 
 
De VOORZITTER: Wie mag ik daarover het woord geven? De heer Moes, PvdA. 
 
De heer MOES (PvdA): Dank u wel voorzitter. We hebben het in de commissie al gedaan, maar ik doe 
het graag opnieuw: complimenten van de PvdA-fractie aan het college, dat de komende vijf jaar een forse 
slag van 23,5 miljoen euro gemaakt wordt om de openbare ruimte op orde te houden. 
Zoals het nu lijkt is voor de periode 2017-2021 ook weer een aanvullend bedrag nodig. Berekend is een 
bedrag van 32,9 miljoen euro. Vraag aan het college: hoe hard is dit bedrag? En hoe gaan we zorgen dat 
het benodigde bedrag dat op dit moment nodig is, er ook daadwerkelijk is? Als we het hebben over 
vanzelfsprekende zaken als wegen, straatverlichting, speeltoestellen, bruggen, maar ook over 
gemeentelijke gebouwen, softwarelicenties en het voertuigenpark, zeg maar alle gemeentelijke 
kapitaalgoederen, dan is onze vraag of er sprake is van voldoende samenhang in de gehanteerde 
systematiek van afschrijven, onderhouden en vervangen. Welke ruimte ziet het college hier nog in voor 
optimalisering? Voor de aanpak van het Herewegspoorviaduct ligt 10 miljoen euro op de plank. Onze 
indruk is dat het bedrag wellicht niet genoeg is om alle kosten te dekken. Hoe groot zijn de financiële 
risico's op dit dossier en hoe gaat het college daarmee om? 
En tot slot: Wij zijn blij dat ook aan het vervangen van speelvoorzieningen is gedacht. Dat is belangrijk 
voor de leefbaarheid in de wijken. Het onderhoud is echter wel een probleem. We vragen ons af of Iederz 
hiervoor ingeschakeld zou kunnen worden en daarover hebben wij een motie. 
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Motie (2): Onderhoud speeltoestellen (PvdA, SP, CDA, CU) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 28 maart 2012, besprekende het 
raadsvoorstel ‘Meerjarenplan vervangingsinvesteringen en aanvullend langcyclisch onderhoud openbare 
ruimte 2012-2016',  
 
Constateert dat: 

- in de (meerjaren-)begroting niet is voorzien in (voldoende) middelen om speeltoestellen in de 
openbare ruimte adequaat te onderhouden; 

- het als gevolg van krimpende budgetten steeds moeilijker wordt mensen met een grote afstand tot 
de arbeidsmarkt aan de slag te krijgen; 

- dit door de bezuinigingen op de sociale werkvoorzieningen in het bijzonder geldt voor mensen 
die werkzaam zijn bij Iederz. 

Overweegt dat:  
- goed onderhouden speeltoestellen wenselijk zijn voor een veilig speelgenot van kinderen; 
- goed onderhouden speeltoestellen positief bijdragen aan de leefbaarheid en de sociale veiligheid 

in de wijken; 
- goed onderhoud maakt dat speeltoestellen langer meegaan en voorkomt dat ze vroegtijdig 

vervangen moeten worden; 
- Iederz onderhoudswerkzaamheden verricht in de openbare ruimte, bijvoorbeeld in de 

groenvoorziening. 
Verzoekt het college: 

- te onderzoeken of het inschakelen van Iederz positief bij kan dragen aan het onderhoud van 
speeltoestellen in de openbare ruimte. 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Voorzitter, ik heb een vraag. 
 
De VOORZITTER: De heer Evenhuis. 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Is het zo dat, op grond van uw stellingname van zojuist, langcyclisch 
onderhoud niet in aanmerking komt voor mogelijke bezuinigingen? 
 
De heer MOES (PvdA): Nee. 
 
De VOORZITTER: Mijnheer heer Moes. De vraag was of het niet zo was, of dat ze niet in aanmerking 
komen. 
 
De heer MOES (PvdA): Het is geen heilig huisje. Natuurlijk is het zo dat er ook in het onderhoud allerlei 
bezuinigingsmogelijkheden zijn. Ik heb ook gevraagd over die 32,9 miljoen euro, hoe hard dat bedrag is. 
Dus ik wil graag weten: welk deel van dat bedrag zit in de sfeer van het ontstaan van gevaar en risico op 
het instorten van bruggen en viaducten, want dan wordt het een ander verhaal, denk ik? 
 
De VOORZITTER: Als er dingen zijn die voor ons allemaal interessant zijn, kunt u misschien uw 
microfoon aanzetten. 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Nou, ik wil het wel zeggen, voorzitter. De PvdA was aanvankelijk 
duidelijk, maar is nou dus zeer onduidelijk. Waarvan akte. 
 
De VOORZITTER: Dan wordt er een motie ingediend. De motie maakt deel uit van de beraadslagingen. 
Anderen nog bij dit agendapunt? Dat is het geval. De heer Van der Veen, GroenLinks. 
 
De heer VAN DER VEEN (GroenLinks): Ja, voorzitter, dank u wel. In het meerjarenprogramma kunnen 
we lezen dat er de afgelopen jaren al op veel plaatsen geluidsreducerend asfalt is toegepast. En dat is voor 
GroenLinks van belang, omdat we ook door middel van het toepassen van stil asfalt werken aan een 
duurzame stad. In het verlengde daarvan willen we het college erop wijzen dat we medio volgend jaar het 
actieplan ‘Weg verkeerslawaai’ gaan behandelen, wat volgt uit het jaarprogramma Duurzaamste stad 
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2010. Voor onze fractie is het van belang dat we op die plekken waar we de komende jaren gehele 
asfaltconstructies gaan vervangen, ook dat actieplan gaan betrekken en dat we ervoor zorgen dat, daar 
waar dat nodig is en effectief en doelmatig kan zijn, ook stil asfalt aanbrengen en dat dat ook binnen dit 
meerjarenplan en dit budget kan worden opgelost. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Voorzitter, een vraag aan GroenLinks. U bepleit om te kijken, als dat gebeurt, 
om dat dan ook aan te leggen. Dat snap ik op zich. Maar in dit stuk werd juist aangegeven dat stil asfalt 
twee keer zo snel slijt en dat je daardoor ook meer geld ter beschikking moet stellen. Bent u daar dan ook 
toe bereid? 
 
De VOORZITTER: De heer Van der Veen. 
 
De heer VAN DER VEEN (GroenLinks): Nou, niet zozeer meer geld. Ik kan me voorstellen dat het 
binnen dit huidige meerjarenplan en budget kan worden opgelost, met name ook omdat we hebben 
gezegd dat duurzaamheid een integraal karakter heeft. Dus het moet binnen alle programmaonderdelen en 
beleidsterreinen van de gemeente terugkomen. Dus ik kan me voorstellen dat het ook een 
verantwoordelijkheid van het college is. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Copini, D66. 
 
Mevrouw COPINI (D66): Ja, dank u wel, voorzitter. We danken de wethouder voor dit heldere voorstel. 
Met dit voorstel zorgt de wethouder ervoor dat we ons onderhoud en de vervanging daarvan op orde 
krijgen. En wat willen we? De kwaliteitsdoelen realiseren, de borgkwaliteitsdoelen, en tevreden Stadjers 
en daar gaat deze wethouder voor. Een pluim. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman, ChristenUnie. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Ja, voorzitter, dank u wel. Ook namens onze fractie: goed dat we 
in het dagelijks onderhoud investeren. Het is nu structureler dan ooit. En de vragen die wij vorig jaar 
gesteld hebben over de openbare verlichting brachten ook aan het licht dat er een aantal zaken qua kabel 
niet goed geregeld is. Dat pikt het college nu voortvarend op en ik denk dat heel veel mensen daar dan 
ook plezier van zullen gaan beleven. Na 2016 is inderdaad nog dekking nodig, maar tot die tijd zie ik toch 
ook wel echt vooruitgang en ik hoop dat we dan ook de nieuwe pot met geld daarvoor vinden. Dank u 
wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Eikenaar, SP. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Ja, dank u, voorzitter. Heel kort: ik vind het een mooi investeringsprogramma 
en goed dat hier zoveel geld voor wordt beschikbaar gesteld, want als er iets is waar de mensen in deze 
stad behoefte aan hebben dan is het wel een goed onderhouden stad met werkende lantaarns, goede 
wegen, enzovoorts, enzovoorts. Dus complimenten, dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Verder nog? Niet het geval? Dan is het woord aan de wethouder Visscher. 
 
Wethouder VISSCHER: Ja, voorzitter, dank u wel. Zoals verschillende fracties hebben verwoord, vinden 
we het belangrijk dat de basis op orde is in de leefomgeving van de mensen die hier wonen en de mensen 
die hier om een andere reden in onze stad verblijven. En wij hebben dat al vele jaren gedaan met het 
reguliere onderhoud. Alleen voor vervangingsinvesteringen en groot onderhoud hebben wij nooit de 
gewoonte gehad om daar al van tevoren geld voor te sparen, ook omdat we natuurlijk zoveel mogelijk 
willen voorkomen dat we geld stil hebben hier in een spaarpot, en de afgelopen decennia was dat een 
beproefde methode. Maar wij komen nu aan het einde van het leven van een heleboel van die 
kunstwerken, zoals ze heten. Het zijn andere kunstwerken dan schilderijen, want in de periode na de 
oorlog, na de wederopbouw, zijn heel veel zaken aangelegd en die eindigen nu hun levensduur. En 
daarom hebben we gedacht: het is goed om nu wat langer vooruit te kijken en de komende tien jaar in 
beeld te brengen. Dus zeg ik ook tegen de fractie van de PvdA, verwoord door de heer Moes: wat is er 
nou de komende jaren echt nodig om te voorkomen dat mensen in het donker komen te zitten? Daar 
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hebben we de afgelopen winter al een voorproefje van gehad en dat was eigenlijk al niet zoals het hoort. 
Daar heeft de ChristenUnie zich ook erg voor beijverd, maar ook om te voorkomen dat op den duur 
kademuren inzakken. Onlangs is dat bij een provinciale kademuur nog gebeurd. Wij willen dat heel graag 
voorkomen. De oeverbeschoeiingen en de wegen, waarvan we natuurlijk normaal het wegdek wel 
vervangen, maar waarvan soms het fundament na enige tientallen jaren echt niet meer goed is en dan 
moet het vervangen worden. We hebben geprobeerd zorgvuldig in beeld te brengen, ook een second 
opinion daarop laten uitvoeren door een extern bureau: wat moet er nu de komende jaren echt vervangen 
worden of aan groot onderhoud onderhevig zijn? En daar hebben we een goede planning bij geprobeerd te 
maken. Het meest urgente eerst. Die openbare verlichting, daar gaan we nu heel erg flink mee aan de slag, 
met nog een paar andere zaken. Zo proberen we dat over de tijd te spreiden. We hebben voor de eerste 
vijf jaar, dus de dingen die echt de eerste vijf jaar moet gebeuren, het geld beschikbaar en ik denk dat dat 
een mooie situatie is, waar je op den duur ook weer verder aan kunt werken. Waar je in latere jaren ook 
weer middelen voor beschikbaar kunt stellen. Hetzelfde geldt voor het Herewegspoorviaduct. We zijn 
bezig, onder leiding van wethouder Dekker, om dat voor te bereiden met andere partners. We hebben al 
een bedrag, we werken aan de verdere voorbereiding van het project, zowel financieel als technisch en 
organisatorisch. 
Het stille asfalt. De vragen van de fractie van GroenLinks: We hebben natuurlijk in onze stad al de 
afgelopen jaren ook stil asfalt aangelegd. Het klopt wat de heer Seton zegt: het werkt na zeven jaar al niet 
meer als stil asfalt, dus je moet het heel vaak vervangen. De levensduur is dus heel kort. Nou, daarom ga 
je er verstandig mee om een kijk je, dat hoor ik ook in de woordvoering de heer Van der Veen, waar het 
zinnig is en waar belangrijk, zo hebben we altijd gewerkt en zo zullen we ook bij nieuwe projecten en 
nieuwe situaties elke keer weer afwegen. Maar, onderdeel van dit programma is: daar waar stil asfalt ligt, 
daar vervangen we het gewoon zoals het hoort, met deze middelen. Dat is onderdeel van dit programma. 
Ten slotte de speelvoorzieningen. Een sympathieke motie in de ogen van ons college. Natuurlijk roep ik 
iedereen op om te zorgen dat mensen aan het werk kunnen bij externe werkgevers, de mensen uit de 
sociale werkvoorziening, dat moet ook bij ons intern. Dat gebeurt eigenlijk ook al heel veel bij de 
speeltoestellen. Maar: een sympathieke motie en het oordeel aan uw raad. Dank u wel voorzitter. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Nog een vraag aan de wethouder. U gaf aan: we gaan in beeld brengen wat er 
nodig is. In de commissie zei u ook: er wordt heel veel tegelijk vervangen, omdat in de jaren zestig veel is 
aangelegd wat nu aan het eind van zijn levensduur komt. Maar het in kaart brengen is nog niet hetzelfde 
als het dekken. Kunt u iets aangeven van de omvang van kosten die op ons afkomen? Mijn beeld is dat 
het wel eens zoveel tegelijk kan zijn, dat we dat niet in een keer kunnen behappen. Zit ik er dan ver naast? 
 
Wethouder VISSCHER: Voorzitter, wij hebben het in beeld gebracht voor de komende tien jaar met de 
geschatte kosten. En daarvan hebben we nu de helft gedekt, voor de eerste vijf jaar. Dat is gelukt nu, en 
daar moeten we nu denk ik op vertrouwen en er ons best voor doen dat het dan straks ook weer voor die 
laatste periode lukt.  
 
De VOORZITTER: De heer Van der Veen. 
 
De heer VAN DER VEEN (GroenLinks): Ja, dank u wel. Kan ik het antwoord van de wethouder zo lezen 
dat op die plekken waar nu conventioneel asfalt ligt dat moet worden vervangen, ook wordt gekeken naar 
stil asfalt als dat doelmatig en effectief is binnen het programma? 
 
Wethouder VISSCHER: Ja, daar kijk je per geval dan naar. Per geval kijken we, dat hebben we ook altijd 
gedaan, naar: moet het in dit geval of niet? Maar je moet er wel heel zorgvuldig naar kijken, want het kost 
veel meer en het is qua materiaalgebruik veel minder duurzaam. Maar we gaan daar zorgvuldig mee om, 
zoals we ook al deden. 
 
De heer VAN DER VEEN (GroenLinks): En u gaat er ook binnen dit programma naar kijken? 
 
Wethouder VISSCHER: Als we ergens stil asfalt aanleggen, dan gaan we dat natuurlijk daarna in het 
reguliere onderhoudsprogramma vervangen. 
 
De VOORZITTER: Oké, wij gaan over, stel ik u voor, tot besluitvorming. 
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Dat betekent dat we eerst over de motie gaan stemmen en daarna over de voorstellen. U ziet de tekst van 
de motie. Wie steunt de motie? Een stemverklaring, de heer Evenhuis. 
 
De heer EVENHUIS (VVD): Voorzitter, wij zullen deze motie steunen op grond van de besluitvorming 
die er wordt gevraagd. Maar we zullen toch wel genuanceerder blijven denken over de constateringen. 
Die zijn niet zo eenduidig als de PvdA formuleert. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Riemersma, Stadspartij. 
 
Mevrouw RIEMERSMA (Stadspartij): Dank u wel, voorzitter. Ook wij zullen deze inderdaad 
sympathieke motie steunen. Onze fractie vindt het ontzettend belangrijk dat werkgelegenheid voor de 
mensen die daar nu momenteel in bedreigd worden behouden blijft. Dus steunen wij. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Van der Veen. 
 
De heer VAN DER VEEN (GroenLinks): Ja, voorzitter, wij kunnen ook deze motie steunen. We zijn wel 
voor dat onderzoek en we zijn benieuwd naar wat de resultaten daarvan zullen zijn, al zijn we niet echt 
per definitie ervoor dat het tot meer kosten gaat leiden. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Goed. Dan gaan we nu dus wel stemmen. Wie steunt de motie zoals is voorgelegd? 
Dat is de volledige raad, waarmee de motie is aangenomen. 
Dan gaan we naar de voorstellen, zoals onder I tot en met V is voorgelegd. Wie steunt de voorstellen 
zoals voorgelegd? Ook de hele raad. Aldus besloten. 
Dan gaan we naar agendapunt 8a. 
 

8. Discussiestukken 

 
8.a: Collegebrief ’Voorbereiding begroting 2013’ d.d. 24 februari 2012 en de aanvullende collegebrief 
van 22 maart 2012. 
 
De VOORZITTER: Dan is nu al de gelegenheid voor de heer Van Rooij om zijn maidenspeech te 
houden. Het woord is aan de heer Van Rooij. 
 
De heer VAN ROOIJ (Student en Stad): Voorzitter, dank u wel. Vier maanden geleden zat ik nog daar, op 
de publieke tribune, tijdens de behandeling van het begrotingsdebat. En nu sta ik hier achter het katheder 
om mijn maidenspeech te houden. Zo zie je maar, er kan best veel gebeuren in een paar maanden. 
Vier maanden geleden heeft een raadsmeerderheid de gemeentebegroting 2012 aangenomen. En nu 
kampen we met een tekort van 210 miljoen euro. Ja, er kan echt veel gebeuren in een paar maanden. En 
eigenlijk toch wel meer dan mij lief is. ‘De begroting is niet in marmer gehouwen’, zo deelde de 
wethouder de commissie Financiën en Veiligheid onlangs mee. Daar heeft Student en Stad alle begrip 
voor. Maar deze begroting lijkt uit ijs gehouwen en met het warme voorjaar mee te smelten. Dat brengt 
ons nu in de zomerse maartmaand te spreken over een tekort van, nogmaals, 110 miljoen euro en daar 
hebben wij minder begrip voor. Voorzitter, de raadsmeerderheid die akkoord ging met de begroting was 
een nipte. Bijna de gehele oppositie koos ervoor tegen te stemmen en zo ook wij. En dat deden wij niet 
zomaar. Het was de eerste keer sinds onze oprichting dat wij tegen een begroting hebben gestemd en wij 
voelden ons genoodzaakt om dat te doen. De begroting bevatte te veel onzekerheden, en volgens ons 
noodzakelijke voorstellen, zoals het niet schrappen van de aanvullende bezuinigingen, werden in de wind 
geslagen. In de ogen van Student en Stad is een toereikend weerstandsvermogen van vitaal belang voor de 
stad. Het weerstandsvermogen is geen doel op zich. Het is een middel, maar het is wel dat middel dat ons 
in staat stelt om bij flinke klappen in de toekomst overeind te blijven. Het op korte termijn op peil 
brengen van het weerstandsvermogen heeft voor ons dan ook absolute prioriteit. 
Voorzitter, we zullen geld moeten vinden om het directe tekort van 33 miljoen euro op te vangen. 
Daarover is denk ik iedereen het wel eens. Maar het zou mij veel waard zijn als ik nu ook van de overige 
fracties hoor dat zij met mij van mening zijn dat ook voor het overige bedrag van 76 miljoen euro, dus 
voor het volledige bedrag van 110 miljoen euro, direct middelen gevonden moeten worden, dit jaar nog. 
Niet een beetje nu en een beetje volgend jaar en een beetje straks in 2014. Want risico's dienen zich ook 
niet aan: een beetje nu en een beetje straks. Dat moet ons als raad toch wel helder voor ogen staan. 
Risico’s doen niet aan sociaal beleid en risico's kijken niet naar of onze schouders sterk genoeg zijn om 
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zware lasten te kunnen dragen. Laten we onszelf niet voor de gek houden en slechts uit gemakzucht het 
weerstandsvermogen gefaseerd aanvullen. Laat ons ook onszelf niet voor de gek houden en de ratio 
verlagen, waarmee we dus kunnen doen alsof we het bedrag volledig aanvullen. Nee, we laten ons ook 
niet voor de gek houden door de afspraak die we met elkaar hebben gemaakt over de methodiek waarmee 
wij kijken naar ons weerstandsvermogen en de hoeveelheid middelen wij willen reserveren voor het 
opvangen van risico's opeens te gaan aanpassen. Die afspraak hebben we niet voor niets gemaakt. 
Voorzitter, in de ogen van Student en Stad moet Groningen een stad zijn die zich klaarmaakt voor de 
toekomst. Groningen moet een stad zijn met een verantwoord financieel beleid, zodat ook de generatie na 
ons kan genieten van deze mooie stad. Het kan pijnlijke consequenties hebben, maar nooit pijnlijker dan 
de consequenties die gemakzuchtige keuzes van nu hebben voor een volgende generatie. 
Voor Student en Stad staan alle bezuinigingsopties open, waarbij we wel continu zullen moeten blijven 
afwegen wat de gevolgen van de bezuinigingen zijn voor toekomstige ontwikkelingen. We zijn bereid 
lastige keuzes te maken en we verwachten niets minder van andere fracties. Voorzitter, hartelijk dank. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Wij feliciteren u met uw maidenspeech en hopen dat u een goede tijd in 
deze raad zult hebben. 
Wie wil verder bij dit onderwerp het woord voeren? De heer Eikenaar, SP-fractie. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Dank u, voorzitter. Flexibele ruimte, het is een verraderlijke term, maar wel 
veel gebruikt deze dagen. Het is de ruimte die je hebt om te bezuinigen voordat je een artikel 12-status 
bereikt, de status waarover het CDA angst uitsprak. Het is alles in je begroting wat je kunt 
wegbezuinigen. Hoe groot die flexibele ruimte precies is weet ik niet, maar het zal ongetwijfeld een hoog 
bedrag zijn. Genoeg om ruim te voorkomen dat Groningen een artikel 12-status zal bereiken. Dat is een 
geruststellende gedachte, of toch niet? Wat mij betreft niet. Flexibele ruimte is namelijk slechts een 
begrotingstechnische term en heeft niets te maken met politiek. Het beschrijft niet wat je politiek 
aanvaardbaar vindt om weg te bezuinigen. Bijzondere bijstand, het rijke culturele leven in de stad, onze 
investeringen in de Wmo, geld dat we in veiligheid steken, en het onderhoud van de wijken, het is 
allemaal flexibele ruimte. Het is allemaal weg te bezuinigen, om een graantje mee in de begroting te 
dichten, en zo te voorkomen dat je een artikel 12-status krijgt. Maar mocht het zover komen, dan heeft de 
Groninger samenleving al lang de artikel 12-status bereikt. Dan is Groningen al lang geen sociale 
gemeente meer, wordt de sociale samenhang afgebroken, worden onze wijken niet meer fatsoenlijk 
onderhouden, is de zorg onder de maat en staat de veiligheid in deze stad onder druk. Dan is de stad 
sociaal en maatschappelijk al lang failliet. Flexibele ruimte, het is politiek dus een volstrekt onbruikbare 
term. Het beschrijft in ieder geval niet wat de SP belangrijk vindt. 
De wethouder zei in de commissie Financiën en Veiligheid dat we er in Groningen helemaal niet zo slecht 
voorstaan. Ja dat klopt, we zijn nog steeds een sociale stad. Waar andere gemeenten keihard ingrijpen in 
het sociaal beleid en de zorg, hebben we dat hier nog weten te voorkomen. Mooi, maar wat had je anders 
verwacht met de SP in het college, zou ik zeggen? Zolang wij een partner zijn in deze coalitie zal dat zo 
blijven. Want, ik kan u verzekeren, wij zijn op het gebied van sociaal beleid niet zo flexibel. Ik neem aan 
dat het college dat met mijn fractie deelt, dat ook het college deze stad sociaal wil houden. Ik neem aan 
dat het college het met mijn fractie eens is, dat het niet gemakkelijk wordt nu de 100 tot 150 miljoen euro 
te vinden. Want waar moeten we dat geld vandaan halen? Het college somt een rijtje mogelijkheden op. 
Ik pak er een aantal uit: de ruimte in het meerjarenbeeld vanaf 2015. Het klinkt mijn fractie niet erg 
aanlokkelijk in de oren. Dat is voorsorteren op toekomstige raadsperiodes. Daarmee maak je de 
verkiezingen over twee jaar wel haast overbodig, want veel te kiezen valt er dan niet meer. Aanvullende 
bezuinigingen, die zijn natuurlijk bespreekbaar, al heb ik u net wel duidelijk gemaakt waar onze grenzen 
liggen. Lastenverhoging, zeker niet aanlokkelijk, laag op ons wensenlijstje, ook niet volstrekt 
onbespreekbaar als het mijn fractie duidelijk wordt dat we daarmee iets overeind houden wat wij van 
levensbelang vinden. Dan de grote projecten. Waarschijnlijk is het onvermijdelijk om daar in te snijden. 
Ik lijk daarover flink van mening te verschillen met de wethouder. ‘Alles staat open’, is de boodschap van 
de wethouder. Alles, maar bij de tram wordt er altijd wel heel sterk benadrukt dat wanneer we daarmee 
stoppen, we een bereikbaarheidsprobleem laten liggen. En begrijp me niet verkeerd, dat is volkomen juist. 
Maar de nadruk die erop wordt gelegd baart me wel zorgen. Waarom wordt diezelfde nadruk niet met 
evenveel kracht gelegd op de problemen die we creëren wanneer we gaan snijden in zorg, sociaal beleid, 
of onderhoud en veiligheid? Eerlijk gezegd denk ik dat wij straks moeten kiezen tussen een 
bereikbaarheidsprobleem en een sociaalmaatschappelijk faillissement. En ik kan u zeggen: voor ons is dat 
niet een heel moeilijke keuze. Dank u wel. 
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De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, de heer Eikenaar heeft een gloedvol betoog over hoe we 
deze problemen moeten oplossen. Hij zei tijdens de begrotingsbehandeling dat er een begroting werd 
behandeld waar hij als links gemeenteraadslid trots op is. Nu, twee maanden verder, de begroting loopt 
twee maanden, zijn de problemen toch niet onaanzienlijk. Hoe beoordeelt hij het ontstaan van deze 
situatie en zijn woorden bij de begrotingsbehandeling? 
 
De VOORZITTER: De heer Eikenaar. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Volgens mij hebben we bij de begrotingsbehandeling een begroting 
vastgesteld waarin een sociaal beleid overeind blijft. Dat is een prestatie, dat kun je constateren. Dat heb 
ik net ook gezegd. Daar ben ik blij mee, daar was ik toen blij mee. Nu zien we toch enorme tekorten op 
ons afkomen. Daar ben ik uiteraard niet blij mee, daar moeten we nu de oplossing voor proberen te 
vinden. En dat zal niet makkelijk worden. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, ik heb met veel plezier geluisterd naar de bijdrage van de 
SP. Maar onderkent de SP ook dat het Groninger Forum behoort tot die projecten waar we nog altijd voor 
of tegen kiezen, op basis van het feit dat daarvoor nog geen steen gelegd is? 
 
De heer EIKENAAR (SP): Maar wel heel veel stenen zijn gesloopt, zou ik u willen meegeven, van de 
gebouwen die er nu staan. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, als er nou eens een mooi alternatief voor het gebruik van 
diezelfde plek komt, dat niet 2,5 miljoen per jaar kost en minder elitair is? 
 
De heer EIKENAAR (SP): Ik weet niet of ik het Forum per se elitair zou moeten noemen. Dat weet ik 
eerlijk gezegd niet. Nee, het Forum is voor mij al een stap te ver. Volgens mij is dat iets waar je moeilijk 
nog wat aan kan doen. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Van Keulen nog een keer. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, ik had net nog een vervolgvraag, maar dat zag u niet. 
Geeft niks, de heer Eikenaar ontdook keurig mijn vraag: hoe beoordeelt u nou het feit dat we in november 
een begroting vaststellen en dat we nu in maart zitten met zulke tekorten? Vindt u wel acceptabel? Vindt 
u dat niet acceptabel, hoe moet ik dit duiden? 
 
De heer EIKENAAR (SP): Dat vind ik vervelend. Is dat ook goed? 
 
De VOORZITTER: Goed, wie kan ik dan het woord geven? De heer Prummel, Stadspartij. Ik kan u 
ondertussen melden dat de heer Jager de vergadering van de raad is binnengekomen. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, nog niet zo heel erg lang geleden zei ik eens tegen een 
groepje kiezers dat het moeilijk oppositie voeren is wanneer het het college zo goed gaat. Ja, dat was zo. 
Het wordt op dit moment gemakkelijker om oppositie te voeren, maar ik had het eerlijk gezegd liever 
moeilijk. Want het gaat op dit moment met de financiën van deze stad helemaal niet goed. En wat er nu 
ook in Den Haag gaat gebeuren, als het kabinet nu valt, worden bezuinigingen uitgesteld en hebben we 
kans dat ze nog hoger uitvallen. Dan is de periode van onzekerheid ook groter. Als het kabinet blijft 
zitten, dan weten wij dat dit kabinet in deze samenleving de rekening voor de crisis die op dit moment in 
Nederland heerst, zal neerleggen bij de zwakste bewoners van Nederland. En dat zijn voor een deel 
bewoners van deze stad, Groningen. Groningen is een heel mooie stad, maar sociaal niet een van de 
sterkste steden in Nederland. 
Wij moeten 110 miljoen euro vinden. Binnenkort zal dat bedrag waarschijnlijk weer oplopen, want 
wethouder Dekker zegt soms heel trots: ‘Ik dien altijd een sluitende begroting in.’ Ja, dat klopt, maar ze 
lijkt een beetje op een figuur in een stripverhaal die over een brug rent die achter haar instort. Op dit 
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moment kan de wethouder nog zo hard lopen dat zij nog steeds vooruitkomt. Maar het moment is daar dat 
die brug wel eens onder haar en onder ons allen zou kunnen instorten. 
We moeten niet vals spelen over de regels voor reservevermogen van de gemeente Groningen. Het zou 
absurd zijn om op dit moment een andere accountant te nemen en dan te zeggen: zie je wel, we hoeven 
helemaal niet zoveel reserves aan te houden. Dat doet een beetje denken aan een zieke patiënt die een 
andere arts zoekt die wat minder streng is in het voorschrijven van een kuur. Maar u weet: zachte 
heelmeesters maken stinkende wonden. 
We moeten voorkomen dat de lastendruk in de gemeente Groningen nog verder stijgt. Wie met kleine 
ondernemers in de stad spreekt, merkt dat de belastingen in Groningen, de parkeerlasten van hun klanten, 
op dit moment al erg hoog zijn. Het mag niet nog verder stijgen. 
We moeten inderdaad voorkomen dat Groningen een artikel 12-gemeente wordt en wanneer wij een 
ongewis avontuur aangaan, zoals de tram, dan zouden we dat zeer wel kunnen worden. We moeten kiezen 
voorzitter, voor mensen, voor de mensen in de stad en niet voor grote technocratische troetelprojecten. En 
ook niet voor een elitair project zoals het Groninger Forum, waarvan vandaag is aangekondigd dat weer 
een bestemming die de binnenstad al had, daarnaar toe zal worden gebracht. Dat Forum is aan de raad 
verkocht met de mededeling: daar komen nieuwe dingen. Daar komt niets nieuws. Daar is al die jaren 
niets nieuws gevonden en voorzitter, het college beseft dat niet, maar de stad is dat spuugzat. 
Zorg, veiligheid, werk en gezondheid: dat moeten de prioriteiten bij de uitgaven van de gemeente zijn. 
We moeten nu de handen vrijhouden voor de integrale regie van de uitgaven in het voorjaarsdebat. 
 
De VOORZITTER: De heer Eikenaar, sorry, ik bedoel de heer Gijsbertsen. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, ik ben het met de heer Prummel eens dat we onze 
voorzieningen en de basisvoorzieningen goed op peil moeten houden. Ziet de heer Prummel ook een 
relatie tussen de economische ontwikkelingen van deze staat en onze capaciteit om het ook op een goede 
manier te doen, ook in de toekomst? 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Die capaciteit, die relatie is er zeker en daarom moeten wij, dat zult u 
ook beseffen wanneer u uw oor te luisteren legt bij het bedrijfsleven, bij de huidige grote projecten 
voorrang geven aan de ontsluiting van de stad, aan de mogelijkheden voor mensen om de stad te bereiken. 
En daarbij hoort bijvoorbeeld de zuidelijke ringweg. Die is wel onder de huidige grote projecten de meest 
belangrijke van de projecten voor welvaart in de stad. 
En verder voorzitter, moeten wij de handen vrijhouden. Ik was overigens blij dat GroenLinks nu even niet 
komt pleiten voor een belastingverhoging waar helemaal niemand in Groningen op zit te wachten. Dank u 
wel. 
Voorzitter, we moeten geld vrijhouden voor de integrale afweging in het voorjaarsdebat. 
 
De VOORZITTER: De heer Gijsbertsen. De heer Prummel, de heer Gijsbertsen. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, u herinnert zich mij nog, wat fijn. Ik interpreteer u 
graag op een beetje positieve wijze.  
Mag ik de woordvoering van de Stadspartij zo lezen dat u de gedachte deelt dat het van belang is om te 
investeren in deze stad om onze sociale voorzieningen op de lange termijn op peil te houden? 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Ja, voorzitter, ik denk niet dat iemand daar commentaar op zou 
hebben. Maar dat is net zoiets als pleiten voor mooi weer, want daar heeft ook iedereen plezier van. Dit is 
een volstrekt lege en politiek gemotiveerde interruptie. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, nu ga ik haast vermoeden dat de heer Prummel in 
staat is om een regendans of iets dergelijks te doen, omdat hij denkt invloed te hebben op het weer. Ik 
denk wel invloed te hebben op de bereikbaarheid en de aantrekkelijkheid van deze stad. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Nou, spreekwoordelijk gezien wacht de stad storm, motregen en ijzel 
wanneer GroenLinks op dit moment zijn plannen zal doorzetten. Dus overdrachtelijk gezien hebben wij 
allemaal invloed op het weer en moeten we vooral niet meegaan in de plannen van uw wethouder en uw 
partij. We moeten zeker de belastingen niet gaan verhogen. Voorzitter, wat we wel moeten doen is onze 
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handen vrijhouden in het voorjaarsdebat. In dat voorjaarsdebat mag de raad integrale afwegingen maken 
en ik ben bang dat het college op dit moment verplichtingen aangaat rond grote projecten, terwijl de raad 
de handen vrij moet houden om af te wegen welke grote projecten wij nu kunnen uitvoeren. 
Daarom dient de Stadspartij een motie in. 
 
Motie (3): Tijdelijke bevriezing sleutelprojecten (Stadspartij) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 28 maart 2012, besprekende de 
collegebrief 'Voorbereiding begroting 2013',  
 
Constaterende dat: 

- er nog geen duidelijkheid is over de bezuinigingen die het Rijk momenteel voorbereidt; 
- de gevolgen van deze bezuinigingen voor de algemene uitkeringen evenmin zeker zijn; 
- er ten opzichte van de begroting 2012 nu al sprake is van forse afwijkingen en tegenvallers; 
- het college rekening houdt met extra benodigde middelen tussen de 100 miljoen en 150 miljoen 

euro; 
- het college aangekondigd heeft in de voorjaarsbrief met dekkingsmogelijkheden te komen; 
- het college in de voorliggende brief vaststelt dat de afwijkingen en onzekerheden groot zijn. 

Overwegende dat:  
- het verstandig is om in deze periode van financiële onzekerheid alle opties open te houden; 
- de raad, gezien alle onzekerheden, hecht aan de mogelijkheid om integrale afwegingen tussen het 

belang en de fasering van sleutelprojecten te kunnen maken. 
Verzoekt het college:  

- om in afwachting van het voorjaarsdebat geen nieuwe onomkeerbare verplichtingen in het kader 
van de sleutelprojecten met derden aan te gaan. 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: De motie maakt deel uit van de beraadslagingen. De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, ik heb eigenlijk aan de heer Prummel dezelfde vraag als 
aan de heer Eikenaar: hoe beoordeelt u nou, dat we in november een begroting vaststellen en dat we in 
februari 33 miljoen euro tekortkomen, en de kleine beetjes? De heer Eikenaars antwoord was, dat heeft u 
gehoord: vervelend. Wat is uw kwalificatie? 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Rampzalig. 
 
De VOORZITTER: De heer Baldew, PvdA. 
 
De heer BALDEW (PvdA): Dank u wel, mijnheer de voorzitter. Mijnheer de voorzitter, donkere wolken 
pakken zich samen boven onze sociaal sterke stad. De economische recessie, de kabinetsbezuinigingen 
laten diepe sporen achter. Naast deze bedreigingen, waar we overigens weinig aan kunnen doen, 
organiseren wij door gebrek aan risicomanagement, rekenfouten en onder andere steeds vertrekkende 
controleurs, onze eigen bedreigingen. Met als gevolg financiële blunders, waardoor miljoenenverliezen, 
die we anders overhielden om te investeren in werk en sociale voorzieningen, zaken die nu door de 
kabinetsbezuinigingen fors onder druk komen te staan. 
Over risicomanagement heb ik genoeg gezegd in de commissie, daar blijf ik bij. Ik heb kennisgenomen 
van de brief van het college. Het college geeft in deze brief aan dat de accountant vindt dat er stappen zijn 
gezet op het gebied van risicomanagement, maar vergeet aan te geven dat dezelfde accountant ook vindt 
dat er van integraal risicomanagement binnen de gemeente Groningen geen sprake is. Hier zit namelijk 
mijn kritiek. Mijnheer de voorzitter, dat het college investeert in kennis op het gebied van 
risicomanagement is duidelijk. Maar na zes jaar zie ik dat deze kennis niet heeft geleid tot een zichtbare 
verandering in houding en gedrag. En als dat wel zo is, waarom al die rekenfouten en financiële blunders 
zoals DaFinci? En als dat wel het geval is, waarom gaat het college bij de bepaling van het 
weerstandsvermogen nog steeds uit van een waarschijnlijkheidsfactor van 90%? Namelijk 90% van alle 
risico's die zich nu voordoen? Hoe langer je stilstaat hierbij, hoe gekker het klinkt. En hoe verhoudt dit 
percentage zich tot goed bestuur? Is risicomanagement de kern van goed bestuur? En komt het niet tot 
uiting in een lagere waarschijnlijkheidsfactor? 
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Voorzitter, graag een antwoord. We moeten oppassen dat we door gebrek aan risicomanagement en een 
irreële waarschijnlijkheidsfactor het weerstandsvermogen onnodig blijven aanvullen en de economie 
ermee kapot sparen. Hier zit wat ons betreft wellicht enige ruimte.  
Mijnheer de voorzitter, kort na de vaststelling van de begroting 2012 zijn we geconfronteerd met een 
groot tekort. Een fors tekort. Zo'n forse begrotingsafwijking zo kort voor de vaststelling van de begroting 
maakt de raad stuurloos. De vraag is: had het college dit kunnen zien aankomen bij de totstandkoming 
van de begroting 2012? Zo nee: is ons begrotingsproces wel voldoende crisis-, recessiebestendig? 
 
De VOORZITTER: De heer Van Rooij. 
 
De heer VAN ROOIJ (Student en Stad): Voorzitter, ik vraag me af, vindt u het niet dubbelzinnig dat u bij 
een stuk, waarbij we constateren dat we 110 miljoen euro tekortkomen, na een paar maanden zegt dat we 
door een gebrek aan risicomanagement onnodig veel geld besparen? 
 
De heer BALDEW (PvdA): Mijnheer Van Rooij, ik zie het weerstandsvermogen als het sluitstuk van het 
proces van risicomanagement, dus dubbelzinnig ben ik niet. 
Waar mijn kritiek ook zit, is, als wij uitgaan van een waarschijnlijkheidsfactor van 90%, dat dus betekent 
dat 90% van de risico's zich op dit moment voordoet en dat vind ik irreëel. Daar zit mijn kritiek. En ik 
vind dat het college meer aan risicomanagement moet doen en of het weerstandsvermogen daardoor 
hoger lager wordt, dat interesseert mij niet zo. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, een vraag aan de heer Baldew. Denkt u dat als het college 
het risicomanagement op orde had gehad, we dan nu niet deze tekorten hadden gezien? 
 
De heer BALDEW (PvdA): Voorzitter, dat is de vraag. Wat ik de afgelopen tijd wel heb zien gebeuren is 
dat wij als raad een beetje in onze rug zijn aangevallen door DaFinci, O2G2, rekenfouten, noem maar op. 
Ik denk dat op het moment dat het college meer aan risicomanagement had gedaan, we dat van tevoren 
zouden zien aankomen en dat we het gesprek met het college zouden kunnen aangaan: hoe beheers je nou 
dit soort risico's? 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Dat interpreteer ik als een ‘ja’. 
 
De heer BALDEW (PvdA): Zou kunnen. Voorzitter, ik wil verdergaan met mijn betoog. Mijnheer de 
voorzitter, we begrijpen niet dat het college in de begroting 2012 de kans op verkoop van aandelen Enexis 
keihard heeft opgenomen om het weerstandsvermogen aan te vullen en het risico van de grondexploitatie 
Meerstad niet heeft kunnen inschatten en dit in mindering heeft gebracht op het weerstandsvermogen. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Ik ben wat verbaasd over de uitspraak van de heer Baldew over de aandelen, 
want in dat debat is dat uitgebreid aan de orde geweest. Kun je dat nu wel of niet zo hard zien? En wij 
hebben gezegd: dat kan niet. En uw fractie heeft gewoon ingestemd met de begroting waar dat wel in zit. 
Hoe moet ik uw kritiek nu dan zien? 
 
De heer BALDEW (PvdA): Voorzitter, ik wil verdergaan met mijn betoog. Wat ik wil duidelijk maken is 
dat aan de ene kant een kans op invloed administratief wel mag, het is een stille reserve, dus een 
verkoper. Er is een koper en verkoper, dat mag. Maar waar mijn kritiek in zit, is het volgende: waarom 
heeft het college niet de risico's van Meerstad adequaat ingeschat en dat in mindering gebracht op het 
weerstandsvermogen? Dan was het college consistent geweest. En waarom vind ik dat? Omdat Meerstad 
tweewekelijks op de agenda stond van het college. Dus in dat perspectief moet je mijn vraagstelling dan 
ook bekijken. Dus, graag zou ik van het college willen weten waarom het college het ene wel heeft 
gedaan en het andere heeft nagelaten. Overigens ben ik het met het college eens dat je Enexis-aandelen 
wel als weerstandsvermogen moet beschouwen. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
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De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, de heer Baldew zei wat over Meerstad. Hoe groot acht u 
de kans dat op het moment dat deze gemeenteraad de begroting vaststelde, dat was 9 november, het 
college helemaal niet op de hoogte was van de ongeveer 50 miljoen euro weerstandsvermogen die op dat 
moment nodig was voor Meerstad? 
 
De heer BALDEW (PvdA): Voorzitter, ik zou een simulatieberekening moeten maken, een statistische 
berekening moeten uitvoeren om de kans te bepalen, daar ga ik niet aan meedoen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, mag ik de heer Baldew helpen? 
 
De heer BALDEW (PvdA): Voorzitter, ik maak mijn verhaal even af. Misschien is dat een antwoord op 
de vraag van de heer Van Keulen. Ik begrijp het gewoon niet, mijnheer Van Keulen, wanneer het college 
tweewekelijks Meerstad op de agenda heeft gehad, hoe deze omissie heeft kunnen ontstaan. En of we 
praten over kansen, of het groot is of klein, laat ik in het midden. Voorzitter, maar graag een antwoord 
van het college. 
Hetzelfde geldt voor afboeking en van bedrijventerrein Westpoort II. We gaan in de begroting uit van een 
overschot van 10 miljoen euro in 2011 die we overpompen naar 2012 en na een paar maanden is het een 
wassen neus. Gecombineerd met een aantal rekenfouten tast dit het imago van het stadsbestuur aan en dat 
is jammer. Mijnheer de voorzitter, we moeten voorkomen dat in een tijd van financiële en economische 
onzekerheden het informatierisico in de begroting toeneemt, waardoor de raad nog op grotere afstand 
komt ten aanzien van zijn kaderstellende taak en controlerende taak. We moeten bij de 
begrotingsvoorstellen de impact van de recessie op de diverse beleidsterrein beter in beeld krijgen. En 
misschien ligt hier ook een antwoord op de vraag die de heer Van Keulen stelt. Daarom dienen wij ook 
met meerdere partijen, onder andere de VVD, een motie in op dit punt. 
 
Motie (4): Een crisisbestendig begrotingsproces (PvdA, GroenLinks, CDA, VVD, Stadspartij, 
ChristenUnie) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 28 maart 2012, besprekende de 
collegebrief ‘Voorbereiding begroting 2013’,  
 
Constateert dat: 

- in de begroting 2012, drie maanden na de vaststelling zich een negatieve afwijking van 
33 miljoen euro voordoet; 

- in deze periode een effect van 76,5 miljoen euro op het benodigde weerstandsvermogen is 
ontstaan; 

- de oorzaak van de meeste van deze tekorten een relatie heeft met de economische crisis en/of 
rijksbezuinigingen; 

- eerder de raad met het college in debat is geweest over de voorspelbaarheid van de tussentijdse 
rapportages en de relatie tussen de voorspelbaarheid hiervan en de begroting; 

- de huidige economische en financiële onzekerheden vragen om extra aandacht voor de 
voorspelbaarheid van de (meerjaren-) begroting. 

Overweegt dat: 
- de (meerjaren)begroting een van de belangrijkste stuurinstrumenten is van de raad; 
- om te kunnen sturen het voor de raad essentieel is dat de (meerjaren-)begroting een reëel beeld 

geeft van de baten en lasten van de ambities in de tijd; 
- het college alles in het werk moet stellen om in deze behoefte van de raad te voorzien; 
- door de crisis en rijksbezuinigingen de betrouwbaarheid en voorspelbaarheid van de 

(meerjaren)begroting onder druk staan;  
- juist in deze tijd de (meerjaren)begroting zoveel mogelijk verheven moet zijn van materiele 

informatierisico's, zodat de politieke afwegingen door de raad zorgvuldig kunnen worden 
gemaakt. 

Verzoekt het college: 
- een voorstel uit te werken met als doel de voorspelbaarheid en betrouwbaarheid van de 

(meerjaren-)begroting op niveau te houden in deze tijd van crisis en rijksbezuinigingen; 
- dit voorstel in mei te agenderen in de raad, zodat de uitkomsten kunnen worden gebruikt bij het 

begrotingsproces 2013; 
- de raad periodiek te informeren over de impact van de economische recessie en 
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kabinetsbeslissingen voor de diverse beleidsvelden en de lopende begroting en de 
meerjarenbegroting. 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De heer BALDEW (PvdA): Mijnheer de voorzitter, de financiële knelpunten voor de stad nemen toe, de 
Partij van de Arbeid staat voor een solide financieel beleid maar ook voor een sociaal sterke stad. En dat 
deze kernwaarden nu door de financiële situatie onder druk komen te staan is niet onlogisch. Maar ook in 
deze bezuinigingsronde wilde PvdA alles op alles zetten om de sociale voorzieningen nu te ontzien en 
voor de toekomst de borgen. En als het gaat om bezuinigingen denken we ook niet meteen aan de lokale 
lastenstijging. We kijken met belangstelling naar het onderzoek van het college naar de financiële en 
operationele uitvoerbaarheid van de grote projecten, om met de kennis van dan de afweging te maken wat 
in het belang is van de stad, op zowel korte als lange termijn. 
 
De voorzitter: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, dank u wel. De SP is heel duidelijk. Als de SP moet kiezen 
tussen een sociale stad en de tram, dan zegt de SP: wij willen de sociale stad in stand houden. Hoe staat 
uw fractie daar in? 
 
De heer BALDEW (PvdA): Voorzitter, wat mijn fractie betreft en daar wil ik verder op ingaan, dus u 
krijgt een antwoord op de vraag die u stelt, u bent net te vroeg. Voor ons staat een sociaal sterke stad 
voorop. 
 
De VOORZITTER: U gaat verder met uw betoog, begrijp ik? 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Ja hoor. 
 
De VOORZITTER: Dan heb ik nog een interruptie voor u van de heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, is de heer Baldew het met mij eens dat 
belastingverhogingen niet als bezuinigingen moeten worden opgevoerd? 
 
De heer BALDEW (PvdA): Het zijn voor mij inkomengenererende maatregelen, dus ik zie ze eigenlijk 
als verlengde. Maar, voorzitter, ik wil verdergaan met mijn betoog en dan kom ik op een antwoord dat 
waarschijnlijk de heer Van Keulen kan bevredigen. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Het komt mij voor dat we hier het grote probleem van de PvdA te 
pakken hebben. 
 
De VOORZITTER: Zullen we dat hier niet in zijn geheel gaan behandelen, mijnheer Prummel? Probeert 
u het even toe te spitsen. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Ja, ik zal het kort zeggen. Dat probleem is: ik bezuinig door jou meer 
te laten betalen. Dat is een politieke houding die niet past. 
 
De VOORZITTER: De heer Baldew. 
 
De heer BALDEW (PvdA): De geest van mijn betoog is, je kunt op verschillende manieren aan inkomens 
komen, door aan de ene kant de bezuinigingen, aan de andere kant kun je ook lasten verhogen. En op dit 
moment, met de kennis van nu, mijnheer Prummel, zie ik dat laatste niet gebeuren. 
Voorzitter, ik wil verdergaan met mijn betoog. Voor ons staat een sociaal sterke stad voorop. En daar 
horen ook investeringen bij die de stad helpen de economie te versterken, werkgelegenheid creëren en 
hiermee de sociale setting en leefbaarheid van de stad borgen. 
Mijnheer de voorzitter, we komen in het voorjaarsdebat hier uitvoerig op terug, op de keuzes die we 
maken en waarop we gaan bezuinigen en waar we eventueel als het niet anders kan ook de lasten gaan 
verhogen. We denken er niet aan, maar you never know.  
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Mijnheer de voorzitter, de recessie en de kabinetsbezuinigingen kunnen ook kansen bieden. Ik zou 
zeggen: let’s not waste a good crisis. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton, CDA-fractie. 
 
De heer SETON (CDA): Voorzitter, dank u wel. Dit debat staat niet op zich. We hebben, als het ging om 
de grote projecten, de voorjaarsbrieven of begrotingen, vaak gesproken over de vraag hoe we er financieel 
voorstaan, hoe we omgaan met de recessie en met tekorten. En vandaag is dat niet anders. En in al die 
debatten zit een soort rode lijn, wat ons betreft een gevoel van groeiend ongemak en groeiende 
ontevredenheid. Het eerste voorbeeld is de Forumdiscussie, waar wij van het begin af aan hebben gezegd 
dat de financiën op orde moeten zijn. Dat is ook meermalen toegezegd. En u weet nog dat ik in januari 
2010 samen met D66 mijn zorgen geuit heb over het geld en onze vraag was: komt dit wel goed? Het 
antwoord van het college dat het wel goed zou komen was voldoende voor D66, maar niet voor ons. Mij 
werd verweten te vroeg te zijn. In juni zou het geregeld zijn. Maar dat was niet zo, toen niet en nu niet, 
want een ‘taakstellende optimalisatie’ is gewoon een eufemisme voor een tekort. Deze gang van zaken 
gaf ons geen vertrouwen. Tweede voorbeeld: Meerstad. Ook daar is mijn fractie heel lang meegegaan met 
de voorstellen van het college. We zagen en zien de stekker eruit trekken niet als optie. Maar waar je dan 
wel op uitkomt, moet solide en toekomstbestendig zijn, zodat je er letterlijk en figuurlijk op voort kunt 
bouwen. In de commissie en in de raad hebben we aangegeven waar onze twijfels lagen, namelijk nog 
steeds een te zonnige inschatting van de toekomst. Daar kwam nauwelijks tot geen antwoord op en dat 
gaf ons geen vertrouwen. 
Een derde voorbeeld is het meest urgente: een begroting van 2012. Midden in de recessie, als het er echt 
op aankomt, met een begroting komen die keuzes uitstelt en afhankelijk is gemaakt van een wankelende 
aandelenconstructie. Dat gaf ons geen vertrouwen. We hebben vanwege het geld tegen het Forum 
gestemd, we hebben uiteindelijk tegen het voorstel van Meerstad gestemd en we hebben voor het eerst 
sinds mensenheugenis tegen een begroting gestemd. Dan kun je je afvragen: wat is er met het CDA aan 
de hand? Maar je zou je ook als college kunnen afvragen: wat is er veranderd, waardoor wij dit 
stemgedrag laten zien? Want die rode lijn die ik noemde wordt steeds breder. Bij zowel Meerstad als de 
begroting sloot Student en Stad zich aan bij de fracties die het bekende verhaal niet meer voldoende 
vinden. Is dat toeval of zit daar een gedachte achter? En, waar de ChristenUnie bij de begroting voor 
instemming nog voldoende had aan een paar empathische woorden van de wethouder, zeggen zij nu in de 
commissie dat het stoplicht op rood staat. Als de ChristenUnie dat als algemeen collegevolgende partij 
zegt, is er dan niet meer aan de hand? 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): U zegt dat wij op basis van empathische woorden meegaan. Ik 
moet zeggen dat wij altijd elk voorstel beoordelen op de inhoud en niet de mate van emotionaliteit die er 
in zit. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Ik geef u mijn versie van wat er toen gebeurde. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Dan constateer ik dat u op dat moment in een andere 
werkelijkheid leefde. 
 
De heer SETON (CDA): Nu ja, ik kan toch een andere waarneming hebben dan u? Ik geef aan hoe ik het 
als CDA heb gezien. U vroeg aan de wethouder: kunt u niet wat meer laten merken dat u ook zorgen hebt, 
wethouder? De wethouder zei ‘ja‘ en u was tevreden. Als dat zo werkt bij de ChristenUnie, en als dat zo 
werkt bij die andere partijen die ik noemde, is er dan niet iets meer aan de hand? Die vraag en die 
houding mis ik bij het college. Dat vraagt echter meer dan het populistisch of niet-bestuurlijk verklaren 
van fracties, dat vraagt een serieuze inhoudelijke reactie. 
In de commissie hebben wij aan alle fracties gevraagd hoe het nou kan dat zo snel na de vaststelling van 
de begroting een tekort van 33 miljoen euro opduikt. Vooral ook D66 benoemde dat hij zich bij de 
begrotingsbehandeling had laten overtuigen en dat hij daar nu achteraf toch wel een vreemd gevoel bij 
kreeg. Opnieuw mijn waarneming. “Dat is de dynamiek van de grote stad”, kreeg collega Luhoff te horen. 



 

Verslag raad 28 maart

35

25 
 
Voorzitter, ik vond dat een badinerend antwoord op een serieuze vraag die raadsbreed leeft. Ik weet niet 
hoe het D66 verging, maar het gaf mij geen vertrouwen. 
Een andere reactie was dat die 33 miljoen euro toch eigenlijk best wel meevalt. In andere gemeenten gaat 
het veel slechter en wij hebben een begroting van 800 miljoen euro en daar zit nog genoeg flexibiliteit in. 
Ik vind het heel lastig om zo'n antwoord niet te zien als een kluitje in het riet. Bij mij komt het over als 
‘tut tut tut, het valt allemaal wel mee’, maar dat heb ik al te vaak gehoord en dat bleek ook vaak niet waar. 
Dat het in andere gemeenten slechter gaat levert ons nog geen euro op en die flexibiliteit van de begroting 
is verschrikkelijk vaag. De SP had het er ook over. Waar hebben we het dan over? Zeg het maar, in geld. 
Flexibiliteit alleen, daar koop ik helemaal niets voor in de voorbereiding van het voorjaarsdebat. En als er 
dan wat tegengas komt, zegt de wethouder dat je de kerk wel in het midden van het dorp moet laten. Maar 
wethouder, uw kerk is mijn kerk niet en uw midden is mijn midden niet. Helaas, het CDA vindt juist dat 
door een consequente lijn van hun te zonnige inschatting in de financiën, we nu in de problemen komen. 
En als zich dan binnen drie maanden na de begroting zo'n tekort voordoet, dan past het het college om 
minder hoog van de toren te blazen en eens bij zichzelf te rade te gaan. Waar de stad naar mijn inschatting 
naar snakt, is te stoppen met bagatelliseren en toegeven dat we dit probleem hebben. En waarom ook 
niet? Aan de tekorten kunt u niet altijd wat doen, maar aan het bagatelliseren wel. We moeten het 
probleem niet groter, maar zeker ook niet kleiner maken. En kleiner maken is de rode lijn waar ik het 
eerder over had en waar steeds minder fracties in meegaan. Ik zou denken dat een afbrokkelend draagvlak 
voor een sleets financieel verhaal juist als het erop aankomt voor het college een probleem is. Hoe ziet u 
dat? 
Voorzitter, tot zover de rode lijn, nu nog een paar vragen. 
Lastenverzwaring werd door GroenLinks in de commissie genoemd. Twee vragen: hoe ziet u deze 
lastenverzwaring als we weten dat Groningen al in de top drie staat? En twee, in aansluiting op 
Stadspartij: in hoeverre vindt u het reëel om tegenvallers rechtstreeks op de burger af te wentelen? 
Bijzonder onderwijs, we hebben een heel raadsdebat gewijd aan de opvatting van het college dat er 
inhoudelijk geen aanleiding is voor doorbetaling. Daar een risicobandbreedte van 0 tot 10 miljoen euro, 
berekend nul, nu staat er opeens 3 miljoen. Waarom deze verandering en waarom 3? Ten slotte over de 
breedte. Net als bijvoorbeeld de PvdA, hebben wij gezegd dat je alles bij de bezuinigingsafweging moet 
meenemen, dus ook de grote projecten. Eerder heb ik gezegd dat we dus ook naar de gemeentelijke 
organisatie moeten kijken, of de torenhoge ambities uit het collegeprogramma. Twee vragen daarover: 
kan de wethouder zich voorstellen dat het voor de raad ingewikkeld is om de consequenties van 
bezuinigingen in te schatten? Ik kan heel makkelijk roepen dat we op de tram moeten bezuinigen, maar 
geen tram levert weer andere problemen op. En dat geldt bij alle bezuinigingen. 
Ik zou niet alleen willen weten wat de opties financieel betekenen, maar ook welke maatschappelijke 
gevolgen ze hebben. Wat merkt de stad ervan? Ik dien daarover een motie in. En twee: hoe serieus bent u 
in het herijken van het collegeprogramma? Want tot nu toe was uw college niet bereid uw ambities te 
temperen. We wachten de reactie van het college af. 
 
Motie (5): Maatschappelijke effecten (CDA, PvdA, PvdD, D66, VVD) 
 
“De raad van de gemeente Groningen in vergadering bijeen op 28 maart 2012, besprekende de 
collegebrief Voorbereiding begroting 2013', 
 
Constaterende dat: 

- de gemeente wordt geconfronteerd met tekorten en kortingen door het Rijk; 
- de gemeente daardoor aan de vooravond staat van ingrijpende bezuinigingen; 
- de eerste afweging hierover in het voorjaarsdebat zal plaatsvinden. 

Overwegende dat: 
- het voor een zorgvuldige belangenafweging noodzakelijk is dat de bezuinigingsmogelijkheden in 

samenhang en in perspectief kunnen worden beschouwd; 
- het voor de raad van belang is om van alle bezuinigingsmogelijkheden de financiële implicaties te 

kennen; 
- het voor de raad evenzeer van belang is om van alle bezuinigingsmogelijkheden de 

maatschappelijke effecten te kennen, zodat de raad die effecten kan bewegen. 
Verzoekt het college: 

- bij de diverse bezuinigingsopties niet alleen de financiële, maar ook de maatschappelijke effecten 
te vermelden. 
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En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: De motie maakt deel uit van deze beraadslagingen. 
Dan is het woord aan de heer Luhoff, D66. 
 
De heer LUHOFF (D66): Dank u wel, voorzitter. Voorzitter, in de commissievergadering van drie weken 
geleden heb ik de vraag gesteld aan de wethouder: Hoe komt het nou dat we drie maanden na het 
vaststellen van de begroting een brief krijgen van het college, waarin aangekondigd wordt dat het college 
op zoek gaat naar 100 tot 150 miljoen euro om tegenvallers op te vangen en risico's te dekken? En als 
voorbeeld heb ik in de commissie ook Meerstad genoemd, omdat het nu eenmaal om heel grote bedragen 
gaat en de risico's waren wel erg snel na het vaststellen van de begroting gekwantificeerd. Want hoe kan 
het nu, dat ten tijde van het vaststellen van de begroting er onvoldoende zicht was op de mogelijke 
uitkomsten van de onderhandelingen met de provincie en de gemeente Slochteren, die op datzelfde 
moment plaatsvonden? Voorzitter, het antwoord op die vraag stelde ons teleur. Want het was ‘de 
dynamiek van de grote stad’ en ‘we zitten nu eenmaal in een recessie’ en ‘we hebben te maken met 
landelijke bezuinigingen’. Eigenlijk is het maar raar dat we verrast waren door deze brief. Voorzitter, ik 
weet ook wel dat Groningen een grote stad is met een actieve en ambitieuze overheid. Ik lees ook de krant 
en weet dat we in een recessie leven. Maar, voorzitter, dat is geen antwoord op mijn vraag. Het is een 
begin van een constatering dat de gemeente in deze tijd niet in staat is om risico's die te maken hebben 
met die dynamiek van de grote stad in een recessie tijdig te ondervangen. 
Voorzitter, dat vraagt dus om een andere invulling van het begrip robuustheid. Het kan nu niet meer 
alleen gaan om een door de accountant goedgekeurde weerstandsparagraaf. Niet omdat we dat leuk 
vinden, omdat we alle onzekerheid willen uitsluiten, maar wel omdat we een ambitie hebben met deze 
stad en die willen waarmaken. We willen blijven investeren in de toekomst van deze stad. 
Voorzitter, ik zei het al, het gaat om een andere invulling van het begrip robuustheid. Niet meer alleen in 
staat zijn om de eenvoudig kwantificeerbare risico's te kunnen opvangen op dit moment, maar ook 
rekening houden met alle PM’etjes van de toekomst. Dat betekent dat we op zoek moeten naar 
flexibiliteit. En het college heeft ook al aangegeven dat een stresstest daar antwoord op moet geven. Maar 
daar hoort wel een aantal waarschuwingen bij. Bijvoorbeeld, als het college constateert dat een tekort van 
33 miljoen euro maar 4% is van de begroting, dan hoort daar wel bij opgemerkt te worden dat maar een 
deel van de begroting werkelijk flexibel is in te vullen. Er zitten heel veel specifieke uitkeringen in waar 
je niks mee kunt. 
En voorzitter, we zitten op dit moment al in een forse bezuinigingsronde, ook in het ambtenarenapparaat. 
En de vraag moet gesteld worden in hoeverre je in staat blijft een volgende ronde zomaar te kunnen doen. 
De flexibiliteit moet daarnaast niet alleen financieel haalbaar zijn, maar ook maatschappelijk draagbaar 
zijn. Voorzitter, de stresstest zal antwoord moeten geven op die vraag. De vraag: waar zit de flexibiliteit? 
Zodat we ook een oordeel kunnen geven over de politieke en maatschappelijke haalbaarheid van die 
flexibiliteit. De stresstest moet ook antwoord geven op de vraag of we in deze tijd van recessie en 
rekening houdend met die dynamiek van de grote stad in staat blijven onze kerntaken uit te voeren, 
maatschappelijke ontwikkelingen op te kunnen vangen en welk deel van de investeringsagenda we daarbij 
overeind kunnen houden. 
Voorzitter, dan over de politieke afwegingen die het college in een nagezonden brief heeft genoemd, 
dezelfde politieke afwegingen die ook in het debat rondom Meerstad aan de orde zijn gekomen. En 
eigenlijk is het wel een raar lijstje. Want er staan bijvoorbeeld twee dingen in, het heroverwegen van 
grote projecten en aanvullende bezuinigingen, waar je eigenlijk alles al onder zou kunnen scharen. 
Dus hoeveel zin heeft het dan om nog een aantal andere zaken te noemen, als je alles al noemt wat je 
doet? Er zit zo een aantal zaken in, bijvoorbeeld als het gaat om het weerstandsvermogen, want hoeveel 
zin heeft het om het weerstandsvermogen te verminderen om het weerstandsvermogen aan te gaan 
vullen? Voorzitter, de ambitie van het college was 100% en die ambitie moet blijven. 80% 
weerstandsvermogen blijft de ondergrens. Voorzitter, er wordt ook voorgesteld om ruimte in het 
financieel meerjarenbeeld te gebruiken en dat klinkt heel erg aantrekkelijk. Immers, er wordt verwacht 
dat er straks geld is. Maar daarmee sloop je wel heel veel flexibiliteit uit die begroting, ook in 
toekomstige jaren. En, voorzitter, we zijn nog niet uit de recessie, de bezuinigingsronden zijn nog niet 
afgerond in het Catshuis en het gaat heel lastig op dit moment, heb ik begrepen. We moeten rekening 
houden met meer van dit soort brieven en hopelijk met steeds kleinere bedragen. 
Voorzitter, de wethouder heeft het gemeentelijk beleid wel eens vergeleken met een olietanker: koersvast. 
Voorzitter, die olietanker moet wel tegen een stootje kunnen, want met een olietanker kun je niet scherp 
aan de wind zeilen. Dank u wel. 
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De VOORZITTER: Mevrouw Jongman, ChristenUnie. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Voorzitter, op z’n Gronings gezegd, waren er heel veel kopzorgen 
in de commissie. En het was heel opvallend, het was zowel in de oppositie als in de coalitie. En 
wonderwel herkende het college zich niet helemaal in dit beeld en stelde dat er eigenlijk niet zoveel aan 
de hand is. Maar, voorzitter, zo langzamerhand wordt het financiële beeld er wat ons betreft ook niet 
duidelijker op. De dagelijkse uitvoering van gemeentelijke taken, gecombineerd met heel veel ambities, 
maakt dat wij terugvallen op onze aloude beeldspraak, namelijk die van het verkeerslicht. Staat het nou 
op rood of op oranje? En inmiddels kunnen wij ook met droge ogen steeds minder goed uitleggen aan de 
Stadjers hoe het nou zit met de financiën in het stadhuis. Want de begroting was immers sluitend? En dan 
op zo'n korte termijn extra tekorten is heel erg moeilijk uit te leggen. En als het stoplicht wat ons betreft 
nu toch echt op rood staat, dan betekent dat dat alles wat je graag wilt, niet meer kan. Dat geldt voor 
normale huishoudens, die keuzes moeten maken en die wat krapper zitten en dat geldt ook voor het 
gemeentelijke huishouden. En in zo'n huishouden, mevrouw Krüders had het er ook al over, maak je 
keuzes: wat kan wel en wat kan niet? En in dat licht staat dan ook onze uitspraak over de RegioTram, 
omdat we gezegd hebben dat projecten die nog niet in uitvoering zijn, wat ons betreft geschrapt mogen 
worden in deze tijden van minder geld en dus meer keuzes. En hoewel wij ook het belang inzien van de 
toekomstige bereikbaarheid en we weten dat we met de RSP-gelden wellicht het kind met het badwater 
zouden kunnen weggooien, wat maakt, als je alles bekijkt, dat je goede afwegingen moet maken. Wat wel 
en niet en wat betekent het voor financiën en wat betekent het voor de stad? En daarom hebben wij als 
fractie van de ChristenUnie een aantal criteria opgesteld die we graag aan het college meegeven, 
namelijk: een begroting moet degelijk zijn. Degelijk in de zin van: zij moet tegen een stootje kunnen. Een 
begroting moet ook betrouwbaar zijn, want een begroting die je in november vaststelt, moet niet binnen 
drie maanden een tekort van ruim 30 miljoen vertonen. Een begroting moet ook voorspelbaar zijn. Los 
van zaken die je niet kunt voorspellen, is bijvoorbeeld het dossier Meerstad er toch wel een waarop het 
college meer vat had moeten krijgen. En dan was het ook beter te voorspellen geweest. Maar we 
begrijpen ook wel dat je geen voorzieningen kunt treffen op basis van onderbuikgevoelens. Maar in tijden 
waarin alle vooruitzichten voor met name grondexploitaties negatief zijn en er keuzes gemaakt moeten 
worden, kiezen wij voor de veilige kant in plaats van in risico’s blijven investeren. 
Een begroting moet ook flexibel zijn. Ruimte voor tegenvallers moet er zijn, helemaal in deze tijden. En 
een laatste criterium is: sober. Dat is ook op zijn Gronings: je moet niet dik doen om het dik doen, je moet 
dingen doen omdat het goed is voor de stad en plannen wat soberder uitvoeren, past in deze tijden. En 
daar past het niet bij, wat ons betreft, om de lasten te verzwaren, want die verwachten wij binnenkort uit 
Den Haag en wij staan al in de top drie van lokale lasten. Wij willen daarom de ozb niet verhogen. En wij 
willen ook onze eigen accenten uit het verkiezingsprogramma niet tegengaan, dat wil zeggen: gezondheid 
vinden wij belangrijk, in de wijken werken, maar ook bereikbaarheid, een goede binnenstad, milieu, 
bedrijvigheid. En we zijn heel erg benieuwd wat het college gaat doen met onze criteria en hoe u alle 
mogelijkheden tegen het licht houdt. Dank u, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, een goed betoog van mevrouw Jongman. Zij was bij de 
behandeling van de begroting de enige oppositiepartij die ook instemde met de begroting, met veel moeite 
overigens, hebben we kunnen zien en ook teruglezen. Hoe kijkt u daar nu tegen aan?  
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Wij kijken ertegen aan op een manier dat de begroting een realiteit 
was van dat moment. Op dat moment was de begroting sluitend en een begroting afkeuren betekent ook 
dat je bijvoorbeeld ertegen bent dat in het lopende jaar het afval wordt opgehaald. Tegenstemmen is een 
heel zwaar politiek middel om tegen het dagelijks bestuur te zeggen: u mag niet meer het afval ophalen of 
de veegwagens mogen niet meer rijden. 
Iets anders wat je had kunnen doen is afkeuring aangeven op de begroting. Dus terugkijkend vind ik dat 
op dat moment wij het goede besluit hebben genomen. De begroting was sluitend, maar nu de hele reeks: 
als je terugkijkt, weet je altijd meer. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Met de kennis van nu? 
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Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Ja, dat is weer zo'n dooddoener, daar houd ik helemaal niet van. 
Er zijn veel dingen gebeurd de afgelopen tijd en ik heb ook gezegd: het is steeds moeilijker uit te leggen. 
En dat maakt het er voor het maken van keuzes en ook hoe de politieke keuzes voor de stad moeilijker op. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, de ChristenUnie is niet bijzonder tevreden achteraf over 
het beleid. Is deze wethouder van financiën nog wel een wethouder in wie u voldoende vertrouwen stelt 
om op dit moment de lastige gemeentelijke financiën op orde te brengen, gezien haar track record? 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): U stelt de vraag naar het vertrouwen. Dat is een vraag die u dan zo 
maar even oproept nu. Kijk, sowieso is het zo dat je dan nooit één persoon verantwoordelijk stelt, maar 
dan het hele college. Ik wacht eerst de beantwoording van het college af, ik ga nu niet meteen roepen. Dat 
past ook helemaal niet in ons beeld, omdat wij geen oppositie voeren om het oppositie voeren, maar 
politiek bedrijven om iets in deze stad te bereiken en daar ga ik in de tweede termijn misschien nog iets 
meer over zeggen. 
 
De VOORZITTER: Wie kan ik dan het woord geven? De heer Gijsbertsen, SP, sorry, GroenLinks. Het is 
helemaal door elkaar dit keer. De heer Gijsbertsen. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Dank u, voorzitter. Voorzitter, toen dit college aantrad in 2010, 
wisten we al dat het een heel moeilijke collegeperiode zou gaan worden en dat mooie tijden waarin, zoals 
de heer De Vries zou zeggen, het geld tegen de plinten klotste, voorbij waren. En daarom zijn we ook 
begonnen om bij het collegeprogramma al een heel groot bezuinigingspakket samen te stellen. 42 miljoen 
euro was het toen nog, structurele bezuinigingen om de komende jaren in te gaan voeren. Dat was al een 
hele uitdaging. En inmiddels treft de crisis ook deze stad hard. En dat zien wij in een optelsom in de 
collegebrief die vandaag voorligt. Niet in eerste instantie, zeg ik ook met name in de richting van de heer 
Prummel, vanwege de bijzondere ambities van dit college, maar toch in eerste instantie als gevolg van de 
woningbouwproductie en van de ontwikkeling van bedrijventerreinen. Dat is hier zo, dat is elders zo, daar 
komen de grootste problemen vandaan. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, ik ben blij om te beginnen met dat de heer Gijsbertsen 
onderkent dat er een economische crisis is. Wat ik graag van hem wil weten is of die crisis voordat wij 
begroting hebben vastgesteld is ontstaan, of daarna. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, de heer Van Keulen moet iets meer geduld hebben, 
dan komt het allemaal wel voorbij.  
Voorzitter, de tegenvallers zijn nog niet ten einde. Dat schrijft het college ook in de brief en dat is ook 
wel voorspelbaar als je kijkt naar de maatschappelijke omgeving waarin wij verkeren. En dan kijk je terug 
naar de begroting. Dat doe ik inderdaad ook even met u, mijnheer Van Keulen, en dan heb ik daar een 
paar gedachten bij. 
Allereerst vind ik het van belang dat we daar wel de scherpte in houden. Ik wil ook niet dat wij ons arm 
gaan rekenen. Ik vind het van belang, dat zal ik ook later benadrukken, dat wij als stad blijven investeren 
in de toekomst van die stad. 
Ik constateer ook dat er een recessie is en dat die de situatie om ons heen moeilijker controleerbaar en 
voorspelbaar maakt. Tegelijkertijd zit er dan een vraag aan vast: is het verschil tussen de huidige getallen 
en de getallen van de begroting volledig verklaarbaar uit die onvoorspelbaarheid van de economische 
recessie waarin wij verkeren of zijn het tekorten die we op dat moment inderdaad hadden kunnen en 
hadden moeten voorzien? Daar zit wel wat verschil tussen. Dat is een vraag die ik aan het college stel. 
Wat er ook bijkomt, is de vraag: hoe ga je als raad in zo'n situatie met die financiën om? En dan wordt het 
wel ingewikkeld als je met elkaar in een situatie zit waar eens in de zoveel tijd nieuwe getallen opduiken 
en waarin je ook nu al kan zeggen, met de bedrijventerreinen bijvoorbeeld: er zitten nog steeds grote 
risico’s aan. Dan wil ik ook eigenlijk niet meer wachten tot de begroting in november om daar weer een 
update over te krijgen. En daarom heb ik ook de motie van de PvdA, om eens te kijken of je niet in 
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crisistijd op een andere manier goed het oog zou kunnen houden op die gemeentefinanciën om een beetje 
rust in dat debat erover te brengen, ondertekend. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Even een vraag voor mijn begrip. Eigenlijk is dit een debat dat er even voor is 
geschoven; normaal gesproken wachten we af tot de voorjaarsnota. U zei: het wordt wel erg ingewikkeld 
als steeds nieuwe cijfers komen. Vindt u het eigenlijk ongemakkelijk dat we nu dit debat voeren? Had u 
liever willen wachten tot de voorjaarsnota? 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, ik zou het tegenovergestelde willen zeggen: ik vind 
het goed dat we dit debat nu voeren en misschien moeten we erover nadenken hoe we dit ook beter met 
elkaar structureren, dat we die gemeentefinanciën goed met elkaar blijven volgen. En daarom heb ik een 
motie van de PvdA ondertekend. 
Voorzitter, mijn fractie maakt zich grote zorgen over de gevolgen van de tekorten voor de stad. Tot nu toe 
ben ik eerlijk gezegd trots op het resultaat dat we hebben kunnen behalen in deze coalitie en met dit 
college, omdat we in staat zijn geweest om onze sociale voorzieningen op peil te houden, om ons 
welzijnswerk goed op peil te houden, om ook veiligheidsbeleid te ontzien en zelfs ook nog de 
rijksbezuinigingen te compenseren. En dat wordt nu steeds moeilijker en moeilijker. En ik hebben weinig 
vreugdegevoelens bij de gedachte aan extra bezuinigingen of het schrappen van geplande investeringen, 
want de makkelijke keuzes zijn echt voorbij. Maar de moeilijke keuzes zullen dus nu wel gemaakt moeten 
worden. En dan komt het erop aan: blijf je een betrouwbare overheid voor je burgers, juist voor diegenen 
met lage inkomens? Voorzitter, de GroenLinks-fractie wil juist die mensen met lage inkomens niet in de 
steek laten in moeilijke tijden.  
Een ander belangrijk risico in crisistijd is dat je kortetermijndenken het hele debat laat bepalen. Volgens 
mij is het van belang, ik ben het ook met de heer Prummel eens op dat punt, dat we het zelfvertrouwen in 
die stad hooghouden en ervoor zorgen dat die stad ook in de toekomst die voorzieningen goed kan blijven 
organiseren. Dat betekent dat je werkgelegenheid op orde moet blijven. Dat betekent dat je 
bereikbaarheid op orde moet blijven. Dat betekent dat je ook je koplopersrol in duurzame economische 
ontwikkelingen van belang moet blijven vinden, omdat je wilt dat je die sociale voorzieningen ook over 
vijf en over tien jaar nog steeds in deze stad op die manier hebt. En wat ik niet zou willen, laatste zin 
voorzitter, voor de interruptie van de heer Van Keulen, is dat we in een neerwaartse spiraal terechtkomen, 
maar ook dus straks goede sociale voorzieningen hebben. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, is de heer Gijsbertsen het met mij eens dat, als het gaat om 
het creëren van werkgelegenheid, en het stimuleren van onze lokale economie, ook lagere hogere lokale 
lasten daar cruciale rol bij kunnen spelen? 
 
De VOORZITTER: De heer Gijsbertsen. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, de heer Van Keulen verwijst naar mijn uitspraak dat 
ik niet uitsluit dat lastenverzwaring aan de orde zou kunnen zijn. Dat vind ik ook. Of ik begrijp u 
verkeerd? 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Nou ja, ik vraag naar de rol van de hoogte van lasten bij de stimulering 
van de lokale economie. U hebt een prachtig hoogdravend artikel geschreven in de krant, waarvoor 
complimenten, maar ik ben benieuwd wat uw visie daarop is. Hoe ziet u de verhouding tussen de lokale 
lasten en die lokale economie? 
 
De VOORZITTER: De heer Gijsbertsen. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, ik ben als burger van deze stad, ik geloof dat velen 
met mij dat zijn, bereid om een bijdrage van een aantal euro per jaar te betalen, zeker als ik een huis heb, 
om ervoor te zorgen dat de sociale voorzieningen van deze stad op orde blijven en dat die 
aantrekkelijkheid van stad op orde blijft, dat ik een stadsbestuur heb dat daarin investeert. En dat betekent 
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dat je dus juist een positieve impuls geeft aan de economie van je stad. En ook in dat verband zie ik de 
lokale lasten. Dus ik zie het probleem dat u ziet echt minder groot dan u dat zo schetst. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, ja, dat begrijp ik, als u het van die kant aanvliegt, maar u 
weet dat niet alleen gezinnen en mensen die een eigen woning hebben veel ozb betalen, maar dat het met 
name de bedrijven zijn die dit bedrag ophoesten. En die maken toch wel een redelijk fundamenteel deel 
uit van de lokale economie. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Zeker weten, voorzitter. En laten we het eens over die lokale 
ondernemers hebben en laten we het over het stemgedrag van de VVD hebben. Als het aan de VVD had 
gelegen in deze raad, was Groningen waarschijnlijk al een artikel 12-gemeente geweest, want u hebt 
tegen Meerstad gestemd zonder het te kunnen betalen, u had het Groninger museum failliet laten gaan, u 
had nog meer parkeerplaatsen gecreëerd dan het college en daarmee het tekort bij het parkeerbedrijf nog 
groter gemaakt. Ik geloof niet dat u degene moet zijn voor wie ondernemers zich echt in de handen 
moeten knijpen voor een goed economisch beleid. Dat zou van u niet zijn gekomen, want investeringen in 
deze stad hebt u ook niet gesteund. Helaas, uw voorgangers wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen, laatste keer. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, ik heb de indruk dat ik een open zenuwtje heb geraakt bij de 
heer Gijsbertsen. Dat maakt niet uit, maar ik wil wel graag een antwoord op de vraag die ik stelde. Dank u 
wel. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, ik heb u antwoord gegeven. De economie van deze 
stad is beter in handen van het college dan bij u. 
 
De VOORZITTER: Nee, ik had gezegd, de laatste keer. U was aan het eind van uw betoog? 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Nee, eigenlijk niet, maar dat kan ik wel snel zijn als de voorzitter 
mij dat verzoekt. Even zien. Voorzitter, ik zou ook bij de keuzes die nu gemaakt moeten worden aan het 
college willen meegeven dat het college blijft kijken naar de toekomst van die stad. En geef ook 
inzichtelijk aan de raad wat die gevolgen daarvan zijn. Want ik wil geen erfenis aan de volgende colleges 
geven die alleen maar meer financiële tekorten opleveren en slechtere voorzieningen in deze stad. Daar 
sta ik niet voor. En ik hoop ook dat het college bij nieuwe bezuinigingen die blik op de toekomst blijft 
houden. Als het niet minder kan, kan het misschien anders. Probeer het ook zo in te zetten dat je meer met 
hervormingen bezig bent dan met bezuinigingen. 
Zo kom ik niet snel aan mijn einde, maar goed. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Ja, maar de bedoeling is dat wij een debat voeren. Voorzitter, 
vanochtend belde een vertwijfelde kiezer mij en hij vroeg mij: kan de heer Gijsbertsen wel rekenen? 
Want zo'n kleine ozb-verhoging van 5 euro per gezin zou nooit de huidige problemen kunnen oplossen. Ik 
heb die man moeten vertellen dat zijn pocket calculator wel goed berekende, maar u waarschijnlijk niet. 
U hebt het over betrouwbare gegevens. Zijn de gegevens die u hebt gegeven in uw krantenartikel wel 
betrouwbaar? Vallen met zo'n kleine lastenverhoging wel de problemen van de gemeente op te lossen? 
 
De VOORZITTER: De heer Gijsbertsen. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Een aantal jaren zit de heer Prummel toch in deze raad. In elk 
geval is het verschil tussen structureel geld en incidenteel geld u nog niet bekend. Op het moment dat wij 
in staat zijn om of onze inkomens structureel te verhogen of onze kosten structureel te verlagen, levert dat 
een enorm bedrag op voor de financiering van deze stad en dat is groter dan wat we besparen door de 
tram niet aan te leggen. Dus volgens mij moet u er hier een rekenmachine bij pakken. 
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De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, ik ken het verschil wel degelijk, maar het probleem van de 
heer Gijsbertsen is dat hij niet voldoende onderscheid maakt tussen eigen geld en andermans geld, 
namelijk het geld dat de gemeente toekomt en het geld dat de burgers gewoon moeten houden om van te 
leven. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, ik merk dat de heer Prummel mij niet tegenspreekt en 
dat lijkt me heel verstandig. 
Voorzitter, tot slot, het is van belang om naar de bezuinigingen te gaan kijken en daarbij in het oog te 
houden een sociaal en duurzaam beeld te houden, niet je kapitaalvernietiging te organiseren en je 
langetermijneffecten in te calculeren. Voorzitter, ik kijk uit naar verdere discussies met het college. Dank 
u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. De heer Van Keulen, VVD. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, dank u wel. Voordat we kunnen spreken over oplossingen 
voor deze situatie, moeten we toch eerst even terugkijken. De rol van de raad is wat mij betreft 
kaderstellend en controlerend en de vraag is of het college ons bij de behandeling van de begroting in 
staat heeft gesteld om die rol te pakken. En mijn fractie betwijfelt dat. De heer Luhoff van D66 stelde 
tijdens de behandeling van dit stuk in de commissie de enige juiste vraag. En hij stelde hem zojuist weer. 
Hoe kan dit nou? Hoe kan het dat de coalitie in november een begroting goedkeurt, die in februari al 
zoveel tekorten kent? Voorzitter, de VVD heeft bij de behandeling van de begroting al geconstateerd dat 
de borging van de risico's onder de maat was en we hebben gelijk gekregen, helaas. 
Een aantal tekorten waar we nou plotseling mee geconfronteerd worden, zagen we het z'n allen hier in 
deze gemeenteraad, althans een groot deel daarvan, allang aankomen. Bijvoorbeeld Meerstad. Natuurlijk, 
we hebben pas de grex vastgesteld in januari, maar op 23 november, dat is twee weken na de behandeling 
van de begroting, werden de nieuwe cijfers over Meerstad al bekend, inclusief de noodzakelijke 
toevoegingen aan het weerstandsvermogen. Het bedrag van 50 miljoen euro gonsde al sinds de zomer 
door de gangen van het stadhuis. De VVD heeft nota bene bij de behandeling van de begroting hiervoor 
nog gewaarschuwd en het antwoord van de wethouder was toen in de trant van: ‘Wat ik niet weet, kan ik 
niet inboeken.’ Voorzitter, dat mag formeel waar zijn, het is wat ons betreft ondenkbaar dat de wethouder 
op het moment dat wij de begroting vaststelden niet wist wat twee weken later aan de raad gepresenteerd 
zou worden. 
En omdat hier wel vaker is geconstateerd dat het college niet heel erg ‘in control’ is, krijgen wij de indruk 
dat er sprake is van een neerwaartse spiraal. Het adagium ‘regeren is vooruitzien’ is in elk geval al lang 
geleden losgelaten door deze wethouder van financiën. Waarom heeft het college het hoofd in het zand 
gestoken en de Meerstad-ontwikkelingen genegeerd? Hetzelfde geldt voor de grex Europapark. Het is 
heel moeilijk te geloven dat bij de behandeling van de begroting niet ongeveer bekend was hoeveel daar 
nog bij moest en ook hier is geen rekening mee gehouden, waarschijnlijk met hetzelfde argument. Maar 
ook hier de vraag: waarom is dat zo gegaan? In het verlengde daarvan, de heer Baldew noemde dat 
overigens ook, Westpoort. Daar komen nog stevigere tekorten aan, als ik dat zo inschat. De parkeergarage 
in het Damsterdiep wordt ook genoemd, hoofdpijndossier van ongekende omvang. Het college schaart dit 
onder het kopje ‘effecten stagnerende economische ontwikkeling’. Dat zullen we maar als een foutje zien. 
Wat ons betreft gaat het over blunders van dit en het vorige college, waar vooral omwonenden en 
ondernemers tot in de wijde omtrek slachtoffer van zijn. Het is niet anders, maar het is wel ernstig. En 
ook hier weer de vraag: wist het college nou werkelijk in november niet dat ook hier forse tegenvallers te 
verwachten waren? 
Voorzitter, vanuit de oppositie wordt al jaren gehamerd op het maken van keuzes. Wat ons betreft is het 
einde van de tram nu wel bereikt. Het is een goed begin om de gemeentelijke financiën uit het slop te 
halen.  
Maar voordat we verder over oplossingen kunnen praten, moet de wethouder ons vertrouwen 
terugverdienen. Want mijn fractie constateert in de afgelopen weken dat de wethouder van financiën die 
in november beweert dat het licht op groen staat, dat ze een solide en degelijke begroting heeft, en dan in 
februari deze boodschap moet brengen, niet onvoorwaardelijk op dat vertrouwen kan rekenen en al 
helemaal niet omdat ze tijdens de behandeling in de commissievergadering desgevraagd op geen enkele 
manier blijk gaf van zelfreflectie en bij hoog en bij laag volhield dat het college niets verkeerd heeft 
gedaan. Wij constateren in elk geval dat ondanks vele waarschuwingen en vele suggesties van hoe het 
beter kan, het college hier niets aan heeft gedaan en dat vinden we een ernstige zaak. 
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Voorzitter, vooralsnog krijgt de wethouder het voordeel van de twijfel. Er zijn twee belangrijke 
momenten in dat proces van terugwinnen van vertrouwen. Het eerste is vandaag. Hoe reageert de 
wethouder op de vragen van de raad? Welke houding neemt zij aan? Onderkent zij dat er problemen zijn 
en dat zij en niemand anders, nou haar college, daar verantwoordelijk voor is? Het tweede moment, 
voorzitter, is het voorjaarsdebat. Met welke oplossingen komt het college? Zijn dat echte oplossingen of 
verzandt het opnieuw in het vooruitschuiven van dingen en het wijzen met vingertjes naar de 
buitenwereld? En wat ons betreft, voorzitter, staat er een ding als een paal boven water: deze problemen 
zijn niet de schuld van de Stadjers, maar van dit college. En de rekening neerleggen bij de Groningers is 
wat ons betreft uit den boze. 
 
De VOORZITTER: De heer De Rooij. 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Voorzitter, ik ben de draad een beetje kwijt. De heer Van Keulen houdt een 
snedig betoog, zoals wij dat van hem gewend zijn, de ene kwinkslag naar de andere en vervolgens zegt 
hij: ik heb geen vertrouwen meer in dit college. Het college heeft het vertrouwen verspeeld. Dat moet 
volgens mij politieke gevolgen hebben. Daar moet een motie van wantrouwen komen. Die komt er niet, 
want nog geen halve minuut later zegt hij: nee, het college krijgt nog een kans. Het kan het vertrouwen 
terugverdienen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Daar zou je toch blij mee moeten zijn. 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Nou, als ik het begreep wel. Want als het weg is, verbind je daar politieke 
consequentie aan en als het er is, ja, dan hoeft dat niet. 
U wilt van alles, het lijkt wel uw debat met Meerstad. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel, de heer Van Keulen, VVD. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, we hebben nog een klein beetje vertrouwen, een heel klein 
beetje is er over. En wij vinden, en dat zou u ook moeten vinden, dat een motie van wantrouwen politiek 
het allerzwaarste middel is, dat je alleen inzet op het moment dat het echt niet anders kan. Die situatie is 
nog niet bereikt, maar nogmaals, er hangt veel af van wat er vandaag gebeurt en wat er bij het 
voorjaarsdebat gebeurt. 
Voorzitter, ook de VVD wil graag blijven investeren in deze stad. Maar investeren is wat anders dan geld 
verspillen aan prestigeprojecten waar de stad amper iets aan heeft. En als je dat dan toch wilt doen, dat 
mag, dat kan een keuze zijn, maar dan moet je op zijn minst zorgen dat je verder zeer zorgvuldig met 
belastinggeld omgaat en daar gaat het steeds mis. Terug naar de vraag van de heer Luhoff: hoe kan dat 
nou? Voorzitter, laten we hopen dat de wethouder vandaag een beter antwoord heeft staan: ‘dat is de 
dynamiek van de grote stad’. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dan is het woord aan de heer Kelder van de PvdD. 
 
De heer KELDER (PvdD): Dank u wel, voorzitter. In de collegebrief van 22 maart over dit onderwerp 
schrijft u dat er voldoende flexibiliteit in de begroting is om tegenvallers op te vangen. Dit kan dan echter 
wel ten koste gaan van het voorzieningenniveau van de stad. Het is echter de vraag of we moeten kiezen 
voor snijden in voorzieningen of voor een stoppen met een of meerdere grote projecten. De keuze is voor 
de Partij voor de Dieren makkelijk gemaakt. Het Forum moet onderdak bieden aan culturele instellingen 
en zaken die grotendeels al onderdak hebben en mist iedere noodzaak. Daarnaast zijn de toekomstige 
exploitatielasten vermoedelijk nog groter, omdat de parkeergarage onder het Forum wellicht net zo leeg 
zal staan als sommige andere grote parkeergarages en deze parkeergarage deel uitmaakt van het financiële 
plaatje van het Forum, of liever gezegd van de gebiedsontwikkeling Grote Markt. 
Graag zouden we bij de behandeling van de begroting in kaart gebracht zien wat de kosten en 
opbrengsten zijn als we nu stoppen met de bouw van het Forum en op zoek gaan naar een goedkoper 
alternatief. Wij komen daar bij het voorjaarsdebat op terug. 
Waar de PvdD in elk geval niet op wil bezuinigen is natuur. Van uitgaven voor ecologisch beheer mag 
niet worden afgesnoept. Het effect van landelijke bezuinigingen op natuur zou kunnen zijn dat tientallen 
planten- en dierensoorten uitsterven en trekt een enorme wissel op toekomstige generaties. Het verlies aan 
biodiversiteit maakt mensen kwetsbaar. Ook de gemeente Groningen moet hier haar verantwoordelijkheid 
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nemen en niet kiezen voor kortetermijnoplossingen. Ook hier zullen wij bij het voorjaardebat later op 
terugkomen. Voorzitter, tot zover. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan zijn wij toegekomen aan de avondpauze. Daarna zal de wethouder 
antwoorden. Ik schors de vergadering tot 20.10 uur. 
(Schorsing 18.51 – 20.10 uur) 

 
De VOORZITTER: Ik heropen deze vergadering en wij gaan verder met de behandeling van agendapunt 
8a, de collegebrief over de voorbereiding van de begroting 2013 en ook een aanvullende collegebrief van 
22 maart.  
We hebben de bijdragen van de kant van de raad in de eerste termijn gehad en nu is het woord aan de 
wethouder van financiën, mevrouw Dekker.  
 
Wethouder DEKKER: Voorzitter, dank u wel. Ik dank de raad ook voor zijn bijdrage in de eerste termijn. 
Wat zij in onze reguliere planning en control-cyclus toch wel een novum kunnen noemen: het eerste 
raadsdebat over de begroting van 2013, vroeger dan ooit. En de raad heeft deze noviteit geïntroduceerd in 
het raadsdebat over Meerstad. Het sluitend maken van de grondexploitatie Meerstad leidde er immers toe 
dat er een voorziening van 35 miljoen euro moest worden ingezet en dat daarnaast 52 miljoen euro moest 
worden gevonden voor het versterken van de weerstandpositie van de gemeente Groningen. Toen heeft u 
ons verzocht om u in een vroegtijdig stadium te betrekken bij onze zoektocht naar de 52,5 miljoen euro. 
En dat heeft geleid tot de brief van 24 februari, waarbij we ‘en passant’, hoewel dat wordt misschien niet 
helemaal op zijn plaats is, maar waarbij we tegelijkertijd de vragen van het CDA en de VVD beantwoord 
hebben. 
Alle afwijkingen op een rij sinds de begroting van november, vastgesteld door uw raad, 2011. En hoewel 
in de commissie werd onderkend dat de informatie op zich niets nieuw was, leverde het totaalplaatje toch 
grote zorg op bij uw commissie. Voorzitter, terechte zorg en begrijpelijke zorg, want de brief van ons 
college liegt er immers niet om. Een direct tekort van ruim 30 miljoen euro, een gewenste versterking van 
het weerstandsvermogen van ruim 70 miljoen euro: totaal meer dan 100 miljoen euro. En dit los van het 
effect van eventuele rijksbezuinigingen en met een waarschuwing dat dit een tussenstand is. We hebben 
het proces naar voren gehaald, de cijfers zijn nog in bewerking, de rekening is niet afgerond en Rutte 
heeft zijn werk nog niet af, dus we weten niet wat het effect is op de rijksbezuinigingen. 
En, voorzitter, ik denk dat het goed is om hier namens het college uit te spreken dat de zorg van de raad 
ook onze zorg is. Het college moet fors bijsturen, en in onze brief, opnieuw een novum, hebben we zelfs 
gesteld dat het niet ondenkbaar is dat we onze ambities moeten bijstellen of zelfs faseren. En dat menen 
we, voorzitter, dat is geen loze uitspraak. En het zou zeer teleurstellend zijn als we dat zouden moeten 
doen, want we menen dat onze plannen, vaak gesteund door een meerderheid in deze raad, goed zijn voor 
de stad in de brede zin van het woord. We zullen de komende maanden de weg moeten vinden om onze 
kortetermijnproblemen, in die zin vond ik de woorden van GroenLinks mooi, de 
langetermijnontwikkelingen niet te laten frustreren. Maar ik kan u, voorzitter, dit niet garanderen.  
Er zijn veel vragen gesteld, door diverse partijen, er is ook een aantal opmerkingen gemaakt, en ik zou ze 
eigenlijk themagewijs willen beantwoorden. En ik volg daarbij een beetje de thema's van de brief: 
Tijdigheid: hadden we het eerder kunnen weten. Taxatie van de situatie: hoe ernstig is het? 
Risicomanagement: hadden we het met beter risicomanagement kunnen voorkomen en wat gaat u eraan 
doen? 
Laat ik beginnen met tijdigheid van de informatie. Hadden we het niet eerder kunnen weten? En dan met 
name op het tijdstip dat we de begroting vaststelden. Het college kan zich die vraag van de raad goed 
voorstellen. Een afwijking van meer dan 100 miljoen euro, 12%, dat is fors. 
Laat ik helder zijn. Deze afwijking in deze omvang hadden we niet verwacht. Ja, mijnheer Luhoff, u had 
het in de commissie al naar voren gebracht, ik had niet verwacht in september dat ik in februari deze brief 
moest schrijven. Anders, voorzitter, en dat kan ik u wel garanderen, hadden we een heel andere begroting 
opgesteld. Wat we wel wisten, en wat we wel weten, is dat de tijden onzeker zijn, dat we in een 
economische recessie zitten, dat je werk moet maken, en de heer Baldew wijst ons daar regelmatig op, 
van risicomanagement. Ik kom daar later nog op terug. En dat je je weerstand moet versterken. 
Wat we ook wisten, is dat het belangrijk is dat je blijft investeren in een sociale en sterke stad, juist in 
tijden van crisis. Het college heeft in de voorbereiding van de begroting 2012 met de kennis van toen een 
balans gezocht en, wij meenden, ook gevonden, waarbij enerzijds werd gekozen voor deugdelijk 
financieel beheer. De reserves werden versterkt, het ratio van het weerstandsvermogen lieten we stijgen, 
en bezuinigingen werden voor de eerste twee jaar gerealiseerd. Maar anderzijds hebben we er ook bewust 
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voor gekozen om te blijven investeren in een sociale en sterke stad. Een voorbeeld daarvan staat straks op 
uw agenda: een extra impuls, 23 miljoen euro voor onderhoud. En we hebben daarbij bewust gekozen 
voor het scherp aan de wind varen, zoals u van ons gewend bent. Niet verder bezuinigen, wel investeren. 
Geen lastenverhoging, maar verlagingen. Maar ook de afweging om het toenmalig overschot op de 
weerstand van 12 miljoen euro niet af te romen, maar in onze reservepot te zetten. Maar een extra dotatie 
van 70 miljoen euro aan het weerstandsvermogen, zoals we dat nu inschatten, hadden we op dat moment 
niet verwacht. En natuurlijk waren we ons bewust van een aantal risico's, we hebben u daar ook over 
geïnformeerd. De risico's rond de bedrijventerreinen, de grondexploitaties, Meerstad, Europapark, 
woningbouwlocaties, we hebben voorzieningen gevormd voor zover we ze konden onderbouwen en 
daarnaast risico’s verwerkt in de benodigde weerstandscapaciteit. 
En, niet onbelangrijk, we hebben daarbij de adviezen van de accountants gevolgd. Maar voor deze 
omvang, ruim 70 miljoen euro, hadden we geen onderbouwing. En we hebben ervoor gekozen om een 
begroting op te stellen, gebaseerd op onderbouwingen. En de vraag van de heer Van Keulen: Wist u op 
het moment dat u de begroting vaststelde van het feit dat er een afwijking van70 miljoen euro aan zou 
komen, of dat u voor 52 miljoen euro effect had op de grondexploitatie Meerstad? Nee, voorzitter, dat 
wisten we niet. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, dank u wel voorzitter. Dank u wethouder, voor dit bijna duidelijke 
antwoord. Ik heb niet specifiek gevraagd naar dat bedrag van 52 miljoen euro, zoals u het noemt, maar het 
was al veel langer bekend dat de orde van grootte van de benodigde weerstandscapaciteit voor Meerstad 
rond de 50 miljoen euro zou liggen. 
 
De VOORZITTER: De wethouder. 
 
Wethouder DEKKER: We hebben er volgens mij met enige regelmaat over gesproken. En zoals het 
gebruikelijk is bij het opstellen van de begroting verzamelen wij alle informatie en proberen die zo goed 
mogelijk te analyseren. En daar waarvan wij denken: daar lopen we een direct risico, moeten we soms 
afboeken. Daar waar we zeggen: het duurt wat langer, daar treffen we een voorziening, zoals we bij 
Meerstad ook hadden gedaan, 35 miljoen euro. En daar waarvan we het risico nog niet goed kunnen 
onderbouwen, proberen we een inschatting te maken en nemen we dat mee in onze weerstandscapaciteit. 
Ik kom daar zo meteen in mijn betoog nog op terug en als het dan nog onduidelijk is, dan verzoek ik u die 
vraag opnieuw te stellen, want mijn volgende onderdeel zou namelijk zijn: als we het niet wisten, hoe kun 
je er dan voor zorgen dat je het wel beter kunt voorspellen? Want dat zou eigenlijk mooi zijn: als je het 
niet goed weet, hoe kom je dan toch tot een adequate begroting? Voor een deel voorzitter, moet ik daarop 
het antwoord schuldig blijven. In tijden van economische recessie neemt de onzekerheid en de 
onvoorspelbaarheid van de cijfers toe. Dat zie je bijvoorbeeld ook in de renteontwikkeling. In tijden van 
economische recessie is deze moeilijker te voorspellen en incidentgevoeliger. En bij het opstellen van de 
begroting proberen wij zoveel mogelijk informatie te verzamelen over alle projecten die er lopen en alle 
tegenvallers en alle meevallers. Daarbij moet dan wel bedacht worden dat de looptijd van een begroting, 
het klinkt technisch, maar het heeft een grote invloed op het opstellen van de begroting, niet altijd parallel 
loopt met de looptijd van projecten en in dit geval grondexploitatie. En die grondexploitaties hebben we 
vaak niet alleen in de hand, we zijn daarbij ook afhankelijk van derden: provincie, private partijen. En in 
tijden van economische stabiliteit is dat niet zo erg. Dan heb je enerzijds je eigen planning- en 
controlcyclus, je hebt die grexen, die kunnen niet allemaal op 15 september geactualiseerd zijn, die lopen 
daar vaak wat achteraan. In tijden van economische stabiliteit is dat niet zo heel erg. Maar in tijden van 
recessie, en we ondervinden deze maand lijfelijk wat daarmee gebeurt, fluctueren de cijfers af en komen 
klappen harder aan. En dit wetende, cijfers zijn onzeker, cijfers zijn in verandering, is de vraag relevant 
hoe hiermee om te gaan. Sommigen zullen misschien zeggen, het was ook in de commissie al 
aangegeven: als je niet goed kunt voorspellen, het was volgens mij D66, het was ook Student en Stad, hoe 
het nou gaat met die cijfers, dan moet je maximaal je weerstand versterken. Wellicht op een soort 
‘slechtweerscenario’. Komt de klap, dan heb je ook voldoende ruimte om het op te vangen. Het nadeel 
daarvan is alleen dat de kans aanwezig is dat er veel geld op de plank blijft liggen, wat achteraf niet nodig 
blijkt te zijn. Geld dat aan de stad besteed had kunnen worden, bijvoorbeeld stimuleren van de 
werkgelegenheid, en dat zien wij als sociaal beleid. 
Het college heeft daarentegen voor een meer genuanceerde aanpak gekozen: wel het versterken van 
weerstand en dit op basis van strenge normen. Volgens sommigen, en vandaag werd het nog weer gezegd: 
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te streng. Een waarschijnlijkheidsfactor van 90% wordt door sommigen in deze raad als te streng ervaren, 
want toch niet alle risico’s doen zich tegelijk voor. Maar ook de ratio hebben we streng gehanteerd: 80% 
willen wij van onze risico’s kunnen afdekken en we hebben bij de begroting in 2012 aangegeven dat we 
willen doorgroeien naar 100%, maar dan wel op basis van gegevens die we hebben en de inschatting die 
we daarvan maken. 
 
De VOORZITTER: De heer Baldew. 
 
De heer BALDEW (PvdA): Voorzitter, ik ben niet tegen strengheid, sterker nog, ik ben juist voor. Waar 
ik tegen ben is hier: Ik vind het percentage van 90% buitengewoon irreëel. Niet alle risico's doen zich met 
90% zekerheid op dit moment voor. Mijn opmerking betreft met name de irreële kant van de 
waarschijnlijkheidsfactor. 
Voorzitter, ik had nog een andere vraag, de wethouder gaat wat snel. Ik hoorde de wethouder aangeven 
over Meerstad: vanwege de looptijden had zij, of het college niet eerder informatie beschikbaar dan tot de 
grex werd vastgesteld, of net daarvoor, maar het college had toch tweewekelijks overleg over Meerstad? 
Heeft u dan niet de risico's van Meerstad kunnen inschatten tijdens de bijeenkomsten die u dan had? 
 
Wethouder DEKKER: Het enige dat ik u kan zeggen, wellicht kan anders wethouder De Vries in tweede 
termijn straks daar ook nog iets over zeggen: Wij hebben een zo goed mogelijke inschatting gemaakt, op 
basis van de gegevens die wij op dat moment hadden. En wij hadden niet op dat moment de gegevens 
waardoor wij dachten dat het risico van de grex Meerstad zou stijgen van 17 miljoen euro naar 92 miljoen 
euro. Die gegevens hadden wij op dat moment niet. We wisten wel dat we zorgen hadden, we hadden wel 
een voorziening getroffen van 35 miljoen euro. We hebben het ook meegenomen als risico van ons 
weerstandsvermogen, maar die grex was nog niet geactualiseerd en we hebben ervoor gekozen om alleen 
op basis van geactualiseerde cijfers de begroting vast te stellen. 
Maar dan ook een reactie op uw opmerking. U zegt: Niet alle risico’s doen zich tegelijkertijd voor. Ik ben 
er blij mee, dit college is er blij mee, dat wij ervoor hebben gekozen om onze weerstand te versterken, 
wel op basis van 90% waarschijnlijkheidsfactor en wel op basis van de ratio van 80% en dat we ook in 
het najaar hebben gezegd: wij willen toe naar 100%. En waarom? Juist in tijden van crisis moet je ervoor 
zorgen dat je zoveel mogelijk wel op basis van bestaande gegevens je weerstand op feitelijke informatie 
versterkt. En daarbij, wat hebben we gedaan? Ik zei u net, in het najaar hebben we 9 miljoen euro extra in 
de reserves gestopt, we hebben het ratio verhoogd naar 84% en daar zijn we ook blij mee, want nu, op het 
moment dat de klappen vallen, kunnen we die buffers immers ook aanspreken en kunnen we vervolgens 
er weer voor zorgen dat we die buffers gaan versterken. En daarbij is wel belangrijk, de vraag, en ik hoor 
daar graag uw oordeel over in tweede termijn: je kunt daar twee redeneringen over hebben. Wij hadden 
strenge normen: veel risico's afdekken. Dat leidt nu tot een weerstandscapaciteit van om en nabij 
110 miljoen euro. Nou kunnen we twee dingen doen. En ik zou daar graag in tweede termijn daarover van 
u wat willen horen, omdat het ook in ons belang is straks bij de behandeling en voorbereiding van de 
voorjaarsbrief. Je kunt ervoor kiezen om te zeggen: ik haal een deel van het probleem dat we nu hebben 
uit de buffer. Een beetje als ik het huiselijk zeg: je hebt een reservepotje voor het dak dat lekt, je gaat het 
dak repareren en vervolgens ga je weer een nieuw reservepotje maken voor als eventueel in de toekomst 
het dak nog een keertje lekt. Of je zegt: nee, dat gaan we niet doen, we moeten nu niet in een keer het 
risico nemen met een incidentele toevoeging aan de reserve weerstand. 
Ik zou daar graag in tweede instantie iets over willen horen. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
Wethouder DEKKER: Is het onduidelijk wat ik zeg? 
 
De heer SETON (CDA): Ja. Het is een of-of-keus en ik wil daar graag op ingaan in tweede termijn, maar 
ik heb nog niet helemaal duidelijk hoe uw stellingname is en een reactie op die van de heer Baldew, want 
volgens mij gaat het daarover. Kunt u nog iets duidelijker aangeven wat of het een of het ander is? 
 
Wethouder DEKKER: Nou, het college is daar zelf ook nog niet uit. Dus in die zin zijn wij daar nog 
denkende over en ik hoor graag wat uw mening daarover is. Wij zijn van mening dat het van belang is om 
die 90% waarschijnlijkheidsfactor te houden en dat is het verhaal dat we vaker houden. Op het moment 
dat je strenge normen hanteert, mag je ook wat genuanceerder naar de uitkomst kijken en zeker als je ook 
kiest voor een ratio van 100%, dan is dat wel je doelstelling. Het werkt remmend op extra uitgaven, maar 
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dan hoeft het ook niet per se elk moment van het jaar of elk moment in de meerjarencyclus dat volledige 
maximum te bereiken. Dan kunnen we twee dingen doen. We hebben dat afgelopen jaren goed op orde 
gebracht, nu hebben we een tegenvaller, nou kan je twee posities kiezen. Of je zegt: ik gebruik die buffer, 
ik haal daar een tegenvaller uit, of een deel van die tegenvaller, en ga vervolgens in de komende jaren het 
gat dat ik heb geslagen in mijn weerstand weer dichten met sparen. Of je zegt: nee, dat is niet aan de orde, 
we moeten in een keer nu het gat, de dotatie van 70 miljoen euro afdekken en de reserves die we nu 
hebben, daar mogen we niet aankomen. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen, en dan stel ik voor dat de wethouder haar betoog kan 
vervolgen, want ze heeft nog vier minuten en ik neem aan dat u ook graag antwoord op uw vragen wilt. 
De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, de wethouder legt ons twee keuzes voor. Volgens mij is er 
nog een derde keuze. En dat is namelijk: je risicoprofiel verlagen. Dus zorgen dat je minder grote risico's 
loopt, waardoor je minder weerstandsvermogen nodig hebt. Graag een reactie daarop. 
 
Wethouder DEKKER: Ik wilde daar nog op terugkomen. We hebben namelijk in onze brief van 
24februari u een aantal suggesties gegeven. Zoals u ook misschien al hebt gehoord, ik dacht dat ik dat in 
de commissie ook al had aangegeven, dat wij thans op een rij laten zetten met welke projecten we zouden 
kunnen stoppen, welke consequenties daaraan verbonden zitten, ook de maatschappelijke consequenties, 
in relatie tot de motie die u heeft ingediend. Maar ook in relatie tot de effecten die je kunt hebben met 
externe partijen. Sommige zaken kun je heel makkelijk zelf stopzetten, in sommige andere zaken heb je 
afspraken gemaakt met andere bestuurlijke partijen en zul je daar in ieder geval nieuwe afspraken over 
moeten maken. Dat zullen we inderdaad in beeld brengen. 
Dat is niet het enige, het putten uit het potje van de reserves. Het is ook heel goed extra te bezuinigen, 
projecten te faseren, dan wel temporiseren. 
Voorzitter, ik zou willen samenvatten, wat dit onderdeel betreft: wij hebben de begroting naar eer en 
geweten opgesteld. We hebben gebruikgemaakt van de feiten zoals we die kenden. We hebben gekozen 
om te investeren in de stad en te investeren in de reserves en het blijkt nu, met de kennis van nu, dat we 
die reserves eigenlijk zwaarder hadden moeten versterken en we zullen het komend jaar hard aan de slag 
moeten om ervoor te zorgen dat we in 2013 opnieuw een sluitende begroting krijgen, want dat is en blijft 
natuurlijk het uitgangspunt van dit college. 
Voorzitter, ik kom op het volgende punt: de taxatie van de situatie. Ik heb in de commissie maar ook 
daarbuiten het woord ‘ernstig’ gebruikt. En dat kan ook niet anders op het moment dat je zo’n brief naar 
de raad stuurt. Maar ik heb ook geprobeerd een en ander in perspectief te plaatsen. En, mijnheer Seton, 
dat is niet het bagatelliseren, dat is niet het wegmasseren van de problematiek, maar daarmee heb ik wel 
een poging gedaan om recht te doen aan de positie van de gemeente Groningen. En het gaat, zeker in 
vergelijking met andere gemeenten, en afgezien van deze vervelende en lastige tegenvaller, waar we ons 
best op moeten doen om ervoor te zorgen die op te lossen, redelijk goed. Op het gebied van 
werkgelegenheid, op het gebied van groei van het aantal inwoners, wij zijn de zevende stad van 
Nederland geworden. En hoe raar het ook klinkt, en hoe bizar het ook is om dat vanuit de zijlijn te 
ervaren als je de krantenkoppen ziet en de wereldwijde economische recessie aanschouwt, er worden nog 
steeds meer woningen in Groningen verkocht dan in de rest van het land. En dat is in onze ogen ook het 
effect van de continue inzet van dit college, van voorgaande colleges, gesteund door uw raad om te 
investeren in deze stad. En daar mogen we ook best een beetje trots op zijn. Daarmee wil ik niet het 
probleem dat we nu hebben wegpoetsen, maar het betekent wel dat we straks een heel evenwichtige 
afweging moeten maken in de oplossingen die voor ons liggen. Want de kortetermijnproblemen moeten 
niet leiden tot afwentelen van de problemen op de colleges na ons. Investeren in deze stad in de brede zin 
van het woord is belangrijk voor ons voorzieningenniveau, is belangrijk voor de werkgelegenheid in deze 
stad, is belangrijk voor de economische ontwikkeling en is ook belangrijk voor die sociale stad, want 
werk is nog steeds het beste middel tegen armoede. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, dank u wel. Dat is een nobel streven dat de wethouder 
hier uit, dat klinkt allemaal prachtig. Maar ze is het er hopelijk ook mee eens dat we ook geen schulden 
moeten doorschuiven naar komende colleges en dat we ook ervoor moeten waken dat we niet te veel 
putten uit eventuele inkomsten die we na 2015 nog zullen gaan krijgen. 
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Wethouder DEKKER: Eens. 
 
De VOORZITTER: Ja? Laten we het daar maar op houden dan. De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, in het verlengde daarvan: ik ben het eens met de opmerking van 
de heer Van Keulen, ik ben blij dat de wethouder daar zo op reageert, maar hoe zit het dan met het 
meerjarenbeeld? Want er wordt ook wel eens gezegd: het meerjarenbeeld ziet er misschien wel redelijk 
rooskleurig uit, kunnen we niet even de winter doorstaan en dan hebben we het weer gered? In het 
verlengde van wat de VVD zei: ziet u dat ook zo rooskleurig, of niet? 
 
Wethouder DEKKER: Nou, zoals u weet hebben we het als optie meegenomen in, volgens mij was het de 
brief in januari, van Meerstad. We hebben het herhaald in de recente brief: het is een optie. En die staat 
natuurlijk wel onder druk op het moment dat er ook rijksbezuinigingen aankomen. Maar misschien ook in 
reactie op de heer Eikenaar van de SP, die zich grote zorgen maakt om die ruimte te gebruiken. Dan wil 
ik u eraan herinneren dat het in dit huis toch wel redelijk gewoon is dat, op het moment dat je in een 
nieuwe coalitie stapt, je een bezuinigingsronde organiseert, we noemen dat ook wel eens ‘oud voor 
nieuw’, om weer nieuw beleid te organiseren. En u weet volgens mij net zo goed als ik dat dit college 
begon met een forse bezuinigingsoperatie. En ook toen hadden we een tekort in 2011 en 2012 en dat was 
een effect van het feit dat het college daarvoor had besloten tot bijvoorbeeld ‘huisvesting sociale dienst’ 
en dat heeft laten drukken op deze collegeperiode. Dus dat is op zichzelf niet nieuw. En dat moet wel 
verantwoord gebeuren, dus ik zeg niet dat ik het uitsluit, dat dat niet kan, maar dat hangt wel heel erg af 
van de context waar wij ons straks in mei in bevinden. Het hangt af van de meicirculaire, het hangt af van 
de rijksbezuinigingen en het moet inderdaad in evenwicht zijn, want ik ben het eens met de VVD: het 
mag niet zo zijn dat we onze problemen naar de toekomst verschuiven, maar het mag ook niet zo zijn dat 
we onze schulden naar de toekomst verschuiven. En we zullen zoveel mogelijk zelf orde op zaken moeten 
stellen. 
 
De VOORZITTER: U bent inmiddels een minuut over uw spreektijd heen. Dus u kunt nog in een enkele 
zin afronden. En dan heb ik, maar dat leg ik maar even aan u voor, ook de heer De Vries die nog graag 
iets zou zeggen. 
 
Wethouder DEKKER: Maar ik ben nog niet klaar. 
 
De VOORZITTER: Ja, ik had u verteld hoe lang de spreektijd was. Dat was twintig minuten. 
 
Wethouder DEKKER: Ik heb de indruk dat de raad wel een beetje genegen is om door te gaan. 
 
De heer DE ROOIJ (PvdA): Voorzitter, punt van de orde. We hanteren hier vrij strakke spreektijden, 
prima, maar dit is een erg belangwekkend onderwerp. Het debat verdient ook een antwoord. Als we nou 
de wethouder zouden kunnen bewegen tot enige beknoptheid, zou ik er wel voor voelen om de spreektijd 
iets op te rekken. 
 
De VOORZITTER: Oké, nou, kijk eens aan. Wat zei u? 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Overigens wel de complimenten voor het streven van de voorzitter om 
het nu af te kappen, maar gezien het belang van het debat is het wellicht beter om door te gaan. 
 
De VOORZITTER: De wethouder. 
 
Wethouder DEKKER: Voorzitter, risicomanagement. Ik heb nog twee onderdelen: risicomanagement en 
‘hoe nu verder’. 
Risicomanagement: We zijn er in de brief al uitvoerig op ingegaan. De PvdA stelt dat wellicht met beter 
risicomanagement een en ander had kunnen worden voorkomen. Voorzitter, wij vragen ons dat af. 
Sterker, wij vragen dat te betwijfelen. Wij constateren dat we de afgelopen jaren stappen hebben gezet in 
risicomanagement. We hebben een assistent-controller aangesteld voor de grote projecten, we hebben 
sterk geïnvesteerd in opleidingen en we doen regelmatig second opinions. En ook de accountant 
constateert dat daar vooruitgang in is. 
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In de toekomst denken we dat we wellicht de controles van de diensten onder de concerncontroller willen 
gaan plaatsen en wellicht dat we extra ruimte willen creëren bij concern voor oplossingen, audit en 
controle van de programma's. 
Maar, om nou te stellen: met meer risicomanagement en beter risicomanagement hadden we deze risico's 
niet gekend en waren ze niet omgezet in tegenvallers, dat waag ik te betwijfelen, omdat het toch heel veel 
te maken heeft met de economische recessie, het niet verkopen van woningen, het niet uitgeven van het 
bedrijventerrein, ja, dat voorkom je niet door meer aandacht te geven aan risicomanagement. 
 
De heer BALDEW (PvdA): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Mag ik dan nu even geen interrupties toestaan, want dan gaat het ook een beetje met 
me aan de loop. Ik stel voor dat de wethouder probeert af te ronden. 
 
Wethouder DEKKER: Ik zie dat we het nog niet eens zijn. Ik heb in de brief u een aanbod gedaan om bij 
de rekening uitgebreid op dit onderwerp terug te komen, daar ook met u te spreken over het 
risicomanagement en daar als raad en commissie samen te kijken naar: hoe hebben we het gedaan? Hoe 
kunnen we het beter doen? En daar de accountant bij te betrekken. En ik stel voor dat we daar dan ook dat 
debat verder met elkaar voeren, want ik hecht eraan om over dit onderdeel met u overeenstemming te 
krijgen. 
Voorzitter, hoe gaat het nu verder? Sluitende begroting: uitgangspunt. En daar gaan we ons uiterste best 
voor doen. En dat is niet genoeg: er komt gewoon een sluitende begroting. 
Aanstaande maandag hebben wij onze tweede werkconferentie, in mei onze derde, en dat leidt onder 
andere tot een voorjaarsbrief die u kunt bespreken. We zullen u tijdig informeren. Er ligt een motie van de 
raad waarin wordt gezegd: neem ons nou de komende maanden mee. Dat willen wij met graagte en met 
liefde doen. Daar zit echter wel een keerzijde aan. En dat zeg ik niet om u daar in te ontmoedigen, maar 
we hebben niet voor niets een vaste planning- en controlcyclus. Op gezette tijden zetten wij de tijd even 
stil, we actualiseren, we analyseren en we geven u de informatie. Als je dan tussen die P&C-cyclus door, 
begroting, rekening, voorjaarsbrief, de tussenrapportages, nog weer extra informatie gaat leveren, dan is 
er kans dat die cijfers ook weer gaan wijzigen, omdat je analyse nog niet is afgerond. En ik wil u daar een 
voorbeeld van geven, naar aanleiding van onze laatste brief op 22 februari. Ik heb hem nu niet bij de 
hand, maar ik weet het wel uit mijn hoofd. We hadden daar aangegeven: 33 miljoen euro incidenteel, 
ruim 70 miljoen euro extra dotatie weerstandsvermogen. Aan de linkerkant stond bij Westpoort: 
11 miljoen euro afboeken, aan de rechterkant stond bij ‘bedrijventerreinen woningbouwlocaties’ een 
risico genoemd in de tekst van 22 tot ongeveer 45 miljoen euro en het risico dat we ingeschat hebben als 
effect op het weerstandsvermogen is, uit mijn hoofd, 11 miljoen euro. Dat waren de cijfers op dat 
moment. Dat hebben we in de brief ook aangegeven: let wel, dit is een tussenstand. Dan zijn wij bezig 
met analyseren van onze cijfers, wij maken de rekening op, en we komen tot de constatering dat een deel 
van het rechterrijtje naar het linker rijtje gaat. In voetbaltermen is dat positief, in deze termen is dat niet 
positief. Het betekent namelijk dat we voor een deel van hetgeen we voorheen nog als risico hadden 
gezien, nu op basis van de huidige gegevens een voorziening moeten treffen. En dat is een voorziening in 
de orde van 25 à 40 miljoen euro. En dat is een forse. Dat is een klap die nog weer bovenop die klap komt 
die we al aan het begin van dit jaar aan u moesten meedelen. En ik kan me voorstellen dat u nu uw pen 
even neerlegt, want het is een forse tegenvaller. Het betekent namelijk dat we een deel meer incidenteel 
moeten nemen en het betekent dat we nog forser moeten gaan prioriteren. Tegelijkertijd zeg ik: dit zijn 
cijfers die fluctueren, dus ik kan u op dit moment niet met zekerheid zeggen wat nou precies de uitkomst 
is. En dat is het nadeel, ik had het daar nog net even over met een raadslid in de pauze: het steeds 
informeren zorgt er ook voor dat je nog niet alles up-to-date hebt en dat er ook vervolgens weer 
afwijkingen komen. Een ding dat ik u wel kan garanderen, en ik had het liever niet gedaan, is dat wij 
genoodzaakt zijn om een voorziening te treffen voor datgene wat in het rechterrijtje stond, dat we 
vooralsnog als risico veronderstelden, waar u in december in de commissie voor een deel al wel over bent 
geïnformeerd, dat was ook de discussie rondom het bedrijventerrein, het Stekrapport. Als we dat nu 
samen met de regio analyseren, kijken naar wat de behoefte is aan bedrijventerreinen, wat kunnen we 
uitgeven en hoeveel we hebben, dan zijn wij genoodzaakt om hiervoor nog niet af te boeken, maar in elk 
geval wel een voorziening te treffen. Kortom voorzitter, een vervelende mededeling aan het eind van dit 
debat. Dat maakt het probleem niet minder, alleen maar groter en maakt de noodzaak van een stevig 
proces de komende maanden met flinke prioritering en wellicht fasering hartstikke nodig en we gaan met 
z’n allen iets bedenken waarbij we in ieder geval u zoveel mogelijk mee kunnen nemen in het proces en u 
daarin niet verder te verrassen. 
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De VOORZITTER: Oké, dan stel ik voor dat we wethouder De Vries ook nog een minuut geven om over 
het punt van de informatieverstrekking Meerstad wat meer te zeggen. 
 
Wethouder DE VRIES: Voorzitter, dank u wel. Misschien is het goed om even terug te blikken op de 
indringende besluitvorming rond Meerstad met uw raad vorig jaar. 
Wat we gedaan hebben, en we hebben uw raad in verschillende sessies op de hoogte gehouden over de 
vorderingen, is in wezen de ontbinding van een nogal grote en omvangrijke publiek-private 
samenwerking van acht partijen. Dat is een stevig onderhandelingsproces geweest, waarvan we, dat weet 
u ook, op advies van de accountant aan het begin van die onderhandeling 35 miljoen euro opzij gezet 
hebben om onze bijdrage aan die onderhandeling te kunnen doen. U weet ook dat dat uiteindelijk 
40 miljoen euro geworden is. Andere partijen hebben ook een duit in het zakje gedaan. We zijn toen op 
basis van het eindresultaat van die onderhandeling en, zoals u weet was het eindresultaat van die 
onderhandeling pas ver in oktober, ja zelfs begin november bekend en we zijn pas daarna, nadat u dus de 
begroting al enige tijd van ons college had ontvangen, gaan werken aan een grex. Je kunt pas een 
grondexploitatie maken als je je parameters kent. En voor de goede orde: de vorige Meerstad stond nooit 
in een grondexploitatie, het is een heel andere vorm waarin we hebben geopereerd met elkaar, pps-
constructie. We hebben toen een grex moeten ontwikkelen en die grex kun je pas maken als je je 
parameters kent, je rentepercentage, de hoeveelheden woningen, kortom, je publieke investeringen en al 
dat soort dingen die samenhangen. Een brug erin ja, nee, dat soort vraagstukken. We wisten pas ver in 
december, dat hebben wij ook met u gedeeld, wat het eindresultaat was van het maken van die grex op 
basis van de eerder gereedgekomen onderhandelingen met de andere partijen in Meerstad. En dat 
verklaart ook waarom wij als college pas nadat die grex aan ons gepresenteerd was, december 2011, in de 
brief aan uw raad die u voor de kerst heeft ontvangen, de omvang van het weerstandvermogen dat nodig 
was als risicodekking voor die grex Meerstad hebben kunnen melden. Dat hebben wij ook weer in een 
eerder stadium meegedeeld, ik meen ergens in een commissievergadering in december. Nou, voilà, 
23 november. Maar dat is een inschatting van dat moment en dat heeft inderdaad te maken met het maken 
van een grex op basis van een onderhandelingsresultaat. Dat verklaart waarom dat zo is gegaan. Ik hoop 
dat het een afdoende antwoord is op uw vraag. 
 
De VOORZITTER: Oké, dank u wel. Ik zou eigenlijk nu willen bekijken en ik schat in dat die behoefte er 
is … 
 
De heer BALDEW (PvdA): Zeker, aan een schorsing. 
 
De VOORZITTER: Aan een schorsing? Nee, dat had ik niet ingeschat. Ik had ingeschat dat u een tweede 
termijn wilde, maar u wilt eerst een schorsing.  
Hoe lang denkt u nodig te hebben? Vijf minuten? Dan schors ik de vergadering voor vijf minuten. 
(schorsing 20.46-20.52) 

 
De VOORZITTER: Wilt u weer gaan zitten? Ik heropen de vergadering. Ik kijk naar de PvdA, die om de 
schorsing had gevraagd. De heer Baldew. 
 
De heer BALDEW (PvdA): Dank u wel. Voorzitter, over risicomanagement. 
 
De VOORZITTER: Ik denk dat u met uw tweede termijn begint? 
 
De heer BALDEW (PvdA): Ja hoor. 
 
De VOORZITTER: Nee, dat is niet de bedoeling, want dan zit u niet als eerste in de rij. Dan ga ik ervan 
uit dat u mij nu meedeelt dat u behoefte heeft aan een tweede termijn en dat zal vast bij anderen ook het 
geval zijn. En dan is het woord het eerst aan de heer Van Rooij. 
 
De heer VAN ROOIJ (Student en Stad): Voorzitter, dank u wel. In mijn eerste termijn heb ik al genoeg 
stilgestaan bij wat een drama het is dat we nu 110 miljoen euro te kort komen, dus daar ga ik niet meer 
over door zeuren. Voorzitter, ik weet niet of u het ook hoorde, maar ik vind het eigenlijk helemaal niet 
zo’n gek verhaal van de wethouder. Ik heb een reactie gehoord waar ik eigenlijk wel behoefte aan had. De 
wethouder geeft toe dat de raad hier een terechte zorg heeft en daar ben ik blij mee en de wethouder 
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spreekt klare taal over het weerstandsvermogen en daar herken ik me wel in. De wethouder heeft het over 
een ratio van 100%, nou daar ben ik het mee eens. De wethouder heeft het over een 
waarschijnlijkheidsfactor van 90%: eens. 
Waar ik het dan niet mee eens ben is de ruimte die de wethouder laat voor een gefaseerde aanvulling van 
het weerstandsvermogen. Daar ben ik het pertinent mee oneens. In onze ogen is het absolute noodzaak 
om het weerstandsvermogen direct aan te gaan vullen, nog dit jaar. Blijkbaar, dat is gewoon een 
constatering, kunnen wij niet vooruitkijken. Dat blijkt nu wel en dan moet je dus voldoende weerstand 
hebben. 
De wethouder zegt: teruggekeken, retrospectief, hadden wij meer geld moeten steken in reserves. Ik 
interpreteer dat als een appel aan de raad op de komende maanden verantwoordelijkheid te nemen. Ik ben 
daar blij mee. En ten slotte nog over het risico dat zich heeft gemanifesteerd: heel vervelend. Ik kan me 
voorstellen dat het voor andere fracties misschien ook een nieuw licht op de zaak werpt. Ik had heel graag 
gehad dat dit risico zich niet had voorgedaan, maar nu het zich voordoet, kan ik wel tevreden zeggen dat, 
als je voor een beleid kiest zoals Student en Stad dat voorstaat, je in ieder geval in staat bent om de 
risico's op te vangen. Dan heb je het geld op de plank liggen en ik denk dat dat een lijn is die we voor de 
komende maanden en voor de komende jaren moeten gaan voeren. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan is het woord aan de heer Eikenaar. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Dank u, voorzitter. Ja, de wethouder heeft ons een vraag gesteld over het 
weerstandsvermogen en de ratio daarop. Mijn reactie is dat op dit moment een ratio van 1 volgens mij 
niet reëel is. Lager is volgens mij onontkoombaar, op dit moment in ieder geval. Dan nog de vraag of je 
daarvoor zou willen sparen of dat je het in een keer aan zou willen vullen. Dan gaat mijn voorkeur uit 
naar sparen, omdat je anders wel een enorm bedrag in een keer op de plank moet leggen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Voorzitter, een korte interruptie. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, de heer Eikenaar ging niet in op optie 3, misschien kan hij 
die ook nog even noemen, het verlagen van het risicoprofiel. Hoe kijkt u daartegen aan? 
 
De VOORZITTER: De heer Eikenaar. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Als dat moet, is dat ook bespreekbaar, wat ons betreft. 
En verder heb ik niet zoveel toe te voegen aan mijn eerste termijn. Die was volgens mij glashelder en de 
nieuwe tegenvaller die we net te horen krijgen, is alleen een onderstreping van de boodschap die ik net 
gegeven in mijn eerste termijn. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Rooij. 
 
De heer VAN ROOIJ (Student en Stad): Voorzitter, bedoelt de heer Eikenaar daarmee de boodschap om 
niet te veel geld te steken in een nieuwe reserve? Want dat was wat ik u hoorde zeggen en dat is niet in 
lijn met wat u nu zegt. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Nee, wat ik bedoel is dat we nu toe zijn aan heel heldere politieke keuzes. 
Daar heb ik het over. 
 
De VOORZITTER: Dan is het woord aan de heer Prummel, Stadspartij. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, de wethouder van Financiën lijkt op een goochelaar. De 
meeste goochelaars zijn mannen, waarom weet niemand, maar dat is zo. Maar zij is een goochelaar die 
wel heel vreemde konijnen uit haar hoge hoed tovert. Nu weer een tekort van 40 miljoen. Dank u wel, dat 
u toch nog de tijd gevonden hebt om dat in de verlenging van uw spreektijd te melden. 
Voorzitter, de eerste helft van dit debat getuigde van een afnemend vertrouwen in dit college. In de raad 
dan. In de samenleving is dat vertrouwen al voor een groot gedeelte afgekalfd. Er is steeds meer reserve 
in deze raad bij de grote projecten. 
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Dat was in de samenleving ook al het geval. De raad zet zichzelf nu inderdaad en metterdaad aan de 
voorkant van een politiek proces. Nou, dat hebben we dan goed gedaan. Dat hebben we knap bereikt. 
Dank aan degenen die dat met op strategisch goede momenten ingediende moties en knappe 
verwoordingen hebben weten te bereiken. 
Er is hier sprake van risicomanagement en reserves, recessie, een cyclus. Het is natuurlijk heel 
merkvaardig dat wij in een crisis niet kunnen putten uit onze reserves, maar wanneer het slecht gaat, 
moeten wij nota bene geld in de reserves stoppen. Dat is de wereld op zijn kop. Dat getuigt van een 
verkeerde benadering van overheidsfinanciën. Wij hebben te veel geld uitgegeven op momenten dat het 
goed ging. Daar moeten we in de toekomst uit leren. Eigenlijk zouden we nu uit royale reserves moeten 
kunnen putten. 
In het verleden had dit college sterke partners. De woningbouwcorporaties hadden veel geld en zij 
maakten veel belangrijk sociaal beleid mogelijk. Maar nu zijn de woningbouwcorporaties zwak. Wij 
konden samenwerken met de provincie, maar die toont zich nu een onbetrouwbare politieke partner. En 
als het gaat over heroverwegingen van grote projecten, luister dan eens naar de stad. De stad heeft al voor 
u geprioriteerd. De inwoners van de stad zien twee projecten met name niet zitten, en dat zijn tram en 
Forum. Ik meen ergens gezien te hebben dat 70% van de bevolking de tram niet wenst en dat Forum, ja, 
een doodgeboren kindje. Daar wordt nu weer een bestaande functie naartoe geschoven en dat was al eens 
meer beloofd. 
Groningen is meer dan andere steden aangewezen op sociale banen. Maar kunnen wij die voor de 
Groningers realiseren? Er is wel vraag naar. Daar zouden we geld voor moeten vrijmaken. Maar toch 
heeft een groot aantal mensen in onderwijs, straatwachten, dergelijke mensen, hun baan verloren. Dan 
kan men hier wel roepen: we zijn een sterke sociale stad, maar ga dat eens vertellen aan iemand met 
weinig kansen op de arbeidsmarkt, iemand die wel zijn baan kwijtgeraakt is. Groningers rekenen, 
voorzitter, op veiligheid, terecht. Ze zijn aangewezen, in veel gevallen, op sociale banen. Ze zuchten 
onder hoge belastingen en zware lasten. Met name de kleine bedrijven hebben daar last van. MKB-noord 
vraagt om een betere bereikbaarheid van de stad. Dat zou een zuidelijke ringweg zijn. Een tram binnen de 
stad zonder een vervolg in de periferie is geen ontsluiting van de stad. 
Ontsluiting van de stad bereik je niet door mensen van het hoofdstation naar het Zernike te brengen. 
Ontsluiting van de stad betekent dat je de files aanpakt die nu tussen Groningen en Leek staan en de files 
aanpakt die tussen Groningen en Haren en Assen staan. Maar daar is deze wethouder, daar is dit college 
niet mee bezig. Dit college is bezig gegaan op het moment dat het geld langs de lambrisering klotste, 
noemde de wethouder het zelf. Op dat moment heeft dit college voor luxe projecten gekozen. 
Voorzitter, geen tram levert een vrijval op. Geen Forum bouwen levert ook direct een vrijval op en daarna 
hebben we de plezierige omstandigheid dat we dan ook geen 2,5 miljoen euro in deze organisatie hoeven 
te stoppen. Wij krijgen dan een prachtig plein, al dan niet op een parkeerplaats. En een plein ter grootte 
van de helft van de Grote Markt. Wie wel eens op het terras van ‘t Feithhuis zit, weet hoe mooi het daar 
kan worden. Daar hebben we helemaal geen Forum voor nodig. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Rooij. 
 
De heer VAN ROOIJ (Student en Stad): Ja, voorzitter, de heer Prummel is er wellicht nog niet van op de 
hoogte dat het schrappen van het Forum misschien wel net zoveel kosten met zich meebrengt, misschien 
nog wel meer, als doorgaan met het Forum. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, dat bestrijd ik, want in de laatste begroting was er nog een 
vrijval als we zouden stoppen. Dus dat lijkt me niet het geval. Als het gaat om het verlagen van een 
risicoprofiel ja, voorzitter, in de stad zegt men dat op een heel andere manier. Daar zeggen de mensen niet 
tegen elkaar: zullen we ons risicoprofiel verlagen? Daar zeggen ze: geen malle fratsen meer. En die twee 
malle fratsen die u moet vergeten, dat zijn in ieder geval tram en Forum. Dan is er geld voor sociaal 
beleid, dan is er geld voor groen beleid, dan is er geld voor die Stadjers die op de gemeente Groningen 
rekenen. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan is het woord aan de heer Baldew, PvdA. 
 
De heer BALDEW (PvdA): Eindelijk, voorzitter. Voorzitter, dank aan het college voor de beantwoording 
van vragen. In goede tijden sparen we voor moeilijke tijden. Nu breken moeilijke tijden aan en als we nu 
ons weerstandsvermogen niet aanspreken, wanneer dan wel? We moeten oppassen niet te blijven sparen 
en de spaarmolen door te draaien. 
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Voorzitter, we kijken uit naar de discussie met het college over het weerstandsvermogen en een 
risicomanagement. Wat ons betreft is het weerstandsvermogen het sluitstuk van risicomanagement. 
Overigens zijn we onaangenaam verrast over de inhoud van de boodschap van het college, dat wij tussen 
20 miljoen en 40 miljoen euro voorzieningen moeten treffen. We zij wel blij dat het college ons dit meldt. 
Dit is wat we willen, en dit onderstreept ook het belang van de motie die we hebben ingediend samen met 
een aantal andere partijen. Ik dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton, CDA. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. Ik heb het in mijn woordvoering over een houding 
gehad en ik heb ook vastgesteld, eigenlijk in navolging van Student en Stad, dat de toon wat ons betreft 
nu een stuk prettiger was dan in de commissie. En dat laatste voorbeeld van die tegenvaller laat ook zien 
dat een stukje realistische somberheid wel op zijn plaats is in deze periode. 
Over de keuze die de wethouder ons voorlegt, ja, ik ben het wel met de VVD eens dat het risicoprofiel 
verlagen daar ook bij hoort, maar als het over de keuze tussen die twee gaat, zit ik tot nu toe steeds op de 
lijn van de wethouder. Namelijk het vasthouden van die 0,9, dat we daar streng op blijven. En het 
doorsparen voor 100%, dat realiseer ik me ook, net zoals de SP, dat dat nu zeker niet realistisch is. Maar 
dat moet wel het doel zijn. 
Ik heb toch nog wat vragen over Meerstad, want zowel wethouder Dekker als wethouder De Vries heeft 
er iets over gezegd en het komt erop neer dat de gegevens die later bekend werden niet bekend waren op 
het moment van de begrotingsbehandeling, waardoor inderdaad pas achteraf bleek dat er zo'n tekort op 
Meerstad mogelijk was. Als ik de wethouder dan nu hoor zeggen dat er nu al werkconferenties worden 
gehouden voor het voorjaarsdebat dat in juni plaatsvindt, kan ik me toch niet aan de indruk onttrekken dat 
er ook al voor de begrotingsbehandeling, dus niet op het moment dat u hem bij de raad neerlegde, maar 9 
november, toch wel ideeën over waren dat er een tekort aan het ontstaan was. Ik vraag me af hoe u 
daarmee omgaat. Hoe bekend moeten de gegevens zijn? Er werd direct gezegd: je kunt alleen maar met 
bekende gegevens werken. Wat bedoelt u daarmee? Wanneer is een gegeven bekend genoeg om mee te 
tellen als een risico bij de begroting? Graag daar nog een toelichting op. 
Ten slotte zegt de wethouder: ja, we gaan de raad ook nog weer meenemen in het proces om u niet verder 
te verrassen. Dat klinkt ons als muziek in de oren. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Luhoff, D66. 
 
De heer LUHOFF (D66): Dank u wel, voorzitter. In navolging van ook Student en Stad en het CDA viel 
het ons ook op, en dat doet ons deugd, dat het college niet meer om de zorgen heen kan en ook op een 
heel prettige toon, met realistische kijk op de zaken antwoord heeft gegeven. En daarvoor hartelijk dank. 
Maar nu is het toch wel wat raar dat er vervolgens een vraag wordt neergelegd om te kijken of we met de 
regels rondom het weerstandsvermogen en aanvullingen en de afspraken die we daarover hebben op een 
andere manier kunnen omgaan in de komende periode. 
Voorzitter, ik heb in mijn eerste termijn al heel duidelijk gemaakt dat we leven in risicovolle tijden. We 
hebben een ambitieuze agenda, we zitten middenin een forse bezuiniging op het ambtelijk apparaat, en 
dan is het wel lastig om dan te zeggen: nou, laten we bekijken of we dat op een andere manier kunnen 
oplossen door er langzaam voor te gaan sparen en nu niet direct het weerstandsvermogen aan te vullen nu 
het nodig is. En sommige partijen hebben het er dan over dat er geld op de plank blijft liggen. Ik heb 
nergens in het stadhuis nog een heel lange plank kunnen vinden waar allemaal potjes op staan waar 
allemaal geld in zit. Zo zit het natuurlijk niet in elkaar. En als ik dan nog even kijk naar die 
risicoparagraaf van de begrotingen waar we het over hebben, zit daar bijvoorbeeld een mooie post in als 
‘de binnenstedelijke uitleggebieden en uitleglocatie’, een risico van 64 miljoen euro. De kans van 
optreden is 100%, maar we hebben het maar voor 80% afgedekt. Dus daar zit sowieso een gat, dat weet je 
nu al. Dus zomaar daaraan tornen is niet ons idee. 
Voorzitter, de opdracht die het college heeft, en volgens mij is daar met de manier waarop de 
beantwoording heeft plaatsgevonden door het college een mooie aanzet toe gegeven, is te zorgen dat er 
straks wordt gewerkt aan een logisch, transparant en vertrouwenwekkend verhaal. En dan niet alleen in de 
taal van de accountant, zullen we maar zeggen, maar juist ook vanuit een politiek-bestuurlijke visie op de 
toekomst van deze stad. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman, ChristenUnie. 
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Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Ja, dank u wel voorzitter. Ik dank het college voor de 
beantwoording. De nieuwe tegenvaller maakt ons niet vrolijker, maar het college ook niet, zoals ik dat 
beluisterde. Het is weliswaar een tussenstand, maar de wethouder geeft aan dat ze de raad wil meenemen 
in dit proces, want er zal tussen nu en het voorjaarsdebat een en ander gebeuren. En wat ons betreft willen 
we heel graag meegenomen worden in die tijd daar naartoe. En hoe en wat, volgens mij moeten wij het 
daar een keer over hebben, hoe we dat met elkaar op een prettige manier maar ook inhoudelijke manier 
gaan doen. 
Over de ratio: wat ons betreft zo hoog mogelijk. Dat lijkt ons, zoals de heer Luhoff daarnet ook schetste, 
alleen maar beter. U vraagt ook een oplossing en een keuze en wat ons betreft, als je alles in een keer nu 
zou doen, dat lukt niet waarschijnlijk. Maar volgens mij zou het wel een intentie kunnen zijn om deze 
collegeperiode het op te lossen, omdat je dan anders het volgende college met nieuwe problemen 
opzadelt. Misschien, als je het in jaren uit zou smeren, in een keer vraagt heel veel bezuinigingen, maar in 
twee keer zou wellicht de pijn wat verzachten, of in ieder geval wat uitspreiden. 
Wij hebben morgen nog een bijeenkomst over de stresstest en volgens mij gaat u daar ook een beetje 
aangeven, omdat u het over een lekkend dak hebt gehad: hoe lek is het dak? Onze vraag daarbij is: en 
hoeveel puin ligt er nog op de zolder? Dank u, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: De heer Gijsbertsen, GroenLinks. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Dank u voorzitter. De wethouder gaf in haar beantwoording een 
zekere spanning aan tussen de wens die uitgesproken is in een motie om de informatievoorziening vanuit 
het college over de financiën beter te krijgen, en anderzijds de heftige fluctuaties die daarbij komen en de 
onzekerheid van de cijfers. En het wordt nu direct wel heel duidelijk gemaakt door het college, met deze 
forse verschuiving van bedragen. Maar eigenlijk bevestigt het mij in het beeld, en volgens mij heeft ook 
de PvdA-fractie dat aangegeven, dat we juist dat eigenlijk wel met elkaar zouden moeten doen omdat de 
verschillen zo groot zijn dat je je daar niet door moet laten verrassen. 
Dus ik denk dat het goed is om daar toch een oplossing voor te vinden. En het zal nog wel lastig zijn in de 
praktijk om daar echt een goede afspraak over te maken, maar dat moeten we wel doen. En wat betreft de 
vraag die het college heeft gesteld aan alle fracties, kan ik me aansluiten bij wat de SP daarover heeft 
gezegd. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, dank u wel. Ik heb in het verleden ooit een blauwe 
maandag, nou nee, een tijd lang als freelancer gewerkt voor een krant in het oosten des lands. Ik was toen 
sportverslaggever, ik mocht op zondag en zaterdag naar voetbalwedstrijden en dan tikte ik een verhaaltje 
en dat stond dan maandag in de krant. En ik weet niet of u dat weet, maar de sportverslaggeving staat 
boordevol met allerlei clichés en zo af en toe gooide ik dan een ontzettend cliché in zo'n verhaal, alleen 
om de eindredacteur te pesten. Ik zou nu ook zo’n cliché willen gebruiken. En dat cliché luidt: na de thee 
tapte zij uit een ander vaatje. Want dat is hier wel van toepassing. De toon van de wethouder is volstrekt 
anders dan die in de commissievergadering was en ook dan dat wij in de diverse kranten hebben mogen 
lezen de afgelopen dagen. 
Laat onverlet dat er nogal wat mist hangt rond Meerstad. Want ik vind het maar zeer moeilijk te geloven 
dat de wethouder van ruimtelijke ordening stelt: we hebben eind oktober de onderhandelingen afgerond 
en pas bij de grex werd duidelijk dat het om 50 miljoen euro ging. Dan heeft u dus onderhandeld terwijl u 
zich niet bewust was van het resultaat, of u heeft gezegd: we weten ongeveer wat het wordt, maar we 
kiezen er bewust voor om het niet in de begroting mee te nemen. Dat kan, maar wat er ook gebeurd is, er 
is iets niet goed gegaan. Ik wil daar graag nog een nadere toelichting op. 
De wethouder legt ons twee keuzes voor. Wat mij betreft zijn het er dus drie. En we kijken eerst naar het 
verlagen van het risicoprofiel, dan gaan we kijken of het mogelijk is om dat weerstandsvermogen dit jaar 
nog dusdanig op peil te brengen dat het acceptabel is en dan pas vind ik dat we onze buffers moeten gaan 
verlagen. 
Wat ik een beetje jammer vind, is dat de discussie niet zozeer gaat over de oorzaken van deze tekorten, 
want die weten we allemaal, dat is inderdaad voor een groot deel de crisis, dat is inderdaad het feit dat we 
minder woningen verkopen, dat is inderdaad omdat we minder bedrijventerreinen uitgegeven. Maar de 
vraag is: hoe gaat het college hiermee om? En ons verwijt aan u is dat u in oktober, toen u de begroting 
voorlegde, te weinig rekening heeft gehouden met die effecten van de crisis. En dat is jammer. 
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Ik wil graag nog even een korte toelichting op de 20 tot 40 miljoen euro die de wethouder net even vrolijk 
noemde. Niet dat ik daar allerlei boze dingen mee wil gaan doen op dit moment, maar ik ben erg 
benieuwd naar waar dit vandaan komt. En, voorzitter, dit alles aangevuld met de motie die de heer 
Baldew heeft ingediend, waar heel veel partijen onder staan, een motie die je zou kunnen uitleggen als de 
motie: onder curatele, ben ik erg benieuwd naar de resultaten die wij gepresenteerd zullen krijgen bij het 
voorjaarsdebat. 
Voorzitter, tot zover. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: En dan is als laatste, van de kant van de raad, het woord aan de heer Kelder, Partij 
voor de Dieren. 
 
De heer KELDER (PvdD): Dank u wel voorzitter. Ik heb natuurlijk helemaal geen verstand van financiële 
zaken, althans niet zoveel als de wethouder heeft, dus ik vind het moeilijk om hier iets over te gaan 
zeggen. En ik denk dat heel veel mensen in de stad weinig verstand hebben van financiële zaken en hun 
gezond verstand willen gebruiken. En dan ga je kijken: er moeten zoveel geld bezuinigd worden en 
ondertussen worden er grote projecten gestart. Ik ben het in grote lijnen met de Stadspartij eens, met zijn 
betoog, behalve dan het verhaal van de tram. Volgens mij is het steeds lastiger om uit te leggen aan de 
bevolking van Groningen: we gaan een groot gebouw als het Forum bouwen, maar ondertussen moet u 
wel miljoenen bezuinigen. Dus als je mijn gezond verstand vraagt: wat moeten we gaan doen? Dan zou ik 
zeggen: Stop met het Forum, en hopelijk kun je daar genoeg geld mee besparen om het 
weerstandsvermogen aan te zuiveren. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan is opnieuw het woord aan de wethouder van financiën. 
 
Wethouder DEKKER: Voorzitter, dank u wel voor uw tweede termijn. U heeft nog een aantal vragen 
waarop ik zal reageren. 
Misschien te beginnen bij de vragen van de VVD: graag wat meer toelichting op het treffen van die 
voorziening van tussen de 25 en 40 miljoen wat betreft bedrijventerreinen en woningbouwlocaties. Op dit 
moment wil ik verwijzen naar de brief die wij in februari daarover hebben gestuurd en waarin wij hebben 
aangegeven hoe wij het risico op dat moment beoordeelden. Er worden minder woningen verkocht, de 
uitgifte van bedrijventerreinen blijft achter. Wat betreft de nieuwbouwwoningen geldt dat het aanbod in 
de stad en omgeving de verwachte vraag overtreft. Bij het opstellen van de rekening moeten we 
analyseren of we een bepaald risico om moeten zetten in afboeken, dan wel dat we een voorziening 
moeten treffen, wat we vorig jaar ook bij Meerstad hebben gedaan. En de conclusies van begin deze week 
leiden ertoe dat we een voorziening moeten treffen over de rekening 2011, die dus in mei aan u wordt 
aangeboden, van een bedrag van tussen de 25 en 40 miljoen euro. 
Ik denk dat het goed is dat, zo gauw wij onze analyses klaar hebben, en dan koppel ik dat ook direct terug 
naar de motie zoals u dat heeft omschreven en die ik niet zou willen betitelen als onder curatele stellen, 
maar die ik meer zou willen betitelen als een poging van de raad om meegenomen te worden in dit 
proces. En in de woorden van GroenLinks: juist in tijden van economische recessie moet je misschien 
even van je vaste procedures af om inderdaad niet voor verdere verrassingen te komen. We moeten er nog 
wel een vorm voor vinden. Ik stel me voor dat we dat in overleg met de griffie gaan doen en wellicht met 
de audit commissie. Dus voor zover, ik houd het even hierbij. Dit is wat ik op dit moment in grote lijnen 
weet. Ik moet me daar zelf ook nog in verdiepen en ook de beide portefeuillehouders. 
Dan nog richting Partij voor de Dieren: Het is lastig uit te leggen. Dat snap ik. En dat is ook iets wat wij 
als college regelmatig ervaren. Het gaat slecht met de stad, u heeft een tekort in de begroting, moet u niet 
gewoon een aantal grote projecten schrappen, het Forum of de tram of andere zaken? En ik snap dat. 
Want dat is voor een deel ook een makkelijke bezuiniging. Er valt iets vrij en dat kun je vervolgens in een 
reservepotje stoppen, dan is je probleem van weerstand opgelost. Alleen, het ingewikkelde is, dat dit soort 
keuzes gevolgen heeft. Dat geldt zowel voor het Forum als voor de zuidelijke ringweg, maar dat geldt ook 
voor andere projecten. Ze hebben langetermijneffecten. We zijn die projecten niet begonnen omdat we 
het leuk vinden om geld uit te geven, maar ze staan ook ergens voor. Ze staan voor de bereikbaarheid van 
deze stad. En op het moment dat je een project schrapt als het Forum, dan ben je dus niet meer bezig met 
de culturele identiteit van deze stad. En ben je er tegelijkertijd mee bezig om wat steeds meer het 
voorzieningenniveau gaat worden van de stad, ook aantrekkelijk en levendig te maken. Ik snap wel dat 
iedereen daaraan denkt, en tegelijkertijd moeten we heel goed afwegen de komende maanden, het wordt 
nog spannend genoeg, of kortetermijnoplossingen uiteindelijk niet leiden tot langetermijnproblemen. Dan 
zijn we uiteindelijk verder van huis.  
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Dit is een beetje het kader. Ik maak het mezelf daar niet makkelijk mee, maar ik realiseer me dat al die 
projecten allemaal langskomen, de komende conferentie. Ze worden allemaal beoordeeld op 
maatschappelijke effecten, op economische effecten, op effecten voor het sociale voorzieningenniveau en 
op effecten voor afspraken met anderen. En daar zullen we een afweging maken. We zullen u dat zo 
transparant mogelijk aanbieden bij de voorjaarsbrief, zodat u ook de afweging kunt maken of de keuzes 
die wij hebben gemaakt ook de uwe zijn, of dat u wellicht andere had gemaakt. 
Dan voorzitter, het weerstandsvermogen. Waar ik niet zo van houd, is de regels tijdens het spel 
veranderen. We hebben met elkaar vastgesteld dat wij een weerstandsvermogen weer hebben van 90%. 
We hebben met elkaar vastgesteld, nog in het najaar, dat we het deze collegeperiode hadden over een 
ratio van 80% en dan toe te groeien, gezien het feit dat we in een economische recessie zitten, naar 100%. 
Dus, ik houd er niet van, laat ik daar heel eerlijk in zijn, tijdens het spelde regels te veranderen als de 
uitkomst je niet bevalt. Waar ik wel met u over zou willen praten, en ik hoor dat sommige partijen ook 
doen, is het idee: laten we niet de regels veranderen, maar juist vanwege het feit dat we die regels streng 
hebben gesteld, kunnen we wel gefaseerd met die uitkomst omgaan. Misschien niet de eerste optie van 
het CDA, maar ik hoorde bij u ook ruimte om te kijken naar projecten, te kijken naar lasten, naar 
voorzieningen, naar weerstand. Dan is het op een gegeven moment een puzzel die volgens mij een 
evenwichtig beeld moet opleveren. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, uit die laatste opmerking krijg ik de indruk dat de 
wethouder niet beseft hoe penibel de financiële situatie van Groningen en de Groningers is. Ze heeft het 
over ‘regels niet willen veranderen’, maar als er nou een moment is waarop je moet redden wat er te 
redden valt en moet proberen om niet verder in de problemen te komen, dan is dat nu. En dan moet je je 
niet beroepen op bureaucratische regels of politieke regels zoals die ooit zijn vastgesteld, maar dan moet 
je juist besturen, stevig besturen. En niet vastzitten en niet vastgeroest zijn. De wethouder is dat kennelijk 
wel. 
 
De VOORZITTER: De wethouder. 
 
Wethouder DEKKER: Nou, ik denk dat u mij niet begrijpt. Het gaat mij er juist niet om de regels te 
versoepelen ten aanzien van de weerstand, dat bepleit ik hier helemaal niet. Dus ik snap eigenlijk 
helemaal niet waar u het over heeft. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, nog even over het vorige. U zegt: ik houd er niet van 
tijdens het spel de regels te veranderen als de uitkomst je niet aanstaat. Een tijdje geleden hebben wij en 
ook Student en Stad wat kritiek gehad op het feit dat u de afschrijvingstermijnen verlengde. We hadden 
40 en u ging naar 50, even een voorbeeld. Wat is dan het principiële verschil tussen dat en wat u nu doet? 
 
Wethouder DEKKER: Van die afschrijvingstermijn hebben we op een gegeven moment gezegd: zijn die 
realistisch? We hebben een onderzoek laten doen door de accountant en die kwam met een rapport waarin 
stond dat het realistisch was om de afschrijvingstermijnen te verlengen. Dat vond ik een voldoende 
argument om dat te veranderen. 
We hebben nu een buffer van meer dan 110 miljoen euro. Dat hebben we gerealiseerd vanwege het feit 
dat we werkten met een ratio van 80 en vanwege het feit dat we werkten met een waarschijnlijkheid van 
90%. Als we een jaar geleden hadden besloten tot lagere percentages, hadden we een veel lagere buffer 
gehad en hadden we nu onvoldoende buffer gehad om überhaupt het probleem op te vangen. 
Tegelijkertijd geef ik aan dat ik me ook kan voorstellen, in tijden van recessie, daar moeten we het in het 
college nog over hebben, dat je niet de regels, zeg maar de criteria verandert, maar dat je wel zegt: als je 
volgens de criteria van 90% waarschijnlijkheidsfactor, 80 tot 100 ratio, ik noem maar wat, 100 of 150 zou 
moeten hebben en je zit daar onder, dat je daar dan even genoegen mee neemt. Juist gezien het feit dat we 
nu in een economische crisis zitten en juist omdat we het van belang vinden om te investeren in die stad. 
Dat gesprek zou ik graag met u aan willen gaan. 
 
De VOORZITTER: De wethouder is door de tijd heen, maar een laatste korte vraag. 
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De heer SETON (CDA): Ja, ik snap wat de wethouder zegt. Ik ben het er grotendeels wel mee eens, dat 
laatste dan niet. Maar goed, ik wacht even af wat het college daar ook van gaat vinden en wat we daar 
over gaan debatteren. 
Maar dan nog, u zegt: die criteria niet veranderen, maar als de uitkomst dan wat moeizamer is, dan 
pakken we hem niet gelijk helemaal. Wat is dan het verschil tussen dat doen en die criteria niet 
aanpassen? Want mijn kritiek op de PvdA is juist: 0,9 moet je vasthouden, want je moet conservatief 
daarin zijn, wat u ook steeds zegt. Als u dat wel volhoudt, maar op het laatste moment toch weer zegt dat 
als de uitkomst niet bevalt we het dan een tijdje later wel doen, wat is dan nog het verschil? 
 
De VOORZITTER: Oké, laatste opmerking van de kant van de wethouder. 
 
Wethouder DEKKER: Het verschil is dat je wat betreft de wenselijkheid en je ambitie voor de hoogte van 
je weerstandsvermogen de criteria gelijk hebt. Maar dat je tegelijkertijd bij de toepassing van de uitkomst 
probeert een evenwichtig beleid te voeren. Voor dat dilemma komt u straks ook. Het is niet alleen maar 
mijn dilemma, of ons dilemma, het is ook uw dilemma. Ga je volledig voor het bedrag dat volgt uit de 
regels en ga je daar wellicht bezuinigen, wat een negatief effect kan hebben op de economische 
ontwikkelingen en de werkgelegenheid in deze stad? Of zeg je: nee, dat doen we niet, we nemen iets 
langer de tijd om bij die uitkomsten komen, vanwege het feit dat we juist de economie willen stimuleren 
en de mensen aan het werk willen helpen, omdat dat de beste manier is tegen armoede. Nou, dat is het 
dilemma waar we volgens mij met elkaar aan moeten zitten, waarbij ieder zijn positie inneemt. En dat 
gesprek gaan we met u in het voorjaar voeren. 
 
De VOORZITTER: Oké, dank u wel. Ik begrijp dat wethouder De Vries ook nog een heel korte 
opmerking heeft. 
 
Wethouder DE VRIES: Nou ja, voorzitter, dat werd gevraagd, dacht ik, onder andere door de heer Van 
Keulen. Wat ik u geprobeerd heb te vertellen is dat we met u bezig zijn geweest om dat 
onderhandelingsproces heel transparant te volgen, soms in openbaarheid en soms niet in openbaarheid. 
We hebben geprobeerd om er uiteraard het beste uit te halen voor de gemeente Groningen en vervolgens 
de resultaten daarvan in die grex neer te zetten. Het maken van zo’n grex is vakwerk van planeconomen 
die het doen met uitgangspunten die je meegeeft. Dat hoef ik u verder denk ik niet te vertellen. 
Rentepercentage, niet genoemd, een enorm belangrijk uitgangspunt, in de vraag: hoe eindigt zo’n grex? 
Daartoe was het absoluut noodzakelijk dat we wisten welke contracten we, om het zo maar te zeggen, met 
de Bank Nederlandse Gemeenten konden afsluiten. Dat zijn gesprekken die lopen en daar rolt op enig 
moment een bepaald percentage uit. Ik kan u wel verklappen dat we van het college ook wel, op basis van 
de informatie die er lag, grexen gepresenteerd hebben gekregen die er veel positiever uitzagen dan we 
uiteindelijk aan u hebben gepresenteerd. 
Dat betekent dat je ook heel andere beelden hebt voor je weerstandsvermogen. Ik wil er maar mee zeggen 
dat je logischerwijs eerst je grex moet maken, daar een beeld van moet hebben, dat kun je pas als je de 
onderhandelingsresultaten op hoofdzaken hebt. En dat je vervolgens, en zo hebben we het heel 
mathematisch gedaan als college, daar hebben we het heel bewust over gehad en dat hebben we met u 
gedeeld, moet uitrekenen wat binnen de geldende systematiek het weerstandsvermogen is. En als ik dan 
de film terugdraai naar de laatste maanden van vorig jaar, hebben wij dat zo transparant mogelijk, zo open 
mogelijk met u willen delen. En inderdaad, wij hebben op het moment dat wij de klap gaven op de 
begroting geen zicht gehad op hoe die grex precies zou eindigen, nog niet eens op het definitieve 
onderhandelingsresultaat. En al helemaal niet op de vraag wat nou precies het benodigde 
weerstandsvermogen zou zijn. Dat zijn de feiten. Ik kan het met de hand op mijn hart zo hier vaststellen. 
 
De VOORZITTER: Een korte vraag nog van de heer Luhoff. 
 
De heer LUHOFF (D66): Voorzitter, de wethouder geeft aan dat er nog geen zicht was op het definitieve 
onderhandelingsresultaat, op het resultaat van de grex. Logisch, dat kan ik me wel voorstellen, alleen: het 
college is wel in onderhandeling. Neemt u dan geen bandbreedtes mee waar u op uit wilt komen? Laat u 
dat echt helemaal afhangen van het onderhandelingsresultaat en wilt u dan pas verdergaan met de grex? 
 
Wethouder DE VRIES: Wij voeren geen onderhandeling, laat ik het omdraaien, we maken geen grex met 
het oog op het benodigde weerstandvermogen. Wij voeren onderhandelingen omdat we denken dat we er 
goed uit willen komen. De vraag wat je dan nodig hebt in je weerstandsvermogen ligt daar niet op tafel, 
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logischerwijs. Ik wilde nog een ding bij zeggen, dat heb ik nog niet verteld, maar dat weet u wel: wij 
hebben onze grexen, de grex die wij gemaakt hebben en het resultaten van de gesprekken die we hebben 
gevoerd, ook voorgelegd aan de accountant en zelfs een second opinion laten vragen. Ook dat kost tijd. 
Het is ook simpelweg een kwestie van volgorde en tijd. En nogmaals, zo is het gelopen, anders is het niet. 
Je maakt geen grex, of je onderhandelt niet met derde partijen om je weerstandsvermogen zo klein 
mogelijk te houden. Dat is niet het uitgangspunt. 
 
De VOORZITTER: Mogen we het hierbij laten? Heel kort dan. 
 
De heer LUHOFF (D66): Een korte vraag voor mijn helderheid. Voor het bepalen van uw 
onderhandelingsruimte in het begin, de inzet in de onderhandelingen, houdt u geen rekening met de 
mogelijke gevolgen die die ruimte zou kunnen hebben op het weerstandsvermogen? 
 
Wethouder DE VRIES: Ja, uiteraard weet je, als je er meer uitsleept, dat dat een betere grex kan 
opleveren. En dus ook een gunstiger weerstandsvermogen. Dat weten we ook, daarom hebben we ook 
geprobeerd het aan de voorkant het zo goed mogelijk te doen. Maar dat is niet het enige verhaal. Je moet 
ook kijken naar die rentepercentages, je bent daar niet afhankelijk van de onderhandelingen met derde 
partijen en met de Bank Nederlandse Gemeenten, maar dat is iets anders. 
En we hebben ook gewoon parameters moeten toetsen. Is het reëel om 6500 woningen te ramen? Daar 
gaan die andere partijen met wie je onderhandelt over de ontbinding helemaal niet over, dat stellen we 
binnen onze eigen grex zelf vast. Als we met elkaar gewild hadden dat we op 7000 waren gaan zitten, 
hadden we een majeur positieve grex en een heel ander beeld van het weerstandsvermogen. Zo werkt het 
niet, we maken een reële grex, getoetst door planeconomen en getoetst op second opinions en daarna 
volgt het weerstandsvermogen. 
 
De VOORZITTER: Goed, dank u wel. 
Dan stel ik u voor dat wij nu naar de besluitvorming over de moties gaan. Voor het overige betreft het 
collegebrieven, zoals u hebt gezien. Dus die kunnen wij verder voor kennisgeving aannemen. 
 
Dan gaan we allereerst stemmen over de motie op stuk nummer 3, de motie van de Stadspartij. U ziet haar 
getoond. Iedereen duidelijk waar we over gaan stemmen? 
Wie steunt die motie op stuk nummer 3? Dat is de Stadspartij en dat is de Partij voor de Dieren, waarmee 
deze motie is verworpen. 
Dan de motie op stuk nummer 4. Wie steunt deze motie? Dat is de voltallige raad, waarmee die motie is 
aangenomen. 
En dan komen we bij de motie op stuk nummer 5. Wie steunt deze motie? De hele raad, waarmee ook die 
motie is aangenomen. 
Dan gaan wij naar een gecombineerde behandeling, zoals ik aan het begin van de vergadering heb 
gezegd, van de agendapunten 8b, c en d. 
 
8.b: Meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015 en 
8.c: Vaststellingsnota Parkeren met perspectief en 
8.d: Herziening bouw- en grondexploitatie parkeergarage Damsterdiep 
 
De VOORZITTER: Volgens mij kan ik constateren dat de heer Rutte de vergadering verlaat. Dan komen 
we bij de woordvoerder van de kant van de raad en dan ziet u hier nog even de spreektijden. 
Dan kijk ik wie het woord bent. De heer Kelder, Partij voor de Dieren. 
 
De heer KELDER (PvdD): Voorzitter, het is duidelijk dat er behoorlijk met potjes moet worden 
geschoven. Zoals we in de commissie ook al aangaven zijn we blij met het, via dit geschuif, behoud van 
de quick-winsubsidie. De PvdD heeft een sterke voorkeur voor milieuvriendelijk vervoer en die nadruk 
op openbaar vervoer hadden we graag wat duidelijker willen zien in het stuk. We willen graag dat de stad 
een stevige groene koers blijft varen en kiest voor de meest duurzame opties. Treinverkeer staat daarbij 
bovenaan. Het uiteindelijk alsnog realiseren van de Zuiderzeelijn zou de fysieke maar ook mentale 
afstand naar Groningen makkelijker overbrugbaar maken en daarom een stevige bijdrage leveren aan de 
aantrekkelijkheid van de stad. We dienen daarom de volgende motie in. 
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Motie (6): Prioriteren spoorverbinding Groningen-Heerenveen (PvdD) 
 
“De raad van de gemeente Groningen, in vergadering bijeen op 28 maart 2012, besprekende het 
Meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015, 
 
Constaterende dat: 

- de hoogte van de toekomstige BDU-middelen onzeker is 
Overwegende dat: 

- treinverkeer milieuvriendelijker is dan auto's; 
- een spoor Groningen-Heerenveen een belangrijke stap is in de uiteindelijke realisering van de 

Zuiderzeelijn. 
Verzoekt het college: 

- prioriteit toe te kennen aan de spoorverbinding Groningen-Heerenveen bij een verdere verdeling 
van de middelen. 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: De motie maakt deel uit van de beraadslagingen. Gaat u verder. 
 
De heer KELDER (PvdD): Dan ga ik verder met het volgende onderwerp. Volgens bureau Sellsius zijn de 
grote verliezen bij het parkeerbedrijf mede het gevolg van 
gekozen beleid. Een autoluwe binnenstad, stimulering van fiets en ov, en bezetting van de P&R-terreinen 
zouden de bezetting van de garages geen goed doen. Wij staan echter achter dit beleid van het college. 
We zijn van mening dat het stimuleren van autoverkeer om de garages maar vol te krijgen uit 
milieuoverwegingen geen optie is. We hebben al eerder aangegeven dat het wat ons betreft niet nodig is 
om een parkeergarage onder het Forum te bouwen, helemaal niet nu blijkt dat parkeergarages moeite 
hebben om klanten te vinden. Wij denken dat het voor de stad beter zou zijn als we geen nieuwe 
parkeergarages midden in het centrum plaatsen, maar iets meer aan de randen van de stad, auto’s laten 
parkeren in de lege parkeergarages. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Hoor ik de PvdD nu pleiten voor het bouwen van nog meer 
parkeergarages op grotere afstand van de binnenstad? 
 
De heer KELDER (PvdD): Nee. Ik wil dat de lege parkeergarages die aan de randen van de stad liggen, 
die voornamelijk leeg zijn, bijvoorbeeld het Boterdiep, eerst worden gevuld.  
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Maar waarmee wil de PvdD ze volstoppen? Want automobilisten 
willen er kennelijk niet staan. 
  
De heer KELDER (PvdD): Nee, maar als je ervoor zorgt dat je in het centrum van de stad geen nieuwe 
parkeergarages meer realiseert, en je geeft duidelijk aan met borden dat auto's moeten parkeren in een 
parkeergarage Boterdiep, waar heel veel plek is nog, en de auto's gaan daar parkeren, dan wordt ook 
bijvoorbeeld een straat als de Ebbingestraat een veel levendiger straat. De mensen gaan dan lopen vanuit 
dat gedeelte van de stad naar het centrum en blijven niet alleen maar rond de Grote Markt hangen. Dus 
dat is eigenlijk wat wij hiermee willen bereiken. En hetzelfde geldt voor het Zuiderdiep en misschien 
zelfs de garage bij de Euroborg. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel, laatste keer. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Waarom doen die automobilisten dat nu dan niet? Want er staat nu 
zo'n prachtige en niet dure garage. 
 
De heer KELDER (PvdD): Waar staat een prachtige garage? 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Bijvoorbeeld bij het Boterdiep. Waarom doen ze dan niet nu al wat u 
graag wilt, namelijk daar parkeren bij die leuke winkelstraat? 
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De heer KELDER (PvdD): Maar waarom zouden we dan een parkeergarage willen realiseren onder het 
Forum? Daar gaat het mij om. Het gaat mij erom dat ze dus nu ook wel niet daar parkeren en om dan nog 
een parkeergarage in het centrum te realiseren, dat willen we dus niet. 
De Ebbingestraat zou dus wel een impuls kunnen gebruiken en het Ebbingekwartier kan op die manier 
meer onder de aandacht worden gebracht. Het is toch ook zo dat een autoluwe binnenstad de 
aantrekkingskracht van Groningen alleen maar vergroot? En op die manier via bezoekers ook weer geld 
in het laatje brengt. Wij dienen hiertoe een andere motie in. 
 
Motie (7): Geen parkeergarage onder het Forum (PvdD) 
 
“De raad van de gemeente Groningen, in vergadering bijeen op 28 maart 2012, besprekende de 
vaststellingsnota Parkeren met perspectief, 
 
Constaterende dat: 

- parkeergarages rondom het centrum deels leeg staan; 
- er wat dat betreft geen extra garage bij hoeft te komen. 

Overwegende dat: 
- parkeren op de rand van het centrum een extra impuls kan bieden aan minder centraal gelegen 

winkelstraten; 
- een autoluwe binnenstad onze stad alleen maar mooier maakt. 

Verzoekt het college: 
- geen parkeergarage te bouwen onder het Forum en op zoek te gaan naar een alternatief voor een 

deel van de financierden van de gebiedsontwikkeling Grote Markt. 
 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: En ook die motie maakt deel uit van de beraadslagingen. 
 
De heer KELDER (PvdD): En daarnaast, voorzitter, zijn wij een groot voorstander van het tijdelijk 
aanbieden van goedkope abonnementen in de deels leegstaande parkeergarages, waardoor er minder 
auto's op straat staan en er meer geld in het laatje komt. We hebben hier meerdere keren in de commissie 
voor gepleit en de zeer grote voordelen voor zowel de buurt als voor de gemeentekas. 
Ook hiertoe dient de PvdA samen met ons een motie in. En verder denkt de PvdD dat er meer haast 
gemaakt moet worden met vergunningparkeren in de wijken rondom het centrum en we zijn benieuwd 
naar de mening van de wethouder hierover. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dan is het woord aan mevrouw Koebrugge, VVD. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Dank u wel, voorzitter. In de commissievergadering heb ik al 
aangegeven dat we het systeem van vraag en aanbod bij het opstellen van de parkeertarieven meer zouden 
moeten laten leiden. Zo heb ik ook al aangegeven dat een bedrijf dat kampt met overcapaciteit nooit 
geneigd zal zijn de prijzen te verhogen, maar juist zal verlagen. Dit zou namelijk de vraag en het aanbod 
weer met elkaar in evenwicht brengen en tot een gezondere situatie bij het parkeerbedrijf leiden. 
Daarnaast zou verlaging van de parkeertarieven de stad ook weer aantrekkelijker maken voor bezoekers 
die met de auto de stad binnenkomen en ook voor bewoners die hun auto willen parkeren. 
De VVD pleit daarom al jaren voor het verlagen van de parkeertarieven. Om de parkeergarages weer te 
vullen en de lasten voor bewoners met hun auto te verlagen, dienen wij een motie in. 
 
Motie (8): Betaalbaar garageparkeren voor bewoners (VVD) 
 
“De gemeenteraad van Groningen in vergadering bijeen op woensdag 28 maart 2012, besprekende de 
vaststellingsnota Parkeren met perspectief,  
 
Constaterende: 

- de tarieven voor garageparkeren voor bewoners; 
- de overcapaciteit in garages;  
- de tekorten waar het parkeerbedrijf momenteel mee heeft te kampen. 

Overwegende dat: 
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- mensen de vrijheid moeten hebben om hun auto in de buurt van hun huis te kunnen parkeren; 
- dit voor iedereen betaalbaar moet zijn;  
- hoge tarieven niet bijdragen aan het oplossen van de overcapaciteit in en tekorten bij de 

parkeergarages. 
Verzoekt het college: 

- met een voorstel ter verlaging van de tarieven van bewonersabonnementen op parkeergarages te 
komen. 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Daarnaast zouden wij graag zien dat de kosten van het fietsbeleid 
inzichtelijker gemaakt worden. Op die manier kunnen we namelijk betere keuzes maken. Willen wij 
bijvoorbeeld een fietspad voor toeristen of willen we extra bewaking bij fietsenstallingen of extra 
fietsenrekken? Door een van tevoren vastgesteld budget voor het fietsbeleid is het overzichtelijker, ook 
bij het maken van de benodigde keuzes. 
Wij dienen daarom een motie in om het fietsverkeer voortaan afzonderlijk op te nemen binnen het 
parkeerbedrijf. 
 
Motie (9): Fietsparkeren afzonderlijk opnemen binnen het parkeerbedrijf (VVD) 
 
“De gemeenteraad van Groningen in vergadering bijeen op woensdag 28 maart 2012, besprekende de 
vaststellingsnota Parkeren met perspectief, 
 
Constaterende dat: 

- het fietsparkeren vanuit het parkeerbedrijf gefinancierd wordt. 
Overwegende dat: 

- de automobilist niet altijd aan extra uitgaven bij het fietsparkeren bij hoeft te dragen middels de 
parkeergelden;  

- ook met betrekking tot fietsparkeren bewuste keuzes gemaakt moeten worden bij de uitgaven die 
gedaan worden; 

- een vast budget voor fietsparkeren binnen het parkeerbedrijf het maken van bewustere keuzes zal 
stimuleren. 

Verzoekt het college: 
- het fietsparkeren apart op te nemen in de begroting van het parkeerbedrijf; 
- voor het fietsparkeren een vast budget te hanteren. 

 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: En ook die moties maken deel uit van de beraadslagingen. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Met betrekking tot de Damsterdiepgarage hebben wij gevraagd hoe de 
wethouder de risico-afbakening in de toekomst ziet, naar aanleiding waarvan de problemen bij deze 
garage. De wethouder heeft aangegeven de wijze van aanbesteding te willen evalueren, maar heeft nog 
geen idee hoe dit in de toekomst geregeld moet worden. De wethouder zegt namelijk in de brief: de vraag 
is waar we bij projecten als het Damsterdiep moeten zitten, en waarom? Ja, dat was nou precies ook onze 
vraag. Voorzitter, dit baart de VVD-fractie ernstige zorgen, want hoe moet dat nou met alle komende 
projecten? Ik noem alleen de bouw van de Forumgarage. Lopen wij straks niet weer tegen dezelfde 
problemen aan? De VVD hoort daarom graag nog voor de zomer hoe het college de risicoafbakening gaat 
organiseren in de toekomst. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan de heer Dijk, SP. 
 
De heer DIJK (SP): Dank u wel, voorzitter. In de commissie zei wethouder Dekker dat het 
meerjarenprogramma niet in marmer gehouwen is, door de financiële situatie van de gemeente als geheel. 
Dit is volgens mijn fractie een realistische benadering. In het meerjarenprogramma staan enorm veel 
verkeersingrepen waar mijn fractie zich inhoudelijk goed in kan vinden, maar of zij uiteindelijk allemaal 
te verwezenlijken zijn, is zeker nu de vraag. 



 

Verslag raad 28 maart

61

51 
 
Het college kiest er ook voor om nu niet de mogelijke bezuinigingen van het Rijk op de BDU al mee te 
rekenen. Dat dit een risico met zich meebrengt voor het verwezenlijken van alle projecten uit het 
meerjarenprogramma, mag duidelijk zijn. Voor ons betekent dit dat wanneer het Rijk wel gaat korten op 
de BDU, we hier nieuwe politieke afwegingen moeten gaan maken. 
Groningen kiest er al jaren voor om in het parkeerbeleid van de stad, daar waar geld wordt verdiend, de 
winstgevende onderdelen in te zetten voor niet rendabele maar gewenste initiatieven zoals P&R en 
fietsenstallingen. De keuzes hiervoor kunnen op de steun van de SP rekenen. Maar dan moet het geheel 
natuurlijk wel te betalen zijn en kostendekkend zijn. Dat is het op dit moment niet, dus er moet iets 
gebeuren. 
180.000 mensen komen dagelijks naar de stad en die kunnen niet allemaal in de binnenstad op straat 
parkeren. Bezoekers van de binnenstad moeten daarom de keuze hebben om voor een P&R-voorziening 
te kiezen of eventueel voor een parkeergarage. En de P&R-voorzieningen zijn succesvol. Sterker nog, ze 
zorgen voor minder inkomsten door een lagere bezettingsgraad bij de parkeergarages, omdat mensen er 
eerder voor kiezen dan voor de relatief duurdere parkeerplaatsen dichter bij de bestemming. Maar 
wanneer de kosten van beheer en onderhoud van P&R-voorzieningen toenemen, vinden wij het 
schappelijk en logisch dat hiervoor een hogere bijdrage wordt gevraagd. Het voordeel van een P&R is 
namelijk erg groot. Daarom hebben wij hier al eerder voor gepleit en zijn we blij dat het ook in de 
plannen verwerkt is. Willen mensen direct in de binnenstad parkeren, dan liever in een parkeergarage. 
Voorzitter, we zijn benieuwd naar de uitkomsten van de geplande gevoeligheidsanalyses naar de 
gevolgen en de effecten van de nu voorgestelde besluiten. Het is namelijk moeilijk om te voorspellen wat 
er nu echt gebeurt wanneer je bepaalde maatregelen neemt, wat de invloed daarvan is en of het eventueel 
het gewenste effect heeft. Daarnaast kun je zo de financiële situatie van de garages beter in de gaten 
houden. 
Naast deze maatregelen in Parkeren met perspectief, lijkt het mijn fractie belangrijk om de parkeergarages 
goed bereikbaar te houden, ondanks grote projecten zoals de zuidelijke ringweg. 
Ik heb gezien in de stukken dat er speciaal een taskforce wordt opgericht. Ik wil het college hier wel 
meegeven dat een taskforce de problemen natuurlijk niet uit zichzelf oplost en dat ik wel vind dat naar het 
geheel gekeken moet worden. Het kan dus wel gevolgen hebben voor de exploitatie van het 
parkeerbedrijf. 
In de commissie heb ik uiteindelijk de vraag gesteld of het wel verstandig is om bij de herziening van de 
bouw en grondexploitatie van het Damsterdiepgarage een bijdrage van 5 miljoen euro vanuit het 
parkeerbedrijf te vragen. Zeker gezien de huidige tekorten op het parkeerbedrijf lijkt het alsof op deze 
manier de tekorten bij het parkeerbedrijf later weer bij het parkeerbedrijf komen te zitten. Ik heb er toen 
niet echt een bevredigend antwoord op gekregen. Het komt mij ook vreemd over, omdat eerst in dit 
meerjarenprogramma wat vooraf komt, het parkeerbedrijf met 7 miljoen wordt ontlast, om vervolgens 
5 miljoen voor de Damsterdiepgarage van het parkeerbedrijf te vragen. Daarom stel ik hier de vraag 
nogmaals. Is het dan mogelijk en verstandig, zeker gezien de huidige tekorten bij het parkeerbedrijf? 
Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Wie wil dan het woord? Dat is de heer Spakman, PvdA. 
 
De heer SPAKMAN (PvdA): Voorzitter, het meerjarenprogramma Verkeer en vervoer: als we dat lezen 
dan zien we dat we bij enkele activiteiten en projecten goede keuzes maken in de stad. En dat steeds in 
het licht van onze doelen. Het verkeer is uiteindelijk ook maar een middel om je doelen te bereiken en dat 
is bereikbaarheid van de stad, leefbaarheid van de stad, zodat het goed wonen en werken is. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Hoor ik iemand zeggen dat wij goede keuzes hebben gemaakt, 
wanneer de garages onderbezet zijn en de tekorten zich ophopen? 
 
De heer SPAKMAN (PvdA): Ik vervolg mijn betoog en dan hoort u het antwoord zo meteen op die vraag. 
Maar het antwoord begint met een ‘j’ en eindigt op ‘a’.  
Dit zijn misschien wat algemene noties maar het is wel belangrijk, voorzitter. Het heeft te maken met het 
feit dat wij onze verkeersprojecten in het kader plaatsen. Het kader van ‘ wat voor stad willen wij zijn?’, 
‘wat voor ontwikkeling willen wij daar?’, dus het Must, het meerjarenuitvoeringsprogramma, en Stad op 
scherp, dat zijn buitengewoon belangrijke kaders. We gaan daar vaak aan voorbij, maar het is wel van 
belang dat wij die langetermijnvisie voor ogen houden. 
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Dat betekent dus dat wij ons hele verkeerssysteem goed op orde moeten hebben en dat lees ik in dit 
meerjarenprogramma gewoon uitgevoerd worden. Dat betekent ketenmobiliteit, aandacht voor fietsbeleid, 
aandacht voor openbaar vervoer, allemaal erg belangrijk. 
We zijn ook content, voorzitter, dat er behoorlijke aandacht is voor de fasering van projecten. Want we 
moeten ook bereikbaar blijven. Dus een aantal zaken, projecten, moeten klaar zijn voordat de zuidelijke 
ringweg wordt aangepakt. Dan heb ik het over de oostelijke ringweg, de Sontbrug, de Paterswoldseweg, 
de tunnel, dat soort zaken moeten klaar zijn. Dus die fasering is een belangrijk onderdeel daarvan. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, de vraag werpt zich op of de heer Spakman wel eens 
opkijkt van die nota's die zo mooi worden uitgevoerd. Ja, het beleid wordt uitgevoerd. Maar de resultaten 
op straat komen helemaal niet overeen met uw wensen. Wat is er dan bevredigend aan wat er gebeurd is 
rond het parkeerbedrijf? U bent kennelijk tevreden. 
 
De heer SPAKMAN (PvdA): Ik kom zo meteen bij het parkeerbedrijf, u bent wel erg ongeduldig, 
mijnheer Prummel. 
Kijk, wat wij dus doen en dat zien we hier in het programma, dat zijn wel heel pragmatische keuzes. 
Want de hele discussie gaat vooral over geld, dat zie je steeds. En dan zie je dat er voorbeslag BDU wordt 
gedaan, inclusief een risico dat het misschien niet allemaal gaat binnenkomen, de quick win gaat anders 
ingezet worden. Overigens een compliment aan het college dat we die quick win hebben kunnen 
behouden. En het parkeerbedrijf wordt enorm ontlast, en daarover straks wat meer, want daar hebben we 
wel wat opmerkingen over. 
Maar, al met al, voorzitter, de PvdA stemt graag in met het meerjarenprogramma. 
Dan gaan we naar het parkeren. Het parkeerbedrijf, ja, maar wat we daar zien is dus een structureel tekort. 
De parkeergarages bloeden, het straatparkeren gaat wat achteruit, het fietsparkeren blijkt toch een dure 
grap en we moeten onze ambities bij P&R versoberen. Er is dus een noodzaak voor een nieuw 
verdienmodel. Maar we moeten eerst het tekort oplossen. En dat doen we onder andere door 10 miljoen 
euro toe te voegen aan de reserve grondzaken en een schuif te doen van de parkeergarage naar de grex 
Siboga. Dat kan allemaal wel, maar wij vinden dat weinig charmant en wij hebben er ook al in de 
commissie op gewezen dat we daarmee eigenlijk de effecten van een bloedend parkeerterrein buiten het 
systeem parkeerbedrijf zetten. 
De Damsterdiepgarage, want dat is ook een van de zaken waar we over spreken, heeft een vertraging van 
de tweede verdieping van 109 weken. Dat is ruim 2 jaar. Dat is wel een heleboel. 6 miljoen euro moeten 
we eigenlijk bijpassen, het zal ten minste 6 miljoen duurder uitvallen. Dat zijn natuurlijk allemaal wel 
heel sneue getallen, maar we moeten ook kijken wat we terugkrijgen. We krijgen een 
gebiedsontwikkeling daar, we krijgen daar een erg mooie parkeergarage. We hebben mooie bomen op het 
plein, niet zomaar bomen maar echte joekels. Daar houden wij socialisten wel van, qua bomen, dat 
begrijpt u. 
Het is ook een begin van een impuls voor de ontwikkeling van de binnenstad Zuidoost en dat is ook 
merkbaar. Er is al meer reuring in de Nieuweweg en in de Steentilstraat, dat gaat gewoon erg goed. 
Maar goed, dat parkeerbedrijf, daar hebben we het over had. We zitten nu heel erg te kijken naar het 
snijden in de kosten en dat is wel belangrijk, maar het ding heeft ook nog een andere functie: zorgen voor 
betere kwaliteit van de leefomgeving. En dan zien wij dat de bezettingsgraad van het aantal garages erg 
laag is. En dat moet beter. We moeten de bewoners in de binnenstad verleiden om er meer gebruik van te 
maken en daarover hebben wij een motie ingediend, want we willen heel graag dat het parkeerbedrijf zijn 
commerciële vermogen inzet en acquisitie pleegt om de garages beter te vullen. Dank u wel. 
 
Motie (10): Parkeerimpuls garages (PvdA, SP, ChristenUnie, GroenLinks, PvdD) 
 
“De gemeenteraad van Groningen, in vergadering bijeen op woensdag 28 maart 2012, besprekende de 
vaststellingsnota Parkeren met perspectief, 
 
Overwegende dat: 

- het parkeerbedrijf te maken heeft met financiële verliezen die voor een belangrijk deel worden 
veroorzaakt door tegenvallers bij de exploitatie van de parkeergarages;  

- een aantal parkeergarages (Circus, Boterdiep, Damsterdiep) een (erg) lage bezettingsgraad kent, 
terwijl tegelijkertijd in de directe omgeving van de garages veel op maaiveld kan worden 
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geparkeerd en ook wordt geparkeerd (zie bijvoorbeeld middenstrook Boterdiep); 
- het parkeerbeleid onder meer tot doel heeft de kwaliteit van de openbare ruimte te verbeteren 

door het parkeren ‘onder de grond' te stimuleren; 
- een kleiner prijsverschil tussen straatparkeren en garageparkeren bijdraagt aan een betere 

benutting van de parkeergarages, maar dat onvoldoende zicht bestaat op de prijselasticiteit. 
Spreekt uit dat: 

- de benuttingsgraad van parkeergarages snel dient te verbeteren; 
- attractieve (collectieve) huurafspraken tussen buurtbewoners, ondernemers en het parkeerbedrijf 

over parkeren in de garages als instrument onvoldoende wordt benut; 
- een kleiner prijsverschil is gewenst tussen het straatparkeren en het garageparkeren. 

En verzoekt het college: 
- actief werk te maken van acquisitie van (collectieve) huurovereenkomsten voor het parkeren in 

parkeergarages door buurtbewoners; 
- dit te ondersteunen door bij wijze van experiment het prijsverschil tussen straatparkeren en 

garageparkeren te verkleinen en het parkeren op straat in de nabijheid van de garages relatief 
minder aantrekkelijk te maken; 

- de raad over de resultaten te informeren bij het jaarverslag Parkeerbedrijf 2012. 
 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Koebrugge. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Voorzitter, ik heb naar aanleiding van wat er in de motie staat wel een 
vraag aan de PvdA, als u mij toestaat. Ik vraag mij af of zij dan ook bereid zijn om onze motie te steunen, 
waarin wij voorstellen om de garagetarieven te verlagen. Anderzijds, op het moment dat dat niet het geval 
is, en ik moet uit het nivelleren van de parkeertarieven opmaken dat zij het straatparkeren willen 
verhogen, dan heb ik een vraag aan de PvdA of ik daaruit de conclusie moeten trekken dat de PvdA 
parkeren van auto's en daarmee het bezit, alleen nog mogelijk wil houden voor de rijken. Want dat is wat 
je daarmee bereikt. 
Dank u wel. 
 
De heer SPAKMAN (PvdA): Ja, ik zou daar zo meteen in mijn stemverklaring op reageren. 
 
De VOORZITTER: En dan bent u ook door uw spreektijd heen. De heer Luhoff, D66. 
 
De heer LUHOFF (D66): Voorzitter, dank u wel. Voorzitter, een meerjarenprogramma, en de heer Dijk 
sprak mevrouw Dekker na, toen hij het had over ‘niet in marmer gehouwen’. Een beroemde uitspraak. 
Dat geldt natuurlijk helemaal voor een meerjarenprogramma waar een aantal posten in worden geschoven 
met nog een behoorlijk risico met betrekking tot de BDU-gelden. Maar wij zijn in elk geval heel erg blij 
dat er ook geld is gevonden voor een aantal kleinere projecten, met name ook de fietsenklemmen. En in 
juni mogen we eindelijk een voorstel verwachten. Prachtig, voorzitter. 
Voorzitter: Parkeren. De PvdA heeft er net ook al een opmerking over gemaakt, over de manier waarop 
nu een aantal tekorten wordt gedekt. Door te schuiven, Siboga is daar een voorbeeld van, maar het 
gebeurt natuurlijk ook bij het Damsterdiep, waar het tekort juist weer de andere kant op wordt gewerkt, 
waar een tekort op de grondexploitatie richting parkeerbedrijf gaat. Dat maakt het allemaal wel erg 
ingewikkeld. En misschien is het voor de toekomst en daar sluit ik dan maar even aan bij de PvdA, beter 
om dat wat duidelijker uit elkaar te houden op een of andere manier. Om daar in elk geval een lijn in te 
trekken, dat we het op een normale en vaste manier doen zodat we er beter grip op kunnen krijgen. Want 
ik vind het nogal lastig: aan de ene kant gaat er geld naar een bepaalde grex toe, een andere keer wordt 
het daar weer uitgehaald. Dat maakt het er niet makkelijker op. 
Voorzitter, we zien uit naar de uitwerking van het pluspakket. Niet zozeer vanwege al die maatregelen, 
maar wel omdat we toe moeten naar een nieuw verdienmodel. 
Wat ons betreft, en daar heb ik al vaker een pleidooi voor gehouden, moet een commerciële manier van 
kijken naar tarieven daar ook zeker een onderdeel van zijn. Ik ben eigenlijk wel blij met die motie van de 
PvdA. Had ik op tijd op mijn mail gereageerd, dan had ik er ook onder willen staan. Want ik heb bij het 
vaststellen van de Parkeernota namelijk een amendement ingediend om dat te regelen. Toen heb ik ook 
steun gekregen van de PvdA. Niet van GroenLinks helaas, en ik zag dat GroenLinks nu op de motie staat, 
dus die gaan haar steunen. Dat is mooi. Dus ik ben blij. Dank u wel, voorzitter. 
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Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Ook aan D66 dan de vraag hoe hij het nivelleren van de tarieven ziet. 
Gaat dan het straatparkeren omhoog? Of de tarieven in de parkeergarages juist omlaag? 
 
De heer LUHOFF (D66): Nou, beide hebben het effect, volgens mij, dat het wel gunstig is voor de 
exploitatie van het parkeerbedrijf. En daar zijn wij voor. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Maar, voorzitter, beide hebben wel een ander effect op de lasten voor 
de burger zelf. 
 
De heer LUHOFF (D66): Ja, dat klopt. 
 
De VOORZITTER: Goed, de heer Gijsbertsen, GroenLinks. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, dank u wel. Wij worden geconfronteerd, ook als 
GroenLinks-fractie, met de vraag hoe parkeergarages te vullen. We hebben wel eens leukere politieke 
dilemma’s gehad en ook leukere politieke doelen. Maar het is wel een beetje zoals het is en het geld moet 
er natuurlijk wel gewoon zijn. Maar we hebben wel gezocht naar het te doen op een manier waarop we 
toch ook nog fiets en P&R en openbaar vervoer nog steeds voorrang blijven geven en dat beleid blijven 
ondersteunen voor die leefbaarheid van de stad en ook trouwens voor de bereikbaarheid van de stad. 
Want hoe graag de VVD het ook wil, het is niet mogelijk als iedereen hier zomaar met de auto naartoe 
zou gaan. Dus: hoe houd je toch die lijnen vast van andere vervoersmiddelen? 
In het meerjarenplan Verkeer en vervoer heeft het college wat dat betreft goede keuzes gemaakt. We 
maken ons wel wat zorgen over een aantal dingen in dat programma, want ja, er is nu eenmaal te weinig 
geld. Maar als ik dan kijk naar de prioritering die het college heeft aangebracht, dan kan ik zelf eerlijk 
gezegd niets beters verzinnen. Dus zo moeten we het maar doen. 
Ik blijf het ook van belang vinden om ook een bijdrage vanuit automobilisten te hebben voor het beleid 
voor ov en fiets. Ik vind daar niet zoveel mis mee, anders dan de VVD zojuist aangaf. 
Dan de motie van de PvdA. D66 ziet daar een verschil in vergeleken met een standpunt in het verleden. Ik 
weet niet precies hoe dat bedoeld is, maar onze gedachte is in elk geval als volgt: probeer nou die auto's 
van de straat te krijgen en in de parkeergarages te zetten. Daarbij zou voor ons de oplossing zijn, richting 
VVD ook, straatparkeren duurder maken. Ik zie daar helemaal niet zulke nachtmerriescenario’s in. 
Sterker nog, volgens mij krijg je er een leefbaarder stad mee en ook een betere parkeerexploitatie. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Voorzitter, wat dat laatste punt betreft, daar kan ik dan ook meteen op 
reageren, dat is niet waar. Want, op het moment dat u het straatparkeren duurder maakt, geeft u in ieder 
geval ook aan dat ook u ervoor bent dat autobezit en het parkeren voor de rijken is. En het andere punt? Ik 
ben hem even kwijt. 
 
De VOORZITTER: Nou, dan laten we het hier even bij. De heer Gijsbertsen. 
 
De heer GIJSBERTSEN (GroenLinks): Voorzitter, ik ben het niet met u eens. Volgens mij kan er wel 
degelijk financieel effect uitkomen en ik ben niet zo bang om voor het gebruik van de openbare ruimte 
een prijs te vragen. Ik denk echt, dat stond trouwens vandaag ook in onderzoeksrapport van 
kennisplatform Verkeer en vervoer, dat het effect van de parkeertarieven op het bezoek aan de binnenstad 
helemaal niet zo groot is als vaak wordt verondersteld. Volgens mij is dat ook zo. 
Voorzitter, tot slot het Damsterdiep. Het college geeft aan in de collegebrief, dat het gaat kijken hoe het in 
het vervolg met de aanbestedingen omgaat. Het lijkt me wel goed om die discussie op een ander moment 
nog te vervolgen of terug te krijgen. Dus graag even een reactie daarop. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel, Stadspartij. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, Parkeren met perspectief heet dit stuk dat het college ons 
heeft gestuurd. Hoezo perspectief? Ik voel me de inzittende van een auto die, met de wethouder aan het 
stuur, met grote vaart tegen de betonnen muur is gereden. Dan zie je sterretjes, geen perspectief. En, laten 
we eerlijk zijn, de Stadspartij heeft het beleid van het college op het gebied van parkeren steeds gesteund, 
zoals de meerderheid van de raad dat heeft gedaan. Bijna alle partijen hier zijn medeverantwoordelijk 
voor het kiezen van de koers waarin wij onze eigen grootste concurrent zijn en waarin het ons niet lukt 
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om een betaalbaar parkeerbedrijf te hebben, of winstgevend parkeerbedrijf en de bezoekers van de stad op 
de juiste manier te verdelen over P&R, bus, parkeren dicht bij de binnenstad, parkeren ver van de 
binnenstad. We zullen moeten omdenken, zoals de SP dat ook wil. 
 
De VOORZITTER: De heer Kelder. 
 
De heer KELDER (PvdD): Ik mis enige nuance in die constatering. De PvdD was er geen onderdeel van. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Klopt, voorzitter, ik zei ook: bijna allemaal. De PvdD heeft die fout 
niet hoeven maken. 
We zullen moeten omdenken. Misschien moeten we wel enorm afschrijven op de waarde van de garages. 
Garages waarin mensen niet willen parkeren zijn niet zoveel waard als wij dachten dat zij waard zijn. En 
als we daar flink op afschrijven, dan kunnen we het parkeren daar goedkoper maken. Welk budget ik 
daarvoor zou willen gebruiken, nou, daar kan de raad zelf wel iets bij bedenken. 
Wij moeten inderdaad omdenken. Daar hoort dan ook die Forumgarage bij, maar het is nog iets te vroeg 
om op dit moment al ‘ja’ te zeggen tegen de motie van de Partij voor de Dieren. Want, willen we een 
dergelijke garage in de binnenstad weghalen, op het moment dat we de garage bij de vismarkt willen gaan 
gebruiken voor bewonersparkeren, dan valt er een gat bij het parkeren in de binnenstad. En ook hier 
hebben we graag bezoekers, die ook met de auto zouden moeten kunnen komen. 
 
De VOORZITTER: Een korte interruptie van de heer Eikenaar en een heel korte reactie. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Ja, u zei net: ‘waar dat geld vandaan moet komen dat kunt u zelf ook wel 
bedenken’. Toen dacht ik, misschien het Forum? Dat zou kunnen? Dat klopt wel, hè? 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Inderdaad, dat zou een heel goede plek zijn. 
 
De heer EIKENAAR (SP): Houdt u ook bij hoe vaak u dat geld al heeft ingezet? 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Weet je, het is net als met een spaarpot die je nooit hebt opengemaakt: 
elke keer kun je weer een nieuwe bestemming voor dat geld vinden. 
 
De VOORZITTER: Een afdoende reactie. Ik wil het daarbij laten, dank u wel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Ik heb een motie. 
 
De VOORZITTER: Die moet u dan nu ook indienen, want u bent door uw spreektijd heen, kan ik u ook 
met betrekking tot volgende agendapunten melden, dank u wel. 
 
Motie (11): Uitgangspunten regiotram (Stadspartij) 
 
“De gemeenteraad van Groningen, in vergadering bijeen op 28 maart 2012, besprekende het 
Meerjarenprogramma Verkeer 2012-2015,  
 
Constaterende dat: 

- er behoefte bestaat aan een aanvallend extern en onafhankelijk onderzoek naar de 
basiskerngegevens, uitgangspunten, financiering, organisatie en voortgang van de ontwikkeling 
van de RegioTram in de stad en de provincie Groningen; 

- wethouder Dekker per mail van 22 maart 2012 heeft laten weten dat het projectbureau Regiotram 
een externe beoordeling zal laten uitvoeren op de briefwisseling met de heer Kamminga; 

- de heer Kamminga per mail van 24 maart heeft aangegeven dat je nooit de kalkoen het kerstmaal 
zou moeten laten beoordelen, omdat de uitkomst dan voorspelbaar is. 

Overwegende dat: 
- een dergelijk onderzoek, opgedragen door het projectbureau RegioTram, niet als extern en 

voldoende onafhankelijk kan worden gezien; 
- een herhaling van zetten dient te worden voorkomen. 

Verzoekt het college: 
- in samenspraak met de raad een extern en onafhankelijk onderzoek uit te laten voeren; 
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- de brieven van de heer Kamminga hierbij te betrekken; 
- er zorg voor te dragen dat de ‘voorlopige’ uitkomsten bij de behandeling van de voorjaarsnota 

kunnen worden betrokken. 
 
En gaat over tot de orde van de dag.” 
 
De VOORZITTER: De motie maakt deel uit van de beraadslagingen. Mevrouw Jongman, ChristenUnie. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): Ja, dank u wel voorzitter. De ambities in het meerjarenprogramma 
Verkeer en vervoer steunen wij. Het biedt voor elk wat wils: voor de fietsers, de auto, voor het openbaar 
vervoer, enzovoort. Maar het blijft een spannende opgave om de geformuleerde verkeersambities vanaf 
2013 financieel te dekken, gezien het programma voor 2012. Dat is weliswaar dekkend, maar krijgt wel 
wat trekjes van kunst- en vliegwerk. 
Dank ook voor de beantwoording van de door ons gestelde vragen. Wij blijven ons in zekere zin schamen 
voor de verkeersdrukte op de Laan Corpus den Hoorn op het moment dat de ambulance zich door de spits 
heen moet wurmen. Maar het college meldt heel duidelijk dat die bypass nog zeker twee jaar op zich laat 
wachten en ik verwacht eigenlijk ook nog wel langer. Ik zie ook helaas geen andere oplossing voor dit 
moment, maar als mensen mij daarop aanspreken zeg ik: hier hebben we het mee te doen, het kan niet 
anders. 
Parkeergarage Damsterdiep: Het college geeft ook in de beantwoording aan dat, ik weet niet meer wie het 
zei, maar ook de wijze van werken, de wijze van aanbesteding tegen het licht wordt gehouden. En wij zijn 
eigenlijk wel benieuwd naar de uitkomsten daarvan. Hoe gaat u daar in de toekomst mee om? Wat hebt u 
daarvan geleerd? Want wij kunnen niet anders dan nu dit verlies nemen en wij weten nu ook dat er veel 
risico's extra in zitten. Maar goed, we kunnen het niet meer terugdraaien dat het ding er zal staan, maar ik 
wil wel graag de leermomenten ook als raad van u meekrijgen. 
Bij Parkeren met perspectief hadden wij onder andere gevraagd om een parkeergelegenheid en 
bouwinitiatieven die vlak bij elkaar staan, aan elkaar te koppelen. U zegt in een reactie daarop dat dat niet 
zo’n goed idee is, omdat we met contracten en private vormen werken. Dat het allemaal op korte termijn 
geregeld zou kunnen zijn, maar dat het lastig is omdat tussen ontwikkelaar en uitbater dan afspraken 
gemaakt worden in private zin. Maar, voorzitter, ik denk dat we in deze tijden daar toch steeds meer naar 
toegaat. De openbare ruimte krijgt anders vorm. Wij geloven nog steeds wel in deze oplossing. U niet, 
maar ik houd dit punt vast voor de komende keren dat we het over parkeren hebben. 
In algemene zin is het goed om een boost te geven aan parkeren. In de nota's die wij gekregen hebben 
staan ook enkele oplossingen: per minuut betalen, de binnenstad moeten mensen niet vermijden, 
lokkertjes met winkelen, een combinatie met een spoorkaartje, in ieder geval komt het college nog met 
zijn uitwerking van het pluspakket. Wij zijn daar benieuwd naar en wachten verdere voorstellen af. Maar 
we hebben ook zelf wel een aantal ideeën, die ik net even kort heb toegelicht. Dank u, voorzitter. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Rooij. 
 
De heer VAN ROOIJ (Student en Stad): Dank en goed zo, voorzitter. Voorzitter, de bereikbaarheid van 
de stad op orde houden, dat is het uitgangspunt van dit meerjarenprogramma. Wij als Student en Stad 
kunnen ons in grote lijnen vinden in het plaatje dat het college hier presenteert. Een duidelijk 
meerjarenprogramma dat helder neerzet wat er nu op stapel staat, wanneer, wat het gaat kosten, en waar 
het geld ook vandaan komt. 
In de raadscommissie hebben wij gesteld dat het geschuif met potjes effectief kan zijn, maar dat wij wel 
de angst hebben dat de raad nu, zonder hiervoor te kiezen, een prioritering maakt. Dit omdat het nog 
allerminst zeker is of alle BDU-gelden ook echt belegd kunnen worden. Dat doen we wel, maar of dat 
ook in de toekomst echt zal gaan lukken als gevolg van de bezuinigingen vanuit het Rijk? Die onbewuste 
prioritering zou bijvoorbeeld weleens kunnen leiden tot problemen bij P&R Zernike. De zorg hebben wij 
geuit in de commissie en de wethouder heeft hierop aangegeven dat de financiering voor het project P&R 
Zernike voor dit jaar grotendeels rond is, maar dat we de vinger aan de pols zullen moeten houden. 
Zijn andere fracties het met mij eens dat het belang van de P&R Zernike heel erg groot is en dat wij er 
dus heel erg alert op moeten zijn in de komende tijd om de vinger aan de pols van mevrouw Dekker te 
houden? 
We zien in dit meerjarenprogramma heel mooie dingen terug. Een groot compliment aan het college is op 
zijn plaats voor de 3 miljoen euro die gevonden is voor dynamisch verkeersmanagement. Hier stond de 
wethouder terecht bij stil tijdens de commissievergadering en daar wil ik dan ook nog een grote pluim 
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voor maken naar het college. Student en Stad heeft zich hier jaren hard voor gemaakt, ook andere 
partijen, zoals de VVD, maar ik ben heel erg blij dat het ook zijn vruchten afwerpt. 
Dan even over het parkeerbedrijf. Onze zorgen zijn groot. Het parkeerbedrijf is ongezond en moet gezond 
gemaakt worden, daar is iedereen het over eens. Over het pakket maatregelen dat het parkeerbedrijf moet 
gaan opknappen zijn wij voorzichtig positief. Met het rapport van Sellsius komen we op de slotsom dat 
hier geen garantie ligt dat het parkeerbedrijf er nu op deze manier helemaal bovenop zou komen, maar dat 
in ieder geval de basis toch wel breed genoeg is voor vertrouwen. Nou, de garantie hadden wij natuurlijk 
graag gezien, maar die is simpelweg niet te geven. 
Het is al door andere partijen genoemd: ook wij zijn van menig dat we zullen moeten gaan inzetten op een 
hogere bezettingsgraad van de parkeergarages. En ik kan me hierbij voorstellen dat wij op een gegeven 
moment zeggen tegen de bewoners die wonen in de nabije omgeving van een parkeergarage: we willen 
dat jullie gaan parkeren in de parkeergarage. Daar staat dan wel een heel schappelijk tarief tegenover, 
omdat wij niet de mensen het geld uit de zakken moeten gaan kloppen. Ik kan daar een win-winsituatie in 
zien. Ik kan me ook voorstellen dat, voor ik hier met interrupties bekogeld gaat worden, andere partijen 
hier anders in staan, maar dit is hoe ik hier in sta. 
Dan nog even over de Damsterdiepgarage. Nog steeds een heel mooi project, dat wel de nodige tegenslag 
heeft gekend. Andere partijen vatten het ook al samen op de volgende manier: we zullen nu het verlies 
moeten nemen, maar wat is nu de les die we hieruit leren? Voorzitter, dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Wie is nog niet aan de beurt geweest? De heer Seton, CDA. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. Over dat meerjarenprogramma Verkeer en vervoer 
hebben we ook in de commissie al gezegd dat we waardering hebben voor de creativiteit die het college 
laat zien om om te gaan met de verschillende budgetten en verschuivingen in projecten, bijvoorbeeld de 
hov-as West. We hebben ons dan ook, net als andere fracties, zorgen gemaakt over het niet inboeken van 
het risico BDU, omdat we wel aan voelen komen dat er een bezuiniging in zit, maar dat nemen we nog 
niet mee. 
Eerder heeft de wethouder aangegeven dat ze vaak de conservatieve lijn kiest bij dat soort dingen en hier 
niet. In de commissie hebben we dat ook wel gevraagd, maar er niet een helder antwoord op gekregen. 
Misschien kan de wethouder nog even toelichten waarom het nu verstandig is om net te doen alsof de 
bezuinigingen er niet aan zitten te komen. 
Bij het parkeren, ja, die 10 miljoen euro werd door verschillende fracties gekwalificeerd als weinig 
charmant of erg ingewikkeld, dat schuiven. Het komt ook wat boekhoudkundig over. Ik snap wel wat het 
netto effect is, maar ik ben het wel met de heer Spakman eens dat daardoor minder zichtbaar wordt dat de 
parkeergarages aan het bloeden zijn. Dus ik weet niet of dat nou steeds de oplossing is voor het probleem. 
Misschien kan de wethouder daar zelf ook een visie op uiten, want het lijkt dat je door boekhoudkundige 
maatregelen een probleem oplost zonder het onderliggende probleem aan te pakken. Misschien creëer ik 
een tegenstelling die er niet is, maar dat hoor ik dan graag. 
Andere fracties hebben ook gezegd: het parkeerbedrijf is erg kwetsbaar. Een gevoeligheidsanalyse, een 
goed pluspakket is waarschijnlijk nodig. Ja, een ‘zwakke broeder’ heb ik het genoemd. Het parkeerbedrijf 
verstaat ook nog steeds voor 700.000 euro op de lijst voor de buffer van het Forum, dus ik kan me 
voorstellen dat het college er ook alles aan gelegen is om dat parkeerbedrijf ook in die zin weer boven 
water te krijgen. 
De bijdrage van het OV-bureau duikt zo nu en dan ook weer op. En ik heb al eerder in de richting van de 
wethouder aangegeven dat ik dat nog niet zie gebeuren en dat ik opensta voor elk goed nieuws op dat 
punt. 
Ten slotte het Damsterdiep. Eerder heeft het college ons een voorstel gedaan om met de uitkomst van de 
arbitrage, de opbrengst daarvan, een bepaald tekort of een bepaalde tegenvaller te dekken. Ik heb toen bij 
amendement de raad voorgesteld om dat niet te doen, omdat de uitkomst van de arbitrage onzeker is. Dat 
vind ik per definitie geen goed dekkingsmiddel. Nou, de uitkomst weten we nog steeds niet. Maar ik ben 
wel benieuwd hoe het college, Student en Stad had het over ‘lessen trekken’, hoe het college erop 
terugkijkt; de uitkomst van een toekomstige arbitragezaak als dekking voor een tegenvaller. En ik heb in 
de commissie nog eens bevestigd gekregen dat de nieuwe claim van Nijestee, die was voor mij in elk 
geval nieuw, al wel opgenomen is in de 6 miljoen euro die ervoor staat. Dat is dus in die zin geen extra 
tegenvaller, maar wel een extra reden om nu op onze hoede te zijn en bij voorkomende projecten hier 
scherp op te letten. Dank u wel. 
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De VOORZITTER: Dan hebben we u gehad en is het woord aan de wethouder en heeft wethouder 
Dekker tien minuten om te antwoorden. 
 
Wethouder DEKKER: Dat had ik helemaal niet verwacht, dan moet ik nu wat improviseren! 
Voorzitter, het verkeers- en vervoersbeleid, de heer Spakman gaf het aan, is gericht op het duurzaam 
verbeteren van ons woon- en leefklimaat. Verkeer en vervoer staat niet op zich, is geen doel op zich. Het 
is een middel om een duurzame stad te realiseren, om een bereikbare stad te realiseren, om economische 
ontwikkeling te faciliteren, onze dynamo’s die belangrijk zijn voor de stad, om die bereikbaar te houden. 
Dus in die zin zou je bijna verkeer en vervoer faciliterend kunnen zien aan een aantal andere doelen die 
wij van groot belang vinden in deze stad. 
We hebben daar een behoorlijk investeringsprogramma. Dat doen we niet alleen, dat doen we samen met 
de regio Groningen-Assen, ook samen met de provincie, omdat het bereikbaar maken van de stad niet 
alleen maar voor ons van belang is, maar het is ook voor de regio van belang. En zeker in een situatie van 
krimp, waarin voorzieningen in de regio afnemen, is de bereikbaarheid van de stad waar steeds meer 
mensen uit de regio ook voorzieningen moeten halen, steeds belangrijker. 
En we hebben het natuurlijk over verschillende vervoersmodaliteiten. We hebben het over de auto, we 
hebben het over de fiets, we hebben het over het openbaar vervoer, en ik begrijp dat de heer Kelder vindt 
dat er te weinig aandacht is voor het openbaar vervoer in dit verhaal. Dat komt misschien omdat het OV- 
product in zijn totaliteit niet in het meerjarenprogramma staat. Wij maken natuurlijk gewoon deel uit, als 
stad, van het OV-bureau, met een jaarlijkse begroting van meer dan 80 miljoen, een dienstregeling die 
voor het grootste deel weer gericht is op het bereikbaar houden van de stad. Daar hebben we natuurlijk als 
stad heel veel aandacht voor. Het komt niet in deze rapportage terug, maar met u ben ik van mening dat 
we niet alleen maar afhankelijk kunnen zijn van die auto, maar ook fors moeten inzetten op openbaar 
vervoer en op de fiets. En niet alleen maar omdat ik van mening ben dat het gezond is en goed is om met 
het openbaar vervoer en met de fiets te gaan, zeker dat laatste, maar ook omdat onze infrastructuur in de 
binnenstad al die auto's gewoon niet aankan. En op het moment dat je ruimte creëert door mensen te 
verleiden om met openbaar vervoer en de fiets te gaan, blijft ook ruimte over voor mensen die echt niet 
anders dan met die auto naar die stad kunnen. Daar hebben we natuurlijk nog steeds rekening mee te 
houden, want hoewel we redelijk goed openbaar vervoer hebben, ik heb gisterenavond nog weer geleerd 
dat wij het vele malen beter hebben geregeld dan in vele andere agglomeraties in het westen van het land, 
blijft het altijd zo dat het naar onze maatstaven altijd beter kan. Er zijn altijd regio's die toch nog wel 
auto-afhankelijk zijn. 
Wat betreft het onderwerp parkeerbedrijf: Dat was toch het zorgenkindje van de afgelopen jaren. Eind 
jaren 2008, 2009, dachten we dat we er heel veel geld mee gingen verdienen. Dat was op dat moment de 
reden om een aantal kosten onder te brengen wat betreft fietsen, wat betreft P&R en andere zaken en ook 
hier, in die zin bijna een herhaling van het debat van voor de zomer, merk je dat de economische recessie 
gewoon zijn werk doet en dat parkeergarages het minder goed doen, omdat de gebiedsontwikkeling die 
we daarboven hadden gerealiseerd, de Siboga-garage is daar een voorbeeld van, het minder goed doet dan 
we op dat moment veronderstelden. Nou, wij zijn er bovenop gaan zitten, we hebben een 
bezuinigingsvoorstel gemaakt van 1,8 miljoen euro. We lijken nu in balans te zijn, ik zeg met nadruk: 
lijken. Want ik wacht nog wel de gevoeligheidsanalyse af die wij u voor de zomer nog gaan presenteren, 
waar we ook de effecten presenteren van de Damsterdiepgarage op de exploitatie van het parkeerbedrijf. 
En ik maak me daar nog wel zorgen over. Dus in die zin: we bereiden een tweede fase bezuinigingen 
voor, nog niet direct om in te voeren, maar wel om achter de hand te hebben, want we moeten niet daar 
nog een bleeder houden. 
Dan wat betreft de grexen. Meerdere partijen hebben gevraagd: jullie gaan een beetje onduidelijk om met 
die grexen; de ene keer komt er een dotatie vanuit het parkeerbedrijf, de andere keer komt er een dotatie 
aan het grondbedrijf naar iets anders, hoe ga je daarmee om en moet er niet wat uniformiteit in? Nou, de 
reden dat we destijds hebben gezegd dat de parkeergarage in feite weer teruggaat naar de grex Siboga, 
was omdat daar ook de prikkel zit om iets aan die gebiedsontwikkeling te doen. Op het moment dat die in 
het parkeerbedrijf blijft, kan het parkeerbedrijf zelf daar niet zoveel aan doen. En de directeur heeft het in 
de raadscommissie ook toegelicht, op het moment dat je in onderhandelingen met partijen, met 
voorzieningen die daar bovenop komen in je parkeergarage mee kunt nemen, heb je ook grotere kansen 
dat je het vervolgens kunt oplossen. Tegelijkertijd ben ik het wel een beetje met u eens. Bij het 
Damsterdiep hebben we weer een probleem bij de grex die we dan weer financieren uit het parkeerbedrijf. 
En ik heb in de commissie tegen u gezegd: uiteindelijk is het allemaal gemeentegeld. En we hadden 
officieel een tekort uit de grex uit de reserve grondzaken moeten halen, nou, ook gezien de problematiek 
die vandaag speelt, hadden we dat wel kunnen doen, maar dan waren we een beetje aan het jojoën met het 
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geld. Dus toen hebben we gezegd: laten we eens kijken naar de verdiencapaciteit van de 
Damsterdiepgarage. Die laat de ruimte zien. Wel op lange termijn, dus op korte termijn hebben we weer 
een tekort. Vandaar ook die gevoeligheidsanalyse. Dus we hebben geprobeerd het zo goed mogelijk 
vanuit collegiaal bestuur op te lossen. Uiteindelijk is elke euro van de gemeente Groningen. Maar ik ben 
ook wel gevoelig voor die uniformiteit, dus ik kom daar nader op terug. 
Wat betreft wat we nou hebben geleerd van de Damsterdiepgarage. Ik denk dat een van de dingen is dat 
we niet moeten gaan werken met een aparte bex en een aparte grex. Daar komen we nog nader op terug. 
We gaan het evalueren. We gaan inderdaad aan die risico-afbakening doen. We zijn natuurlijk nu ook 
bezig met de bouw van de parkeergarage Forum. Het zou mooi zijn als de lessen die we bij het 
Damsterdiep hebben geleerd daar van toepassing kunnen zijn. Ik kom daar nader bij u op terug, alleen ik 
weet niet op wat voor termijn. Ik zal u daar schriftelijk over informeren, want ik ben het met u eens dat 
we dat zo spoedig mogelijk moeten doen. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, ik hoor de wethouder zeggen: we zijn bezig met het 
bouwen van de parkeergarage Forum. Nee, dat bent u niet, u bent op dit moment aan het slopen. En wat 
mij betreft zou de raad nog de mogelijkheid moeten hebben om zich over de noodzaak uit te spreken. 
Bent u ook niet van mening dat aangezien er een aantal omstandigheden rond het parkeerbedrijf is 
veranderd, de raad ook wel eens opnieuw zou kunnen kijken naar de noodzaak van een parkeergarage 
onder het mogelijk te bouwen Groninger Forum? En dat is een tweede: u hebt het over een tweede fase 
bezuinigingen. Mag ik hopen dat dat niet betekent dat u de Groninger een lastenverhoging in de vorm van 
overal betaald parkeren wilt gaan opleggen? 
 
Wethouder DEKKER: U kijkt er bijna verheugd bij. U heeft gelijk, wij zijn nog niet toe aan het bouwen 
van een parkeergarage, wij zijn aan het slopen, maar wij denken toch wel echt dat we dat gaan doen, 
voorzitter. 
En wat betreft tweede fase bezuinigingen: daar ga ik op dit moment niet in detail op in. Wij komen daar 
nog nader op terug en dan kunt u op dat moment daar een oordeel over vellen. 
Vergunningparkeren: Ik maak een bruggetje van de Stadspartij naar de Partij voor de Dieren, de heer 
Kelder. Wat u betreft kunnen we niet snel genoeg beginnen met het invoeren van vergunningparkeren 
begrijp ik. In de wijken meer haast met vergunningparkeren, heb ik begrepen, dat zei u. 
 
De heer KELDER (PvdD): Voorzitter, ik bedoelde eigenlijk betaald parkeren, waar vergunningen voor 
bewoners bijkomen. 
 
Wethouder DEKKER: Nou, ik had u helemaal begrepen. Daar hebt u trouwens ook wel een vergunning 
voor nodig hoor, een bewonersvergunning, dus in die zin hebt u wel een beetje gelijk. Daar maken we 
inderdaad haast mee. In mei komen we met het plan van de Gruno, na de zomer komen we met het 
Helperplein, op verzoek ook van de ondernemersverenigingen daar. En ik heb u onlangs gemaild over het 
Oosterpark en noem maar op, en ik zal u die informatie nog eens schriftelijk toezenden. Ben ik wel door 
mijn spreektijd heen? 
 
De VOORZITTER: Ik zie dat er nog een vraag van de VVD komt. U moet nog op de moties ingaan, dus 
u bent er dan eigenlijk wel doorheen. Eerst even de vraag van de VVD. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Dank u wel, voorzitter. Een aanvullende vraag met betrekking tot wat 
we zo meteen gaan vaststellen. Of de wethouder daar iets meer duidelijkheid over kan geven, want we 
nemen kennis van de vaststellingsnota, maar gaan we nou een nota vaststellen of moeten we dat anders 
zien? Het is eigenlijk een beetje onduidelijk. 
 
Wethouder DEKKER: Bedoelt u Parkeren met perspectief? De mooie nota? U neemt daar kennis van. 
Daar wordt een aantal richtingen in uitgewerkt en voor zover de richtingen uw bevoegdheid aangaan, 
worden die vandaag ook geregeld. Dat gaat over een tweetal zaken. Maar de bezuinigingen die daar in 
voorgesteld worden, konden in november op uw goedkeuring rekenen. Ik neem aan dat dat nog steeds zo 
is. En de bezuinigingen gaan we nu effectueren. 
 
De VOORZITTER: Dan kunt u misschien nog ingaan op de beide moties? 
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De heer LUHOFF (D66): Voorzitter, de BDU misschien nog? 
 
Wethouder DEKKER: Het was een mooie samenvatting van de heer Luhoff. Ik heb gezegd: het 
meerjarenprogramma Verkeer en vervoer gaat om meer dan 1 miljard aan investeringen, het is niet in 
marmer gehouwen. 
De flexibiliteit moeten we ook met elkaar houden en zeker gezien de bezuinigingsopgaven die we nog 
moeten realiseren. De BDU is inderdaad een risico. Ik heb u in de commissie aangegeven dat ik de BDU 
ook heel vaak op projecten heb gezet die ook vanuit regionaal belang groot zijn. Op het moment dat er 
een risico is dat de BDU voor de stad wordt afgeroomd, want u weet, we hebben een aparte afspraak voor 
de stad, we hebben gewoon een vast bedrag, kom ik bij u terug en gaan we gewoon gezamenlijk 
prioriteren. 
 
De VOORZITTER: Oké, en dan de moties, alstublieft. 
 
Wethouder DEKKER: De moties. Dan moet ik even kijken. Dat is ‘betaalbaar garageparkeren voor 
bewoners’. Voorzitter, ik ben er niet voor om tot verlaging over te gaan. 
 
De VOORZITTER: Welke motie doet u nu? 
 
Wethouder DEKKER: M8. 
 
De VOORZITTER: U moet 6 en 7 doen. 
 
Wethouder DEKKER: Die heb ik niet. Oh, dan gaan we naar 6 en 7. 
 
De VOORZITTER: Zullen we bij 6 beginnen? Dan tel ik gewoon af en dan moet het lukken, volgens mij. 
De motie op stuk 6. 
 
Wethouder DEKKER: Ja, voorzitter, ik vind het wat lastig, want ik snap eigenlijk de motie niet zo goed. 
‘Verdere prioriteit toe te kennen aan de spoorlijn Groningen-Heerenveen bij een verdere verdeling van de 
middelen.’ Welke middelen bedoelt u dan? 
 
De heer KELDER (PvdD): BDU. 
 
Wethouder DEKKER: Ja, maar de BDU-middelen worden niet gebruikt voor de spoorlijn Groningen-
Heerenveen. Voor Groningen-Heerenveen is een bedrag gealloceerd uit de RSP-middelen en daar moet 
die uit gefinancierd worden. En er vindt geen aanvullende financiering plaats voor Groningen-
Heerenveen, tenzij u daartoe wilt besluiten, maar dan gaat u een nog groter gat in onze begroting slaan. 
 
De VOORZITTER: Dus u ontraadt de motie, neem ik aan. 
 
Wethouder DEKKER: Nou, volgens mij is de motie niet van toepassing. 
 
De VOORZITTER: Dat is een categorie die ik niet zo kende, eigenlijk. Ik stel maar voor dat u haar 
ontraadt. Dan hebben we de motie op stuk nummer 7. 
 
Wethouder DEKKER: Ja, voorzitter, dat is in strijd met ons huidige beleid dus wij ontraden de motie. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar 8. 
 
Wethouder DEKKER: Ja, een wat verrassende motie. Er zijn nogal eens partijen in deze stad, 
commerciële partijen, die vinden dat wij te lage tarieven hebben. Als wij nog verder zouden gaan met 
verlaging van tarieven zouden we volgens mij een nog heftiger debat hebben met andere commerciële 
parkeerexploitanten. Dus alleen al vanuit die invalshoek een verrassende motie van de VVD. Maar 
desalniettemin ontraad ik haar, omdat ik het geen adequaat middel vind om het probleem van het 
parkeerbedrijf op te lossen. 
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De VOORZITTER: Dan gaan we naar 9. 
 
Wethouder DEKKER: Ja, voorzitter, voor een deel doen we het al, fietsparkeren. We hadden natuurlijk de 
nota ‘Stap op!’, daar hadden we gewoon een vast bedrag voor, daar financierde we tal van maatregelen uit 
die thans ook in het meerjarenprogramma Verkeer en vervoer staan. Daarnaast zit een aantal structurele 
lasten waaronder de stalling van de fietsen, apart in het meerjarenprogramma Verkeer en vervoer. Dus ik 
vind haar eigenlijk een beetje overbodig. Vandaaruit ontraad ik haar ook. 
 
De VOORZITTER: Dan nummer 10. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Ja, ik ga echt ruim over de tijd heen, dus ik stel voor dat u heel kort reageert dan. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): In de commissievergadering heeft mijn fractiegenoot ook aangegeven 
dat er vijftien potjes zijn waaruit het fietsparkeren gehaald wordt. Daarom zeggen wij nu: maak daar een 
vast budget voor. 
Ik weet ook weer wat ik tegen GroenLinks wilde zeggen: het gaat niet zozeer om wie of wat het betaalt, 
het gaat erom dat het inzichtelijk wordt en daar is deze motie dus echt op gericht. 
 
Wethouder DEKKER: Ja, maar volgens mij hebben wij met de bijlage een heel mooi inzicht gegeven in 
waar alle gelden vandaan komen. Van het feit dat wij meerdere potjes hebben, ja, dat zijn allemaal 
provinciale en regionale potjes en die kan ik niet bij elkaar doen. Wat ik doe is ons eigen geld matchen 
aan anderen en op die manier van 1 euro 2 euro maken. En ik zou daar toch niet mee willen stoppen. Dat 
zou ons alleen maar schade brengen. 
 
De VOORZITTER: We gaan naar de motie op stuk 10.  
 
Wethouder DEKKER: Die motie kan ik overnemen.  
 
De VOORZITTER: De motie op stuk 11.  
 
Wethouder DEKKER: Ontraad ik. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Dat is wel een erg kort door de bocht stemadvies. Zou ik mogen weten 
waarom de wethouder de motie ontraadt? 
 
Wethouder DEKKER: Omdat ik het niet opportuun en niet noodzakelijk vind.  
 
De VOORZITTER: Goed. Dan stel ik u voor dat wij tot besluitvorming over de moties overgaan. 
 
De heer KELDER (PvdD): Voorzitter, mag ik voor een keer ook eens een schorsing aanvragen, voor een 
minuut? 
 
De VOORZITTER: Voor één keer. Dan onthoud ik dat ook goed. En dan heeft u een schorsing van een 
minuut. 
(schorsing 22.26-22.27 uur) 

 
De VOORZITTER: De heer Kelder. 
 
De heer KELDER (PvdD): Ik zie dat Student en Stad er nog niet is, maar ik wil graag motie 6 intrekken. 
 
De VOORZITTER: De motie op stuk nummer 6 wordt ingetrokken. Dan gaan we stemmen en dan 
beginnen we dus bij de motie op stuk nummer 7. Kunnen we die te zien krijgen? Iedereen duidelijk waar 
we over gaan stemmen? Wie steunt de motie op stuk nummer 7? Dat zijn de PvdD en de Stadspartij. Dan 
is de motie verworpen. 
Dan gaan we naar 8. De heer Spakman, een stemverklaring vooraf. 
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De heer SPAKMAN (PvdA): Ja, dank u wel, voorzitter. Wij zullen deze motie niet steunen, want de 
overwegingen dat wij zulke hoge tarieven hebben kloppen gewoon niet. Wij hebben relatief gematigde 
tarieven en daar zit dus ook niet de oplossing van dit probleem. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: De heer Van Rooij. 
 
De heer VAN ROOIJ (Student en Stad): Ja, voorzitter, het kan dan wel zo zijn dat wij misschien helemaal 
niet zo aan de hoge kant zitten, maar feit is dat wij wel een aantal parkeergarages hebben die gewoon niet 
volstaan. En dan zie ik het wel als een interessante oplossing de bewoners te bewegen om daar te gaan 
parkeren en kan ik wel instemmen met deze motie. 
 
De VOORZITTER: De heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. Op zich een interessante gedachte. Waar wij mee 
zitten is de vraag: als je de tarieven van bewonersabonnementen zoveel verlaagt, krijg je dan inderdaad 
zoveel extra mensen dat het per saldo op nul eindigt of misschien zelfs positief? Ik betwijfel dat, dus 
vandaar dat wij deze motie niet steunen. 
 
De VOORZITTER: De heer Luhoff. 
 
De heer LUHOFF (D66): Voorzitter, ik kan mij niet aansluiten bij de stemverklaring van de heer 
Spakman. Maar zijn motie is wel beter, dus ik ga deze motie niet steunen. 
 
De VOORZITTER: De heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Voorzitter, misschien krijgen we op deze manier de garages wel vol. 
Dus steunen wij haar wel. 
 
De VOORZITTER: Goed. Dan gaan we stemmen. Wie steunt de motie op stuk nummer 8? Dat zijn de 
VVD, de Stadspartij, de PvdD en Student en Stad, waarmee de motie is verworpen. 
Dan gaan we naar de motie op stuk nummer 9, over het fietsparkeren. Mogen we die ook zien alstublieft? 
Wie steunt de motie op stuk nummer 9? De VVD, het CDA, de Stadspartij, de motie is verworpen. 
Dan gaan we naar de motie op stuk nummer 10. Die mogen we zien, hoop ik? Een stemverklaring vooraf 
van de heer Prummel. 
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): Ja, deze motie zoekt soelaas in het weer duurder maken van parkeren. 
Daar zijn we toch wat huiverig voor en het past ook niet bij de eerdere moties. Daar zal de Stadspartij niet 
voor stemmen. 
 
De VOORZITTER: Kunnen wij dan gaan stemmen? Dan gaan we stemmen. De VVD nog, mevrouw 
Koebrugge, een stemverklaring. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Ja, dank u wel, voorzitter. Wat betreft het eerste dictum, daar vonden 
wij, in tegenstelling tot D66, onze eigen motie beter. Daar hadden we nog mee kunnen leven, maar het 
tweede dictum vinden wij zo'n elitair voorstel, plus het feit dat het ten koste gaat van de leefbaarheid van 
de stad, dat wij tegen deze motie gaan stemmen. 
 
De VOORZITTER: Wij gaan stemmen. Wie steunt de motie? De motie wordt gesteund door de raad 
minus de VVD, minus de Stadspartij. Alle andere wel, de motie is aangenomen. 
Dan gaan we naar de motie op stuk 11. Stemverklaring vooraf van de heer Seton. 
 
De heer SETON (CDA): Ja, voorzitter, dank u wel. We hebben in de raadscommissie een pittig debat 
gehad over of er nou wel of niet een onafhankelijk onderzoek moest komen. En eerlijk gezegd, na afloop 
had ik er niet erg veel fiducie in dat het zou gaan gebeuren. Uiteindelijk heeft de wethouder aangegeven 
dat toch wel te willen en daar ben ik blij mee. In de commissie heeft de Stadspartij aangegeven dat 
onafhankelijk onderzoek ook te willen. Nu zetten ze nog een stap verder door naar een soort 
raadsonderzoek te gaan. Ik ben het er niet mee eens dat als het projectbureau opdracht geeft tot een 
onderzoek, het daarmee een gekleurd onderzoek is, want dan zou je dat ook van het college kunnen 
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zeggen, dan zou alles een raadsonderzoek moeten worden. Mij gaat het om die onafhankelijkheid. En ik 
heb ook aan de wethouder gevraagd: zorg nou dat het een deskundige is met gezag en statuur zodat je een 
duidelijk onafhankelijk verhaal vindt en dan is deze extra stap niet nodig. En daarom steunen wij de motie 
niet. 
 
De VOORZITTER: Kunnen we dan gaan stemmen? Wie steunt deze motie? De Stadspartij, verder niet, 
de motie is verworpen. 
 
Dan hebben we alle eerst aan de orde: het meerjarenprogramma 2012-2015, de besluiten zoals voorgelegd 
onder I tot en met VI. Iedereen duidelijk? Wie steunt die besluiten zoals voorgelegd? Dat is de hele raad, 
aldus besloten. 
 
Dan gaan we naar de vaststellingsnota Parkeren met perspectief, besluiten voorgelegd onder I tot en met 
IV. Wie steunt die besluiten zoals voorgelegd? Een stemverklaring nog? Mag het achteraf, wat ik ben nu 
met de stemming bezig. 
Wie steunt de besluiten zoals voorgelegd? Dat is de raad minus VVD. Alle anderen wel. Mevrouw 
Koebrugge, stemverklaring. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Ja, voorzitter, wij zijn in oktober, november, ook al kritisch geweest 
over de bezuinigingen die voorgesteld waren. Maar die maatregelen zoals het nu voorligt met de 
verhoging van de tarieven, zien wij niet als de juiste manier. En ook de verhoging van de lasten voor de 
automobilist die wij hier aan zien komen, daar kunnen wij niet mee instemmen. Vandaar dat wij tegen 
hebben gestemd. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. We gaan naar de herziening bouw en grondexploitatie parkeergarage 
Damsterdiep, die is voorgelegd onder I tot en met VIII, Romeinse cijfers. Wie steunt wat daar is 
voorgelegd? Dat is weer de volledige raad. Aldus besloten. 
Dan gaan we naar agendapunt 8e, de vaststelling van het bestemmingsplan Oosterparkwijk. 
 
8.e: Vaststelling bestemmingsplan Oosterparkwijk  
 
De VOORZITTER: Ik dacht dat er vanuit de Stadspartij behoefte aan woordvoering was, 
Oosterparkwijk? 
De heer de heer Prummel, Stadspartij.  
 
De heer PRUMMEL (Stadspartij): In de commissie … 
 
De VOORZITTER: De Stadspartij heeft geen spreektijd meer, nou, dan gaat het over. Student en Stad 
wel. De heer Van Rooij. 
 
De heer VAN ROOIJ (Student en Stad): Ja, voorzitter, in de commissie is de wethouder ingegaan op het 
verhaal van de appellant. Hij is daarop ingegaan, zeggende dat de rechtspositie van de appellant niet 
geschaad zou worden door het vaststellen van dit bestemmingsplan. Nou, dat bleek achteraf toch niet 
helemaal waar te zijn. Ik heb, volgend op de raadscommissie, nog een aantal vragen gesteld aan de 
wethouder. Een ervan was: wordt hij nou echt niet geschaad? En uit het antwoord erop bleek dat hij wel 
wordt geschaad, want als de appellanten geen bezwaar aantekenden tegen het bestemmingsplan, dan heeft 
een hele bezwaarprocedure bij de Raad van State geen zin meer. 
Het tweede punt was: Wat zijn nou de gevolgen voor ons als gemeente, als wij dit bestemmingsplan een 
paar maanden later zouden aannemen, na de uitspraak van de Raad van State? En daarop was de reactie: 
dat zou gevolgen hebben voor het project De Velden, dat zou dan niet meer onder dit bestemmingsplan 
vallen en pas later van start kunnen gaan. 
In principe kan ik me nog wel vinden in dit bestemmingsplan, dus ik zie inhoudelijk nog niet zoveel 
grond om dit af te keuren. Maar ik vind het ook belangrijk dat wij op een goede manier omgaan met onze 
burgers. En als voor ons de gevolgen niet groot zijn en wij daarmee wel enigszins rekening kunnen 
houden met de belangen van burgers van onze stad, vind ik dat we zoveel mogelijk ruimte moeten 
zoeken. 
Ik wacht nog even af wat de woordvoering van de andere fracties zal zijn, hoe zij er in staan en de reactie 
van de wethouder hierop en dan zal ik vervolgens daarop mijn keuze baseren. 
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De VOORZITTER: Is er behoefte aan woordvoering bij andere fracties? Mevrouw Kuik, CDA. 
 
Mevrouw KUIK (CDA): Ja, bedankt, voorzitter. Ik kan me hier helemaal bij aansluiten. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Jongman, ChristenUnie. 
 
Mevrouw JONGMAN (ChristenUnie): De vragen van de heer Van Rooij zijn precies ook de onze. 
 
De VOORZITTER: De heer Akkermans, D66. 
 
De heer AKKERMANS (D66): Ja, dank u. Dan pak ik het betoog van de heer Van Rooij even op. Het is 
inderdaad juist, dat als ik het goed begrepen heb, ook de omwonenden wel degelijk enige hinder 
ondervinden en gedupeerd worden, al was het maar omdat ze die gang nog moeten maken en bezwaar 
moeten maken en dat kost hen geld. Maar ik denk dat het de gemeenschap meer geld kost als we te lang 
wachten met te gaan bouwen wat er gebouwd moet worden en dat weegt dan toch wat zwaarder. Dus we 
hebben de neiging om toch wel mee te gaan met het college en te zeggen: dan moet het toch kunnen. 
Wat ik wel heel belangrijk vind is dat de omwonenden helder wordt gemaakt, en dan liefst niet in al te 
formeel jargon, maar echt in mensentaal, dat het op geen enkele manier de bedoeling is dat zij voor 
voldongen feiten worden geplaatst. Met andere woorden: zij behouden hun rechten. En het lijkt erop, 
althans het is er op gaan lijken, dat het een soort gemene opzet of boze opzet was om hen voor voldongen 
feiten te plaatsen. Dat is niet het geval, dat moet helder worden. 
 
De VOORZITTER: Anderen nog? De heer Eikenaar, SP.  
 
De heer EIKENAAR (SP): Daar wil ik geheel bij aansluiten. 
 
De VOORZITTER: Dan geef ik het woord aan de wethouder, dacht ik. O, toch niet. De heer Van der 
Schaaf, PvdA. 
 
De heer VAN DER SCHAAF (PvdA): Ja, ik wilde ook namens de PvdA-fractie, voorzitter, me geheel 
aansluiten bij de woordvoerder van de heer Akkermans. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Koebrugge, VVD. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Voorzitter, ook de VVD kan zich volledig aansluiten bij de vragen die 
gesteld zijn door de vorige sprekers. Wel willen we hieraan toevoegen, ik kan me dus wel voorstellen in 
deze situatie, dat we niet meer tot vaststelling overgaan, maar als we dat wel gaan doen, dan heb ik hier 
nog wel een motie liggen. En ook als we het niet gaan doen, kan de motie wellicht meegenomen worden. 
 
Motie (12): Hogere Waarden Besluit (VVD) 
 
“De gemeenteraad van Groningen in vergadering bijeen op woensdag 28 maart 2012, besprekende het 
bestemmingsplan Oosterparkwijk, 
 
Constaterende: 

- het verslag van de ombudsman met betrekking tot de bemiddeling inzake het project Zaagdam; 
- de onduidelijkheid over de formulering van het Hogere Waarden Besluit die daaruit naar voren 

kwam; 
- dat er op dit moment geen Hogere Waarden Besluit is opgenomen in het vast te stellen 

bestemmingsplan. 
Overwegende dat: 

- het wenselijk is om onduidelijkheid in de toekomst te voorkomen; 
- er altijd sprake kan zijn van (vervangende) nieuwbouw en dat hier dus rekening mee moet 

worden gehouden. 
Verzoekt het college: 

- het Hogere Waarden Besluit alsnog op te nemen in het bestemmingsplan Oosterparkwijk. 
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En gaat over tot de orde van de dag.” 
Bijlage: gedeelte verslag ombudsman met bemiddeling inzake het project Zaagdam. 
 
De VOORZITTER: De motie maakt deel uit van de beraadslagingen. Kan ik dan de wethouder het woord 
geven? Wethouder De Vries. 
 
Wethouder DE VRIES: Ja, voorzitter, dank u wel. Ik reageer maar even aan de hand van de vragen van de 
heer Van Rooij, waar velen zich bij hebben aangesloten. Op het laatste, het tweede punt dat hij noemde, 
de gevolgen van een eventuele niet-vaststelling, heeft hij gelijk. Het zou kunnen dat als we later zijn, in 
aantocht zijnde bouwvergunningen van Nijestee en anderen op De Velden, later zullen komen en dat zou 
inderdaad negatieve effecten kunnen hebben. 
Op het andere punt, als het gaat om de juridische consequenties, en vooral de mogelijke nadelen van 
vaststelling van dit bestemmingsplan, moet het een beetje preciezer, denk ik, om te kunnen doorgronden 
wat hier aan de hand is. Mijn stelling in de commissie was, en die wil ik recht overeind houden, dat de 
bewoners door dit nieuwe bestemmingsplan niet in hun rechtspositie worden geschaad. En waarom niet? 
Omdat het nieuwe bestemmingsplan precies hetzelfde beoogt als het oude bestemmingsplan. En dat oude 
bestemmingsplan is voor ons de basis geweest, het fundament geweest voor de vergunningverlening. Die 
wordt inderdaad bestreden door de bewoners en dat ligt op dit moment denk ik bij de Raad van State. Wij 
hebben, omdat we consequent willen doorredeneren vanuit het oude bestemmingsplan en ons besluit om 
de vergunning te verlenen, de contouren daarvan gewoon in dit bestemmingsplan neergelegd. Dat leidt op 
zichzelf al tot de conclusie dat er niet alleen geen sprake is van een soort kwade opzet, dat al helemaal 
niet, maar bovendien ook niet van een benadeling van de rechtspositie. 
Wat de bewoners wel moeten doen, maar dat is eerder een risico dan een vaststaand feit als het gaat om 
de rechtspositie, is consequent zijn in hun opvatting. En dat ook laten weten aan de overheid die dingen in 
hun omgeving doet. 
Het zou kunnen zijn, dat is eerder een procesrisico op formele gronden dan op inhoudelijke gronden, dat 
de rechter zegt: ‘Ja, wacht nou eens even, er is een nieuw bestemmingsplan, u vocht het bestemmingsplan 
niet zozeer als zodanig aan, maar wel de daaraan gekoppelde bouwvergunning. Dan moet u consequent 
zijn.’ Dat wordt als het ware, vanuit ons systeem van toetsing door de Raad van State, die altijd kijkt naar 
de omstandigheden van het geval zoals ze dan zijn, het is een feit dat nadien heeft plaatsgevonden, 
gevraagd van de rechter, om consequent te handelen. Ja, dat kost inderdaad 156 euro griffierechten, maar 
als de bewoners in het gelijk worden gesteld, krijgen ze die ook terug. Zo werkt dat, zo simpel is het. 
Mijn stelling is dus dat er inhoudelijk geen benadeling is. Er ontstaat geen andere rechtssituatie of andere 
rechtsgrond voor vergunningverlening. Er zit wel een klein, overigens door ons genoemd maar niet verder 
aan te duiden, want wij zitten niet op de stoel van de Raad van State, procesrisico in. Dus als ze 
consequent willen zijn, is dat de weg naar de meeste zekerheid. Het maakt hun positie niet anders. 
Voor mij lijkt eigenlijk de vraag niet zozeer of dit nieuwe bestemmingsplan nou de positie verandert, 
maar vooral of u het bestemmingsplan zelf, in dit opzicht inhoudelijk deugdelijk vindt. En we hebben, 
dacht ik begrepen van uw raad, daar hebben we ook met u een discussie over gevoerd, dat u dat als 
zodanig, als het gaat om de bouwvergunningverlening, niet aantast. En in dat opzicht verandert het 
nieuwe bestemmingsplan de rechtspositie niet. Ik heb verteld wat de consequenties kunnen zijn voor een 
project dat inderdaad gebaseerd moet zijn op een nieuw bestemmingsplan en de suggestie van de heer 
Akkermans vind ik wel aardig voor zover het niet gebeurd is. Maar ik denk dat het goed is om ook als 
resultante van dit debat, de bewoners en de bezwaarmakers nog eens, kijkend naar dit debat, uiteen te 
zetten wat de betekenis is van dit nieuwe bestemmingsplan, gelet op hun rechtspositie. Daar maak ik een 
kanttekening bij, zou ik me kunnen voorstellen. Wij zijn een procespartij, een wederpartij ten opzichte 
van deze bezwaarmakers. Ik wil die toezegging toch even toetsen bij onze juridische adviseurs. Dat lijkt 
mij eerlijk gezegd in ons belang en als het gaat om de belangen van de gemeente, wel zo zorgvuldig. 
Maar voor zover ik het kan overzien lijkt me dat geen bezwaar, maar ik doet het toch even. 
 
De VOORZITTER: Goed, dan stel ik u voor dat wij nu gaan besluiten. Ja, de motie, daar heeft u nog niet 
op gereageerd. Die kan misschien ook even getoond worden? 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Voorzitter, er zit ook een bijlage bij de motie. 
 
De VOORZITTER: Ja, er zit ook een bijlage bij, inderdaad. De toelichting op de standpunten van de 
ombudsman. 
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Wethouder DE VRIES: Ja, dat zou ik dus willen ontraden, omdat dat nou juist tot de situatie leidt dat je 
wel, en ik kan de consequentie daarvan eerlijk gezegd niet zo een, twee, drie overzien, een ander 
uitgangspunt creëert in dit bestemmingsplan, anders in het nieuwe dan in het oude. En onze bedoeling 
was nou juist om dat niet te doen. En voor de rest kan ik de technische consequentie hier zo even een, 
twee, drie niet overzien. Maar als u wilt dat het oude in het nieuwe oplost, moet u de motie niet 
aanvaarden. 
 
De VOORZITTER: Mevrouw Koebrugge. 
 
Mevrouw KOEBRUGGE (VVD): Voorzitter, ik heb juist begrepen dat het er per abuis in het vorige 
bestemmingsplan niet ingekomen is en dat het er normaal gesproken wel in staat en dat het daardoor in 
het verleden juist ook niet getoetst kon worden, omdat het er wel in had horen te staan. Ja, het hoeft niet 
per se, maar het is wel wenselijk en gebruikelijk. Dus wij zouden zeggen: neem het dan nu, als je het toch 
aan het vaststellen bent, wel op, omdat er altijd sprake kan zijn van nieuwbouw en dan heb je dit wel 
nodig. En om de onduidelijkheid die dus heeft bestaan bij de ombudsman, wat daar naar voren is 
gekomen. Op basis daarvan zouden we zeggen: zorg dan dat je die duidelijkheid nu gewoon wel creëert. 
 
Wethouder DE VRIES: Dat zou kunnen, dat dat een redenering is. Aan de andere kant hebben wij kunnen 
vaststellen dat we bij het maken van de vergunning, laten we zeggen, dit niet als een omissie hebben 
moeten beschouwen. Dat heeft de rechter inmiddels ook gezegd en dus is er voor ons geen enkele 
aanleiding om dit nu anders te doen dan we het gedaan hebben. En ik zou echt willen ontraden om dat 
nou te gaan doen, want het zou kunnen betekenen dat er inderdaad heel andere rechtsposities ontstaan. En 
dat willen we daar juist niet. 
 
De VOORZITTER: Goed, de raad mag het zeggen. En dat gaan we nu beluisteren, wat er wordt gezegd. 
Allereerst stemming over deze motie op stuk nummer 12, inclusief inderdaad de bijlage. Wie steunt de 
motie op stuk nummer 12? Dat is de VVD, dat is Stadspartij, de motie is verworpen. 
Dan wat als voorstel is voorgelegd onder I tot en met IV. Wie steunt de voorstellen zoals ze zijn 
voorgelegd? Dat is de volledige raad, de voorstellen zijn aanvaard. 
Dan gaan wij naar het laatste punt van de agenda. 
 
8.f: Motie vreemd aan de orde van de dag van de SP en PvdA: ‘Code verantwoord marktgedrag’ 
 
De VOORZITTER: SP, de heer Dijk. 
 
De heer DIJK (SP): Dank u wel, voorzitter. 90 seconden is de tijd die sommige schoonmakers in 
Nederland krijgen voor het schoonmaken van een toilet. Ik weet niet hoe u allemaal thuis schoonmaakt, 
maar ik hoop dat u iets langer de tijd neemt voor uw eigen toilet. 
In de beantwoording van een schriftelijke vraag van mevrouw Bloemhof en mij aan het college over de 
code verantwoord marktgedrag, zei het college dat het dit een goed instrument vond en dat de gemeente 
als aanbestedingspartij ook een voorbeeldfunctie heeft, maar dat het pas eind 2012 de code wil 
ondertekenen. 
De schoonmakers in Nederland voeren actie voor een lagere werkdruk en meer respect en waardering. 
Waarom wachten tot eind 2012, terwijl wij hier nu nog voor de honderdste dag dat de schoonmakers aan 
het actievoeren zijn, dit signaal van waardering en respect kunnen afgeven? Dank u wel. 
 
Motie (13): Code Verantwoord Marktgedrag (SP, PvdA) 
 
“De gemeenteraad van Groningen in vergadering bijeen op woensdag 28 maart 2012, 
 
Constaterende dat: 

- als gevolg van aanbestedingen in de schoonmaakbranche de werkdruk van schoonmakers enorm 
toeneemt en de arbeidsomstandigheden verslechteren; 

- de schoonmakers daarom in het hele land al maanden actie voeren voor uitbetaling vanaf de 
eerste dag bij ziekte, meer tijd om het werk te kunnen doen en meer respect; 

- het college in de beantwoording van de schriftelijke vragen nr. 12 van de PvdA en de SP aangeeft 
de code Verantwoord Marktgedrag (code) een goed instrument te vinden om de 
verantwoordelijkheid als aanbestedende partij tot uitdrukking te brengen; 
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- er in de beantwoording geen principiële redenen worden aangegeven om de code niet zo snel 
mogelijk te tekenen. 

Overwegende dat: 
- de opdrachtgever bij aanbestedingen ook verantwoordelijk is voor de arbeidsomstandigheden van 

werknemers in dienst van de opdrachtnemer; 
- er daarom een code Verantwoord Marktgedrag is, waarbij partijen aangeven niet meer op prijs te 

zullen aanbesteden, maar in de eerste plaats op kwaliteit; 
- de gemeente Groningen een voorbeeldfunctie heeft als aanbestedende partij; 
- meerdere andere gemeenten en grote aanbestedende partijen de code ook al hebben ondertekend; 
- het een sterk signaal afgeeft wanneer de gemeente Groningen als aanbestedende partij een 

voorbeeldfunctie vervult door de code zo snel mogelijk te ondertekenen. 
Verzoekt het college: 

- de code Verantwoord Marktgedrag zo snel mogelijk te ondertekenen.” 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Bloemhoff, PvdA, die zelf nog een halve minuut heeft om de 
motie toe te lichten. 
 
Mevrouw BLOEMHOFF (PvdA): Voorzitter, ja, op dit moment moeten we beseffen dat er duizenden 
schoonmakers staken, ook vandaag weer. En wij vinden het dus belangrijk dat Groningen een 
voorbeeldfunctie heeft en deze schoonmakers een steun in de rug geeft voor doodnormale dingen. Daar 
wilde ik het bij laten. 
 
De VOORZITTER: Goed, dan is het woord aan wethouder Schroor. 
 
Wethouder SCHROOR: Ik heb ook negentig seconden, begrijp ik. Ik dank u hartelijk. Wij hebben in onze 
eerdere beantwoording al aangegeven dat deze code vrij nieuw is. We hebben de code eens even langs 
onze huidige richtlijnen gelegd van hoe wij op dit moment hebben aanbesteed rondom de schoonmaak. 
Wij voldoen op alle punten aan deze code, dus dat is op zich goed nieuws natuurlijk, om dat te 
constateren. 
We hebben aangegeven dat wij het aan het eind van het jaar willen doen in combinatie met onze nieuwe 
aanbesteding voor de schoonmaakdiensten. We vonden het eigenlijk wel een goed idee om er op die 
manier ook even wat aandacht aan te kunnen geven om het in combinatie met de aanbesteding te doen, 
omdat dan ook al die partijen die die offerte graag zouden willen winnen aanwezig zijn. En op die manier 
zouden we dat ook even stevig kunnen benadrukken. Dat was de reden om het op het eind van het jaar te 
doen. Maar wij hebben er geen bezwaar tegen als u zegt: dat moet even sneller. Wij willen dat signaal 
best afgeven, want wij vinden dat een goede code. Dus ik laat het over aan de raad. 
 
De VOORZITTER: Goed, er is nu gelegenheid voor het afleggen van stemverklaringen voor de overige 
fracties. En dan is als eerste de behoefte daartoe bij de heer Kelder. 
 
De heer KELDER (PvdD): Ik heb eigenlijk een vraag aan de wethouder. Kan dat ook?  
 
De VOORZITTER: Ja, doet u maar. Nou, eigenlijk niet. Nou, vooruit, ik ben mild vandaag. 
 
De heer KELDER (PvdD): Ik snap iets niet. Het gaat er namelijk om: wij willen als PvdD, daar hebben 
we het wel eens over gehad, de schoonmaakbedrijven milieuvriendelijke middelen laten gebruiken. En de 
wethouder zei net dat we daar verschillende criteria bij langsgaan, en mijn vraag is of dat een van die 
criteria is. Of, als we instemmen met deze motie, dat van invloed is op het milieuvriendelijk gebruik van 
schoonmaakmiddelen. 
 
Wethouder SCHROOR: Ik heb werkelijk geen idee. Ik kan het voor u nakijken uiteraard, maar ik kan u 
daar het antwoord op dit moment niet op geven. 
 
De VOORZITTER: Goed, dan kijk ik of er bij anderen behoefte is. Mevrouw Kuik, ook behoefte aan een 
stemverklaring? 
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Mevrouw KUIK (CDA): Dank u, voorzitter. Wij zijn het inhoudelijk hier wel mee eens, ook met de code. 
Overweging 2 lees ik zo dat kwaliteit op de eerste plaats staat, maar prijzen blijft natuurlijk altijd in 
verhouding wel van belang neem ik aan, dus die lees ik op deze manier. 
 
De VOORZITTER: Goed, de heer Van Keulen. 
 
De heer VAN KEULEN (VVD): Ja, voorzitter, ik ga ervan uit dat wij hier in de stad al lang voldoen aan 
alle onderliggende eisen die deze code met zich meebrengt. Dus dan hebben we geen enkele reden om 
hier tegen te stemmen en ook als signaalverwerking richting de schoonmaakbranche lijkt me dit prima. 
 
De VOORZITTER: Verder niet? Mevrouw Riemersma. 
 
Mevrouw RIEMERSMA (Stadspartij): Ik wacht even tot het rustig is. Dank u wel voorzitter. Wij vinden 
eerlijk gezegd deze motie een tikkeltje goedkoop, om niet te zeggen: gratuit. Een code is een code, die 
kun je niet afdwingen. En ik had met name van de PvdA iets beters verwacht. Haar nieuwe voorman, 
Diederik Samson, heeft in een van zijn vele tv-optredens aangekondigd dat hij met name het 
schoonmaakwerk van overheidsgebouwen weer naar de overheid zelf wil toe trekken. Dus de overheid als 
werkgever. Deze code laat gewoon de maffiose instellingen voor schoonmaakwerk bestaan. Dus ik daag 
de PvdA uit om met een initiatief te komen dat verder gaat en dan sluit ik me daar graag bij aan. Met deze 
aantekening steunen wij deze motie. Dank u wel. 
 
De VOORZITTER: Toch heb ik wel een beetje moeite met die aantekening, want ‘maffiose instellingen’ 
van de schoonmaakbranche, misschien moet u daar een ander woord voor kiezen, dat moet vast wel 
lukken. 
 
Mevrouw RIEMERSMA (Stadspartij): Malafide bedrijven bijvoorbeeld. 
 
De VOORZITTER: Daar wordt het niet echt beter van. Met malafide bedrijven doen wij geen zaken. 
Weet u nog een ander woord? Laten we het maar op ‘betwistbaar‘ houden. 
Goed, wij gaan stemmen volgens mij over de motie. Wie steunt deze motie op stuk nummer 13? Dat doet 
iedereen, waarmee de motie is aanvaard. 
Dan zijn we aan het eind gekomen van deze vergadering. Ik sluit de vergadering, weest u voorzichtig op 
weg naar huis. De vergadering is gesloten. 
 
22.53 uur 
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Gemeenterekening 2011 

Concept raadsbesluit 

Bijgaand ontvangt u de Gemeenterekening 2011, waarin wij verantwoording afleggen over het 
gevoerde beleid en de financiele resultaten over 2011. 

Het begeleidende raadsvoorstel bestaat uit drie delen: 
1. onze gebruikelijke aanbiedingsbrief, waarin we u in hoofdiijnen informeren over de 

beleidsmatige en financiele resultaten en over onze keuzes bij de bestemming van het resultaat; 
2. een verantwoording en toelichting bij de financiele resultaten en de financiele positie van onze 

gemeente; 
3. onze voorstellen voor bestemming van het resultaat, alsmede enkele andere voorstellen die we 

bij deze gelegenheid aan u voorleggen. 

Daama treft u een aantal bijiagen aan. We specificeren en lichten onze voorstellen daarin toe en we 
hebben een inhoudelijke selectie uit de beleidsresultaten 2011 gemaakt. 

Gelet op het vorenstaande stellen wij u voor te besluiten: 
I. de Gemeenterekening 2011 vastte stellen; 

de minimale en tevens maximale omvang van de reserve Werkhervatting Gedeeltelijk 
Arbeidsgeschikten (WGA) te bepalen op € 1.000.000,-- en het eventuele overschot toe te 
voegen aan algemene middelen; 
het rekeningresuhaat 2011 bestaande uit het concemresultaat, dienstresultaten en bijzondere 
resultaten, samen met de vrijval van reserves te bestemmen conform voorstel, zoals 
opgenomen in bijlage 1; 
degemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen; 
tot het instellen en opheffen van de bestemmingsreserves zoals opgenomen in bijlage 3. 
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Publiekssamenvatt ing 

Met de vaststelling van de jaarrekening 2011 geeft de raad invulling aan haar controlerende rol ten 
aanzien van het gevoerde beleid 2011 en de daarbij behaalde resultaten. 
In de jaarrekening wordt ingegaan op de behaalde resultaten ten opzichte van de door de raad 
vastgestelde begroting. 

Voorgesteld besluit 

Gelet op het vorenstaande stellen wij u voor te besluiten: 
I. de gemeenterekening 2011 vast te stellen; 
II. de minimale en tevens maximale omvang van de reserve Werkhervatting Gedeeltelijk 

Arbeidsgeschikten (WGA) te bepalen op € 1.000.000,-- en het eventuele overschot toe te 
voegen aan algemene middelen; 

III. het rekeningresultaat 2011 bestaande uit het concemresultaat, dienstresultaten en bijzondere 
resultaten, samen met de vrijval van reserves te bestemmen conform voorstel, zoals 
opgenomen in bijlage 1; 

IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen; 
V. tot het instellen en opheffen van de bestemmingsreserves zoals opgenomen in bijlage 3. 

Inleiding 

Vaststelling van de jaarrekening is een verplichting die voortvloeit uit de Gemeentewet. Onder 
verantwoordelijkheid van het college wordt de jaarrekening opgesteld. Zij geeft daarmee invulling 
aan haar controlerende rol ten aanzien van het gevoerde beleid 2011 en de daarbij behaalde 
resultaten. 

Beoogd resultaat 

Door vaststelling van de jaarrekening wordt het jaar 2011 afgesloten. Door het besluit over de 
bestemmingsvoorstellen wordt het rekeningsaldo verdeeld. 

Kader 

Het opstellen van de jaarrekening is wettelijk geregeld in de Gemeentewet. Het Besluit Begroting en 
Verantwoording (BBV) geeft wettelijke voorschriften waaraan de jaarrekening moet voldoen. 
De jaarrekening wordt door de accountant gecontroleerd. Van deze controle brengt de accountant 
rechtstreeks verslag uit aan de raad. 

Argumenten/afwegingen ^ ^ ^ ^ ^ 

Vaststellen van de jaarrekening is een verplichting vanuit de Gemeentewet. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie 

De jaarrekening is het verantwoordingsdocument, waarmee de gemeente verslag uitbrengt van de 
behaalde beleidsresultaten en financiele resultaten over 2011. 

Financiele consequenties 

De gemeenterekening sluit met een tekort. Het bij dit raadsvoorstel gevoegde bestemmingsvoorstel 
geeft aan op welke wijze het tekort zal worden gedekt. 
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Realisering en evaluatie 

Na vaststelling van de jaarrekening zal deze worden aangeboden aan de provincie als 
toezichthouder. Tevens wordt aan het GBS de Informatie voor Derden (IV3) aangeleverd. 
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1. Aanbiedingsbrief 

In 2011, het eerste voile jaar van ons huidige college, is verder gewerkt aan een 
aantrekkelijke, duurzame, solidaire, betrokken en efficiente stad. Er zijn goede 
resultaten behaald, maar er was ook tegenwind. We sluiten 2011 af met een negatief 
rekeningresultaat van 22,6 miljoen euro. 

De belangrijkste tegenvallers doen zich voor bij woningbouwprojecten en 
bedrijventerreinen. In de brief over de voorbereiding van de begroting 2013 (BD 
12.2960541) hebben we u hierover geinformeerd. Door de economische recessie 
stagneert de verkoop van woningbouwkavels en bedrijventerreinen. 
Voor de opiossing moeten we samen met de Regio kijken naar een goede verdeling 
van woningbouw en bedrijventerreinen. We hebben hier inmiddels met de regio 
afspraken over gemaakt. 
Voor de bedrijventerreinen hebben we extern onderzoek laten doen naar de 
verwachte vraagontwikkeling. Hieruit blijkt een vraag naar bedrijventerreinen tot 
2030 van zo'n 100 hectare. Dit betekent dat we onze plannen met circa 200 hectare 
naar beneden moeten bijstellen. We hebben hiermee een begin gemaakt door in de 
plannen voor Meerstad circa 30 hectare aan bedrijventerreinen te schrappen. 
Daamaast gaan we er nu vanuit dat Westpoort fase 2 niet meer ontwikkeld zal 
worden. Dit leidt in deze rekening tot een nadeel van 11 miljoen euro. 

Daamaast treffen we een voorziening van 40 miljoen euro voor het risico bij 
woningbouwlocaties, bedrijventerreinen en projecten met derden. De hoogte van de 
voorziening hebben we vastgesteld op basis van de huidige informatie. Tegelijkertijd 
constateren we dat we te maken hebben met onzekerheden als gevolg van de 
economische crisis. We zullen de ontwikkeling van de woningbouwlocaties, 
bedrijventerreinen en projecten van derden nauwgezet volgen. En waar nodig onze 
inzichten laten toetsen. Bij de begroting 2013 komen we hierop temg. Dan zal blijken 
ofde voorziening van voldoende omvang is, of dat er aanvullende middelen 
beschikbaar moeten worden gesteld. Hierbij merken we op dat de stresstest die we 
momenteel uitvoeren niet geschikt is om conclusies uit te trekken over de hoogte van 
de voorziening. De stresstest gaat uit van een slechtweer scenario's. Terwiji de 
hoogte van de voorziening wordt bepaald door een reele inschatting van 
(toekomstige) kosten en opbrengsten. 

Zoals gemeld komt het rekeningresultaat uit op een nadeel van 22,6 miljoen euro. 
Daamaast moet er een aantal bestemmingsvoorstellen worden gefinancierd. Het 
grootste deel hiervan is door uw raad al geaccordeerd. We verwijzen hiervoor naar 
hoofdstuk 3 van het raadsvoorstel. Rekening houdend met de 
bestemmingsvoorstellen moeten we een bedrag van 46,3 miljoen euro dekken. We 
komen hier later op terug. 

Blad 2 (van 56) 



 

Raadsvoorstel inzake gemeente (jaar)rekening 2011

84

Doorlichting reserves 

Twee keer perjaar actualiseren we het gemeentelijk weerstandsvermogen: bij de 
gemeenterekening en bij de gemeentebegroting. Hierbij houden we alle risico's en 
reserves tegen het licht. Bij de doorlichting van de reserves blijkt dat de volgende 
middelen kunnen vrijvallen ten guste van de algemene egalisatiereserve. 

Bestemmingsreserves 

Reserve Voorzieningen Meerstad 

Reserve RSP ZZL (risicoreservering RegioRail / Stationsgebied) 
Reserve Microsoftlicenties 

Reserve herwaardering BNG 

Reserve waterbedrijf Groningen 

Reserve Euroborg 

Opheffen en afromen overige reserves 

Totaal bestemmingsreserves 

5,8 miljoen euro 

6,2 miljoen euro 

1,3 miljoen euro 
0,8 miljoen euro 

2,4 miljoen euro 

8,0 miljoen euro 

0,3 miljoen euro 

24,8 miljoen euro 

Voor een toelichting hierop verwijzen we u naar de toelichting bij de 
bestemmingsvoorstellen. 
In totaal leidt de doorlichting van de reserves ertoe dat er 24,8 miljoen euro aan de 
algemene egalisatiereserve kan worden toegevoegd. 

Daamaast stellen we voor de dienstegalisatiereserves van samen 2,1 miljoen euro toe 
te voegen aan de algemene egalisatiereserve. We hebben hierover al eerder met uw 
raad gesproken. Dit betekent wel dat de noodzakelijke omvang van de algemene 
egalisatiereserve moet worden verhoogd. We komen hier bij de begroting nader op 
temg. 

In totaal leidt de doorlichting van de reserves ertoe dat er 26,9 miljoen euro aan de 
algemene egalisatiereserve kan worden toegevoegd. 

Met het toevoegen van de hierboven genoemde middelen en rekening houdend met 
begrote onttrekkingen in 2012 is 47,7 miljoen euro beschikbaar in de algemene 
egalisatiereserve om het tekort over 2011 te dekken. 

Dekking tekort 2011 

Zoals gemeld bedraagt het tekort na bestemming 46,3 miljoen euro. We stellen voor 
dit tekort te dekken door middel van een onttrekking aan de algemene 
egalisatiereserve. De voorgestelde onttrekking is verwerkt in het 
weerstandsvermogen in de gemeenterekening 2011. 

Blad 3 (van 56) 
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Weerstandsvermogen 

Zoals gezegd actualiseren we twee keer perjaar het gemeentelijk 
weerstandsvermogen. In het collegeprogramma hebben we opgenomen dat we voor 
de korte termijn streven naar een ratio van 0,8 en voor de langere termijn naar een 
ratio van 1,0. 
Uit de actualisatie blijkt dat het weerstandsvermogen lager wordt. Het 
weerstandsvermogen in de gemeenterekening 2011 komt uit op 0,44. Dit is ruim 
onvoldoende. Ter vergeiijking, bij de begroting 2012 kwam de ratio van het 
weerstandsvermogen nog uit op 0,84. 

De verslechtering van het weerstandsvermogen ontstaat vooral doordat de toename 
van het risico bij Meerstad naar 93 miljoen euro is verwerkt en het nadelige resultaat 
na bestemming ten laste van het weerstandsvermogen is gebracht. 

Het is noodzakelijk het weerstandsvermogen weer aan te vullen. Om een ratio van 
0,8 te realiseren is een aanvulling van mim 70 miljoen euro nodig. Voor een ratio van 
1,0 is een aanvulling van 109 miljoen euro nodig. We betrekken de benodigde 
aanvulling van de reserves bij de voorbereiding van de begroting 2013. 
Daarbij onderzoeken we ook een oplossingsrichting waarbij gerealiseerde 
investeringen in lopende projecten geactiveerd worden. 

Geactualiseerd overzicht tekorten en effect weerstandsvermogen 

We hebben u in de brief van 24 februari 2012 geinformeerd over de voorbereiding 
van de begroting 2013 (BD 12.2960541) over een aantal grote tekorten en het effect 
van de toename van risico's op het weerstandsvermogen. Veel van de in die brief 
genoemde tekorten en effecten op het weerstandsvermogen zijn verwerkt in de 
gemeenterekening 2011. 

De benodigde aanvulling van het weerstandsvermogen overlapt daarmee de in de 
brief van 24 februari 2012 genoemde tekorten en effecten op het 
weerstandsvermogen. Op de volgende bladzijde presenteren we u een actueel 
overzicht van de tekorten en effecten op het weerstandsvermogen. 

Blad 4 (van 56) 
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Geactualiseerd overzicht tekorten en effect weerstandsvermogen 

1. Lager besteedbaar resultaat 2011 
2. 02G2 
3. Groninger Museum 
4. Meerstad 
5. Europapark / Station Europapark 
6. OV-Bureau 
7. Uitvoering wet BUIG 
8. WMO 
9. Risico bezuinigingen 
10. TCN/SIG 
11. Tekort meerjarenbeeld 
12. Nominale compensatie 2012 
13. Damsterdiep 
14A.Bedrijventerreinen 
14B Westpoort fase 2 
15. Woningbouwlocaties 
16. Stoppen projecten derden 
17. Gesubsidieerde arbeid - Banenpool 
18. Tekort iederz 
Benodigde aanvulling 
weerstandsvermogen rekening 2011 

f Totaal 

Tekorten 

Actueel 

* 

** 
** 

* 

-4.500*** 

-2.000*** 
-2.600*** 

* 

Pm 

-9.100 

Effect 
weerstandsvermogen | 

24febmari Actueel 

-3.900 
-2.900 
-2.100 

-6.000 

-2.200 

-2.300 
-2.600 

-11.000 

pm 

** 

-
** 

-
-

** 

-
-
-
-
-

** 
* 

* 
* 

** 

70 235 
/ \J , £ ^ J ^ 

.33;0()0r 70.235 

24 febmari 

3.000 

52.500 

-2.500 

1.000 
13.900 

5.400 
2.700 

500 

Tg^Qoj 
* verwerkt in rekeningresultaat in gemeenterekening 2011 
** verwerkt in het weerstandsvermogen in gemeenterekening 2011 
*** Voor meerjarenbeeld 2013-2016 (bij voorjaarsbrief) wordt nieuwe 
inschatting gemaakt van deze tekorten en overige nieuwe knelpunten 

In onze brief van 24 februari 2012 was het tekort 33 miljoen euro en de benodigde 
aanvulling van het weerstandsvermogen 76,5 miljoen euro. Het totale knelpunt telde 
daarmee op tot 109,5 miljoen euro. 
Een aantal tekorten is verwerkt in het rekeningresultaat 2011 en zijn gedekt met een 
onttrekking aan de reserves. Deze tekorten komen niet meer afzonderlijk temg, maar 
hebben een effect op het weerstandsvermogen. 
De resterende tekorten zijn 9,1 miljoen euro. Bij het opstellen van het meerjarenbeeld 
voor de voorjaarsbrief actualiseren we deze tekorten. 
Uit actualisatie van het weerstandsvermogen in de rekening 2011 blijkt een 
benodigde aanvulling van 70,2 miljoen euro. Het totale tekort komt daarmee op 79,3 
miljoen euro en is daarmee circa 30 miljoen euro lager dan we in onze brief van 24 
febmari 2012 hebben gemeld. Deze verlaging komt omdat we voor de dekking van 
het nadelige rekeningresultaat deels een beroep doen op reserves die niet meer 
hoeven te worden aangevuld en die geen onderdeel van het weerstandsvermogen 

Blad 5 (van 56) 
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waren. Dit zijn de reserve voorzieningen Meerstad (5,8 miljoen euro), Essent 
middelen in de reserve RSP ZZL (6,2 miljoen euro), reserve Waterbedrijf (2,4 
miljoen euro) en reserve herwaardering BNG (0,8 miljoen euro). In totaal wordt 
hiermee 15,2 miljoen euro opgeiost. 
Daamaast blijkt uit de doorlichting van de reserves dat we circa 10 miljoen euro 
meer van de reserves tot het weerstandsvermogen kunnen rekenen. 
Tot slot blijkt uit de actualisatie van het weerstandsvermogen dat de risico's en de 
overige reserves in het weerstandsvermogen iets lager zijn dan bij de begroting 2012. 
Dit verlaagt de benodigde aanvulling van het weerstandsvermogen met circa 5 
miljoen euro. 

Blad 6 (van 56) 
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Beleidsresultaten 

Ondanks de economische tegenwind valt op dat de stad Groningen het, zeker in 
vergeiijking met andere steden, in 2011 goed heeft gedaan. De werkgelegenheid in 
Groningen nam toe tot boven de 135.000 arbeidsplaatsen. En ondanks de stijging van 
het aantal uitkeringsgerechtigden slaagden we erin bijna duizend mensen uit de 
bijstand te laten uitstromen naar werk. De woningmarkt in Groningen is vitaler dan 
elders, we bouwden mim 950 nieuwe woningen. Ook zetten we stappen voomit in de 
organisatie en uitvoering van de maatschappelijke ondersteuning van jongeren, 
gezinnen, ouderen en andere doelgroepen, mede met het oog op de aanstaande 
decentralisatie van de Awbz-begeleiding, Jeugdzorg en de Wet werken naar 
vermogen, waarin we als gemeente de eerste verantwoordelijkheid krijgen. 

Juist in deze tijden van economische recessie is het van belang dat we blijven 
investeren in een aantrekkelijke en bereikbare stad. In 2011 hebben we voomitgang 
geboekt bij de structuurversterkende projecten. De werkzaamheden aan de nieuwe 
Oostwand zijn begonnen, voor de tram konden we de aanbestedingsfase starten en 
voor de Zuidelijke ringweg presenteerden we in 2011 samen met Rijkswaterstaat en 
provincie een creatief en goed doordacht plan. 
In tijden van bezuiniging is er altijd het gevaar dat de gevolgen ervan onevenredig bij 
zwakkere groepen terecht komen. Daar zijn we alert op; het is ons gelukt Groningen 
sociaal te houden. 
Meer informatie over wat we in 2011 deden en bereikten, vindt u in de Selectie uit de 
beleidsresultaten (bijlage 4). 

Tot slot 

Ons college houdt vast aan een sluitende meerjarenbegroting. Tekorten moeten we 
oplossen. Daarbovenop verwachten we extra rijksbezuinigingen en (naar 
verwachting) oplopende uitgaven aan bijstandsuitkeringen. De onzekerheid over de 
rijksbegroting voor 2013, vanwege de val van het Kabinet-Rutte, heeft ook gevolgen 
voor ons meerjarenperspectief. Een eerste financiele beoordeling van de 
consequenties van de hoofdpunten uit het "Catshuisakkoord" betrekken we bij de 
voorbereiding van het voorjaarsdebat. Als college zullen we in de komende maanden 
keuzes moeten maken en voorleggen aan uw raad. Gezien de omvang van de te 
treffen maatregelen kan het noodzakelijk zijn het collegeprogramma te 
heroverwegen. Bij onze afwegingen betrekken we ook de uitkomsten van de 
zogenaamde 'stresstest', het onderzoek in samenwerking met externe experts naar de 
crisisbestendigheid van de gemeentebegroting. 

Korte termijn problemen gaan we niet doorschuiven naar de toekomst. 
Stmctuurversterkende investeringen willen we waar mogelijk doorzetten. Ook 
burgers ervaren de gevolgen van de recessie; daarom zullen we uiterst temghoudend 
zijn met lastenverzwaringen en er steeds op letten dat de gevolgen van de 
bezuinigingen niet onevenredig zwakkere groepen treffen. Onze inzet is een nieuw 

Blad 7 (van 56) 



 

Raadsvoorstel inzake gemeente (jaar)rekening 2011

89

en breed gedragen evenwicht te vinden tussen de vier richtinggevende thema's van 
ons collegeprogramma: een aantrekkelijke, duurzame, solidaire en betrokken stad. 

Bij de bespreking van de voorbereiding van de begroting 2013 op 28 maart 2012 
heeft u een motie aangenomen, waarin u ons vraagt een voorstel uit te werken de 
voorspelbaarheid en betrouwbaarheid van de begroting op niveau te houden. We zijn 
het met u eens dat het in tijden van economische crisis van belang is om de vinger 
steviger aan de pols te houden. We zullen u de komende periode elke twee maanden 
informeren over de effecten van de economische crisis en Rijksbezuinigingen op de 
meerjarenbegroting. Waar mogelijk willen we dit integreren in de reguliere 
documenten uit de begrotingscyclus. Begin juni informeren we u in de Voorjaarsbrief 
over het financiele meerjarenbeeld en de voortgang van ons beleid. 
Tegelijkertijd ontvangt u een brief over de eerste voortgangsrapportage in 2012. De 
uitkomsten van het voorjaarsdebat verwerken we in de begroting 2013. 
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2 Financiele resultaten en financiele positie 

In dit hoofdstuk informeren wij u over de financiele resultaten in 2011 en de 
financiele positie van de gemeente. De rekening 2011 sluit met een nadelig resultaat 
van 22,6 miljoen euro. In dit raadsvoorstel lichten we de afwijkingen nader toe. Een 
uitgebreidere toelichting is opgenomen in de gemeenterekening 2011. 

2.1 lni(omsten en uitgaven per programma 

In onderstaand overzicht is de herkomst van de middelen en de lasten per programma 
weergegeven om een globaal inzicht te geven van de gemeentelijke inkomsten en 
uitgaven. 

Rekening 
Inkomsten 2011 
Algemene uitkering 278,6 
Specifieke uitkeringen van het rijk 238,6 
Gemeentelijke belastingen 62,2 
Rente en dividend 30,6 
Leges en heffingen 54,7 
Huren en pachten 12,0 
Overige inkomsten 257,7 
uit/naar reserves -9,4 
Totaal 925,0 

Uitgaven per programma 
1. Werk en inkomen 290,4 
2. Economie en werkgelegenheid 89,3 
3. Jeugd en onderwijs 57,5 
4. Welzijn, gezondheid en zorg 90,6 
5. Sport en bewegen 26,7 
6. Cultuur 48,5 
7. Verkeer 39,2 
8. Wonen 53,8 
9. Onderhoud en beheer openbare ruimte 92,3 
10. Veiligheid 33,3 
11. Stadhuis en Stadj er 1,1 
12. Bedrijfsvoering 40,1 
13. Overig 43,6 
15. Algemene inkomsten en post on voorzien 41,3 

Totaal Programma's 947,6 

Saldo -22,6 
Bedragen in miljoenen euro's 
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2.2 Rekeningresultaten 
Het nadelig resultaat van 22,6 miljoen euro is als volgt uit te splitsen in concern-, 
dienst- en bijzonder resultaat: 
• Concemresultaat 31,2 
• Dienstresultaten 14,0 
• Bijzondere resultaten -67,9 

-22,6 

In onderstaand overzicht is de herkomst van de middelen en de lasten per programma 
weergegeven om een globaal inzicht te geven van de gemeentelijke inkomsten en 
uitgaven. 

2.2.1 Concemresultaat 

Concern resultaat 

Algemene uitkering 
BTW en BTW compensatiefonds 
Vrijval Extra beleid 
Vrijval Langmangelden 
Overige stelposten begrotingskader concern 
Nieuw Financieel Systeem (DaFinci) 
Stelpost Nominale compensatie (Concern) 
Logiesbelasting 
Onroerende Zaakbelasting (OZB) 
Functioned Leeftijdsontslag (FLO) 
Uitkering college Sanering zorginstellingen inz. Ambulancedienst 
Vrijval voorziening slibdepot 
Afrekening BDU SIV 
Onderwijshuisvesting 
Saldo financieringsfunctie 
Overig (diverse posten kleiner dan 0,5 miljoen) 

Bedragen in miljoenen euro's 

7,9 
3,5 
5,4 
5,0 
0,6 
0,4 
0,8 
0,5 

-0,8 
0,5 
0,6 
0,8 
3,0 
0,5 
0,7 
1,7 

31,2 

V 
V 
V 
V 
V 
V 
V 
V 
N 
V 
V 
V 
V 
V 
V 
V 
V 

Algemene uit/cering V7,9 miljoen euro 
De algemene uitkering is 7,9 miljoen hoger uitgevallen dan we verwachtten. Hiervan 
wordt 5,7 miljoen euro veroorzaakt door plaatselijke ontwikkelingen. De 
belangrijkste voordelen ontstaan hier door meer woonmimten, een grotere 
centmmfunctie en meevallende nominale ontwikkelingen. 
Het overige voordeel bestaat uit landelijke ontwikkelingen, een nacalculatie van de 
uitkering uit het gemeentefonds in 2009/2010 en door voordelen op 
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integratieuitkeringen. Een uitgebreide toelichting op de algemene uitkering treft u 
aan in programma 15. 

BTW en BTW-compensatie fonds V 3,5 miljoen euro 
De belastingdienst heeft onderzoek gedaan naar onze BTW- aangiften over de 
periode 2003-2010. De algemene conclusie van de Belastingdienst is dat onze BTW 
aangifte goed op orde is. De eindafwikkeling leidt tot een voordeel op van 1,2 
miljoen euro. We hebben met de Belastingdienst een vaststellingsovereenkomst 
afgesloten, waarmee de resultaten over de jaren 2003-2010 definitief zijn vastgesteld. 
Op het BTW compensatiefonds ontstaat een voordeel als gevolg van overloop van 
voorgaande jaren en op de afdracht van compensabele BTW in het rioleringsbudget 
en het participatiebudget, samen 2,3 miljoen euro. 

Vrijval extra beleid V 5,4 miljoen euro 
Jaarlijks ontstaat in de rekening een resultaat omdat beschikbare middelen voor extra 
beleid niet (geheel) worden uitgegeven. In principe dienen de beschikbare middelen 
extra beleid binnen twee jaren te worden besteed. Waar mogelijk betrekken we de 
vrijval bij de voorbereiding van de begroting 2013. 
In 2011 ontstaat een voordeel van 2,2 miljoen euro door vrijval van incidenteel extra 
beleid. Het gaat om de volgende middelen: 

Uit 2006: Investeringsbijdrage programma fysiek V 220 
• Uit 2007: Terreinwinst V 13 
• Uit 2008: Terreinwinst V 62 
• Uit 2009: Project Oud en Nieuw V20 

Uit 2011: Bestuurlijke Dienstverlening V 376 
• Uit 2011: Veiligheidsbeleid V 40 

Uit 2011: Akkoord van Groningen kenniscampagne VI80 
• Uit 2009: Fietsnota Stap-op 2009 V273 
• Uit 2009: Herinrichting Diepenring V 550 

Uit 2011: Masterplan Groningen energie neutraal V 226 
Uit 2009: 0-db norm kamerverhuur V 54 
Uit 2011: Herewegspoorviaduct V 70 
Uit 2010: Oeverbeschoeiingen V 175 

Daamaast is ook sprake van incidentele vrijval van stmctureel beschikbaar gesteld 
extra beleid. Wanneer stmcturele beschikbare middelen nog niet zijn ingezet, kunnen 
deze in het jaar vrijvallen. Stmctureel blijven de middelen beschikbaar voor het 
betreffende project. 
In 2011 is 3,2 miljoen euro van het structureel beschikbare extra beleid nog niet 
ingezet. Het gaat om: 
• Kapitaallasten nieuwbouw SOZAWE: V 330 
• Armoedebestrijding V44 

Kapitaallasten fysieke investeringen V 2.800 
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Vrijval Langmangelden V 5,0 miljoen euro 
Voor het project Zuidelijke Ringweg Groningen (eerste fase) hebben we midden 
jaren negentig de Langmangelden ontvangen. Hiervoor voeren wij de maatregelen 
aan de Zuidelijke Ringweg uit. Een groot deel van de maatregelen is inmiddels 
uitgevoerd. Op basis van gerealiseerde en nog te maken kosten verwachten we een 
voordeel van 5 miljoen euro. Dit voordeel hebben we al meegenomen in de begroting 
2012. 

Vrijval stelposten V 0,6 miljoen euro 
In de begroting staan enkele concemstelposten waarop in 2011 geen beroep is 
gedaan. Het gaat om de posten areaal uitbreiding, herbestemming aandachtswijken 
en aanpak kindermishandeling. Deze middelen vallen vrij ten gunste van het 
concemresultaat. 

Nieuw financieel systeem (DaFinci) V0,4 miljoen euro 
Voor de uitvoering van de tweede fase van DaFinci zijn in 2011 extra middelen 
beschikbaar gesteld. Door vertraging bij de invoering zijn nog niet alle middelen 
uitgegeven. Eind 2011 resteert nog 409 duizend euro. Deze middelen zijn nodig om 
het project afte kunnen ronden. 

Stelpost nominale compensatie ¥0,8 miljoen euro 
In de begroting 2011 hidden we rekening met een stmcturele loonsverhoging van 
1% met ingang van 1 januari 2011. Hiervoor is een stelpost van 2,2 miljoen euro 
opgenomen. Dit bedrag was gebaseerd op de verwachting dat de eenmalige uitkering 
van 2010 in 2011 zou worden omgezet in een structurele loonsverhoging vanaf 1 
januari 2011. 
De CAO onderhandelingen zijn nog niet afgerond. We gaan er vanuit dat de 
loonsverhoging met temgwerkende kracht tot 1 april 2011 wordt ingevoerd. Hierdoor 
kan een bedrag van 800 duizend euro vrijvallen. De resterende middelen zijn 
opgenomen in een voorziening. Op 20 april 2012 is een principe akkoord bereikt 
over de CAO gemeente ambtenaren. Indien dit akkoord in deze vorm definitief 
wordt, kan de totale voorziening van 1,4 miljoen vrijvallen. 

Logiesbelasting V0,5 miljoen euro 
In 2011 zijn de aanslagen over het jaar 2010 opgelegd. In 2010 zijn er meer 
ovemachtingen geweest dan we hadden begroot. Hierdoor vertoont de 
logiesbelasting een meeropbrengst van 501 duizend euro 

Onroerende Zaakbelasting (OZB) N 0,8 miljoen euro 
De opbrengst uit de onroerende zaakbelasting is 0,8 miljoen euro lager dan we 
verwachtten bij de begroting 2011. Het nadeel ontstaat vooral door drie 
ontwikkelingen die mede een gevolg zijn van de recessie. 
Ten eerste is er sprake van meer leegstand bij bedrijven. Dit betekent dat geen 
gebmikersdeel van de OZB kan worden geheven. 
Ten tweede worden er meer bezwaren gemaakt tegen de waardering van het 
onroerend goed. Dit leidt tot een extra inkomstenderving. 
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Tot slot nemen de oninbare belastingaanslagen toe omdat minder bedrijven aan hun 
betalingsverplichtingen kunnen voldoen. 

Functioned leeftijdsontslag (FLO) V0,5 miljoen euro 
In 2011 is er een voordeel behaald op FLO/ Levensloop. Enerzijds veroorzaakt 
doordat Loyalis hogere rendementen heeft behaald, anderzijds doordat 
personeelsleden keuzes hebben gemaakt die voor de gemeente tot lagere kosten 
leiden. 

Uitkering college Sanering Zorginstellingen V 0,6 miljoen euro 
Door afwikkeling van de overgang van de ambulancezorg op de stichting 
ambulancezorg Groningen ontstaat een vordering op College Sanering 
Zorginstellingen (CSZ). De hele vordering is 1,4 miljoen euro. Het is nog onzeker of 
dit gehele bedrag zal worden ontvangen. Daarom hebben we voor 0,8 miljoen euro 
een voorziening opgenomen. Hierdoor is het voordeel in 2011 0,6 miljoen euro. 

Vrijval voorziening Slibdepot V 0,8 miljoen euro 
We gingen er vanuit dat het slibdepot over een aantal jaren zou moeten sluiten. In dat 
geval moesten we een afkoopsom betalen aan de provincie, omdat de provincie 
verantwoordelijk is voor de nazorg in het kader van de wet milieubeheer. Voor deze 
afkoopsom hadden we een voorziening opgenomen van 0,8 miljoen euro. Door een 
wetswijziging (WABO) kan het slibdepot nu echter voor onbepaalde tijd in gebmik 
blijven. De voorziening kan daardoor vrijvallen. 

Afrekening subsidie BDU SIV V 3,0 miljoen euro 
In de periode 2005-2009 hebben we middelen ontvangen voor de uitvoering Wet 
inburgering. In 2011 hebben wij tussentijds met het Rijk afgerekend over de 
beschikbaar gestelde middelen. Door een andere berekeningswijze vraagt het Rijk 
van de in 2005-2009 ontvangen voorschotten 3 miljoen euro minder temg dan wij 
hadden verwacht. We hadden hiervoor een voorziening opgenomen. Deze 
voorziening kan nu vrijvallen. Dit leidt tot een voordeel van 3 miljoen euro. 

Onderwijshuisvesting V 0,5 miljoen euro 
In de begroting 2011 hebben we budget gereserveerd voor kapitaallasten van de 
school in Gravenburg. De school in Gravenburg is eind 2010 echter afgebrand, 
waardoor we bij de jaartekening 2010 de boekwaarde volledig hebben moeten 
afwaarderen. Door de afwaardering is er geen sprake meer van kapitaallasten in 
2011, het hiervoor gereserveerde budget van 0,2 miljoen euro valt vrij. 
Daamaast is een aantal investeringsprojecten nog niet afgerond. Het gaat om het 
WerkmancoUege, VMBO NO en West en investeringen in duurzaamheid scholen. De 
daarvoor benodigde middelen zijn daarom nog niet onttrokken aan de daarvoor 
ingestelde reserve. Dit leidt in 2011 tot hogere rentebaten over de reserves van 0,3 
miljoen euro. 

Saldo financieringsfunctie V 0,7 miljoen euro 
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Het voordelige resultaat op de financieringsfunctie is 0,7 miljoen euro. Dit bestaat uit 
een voordeel van 1,3 miljoen euro door de korte mismatchfinanciering . Daamaast 
was er een rentevoordeel op nieuwe leningen en hoefden er minder leningen te 
worden aangetrokken (voordeel 0,2 miljoen euro). Daar staat echter een nadelig 
resultaat op kort geld tegenover welke ontstaat door de lage rente en een lager 
uitgezet volume dan begroot (nadeel 0,9 miljoen euro). 
Tot slot is er een voordeel van 0,1 miljoen euro op beheersbudgetten. 

Ten opzichte van de primitieve begroting 2011 is het mismatchresultaat 2,4 miljoen 
euro voordelig. Hiervan is 1,1 miljoen euro tussentijds ingezet voor de dekking van 
het tekort invoering financiele systeem DaFinci. Deze 1,1 miljoen euro is daarom 
geen onderdeel meer van het resultaat. 

Overig (diverse posten) V 1,7 miljoen euro 
Een groot aantal kleinere posten telt op tot 1,7 miljoen euro voordeel. De grootste 
hieruit: Stad en Stadhuis (229 V), Personeel in balans (249 V), GSB werkbudgetten 
(215 V), dividend BNG (290V), dwanginvordering (251 V) en boekwinst verkopen 
onroerend goed OCSW (397 V) 

2.2.2 Dienstresultaten 

De financiele resultaten op beleidsuitvoering komen in de rekening tot uitdmkking in 
de dienstresultaten. We lichten hier alleen de belangrijkste resultaten toe. 

Dienst resultaat 

BSD 
lederz 
HVD 
MD 
OCSW 
ROEZ 
SZW 

(bedragen In miljoenen euro's) 

Iederz N 1,1 miljoen euro 
Het uitvoeringsresultaat is 0,2 miljoen euro negatief Het subsidie resultaat, zijnde de 
loonkosten sw minus de rijks- en gemeentelijke bijdragen, is 0,9 miljoen euro 
negatief 

Milieudienst V 1,4 miljoen euro 
Bij de MD wordt het dienstresultaat voor 1,0 miljoen euro bepaald door het niet 
bestede geld voor de renovatie van de Zoutloods en het project Grondig. Beide 

0,3 

-1,1 
-0,2 
1,4 

1,0 
17,7 
-4,9 

14,0 

V 
N 
N 
V 
V 
V 
N 

V 
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projecten lopen door in 2012 en zijn bij tussentijdse resultaatbestemming 
overgeheveld naar 2012. Op de BOR is een voordeel van 626 duizend euro. Het 
voordeel ontstaat door lagere mens- en materiaaluurkosten vanwege minder ingezette 
uren bij onder andere gladheidbestrijding. Door de nog niet gerealiseerde begrote 
investeringen van het wagenpark zijn de werkelijke kapitaallasten lager. Er is een 
nadeel bij het product stadstoezicht, wat hoofdzakelijk wordt verklaard door het 
lagere aantal beschikkingen dat is afgegeven (N 288 duizend euro) 

OCSW V 1,0 miljoen euro 
Het dienstresultaat van OCSW bestaat uit een groter aantal kleinere posten. In de 
septembercirculaire zijn middelen toegekend voor project eigen kracht, 
oudermishandeling en nazorg ex-gedetineerde, totaal 420 duizend euro voordeel. In 
het MIOP ontstaat voor deel op de kapitaallasten wegens achterloop van een aantal 
investeringen zoals fase II renovatie Kardinge en Goudenregenplein (V 102 duizend 
euro) en doordat gelet op het beschikbare budget in de MOP voor 2011 is 
getemporiseerd (V 235 duizend euro). Bij het Nationaal Actieplan Sport en Bewegen 
lopen de ontvangen middelen niet synchroon met de uitgaven. Hierdoor ontstaat een 
voordeel van 243 duizend euro. 

ROEZ V 17,7 miljoen euro 
Voor het grootste deel wordt dit resultaat verklaard doordat de ISV bijdragen niet 
meer worden aangemerkt als voorziening, maar als reserve (V 6,9 miljoen euro). Het 
andere deel betreft projecten welke nog niet zijn afgerond (V 9,4 miljoen euro). 
Inzake Nieuw Lokaal Akkoord (NLA) heeft nog geen verrekening plaatsgevonden in 
2011 met de beschikbare bijdrage (V 208 duizend euro). Het saldo op krachtwijken 
(V 439 duizend euro) ontstaat doordat nog niet alle projecten zijn uitgevoerd in 2011. 
Wegens een toename in 2011 van het aantal geplaatste reclameobjecten in de Stad 
zijn meer inkomsten gegenereerd uit reclame dragend straatmeubilair (V 284 duizend 
euro). 

SOZA WE N 4,9 miljoen euro 
De inkomensvoorzieningen BUIG vallen per saldo 7,3 miljoen euro nadeliger uit. Dit 
wordt enerzijds veroorzaakt door een lager budget en anderzijds door tegenvallende 
uitgaven. Er is een voordeel op de Bbz van 0,3 miljoen euro, als gevolg van een 
hogere rijksbijdrage. 
Bij de GKB ontstaat een voordeel van 877 duizend euro, hoofdzakelijk door lagere 
lasten dan begroot en de hogere vergoedingen die zijn ontvangen voor met name 
budgetbeheer. De vergoeding voor de dienstverlening aan buitengemeenten en 
bewindvoering is gestegen. 
Omdat een aantal projecten inzake het actieplan jeugdwerkloosheid met vertraging 
van start is gegaan is het budget nog niet volledig uitgegeven (V 0,9 miljoen euro). 
Het huidige Actieplan loopt in 2012 af Overige voordelen zijn er in de 
loondispensatie (V 165 duizend euro) en bij de langdurigheidstoeslag (V 102 duizend 
euro). 
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2.2.3 Bijzonder resultaat 

Het bijzondere resultaat is 67,9 miljoen euro negatief en is als volgt opgebouwd: 

Bijzonder resultaat 

ACG/AIM 

WMO 
WMO, schots en scheef 
Afvalstoffenheffing 
Parkeren (afboeken circusgarage) 
Parkeren 
Grondzaken 
Overig (diverse posten kleiner dan 0,5 miljoen) 

Bedragen in miljoenen euro's 

Algemeen Informatie Management (AIM) / 
Automatiseringscentrum Groningen (ACG) N 0,7 miljoen euro 
Het nadeel van 0,7 miljoen euro bestaat uit een aantal onderdelen. 
Er is sprake van een nadeel van 800 duizend euro door frictiekosten veroorzaakt door 
het nog niet volledig doorbelasten van overheadkosten aan de organisatie en 
boventalligheid van personeel. 
Daamaast ontstaat een nadeel van 700 duizend euro bij de kosten van personeel. 
Door vacatures moest een deel van de formatie worden ingevuld met extemen. Dit 
leidt tot hogere kosten. Daamaast kon een deel van de kosten niet worden doorbelast, 
onder andere als gevolg van ziekte. 
Een deel van de nadelen kunnen we opvangen met een voordeel door vrijval van 
kapitaallasten van 800 duizend euro. De vrijval ontstaat door uitstel van de aanschaf 
van de telefooncentrale en de nieuwe digitale werkplek. 

WMO N 1,0 miljoen euro 
In de voorgaande jaren hadden we een overschot aan Wmo middelen. Daarom 
hebben we bij de bezuinigingen 2011-2014 een bezuinigingstaakstelling opgenomen 
van 1,9 miljoen euro. Vervolgens heeft het rijk in 2011 1,5 miljoen euro bezuinigd op 
de integratie-uitkering Wmo. De totale taakstelling komt daarmee op 3,4 miljoen 
euro. Een totale taakstelling van 3,4 miljoen euro op de Wmo vonden we niet reeel. 
Daarom hebben we ter compensatie bij de begroting 2012 voor een periode van drie 
jaar 1,7 miljoen euro beschikbaar gesteld. Daarmee resteert vanaf 2012 een 
taakstelling van 1,7 miljoen euro perjaar. 
De taakstelling over 2011 was 3,4 miljoen euro. Halverwege 2011 verwachtten wij 
nog een nadeel van 1,8 miljoen euro. Uiteindelijk komt het nadeel in 2011 lager uit 
omdat een deel van de taakstelling is gerealiseerd. Het uiteindelijke tekort in 2011 is 
1,0 miljoen euro. 
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WMO Schots en Scheef V 0,7 miljoen euro 
De realisatie van een aantal gehandicaptenwoningen op het Ciboga-tertein was eind 
2011 nog niet afgerond. Dit leidt tot een voordeel in de rekening 2011 omdat 0,7 
miljoen euro aan kosten nog niet zijn gemaakt. We verwachten de realisatie in 2012 
afte kunnen ronden. Bij de tussentijdse resultaatbestemming heeft uw raad besloten 
dit geld voor dit project beschikbaar te houden. 

Afvalstoffenheffing VI,9 miljoen euro 
Het voordeel van 1,9 miljoen euro bestaat uit een aantal onderdelen: 
• De vuilverwerkingskosten vallen 0,7 miljoen euro lager uit omdat er minder 

huishoudelijk afval en grofvuil is opgehaald. We denken dat dit mede een gevolg 
is van de economische recessie. Daamaast is meer oud papier ingezameld 
waardoor meer inkomsten ontstaan. 

• De opbrengsten zijn 0,7 miljoen euro hoger doordat de opbrengstderving als 
gevolg van de vermiming van de kwijtscheldingsregeling meevalt, we meer rente 
ontvangen over de reserve afvalstoffenheffing en een aantal opbrengsten niet 
waren opgenomen in de begroting (o.a. opbrengst huisvuilpasjes). 
Lagere overheadkosten van 0,3 miljoen euro; 
Overige voordelen tellen op tot 0,2 miljoen euro. 

Parkeren afboeken circusgarage N 5,4 miljoen euro 
In de begroting 2012 heeft u middelen beschikbaar gesteld om het tekort bij het 
parkeerbedrijf op te lossen. Hierbij hebben we aangegeven deze deels te willen 
aanwenden om de Circusgarage afte boeken. In deze rekening is de volledige waarde 
van de Circusgarage afgeboekt. Dit leidt tot een nadeel van 5,4 miljoen euro. 

Parkeren N 1,7 miljoen euro 
Het parkeerbedrijf heeft het jaar 2011 afgesloten met een nadelig resultaat van 1,7 
miljoen euro. In de begroting 2011 gingen we er vanuit dat we het tekort van het 
parkeerbedrijf van circa 1 miljoen euro konden oplossen met een onttrekking aan de 
reserve parkeerbedrijf Omdat de reserve parkeerbedrijf leeg is kan de onttrekking 
niet worden gerealiseerd. Omdat hierdoor een dekkingsbron wegvalt, leidt dit tot een 
nadeel van 1 miljoen euro. Het resterende tekort van 0,7 miljoen euro ontstaat vooral 
door tegenvallende opbrengsten uit straatparkeren en parkeergarages. 
Het nadelige resultaat van 1,7 miljoen is beter dan de verwachting bij 
Voortgangsrapportage 201 l-III. Hier komen we in de volgende paragraaf op terug. 

Grondzaken N 63 miljoen euro 
Het tekort van 63 miljoen euro bestaat uit: 

Tekort Europapark van 12 miljoen euro; 
Afboeken gronden Westpoort fase 2 van 11 miljoen euro; 
Het treffen van een voorziening van 40 miljoen euro voor risico's bij 
bedrijventerreinen, woningbouwlocaties en projecten derden. 

Uit de herziening van de grondexploitatie Europapark bleek een tekort van 12 
miljoen euro. Dit tekort is opgenomen in deze rekening. Bij de begroting 2012 heeft 
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u voor dit nadeel 6 miljoen euro beschikbaar gesteld. Omdat deze 6 miljoen euro pas 
in 2012 beschikbaar is, wordt in 2011 het hele tekort van 12 miljoen euro zichtbaar. 

In de brief over de voorbereiding van de begroting 2013 (BD 12.2960541) hebben 
we de risico's bij bedrijventerreinen, woningbouwlocaties en projecten derden 
gemeld, onder andere naar aanleiding van een onderzoek naar de vraag naar 
bedrijventerreinen en regionale woningbouwafspraken. 
We hebben aangegeven dat we de gronden van Westpoort fase 2 moeten 
afwaarderen. Dit leidt tot een nadeel van 11 miljoen euro. Dit nadeel is in de 
rekening 2011 verwerkt. 
Bij de bespreking in de raadsvergadering van 28 maart 2012 hebben we u 
geinformeerd over de verwachting dat we een voorziening moeten treffen voor de 
risico's bij bedrijventerreinen, woningbouwlocaties en projecten derden. Daarbij 
hebben we een bandbreedte aangegeven van 25-40 miljoen euro. Uit nadere analyse 
blijkt dat we hiervoor een voorziening van 40 miljoen euro moeten treffen. Dit leidt 
tot een nadelig resultaat in de rekening 2011. 

Bij het bepalen van de omvang van de voorziening zijn de uitkomsten van het 
onderzoek naar bedrijventerreinen en regionale woningbouwafspraken uitgangspunt 
geweest. Hierbij is sprake van onzekerheid. Bij de woningbouwlocaties is moeilijk te 
voorspellen hoe de vraag zich gaat ontwikkelen in de komende jaren. Dit kan wel 
grote financiele effecten hebben. 
Bij bedrijventerreinen hebben we een aantal uitgangspunten genomen om de omvang 
van de voorziening te bepalen. Onzekerheden zitten er vooral bij de ontwikkeling van 
de afzet in de komende jaren en de waardering van de gronden. 
Uit het exteme onderzoek blijkt een vraag naar bedrijventerreinen tot 2030 van 100 
hectare. In onze plannen hadden we een voorraad van circa 300 hectare. Hiervan 
hebben we ruim 100 hectare afgeboekt bij Meerstad en Westpoort fase 2. Daarmee 
resteert er nog een voorraad van 200 hectare, waarvan 100 hectare in harde plannen 
en 100 hectare als 'stille' voorraad. De 'stille' voorraad houden we aan om geen nee 
te hoeven verkopen in het geval de markt weer aantrekt. De 'stille' voorraad hebben 
we voor het grootste deel gewaardeerd tegen een lagere economische waarde, maar 
deze zijn nog niet volledig afgewaardeerd. Het betreft hier vooral de 
bedrijventerreinen in Meerstad. Dit houdt nog wel een risico in. Daamaast moet uit 
de komende herzieningen blijken of we afzet in de komende jaren kunnen realiseren 
en of we mogelijke nadelen kunnen opvangen door investeringen in de 
grondexploitaties uit te stellen. 
We zullen de ontwikkelingen van de woningbouwlocaties, bedrijventerreinen en 
projecten van derden nauwgezet volgen. En waar nodig onze inzichten laten toetsen. 
Bij de begroting 2013 komen we hier op terug. 

Overig V 1,2 miljoen euro 
Overige kleinere voor- en nadelen tellen samen op tot 1,2 miljoen euro voordeel. 

Blad 18 (van 56) 



 

Raadsvoorstel inzake gemeente (jaar)rekening 2011

100

2.3 Afwijking ten opzichte van Voortgangsrapportage 2011-111 

In voortgangsrapportage 2011-III verwachtten we een voordeel van 2,7 miljoen euro. 
Daarmee wijkt het rekeningresultaat 2011 25,3 miljoen euro negatief af van de 
prognose in de voortgangsrapportage. 

In onderstaande grafiek zijn de resultaten van de rekening 2011 en de 
Voortgangsrapportage 201 l-III per dienst weergegeven. 
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Het overzicht laat zien waar zich de belangrijkste verschillen voordoen. De grootste 
afwijkingen doen zich voor bij de dienst ROEZ, de Bestuursdienst en de 
Milieudienst. Deze lichten we hieronder toe. Een uitgebreide toelichting is 
opgenomen in hoofdstuk vier van de Gemeenterekening 2011. 

ROEZ N 34,0 miljoen euro 
De afwijking ten opzichte van de Voortgangsrapportage 201 l-III bedraagt 34,0 
miljoen euro. Deze bestaat uit: 
• een nadeel op grondzaken van 49,2 miljoen euro; 

een voordeel bij het parkeerbedrijf van 1,4 miljoen euro; 
een voordeel door vrijval nieuw beleid van 3,5 miljoen euro; 
een voordeel bij de besteding van ISV middelen van 6,2 miljoen euro; 
overige afwijkingen tellen op tot een voordeel van 4.1 miljoen euro. 
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Grondzaken N 49,2 miljoen euro 
De belangrijkste afwijking betreft de noodzaak een voorziening van 40 miljoen euro 
te moeten treffen als gevolg van de effecten van de economische crisis op de afzet 
van bedrijventerreinen en woningbouwkavels en het afwaarderen van de gronden 
voor Westpoort fase 2 tot agrarische waarde met 11 miljoen euro. Dit blijkt uit de 
analyse van extem onderzoek naar de toekomstige vraag van bedrijventerreinen en 
regionale afspraken over woningbouw. Overige afwijkingen leiden tot een voordeel 
van 1,8 miljoen euro ten opzichte van de Voortgangsrapportage. Dit nadeel konden 
we nog niet voorzien bij Voortgangsrapportage 201 l-III. 

Parkeerbedrijf V 1,4 miljoen euro 
Het nadeel bij het parkeerbedrijf valt 1,4 miljoen euro lager uit dan we verwachten 
bij voortgangsrapportage 201 l-IIl. Dit wordt veroorzaakt door meerdere 
ontwikkelingen bij de kosten en opbrengsten. Zo liggen de opbrengsten uit 
straatparkeren en parkeergarages hoger dan verwacht. De onderhoud- en 
handhavingkosten zijn iets lager. Er is in 2011 een aantal maatregelen doorgevoerd 
om het parkeerbedrijf kostenefficienter te maken. Deze maatregelen hadden sneller 
effect dan verwacht. Deze resultaten waren niet voorzienbaar. 

Vrijval extra beleid V 3,5 miljoen euro 
Het verschil met Voortgangsrapportage 2011-III ontstaat bij vrijval van incidenteel 
beleid (1 miljoen euro) en incidentele vrijval van stmctureel beleid (2,5 miljoen euro. 
De extra vrijval van incidenteel beleid van 1 miljoen euro ontstaat door vertraging bij 
de uitvoering van diverse projecten (o.a. fietsmaatregelen, herinrichting Diepenring, 
Overbeschoeiingen en Masterplan Groningen energie neutraal. Deze vrijval was 
deels voorzienbaar. 
De extra incidentele vrijval van structureel beleid van 2,5 miljoen euro wordt 
veroorzaakt door vrijval van middelen voor de Grote Markt (1,1 miljoen euro), de 
vrijval van kapitaallasten voor het station Europapark (0,9 miljoen euro) en vrijval 
van stmcturele middelen voor de woningbouwproductie. Deze vrijval was 
voorzienbaar bij Voortgangsrapportage 201 l-III. 

ISV V 6,2 miljoen euro 
Het resultaat op ISV is een gevolg van langere doorlooptijden dan we hadden 
verwacht. Voor veel (wijkvemieuwings)projecten zijn er bijdragen begroot in 2011. 
Vertraging van deze projecten leidt tot vrijval in 2011. Deze resultaten waren voor 
een deel te voorzien bij Voortgangsrapportage 201 l-III. 

Overige voordelen V 4,1 miljoen euro 
De overige voor- en nadelen samen leiden tot een voordeel van 4,1 miljoen euro. 
Enkele grotere posten hiemit zijn: vrijval voorziening slibdepot (V 635 duizend 
euro); Stimuleringsfonds VHV (V 390 duizend euro); NLA en Krachtwijken (V 657 
duizend euro); Bouwleges (V 421 duizend euro) 
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BSD V 4,1 miljoen euro 
In vergeiijking met de prognose bij de Voortgangsrapportage 201 l-III is er een 
toename van het resultaat met 4,1 miljoen euro. Deze toename ontstaat door: 

Algemene uitkering (V 0,7 miljoen euro); 
Vrijval stelpost nominale compensatie (V 0,8 miljoen euro); 
Rente reserves van voldoende omvang (V 0,5 miljoen euro); 
Vrijval concemstelposten (V 0,6 miljoen euro); 
Overig (V 1,5 miljoen euro). 

Algemene uitkering V 700 duizend euro 
Begin 2012 werd bekend dat enkele maatstaven in de algemene uitkering voor 
Groningen gunstige zin zijn bijgesteld. Dit kon niet worden voorzien bij 
Voortgangsrapportage 2011 -III 

Vrijval stelpost nominale compensatie V 800 duizend euro 
In de begroting 2011 hielden we rekening met een stmcturele loonsverhoging van 
1% met ingang van 1 januari 2011. Hiervoor is een stelpost van 2,2 miljoen euro 
opgenomen. We gaan er nu vanuit dat de loonsverhoging met terugwerkende kracht 
tot 1 april 2011 wordt ingevoerd. Hierdoor kan een bedrag van 800 duizend euro 
vrijvallen. De resterende middelen zijn opgenomen in een voorziening. Deze 
afwijking was niet voorzienbaar in voortgangsrapportage 201 l-III. 
Overigens is op 20 april 2012 een principe akkoord bereikt over de CAO gemeente 
ambtenaren. Indien dit akkoord in deze vorm definitief wordt, kan de gehele 
voorziening vrijvallen. 

Milieudienst V 2,3 miljoen euro 
De afwijking ten opzichte van de Voortgangsrapportage 201 l-III 2,3 is miljoen euro 
voordelig. De belangrijkste afwijking ontstaat bij de afvalstoffenheffing (VI,4 
miljoen euro) door meeropbrengsten en lagere kosten. De meeropbrengst ontstaat 
doordat er meer aansluitingen zijn gerealiseerd dan waar in de begroting rekening 
mee was gehouden en de ingezamelde tonnages papier/karton zijn hoger dan 
verwacht. Aan de kostenkant zien we een dating in de ingezamelde tonnages 
huishoudelijk afval en grofvuil als gevolg van de economische recessie. 

Overige voordelen ten opzichte van Voortgangsrapportage 201 l-III ontstaan bij: 
een hogere toerekening van kosten aan de rioolrechten (V 0,4 miljoen euro); 
lagere overheadkosten en lagere kosten voor gladheidsbestrijding (V 0,2 miljoen 
euro); 
Overige voordelige afwijkingen van 0,3 miljoen euro. 

Deze afwijkingen waren deels voorzienbaar bij Voortgangsrapportage 201 l-III. 

SOZAWE V 1,5 miljoen euro 
In de inkomensvoorziening is door het in het 4̂  kwartaal gestegen aantal klanten 200 
duizend meer uitgekeerd. De oninbaarheid van vorderingen, welke pas aan het eind 
van het jaar nauwkeurig kan worden bepaald, valt 600 duizend euro mee. Per saldo 
derhalve een voordeel van 400 duizend euro. 
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Bij de GKB waren extra opbrengsten als gevolg van hogere aantallen budgetbeheer 
en beschermingsbewind nog niet bekend bij de Voortgangsrapportage 201 l-III (V 
625 duizend euro). 
In de bedrijfsvoeringskosten ontstaat een voordeel van 590 duizend euro. Deels 
omdat bij de Voortgangsrapportage 201 l-III nog werd uitgegaan van een nadeel. Het 
oplossen van een aantal onjuistheden in de kostenverdeling maakt echter dat bij de 
rekening een voordeel ontstaat. 
In de langdurigheidstoeslag zien we een voordeel ontstaan van 102 duizend euro. Bij 
deze open einde regeling lag het aantal aanvragen uiteindelijk 7% onder de raming. 
Ten slotte is er een nadeel van 347 duizend euro bij het "actieplan 
jeugdwerkloosheid". Het betreft de doorbetaling van subsidies aan de regio. 

Overige diensten V 0,8 miljoen euro 
De afwijkingen bij de overige diensten tellen op tot een voordeel ten opzichte van de 
Voortgangsrapportage 201 l-Ill van 0,8 miljoen euro. 
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3. Voorstellen 

3.1 Voorstel bestemming rekeningresultaat 2011 
In bijlage 1 vindt u onze voorstellen voor de bestemming van het rekeningsresultaat. 
In deze paragraaf geven wij een samenvatting. 

Onze voorstellen hebben we geformuleerd op basis van de volgende besluiten en 
overwegingen: 
A. Over een deel van het in 2011 vrijgekomen geld, heeft uw raad reeds bij vorige 

gelegenheden (met name bij de Begroting 2012) bestemmingsbesluiten genomen. 
B. Bij eerdere raadsbesluiten zijn delen van het resultaat bestemd. Hieronder valt 

eveneens de tussentijdse resultaatbestemming; 
C. Resultaten voor Nieuw Beleid 2011 blijven grotendeels bestemd voor het 

oorspronkelijke doel; 
D. Resultaten met betrekking tot een product of programma waarvoor een 

bestemmingsreserve is ingesteld, worden verrekend met de betreffende reserve. 
Hieronder vallen ook de meeste reguliere bijzondere resultaten; 

E. Met betrekking tot de overige voorstellen zijn de voorstellen gehonoreerd die 
noodzakelijk zijn gezien de aangegane verplichtingen, gemaakte afspraken en 
overeenkomsten. 

F. De verwerking van de voorstellen onder A tot en met E leidt tot een mutatie in de 
concembuffer. 

Een en ander leidt tot de volgende verdeling: 

Nadelig resultaat -22.617 

A. Rekeningresultaat ingezet bij begroting 
2012 -15.000 
B. Raadsbesluiten -3.893 
C. Extra beleid -1.990 
D. Reservemutaties 15.793 
E. Noodzakelijk -18.567 
F. Concembuffer 46.274 

Totaal bestemmingsvoorstellen 22.617 

Tekort / overschot 
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TOELICHTING 

A. Rekeningresultaat ingezet bii besTOting 2012 
Bij de begrotingsbehandeling heeft uw raad 10 miljoen euro toegevoegd aan de vrije 
beleidsmimte begroting 2012. Daamaast is de vrijval Langmangelden ad 5 miljoen 
euro ingezet bij de begroting 2012. 

B. Raadsbesluiten 
In december 2011 heeft uw raad bij tussentijdse resultaatbestemming een 
totaalbedrag van 3,3 miljoen euro bestemd. Bij raadsbesluit is als dekking van Sport 
in Beeld en Sport op Orde de uitwerking van het BTW sportbesluit opgenomen. Die 
dekking wordt hiermee gerealiseerd (500 duizend euro). 

C. Extra Beleid 
Niet alle ingezette extra beleidsmiddelen zijn in 2011 besteed. Voor een bedrag van 
afgerond 2,0 miljoen euro worden extra beleidsmiddelen overgeheveld naar 2012. 

D. Reserve mutaties 
De voorgestelde onttrekking aan de reserves, inciusief de reservemutaties met 
betrekking tot bijzondere resultaten bedraagt 15,8 miljoen euro. Dit betreft het saldo 
van stortingen en onttrekkingen in verband met een resultaat behaald op een product 
of programma waarvoor een specifieke bestemmingsreserve is ingesteld. 

E. Noodzakelijke voorstellen 
Tot slot is een aantal noodzakelijke voorstellen opgenomen omdat reeds 
verplichtingen zijn aangegaan, afspraken zijn gemaakt of overeenkomsten zijn 
gesloten. 
In dit onderdeel is ook opgenomen de vrijval ISV van 16,2 miljoen euro. 

F. Concembuffer 
Na aftrek van deze voorstellen onder A tot en met E, resteert een tekort van 46,3 
miljoen euro. Dit tekort brengen we voor een deel ten laste van de beschikbare 
weerstandscapaciteit, door het inzetten van een aantal reserves. We hebben dit 
zichtbaar gemaakt in een bestemmingsvoorstel (Bijlage 1). 
We doen dit aangezien de weerstandcapaciteit bedoeld is om dergelijke tegenvallers 
op te vangen. Met deze dekking kan de jaarrekening 2011 worden afgesloten. Daar 
waar nodig zullen we de aanvulling van de reserves betrekken bij de voorbereiding 
van het voorjaarsdebat en de begroting 2013. 

3.2 Voorstel bestemming reserve Extra beleid 
Naast de voorstellen voor de bestemming van het rekening saldo, doen wij een 
voorstel ten aanzien van de reserves nieuw beleid. Zie hiervoor bijlage 2. 
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3.3 Voorstel instellen en opheffen van reserves en voorzieningen 
In de gemeenterekening, bijlage 8.2 is een gedetailleerd overzicht opgenomen van 
alle reserves en voorzieningen binnen onze gemeente. In bijlage 3 van dit 
raadsvoorstel is een overzicht opgenomen van alle in te stellen en op te heffen 
reserves en voorzieningen. 

3.4 Begrotingswijziging 
De begrotingswijziging behorend bij de in dit raadsvoorstel opgenomen 
bestemmingsvoorstellen wordt in juni aan uw raad gezonden. 
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Bijiagen 

Bijlage 1. 
1. Overzicht en toelichting voorstellen bestemming rekeningresultaten 

OVERZICHT 

Binnen de deel-overzichten zijn de voorstellen gegroepeerd en met letters aangeduid 
als volgt: 
A Rekening resultaat ingezet bij begroting 2012 
B Raadsbesluiten 
C Beschikbaar voor nieuw beleid 
D Reservemutaties 
E Noodzakelijke voorstellen 
F Concembuffer, 

Achter een aantal voorstellen staat tussen haakjes 'TR'. Dit zijn voorstellen waarover 
uw raad bij het voorstel over de Tussentijdse Resultaatbestemming al heeft besloten. 
Een negatief bedrag in onderstaande tabel betreft een voorgestelde bestemming 
waardoor het besteedbaar resultaat wordt verlaagd. Een positief bedrag betekent een 
verhoging van het besteedbaar resultaat, bijvoorbeeld doordat voorgesteld wordt een 
nadeel te verrekenen met een bestemmingsreserve. 

Totaal bestemmingsvoorstellen 

Nr. 
I 
2 

Dienst 
Concern 
ROEZ 

Rekeningresultaat ingezet bij begroting 2012 
Ingezet bij begroting 2012 
Vrijval Langman maatregelen / gelden 
Totaal ingezet bij begroting 2012 

10.000-
5.000-

-15.000 

Nr. 
3 
4 
5 
6 
7 
8 
9 
10 
11 
12 
13 
14 

Dienst 
BSD 
BSD 
BSD 
HVD 
MD 
MD 
MD 
OCSW 
OCSW 
ROEZ 
SOZAWE 
SOZAWE 

Raadsbesluiten 
Werkbudget Rekenkamercommissie 
BTW compensatiefonds 
Akkoord van Groningen, kenniscampagne 
Project aanpassen woningen Schots en Scheef (TR) 
Project Grondig (TR) 
Zoutloods (TR) 
SLOK (TR) 
Regionale coordinatie nazorg ex-gedetineerden (TR) 
Vrouwenopvang / ouderenmishandeling (TR) 
Herinrichting Steentilstraat 
Regionaal Actieplan Jeugdwerkloosheid Groningen (TR) 
Pilot loondispensatie (TR) 
Totaal Raadsbesluiten 

28-
500-

35-
705-
829-
200-

98-
205-
165-
45-

918-
165-

-3.893 
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C Nr. 
15 
16 
17 
18 
19 

Dienst 
BSD 
BSD 
BSD 
ROEZ 
ROEZ 

Extra beleid 
Bestuurlijke Dienstverlening 
Akkoord van Groningen; kenniscampagne 
Akkoord van Groningen; Confucius Instituut 
Voorstel G-Kracht 
Extra beleid (incidenteel) 
Totaal nieuw beleid 

376-
85-
60-

209-
1.260-
-1.990 

D Nr. 
20 
21 
22 
23 
24 
25 
26 
27 
28 
29 
30 
31 
32 
33 
34 
35 
36 
37 
38 
39 
40 
41 
42 

Dienst 
DIA 
DIA 
DIA 
HVD 
MD 
OCSW 
OCSW 
ROEZ 
ROEZ 
ROEZ 
ROEZ 
ROEZ 
ROEZ 
RO/EZ 
RO/EZ 
RO/EZ 
RO/EZ 
RO/EZ 
RO/EZ 
RO/EZ 
RO/EZ 
RO/EZ 
SZW 

Reservemutaties 
Uitvoeringskosten Ten Boer 
AIM/ACG bestemmingsreserve 
Dienstresultaat DIA ten laste van dienstegalisatie reserve 
Uitvoeringskosten Ten Boer 
Resultaat Afvalstoffenheffing 
Uitvoeringskosten Ten Boer 
Kunstvoorraad Centrum Beeldende Kunst 
Ten Boer 
Kapactiviteiten 
Planschades 
BAG 
Overig 
FEO 
Grondzaken, Europapark 
Grondzaken 
Parkeren, Circusgarage 
Begraafplaatsen 
Stimuleringsfonds Volkshuisvesting 
Grondbank 
Riolering 
Onderhoud Stadsbeheer 
Geluidsreducerend Asfalt 
Dekking tekort BUIG 

3-
724 
37 
3-

1.947-
33-
195 
27-
174 
58 
23 
75 

155-
8.777 

48-
5.377 

19-
390-

73 
543-
212-

60 
3.600 

Totaal reservemutaties 15.793 

E 
43 
44 
45 
46 
47 
48 
49 
50 
51 
52 
53 
54 

Dienst 
BSD 
MD 
MD 
MD 
OCSW 
OCSW 
OCSW 
OCSW 
ROEZ 
BSD 
ROEZ 
ROEZ 

Noodzakelijk 
Nieuw financieel systeem / Dafinci 
"Anders werken (ORT)" 
Stadstoezicht 
Gemiste Kermisopbrengsten (mei Kermis voor MD) 
Nationaal Actieplan Sport en Bewegen (NASB) 
Decentralisatieuitkering Eigen Kracht 
Overiast Somaliers Korreweg - De Hoogte 
Voortzetting Project Perspectief 
Organisatiekosten 
Groninger aandeel in nadeel GR Meerstad 2011 
ISV (inc. Impulsgelden '06-'09) 
Actualiseren bestemmingsplannen 

409-
49-

102-
50-

229-
50-
30-

109-
309-

34-
16.280-

143-
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55 
56 
57 

ROEZ 
ROEZ 
ROEZ 

Toegankelijke Binnenstad 
Gemiste Kermisopbrengsten (ROEZ deel) 
NLA / Krachtwijken 
Totaal noodzakelijk 

66-
50-

657-
-18.567 

F 
59 

Dienst 
Concern 

Concembuffer 
Dekking tekort Rekening 2011 na bestemming 46.274 

Concemresultaat 
Dienstresultaat 
Biizonder resultaat 

31.241 
14.040 

-67.898 

Rekening resultaat 2011 -22.617 

Totaal bestemmingsvoorstellen 22.617 

Saldo rekening na bestemmingsvoorstellen -

Blad 28 (van 56) 



 

Raadsvoorstel inzake gemeente (jaar)rekening 2011

110

TOELICHTING BESTEMMINGSVOORSTELLEN 

Nr. 
1 

2 

3 

4 

5 

6 

Dienst 
Concern 

ROEZ 

BSD 

BSD 

BSD 

HVD 

Bestemmingsvoorstel 
Ingezet bij begroting 2012 
In de begroting 2012 is vooruitlopend op het resultaat van de 
rekening 2011 een bedrag van 10 miljoen euro ingezet. 

Vrijval Langman maatregelen 
In 2012 zullen de met Langmangelden gefinancierde projecten 
worden nagecalculeerd. Met inachtneming van het 
voorzichtigheidsbeginsel en realisatiebeginsel kan echter in 2011 
al 5 miljoen euro als resultaat worden genomen. Deze vrijval is 
reeds ingezet bij de begroting 2012. 

Onderwerp Rekenkamercommissie 
In 2005 heeft de raad besloten dat overgebleven budgetten van 
de rekenkamercommissie doorgeschoven worden naar het 
volgende jaar. In 201 Iwas er een overschot van 28.000 euro. 
Voorgesteld wordt het overschot over 2011 van 28.000 euro voor 
de rekenkamercommissie voor 2012 te bestemmen. 

BTW Compensatiefonds 
Een deel van het voordelige resultaat m.b.t. het onderzoek 2003-
2010 is ontstaan vanwege de uitwerking van het BTW 
Sportbesluit in relatie tot het mengpercentage overhead OCSW. 
In de raadsbesluiten Sport in Beeld (7-7-2005) en Sport op Orde 
(20-2-2008) heeft OCSW de gevolgen van het BTW Sportbesluit 
als dekking opgenomen. Wij stellen voor om vanuit het 
voordelige resultaat 500 duizend euro toe te voegen aan de 
dienstegalisatiereserve, welke eerder is gebruikt ter 
voorfinanciering van het genoemde raadsbesluit. 

Akkoord van Groningen: Kenniscampagne 
De raad heeft voor de uitvoering van het Akkoord van 
Groningen in 2011 een bedrag van 500 duizend euro beschikbaar 
gesteld. Daamaast leveren de kennisinstellingen (RUG, UMCG 
en Hanzehogeschool Groningen) ieder een bedrag van 75 
duizend euro aan de campagne City of Talent en een bedrag van 
10 duizend euro aan het projectbureau. 
In totaal was er voor de uitvoering van het Akkoord van 
Groningen dus een bedrag van 755 duizend euro beschikbaar. 
Van het totaal beschikbare budget van 755 duizend euro resteert 
een bedrag van 120 duizend euro. 
Voor 35 duizend euro. Healthy Ageing Jaar, heeft de raad op 28 
maart 2012 reeds een bestemming gegeven. 

Project aangepaste woningen Schots en scheef (TR) 
Het budget betreft een bijdrage aan de nieuwbouw van 30 
aangepaste woningen op het CIBOGA-terrein. Hiervoor zijn 
toezeggingen gedaan aan de initiatiefgroep Schots en scheef. 
Deze groep bestaat o.m. uit een aantal zwaar lichamelijk 
gehandicapte toekomstige bewoners. De gedane toezeggingen 
zijn ter grootte van het beschikbaar budget. 
Door de stagnerende woningmarkt is de aanvang van het project 

Bedrag 
-10 miljoen euro 

-5,0 miljoen euro 

-28 duizend euro 

-500 duizend euro 

-35 duizend euro 

-705 duizend euro 
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vertraagd. Maar inmiddels is het project in december 2011 van 
start gegaan. Het complex wordt naar verwachting eind 2012, 
begin 2013 opgeleverd. Uw raad heeft reeds ingestemd met het 
tussentijds bestemmingsvoorstel om het geld dat in 2011 niet is 
uitgegeven, beschikbaar te houden voor 2012. 

Project Grondig (TR) 
Het project Grondig gaat niet over e^n jaar maar is een 
programmatische aanpak waarbij in de uitvoering daarvan de 
jaargrens wordt overschreden. 
Dit betekent dat de uitvoering van de bodemonderzoeken in 
2012 start. Op 21 december 2011 heeft uw raad besloten tot het 
tussentijds bestemmen van dit resultaat. 

Zoutloods (TR) 
De uitvoering van de werkzaamheden inzake herstel van de 
zoutloods start in 2012. Op 21 december 2011 heeft uw raad 
besloten tot het tussentijds bestemmen van dit resultaat. 

SLOK (TR) 
Voor de uitvoering van het programma in 2012 is het 
doorschuiven van het budget noodzakelijk. De huidige 
verwachting is dat hiermee in het jaar 2012 een bedrag van 98 
duizend euro gemoeid is. Op 21 december 2011 heeft uw raad 
besloten tot het tussentijds bestemmen van dit resultaat 

Regionale coordinatie nazorg ex-gedetineerden (TR) 
Het Rijk heeft in 2011 een extra bedrag van (landelijk) 6 miljoen 
euro beschikbaar gesteld voor nazorg ex-gedetineerden. Het 
bedrag is bestemd voor de jaren 2012 en 2013. Voor Groningen 
betekent dit een extra bijdrage van 205 duizend euro in 2011. 
Deze gelden zijn via de septembercirculaire 2011 beschikbaar 
gesteld. De middelen zijn echter bestemd voor de jaren 2012 en 
2013. 
Met de tussentijds resultaatbestemming 2011 in de 
raadsvergadering van 21 december zijn deze gelden aan OCSW 
toegekend. 

Vrouwenopvang/ ouderenmishandeling (TR) 
Met de septemberciculaire 2011 is 165 duizend euro beschikbaar 
gesteld voor de aanpak van oudermishandeling. Deze middelen 
zijn bedoeld als extra impuls voor de lokale/regionale aanpak 
van ouderenmishandeling. Met de tussentijdse 
resultaatbestemming 2011 in de raadsvergadering van 21 
december zijn deze gelden aan OCSW toegekend. 

Herinrichting Steentilstraat 
Conform het raadsvoorstel van 25 januari 2012 wordt 
voorgesteld om 45 duizend euro van het positief dienstresultaat 
te bestemmen voor herinrichting van de Steentilstraat. 

Regionaal Actieplan Jeugdwerkloosheid Groningen (TR) 
Om de jeugdwerkloosheid te bestrijden heeft het kabinet met 30 
regio's afspraken gemaakt in regionale convenanten. Het 
"Regionaal Actieplan Jeugdwerkloosheid Groningen" ligt 

-829 duizend euro 

-200 duizend euro 

-98 duizend euro 

-205 duizend euro 

-165 duizend euro 

-45 duizend euro 

-918 duizend euro 
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hieraan ten grondslag. Op basis van dit convenant zijn 
meerjarige verplichtingen aangegaan met gemeenten, bedrijven 
en instellingen in de provincie. 
De middelen zijn in 2011 niet volledig besteed. Wij stellen voor 
het nog niet ingezette bedrag weer beschikbaar te stellen voor 
2012. Op het tussentijds bestemmingsvoorstel heeft uw raad al 
besloten een bedrag van 565 duizend euro over te hevelen naar 
2012. 
Over de verdeling van de middelen en de inzet daarvan in 2012 
zijn afspraken gemaakt tussen de wethouders van de drie 
coordinerende gemeenten: Groningen, Delfzijl en 
Veendam/Stadskanaal in de bestuurlijke overleggen van 17-11-
2011 en 22-12-2011. 

Pilot loondispensatie (TR) 
Doel van de pilot is om mensen met een beperking een kans te 
bieden om bij een reguliere werkgever aan de slag te gaan. 
Werkgevers krijgen de mogelijkheid om mensen te betalen naar 
hun productiviteit. Om vast te stellen of deze aanpak leidt tot 
meer kansen voor mensen met een beperking, is het Rijk een 
pilot gestart. 
Via de algemene uitkering heeft Groningen voor de pilot 
loondispensatie 253 duizend euro toegekend gekregen. Het 
budget is bestemd voor de jaren 2010 tot en met 2012. Eind 2011 
is 88 duizend euro besteed. Het nog resterende budget staat 
gepland om besteed te worden in 2012. 
Op het tussentijdse bestemmingsvoorstel heeft uw raad al 
besloten een bedrag van 160 duizend euro over te hevelen naar 
2012. 

Bestuurlijke Dienstverlening 
In totaal was er in 2011 voor de concemprojecten 
Organisatieontwikkeling en Bestuurlijke Dienstverlening 870 
duizend euro beschikbaar. Voor Bestuurlijke Dienstverlening 
geldt dat het herontwerp van het proces langer heeft geduurd dan 
oorspronkelijk was gepland. Daardoor is de digitalisering van het 
proces en het opleidingstraject later gestart. Bij VRIII is 
aangegeven dat in verband daarmee in 2011 een vrijval werd 
verwacht van 300 duizend euro. De werkelijke vrijval per 31 
december is 376 duizend euro. Voorgesteld wordt dit bedrag te 
bestemmen voor de uitvoering van de genoemde activiteiten in 
2012. 

Akkoord van Groningen: Kenniscampagne 
De raad heeft voor de uitvoering van het Akkoord van 
Gromngen in 2011 een bedrag van 500 duizend euro beschikbaar 
gesteld. Daamaast leveren de kennisinstellingen (RUG, UMCG 
en Hanzehogeschool Groningen) ieder een bedrag van 75 
duizend euro aan de campagne City of Talent en een bedrag van 
10 duizend euro aan het projectbureau. 
In totaal was er voor de uitvoering van het Akkoord van 
Groningen dus een bedrag van 755 duizend euro beschikbaar. 
Van het totaal beschikbare budget van 755 duizend euro resteert 
een bedrag van 120 duizend euro. 
Voor 35 duizend euro heeft de raad reeds een bestemming 

-165 duizend euro 

-376 duizend euro 

-85 duizend euro 
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gegeven. Wij stellen voor om de resterende middelen ad 85 
duizend euro te bestemmen voor de uitvoering van projecten die 
door de stuurgroep AvG in het Jaarplan City of Talent 2012 zijn 
vastgelegd. 

Akkoord van Groningen: Confucius Instituut 
In 2010 besloten de colleges van B&W, RUG en 
Hanzehogeschool om een Groningen Confucius Instituut in de 
stad te op te richten. 
Wij stellen voor een bedrag van 60 duizend euro te bestemmen 
voor de gemeentelijke bijdrage aan de Stichting Groningen 
Confucius Instituut voor de jaren 2012 en 2013. 

G-Kracht 
Vanuit structureel extra beleid resteert 209 duizend euro. Voor 
dit bedrag zijn subsidieverplichtingen aangegaan inzake de 
onderdelen gezond ouder worden (subsidie acquisitie en 
profilering heahhy ageing campus € 103.000) en bevorderen 
ondememerschap (innovatie en aansluiting arbeidsmarkt € 
96.000). 
Het niet honoreren van het bestemmingsvoorstel betekent dat 
voor een bedrag van € 209.000 aan programma-onderdelen 
geschrapt zou moet worden in de resterende jaren (tot 2014) van 
het overeengekomen programma. Een eventuele tussentijdse 
afroming is daamaast niet overeenkomstig de uitgangspunten 
van de programmafinanciering G-kracht 2011-2014. 

Extra Beleid (incidenteel) 
De nog niet bestede middelen incidenteel extra beleid die in het 
concemresultaat vallen betreffen de volgende voorstellen: 
- Fiets op stap 2009 (273 duizend euro) 
- Herinrichting Diepenring (430 duizend euro) 
- Masterplan Groningen Energie Neutraal (226 duizend euro) 
- 0-db norm kamerverhuur (57 duizend euro) 
- Herewegspoorviaduct (70 duizend euro) 
- Kademuren (175 duizend euro) 
- Co-financieringsfonds (99 duizend euro) 
Wij stellen voor het resultaat (1.260 duizend euro) vooralsnog 
toe te voegen aan de exploitatie 2012 om de uitvoering afte 
ronden en het resultaat herewegspoorviaduct (plankosten) toe te 
voegen aan de concembuffer. Waar mogelijk betrekken we de 
vrijval bij de voorbereiding van de begroting 2013. 

Uitvoeringskosten Ten Boer 
Voor de uitvoering van de taken Belastingen/ Burgerzaken met 
betrekking tot de producten voor de gemeente Ten Boer zijn in 
2011 minder uitvoeringskosten gemaakt van 3 duizend euro. Op 
basis van de afspraken binnen de gemeente Groningen stellen 
wij voor dit bedrag toe te voegen aan de reserve Ten Boer. 

Bestemmingsreserve ACG/AIM 
Met ingang van 2008 wordt voor de CIO een gesloten 
financieringssysteem gehanteerd. Hierdoor is het financiele 
resultaat van ACG/AIM als bijzonder resultaat aangemerkt bij de 
jaarrekening 2011. Voorgesteld wordt negatieve resultaat 

-60 duizend euro 

-209 duizend euro 

-1,260 miljoen euro 

-3 duizend euro 

724 duizend euro 
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ACG/AIM (totaal 741 nadelig) voor 724 duizend euro ten laste 
te laten komen van het de bestemmingsreserve. Hiermee is de 
reserve in 2012 helemaal uitgeput. 

Dienstresultaat DIA 
Wij stellen voor het nadelige dienstresultaat van de DIA ad. 37 
duizend euro te onttrekken aan de egalisatiereserve van de DIA. 

Resultaat ureninzet dienstverleningsovereenkomst Ten Boer 
Doordat iets minder uren voor de dienstverlening aan Ten Boer 
zijn besteed dan in de dienstverieningsovereenkomst is 
opgenomen, ontstaat een voordeel van 3 duizend euro. Het 
voorstel luidt dit toe te voegen aan de concemreserve Ten Boer. 

Onderwerp Inzamelen en verwerken huishoudelijk afval 
Het resuhaat op het inzamelen en verwerken van huishoudelijk 
afval is een bijzonder resultaat. Tegenover de gemaakte kosten 
staat een heffing van de burger. Wij stellen voor het positieve 
resultaat toe te voegen aan de egalisatiereserve afvalstoffen 
heffing. 

Uitvoeringskosten Ten Boer 
Conform de richtlijnen stellen wij voor om het resultaat Ten 
Boer ad 33 duizend euro toe te voegen aan de reserve Ten Boer. 

Kunstvoorraad Centrum Beeldende Kunst 
Naar nu blijkt is de voorraad kunstwerken per begin van dit jaar 
te hoog opgenomen. Door de voorraad correctie ontstaat een 
verschil van 195 duizend euro. Omdat dit verschil terug te 
voeren is naar de voorraadlijst die gebmikt is bij initiele opname 
van de voorraad op de balans (Collectiebeheerplan 2010) stellen 
we voor om het aldus ontstane resultaat ten laste te brengen van 
de bestemmingsreserve Kunstvoorraad CBK. Deze 
bestemmingsreserve is destijds bij het opnemen van de 
voorraden gevormd en dus door dit verschil ook te hoog 
opgevoerd. 

Ten Boer dienstverleningsovereenkomst 2011 
We stellen voor het voordeel van 27 duizend euro conform de 
richtlijnen te verrekenen met de reserve 
Ten Boer. 

Kapactiviteiten 
Voor kapactiviteiten worden geen leges in rekening gebracht. 
Wij stellen voor het resultaat ten laste van de dienst 
egalisatiereserve te brengen. 

Planschades 
Wij stellen voor het nadelig resultaat op planschades te 
verrekenen met de dienst egalisatiereserve. 

BAG/WKPB 
Het begrote tekort op de BAG is 23 duizend euro hoger 
uitgekomen. Wij stellen voor het resultaat te verrekenen met de 
dienst egalisatie reserve 

37 duizend euro 

-3 duizend euro 

-1,947 miljoen euro 

-33 duizend euro 

195 duizend euro 

-27 duizend euro 

174 duizend euro 

58 duizend euro 

23 duizend euro 

Blad 33 (van 56) 



 

Raadsvoorstel inzake gemeente (jaar)rekening 2011

115

I l l 1 
31 

32 

33 

34 

35 

36 

37 

38 

39 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

Overig 
Wij stellen voor het negatieve resultaat te verrekenen met de 
dienst egalisatie reserve. 

FEO 
De onttrekking van de reserve FEO was niet nodig als gevolg 
van lagere kosten. Het voordelige resultaat op het fonds 
economische ontwikkelingen komt mede hierdoor op 155 
duizend euro. We stellen voor het voordelige resultaat aan de 
daartoe bestemde reserve FEO toe te voegen. 

Tekort Grondexploitatie Europapark 
In 2011 is een de grondexploitatie Europapark herzien. 
Daamit kwam een tekort naar voren van 12 miljoen euro. 
Voorgesteld wordt om dit tekort voor 8,7 miljoen euro te dekken 
uit de reserve Grondzaken. 

Grondzaken 
Per saldo is het resterend resultaat 48 duizend euro positief voor 
grondzaken. 
Voorgesteld wordt om resuhaat te verrekenen met de reserve 
Grondzaken. 

Afboeking circusgarage 
In de begroting 2012/najaarsnota is vanwege verliesgevende 
exploitatie besloten tot afwaardering van de Circusgarage met 
5,4 miljoen euro. Wij stellen voor deze afwaardering ten laste 
van de reserve grondzaken te brengen. 

Begraven 
Wij stellen voor het voordelig resultaat van de kostendekkende 
exploitatie begraven toe te voegen aan de reserve afkoopsommen 
begraven. 

Stimuleringsfonds Volkshuisvesting 
Het voordelige resultaat op het stimuleringsfonds VHV bedraagt 
390 duizend euro. We stellen voor het voordelige resultaat met 
de daartoe bestemde reserve stimuleringsfonds VHV te 
verrekenen. In lijn met de bestemmingsvoorstellen van afgelopen 
jaren. Toevoeging aan het fonds is noodzakelijk om de 
toekomstige te verstrekken onderhoudsleningen aan eigenaren 
van monumenten mogelijk te blijven maken. 

Grondbank 
Wij stellen voor om het rente resultaat te verrekenen met de 
bestemmingsreserve Grondbank. 

Riolering 
Er is sprake van een positief resultaat van 543 duizend euro. Dit 
beleidsveld kent een gesloten financieringssysteem. Afspraak is 
dat resultaten op riolering worden verrekend met de 
bestemmingsreserve Riolering. We stellen voor 543 duizend 
euro toe te voegen aan de reserve riolering. 

75 duizend euro 

-155 duizend euro 

8,777 miljoen euro 

-48 duizend euro 

5,377 miljoen euro 

-19 duizend euro 

-390 duizend euro 

73 duizend euro 

-543 duizend euro 
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Onderhoud Stadsbeheeer 
Wij stellen voor om 182 duizend euro toe te voegen aan de 
exploitatie 2012 en het resterende bedrag ad 30 duizend euro toe 
te voegen aan de reserve Onderhoud Stadsbeheer 
De toevoeging aan de exploitatie is nodig vanwege afrekening 
Project lente Kriebels (62 duizend), Project kademuren 
Stadspark (60 duizend euro) en VRI Hanzeplein (60 duizend). 

Geluidsreducerend asfalt 
Het nadelige resultaat op het geluidsreducerend asfalt wordt 
voorgesteld te verrekenen met de daartoe ingestelde reserve. (60 
duizend euro). 

Dekking tekort BUIG door onttrekking reserve 
De inkomensvoorzieningen BUIG vallen per saldo 7,3 miljoen 
euro nadeliger uit. Dit wordt enerzijds veroorzaakt door een 
lager budget en anderzijds door tegenvallende uitgaven. Het 
aantal klanten is hoger uitgevallen en de gemiddelde 
normuitkering ligt iets hoger dan is begroot. 
Voor het risico van een tekort is een reserve beschikbaar van 3,6 
miljoen euro. 
Wij stellen voor het tekort voor 3,6 miljoen euro ten laste te 
brengen van de reserve BUIG en het dan nog resterende tekort 
ten laste van de algemene middelen. 

Nieuw financieel systeem / DaFinci 
Na een voorbereiding van circa 2 jaar is injuni "DaFinci" in 
productie genomen. Op het moment van ingebraikname waren 
nog niet alle functionaliteiten gereed. Hierdoor was het door de 
raad toegekende projectbudget nog niet uitgeput. Op 1 oktober is 
gestart met het project DaFinci, fase 2. Dit project richt zich op 
de registratie van inteme verrekeningen, informatievoorziening, 
verbeteren van de registratie van relatiebestanden, 
debiteurenbeheer en op een aantal verbeterpunten op het gebied 
van inkoop en loopt door in 2012. Voorgesteld wordt dit bedrag 
beschikbaar te houden voor Dafinci. 

"Anders werken" (ORT) 
De nieuwe regeling "Anders werken" is op 1 juni 2011 
ingevoerd. Dit is een later tijdstip dan gepland. Wij verwachten 
dat in 2011 49 duizend euro niet wordt besteed. Deze kosten 
schuiven door naar 2012. Voorgesteld wordt dan ook dit bedrag 
toe te voegen aan de exploitatie van 2012 

Stadstoezicht 
In 2011 is een bedrag van 110 duizend voor veiligheidsmiddelen 
beschikbaar gesteld voor het inzetten van drie BOA's. Door de 
dmkke werkzaamheden voor het opstarten van de nieuwe 
vakdirectie Stadstoezicht wordt deze inzet doorgeschoven naar 
2012. 

Gemiste Kermisopbrengsten MD 
In de begroting 2011 hebben wij rekening gehouden met een 
onttrekking van 193 duizend euro voor de dekking van het 
begrote tekort. In dit tekort zit een bedrag van 100 duizend euro 

-212 duizend euro 

60 duizend euro 

3,6 miljoen euro 

-409 duizend euro 

-49 duizend euro 

-102 duizend euro 

-50 duizend euro 
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OCSW 

OCSW 

OCSW 

ROEZ 

voor de lagere opbrengsten mei-kermis. Voorgesteld wordt dit 
bedrag voor de helft toe te voegen aan de dienstegalisatiereserve. 
De andere helft wordt gedragen door ROEZ. 

Nationaal Actieplan Sport en Bewegen (NASB) 
Groningen doet vanaf 2010 mee aan de Impuls Nationaal 
Actieplan Sport en Bewegen (NASB). Op 22 September 2009 
hebben wij besloten de verklaring voor deelname te ondertekenen 
en in te stemmen met het bestedingsvoorstel. Met de ontvangen 
middelen kunnen we te weinig-actieve-burgers meer aan het 
sporten en bewegen krijgen. De middelen dienen gedurende de 
periode 2010 I'm 2014 ingezet te worden. Aangezien we de 
middelen van het rijk ontvangen in 2010,2011 en 2012 hebben 
wij op 26 oktober 2010 ingestemd met het voorstel om een 
bestemmingsreserve in te stellen om de bestedingen conform het 
bestedingsplan in 2011,2012,2013 en 2014 te kunnen verdelen. 
Wij stellen voor om dit bedrag (229 duizend euro) toe te voegen 
aan de reserve NASB. 

Decentralisatieuitkering Eigen Kracht 
Ons college heeft op 13 december 2011 besloten de volledige 
decentralisatie-uitkering emancipatie laagopgeleide vrouwen te 
besteden aan het project 'Vrouwenkracht in de wijk 2012-2014' 
en deze middelen beschikbaar te stellen aan de dienst OCSW 
(besluitnota met kenmerk OS 11.2798443). Een deel van de 
totale rijksbijdrage van 150 duizend euro, te weten 50 duizend 
euro voor het jaar 2012, is met de septembercirculaire 2011 
reeds aan ons beschikbaar gesteld. 
We stellen voor het bedrag ad 50 duizend euro te bestemmen ten 
gunste van de exploitatie van OCSW. 

Overiast Somaliers Korreweg - De Hoogte 
De aanpak krachtwijken krijgt een afronding. Er wordt zorg 
gedragen voor een goede borging van lopende projecten. 
De laatste jaren is er een aanpak ontwikkeld, samen met MJD, 
voor de aanpak van overiast door Somaliers. De continuering is 
afhankelijk van een bijdrage van 30.000 euro uit het restbudget 
van de Rijksmiddelen voor krachtwijken. De overige middelen, 
60.000 euro, worden gevonden in de begroting van OCSW. 
We stellen voor het bedrag ad 30 duizend euro te bestemmen ten 
gunste van de exploitatie van OCSW. 

Voortzetting Project Perspectief 
De raad van de gemeente Groningen heeft bij motie verzocht het 
project Perspectief van Vluchtelingenwerk in 2012 voort te zetten. 
In de begroting voor 2012 zijn geen middelen opgenomen voor 
continuering van het project Perspectief. Derhalve ontstaat er een 
tekort van 109.000,- euro, zijnde de uitvoeringskosten van het 
project. 

We stellen voor het bedrag ad 109 duizend euro te bestemmen 
ten gunste van de exploitatie van OCSW. 

Organisatiekosten RO/EZ 
2011 is afgesloten met een positief resultaat van 309 duizend 

-229 duizend euro 

-50 duizend euro 

-30 duizend euro 

-109 duizend euro 

-309 duizend euro 
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ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

euro. Wij stellen voor de dienst egalisatie reserve met dit bedrag 
aan te vullen. 

Resultaat 2011 GR Meerstad 
In 2011 is het resultaat GR Meerstad 97 duizend euro nadelig. 
Conform de geldende afspraken komt 34 duizend euro voor 
rekening van de gemeente. 
Herziening van de verschuldigde bijdragen over 2010 en 2011 
heeft geleid tot een voordeel van 131 duizend euro. Voorgesteld 
wordt van dit bedrag 34 duizend euro beschikbaar te houden ter 
dekking van het tekort 2011. 

Niet bestede ISV middelen 2011 
Het resultaat betreft deels resultaat vanwege het omzetten van 
voorzieningen ISV naar reserve ISV en deels resultaat vanwege 
niet uitgegeven gelden. 
Voorgesteld wordt het resuhaat deels toe te voegen aan de 
reserve ISV (€ 6.921.000,-) en voor de niet bestede middelen 
2011 van de lopende projecten toe te voegen aan de exploitatie 
2012 (€9.357.000,-). 

Actualiseren bestemmingsplannen 
Bij de 3° voortgangsrapportage is een leerjarenprognose 
afgegeven voor het actualiseren van de bestemmingsplannen. 
Het totale tekort is geprognosticeerd op 478 duizend euro. Voor 
het plan binnenstad is het resultaat 2011 295 duizend euro 
positief en voor de andere plannen 152 duizend euro negatief. 
Wij stellen voor het resultaat 2011 in 2012 ten gunste van 
exploitatie te boeken, zodat het tekort 2012 op 334 duizend euro 
uitkomt. 

Toegankelijke Binnenstad 
Voor het project Toegankelijke Binnenstad is 231 duizend euro 
beschikbaar gesteld vanuit WMO middelen. Hiervan is in 2011 
165 duizend euro uitgegeven aan maatregelen in de openbare 
mimte en aan de Teiresias kunstroute voor slechtzienden. Het 
restant van 66 duizend is nodig voor de afronding aanpassingen 
open mimte (26 duizend euro) en voor advieskosten Loket 
Bouwen en Wonen met betrekking toegankelijkheid binnenstad 
(40 duizend euro). 

Gemiste Kermisopbrengsten ROEZ 
In de begroting 2011 is rekening gehouden met gemiste 
opbrengsten Mei kermis als gevolg van de werkzaamheden op de 
Grote Markt. 
Dit tekort van 100 duizend euro wordt voor de helft gedragen 
door de MD en voor de helft door ROEZ. Voorgesteld wordt 50 
duizend euro ten laste te brengen van de dienstegalisatie reserve 
ROEZ. 

NLA & krachtwijken 
Het voordelige resultaat Groen en krachtwijken bedraagt 409 
duizend euro. We stellen voor het voordelige resultaat toe te 
voegen aan de exploitatiebegroting 2012. Toevoeging aan de 
exploitatiebegroting 2012 is noodzakelijk omdat het 

-34 duizend euro 

-16,28 miljoen euro 

-143 duizend euro 

-66 duizend euro 

-50 duizend euro 

-657 duizend euro 
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subsidiemiddelen betreft waarvoor specifieke verantwoording 
dient te worden afgelegd aan de ministeries van BZK en EL&I 
(Convenant Groen en krachtwijken). 
Daamaast zijn er niet bestede NLA middelen voor een bedrag 
van 248 duizend euro. Met corporaties is een convenant gesloten 
voor NLA2.Voorgesteld wordt om het voordelige resultaat toe te 
voegen aan de exploitatiebegroting 2012. 

59 Concern Dekking tekort Rekening 2011 na bestemming 
We stellen voor het tekort van de jaarrekening 2011 na het 
honoreren van de bestemmingsvoorstellen te dekken uit de 
algemene egalisatiereserve. Aan de algemene egalisatiereserve 
wordt een bedrag van 46,274 miljoen euro onttrokken. 

We stellen voor de volgende reserves aan de algemene 
egalisatiereserve toe te voegen. 
Reserve voorzieningen Meerstad: 5,745 miljoen euro; 
Reserve Regio Specifiek Pakket ZZL: 6,2 miljoen euro; 
Reserve Euroborg: 8,013 miljoen euro; 
Reserve microsoftlicenties: 1,3 miljoen euro; 
Reserve herwaardering BNG: 750 duizend euro; 
Reserve Waterbedrijf Groningen: 2,444 miljoen euro 
Saldo op te heffen reserves Rechtspositie raadsleden, ICT 
innovatief en Nieuwbouw: 177 duizend euro. 
Vrijval in reserve WGA: 118 duizend euro; 

Daamaast stellen we voor de dienstegalisatiereserves van samen 
2,1 miljoen euro toe te voegen aan de algemene 
egalisatiereserve. We hebben hierover al eerder met uw raad 
gesproken. Dit betekent wel dat de noodzakelijk omvang van de 
algemene egalisatiereserve moet worden verhoogd. We komen 
hier bij de begroting nader op terug. 

In totaal voegen we hiermee 26,837 miljoen euro toe aan de 
algemene egalisatiereserve. 

Toelichting 
Bij het raadsvoorstel Meerstad hebben we al aangegeven dat we 
de reserve voorzieningen Meerstad van 5,8 miljoen euro en de 
beschikbare middelen uit de indirecte verkoopopbrengst van 
Essent wilden inzetten. 
De reserve voorzieningen Meerstad kan vrijvallen omdat de 
voorzieningen in Meerstad voor rekening van de gemeente 
Slochteren komen. 
De indirecte verkoopopbrengst van Essent is bestemd voor 
risicoreservering RegioRail en Stationsgebied. Deze middelen 
zijn opgenomen in de reserve RSP-ZZL. Rekening houdend met 
een benodigd weerstandsvermogen voor de RegioTram van 14,4 
miljoen euro, kan een bedrag van 6,2 miljoen euro vrijvallen. 
De beschikbare middelen van 1,3 miljoen euro in de reserve 
Microsoftlicenties kunnen vrijvallen. De kosten voor licenties 
kunnen gedekt worden uit de beschikbaar gestelde extra 
beleidsmiddelen voor ICT bij de begroting 2012. 
De financiele reserves aandelen BNG en aandelen Waterbedrijf 
Groningen kunnen worden opgeheven. Op dit moment schatten 

46,274 miljoen euro 
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we het risico dat de waarde van de aandelen van de BNG en het 
Waterbedrijf onder de verkrijgingsprijs daalt laag in. Daarom 
kunnen de reserves die zijn bedoeld voor dekking van dit risico 
vrijvallen. Hiermee spelen we 3,2 miljoen euro vrij. 
We voegen ook de middelen in de reserve Euroborg toe aan de 
algemene egalisatiereserve. De reserve Euroborg staat tegenover 
het risico van 8 miljoen euro op de aan de N.V. Euroborg 
verstrekte lening. De omvang van de reserve is gelijk aan het 
risico. Waarschijnlijk kan het risico naar beneden worden 
bijgesteld. Hiervan moeten we nog een nieuwe inschatting 
maken. Op basis van de nieuwe inschatting van het risico moeten 
we het weerstandsvermogen weer aanvullen. We nemen dit mee 
bij de begroting 2013. 
Tot slot kunnen we nog een aantal kleinere reserves opheffen 
omdat de beschikbare middelen niet meer nodig zijn. Dit leidt tot 
een vrijval van 0,2 miljoen euro. Een toelichting hierop treft u 
aan in bijlage 3 bij dit raadsvoorstel. 
Voor de reserve WGA, die is ingesteld om het eigen risico van 
de regeling werkhervatting gedeeltelijk arbeidsongeschikten op 
te vangen, stellen we vooralsnog voor een maximumniveau van 
1 miljoen euro te hanteren. Eind 2011 zit er 1,1 miljoen euro in 
deze reserve. Deze romen we af en voegen we toe aan de 
algemene egalisatiereserve. Bij de begroting 2013 komen we 
temg op het noodzakelijk niveau van deze reserve 
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Bijlage 2 
2. Overzicht en toelichting voorstellen bestemming reserves Extra 
Beleid en wijzigingen in de reserves 

Het geld dat in de begroting 2011 (en voorgaande jaren) is bestemd voor nieuw 
beleid 2011 is in 2011 nog niet allemaal besteed. Dit niet-bestede geld rekenen we 
niet bij het resultaat 2011, omdat afgesproken is dat nieuw beleidsgeld twee jaar 
beschikbaar blijft voor het gestelde doel. Conform die afspraak willen we nu 
nagenoeg alle nog niet besteed nieuw beleidsgeld 2011 middelen opnieuw 
bestemmen voor het oorspronkelijke doel. In onderstaand overzicht is te zien om 
welke posten en bedragen het gaat. 

Reserves Extra beleid BSD, OCSW MD, ROEZ en SOZAWE 

Dienst 
60 BSD 
61 OCSW 
62 OCSW 
63 OCSW 
64 MD 
65 ROEZ 
66 ROEZ 
67 ROEZ 
68 ROEZ 
69 ROEZ 
70 ROEZ 
71 ROEZ 
72 ROEZ 
73 ROEZ 
69 ROEZ 
74 ROEZ 
75 ROEZ 
76 SOZAWE 

Reserveposten extra beleid 
Organisatie-ontwikkeling/fi-ictiekosten 
Cultuumota 
Bezoekerscentmm Beijum 
Afronding Jabalya 
Duurzaamheid 
Voltooiing Noordzuidroute 
Eemskanaal woonschepenhaven 
Vitale bedrijventerreinen 
Realisatie nieuwe ligplaatsen 
Bijdrage ringwegen 
Fietsnota 
Herinrichting Diepenring 
0-Db-norm 
Duurzaamheid (wo energie huurwoningen) 
Opwaarderen ringwegen 
Duurzame ontwikkeling / ambitie energieneutraal 2025 
Kolibri/regiotram/OV netwerk 
Computers voor de minima 

Bedrag 
450 
127 
160 
65 

272 
100 

1.000 
264 
133 
290 
356 
-50 
610 
885 
60 

886 
1.012 

404 

Dienst 
67 ROEZ 
77 OCSW 

Saldo reserve extra Beleid 

Reserve stadsmeierrechten 
Vitale bedrijventerreinen 
Cultuumota 2009-2012; extra impuls 

7.024 

330 
500 

Saldo reserve Nieuw Beleid Stadsmeierrechten 

TOTAAL NIEUW BELEID IN RESERVE 

830 

7.854 
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TOELICHTING 

Nr. 
60 

61 

62 

63 

64 

Dienst 
BSD 

OCSW 

OCSW 

OCSW 

MD 

Bestemmingsvoorstel 
Organisatieontwikkeling frictiekosten 
In 2011 zijn de eerste stappen gezet op het gebied van de 
organisatie ontwikkeling. In totaal is er voor de periode 2011 fm 
2013 perjaar 1 miljoen euro beschikbaar gesteld uit Extra 
Beleid. Bij Voortgangsrapportage 201 l-II is van de 1̂  jaarschijf 
450 duizend euro in de Reserve gestort. 
Voor de komende jaren is alleen al voorPIJOFACH 1 miljoen 
Euro gereserveerd. Voor de andere organisatie 
ontwikkelingsprojecten zoals van bestuursdienst naar 
concemstaf zullen we ook middelen moeten reserveren. Ook 
voor de bezuinigingen zullen we aanlopen tegen frictiekosten. 
De "makkelijke" bezuinigingen hebben we gehad, de moeilijke, 
die dus gepaard gaan met frictiekosten, zullen nog volgen. 
Daamaast zullen we waarschijnlijk in 2013 ook nog wel iets 
moeten doen aan de overall coordinatie op organisatie 
ontwikkeling en daar zijn nu ook nog geen budgetten voor. 

Nieuw beleid Cultuumota 
Tijdens de cultuumota 2009-2012 wordt dit nieuwe beleid in 4 
jaarlijkse termijnen van 125 duizend euro ingezet, conform 
raadsbesluit Cultuumota 2009-2012. 

Bezoekerscentrum Beijum 
De boerderij in Beijum is, in 2008 herbouwd door de 
Huismeesters; het nieuwe complex is in april 2009 opgeleverd. 
Een van de activiteiten, die vanuit de herbouwde boerderij plaats 
vindt, is het bezoekerscentmm Beijum. Anders dan voorheen, 
zal er een bundeling van de activiteiten plaatsvinden van het 
bezoekerscentmm. De nieuw gevormde organisatie NDE 
(Natuur- en Duurzaamheids Educatie) is in het voorhuis van het 
bezoekerscentmm gehuisvest. Het nieuw beleid is voor 10 jaar 
ter beschikking gesteld voor de exploitatie van het 
bezoekerscentmm en is ook als zodanig meegenomen in de 
begroting van het NDE zoals deze is vastgesteld door uw Raad 
in de Kademota 'Groeien en Bloeien'. 

Jabalya 
Uit het rekeningsresultaat 2006 is 65 duizend euro beschikbaar 
gesteld om na de bouw van het jeugdcentmm van Jabalya te 
komen tot een goed jeugdbeleid. Gezien de onmstige situatie in 
de Gazastrook in Palestina in de afgelopen jaren is het niet 
mogelijk gebleken onze (morele) verplichtingen aan Jabalya na 
te komen. Naar het zich laat aanzien komt daar de komende 
jaren ook geen verbetering in. Vooralsnog echter wordt het 
bedrag beschikbaar gehouden in de reserve extra beleid. 

Duurzaamheid 
De reserve duurzaamheid is bestemd voor bijdrage 
Duurzaamheidcentrum 2012 (103 duizend euro); garantstelling 
Duurzaamheidcentmm 2012 (82 duizend euro) en 
energiebesparende maatregelen gemeentelijke gebouwen (87 

Bedrag 
450 duizend euro 

127 duizend euro 

160 duizend euro 

65 duizend euro 

272 duizend euro 
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ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

duizend euro) 

Noordzuidroute 
Betreft het restant voor de voltooiing van de aanleg van de 
noordzuid-route. 

Eemskanaalzone/woonschepenhaven 
Op 21 december 2011 heeft uw raad de krediet aanvraag voor de 
revitalisering van de woonschepenhaven ad. 5 miljoen euro 
gehonoreerd. Hiervoor is vanuit nieuw beleid 1 miljoen 
beschikbaar. 

Revitalisering bedrijventerreinen 
De middelen zijn bestemd voor de revitalisering van de 
bedrijfsterreinen Winschoterdiep en Eemskanaal Zuid-Oost. De 
restant middelen zijn door uw raad beschikbaar gesteld bij de 
krediet aanvraag voor het uitvoeringsplan van de revitalisering 
bedrijventerrein Duinkerkenstraat (fase II) op 30 november 
2011. 

Watergang 
In 2012 wordt er een nacalculatie gemaakt van het project 
"Watergang". De restant middelen worden dan als resultaat 
meegenomen en verrekend met het concem. 

Ringwegen 
De beschikbare middelen voor ringwegen betreffen de 
Noordelijke Ringweg/Westelijke Ringweg en de Noordelijke 
Ringweg/Bedumerweg/Noordzeebrug. De provincie voert de 
werken uit en de gemeente draagt hierin bij. Als gevolg van 
vertraging in de grondverwerving bij de Noordzeebrug is er in 
de aanleg vertraging opgelopen. Voorstel is derhalve om de 
middelen te blijven reserveren voor hetzelfde doel. 

Fietsnota 
Het resultaat ontstaat vooral door vertraging in de uitvoering van 
het nieuw aan te leggen fietspad tussen ACM en de Kerklaan. 
De vertraging ontstaat omdat de laatste jaren extra aandacht is 
voor ecologisch beheer en duurzaamheid in groengebieden. Naar 
aanleiding hiervan moet er exfra onderzoek gedaan worden naar 
de consequenties van de aanleg van het fiets pad. De 
verwachting is dat in de 2̂  helft van 2012 er een 
uitvoeringskrediet aangevraagd gaat worden. De aanleg volgt 
dan in 2013/2014. 

Diepenring 
In 2011 zijn ten laste van deze middelen 2 kredieten 
aangevraagd. Voor de 1̂  fase herinrichting diepenring (rb 30 
november 2011: 350 duizend euro) en voor het project "mimte 
in de binnenstad" (rb 28 September 200 duizend euro). Van de 
550 duizend euro is 50 duizend onterecht uit de reserve gehaald. 
Dit had uit de stmcturele middelen voor de diepenring 
gefinancierd moeten worden . Bij Voortgangsrapportage 12012 
zal middels een begrotingswijziging dit worden gecorrigeerd. 

100 duizend euro 

1.0 miljoen euro 

594 duizend euro 

133 duizend euro 

350 duizend euro 

356 duizend euro 

-50 duizend euro 
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72 

73 

74 

75 

76 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

ROEZ 

SOZAWE 

-db norm kamerverhuur 
De raad heeft in febmari 2011 is besloten dat de uitvoering van 
Odb norm niet uitvoerbaar bleek (de verhouding ten opzichte van 
de te maken kosten bleken niet in verhouding zijn ten opzichte 
van de resultaten). Daarom is er gewerkt aan de 'beleidsregels 
geluidreducerende maatregelen', met een wat lager 
ambitieniveau dan de Odb norm, namelijk 3db. 
Het knelpunt nu is vooral hoe uitvoering gegeven kan worden 
aan de raadsmotie om de Odb norm nog zoveel mogelijk te 
realiseren. 

Energiebesparing woningvoorraad 
In het collegeprogramma 2006-2010 is de ambitie vastgelegd 
Groningen tot duurzaamste stad van Nederland te maken. 
Hiertoe is in 2007 de Routekaart Groningen Energieneutraal 
2025 vastgesteld. Een speerpunt is energiebesparing in de 
gebouwde omgeving: duurzame nieuwbouw en een forse 
energiebesparing in de bestaande woningvoorraad. Voor 2009 
t/m 2012 staan verbeterprojecten met mim 1.000 woningen op 
het programma van de corporaties, in onder andere de wijken 
Tuinwijk, Lewenborg, Korrewegwijk, de Hoogte en de 
Oosterpark. De projecten worden uitgevoerd als 
voorbeeldprojecten met als belangrijkste inzet een optimale 
energiebesparing (bron: raadsnota 'Stimulering energiebesparing 
in de bestaande woningvoorraad'). 

Duurzame ontwikkeling/ambitie energieneutraal 2025 
In de begroting 2011 is 1,486 miljoen euro beschikbaar gesteld 
voor "het masterplan Groningen Energieneutraal" voor de eerste 
jaarschijf. Hiervan was 600 duizend in de exploitatie 2011 
opgenomen. De uitgaven in 2011 bedragen 374 duizend euro. 
Aan de reserve is 886 duizend toegevoegd in 2011. De 
verwachting is dat de restant middelen in 2012 worden 
uitgegeven. 

Kolibri/Regiotram/OV netwerk 
Er liggen bestuuriijke afspraken dat de vrijval van de stmcturele 
middelen voor de regiotram incidenteel ingezet wordt voor de 
bijdrage aan het regiofonds en de planvoorbereiding. Van de 
vrijval resteert er op dit moment nog 1,012 miljoen euro. 

Computers voor de minima 
In het raadsvoorstel PC's voor minimagezinnen (SZ 
09.2062413) is aangeven dat de dekking voor PC's (gedurende 
een periode van 4 aaneengesloten schooljaren) voor kinderen uit 
minimagezinnen uit de incidentele middelen voor 
armoedebestrijding moet worden gedekt. 
De beschikbaar gestelde middelen zitten in de reserve 
Kinderfonds Armoede en bedragen ultimo 2011 nog 854 duizend 
euro. Voor het schooljaar 2012-2013 en voor de nog drie jaar 
dooriopende vergoeding voor intemetaansluiting is 400 duizend 
euro nodig. Wij stellen voor dit bedrag conform eerdere 
besluitvorming beschikbaar te houden voor dit doel. Het 
resterende bedrag van 450 duizend euro kan vrijvallen in 2012. 

610 duizend euro 

885 duizend euro 

886 duizend euro 

1,012 miljoen euro 

404 duizend euro 
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77 OCSW Cultuumota 2009-2012 - Reserve nieuw beleid 
Bij de verdeling van de stadsmeierrechten is voor de cultuumota 
2009-2012 voor vier jaar 2 miljoen euro voor cultuur 
gereserveerd. Jaarlijks wordt 500 duizend euro uit deze reserve 
ingezet. 

500 duizend euro 
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Bijlage 3 
3. Overzicht en toelichting Nieuw in te stellen en op te heffen reserves 
en voorzieningen. 

Achtereenvolgens komen aan de orde: 
1. Reserves, nieuw in te stellen 
2. Reserves, op te heffen 
3. Voorzieningen, ingesteld in 2011 

1. Reserves nieuw in te stellen 

Diensit' 
MD 

DIA 

Nicun in tr stellen reserves 
Stadstoezicht 

Bestemmingsreserve ACG/AIM 

,^*#i# m ŷ ,̂ ^''^'^^ ^ "\"Zf 
Opvangen van nadelen Stadstoezicht vanaf 2012 

1. Opvangen van schommelingen in het resultaat van 
ACG/AIM; 
2. afdekken van incidentele kosten van ICT-projecten. 

2. Reserves, op te heffen 

Dienst . 
BSD 

BSD 

BSD 

BSD 

Op te heffen reserves " ^" 
Rechtspositie raadsleden 

Frictiekosten bezuinigingen 2007-2010 

Reserve Microsoftlicenties 

Waterbedrij f Groningen 

Rrden 
De reserve is ingesteld om in de sfeer van secundmre 
arbeidsvoorwaarden betere mogelijkheden te scheppen 
om het raadslidmaatschap uit te oefenen. In de 
richtiijnen die daar door BZK voor zijn uitgegeven 
worden genoemd: (meer)kosten van opieidingen, 
kinderopvang, ziektekosten en arbeidsbemiddeling. De 
reserve kan worden opgeheven omdat de grondslag 
voor het vergoeden van kosten van kinderopvang en 
ziektekosten met de invoering van het belastingplan 
2007 van rechtswege buiten werking zijn gekomen (zie 
artikel 13 van Rechtspositiebesluit raads- en 
commissieleden). Kosten van opleiding worden uit de 
reguliere exploitatie betaald. 
Stand reserve 22 duizend euro en wordt toegevoegd aan 
deAER. 
Aangezien het niet meer nodig is om een reserve voor 
de jaren 2007-2010 te behouden, is bij de jaarrekening 
2010 voorgesteld om de reserve op te heffen en het 
resterende saldo van 395 duizend euro over te hevelen 
naar de reserve frictiekosten bezuinigingen 2011-2014. 
Stand reserve is 0. 
De reserve wordt volledig toegevoegd aan de algemene 
egalisatiereserve. De licenties die we zouden 
aanschaffen via deze reserve kunnen worden gedekt uit 
de extra beleidsmiddelen die voor ICT beschikbaar zijn 
gesteld bij de begroting 2012. De reserve van 1,3 
miljoen euro kan daarom vrijvallen. 
De reserve van 2,444 miljoen euro wordt toegevoegd 
aan de algemene egalisatiereserve. De reserve was 
ingesteld ter afdekking van een mogelijk noodzaak tot 

Blad 45 (van 56) 



 

Raadsvoorstel inzake gemeente (jaar)rekening 2011

127

DIA 

DIA 

DIA 

DIA 

HVD 

MD 

SOZAWE 

SOZAWE 

SOZAWE 

SOZAWE 

Herwaardering aandelen BNG 

Uitvoering wet WOZ 

Organisatieontwikkeling 

CIO (ACG/AIM) 

Publieke dienstverlening 

Extra beleid 

ICT innovatief 

Chronisch zieken en gehandicapten 

Kinderopvang 

Nieuwbouw 

afwaardering van de aandelen Waterbedrijf Groningen. 
De aandelen zijn gewaardeerd tegen verkrijgingsprijs. 
We achten het risico op noodzakelijke afwaardering 
klein aangezien de actuele waarde ruim boven de 
boekwaarde ligt. Vandaar dat de reserve kan worden 
opgeheven. 
De reserve van 0,750 miljoen euro wordt toegevoegd 
aan de algemene egalisatiereserve. De reserve was 
ingesteld ter afdekking van een eventuele noodzaak tot 
afwaardering van de aandelen Bank Nederlandse 
Gemeenten (BNG). We achten het risico op 
noodzakelijke afwaardering klein aangezien de actuele 
waarde ruim boven de boekwaarde ligt. Vandaar dat de 
reserve kan worden opgeheven. 
Het project invoering wet WOZ is ingevoerd binnen de 
afdeling Belastingen. 
Stand reserve is 0. 
Financiering van het bedrijfsplan vindt vanaf 2012 
plaats via de lopende exploitatiebegroting. 
Stand reserve is 0. 
Reserve is leeg door negatief bijzonder resultaat 
AIM/ACG. De reserve wordt van naam gewijzigd, 
vandaar dat onder nieuw in te stellen reserves de 
bestemmingsreserve ACG/AIM is opgenomen. 
Bestedingsdoel gerealiseerd 
Stand reserve is 0. 
Reserve is leeg 

De reserve is niet meer nodig; dekking van de kosten is 
structureel geregeld. De resterende middelen van 44 
duizend euro vallen vrij en wordt toegevoegd aan de 
AER. 
reserve is leeg en dient geen doel meer 

reserve is leeg en dient geen doel meer 

Reserve is niet meer nodig omdat dekking van de lasten 
van de nieuwbouw structureel zijn gedekt. Dit is 
vastgelegd in het raadsvoorstel van 16-02-2011. 
Stand reserve 111 duizend euro en wordt toegevoegd 
aan de AER. 

3. Voorzieningen, ingesteld in 2011 

, 1 «ji ;;.i 

Dienst 
BSD 

HVD 

MD 

Ingestelde voorzieningen 
RCG 

CAO loonindexatie (H&OG-deel) 

Sanering Helperplein 

'S -. Doel '•' , -„ . 
Het regionale samenwerkingsverband RCG is per 1 
januari 2010 opgeheven. De Gemeente Groningen 
heeft zich als grootste deelnemer aan het 
samenwerkingsverband garant gesteld voor de 
werkgeversverplichtingen van het 
samenwerkingsverband. Ter dekking hiervan is een 
bedrag van 250 duizend euro van het voormalig RCG 
ontvangen en in een voorziening gestort. 
In 2011 is geen overeenstemming bereikt over een 
nieuwe CAO voor gemeenteambtenaren. Wel is in de 
oude CAO reeds toegezegd dat 1% zal worden 
verhoogd. Voor deze verhoging is een voorziening 
opgenomen. 
Dekking saneringskosten Helperplein 

Blad 46 (van 56) 



 

Raadsvoorstel inzake gemeente (jaar)rekening 2011

128

Blad^nv^ 



 

Raadsvoorstel inzake gemeente (jaar)rekening 2011

129

Bijlage 4 

4. Selectie uit de beleidsresultaten 

WERK EN INKOMEN 

1.000 klanten naar werk, toch meer Stadjers in de bijstand 
Ondanks de moeilijke economische omstandigheden zijn we er in 2011 in geslaagd 
om ongeveer 1.000 klanten uit de uitkering te laten uitstromen naar regulier werk. De 
instroom van nieuwe klanten lag echter nog hoger, waardoor het aantal 
bijstandsklanten in 2011 per saldo is toegenomen (+ 300) tot bijna 8.600. In deze 
omstandigheden is het een lichtpuntje dat er minder jongeren instroomden dan 
verwacht. 

Schuldhulpverlening Nieuwe StijI 
Door de recessie is ook het beroep op bijzondere bijstand en schuldhulpverlening 
toegenomen. De GKB is in 2011 gaan werken met de methodiek 
'Schulphulpverlening Nieuwe Stijl'. In 2011 waren er geen wachttijden en iedere 
burger kreeg waar hij/zij recht op heeft. 

200 banenplan 
Door de landelijke bezuinigingen hebben we moeten besluiten de gesubsidieerde 
arbeid afte bouwen. In ons nieuwe beleidskader "Actief in goede banen" 
introduceerden we nieuwe instrumenten om zoveel mogelijk mensen te activeren 
richting betaald werk. Om emstige knelpunten in de maatschappelijke infrastructuur 
te voorkomen hebben we samen met betrokken werkgevers het 200 banenplan 
gemaakt. 

Brancheservicepunt: 600 vacatures in de detailhandel 
In ons arbeidsmarktbeleid hebben we ons meer gericht op kansrijke sectoren en het 
MKB. We hebben bestaande succesvolle projecten voortgezet zoals het project 
Binnenstad en de Gildeprojecten. Ook is er een Brancheservicepunt voor de 
detailhandel opgericht. In combinatie met onze actieve benadering van werkgevers 
leverde dit in 2011 600 vacatures op, waarvan we er 412 hebben vervuld. 

ECONOMIE EN WERKGELEGENHEID 

Werkgelegenheid steeg tot 135.931 arbeidsplaatsen (+2,5%) 
Ondanks de economische recessie nam de werkgelegenheid in onze gemeente met 
2,5 procent toe tot 135.931 arbeidsplaatsen. Op 1 april 2011 was de hoofddoelstelling 
van ons economisch beleid G-kracht om eind 2014 135 duizend arbeidsplaatsen te 
hebben al bereikt. In onze twee kennissectoren Energie en Healthy Ageing steeg in 
2011 de werkgelegenheid. Ook het aantal bedrijfsvestigingen en het aantal startende 
ondernemers is gestegen. 
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Nauwelijks vraag naar bedrijventerrein en kantoren 
In 2011 bedroeg de uitgifte van bedrijventerreinen slechts 0,7 hectare. De 
vooruitzichten voor 2012 zijn ook weinig rooskleurig. Uit een regionale 
marktanalyse is gebleken dat in stad en regio sprake is van overaanbod. We hebben 
daarom besloten in ieder geval Westpoort fase 2 niet in exploitatie te nemen. Voor 
het Europapark hebben we een nieuw stedenbouwkundig kader ontwikkeld en de 
grondexploitatie herzien. Ook voor Zemike is de grondexploitatie herzien. Deze 
herzieningen hebben geleid tot forse afboekingen. In 2011 was er ook nauwelijks 
vraag naar nieuwe kantoormimte. Het leegstandspercentage in Groningen valt nog 
enigszins mee, vergeleken bij het landelijk gemiddelde. 

Werkzaamheden Grote Markt gestart 
Na het advies van de Commissie Terlouw hebben provinciale staten ingestemd met 
de plannen voor het Forum en konden de werkzaamheden voor de nieuwe Oostwand 
aan de Grote Markt starten. Met een 'Ode aan de Oostwand' vierden we dit 
historische moment. Tegenover de bouwplaats is een tijdelijk informatiecentrum 
geopend, dat goed wordt bezocht. Met ons evenementenprogramma Binnenstad 
2011 droegen we bij aan een aantrekkelijke (binnen)stad. Nieuwe evenementen 
waren Gastvrijheidactie, Hoofdstad van de Smaak, Eurosonic Air, Swingin' 
Groningen en de Kerstmarkt. 

Ebbingekwartier steeds creatiever 
In het Ebbingekwartier gaat het goed. Er vestigen steeds meer creatieve bedrijven. 
Groningen behoort tot een van de vijf clusters Creatieve Industrie in het 
topsectoradvies voor het nieuwe nationale innovatiebeleid. 

Groningen kennisstad 
In 2011 hebben we Groningen als kennisstad met de speerpunten energie en Healthy 
Ageing nationaal en intemationaal geprofileerd. In het EU-Jaar of Active Ageing 
2012 organiseren we een speciaal programma, waarmee Groningen officieel erkend 
is als EU City of Healthy Ageing. Ook met de tweede editie van De Nacht van 
Kunst & Wetenschap profileerden we Groningen als City of Talent. 
We ontwikkelen plannen voor de Energy Academy Europe op de Zemike Campus. 
Daar komt ook het Centrum voor Ondememerschap en Valorisatie waarvoor het Rijk 
in 2011 met een symbolische cheque het startsein gaf 

Internationale contacten versterkt 
Injuni namen we samen met 25 deelnemers uit het bedrijfsleven deel aan de Hansa 
Green Tour naar Bremen, Oldenburg en Hamburg. Ook zijn we in 2011 naar Zweden 
gereisd om intemationale samenwerking op te zetten op het gebied van duurzame 
energie. Dat heeft geleid tot het interreg-project EV-NSR samen met Duitsland, 
Denemarken en Zweden. Rond Gezond ouder worden versterkten we onze contacten 
die we tijdens missies in 2009 en 2010 zijn aangegaan met bedrijven, 
kennisinstellingen en overheden in Hamburg. 
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ONDERWIJS EN JEUGD 

'Stad om op te groeien' 
In 2011 is de nieuwe kademota voor ons integraal jeugdbeleid Stadom op te groeien 
vastgesteld. Een belangrijk nieuw accent is de versterking van de eigen kracht van 
jeugdigen en hun ouders en de sociale omgeving bij het opgroeien en opvoeden van 
kinderen. Uitgangspunt blijft dat integraal jeugdbeleid van cruciale betekenis is om 
problemen op latere leeftijd te voorkomen. Investeren in de jeugd, is investeren in de 
toekomst. Met ons geactualiseerde Integraal jeugdbeleid hebben we ook een goede 
basis gelegd voor de taken die ten gevolge van de decentralisatie van de Jeugdzorg 
op ons afkomen. Met de voorbereiding daarvan zijn we in 2011 begonnen. 

Techniek- en natuureducatie voor kinderen 
Na protesten tegen het wegvallen van de subsidie voor De Jonge Onderzoekers, 
hebben we onderzocht of we toch een aanbod van techniekeducatie in stad konden 
houden. Dat is gelukt. Er blijft een vrijetijdsaanbod techniekeducatie voor kinderen 
en jongeren. In 2011 is ook besloten een vierde kinderwerktuin te realiseren. Met 
deze vierde tuin kan het Centrum voor Natuur- en Duurzaamheideducatie 60% van 
de basisschoolleerlingen bereiken. 

Uitbreiding Centra voor Jeugd en Gezin 
In 2011 zijn er twee CJG's bijgekomen: in het zuiden van de stad en in Hoogkerk. 
Daamaast zijn de CJG's via inloopuren en met activiteiten aanwezig op scholen. 
Samen met het onderwijs realiseerden de CJG's het informatie- en adviespunt 
@Jimmy's. In alle CJG's wordt gewerkt vanuit het gedachtegoed van het positief 
opvoedprogramma 'Triple-P', waarover we in 2011 ook een massamediale campagne 
voerden. Landelijk gelden we als voorbeeld. De minister sprak haar waardering uit 
en we staan met de CJG Beijum in de brochure "Allemaal opvoerders'. 

Veiliger opgroeien door betere samenwerking 
Door versterking van de zorgketen rond kindermishandeling en huiselijk geweld is 
samenwerking en afstemming tussen alle betrokkenen in 2011 verbeterd. In 2011 
hebben we ook de aanpak van problematische jeugdgroepen vemieuwd. Jeugd- en 
jongerenwerk/jeugdhulpverlening, gemeente en politie werken nu nog beter samen. 

School Gravenburg snel weer opgebouwd 
Zaterdag 16 oktober 2010 ontstond een brand die de basisscholen De Hoeksteen en 
De Feniks (voorheen De Vlint) in Gravenburg verwoestte. Ook kinderopvang Kids 
First, SKSG en COP Groningen (Peuterspeelzaal Ukkie Dukkie) maakten gebmik 
van het gebouw. Voor de ongeveer duizend leerlingen die de school gebmikten, 
regelde de gemeente in ruim een maand een noodvoorziening van veertig lokalen. Op 
28 maart 2011 kon na de nodige voorbereidingen de herbouw starten. Het gebouw is 
herbouwd zoals het was, op enkele praktische verbeteringen en aanpassingen na die 
voortvloeiden uit het brandonderzoek. Zo bevat bijvoorbeeld de gevelconstmctie nu 
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meer metaal in plaats van hout. De herbouw is snel verlopen. Alles bij elkaar heeft 
het minder dan een jaar in beslag genomen. 

WELZIJN, GEZONDHEID, ZORG 

Voorbereiding drie decentralisaties 
In de komende jaren wordt de uitvoering van drie wetten overgedragen aan 
gemeenten: de AWBZ-begeleiding, de Wet werken naar vermogen en de Jeugdzorg. 
Als gemeente krijgen we er veel nieuwe taken en verantwoordelijkheden bij. In 2011 
hebben we gewerkt aan de inhoudelijke en organisatorische voorbereiding. Ook 
hebben we bijgedragen aan de landelijke visie op deze terreinen. 
plus: De decentralisaties bieden op zich goede kansen om kwetsbare burgers beter en 
integraler te ondersteunen. Daarover zijn we positief Wat ons echter emstig zorgen 
baart zijn de met de decentralisaties gepaard gaande bezuinigingen, waardoor het 
maar de vraag is of we onze nieuwe verantwoordelijkheden ook naar behoren kunnen 
waarmaken. 

Wmo in de wijken 
In 2011 zijn we verder gegaan met ons wijkgerichte uitvoering van het wmo-beleid; 
onder meer door uitbreiden en uitbouwen van de Stips en de 'consortiumaanpak', 
waarbij welzijnsorganisaties onder auspicien van Buurtwelzijn opereren als een team 
met een uitvoeringsplan. 

Roze zaterdag 
Op 11 juli 2011 was Groningen gaststad voor de Roze zaterdag. De dag was een 
groot succes. Een waardevol resultaat van de Roze Zaterdag was ook de verbeterde 
samenwerking tussen de stedelijke Igbt-organisaties (Lesbian, Gay, Bisexual, 
Transgender) onderling en met de horeca. Een ander resultaat was de ondertekening 
van het Handvest voor Diversiteit, met daaraan gekoppeld een campagne met 
jaarlijks temgkerende activiteiten. Het Handvest voor Diversiteit is gebaseerd op de 
uitgangspunten van het intemationale Charter for Compassion (CFC). 

Stips als landelijk voorbeeld 
Momenteel zijn er 12 Stips in stad: informatiepunten voor iedereen die wil weten 
wat er te doen is in de wijk, die vrijwilligerswerk of een klusje zoekt, informatie of 
advies wil hebben of hulp nodig heeft. Stips spelen zodoende een belangrijke rol bij 
het versterken en ondersteunen van mantelzorg en vrijwilligerswerk. Het landelijk 
opererende onafhankelijke kenniscentrum Vilans vindt de Steun- en 
informatiepunten een goed voorbeeld van informele samenwerking voor en door 
wljkbewoners en heeft de Groningse aanpak als voorbeeld opgenomen in haar 
handreiking 'een inloopfunctie in de wijk opzetten'. 
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SPORT EN BEWEGEN 

Nieuwe en verbeterde sportaccommodaties 
In 2011 hebben we opnieuw gewerkt aan het verbeteren en vemieuwen van 
sportaccommodaties. Twee kunstgrasvelden op Sportpark De Esserberg en een 
kunstgrashockeyveld op Sportpark Corpus Den Hoorn zijn vervangen, bij de nieuwe 
vmbo-school in Lewenborg kwam een multifunctionele sportaccommodatie met drie 
gymlokalen en het clubhuis van FC Lewenborg. In Paddepoel is aan de 
Ossehoederstraat een gymnastieklokaal opgeleverd, in Corpus den Hoom kwam een 
Cruijff Court. Om verenigingen te ondersteunen zijn verenigingscoaches aangesteld. 

CULTUUR 

25 jaar Eurosonic/Noorderslag 
Eurosonic/Noorderslag bestond in 2011 25 jaar, reden voor een feestelijke editie met 
een extra gratis toegankelijk festival op de Grote Markt. Op donderdag- en 
vrijdagavond waren daar optredens van bekende popbands. Deze avonden zijn goed 
bezocht en de publieke waardering was hoog. In 2011 werden tijdens Eurosonic voor 
de derde keer de European Border Breaking Awards uitgereikt. De uitreiking van de 
awards werd live via televisie uitgezonden in zes landen en in 24 Europese landen op 
de radio. 

Revitalisatie van het Groninger Museum 
De uitvoering van het gemeentelijk deel van de revitalisatie van het Groninger 
Museum verliep volgens plan. De oude panelen zijn hergebruikt voor het 
infocentrum Grote Markt. Bij de revitalisatie werd het beschikbare budget 
overschreden. Bovendien waren er ook andere financiele problemen. Dit leidde tot 
het vertrek van directeur Van Twist. Een onderzoek naar de oorzaken wees op gebrek 
aan control bij het Groninger Museum. Met hulp van onafliankelijke adviseurs 
bereidden we een reddingsplan voor dat inmiddels door uw raad is vastgesteld. 

VERKEER 

Station Europapark in aanbouw 
Na voorbereidende grondwerkzaamheden is Prorail na de zomer begonnen met de 
bouw van het nieuwe station Europapark. De werkzaamheden bestaan uit de aanleg 
van een fiets/voetgangerstunnel, perrons, trappen en de inrichting van het 
stationsplein. Naast het station, aan de kant van het Europapark, komt een 
ondergrondse fietsenstalling. De bouw ligt op schema om eind 2012 te kunnen 
openen. 
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Nieuwe bewaakte fietsenstalling Peperstraat 
In 2011 hebben we de bewaakte fietsenstalling aan de Peperstraat met 200 plekken 
geopend. Deze stalling, die zeker ook bedoeld is voor nachtelijke stappers, is daarom 
behalve overdag ook vier nachten open. Met deze nieuwe stalling verminderen we de 
overiast van geparkeerde fietsen in de binnenstad. Dat is ook het doel van de 
maatschappelijke discussie die we voeren met onze nota 'De Groninger 
Fietsenstandaard" en de erin opgenomen pilots (o.a. in de Folkingestraat). 

Regio Tram 
In oktober 2010 heeft u besloten tot de start van het aanbestedingstraject voor de 
twee tramlijnen in de stad. In 2011 heeft de stuurgroep RegioTram drie consortia 
geselecteerd, die op grond van een programma van eisen hun voorlopige plan van 
aanpak hebben uitgewerkt. Het consortium LinQ is uit het project gestapt. De 
overgebleven twee consortia (Poort in Groningen en Tram Team) zijn in november 
2011 de Consultatiefase ingegaan. 
Samen met de regio Groningen-Assen hebben we in 2011 het Regiotram concept 
"doorrijden in de Regio" verder verkend. 

Plannen voor Zuidelijke Ringweg gepresenteerd 
Voor de Zuidelijke ringweg presenteerden we in September 2011 samen met 
Rijkswaterstaat en provincie een creatief en goed doordacht plan (het Voorlopig 
Ontwerp). Het is een ontwerp met een tunnelbak met drie deksels en een Julianaplein 
zonder stoplichten. In het najaar is het Voorlopig Ontwerp bestuurlijk vastgesteld, in 
het overleg tussen het ministerie van Infrastmctuur en Milieu, gemeente en provincie. 

Damsterdiepgarage in gebruik genomen 
Nog juist voor de kerstdrukte, in december 2011, zijn de eerste 200 parkeerplaatsen 
van de Damsterdiepgarage beschikbaar gekomen. 

WONEN 

Groningen positieve uitzondering 
Op de alom stagnerende woningmarkt doet Groningen het verhoudingsgewijs goed. 
De stad heeft al jarenlang een goed imago, door de jonge bevolking is er nog veel 
dynamiek in de woningmarkt en vergeleken met andere delen van het land is de 
prijs/kwaliteitverhouding gunstig. Groningen is een positieve uitzondering, maar ook 
hier gaat het minder goed dan verwacht. Na forse afboekingen op Meerstad vorig 
jaar, moeten we nu ook afboeken (nu 15 miljoen) op andere woningbouwlocaties 
(Oosterhamriktrace, Eemskanaalzone en Reitdiep). 

Ruim 950 nieuw woningen 
De nieuwbouwproductie is in 2011 met 953 woningen net boven de geambieerde 
ondergrens van 950 woningen. De verkoop van de nieuwbouwwoningen in Meerstad 
verloopt beter dan bij met andere projecten in de regio. Desondanks blijven de 
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aantallen behoorlijk achter bij de ambities. In regionaal verband hebben we nieuwe 
afspraken gemaakt over te bouwen aantallen. 

Veel nieuwe woningen voor jongeren 
De doelgroep jongeren heeft grote prioriteit in ons woonbeleid. Via de Campagne 
Bouwjong hebben we inspirerende plannen voor jongerenhuisvesting gepresenteerd. 
Door jongeren nadmkkelijk te betrekken, onder meer door enquetes en diverse 
bijeenkomsten, laten we de nieuwbouw zoveel mogelijk aansluiten op de vraag, 
uiteraard binnen de financiele mogelijkheden. Als doel voor 2011 hadden we de 
realisatie van 800 eenheden gesteld. Dat doel hebben we met 632 wooneenheden 
voor een belangrijk deel gehaald. De belangrijkste projecten zijn de studio's aan het 
Bodenterrein, de nieuwbouw aan de Lissabonstraat en de tijdelijke, onzelfstandige 
eenheden aan de Van Ketwich Verschuurlaan voor buitenlandse studenten. 

Ideeenprijsvraag Suikerunieterrein 
Gezien het grote aantal woningbouwplannen nemen wij het Suikemnieterrein de 
eerstkomende vijftien jaar niet in ontwikkeling voor woningbouw. In 2011 hebben 
we via een prijsvraag burgers gevraagd om ideeen voor de (tijdelijke) invulling van 
het Suikemnieterrein. Uit de 179 ingediende plannen zijn er in januari 2012 vijftien 
geselecteerd voor nadere uitwerking. 

Meer groene daken 
In 2011 hebben we, in het bijzonder via een congres in november, nadmkkelijk 
aandacht besteed aan groene daken en de mogelijkheid voor subsidie. In 2011 zijn er 
80 nieuwe groene daken gerealiseerd, beduidend meer dan in 2010. De toename van 
groene daken zet gestaag door; Groningen heeft per km2 stad de meeste groene 
daken van Nederland. 

Green deal voor meer zonnepanelen 
Noord-Nederland als geheel sloot in 2011 een 'Green Deal' met het Rijk. Doel van 
de Green Deal is de belemmeringen weg te nemen om de positie van Noord-
Nederland als energyport te versterken. Onderdeel daarvan is een nieuwe manier van 
financiering van zonnepanelen. Het idee is dat de gemeente de aanschaf van die 
zonnepanelen voorfinanciert. De inwoners profiteren dan direct van de opgewekte 
zonne-energie op hun dak. Maandelijks betalen ze de gemeente een bedrag dat lager 
is dan ze anders aan niet-groene energie kwijt zouden zijn. 

ONDERHOUD EN BEHEER VAN DE OPENBARE RUIMTE 

Onderhoudsniveau vastgehouden 
In 2011 hadden we minder geld te besteden voor het onderhoud en beheer van de 
openbare mimte. Door efficienter te werken zijn we erin geslaagd het 
onderhoudsniveau van 2010 vast te houden. 

Blad 54 (van 56) 
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Samen met burgers, scholieren en studenten 
Met de 'Week van Nederland Schoon', de 'LenteKriebels' en de 'MilieuStewards' 
stimuleerden we in 2011 de inzet van burgers en scholieren bij het schoonhouden van 
de eigen woon- of leefomgeving. Daamaast hebben de wijkposten door het jaar heen 
allerlei kleinschalige bewonersinitiatieven ondersteund. In September hebben 
studenten-duikverenigingen fietswrakken uit het water gehaald en we maakten goede 
afspraken om wildplakken bij de studentenverkiezingen tegen te gaan. In totaal 
staken ongeveer 8000 mensen bij de verschillende acties de handen uit de mouwen. 
Hun inzet leidt niet alleen tot direct resultaat, maar ook tot een sterkere 
betrokkenheid bij de leefomgeving. 

Prettiger in het Noorderplantsoen 
In het voorjaar van 2011 hebben we met de omwonenden overlegd over maatregelen 
tegen schade, overiast en zwerfafVal in het Noorderplantsoen. We hebben vervolgens 
extra inzet gepleegd in het schoonhouden van het park en in toezicht en handhaving. 
Ook hebben we met diverse acties bezoekers gewezen op de eigen 
verantwoordelijkheid. In het najaar hebben we samen met de bewoners 
geconcludeerd dat de maatregelen effect sorteren. Het park is schoner en de 
bewoners zijn tevreden over de aanpak. Reden dus om zo door te gaan. 

VEILIGHEID 

Een veilige stad is een sociale stad 
Voorkomen is beter dan genezen. Daarom hechten we in ons veiligheidsbeleid we 
veel betekenis aan preventie. In algemene zin proberen we een stad te creeren waar 
iedereen meetelt en (extra) aandacht krijgt als dat nodig is. Ook met sociale projecten 
in de wijken werken we daaraan. Voorheen ontvingen we voor dit lokale 
veiligheidsbeleid specifiek geld van de rijksoverheid. Dat is gestopt. Maar omdat we 
het belangrijk vinden en ermee door willen gaan, hebben we er zelf geld voor 
vrij gemaakt. 

STADHUIS EN STADJER 

Burgers tevreden over onze balies 
In de eerste helft van 2011 is bij de balies van de DIA, RO/EZ en SOZAWE een 
klanttevredenheidsonderzoek uitgevoerd en zijn de wachttijden gemeten. Het 
gemiddelde cijfer voor de klanttevredenheid was 7,9, dat is 0,4 punt beter dan in 
2009. Ook over de (korte) wachttijd waren de burgers tevreden (cijfer 8). Overigens 
vinden burgers de deskundigheid van de baliemedewerker belangrijker dan de 
wachttijd. 

Blad 55 (van 56) 
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BEDRIJFSVOERING 

99% duurzaam inkopen 
In 2011 zijn de resultaten van de VROM-monhor duurzaam inkopen gepubliceerd. 
De gemeente Groningen scoort in deze monitor 99%. Hiermee hebben we onze 
ambitieuze doelstelling om 100% duurzaam in te kopen bijna gehaald. 

Organisatieontwikkeling 
In deze collegeperiode willen we de gemeentelijke organisatie slagvaardiger maken. 
In 2011 zijn de plannen daarvoor verder uitgewerkt. Ook zijn er al concrete stappen 
gezet: 
Er is een centraal managementteam (GMT) aangesteld. Dit is de eerste stap in het 
loslaten van de dienstenstmctuur. Daamaast zijn in 2011 de voorbereidingen 
getroffen voor het samenvoegen van beheer en onderhoud in Stad.beheer. Ook 
hebben we in 2011 stappen gezet in het verbeteren van de bestuurlijke 
dienstverlening aan ons college en uw raad. Zo zijn er verbeterde raadvoorstellen, is 
er verbeterde opdrachtverlening en zijn rollen en verantwoordelijkheden duidelijker 
geworden. En we zijn bezig met het vormen van een Shared Service Center, waarin 
we de ondersteunende diensten samenvoegen. We moeten daarbij wel oog houden 
voor de medewerkers. Het verzuimpercentage 2011 is hoger dan in 2010. Dat heeft 
deels te maken met langdurige uitval om medische reden, maar ook met 
werkgerelateerd langdurig verzuim. De stijging van het ziekteverzuim krijgt veel 
aandacht en er wordt een breed pakket aan aanvullende maatregelen uitgevoerd om 
de dalende trend van vorig jaar weer op te pakket. 

Blad 56 (van 56) 
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Motie 4) van PvdA, CDA, VVD, Chr.Unie en D66 ‘Onderzoek voortgang . . .
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Motie 5) van PvdA en VVD ‘Gebruik van rentederivaten’ (voor allen, minus SP, . . .
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Motie 6) van de PvdA ‘Onderzoek operationele en financiële haalbaarheid van . . .
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Motie 8) van D66, Stadspartij en PvdA ‘Rapportage acuisitie-inspanningen’ (voor . . .
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Motie 9) van SP, VVD en CDA ‘Uitvoering moties’ (voor allen, minus GroenLinks . . .
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Motie 11) van PvdA, SP, VVD, Chr.Unie, PvdD, CDA en Stadspartij ‘Geen . . .
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Motie 7) van de VVD ‘Minder mist rond Meerstad’ (voor VVD, CDA en S&S)
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Motie 10) van de Stadspartij ‘Budget persoonlijk re-integratiebudget’ (voor . . .
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LIJST VAN ONTVANGEN COLLEGEBRIEVEN VOOR DE RAAD VAN      

30 mei 2012 

 

 

 

Nr.  Onderwerp Ontvangen d.d.  Advies/afhandeling  

1. Beantwoording raadsvragen Grote 

Markt/Forum 

25 apr. via cie. R&W  

2.  Lening infoversum 26 apr. via cie R&W 

3. Wensen en bedenkingen t.a.v. 

Europese aanbesteding vervoer 

26 apr. via cie. O&W 

4. Kaders jeugdzorg en 

uitgangspunten nota decentralisatie 

AWBZ 

26 apr. via cie. O&W 

5. Experimenteergebied Binnenstad 

Zuid-Oost 

26 apr. via cie. B&V 

6. Aanpassing ontwerp Oostelijke 

Ringweg: kruising 

N46/Groningerweg 

26 apr. via cie. B&V 

7. Tussenstand 200 banenplan 26 apr. via cie. W&I 

8. Evaluatie groenparticipatie 26 apr. via cie. R&W 

9. Sluiting Grote Zaal De Oosterpoort 26 apr. via cie. O&W 

10. Informatie over 

mantelzorgwoningen 

26 apr. via cie. R&W 

11. Gezondheidseffect Screening 

Zuidelijke Ringweg 

26 apr. via cie. B&V 

12. Problematiek mobiele OV-

chipkaartapparatuur 

26 apr. via cie. B&V 

13. Rapportage jongeren in de bijstand 26 apr. via cie. W&I 

14. Regionaal voedselbeleid 26 apr. via cie. F&V 

15. Parkeerplan Grunobuurt 26 apr. via cie. B&V 

16. Contra expertise 

windklimaatonderzoek Groninger 

Forum 

27 apr. via cie. R&W 

17. Vertrouwelijke brief 27 apr. via cie. R&W  

(bekrachtiging 

geheimhouding in de raad)  

18. Ontwikkeling Kastanjeziekte 2 mei via cie. B&V 

19. Invoering Wietpas; brief aan 

Minister V&J 

3 mei via cie. F&V 

20. Gedeeltelijke opschorting 

coffeeshopbeleid 

9 mei via cie. F&V 

21. Videoschermen tijdens de EK 9 mei via cie. F&V 

22. Rapportage privacycheck 10 mei via cie. F&V 

23. Handhaving hondenbeleid 10 mei via cie. B&V 

24. Kwijtschelding 10 mei via cie. F&V 

25. Ontwerpbegroting OV-bureau 2013 10 mei via cie. B&V 

26. RegioTram: 

aanbestedingsdocumenten & 

business case 

10 mei via cie. B&V 
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27. Zernike Science Park, uitstel 

herziening GREX 

10 mei via cie. R&W 

28. Stand van zaken evenementen 

Drafbaan 

10 mei via cie. B&V 

29. Jaarverslag Leerplicht 10 mei via cie. O&W 

30. Jaarverslag handhaving Wabo 2011 10 mei via cie. B&V 

31. Beleidskader eikenprocessierups 10 mei via cie. B&V 

32. Besluitvormingsproces 

hondenbeleid 

11 mei via cie. B&V 

33. Groningen Bereikbaar! 15 mei via cie. F&V 

34. In control verklaring 

gemeenterekening 2011 

15 mei via cie. F&V 

35. Reactie college op rapport van 

bevindingen gemeenterekening 

2011 van Ernst & Young 

15 mei via cie. F&V 

36. Stadsmonitor 2012 16 mei via cie. F&V 

37. Parkweg Herinrichting 

(gedeeltelijk) 

22 mei via cie. B&V 

38. Prolongatie Letter of Intent 

Hamburg-Groningen 

22 mei via cie. F&V 

39. Uitwerking motie ‘Onderhoud 

speeltoestellen’ 

22 mei via cie. B&V 

40. Verbeteren verkeersveiligheid 

Gerrit Krolbrug 

22 mei via cie. B&V 

41. Beantwoording vraag Stadspartij 

inzake grondbezit 

22 mei via cie. R&W 

42. Voortgang sanering kanalen De 

Oosterpoort 

22 mei via cie. O&W 

43. Afschaffen schoolzwemmen 22 mei via cie. O&W 

44. Hoofdlijnen en tarieven 

Dienstregeling 2013 

22 mei via cie. B&V 

45. Voorontwerp-bestemmingsplan 

Beijum 

24 mei via cie. R&W 

46. Motie Erfpacht 24 mei via cie. R&W 

47. Bestedingsvoorstel budget 

monumenten 

24 mei via cie. R&W 

48. Uitbreiding P+R Haren 24 mei via cie. B&V 

49. Voorontwerp-bestemmingsplan Pop 

Dijkemaweg 

24 mei via cie. R&W 

50. Promotie buslijn 4, 7 en 8 voor de 

minder mobiele inwoner 

24 mei via cie. O&W 

51. Tussenstand 

Winkelstraatmanagement 

24 mei via cie. W&I 

52. Benutting biomassastromen uit 

gemeentelijk groenbeheer 

24 mei via cie. B&V 
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LIJST VAN ONTVANGEN OVERIGE INGEKOMEN STUKKEN VOOR DE RAAD  

                                                  VAN 30 mei  2012 

 

 

 

Nr.  Afzender  Ontvangen d.d.  Advies/afhandeling  

1 Gemeente Baarle-Nassau, motie 

geen kernafval 

25 apr. Tkn. 

2 ProDemos, Dag van de Democratie 

op locatie 

25 apr. Afhandeling via Presidium. 

3 Gemeentelijke Ombudsman, 

eindrapport klachtonderzoek bij de 

dienst SOZAWE 

27 apr. Tkn. 

4 A.A. Scheijbeler, Schuldige offers 4 mei Tkn. 

5 Rekenkamercommissie, Reactie op 

evaluatie door Partners+Pröpper 

4 mei Tkn. 

6 B.F. Keppler, Ambtelijke 

ondersteuning bij initiatiefvoorstel 

en boomgroei 

8 mei Tkn. 

7 Dhr. Lauxen, Mijn spreektekst voor 

raad op 9 mei 2012 bij punt B4 

jeugdzorg. 

10 mei Tkn. 

8 Kopiebrief van Vluchtelingenwerk 

Nederland aan College van B&W, 

Uit de Schulden met hulp van 

Vluchtelingenwerk. 

11 mei Tkn. 

9 Audit committee, reactie op rapport 

Ernst&Young met de uitkomsten 

van de controle op de 

gemeenterekening 2011 

22 mei  Tkn. 

10 Kopiebrief van Theater De Steeg 

aan College van B&W, Reactie op 

advies van de Kunstraad. 

22 mei Tkn. 
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/^ Gemeente 

\ j ron ingen 

Datum raadsvergadering 27-06-2012 

Raadscommissie Ve rkee r 

Datum raadscommissie 14-06-2012 

Publiciteit Persber icht P B 

Bijlagen 

Registratienr. R O 12.3037652 

Datum B&W besluit 24 -04-2012 

Portefeuillehouder D e k k e r 

Steller J.A. Nijhoff 

Telefoon 3678111 

E-mail Jannijlr@groningen.nl 

Onderwerp 

Kredietaanvraag fietspad Noordelijke Ringweg, onderdeel Cortinghborg - lepenlaan 
Concept raadsbeslult 

De raad besluit: 
I. het fietspad tussen Cortinghborg en lepenlaan aan te passen en te asfalteren; 
II. voor het asfalteren van het fietspad, het hekwerk en de groeninventarisaties een krediet 

beschikbaar te stellen van € 250.000,—; 
III. het krediet te dekken uit: 

a. € 90.000,- uit bijdragen van derden (BDU); 
b. € 45.000,- uit bijdragen Stedelijk Beheer (Wegen); 
c. € 115.000,— uit incidenteel nieuw beleid 2009; 

IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraa f Dat ism Classiflcatienr. 

file:///jroningen
mailto:Jannijlr@groningen.nl
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Pubiiekssamenvatt ing 

De gemeenteraad van Groningen verleent krediet voor de verbetering van het fietpad tussen het 
spoorviaduct en de lepenlaan, het geplaatste hekwerk en de groeninventarisatie van de fietspaden 
langs het spoor en de Noordelijke Ringweg. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. het fietspad tussen Cortinghborg en lepenlaan aan te passen en te asfalteren; 
II. voor het asfalteren van het fietspad, het hekwerk en de groeninventarisaties een krediet 

beschikbaar te stellen van € 250.000,-; 
III. het krediet te dekken uit: 

a. € 90.000,- uit bijdragen van derden (BDU); 
b. € 45.000,- uit bijdragen Stedelijk Beheer (Wegen); 
c. € 115.000,— uit incidenteel nieuw beleid 2009; 

IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

In oktober 2008 is de nieuwe fietsnota "Stap Op! Fietsmaatregelen 2009-2010" door uw raad 
vastgesteld. In deze nota is aangegeven dat een aantal belangrijke fietsschakels in ons fietsnetwerk 
ontbreekt. Een van deze ontbrekende schakels is een fietspad langs de Noordelijke Ringweg. 
Het belang van deze fietsroute is toegenomen nu de fietsbrug "Blauwbrugje" over het Reitdiep begin 
2012 gereed is gekomen waarmee De Held en Vinkhuizen rechtstreeks op het Zernike complex zijn 
aangesloten en de FietsroutePlus Zuidhorn tevens een reehtstreekse verbinding met de binnenstad 
heeft gekregen. Daamaast wordt aan de westzijde van het fietspad Noordelijke Ringweg hard 
gewerkt aan realisatie van de wijk Cortinghborg. Het fietspad Noordelijke Ringweg verbindt alle 
bestemmingen aan de noordzijde van de stad. 

Bij de vaststelling van deze fietsnota heeft uw raad ook bepaald dat het tegelfietspad op het traject 
Cortinghborg - lepenlaan moet worden vervangen door een geasfalteerd fietspad. Deze krediet
aanvraag is mede bedoeld om die opdracht uit te kunnen voeren. 

Beoogd resultaat 

Dit tegelfietspad maakt aansluiting met het toekomstige fietspad langs Cortinghborg, dat door de 
provincie Groningen wordt aangelegd. De provincie is bezig met de voorbereidende 
werkzaamheden. Bij ons is momenteel nog geen definitieve plarming van de aanleg van dat fietspad 
bekend. Het geasfalteerde fietspad zorgt voor een noodzakelijke aansluiting met het nog aan te 
leggen fietspad langs de Noordelijke Ringweg. Ook zorgt het voor een verbinding van De Hoogte en 
Indische buurt Oost met de sportvelden ten noorden van de Noordelijke Ringweg, deels ter 
compensatie van het verplaatsen van de sportvelden. 

Kader 

Bij de vaststelling van de fietsnota in 2008 is door uw raad uitdrukkelijk gevraagd om vooruitlopend 
op de uitvoering van het fietspad langs de Noordelijke Ringweg een hekwerk te plaatsen langs de 
Noordelijke Ringweg ter hoogte van het spoorwegviaduct en de voormalige sportvelden. Om de 
sportvelden ten noorden van de Noordelijke Ringweg beter te kunnen bereiken is destijds ook 
gevraagd om het asfalteren van het fietspad vanaf het spoorviaduct tot aan de lepenlaan naar voren 
te halen. 
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Na 2008 is in ons coUegeprogramma meer nadruk komen te liggen op ecologie, groen, bomen en 
duurzaamheid. Compensatie voor het kappen van bomen en groen is in de beschikbaar gestelde 
middelen voor de fietspaden niet meegenomen. Het asfalteren van het tegelpad heeft geen negatieve 
gevolgen voor bomen of groen. Voor dit deel van het fietspad is geen groencompensatie nodig. 

Argumenten/afwegingen 

Het project "Fietspad Noordelijke Ringweg" betreft de aanleg van een fietsverbinding tussen de 
lepenlaan en de Aquamarijnstraat, parallel aan de Noordelijke Ringweg. Aan de oostzijde sluit het 
fietspad aan op Cortinghborg/De Hoogte. Aan de westzijde sluit zij aan op Vinkhuizen/De Held en 
de net gerealiseerde FietsroutePlus naar Zuidhorn. Belangrijke schakel aan de westzijde is het 
Blauwbrugje over het Reitdiep. 

Afbeeiding 1: route 'FietspadNoordelijke Ringweg' 

De aanleg van het stuk van de lepenlaan tot aan het fietspad langs Cortinghborg is een 
verbindingschakel in een directe fietsroute tussen de westelijk gelegen wijken en de Korrewegwijk. 
Het is de bedoeling dat er uiteindelijk een aaneengesloten fietsroute ontstaat tussen de verschillende 
wijken. 

Kwaliteitsverbetering fietspad langs de Noordelijke Ringweg. 
De bewoners uit De Hoogte en Oostelijk Indische buurt moeten ook op de fiets de sportvelden goed 
kunnen bereiken aan de noordzijde van de 
Noordelijke Ringweg. 

Vooruitlopend op de aanleg van een fietspad langs 
de Noordelijke Ringweg moet daarom een 
kwaliteitsverbetering worden uitgevoerd. Het 
tegelfietspad langs de Noordelijke Ringweg vanaf 
het spoorviaduct en de lepenlaan moet worden 
geasfalteerd, verbreed tot 3,50 meter en uitgevoerd 
in rode slijtlaag, het standaard profiel van dergelijke 
fietsroutes in de stad. In overleg met de Provincie 
Groningen is tegen de Noordelijke Ringweg (nabij 
het spoor) tevens een hekwerk geplaatst om te 
voorkomen dat personen de ringweg ter hoogte van 
het spoorwegviaduct kunnen oversteken, iets dat voorheen nog geregeld voor kwam met alle 
verkeersveiligheidgevaren van dien. 

Aft). 2: profiel fietspad (3,5 m breed, asfalt en rode slijtlaag) 



 

Raadsvoorstel - Kredietaanvraag fietspad Noordelijke Ringweg, onderdeel . . .

154

Omdat het toekomstige fietspad langs Cortinghborg straks een geheel vormt met het tegelfietspad, 
wordt het asfalteren van het tegelfietspad naar voren gehaald. Het sluit dan ook aan op het 
toekomstige fietspad langs de Noordelijke Ringweg. Het ontwerp- en de voorbereidingskosten zijn 
voorgefinancierd uit de plankosten van het fietspad langs de Noordelijke Ringweg en zijn daarom in 
deze kredietaanvraag meegenomen. 

I j FIMpKlMMtroiKt 
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AJbeelding 3: ontwerp fietspad traject Cortinghborg - lepenlaan 

Als het fietspad langs Cortinghborg klaar is kunnen fietsers over een aaneengesloten stuk tot aan de 
lepenlaan rijden. Na aanleg van het toekomstige fietspad Langs de Noordelijke Ringweg kunnen 
ook Zernike en de westelijke wijken worden bereikt. Voor de aanleg van een nieuwe fietsverbinding 
langs de Noordelijke Ringweg is het ook belangrijk dat fietsers vanuit de wijken het nieuwe fietspad 
op een gemakkelijke en veilige manier kunnen bereiken. Fietsers moeten straks veilig kunnen 
oversteken ter hoogte van de lepenlaan. Een veilige fietsoversteek op kruispunten is in het totale 
ontwerp meegenomen. 

lyiaatschappelijlc draagvlalc/participatie 

In het voortraject is met de bewoners van De Hoogte en de Indische buurt oost afgesproken dat er 
een goede fietsverbinding zou worden gemaakt met de nieuwe sportvelden aan de noordkant van de 
Noordelijke Ringweg. Om te voorkomen dat mensen de Noordelijke Ringweg ter hoogte van het 
spoorviaduct zouden oversteken is beloofd een hekwerk te plaatsen. 

Financiele consequenties 

Na 2008 is in het coUegeprogramma meer nadruk gelegd op groen, ecologie en duurzaamheid. 
Hierdoor zijn de voorbereidingskosten hoger geworden en heeft het maken van een ontwerp voor de 
fietspaden vertraging opgelopen. In de geraamde plankosten voor het ontwerpen van het fietspad 
langs de Noordelijke Ringweg en het spoor is geen rekening gehouden met de uitgebreide 
groeninventarisatie, vertraging en voorfinanciering van een hekwerk bij de Noordelijke Ringweg. 
Dit hekwerk is op verzoek van uw raad geplaatst in verband met de verplaatsing van de sportvelden 
naar de noordzijde van de Ringweg ter hoogte van het spoorviaduct. 

file:///ilyiknwhml
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Kosten: 
Fietspad € 130.000,-
Hekwerk € 20.000,-
Groeninventarisatie € 100.000,-
Totaal € 250.000,-

Dekking: 
Derden (BDU) € 90.000,-
Stedelijk Beheer (Wegen) € 45.000,-
Incidenteel nieuw beleid 2009 € 115.000.-
Totaal € 250.000,-

Begrotingswijziging 
Begrotingswijziging voor investeringskrediet 
Fietspad Noordelijke Ringweg - onderdeel Cortinghborg-Iepenlaan 
Betrokken dienst(en) RO/EZ 
Soort wijziging uittrekken investeringskrediet 
Tijdsplanning krediet 2012-2013 

Financiele begrotingswijziging 
7. / Verkeer -fiets 

Totalen begrotingswijziging 

Realisering en evaluatie 

1,'itgavcn 
250 

250 

Inkomsten 
250 

250 

Saldo 
0 
0 
0 

Het hekwerk is in 2009 geplaatst. De aanleg van het fietspad tot aan de lepenlaan wordt 
gecombineerd met onderhoudswerkzaamheden. Ook wordt gekeken of het warmteleidingnet kan 
worden ingepast in de ondergrondse infrastructuur onder het fietspad. 

De ontwerpen van de fietspaden langs het spoor en langs de ringweg zijn naar verwachting in mei 
klaar om voor inspraak vrij te geven. Dan is ook duidelijk hoeveel bomen en groen voor het fietspad 
moet worden gecompenseerd als de fietspaden aangelegd worden. Wij komen vervolgens met een 
voorstel bij uw raad terug, waarin ook de inspraakreacties zijn verwerkt. Naar verwachting zal dat 
tegen het eind van 2012 zijn. 
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30 mei 2012. 

Nr. 6a. 

Kredietaanvraag fietspad Noordelijke Ringweg, onderdeel Cortinghborg - Iepenlaan. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 25 april 2012 

GR 12.3072957; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. het fietspad tussen Cortinghborg en Iepenlaan aan te passen en te asfalteren; 

II. voor het asfalteren van het fietspad, het hekwerk en de groeninventarisaties een 

krediet beschikbaar te stellen van € 250.000,--; 

III. het krediet te dekken uit: 

a.  € 90.000,-- uit bijdragen van derden (BDU); 

b.  € 45.000,-- uit bijdragen Stedelijk Beheer (Wegen); 

c.  € 115.000,-- uit incidenteel nieuw beleid 2009; 

IV. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadscommissie 

Datum raadscommissie 

Publiciteit 

Bijiagen 

Onderwerp 

25-04-2012 

Onderwijs en Welzijn 

04-04-2012 

1 

Registratienr. 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder 
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Telefoon 

E-mail 

OS 12.2892415 

EUy Pastoor 

R.G. Oorthuizen 
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rob.oorthuizen@groni 
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Nacalculatie nieuwe huisvesting VMBO in het kader van "Kennis om te delen" 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. de nacalculatie met betrekking tot de nieuwe huisvesting voor het VMBO in het 

kader van "Kennis om te delen" vast te stellen; 
II. de in de begroting opgenomen onttrekking aan de reserve met een bedrag van 

€ 400.000,- te verminderen; 
III. de vermindering van de reservemutatie te dekken uit huuropbrengsten ad 

€ 400.000,-; 
IV. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

Afgehandeld en naar archief LUJI1,II, Classificatienr. 

file:///jroningen
http://ngen.nl
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Publiekssamenvatt ing 

Eind 2003 hebben de verschillende schoolbesturen in Groningen en de gemeente 
Groningen afspraken gemaakt over het verbeteren van de huisvesting voor het VMBO. 
Naast aanpassingen aan bestaande gebouwen met name in het zuiden van de stad zijn twee 
volledig nieuwe schoolgebouwen gerealiseerd; een aan de Diamantlaan en een aan de 
Kluiverboom. Het schoolgebouw aan de Kluiverboom biedt ook huisvesting aan het 
praktijkonderwijs. Alle werkzaamheden zijn voltooid en uit de financiele afwikkeling 
blijkt dat er een totale investering is gedaan van 35,8 miljoen euro. Het totaal van de 
uitgaven is binnen de door de gemeenteraad beschikbaar gestelde kredieten gebleven. Met 
deze nieuwe huisvesting is het voorbereidend middelbaar beroepsonderwijs waar zo'n 
50% tot 60% van alle leerlingen naar toegaan voor jaren goed onder dak. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. de nacalculatie met betrekking tot de nieuwe huisvesting voor het VMBO in het 

kader van "Kennis om te delen" vast te stellen; 
II. de in de begroting opgenomen onttrekking aan de reserve met een bedrag van 

€ 400.000,— te verminderen; 
III. de vermindering van de reservemutatie te dekken uit huuropbrengsten ad 

€ 400.000,-; 
IV. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

In de periode 2006 tot 2010 heeft uw raad kredieten van in totaal 31,4 miljoen euro 
beschikbaar gesteld om de huisvesting van het VMBO te verbeteren. Een investering 
uitvloeisel van de convenanten "Kennis om te delen" tussen de schoolbesturen en de 
gemeente Groningen. 
Daamaast is gekoppeld aan de nieuwbouw in noordoost 5,4 miljoen euro beschikbaar 
gesteld voor nieuwe huisvesting voor de voormalige praktijkschool Star Numan. In totaal 
is derhalve 36,8 miljoen euro beschikbaar gesteld. De nieuwe huisvesting is opgeleverd en 
in gebmikgenomen. Bijgaand treft u de nacalculatie aan van het gehele project. 

Daamit blijkt dat met een totaal aan uitgaven van ruim 35,8 miljoen euro het totale 
uitgavenniveau bijna 1 miljoen lager is dan het beschikbaar gestelde budget op basis van 
de ramingen. Een scherpe kostenbeheersing en een relatief gunstig aanbestedingsklimaat 
hebben bijgedragen aan dit resultaat. Het effect van deze onderschrijding zijn lagere 
kapitaallasten van 61 duizend euro ten opzichte van de oorspronkelijke begroting. 
Dit positieve effect te korten op de concembijdrage aan het project. 

Daarbij wordt wel opgemerkt dat een deel van de dekking van de uitgaven moet komen 
uit opbrengsten van de afte stolen voormalige onderwijspanden. De marktomstandig-
heden voor de verkoop van vastgoed is minder gunstig. Dit betekent dat er rekening mee 
moet worden gehouden dat de opbrengsten uit verkoop uiteindelijk lager zijn dan 
verwacht. Door tijdelijke verhuur wordt deze mogelijk lagere opbrengst gecompenseerd. 
Bovendien hebben enkele panden op dit moment (tijdelijk) een voortgezet onderwijs 
gebmik gekregen. Dit hebben wij gedaan om vanuit een breed perspectief de mogelijk
heden optimaai te benutten voor de onderwijshuisvesting. Wij zullen de ontwikkeling in 
het kader van de onderwijshuisvesting jaarlijks monitoren. 
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Begrotingswijziging. 
In de begroting 2012 hebben wij rekening gehouden met onttrekking aan de reserve 
VMBO om een deel van de kapitaallasten te dekken. Echter, een van de onderwijspanden 
dat voor verkoop is bedoeld, wordt tijdelijk verhuurd. De huuropbrengst gaan wij inzetten 
om een deel van de kapitaallasten te dekken en daarmee komt de eerder voorgestelde 
onttrekking te vervallen. Om deze reden wordt de begroting gewijzigd. 
Wij stellen u voor de begroting te wijzigen zoals het hiema is gepresenteerd. 

Begrot ingswi jz iging 2012 
Onderwi jshuisvest ing: terugdraaien Onttreltking reserve VMBO NO 

Nr. 
3.1 
3.1 

Betrokken dienst(en) 
Naam voorstel 
Incidenteel / Structureel 
Soort wijziging 
Tijdsplanning krediet 

Financiele begrotingswijziging 
Naam deelprogramma 
Deelprogramma: Integraal Jeugdbeleicl 
Deelprogramma: Integraal Jeugdbeleid 

TOTALEN BEGROTINGSWIJZIGING 

OCSW 

Onderwijshuisvesting: terugdraaien Onttrekl<ing reserve VMBO NO 

I 

Exploitatie: terugdraaien Onttrel<l<ing reserve VIVIBO NO 

2012 

Bedragen X 1.000 euro Toevoeging Onttrekking 
Lasten Baten Saldo reserve reserve Saldo 

400 400 400 
0 -400 -400 
0 0 

0 400 400 0 -400 0 
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BIJLAGE 

N A C A L C U L A T I E 
V M B O ' k e n n i s om t e d e l e n ' 
N I E U W B O U W (noordoost en west) 

V E R B O U W (zuid) 

INHOUDSOPGAVE 

Vooraf . 

Achtergrond 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

Proj ectbeschrij ving 

Kredietbesluiten 

Tijdsplanning. 

Aanbestedingsprocedure. 

Moment van gereedkoming, ingebruikneming 

6. Totale definitieve kosten 

7. Verschillenanalyse 

8. Afwikkeling meer-/minderwerk e.d. . 

9. Handelwijze t.a.v. onder-/overschrijdingen, e.d 

10. Fiscale aspecten 

11. Bijdragen VMBO's . 

12. Inkomsten uit vastgoedtransacties 

1 

1 

1 

2 

3 

3 

3 

4 

10 

12 

12 

12 

12 

13 

Januari 2012 
Dienst OCSW 

afd. A&V 
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Vooraf 
Op grond van eind 2003 gemaakte afspraken tussen de verschillende schoolbesturen en de 
gemeente Groningen zijn forse investeringen gedaan in het verbeteren van de huisvesting van 
het VMBO. De verschillende bouwtrajecten zijn afgerond, c.q. de laatste werkzaamheden 
worden in 2012 uitgevoerd. De totale kosten bedragen afgerond 35,87 miljoen euro. Daarvan 
is ultimo 2011 bijna 97% feitelijk uitgegeven. Vandaar dat een nacalculatie is opgesteld. 

Achtergrond 
In 2003 hebben gemeente en de Groningse schoolbesturen voor voortgezet onderwijs, 
middelbaar beroepsonderwijs en het agrarisch opleidingscentrum het convenant 'Kennis om te 
delen' afgesloten. Een ambitieus plan ter verbetering van het VMBO en de aansluiting van het 
VMBO op het MBO. In grote lijnen komt het er op neer, dat in alle leerwegen (ook de 
theoretische) meer beroepsvoorbereidende en praktijkgerichte elementen worden ingebouwd, 
dat er meer maatwerk per leerling wordt geboden en dat de doorlopende leerlijnen met het 
MBO worden versterkt. Dit om het aantal voortijdig schoolverlaters (met name in de 
overgang van VMBO naar MBO) te verminderen en om een betere aansluiting van het 
onderwijs bij de mogelijkheden en belangstelling van de leerlingen te bereiken. In een tweede 
convenant met de schoolbesturen heeft de gemeente zich bereid verklaard tot een substantiele 
financiele impuls in een eigentijdse, op de vemieuwingen toegesneden huisvesting voor het 
VMBO. Nadat in de periode tot medio 2006 overeenstemming was bereikt tussen alle partijen 
over onder andere de locatiekeuze in noordoost is de procedurebestemmingsplan in noordoost 
gestart. Na vaststelling van het stedenbouwkundig plan in januari 2008 is het ontwerptraject 
gestart. Eind 2007 is besloten de nieuwbouw in noordoost uit te breiden met nieuwbouw voor 
de praktijkschool Star Numan. Als gevolg van veel bezwaarprocedures - aangespannen door 
omwonenden - is de bouw later dan beoogd in december 2010 gestart. Voor de locatie in west 
zijn in 2008 nadere keuzes gemaakt, zodat na de vaststelling van het nieuwe bestemmingsplan 
in november 2010 met de bouw kon worden gestart. 

1. Projectbeschrijving 
Het project is opgebouwd uit drie onderdelen, te weten: 

1. aanpassingen VMBO- locaties in zuid m.b.t. Zemikecollege en Gomarus 
2. nieuwbouw VMBO west ten behoeve van het Augustinuscollege 
3. nieuwbouw VMBO noordoost ten behoeve van het H.N. Werkman College en het 

Wessel Gansfortcollege alsmede voor de praktijkschool Heyerdahl College (tot voor 
kort Star Numan). 

De aanpassingen van bestaande VMBO-locaties in zuid zijn op basis van een afzonderlijke 
subsidieregeling, waarbij de gemeente aansloot bij een landelijke regeling voor verbeteren van 
de praktijklokalen bij het praktijkonderwijs (PRO en VMBO), door de betreffende 
schoolbesturen geregeld. Bij de nieuwbouw VMBO west is het schoolbestuur van de 
Christelijke Scholengemeenschap Groningen (CSG) opgetreden als bouwheer. De rol van de 
gemeente is bij de bouw van deze school en de directe schoolomgeving (schoolplein en 
parkeergelegenheid) beperkt gebleven tot die van verstrekker van geldmiddelen. Wel is de 
gemeente als bouwheer opgetreden met betrekking tot de aanpassing/herinrinrichting van de 
Diamantlaan en de toegangsweg. De realisering van de nieuwbouw VMBO noordoost is 
organisatorisch ondergebracht bij de afdeling A&V van de dienst OCSW. Op basis van een 
projectplan - vastgesteld door het DO van OCSW - is de realisering fasegewijs tot stand 
gekomen. 

nacalculatie: nieuw- en verbouw VMBO 'kennis om te delen' 
OCSW / A&V, januari 2012 
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2. Kredietbesluiten 
Het project heeft een lange looptijd gehad. De beschikbaarstelling van de kredieten is 
fasegewijs gebeurd, zodat de gemeenteraad bij elke stap werd geinformeerd. In totaal zijn er 9 
kredieten beschikbaar gesteld voor een totaalbedrag van 36,836 miljoen euro. In onderstaand 
overzicht staan alle verstrekte kredieten chronologisch weergegeven. 

TAB] 

1. 

2. 
3. 

4. 
5. 

6. 

7. 

8. 
9. 

EL 1: Kredieten per datum | 

Datum 

jun 2006 

mrt 2007 
nov 2007 

dec 2007 
dec 2008 

mrt 2009 

dec 2009 

apr2010 
okt 2010 

Totaal 

bedrag 
(x 1.000) 

1.800 

606 
4.200 

100 
2.883 

14.400 

2.417 

8.070 
2.360 

36.836 

soort 
krediet 

RB 

RB 
RB 

PR OHV 
PR OHV 

RB 

PR OHV 

RB 
RB 

Doel 

Stedenbouwkundig Plan NO (0,300) 
Sportpark Lewenborg (1,500) 
Aanpassing bestaande gebouwen in Zuid (0,606) 
Interne grondtransactie (1,000) 
Voorbereiding / bouwrijp maken NO (1,600) 
Voorbereiding /aanleg 2e kunstgrasveld (0,500) 
Voorbereiding bouw sportgebouw NO (0,200) 
Voorbereiding schoolgebouw NO (0,900) 
Voorbereiding Star Numan (0,100) 
Bouwkrediet Star Numan le tranche (2,000) 
Bouwkrediet 3e gymzaal Star Numan (0,883) 
Bouwkrediet schoolgebouw NO (11,200) 
Bouwkrediet sportgebouw NO (2,000) 
Voorbereiding nieuwbouw W (1,200) 
Bouwkrediet Star Numan 2e tranche (1,500) 
Bouwkrediet 2e gymzaal W (0,917) 
Bouwkrediet nieuwbouw W (8,100) 
Bouwkrediet terreinaanleg NO (2,360) 

RB = raadsbesluit 
PR OHV = onderdeel van het Programma Onderwijs Huisvesting 

Het totale kredietbedrag is voor de drie deelprojecten zuid, west en noordoost, waarbij het 
deelproject noordoost weer onderverdeeld is in 4 subcategorieen. 
In onderstaand overzicht zijn de verstrekte kredieten toebedeeld naar de deelprojecten. 

TABE 

.2 
•3 
u 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 
8. 
9. 

(*) 
Tot 

(*) 

L 2: Kredieten naar dee 

Zuid 

606 

606 

West 

1.200 
917 

8.070 

10.187 

project 
Noordoost 

Kunstgras 
velden 

500 

500 

250 
1.250 

Sport 
gebouw 

1.000 

200 

883 
2.000 

4.083 

School 
gebouw 

900 
100 

2.000 
11.200 

1.500 

15.700 

Terrein 
inrichting 

300 

2.600 

2.360 
250-

5.010 
V66r de aanleg van de kunstgrasvelden moest het moerriool verplaatst worden. 

Totaal 

1.800 
606 

4.200 
100 

2.883 
14.400 
2.417 
8.070 
2.360 

36.836 

De verantwoording van het totale project zal ook op deelprojectniveau plaatsvinden. 

nacalculatie: nieuw- en verbouw VMBO 'kennis om te delen' 
OCSW/A&V, januari 2012 
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3. Tijdsplanning 
Bij de start van het traject 'Kennis om te delen' werd er vanuit gegaan dat in het voorjaar van 
2010 de nieuwe gebouwen en de verbouwingen gerealiseerd zouden zijn. Voor de 
verbouwtrajecten in zuid is dat gelukt. Voor de nieuwbouwtrajecten in noordoost en west 
bleek dat onhaalbaar. Om te beginnen bleek het verkrijgen van overeenstemming tussen alle 
betrokken onderwijspartijen (onder andere m.b.t. de locatie in noordoost) veel meer tijd te 
vergen dan was voorzien. Voorts was in noordoost het verzet tegen de komst van de scholen 
zeer fors met meerdere procedures tot aan de Raad van State toe. Als gevolg hiervan heeft de 
realisatie veel meer tijd gevergd. In west is op verzoek van het schoolbestuur afgeweken van 
de oorspronkelijke locatiekeuze. Door nader locatieonderzoek en de noodzaak een nieuw 
bestemmingsplan op te stellen, is de bouw in west veel later van start gegaan dan beoogd. 
Niettemin is het gelukt de nieuwbouw in noordoost in September 2011 in gebruik te nemen en 
de nieuwbouw in west is begin 2012 in gebruik genomen. 

4. Aanbestedingsprocedure 
De verschillende aanbestedingsprocedures zijn overeenkomstig de regelgeving afgewikkeld. 
Zowel in west als noordoost is bij de architectkeuze - gegeven het feit dat de bedragen voor 
deze dienstverlenlngen boven de Europese normbedragen lagen - een Europees 
aanbestedingstraject doorlopen. Bij de aanbestedingen van de bouw zijn eveneens Europese 
procedures gevolgd gelet op omvang van de werken. Bij de aanpassingen in de omgeving zijn 
uiteraard ook de geeigende procedures toegepast. In noordoost is gelet op de omvang een 
aanbestedingsprocedure met voorselecte afgewikkeld, waarbij in de laatste fase de 7 
geselecteerde partijen een aanbieding hebben gedaan. In west is - gelet op de beperkte 
omvang van het werk - een meervoudige onderhandse procedure gevolgd. 

5. Moment van gereedkoming, ingebruikneming 
Het totale project is opgedeeld in drie deelprojecten. 

S.L VMBO-locaties zuid 
Deze projecten zijn uitgevoerd door de verschillende schoolbesturen en in overeenstemming 
met de rijksvoorschriften in 2009/2010 bij het rijk verantwoord. 

5.2. Nieuwbouw VMBO west 
Het schoolgebouw is eind 2011 aan de opdrachtgever - de Christelijke Scholengemeenschap 
Groningen - opgeleverd, zodat met ingang van het nieuwe kalenderjaar het gebouw in gebruik 
genomen kon worden. De aanpassing van de Diamantlaan en de nieuwe ontsluitingsweg 
(haaks op de Diamantlaan) is in november opgeleverd. 
De aanpak van de groenstrook langs de Diamantlaan - essentieel voor het gewenste open 
karakter - is in het najaar van 2011 gestart en wordt in het voorjaar 2012 afgerond. De aanpak 
van de zuidrand van de nieuwe schoollocatie met een versterking van de ecologische waarde 
wordt in het voorjaar van 2012 afgerond. 

5.3. Nieuwbouw VMBO noordoost 
Het eerste onderdeel betrof twee nieuwe kunstgrasvelden, die in de zomer van 2008 gereed 
zijn gekomen, zodat de FC Lewenborg het gedeelte van het sportpark ten noorden van de 
Stadsweg kon ontruimen en er een bouwlocatie ontstond voor het nieuwe schoolgebouw. 
Het sportgebouw, waarvan de bouw in januari 2010 startte, is in februari 2011 bouwkundig en 
installatietechnisch opgeleverd en grotendeels in gebruik genomen. De FC Lewenborg is haar 
deel gaan inrichten en heeft dat eind mei 2011 feestelijk in gebruik genomen. 

nacalculatie: nieuw- en verbouw VMBO 'keimis om te delen' 
OCSW/A&V, januari 2012 
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Na de zomer van 2011 is de inrichting van de gymzalen opgeleverd en het gebouw in zijn 
geheel in gebruik genomen. De bouw van het schoolgebouw is in december 2009 gestart en 
ondanks de strenge winter 2009/2010 is het in mei 2011 bouwkundig en installatietechnisch 
opgeleverd. In de zomer is het overgrote deel van de in richting - een verantwoordelijkheid 
van de beide schoolbesturen - grotendeels geregeld, zodat bij de start van het schooljaar 
2011/2012 het gebouw in gebruik genomen kon worden. De inrichting van de terreinen is 
grotendeels klaar, maar nog niet afgerond. De vemieuwde fietspaden zijn in het voorjaar 
2011 gereed gekomen. Voorts is ook in die periode de nieuwe ontsluiting van het Alfa-college 
en de Kimkiel op de Kluiverboom voltooid. De terreininrichting rond het sportgebouw is kort 
voor de zomer klaar gekomen. Het parkeerterrein is gekoppeld aan de gebruiksbehoefte 
stapsgewijs in gebruik genomen en gecombineerd met de schoolboulevard in de zomer van 
2011 opgeleverd. De fietsenstalling is bij de start van het schooljaar gedeeltelijk in gebruik 
genomen, maar pas laat in het najaar voltooid. Eind oktober is het kunstwerk op de 
schoolboulevard (krukken met krukjes) opgeleverd en begin november is het gekoppeld aan 
een opendag in het schoolgebouw in letterlijke zin door de schooljeugd in gebruik genomen. 
De groene aankleding met bomen, hagen en struiken is voor een klein deel - de bomen op de 
schoolboulevard - in het voorjaar van 2011 gedaan. De rest van de beplanting is deels in het 
najaar van 2011 aangebracht en wordt verder nog in het voorjaar van 2012 afgerond. De 
gedeeltelijke herinrichting van de groenstrook tussen de woonbebouwing en het fietspad 
Langszij als sluitstuk van alle werkzaamheden is gaande. De grondwerkzaamheden zijn in het 
najaar van 2011 verricht en de groene invulling wordt in het voorjaar van 2012 gedaan. 

6. Totaal definitieve kosten 
Het totaal van de kredieten van € 36.836.000,- is toebedeeld aan 3 onderdelen, te weten: 

• aanpassingen VMBO-locaties in zuid voor een bedrag van € 606.000,-
• nieuwbouw in west voor een bedrag van €10.187.000,-
• nieuwbouw in noordoost voor een bedrag van € 26.043.000,-. 

De totale uitgaven voor het VMBO 'kennis om te delen' zijn afgerond 35,869 miljoen euro. 
In onderstaand overzicht gesplitst naar reeds gedane uitgaven en nog uit te geven. 

TABEL 3: Totaal Definitieve Kosten VMBO 'Kennis ora te delen* 

Totale kosten VMBO (bedrag 

1. 
2. 
3. 

VMBO zuid 
VMBO west 
VMBO noordoost 

Totaal 

Krediet/ 
Raming 

606 
10.187 
26.043 
36.836 

Uitgaven feitelijk 
gedane 

uitgaven 
606 

9.745 
24.317 
34.668 

nog uit te 
geven (*) 

394 
807 

1.202 

Totaal 

606 
10.139 
25.124 
35.869 

Verschil 

-
48 

919 
967 

(*) In 'nog uit te geven' zijn bij noordoost ook de termijnen opgenomen vastgehouden ivm garantj 

Uitgaande van het beschikbaar gestelde krediet van 38,836 miljoen euro is er dus sprake van 
een onderschrijding van 0,967 miljoen euro. Echter, bij de beschikbaarstelling van het krediet 
in maart 2009 is aangegeven dat er een verplicht aanbestedingsvoordeel moest worden 
gerealiseerd van 0,3 miljoen euro. Hiermee rekening houdend is er dus een onderschrijding 
van 667 duizend euro. Het verplichte aanbestedingsvoordeel is gerealiseerd bij het deelproject 
noordoost door daar op drie onderdelen (schoolgebouw, sportgebouw en terreininrichting) een 
voorgecalculeerd voordeel in de aanbesteding op te nemen van elk 0,1 miljoen euro. In de 
volgende paragraven wordt aangegeven hoe de onderschrijdingen per onderdeel zijn ontstaan. 
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6.1. VMBO-locaties zuid 
Het gehele bedrag ad € 606.000,- is op basis van een specifieke subsidieregeling toegekend 
aan de schoolbesturen. De subsidiebeschikkingen zijn voor de zomer van 2007 toegekend en 
de afwikkeling en verantwoording ervan is gekoppeld aan de Rijksregeling 'Regeling subsidie 
praktijkgerichte leeromgeving 2006'. 

6.2. Nieuwbouw VMBO west 
Het budget voor de nieuwbouw in west bedroeg 10,187 miljoen euro. De totale uitgaven voor 
het onderdeel VMBO west zijn afgerond 10,139 miljoen euro. In onderstaand overzicht zijn 
deze gesplitst naar reeds gedane uitgaven en nog uit te geven. 

iTABEL 4: VMBO West totaal 1 

Totale kosten West (bedragen x 1.000) 

1. 
2. 

Bouwkosten school 
Grondgebonden kosten 

Voorgecalculeerd aanbestedingsvoordeel 
Totaal 

Krediet/ 
Raming 

9.187 
1.000 

-
10.187 

Feitelijk 
gedane 

uitgaven 
9.302 

443 

9.745 

nog uit te 
geven 

208 
186 

394 

Totaal 

9.510 
629 

10.139 

Verschil 

323-
371 

-
48 

Uitgaande van de geprognosticeerde kosten van 10,187 miljoen is er dus sprake van een 
onderschrijding van 48 duizend euro. 
Het budget voor west is opgebouwd uit twee onderdelen: 

A. het bouwbudget voor het nieuwe schoolgebouw met de directie omgeving 
'schoolplein en parkeerterrein en fietsenstallingen'. 

B. het budget voor de grondgebonden kosten om het voormalige gebruik 'sportpark' om 
te kunnen zetten in gebruik als 'onderwijslocatie' bestaat uit kosten voor o.a. een 
bestemmingsplan, sloopkosten, realisering ontsluiting en herinrichting Diamantlaan. 

Hierbij wordt nog het volgende opgemerkt. Bij de realisatie van het nieuwe gebouw in west is 
niet de gemeente opgetreden als bouwheer, maar de Christelijke Scholengemeenschap 
Groningen. Dit is in lijn met de normale gang van zaken bij het bouwen van scholen voor het 
voortgezet onderwijs. Op grond van de Verordening Onderwijshuisvesting worden middelen 
aan het betreffende schoolbestuur voor de bouw beschikbaar gesteld. In deze bouwkosten 
zitten ook middelen voor de directe schoolomgeving (schoolplein met inrichting, 
parkeergelegenheid, fietsenstallingen e.d.). De grondgebonden kosten zijn uitgaven om de 
bouwlocatie en de omgeving geschikt te maken voor de nieuwe functie als onderwijslocatie. 
Dit projectonderdeel wordt door de gemeente uitgevoerd. 

A. Bouwkosten voor het nieuwe schoolgebouw 
De bouwkosten voor het nieuwe schoolgebouw zijn in totaal 9,51 miljoen euro. Met het 
schoolbestuur is overeengekomen dat het totaal van de eigen inbreng afgerond € 1.052.000,-
bedraagt (zie ook 11.). Van het verschil ad € 8.458.000,- is aan het schoolbestuur reeds als 
subsidie verstrekt een bedrag van in totaal € 8.250.000,-. De bouw is inmiddels afgerond. 

:TABEL 5: VMBO West scfioolgebouw | 

Bouwkosten schoolgebouw West 

1. 
2. 

Geldverstrekking aan CSG (bouwheer) 
Eigen inbreng CSG in bouwkosten 

Totaal 

gedane 
uitgaven 
8.250.000 
1.052.000 
9.302.000 

nog uit te 
geven 
208.000 

208.000 

Totaal 

8.458.000 
1.052.000 
9.510.000 
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op basis van een door het schoolbestuur in te dienen afrekening wordt nog maximaal een 
bedrag van € 208.000,- beschikbaar gesteld. 

B. Grondgebonden kosten 
In onderstaand overzicht staan de gemaakte en nog te maken grondgebonden kosten. 

TABEL 6: VMBO West grondgebonden kosten i K - r ^ ^ s ^ ^ ^ ^ ^ 

Grondgebonden kosten West 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 

B estemmingsp lankosten 
Bodemonderzoeken,saneringen en sloopkosten 
Diverse bijkomende kosten 
Aanpassen Diamantlaan + ontsluitingsweg 
Groenstrook Diamantlaan, ecostrook zuidzijde 
Onvoorzien 

Totaal 

gedane 
uitgaven 

92.306 
66.105 
13.792 

246.636 
1.637 

22.343 
442.819 

nog uit te 
geven 

0 
0 
0 

75.942 
95.200 
15.000 

186.142 

Totaal 

92.306 
66.105 
13.792 

322.579 
96.837 
37.343 

628.961 

^--S.'^.-- / I-' 

6.3. Nieuwbouw VMBO noordoost 
Het budget voor de nieuwbouw in noordoost bedroeg 26,043 miljoen euro. De totale uitgaven 
voor het onderdeel VMBO noordoost zijn afgerond 25,124 miljoen euro. In onderstaand 
overzicht zijn deze gesplitst naar reeds gedane uitgaven en nog uit te geven. 

TABEL 7: VMBO Noordoosrfi 

Totale kosten Noordoost 
(bedragen X 1.000) 

1. 
2. 
3. 
4. 

Totaal Kunstgrasvelden 
Totaal Schoolgebouw 
Totaal Sportgebouw 
Totaal Terreininrichting 

Totaal 

^S,-„««««*.,«** 1 

Raming 

1.250 
15.700 
4.083 
5.010 

26.043 

I itgaven feitelijk 
gedane 

uitgaven 
1.191 

14.883 
3.686 
4.557 

24.317 

nog uit te 
geven (*) 

-
233 
140 
434 
807 

Totaal 

1.191 
15.116 
3.826 
4.991 

25.124 

Versehil 

59 
584 
257 

19 
919 

("•) In 'nog uit te geven' zijn ook de termijnen opgenomen vastgehouden i.v.m. garantietermijn 
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Uitgaande van de geprognosticeerde kosten van 26,043 miljoen is er dus sprake van een 
onderschrijding van 0,919 miljoen euro. Echter, hiervoor is reeds aangegeven dat er in 
noordoost en aanbestedingsvoordeel moest worden gerealiseerd van 0,3 miljoen euro. 
Hiermee rekeninghoudend is de onderschrijding 619 duizend euro. 

Het budget voor noordoost groot € 26.043.000,- is opgedeeld in vier onderdelen: 
A. een budget van 1,250 miljoen euro voor de aanleg van twee kunstgrasvelden en de 

aanpassing van het moerriool (noodzakelijk voor de bouw van het sportgebouw). 
B. een budget van 15,700 miljoen euro voor de bouw van het nieuwe schoolgebouw voor 

twee VMBO-scholen en een praktijkschool. 
C. een budget van 4,083 miljoen euro voor de bouw van het nieuwe sportgebouw met 

club-/kleedaccommodatie voor de FC Lewenborg en drie gymzalen voor de scholen. 
D. een budget van in totaal 5,010 miljoen euro voor de terreinimichting bestaande uit de 

overall planologische procedure, interne gemeentelijke grondtransactie, de realisatie 
van de nieuwe ontsluiting van het gebied, de aanleg van parkeerterrein en 
schoolboulevard voor de scholen (inclusief bestaande Alfa-college), vemieuwing 
fietspaden en herinrichting groenzone tussen woonbebouwing en fietspad Langszij. 

Hierbij wordt nog het volgende opgemerkt. Het schoolgebouw in noordoost is gebouwd voor 
twee schoolbesturen en drie scholen. Vandaar dat niet het schoolbestuur is opgetreden als 
bouwheer, maar de gemeente. Het gebouw is vervolgens op basis van de regelgeving binnen 
het onderwijs ter beschikking gesteld van de schoolbesturen. Het sportgebouw, waarin de 
gymfaciliteiten voor het onderwijs zijn ondergebracht, is gelet de multifunctionaliteit (kleed-
/clubaccommodatie FC Lewenborg en avondgebruik gymzalen) door de gemeente gebouwd. 
Omdat de kunstgrasvelden en omgevingsinrichting sowieso door de gemeente gerealiseerd 
worden, is de gemeente voor het hele deelproject noordoost opgetreden als bouwheer. 

A. Kosten Kunstgrasvelden 
Het door de raad beschikbaar gestelde krediet voor de aanleg van de kunstgrasvelden bedroeg 
1 miljoen euro. Echter, voor dat met de aanleg van de kunstgrasvelden kon worden begonnen 
moest o.a. het moerriool verlegd en een sloot langs de Stadsweg gedempt worden. Door deze 
werkzaamheden ontstond een bouwlocatie voor het sportgebouw. Vandaar dat uit de middelen 
beschikbaar gesteld voor de terreininrichting van de VMBO-boulevard 0,25 miljoen is 
onttrokken voor deze werkzaamheden. In onderstaand overzicht zijn de totale feitelijke kosten 
voor de kunstgrasvelden en de verlegging van het moerriool e.d. weergegeven. 

LABELS: VMBO Noordoost kunstgras I 

Kunstgrasvelden 

1. 
2. 
3. 
4. 

Voorbereiding en begeleiding 
Kunstgrasvelden 
Moerriool 
Divers/onvoorzien 

Voorgecalculeerd aanbestedingsvoordeel 
Totaal 

Krediet/ 
Raming 

70.000 
1.017.000 

114.000 
49.000 

-
1.250.000 

Uitgaven feitelijk | 
gedane 

uitgaven 
81.809 

962.243 
100.805 
46.109 

1.190.966 

nog uit te 
geven 

-
-
-
-

-

Totaal 

81.809 
962.243 
100.805 
46.109 

1.190.966 

Met een bouwsom van 1,191 miljoen euro is er een onderschrijding van 59 duizend euro. 

B. Bouwkosten Schoolgebouw 
Het door de raad beschikbaar gestelde krediet voor de bouw van het schoolgebouw bedroeg in 
totaal 15,7 miljoen euro. Om het verplichte aanbestedingsvoordeel van 0,3 miljoen voor het 
totaalproject te realiseren is bij dit deelproject bij de kostenbewaking gerekend met een 
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voorgecalculeerd aanbestedingsvoordeel van 0,1 miljoen. In onderstaand overzicht zijn de 
totale feitelijke kosten voor het schoolgebouw weergegeven. 

TABEL 9: VMBO Noordoost Schoolgebouw ' ---««8^ 

Schoolgebouw 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 

Voorbereiding en begeleiding 
Bouwkundige werken 
Installatietechnisch werken W 
Installatietechnische werken E 
Divers (leges, grondonderzoek, etc.) 
Fietsenstallingen en terreininrichting 
Onvoorzien 

Voorgecalculeerd aanbestedingsvoordeel 
Totaal 

Krediet/ 
Raming 

1.638.000 
8.736.000 
2.281.500 
1.228.500 

546.000 
780.000 
390.000 
100.000 

15.700.000 

Uitgaven feitelijk 
gedane 

uitgaven 
1.439.309 
8.673.302 
2.265.281 
1.245.177 

397.523 
798.160 
63.975 

14.882.727 

nog uit te 
geven (*) 

40.000 
90.000 
55.000 

-
33.000 
15.000 

233.000 

Totaal 

1.439.309 
8.713.302 
2.355.281 
1.300.177 

397.523 
831.160 
78.975 

-
15.115.727 

(•") In 'nog uit te geven' zijn ook de termijnen opgenomen vastgehouden i.v.m. garantietermijn 

Met een bouwsom van 15,116 miljoen euro is er een onderschrijding van 584 duizend euro. 

C. Bouwkosten Sportgebouw 
Het door de raad beschikbaar gestelde krediet voor de bouw van het sportgebouw bedroeg in 
totaal 4,083 miljoen euro. Om het verplichte aanbestedingsvoordeel van 0,3 miljoen voor het 
totaalproject te realiseren is bij dit deelproject bij de kostenbewaking gerekend met een 
voorgecalculeerd een aanbestedingsvoordeel van 0,1 miljoen. In onderstaand overzicht zijn de 
totale feitelijke kosten voor het sportgebouw weergegeven. 

TABEL 10: VMBO Noordoost Sportgebouw 

Sportgebouw 

1. 
2. 
3. 
4. 
5. 
6. 
7. 

Voorbereiding en begeleiding 
Bouwkundige werken 
Installatietechnisch werken W 
Installatietechnische werken E 
Divers (leges, grondonderzoek, etc.) 
Fietsenstallingen en terreininrichting 
Onvoorzien 

Voorgecalculeerd aanbestedingsvoordeel 
Totaal 

Krediet/ 
Raming 

418.215 
2.230.480 

672.131 
224.044 
139.405 
139.405 
159.320 
100.000 

4,083.000 

Uitgaven feitelijk 
gedane 

uitgaven 
431.354 

1.951.041 
637.588 
218.573 

94.575 
224.815 
128.441 

3.686.387 

nog uit te 
geven (*) 

-
30.000 
35.000 
60.000 

-
-

15.000 

140.000 

Totaal 

431.354 
1.981.041 

672.588 
278.573 

94.575 
224.815 
143.441 

3.826.387 
(*) In 'nog uit te geven' zijn ook de termijnen opgenomen vastgehouden i.v.m. garantietermijn | 

nacalculatie: nieuw- en verbouw VMBO 'kennis om te delen' 
OCSW/A&V, januari 2012 



 

Raadsvoorstel - Nacalculatie nieuwe huisvesting VMBO ihkv kennis om te delen

169

Met een bouwsom van 3,826 miljoen euro is er een onderschrijding van 257 duizend euro. 

D. Kosten terreininrichting 
Het door de raad beschikbaar gestelde krediet voor de terreininrichting bedroeg in totaal 5,010 
miljoen euro. Om het verplichte aanbestedingsvoordeel van 0,3 miljoen voor het totaalproject 
te realiseren is bij de kostenbewaking een aanbestedingsvoordeel van 0,1 miljoen ingeboekt. 
In onderstaand overzicht zijn de totale feitelijke kosten voor het sportgebouw weergegeven. 

TABEL 11: VMBO Noordoost Terreininrichting I 

Terreininrichting 

1. 
2. 

I 3 . 
4. 

' 5. 
6. 

1 '̂ • 
8. 
9. 
10. 

Saldo grondtransacties 
Planontwikkeling (bestemmingsplan, e.d.) 
Directievoering / toezicht 
Verleggen leidingen 
Parkeervoorzieningen en ontsluiting 
Waterpartijen en geluidsvoorzieningen 
Padenstructuur 
Groenaanleg 
Boulevard (incl. fietsenstallingen, e.d.) 
Onvoorzien 

Contractsperiode onderhoud 5 jaar 
1 Voorgecalculeerd aanbestedingsvoordeel 

Ondergebracht/verantwoord bij (*•*) 
Schoolgebouw 

Sportgebouw 
Stadsbeheer 

Totaal 

Krediet/ 
Raming 

1.000.000 
430.000 
200.000 
100.000 

1.330.000 
350.000 
380.000 
700.000 

1.220.000 
150.000 

100.000 

950.000-

-
5.010.000 

Uitgaven feitelijk | 
gedane 

uitgaven 
1.004.000 

431.610 
286.660 

79.852 
1.150.526 

192.977 
465.046 
584.109 

1.364.751 
113.278 

831.160-
224.815-

60.000-
4.556.834 

nog uit te 
geven (•*) 

-
-

15.000 
-

25.000 
55.000 
25.000 
44.408 
50.000 
20.000 

200.000 

434.408 

Totaal 

1.004.000 
431.610 
301.660 

79.852 
1.175.526 

247.977 
490.046 
628.517 

1.414.751 
133.278 
200.000 

831.160-
224.815-

60.000-
4.991.242 

(*) In 'nog uit te geven' zijn ook de termijnen opgenomen vastgehouden i.v.m. garantietermijn 
(**) Een deel van de kosten van de terreininrichting is overeenkomstig Raadsvoorstel okt. 2010 ten laste 

gebracht van de bouwbudgetten voor het schoolgebouw en het sportgebouw. Voorts is de aanpak 
van het fietspad Langszij uitgebreid tot buiten het plangebied in overleg met en ten laste van 
Stadsbeheer 

Met een bouwsom van 4,991 miljoen euro is er een onderschrijding van 19 duizend euro. 
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7. Verschillenanalyse 
Met betrekking tot de verschillenanalyse wordt het onderdeel 'Zuid' buiten beschouwing 
gelaten, aangezien het een subsidieverstrekking was gekoppeld aan een rijksregeling. 
Hieronder wordt wel nader ingegaan op 'west' en 'noordoost'. 

7.1. Nieuwbouw VMBO West 
De totale uitgaven bij de VMBO west zijn binnen de raming gebleven. Wel zijn de kosten van 
het schoolgebouw hoger dan geraamd. De oorzaak hiervan is drieledig, te weten: 
Normatieve bijstelling. 
Rekening houden met de gemaakte afspraken bleek dat de normatieve vergoedingen in 
beperkte mate hoger lagen dan het oorspronkelljk beoogde bouwbudget. Aangezien daarmee 
de eigen inbreng nog weer hoger zou worden, heeft er een normatieve bijstelling 
plaatsgevonden. 
Paallengte. 
Uit bodemonderzoek bleek dat een dragende zandlaag pas op ruim 20 meter diepte zat. 
Overeenkomstig de regelgeving onderwijshuisvesting heeft het schoolbestuur recht op extra 
middelen voor de fundering. 
Duurzaamheid. 
Bij raadsbesluit van december 2009 zijn middelen beschikbaar gesteld voor een tweede 
gymzaal. Dit bedrag betrof het standaard normbedrag. Voor het nieuwe schoolgebouw 
inclusief de eerste gymzaal waren tussen schoolbestuur en gemeente afspraken gemaakt met 
betrekking tot de te realiseren duurzaamheiddoelstellingen en de gezamenlijke financiering 
daarvan. Doorvertaling van deze afspraken naar de tweede gymzaal impliceerde hogere 
uitgaven. De uitgaven aan grondgebonden kosten zijn ondanks een stevig pakket aan eisen 
voor de ruimtelijke inpassing van de nieuwe schoollocatie (Welstandseisen) en maatregelen 
op het gebied van ecologie binnen de geraamde kosten gebleven. 
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Per saldo is er bij het deelproject VMBO west een onderschrijding van 48.000 euro, waarmee 
de uitgaven uitkomen op 99,5% van het beschikbaar gestelde budget. 

7.2 Nieuwbouw VMBO Noordoost 
Alle vier de onderdelen binnen het deelproject VMBO noordoost zijn binnen de ramingen 
gebleven. Binnen de onderdelen zijn er uiteraard afwijkingen van de ramingen, maar de 
minnen vallen ruimschoots weg tegen de plussen. 
Kunstgrasvelden 
Bij dit onderdeel bleek de aanleg van de velden door de scherpe aanbesteding lager dan 
geraamd. De voorbereiding en begeleiding bleken daarentegen duurder. 
Schoolgebouw 
De Europese aanbesteding van de architect (totaal engineering incl. andere adviseurs) was 
mede door aanvullende scherpe prijsonderhandelingen de eerste 'meevaller'. 
Installatietechnisch zijn de kosten hoger geweest dan geraamd, hetgeen mede een gevolg is 
van het hoge ambitieniveau op het terrein van duurzaamheid. Voorts is met name de 
fietsenstalling kostbaarder gebleken dan ingeschat. Oorzaak hiervan is het hoge 
kwaliteitsniveau van de buiteninrichting. Het zou afbreuk aan het geheel doen als de aanleg 
van de fietsenstalling niet in diezelfde stijl zou zijn doorgetrokken. 
Sportgebouw 
De aanbesteding van de bouwkundige werken is bij dit deelproject uiterst scherp geweest. 
Voor het overige zijn er plussen en minnen, waarbij ook hier de fietsenstalling een 
significante overschrijding laat zien in verband met het gewenste hoge kwaliteitsniveau. 
Terreininrichting 
De terreininrichting is scherp aanbesteed, maar door veel meerwerk is een en ander toch op 
budgetniveau afgewikkeld. Het vele meerwerk is enerzijds een rechtstreeks gevolg van de 
scherpe aanbesteding (extra toezicht/directievoering is noodzakelijk en de aannemer is sterk 
gefocused op meerwerk) en anderzijds is er ook aanzienlijk extra werk toegevoegd. Tot slot 
heeft de strenge winter, het complexe realisatietraject en het korte tijdsbestek tot de nodige 
meerkosten geleid. 

Per saldo is er bij het deelproject VMBO noordoost - naast de realisatie van het taakstellende 
aanbestedingsvoordeel van 300.000 euro - een onderschrijding van 619.000 euro, waarmee de 
uitgaven uitkomen op 96,5% van het beschikbaar gestelde budget. 
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8. Afwikkeling meer- en minderwerk 
Zie onder 7. Verschillenanalyse. 

9. Handelwijze t.a.v. onder- en overschrij dingen 
Het project 'Kennis om te delen' is een totaalproject. Niettemin is nadrukkelijk gestuurd op de 
onderscheiden deelprojecten. Gevolg is dat vrijwel alle deelprojecten binnen de financiele kaders 
zijn gebleven. Alleen de bouw van de nieuwe VMBO-school in west is duurder gebleken dan 
geraamd. Hiervoor zijn echter duidelijk aanwijsbare redenen, zoals aanzienlijk langere palen. 
Per saldo is er sprake van een onderschrijding van een kleine 1 miljoen euro. 
Het effect van deze onderschrijding zijn lagere kapitaallasten van 61 duizend euro ten 
opzichte van de oorspronkelijke begroting. Dit positieve effect te korten op de 
concembijdrage aan het project. 

10. Fiscale aspecten 
Het sportbesluit is van toepassing op de onderdelen 'kunstgrasvelden' en 'sportgebouw' bij de 
nieuwbouw VMBO Noordoost voor zover het geen onderwijsgebruik betreft. Dat betekent dat 
de betaalde btw op de investering voor een deel verrekend wordt met de belastingdienst. In 
onderstaand overzicht is aangegeven om welke bedragen het gaat. 

TABEL 12: VMBO Fiscale aspecten 1 

Sportbesluit btw verrekening 

1. 
2. 

Kunstgrasvelden 
Sportgebouw 

Totaal 

Raming 

262.000 
648.000 
910.000 

Feitelijk 

verrekend 

169.837 
-

169.837 

nogte 
verrekenen 

-
416.722 
416.722 

Totaal 

169.837 
416.722 
586.559 

Verschil 

92.163-
231.278-
323.441-

Met betrekking tot de kunstgrasvelden heeft de afwikkeling met de fiscus plaatsgevonden en 
is deze overeenkomstig onze opgave afgewikkeld. Met betrekking tot het sportgebouw is nog 
niet bekend of de fiscus onze opgave accepteert. Wel is al duidelijk dat de ruwe ramingen uit 
2007 en 2009 niet gehaald worden. 

11. Bijdrage VMBO's 
Het totale bruto krediet bedraagt 36,836 miljoen euro. In de begroting hebben wij rekening 
gehouden met bijdragen van beide schoolbesturen (CSG en 02G2). De omvang van deze 
bijdragen zijn bij de laatste kredietaanvraag (augustus 2010) geraamd op ruim 3,3 miljoen. 
Het totaal van de feitelijke bijdrage is in overeenstemming met de gemaakte afspraken en 
ramingen. Ter toelichting hierop en in aansluiting op de raadsvoorstellen van de afgelopen 
jaren wordt opgemerkt dat deze bijdragen zijn opgebouwd uit meerdere onderdelen, namelijk: 

o de zgn. Ekensteinafspraken 
o de particle doorsluizing van de investeringsregeling van het Rijk in het kader van de 

verbetering van de praktijklokalen 
o de schoolbestuurlijke bijdrage van 40% in de duurzaamheidmaatregelen 

In onderstaand overzicht is aangegeven welke de feitelijke bijdragen op basis van afrekening 
zijn ontvangen in relatie tot deze laatste raming. 

nacalculatie: nieuw- en verbouw VMBO 'kennis om te delen' 
OCSW/A&V, januari 2012 
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TABEL 13: VMBO Schoolbestuurlijk bijdragen in nieuwbouw "Kotd' 
VMBO West 

Bijdrage CSG Ekenstein 

Doorsluizing Rijksregeling 

Duurzaamheidsbijdrage 

Rentetoerekening 

Totaal bijdrage in west 

VMBO Noordoost 

Bijdrage CSG 

Bijdrage 02G2 

raming 

500 

119 

371 

56 

1.046 

feitelijk 

551 

131 

370 

1.052 

Ekenstein 

Doorsluizing Rijksregeling 

Duurzaamheidsbijdrage 

Ekenstein 

Doorsluizing Rijksregeling 

Duurzaamheidsbijdrage 

Rentetoerekening 
Totaal bijdrage in noordoost 

Totaal Bijdragen VMBO's 

500 

70 

286 

500 

276 

530 

123 
2.285 

3.331 

548 

76 

280 

548 

302 

520 

2.274 

3.326 

In overeenstemming met de voorschriften van de BBV worden deze bijdragen van derden in 
mindering gebracht op de uhgaven. 

12. Inkomsten uit vastgoedtransacties 
In de begroting voor de nieuwbouw VMBO is als onderdeel van de dekking van de uitgaven 
rekening gehouden met inkomsten uit van vastgoedtransacties van in totaal 7,4 miljoen euro. 
Dit omvat twee componenten, te weten: 

A. resultaat grondtransacties met de MBO's bij noordoost geraamd op 1,1 miljoen euro. 
B. resultaat verkoop van de voormalige onderwijspanden geraamd op 6,3 miljoen euro. 

Overeenkomstig de BBV worden deze inkomsten aangewend voor dekking van de 
kapitaallasten van de investeringen. Daartoe is bij raadsbesluit van 25 maart 2009, onder nr. 6 
besloten een bestemmingsreserve nieuwbouw VMBO in te stellen. De opbrengsten uit de 
vastgoedtransacties zullen dan ook gedoteerd worden aan deze beklemde reserve. 

A. Grondtransacties MBO's 
In het kader van de realisering van de nieuwe (V)MBO-boulevard in noordoost was het 
oogmerk en de omgeving van het aanwezige Alfa-college te verbeteren en een locatie te 
realiseren voor een nieuwe vestiging van het NoorderpoortcoUege. Daartoe zijn beide MBO's 
nadrukkelijk bij de hele planontwikkeling in noordoost betrokken. Per saldo was rekening 
gehouden met een saldo in grondtransacties van in totaal 1,1 miljoen euro. 
Het NoorderpoortcoUege heeft eind 2010 besloten om financieel-economische redenen afte 
zien van het realiseren van een nieuwe vestiging aan de Kluiverboom. Omdat de 
tegemoetkoming aan het NoorderpoortcoUege in het kader van de Ekenstein-afspraken 
daarmee ook kwam te vervallen, heeft dit besluit nauwelijks financiele gevolgen. 
De onderhandelingen met het Alfa-college over de grondtransactie met inbegrip van de 
aanlegkosten zijn in een afrondend stadium. Een deel van de grond met een gedeelte van de 
parkeergelegenheid zal worden verkocht aan het Alfa-college. Daarmee krijgt het Alfa-college 
voldoende parkeergelegenheid op eigen terrein. De verwachting is dat begin 2012 de 
onderhandelingen worden afgerond en notarieel worden afgewikkeld. In financiele zin is er 
vrijwel overeenstemming. De grondtransactie zal resulteren in een netto-opbrengst van circa 1 
miljoen euro. 

nacalculatie: nieuw- en verbouw VMBO 'kennis om te delen' 
OCSW /A&V, januari 2012 
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B. Bijdragen uit verkoop panden 
In het kader van de realisering van de nieuwbouw in noordoost en west komen meerdere oude 
schoolgebouwen vrij. Deze gebouwen zijn/worden aan het onderwijs onttrokken, omdat zij 
niet meer in structurele zin voldoen aan de eisen van deze tijd. Voorafgaand aan de laatste 
kredietaanvraag in augustus 2010 is opnieuw beoordeeld, welke opbrengst mag worden 
verwacht van de afte stoten panden. Deze herijking op grond van nieuwe taxaties was nodig 
omdat de vastgoedmarkt zich in de voorgaande periode in neerwaartse zin had ontwikkeld. De 
totaal te verwachten opbrengsten uit verkoop werden naar beneden bijgesteld tot 6,3 miljoen. 
Daarvan was en is nog steeds 1,19 miljoen gerealiseerd in verband met de verkoop van het 
pand Antillenstraat. Derhalve moet nog gerealiseerd worden 5,11 miljoen euro. 
De markt is de afgelopen 1,5 jaar verder verslechterd met als gevolg dat verkoopopbrengsten 
op dit moment waarschijniijk zullen tegen vallen. Vandaar dat ook gezocht is/wordt naar 
andere tijdelijke bestemmingen, die middelen generen in afwachting van betere tijden. Voor 
twee panden is dit inmiddels gelukt, te weten Star Numanstraat 52 en voor Travertijnstraat 12. 
Star Numanstraat 52. 
Dit pand is tijdelijk ter beschikking gesteld aan Renn4 voor een periode van 3 a 4 jaar. 
Hiermee wordt voorkomen dat het budget 'Onderwijshuisvesting' onnodig wordt belast. 
Travertijnstraat 12 
Dit pand is voor een periode van 2 jaar, mogelijk 3 jaar verhuurd aan het Alfa-college. Deze 
huurinkomsten worden in de komende jaren - onder aftrek van kosten benut als dekking van 
de lasten (afschrijving en rente) voor de investeringen in het kader van 'Kennis om te delen'. 
Daartoe worden de netto-opbrengsten uit deze verhuur gedoteerd aan de beklemde reserve 
'nieuwbouw VMBO'. 

Het is op dit moment niet goed in te schatten welke opbrengsten er op termijn uit verkoop 
gegenereerd kunnen worden. Vandaar dat is doorgerekend - rekeninghoudend met de zeker 
gestelde netto-inkomsten uit tijdelijke verhuur - welke opbrengsten nodig zijn om de dekking 
voor het totale project rond te krijgen. Daaruit blijkt dat een opbrengst van 3 miljoen in de 
periode 2013 tot 2018 uit de verkoop van deze panden toereikend is om de dekking geheel 
sluitend te krijgen. Gegeven de onderliggende waarden van de panden mag geconcludeerd 
worden dat met een aan zekerheid grenzende waarschijniijkheid de dekking volledig is. 
Uiteraard zal de ontwikkeling gemonitoord worden en bij de raadsvoorstellen met betrekking 
tot de verkoop van de betreffende panden ook aangegeven worden hoe de resultaten van die 
verkoop doorwerken. 

nacalculatie: nieuw- en verbouw VMBO 'kennis om te delen' 
OCSW/A&V, januari 2012 

14 



 

Raadsvoorstel - Nacalculatie nieuwe huisvesting VMBO ihkv kennis om te delen

175

nacalculatie: nieuw- en verbouw VMBO 'kennis om te delen' 
OCSW/A&V, januari 2012 

15 



 

Raadsbesluit - Nacalculatie nieuwe huisvesting VMBO in het kader van Kennis . . .

176

 

 

 

30 mei 2012. 

Nr. 6b. 

Nacalculatie nieuwe huisvesting VMBO in het kader van "Kennis om te delen". 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 28 maart 2012 

GR 12.3027474; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de nacalculatie met betrekking tot de nieuwe huisvesting voor het VMBO in het 

kader van "Kennis om te delen" vast te stellen; 

II. de in de begroting opgenomen onttrekking aan de reserve met een bedrag van  

€ 400.000,-- te verminderen; 

III. de vermindering van de reservemutatie te dekken uit huuropbrengsten ad  

€ 400.000,--; 

IV. de gemeentebegroting 2012 overeenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Publiekssamenvatt ing 

Vanaf augustus 2011 is een Maatschappelijke Stage (MaS) van minimaal 30 uur per leerling per 
schooUoopbaan een verplicht onderdeel van het programma van het voortgezet onderwijs. 
MaS heeft tot doel om leerlingen kennis te laten maken met vrijwilligerswerk en onbetaald een 
bijdrage te laten leveren aan de samenleving. MaS past in het streven van de gemeente Groningen 
naar een stad van en voor iedereen. Een stad waarin iedereen er bij hoort en een stad waarin iedereen 
meedoet. MaS kent veel raakvlakken met andere maatschappelijke en gemeentelijke terreinen. De 
gemeente Groningen wil er samen met haar lokale partners voor zorgen dat leerlingen positieve 
ervaringen opdoen met vrijwilligerswerk, om hen als toekomstige burgers medeverantwoordelijk te 
maken voor de samenleving. De Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015 bevat de doelstellingen 
en uitgangspunten. Deze zijn in de Uitvoeringsnota vertaald in negen concrete acties. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. de uitgangspunten van de Nota "Van leerling naar maatschappelijk betrokken burger", 

Maatschappelijke Stages 2012-2015 met terugwerkende kracht per 1 januari 2012 vast te 
stellen; 

II. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad; 
III. de Uitvoeringsnota "Van leerling naar maatschappelijk betrokken burger", Maatschappelijke 

Stages 2012-2015 voor kennisgeving aan te nemen. 

in leiding 

Vanaf augustus 2011 is de Wet maatschappelijke stage in werking getreden. Vooruitlopend op de 
wettelijke invoering is in Groningen in de periode 2009-2011 geexperimenteerd met de 
maatschappelijke stages. De ervaringen die hierbij zijn opgedaan zijn meegenomen in de Nota 
Maatschappelijke Stages 2012-2015 en de Uitvoeringsnota. De nota's betreffen vooral een 
uitwerking van de rol en de verantwoordelijkheden van de gemeente. De Nota Maatschappelijke 
Stages 2012-2015 omvat de beleidsdoelen en uitgangspunten. In de Uitvoeringsnota zijn de 
uitgangspunten nader uitgewerkt in een negental concrete actiepunten. Deze actiepunten vormen de 
basis van de afspraken die wij via een Programma van Eisen met de makelaar Maatschappelijke 
Stages en Vrijwilligerswerk (Stiel) maken. 
De nota's treden met terugwerkende kracht per 1 januari 2012 in werking. De reden hiervoor is dat 
het proces van afstemming met de lokale partners meer tijd heeft gekost dan gepland. Dit levert 
echter geen problemen op in de aansturing van de stagemakelaar en het nakomen van de afspraken 
met onze lokale partners in de eerste helft van 2012. 

Beoogd resultaat 

Het gemeentelijk beleid zoals neergelegd in de Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015 is er op 
gericht om: 
• er samen met onze lokale partners voor te zorgen dat leerlingen positieve ervaringen opdoen 

met vrijwilligerswerk, om hen als toekomstige burgers medeverantwoordelijk te maken voor de 
samenleving; 

• het belang en de positieve kracht van maatschappelijke stages voor de stad Groningen breed 
onder de aandacht te brengen; 

• de maatschappelijke stages te gebruiken om het vrijwilligerswerk te versterken, te verjongen en 
om te komen tot nieuwe vormen van vrijwilligerswerk; 

• de maatschappelijke stage in te bedden in die gemeentelijke beleidsterreinen die gericht zijn op 
het vergroten van de betrokkenheid en de participatie van jongeren. 
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In de Uitvoeringsnota zijn de vorengenoemde doelstellingen vertaald in concrete acties. 

Kader 

De Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015 geeft uitvoering aan de Wet Maatschappelijke Stages. 
Gemeenten hebben hierin de verantwoordelijkheid om een goede makelaarsftmctie in te richten voor 
zowel (potentiele) vrijwilligers als voor maatschappelijke stageleerlingen. 
Daamaast heeft de gemeente birmen de Wet Maatschappelijke Ondersteuning de verantwoordelijk
heid om vrijwillige inzet te ondersteunen (prestatieveld 4 biimen de WMO). De Maatschappelijke 
Stage speelt ook een belangrijke rol in het Integraal Jeugdbeleid als het gaat om het meedoen aan de 
samenleving, dicht bij huis, in de eigen straat en buurt. 
Tot slot geeft de Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015 invulling aan de wens van het college 
een betrokken stad te willen zijn, waarin iedereen meedoet. De MaS-leerling van vandaag, is de 
vrijwilliger van morgen. 

Argumenten/afwegingen _^_^__ 

De Nota Maatschappelijke Stage 2012-2015 geeft aan waarom, hoe en met wie de gemeente het 
beleid op dit terrein vorm gaat geven voor de komende vier jaar. Dit schept duidelijkheid naar de 
betrokken partners toe over wat zij van de gemeente en de stagemakelaar kimnen en mogen 
verwachten. 
Er is voor gekozen het beleid in samenspraak met de belangrijkste lokale partners te ontwikkelen en 
afte stemmen (zie ook maatschappelijk draagvlak/participatie). Dit heeft er toe geleid dat de 
doelstellingen en uitgangspunten breed gedragen worden. 
Tijdens de drie projectjaren voorafgaand aan de wettelijke invoering is een schat aan ervaringen 
opgedaan, die zijn meegenomen in de beleidsontwikkeling 2012-2015. De inhoud van de Nota 
Maatschappelijke Stages 2012-2015 komt hierdoor ook tegemoet aan de wensen en behoeften van 
de lokale partners. 

Maatschappeli jk draagviak/part ic ipat ie 

De nota's zijn in samenspraak met de betrokken partijen tot stand gekomen, te weten de makelaar 
maatschappelijke stage en vrijwilligerswerk, het voortgezet onderwijs en de vrijwilligers-
organisaties. Het landelijke Kermiscentrum Movisie en het ministerie van OCW hebben dit proces 
begeleid. In het gemeentelijk MaS-beleid staat de leerling centraal. Alles is er op gericht om vanuit 
het belang van de leerling vorm en inhoud aan de maatschappelijke stages te geven. 

Financiele consequenties 

In 2012 is voor de uitvoering van MaS een rijksbijdrage beschikbaar van 186 duizend euro. De 
verwachting is dat dit bedrag ook de komende jaren voor de uitvoering beschikbaar blijft. 

Realisering en evaluatie 

De nota's treden met terugwerkende kracht per 1 januari 2012 in werking. Met stagemakelaar Stiel 
zijn in afwachting van nieuw beleid voorlopige werkafspraken gemaakt tot en met juni 2012. 
Een evaluatie van het MaS-beleid 2012-2015 staat gepland voor de zomer 2015. Op basis van de 
evaluatie kan bijsturing of vemieuwing van het MaS-beleid plaatsvinden. 
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Samenvatting 
Vanaf augustus 2011 is een Maatschappelijke Stage (MaS) van minimaal 30 uur per leerling 
per schooUoopbaan een verplicht onderdeel van het programma van het voortgezet onderv^js. 
MaS heeft tot doel om leerlingen kermis te laten maken met vrijwilligerswerk en onbetaald 
een bijdrage te laten leveren aan de samenleving. Een MaS-stage is geen beroepsgerichte 
stage en kent verschillende vormen. De scholen voor voortgezet onderwijs zijn er 
verantwoordelijk voor dat leerlingen ook daadwerkelijk aan hun stageverplichting voldoen. 
Naast de scholen zijn ook de makelaar Maatschappelijke Stage en Vrijwilligerswerk, de 
vrijwilligersorganisaties en de gemeente Groningen betrokken bij het vorm en inhoud geven 
van MaS. Scholen en gemeenten ontvangen hiervoor geld van de rijksoverheid. 
Vooruitlopend op de wettelijke invoering is in de periode 2009-2011 geexperimenteerd met 
MaS. De ervaringen die hierbij zijn opgedaan zijn meegenomen in het plan voor de jaren 
2012-2015 

MaS past in het streven van de gemeente Groningen naar een stad van en voor iedereen. Een 
stad waarin iedereen er bij hoort en een stad waarin iedereen meedoet. MaS kent veel 
raakvlakken met andere maatschappelijke en gemeentelijke terreinen. Terreinen waar veel 
met vrijwillige inzet van Stadjers wordt gewerkt, zoals het integraal jeugdbeleid, het 
sportbeleid, de sector kimst & cultuur, de Wet Maatschappelijke Ondersteuning en het 
participatiebeleid. 

De gemeente Groningen wil er samen met haar lokale partners voor zorgen dat leerlingen 
positieve ervaringen opdoen met vrijwilligerswerk, om hen als toekomstige burgers 
medeverantwoordelijk te maken voor de samenleving. Vanuit deze kijk op Maatschappelijke 
Stages zijn een vijftal uitgangspunten geformuleerd die leidend zijn bij de concrete uitwerking 
in een uitvoeringsnota. Deze zijn: 

• De leerling staat centraal 
• MaS heeft meerwaarde voor alle betrokkenen 
• Maatschappelijke stages doen we samen 
• Vrijwilligersorganisaties zijn MaS-proof 
• Een heldere subsidieverstrekking aan de makelaar Maatschappelijke Stage en 

Vrijwilligerswerk. 

De vijf uitgangspunten zijn nader uitgewerkt in een Uitvoeringsnota, die als bijlage bij deze 
Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015 is toegevoegd. 
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1. Algemeen 
Vanaf het schooljaar 2011-2012 is de Maatschappelijke Stage (MaS) een verplicht onderdeel 
van het programma van het voortgezet onderwijs. Dit is vastgelegd in de Wet 
Maatschappelijke Stage die in april 2011 door de Tweede Kamer is goedgekeurd. Doel van 
de wet is om leerlingen uit het voortgezet onderwijs een onbetaalde bijdrage aan de 
samenleving te laten leveren. Dit betekent dat alle leerlingen die in schooljaar 2011-2012 
starten in het Praktijkonderwijs, VMBO, HAVO of VWO tijdens htm schoolcarriere een 
maatschappelijke stage moeten vervullen van minimaal 30 uur. Leerlingen die hun 
maatschappelijke stage niet doen of niet met een voldoende afronden krijgen geen diploma 
uitgereikt. 
In deze nota gaan wij eerst in op de bijzondere kermierken van de maatschapplijke stage, de 
partijen die betrokken zijn bij de uitvoering ervan en de ervaringen die vdj de afgelopen jaren 
hebben opgedaan met het pilotproj eet Maatschappelijke Stage 2009-2011. 
Daama schetsen wij het belang van de maatschappelijke stage voor de stad Groningen en de 
doelstellingen die wij hiermee de komende vier jaar willen bereiken. Hierbij komen ook de 
vijf uitgangspunten aan bod die leidend zijn bij de uitvoering. Ook gaan wij even kort in op de 
financiering van de maatschappelijke stages. Tot slot staan wij iets langer stil bij de 
raakvlakken van MaS met andere (beleids)terreinen, omdat hiemit blijkt dat MaS een 
belangrijk instrument kan zijn om de maatschapplijke participatie en betrokkenheid van 
jongeren bij hvm eigen Ieefomgeving te vergroten. 

1.1 Kenmerken Maatschappelijke Stage 
Een maatschappelijke stage heeft in tegenstelling tot andere soorten stages een aantal 
bijzondere kermierken. Zo is de maatschappelijke stage onbetaald en vindt deze altijd plaats 
op school of bij een non-profitorganisatie. Een maatschapplijke stage is geen beroepsstage, 
maar is gericht op de samenleving. De school is eindverantwoordelijkheid voor de 
maatschappelijke stage van hvm leerlingen en bepaalt welke vrijwilligersklus wel of niet 
geschikt is als maatschappelijke stage. De stages kuimen alleen of in groepsverband 
uitgevoerd worden en kunnen verschillende vormen aannemen: actiedagen, vrije vormen, 
blok- lint, estafette- of carrouselstages. 

1.2 Betrokken partijen 
Bij het vorm en inhoud geven van de maatschappelijke stages zijn vier partijen betrokken, te 
weten de school en htm leerlingen, vrijwilligersorganisaties, de makelaar Maatschappelijke 
Stage en Vrijwilligerswerk en de gemeente. Deze partijen hebben ieder htm eigen taak en 
verantwoordelijkheid. In bijlage II vindt u een korte opsomming van deze taken en 
verantwoordelijkheden. 
Er zijn ook diverse landelijke organisaties die maatschappelijke stages aanbieden. Zij hebben 
him voomemen vastgelegd in een intentieverklaring. Landelijke stagebieders zijn onder meer 
Scouting Nederland, De Zoimebloem, Humanitas, de ANWB, Nederlands Instituut voor Sport 
en Bewegen en de Vereniging van Nederlandse Poppodia en -Festivals. Een aantal landelijke 
stageaanbieders is ook in de stad Groningen actief. 

1.3 Pilotproj eet 
Voomitlopend op de wettelijke invoering van MaS in het schooljaar 2011-2012 is in de 
periode 2009-2011 via een pilotproj eet geexperimenteerd. De ervaringen die hierbij zijn 
opgedaan zijn meegenomen in deze nota en de uitvoeringsnota voor de jaren 2012-2015. In 
bijlage I gaan wij nader in op de uitkomsten van dit pilotproj eet. 
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2. Maatschappelijke Stages in Groningen 
De stad Groningen streeft er naar om een stad te zijn van en voor iedereen. Een stad waarin 
iedereen er bij hoort en een stad waarin iedereen meedoet. De maatschappelijke stage levert 
hier een forse bijdrage aan. Een groot deel van de mim 14 duizend leerlingen in het 
voortgezet onderwijs in de stad Groningen gaat vanaf het schooljaar 2011-2012 minimaal 30 
uur maatschappelijke stage vervullen. 
Voomitlopend op de invoering van MaS hebben veel scholen de maatschappelijke stage al in 
het curriculum geintegreerd. Het merendeel van deze stages vindt plaats in de stad. Er van 
uitgaande dat er voldoende stageplekken zijn en dat de begeleiding vanuit school en de 
vrijwilligersorganisaties goed is geregeld heeft dit een grote impact op de stad. 
De maatschappelijke stage vergroot de sociale en culturele vitaliteit van de stad en versterkt 
de sociale cohesie. Door het opbouwen van duurzame netwerken rond de maatschappelijke 
stages is de continui'teit gewaarborgd en bevordert het de solidariteit en verbindingen tussen 
alle mensen in de stad. Maatschappelijke stages zijn van betekenis. Zij doen er toe. 

2.1 Beleidsdoelen 
De Maatschappelijke Stage is vooral om leerlingen kennis te laten maken met 
vrijwilligerswerk en onbetaald een bijdrage te laten leveren aan de samenleving. Het idee is 
dat zij op deze manier verder leren kijken dan hun eigen omgeving en zich meer 
verantwoordelijk gaan voelen voor de samenleving. Door het doen van een maatschappelijke 
stage komen deze jongeren ook in contact met bepaalde groepen in de samenleving, waarmee 
ze anders misschien niet zo snel in aanraking zouden komen. 
Daamaast is de maatschappelijke stage een instmment om jongeren te motiveren om later zelf 
vrijwilligerswerk te gaan doen. Op deze manier leren zij (nieuwe) competenties bij zichzelf te 
ontdekken en persoonlijk te ervaren dat iets voor een ander doen een goed gevoel geeft. 

In Groningen zetten wij de komende vier jaar in op het behalen van de volgende 
doelstellingen: 

• Wij willen er samen met onze lokale partners voor zorgen dat leerlingen positieve 
ervaringen opdoen met vrijwilligerswerk, om hen als toekomstige burgers 
medeverantwoordelijk te maken voor de samenleving; 

• Wij willen het belang en de positieve kracht van maatschappelijke stages voor de stad 
Groningen breed onder de aandacht brengen; 

• Wij willen de maatschappelijke stages gebmiken om het vrijwilligerswerk te 
versterken, te verjongen en om te komen tot nieuwe vormen van vrijv^Uigerswerk. 
Met de ervaringen die wij hiermee de komende jaren opdoen willen wij het 
stageaanbod nog aantrekkelijker, inspirerender en uitdagender maken voor 
toekomstige MaS-leerlingen; 

• Wij willen de maatschappelijke stage inbedden in die gemeentelijke beleidsterreinen 
die gericht zijn op het vergroten van de betrokkenheid en de partcipatie van jongeren. 

In de Uitvoeringsnota Maatschappelijke Stages Groningen 2012-2015 gaan wij in het negen-
pimtenplan nader in op hoe wij van plan zijn de voortgang van de bovenstaande doelstellingen 
te meten. 

2.2. Uitgangspunten 
Bij het uitwerken van de doelstellingen in een concreet actieplan hanteren wij vijf 
uitgangspunten. Deze uitgangspunten zijn leidend voor het MaS-beleid voor de komende vier 
jaar. 
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Leerlins centraal 
Door de leerling centraal te stellen beogen wij dat de lokale partners vanuit het belang van de 
leerling vorm en inhoud geven aan de maatschappelijke stages. Dit betekent dat wij met de 
wensen en behoeften van de leerling in het achterhoofd kijken naar het soort stages dat wij 
willen aanbieden en in welke vorm. Dat we inspelen op de talenten van leerlingen en stages 
aanbieden die het beste bij hen passen. Dat de lokale partners er voor zorgen dat een leerling 
zich welkom voelt op een stageplek en een positief beeld opdoet van het doen van 
vrijwilligerswerk. Dat wij gezamenlijk een inspanning leveren om leerlingen ook na hun 
maatschappelijke stage te behouden voor het vrijwilligerswerk. 

MaS heeft meerwaarde 
De maatschappelijke stage staat niet op zich, maar maakt deel uit van een groter geheel. MaS 
heeft niet alleen meerwaarde voor de jongere zelf, maar ook voor de samenleving en de 
samenwerkende partijen. MaS speelt een belangrijke rol op andere (beleids)terreinen als het 
bijvoorbeeld gaat om het verhogen van jongerenparticipatie en het versterken en verjongen 
van het vrijwilligerswerk of in het streven naar modeme vrijwilligersorganisaties. Wij dragen 
de meerwaarde van MaS op positieve wijze naar buiten toe uit en laten alle betrokken 
organisaties er van doordrongen zijn dat MaS ook voor hen een goed instrument kan zijn om 
hun maatschappelijke- en organisatiewensen te realiseren. 

Maatschappeliike stages doen we samen 
Wij zijn ons er van bewust dat de maatschappelijke stages alleen een succes kunnen worden 
als alle partners werken vanuit een gedeelde visie en de hen beschikbare middelen aanwenden 
om deze visie te verwezenlijken. Ieder vanuit hun eigen rol en verantwoordelijkheid, maar 
altijd vanuit de gedachte dat wij samen een positieve bijdrage leveren aan de stad, de 
inwoners en de leerlingen. 

Vrifwillisersorsanisaties zijn MaS-proof 
Vrijwilligersorganisaties zijn in staat een aantrekkelijk en kwalitatief hoogstaand stageaanbod 
te formuleren en zijn voldoende toegemst om een adequate begeleiding van de jongeren te 
kunnen garanderen. Zij hebben affiniteit met de belevingswereld van jongeren en zijn in staat 
met hun stageaanbod in te spelen op maatschappelijke ontwikkelingen. Zij worden hierin met 
raad en daad ondersteund door de makelaar. Ook de lokale samenwerkingspartners hebben 
hun zaakjes op orde, waardoor de uitvoering van MaS in Groningen soepel verloopt. 
MaS-proof zijn betekent dat de kwaliteit van de vrijwilligersorganisatie, de begeleiding en de 
stageplek gegarandeerd is. De grondgedachte is dat een hoge kwaliteit van de begeleiding en 
de stageplek leidt tot een positievere ervaring met vrijwilligerswerk en tot meer bereidheid 
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van de leerlmg om ook in de toekomst vrijwilligerswerk te willen doen. Wij veronderstellen 
een directe relatie tussen de kwaliteit en de meerwaarde van een maatschappelijke stage. 

Heldere subsidieverstrekkins aan de makelaar Maatschappeliike Stase en Vriiwilliserswerk 
De gemeente verstrekt onder eenduidige en heldere voorwaarden de subsidie aan de 
stagemakelaar. De subsidiebeschikking verschaft duidelijkheid over de taken en 
verantwoordelijkheden van de makelaar en de rol van de makelaar ten opzichte van de andere 
betrokken partijen. De subsidie wordt jaarlijks via een Programma van Eisen verstrekt. Dit 
biedt de mogelijkheid om de subsidievoorwaarden jaarlijks te evalueren en aan te scherpen. 

3. Financiering 
Scholen en gemeenten worden door het rijk gecompenseerd voor het invoeren van de 
maatschappelijke stages en het vervullen van de rol van makelaar. Scholen ontvangen een 
bedrag van 60 euro per telleerling voor de eerste vier leerjaren. In totaal kunnen de scholen 
dus beschikken over 240 euro per leerling. 

Bij de verdeling van het geld naar de gemeenten hanteert het rijk de volgende verdeelsleutel: 

aantal inwoners x € 0,40 + aantal vo-leerlingen x 0,80 x € 9,22) x 1,527 

De gemeente Groningen ontving in 2011 een bedrag van 186 duizend euro voor de uitvoering 
van de maatschappelijke stages. Voor 2012 blijft dit bedrag gelijk. De verwachting is dat dit 
bedrag ook de komende jaren voor de uitvoering beschikbaar blijft. 

Tot nu toe zijn er geen signalen dat de rijksoverheid wil bezuinigingen op het budget voor de 
Maatschappelijke Stage. Vooralsnog gaan wij uit van handhaving van de huidige budgetten. 
Gezien de tijdsspanne van deze nota en de verwachte verdieping van de financiele crisis is 
niet uit te sluiten dat er alsnog een bezuiniging op MaS wordt doorgevoerd. Dit kan gevolgen 
hebben voor de uitvoering van het negen-puntenplan. 

4. Raakvlakken met andere (beleids)terreinen 
De maatschappelijke stage staat niet op zich, maar heeft raakvlakken met en invloed op veel 
andere terreinen. Terreinen die behoren tot het domein van de school, de 
vrijwdlligersorganisatie en de gemeente en haar uitvoerende instellingen. De maatschappelijke 
stage maakt deel uit van een bredere maatschappelijke ontwikkeling waarin begrippen als 
burgerschap, innovatie, verjonging, meedoen en talentontwikkeling centraal staan. Hieronder 
volgt een opsomming van de in onze ogen belangrijkste sectoren die gebmik kunnen maken 
van de maatschappelijke stage als middel om hun doelen te verwezenlijken. En omgekeerd 
kan ook de maatschappelijke stage gebmik maken van de al ingezette (beleids)instnimenten 
en van de bestaande infrastmctuur in deze sectoren. Op deze manier snijdt het mes aan twee 
kanten. 

In het onderwijsprogramma speelt MaS een belangrijke rol als het gaat om het ontwikkelen 
van burgerschap. De maatschappelijke stage draagt bij aan het burgerschap van leerlingen 
door enerzijds de leerlingen relevante vaardigheden aan te leren - zodat zij 
burgerschapsgedrag kunnen vertonen, en anderzijds door leerlingen het belang te laten inzien 
van vrijwillige inzet - zodat zij goed burgerschapsgedrag willen vertonen. Daamaast kan MaS 
de aanzet geven tot het ontwikkelen van een breder stagebeleid op scholen. 
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Vrijwilligersorganisaties kunnen door het integreren van MaS in hun vrijwilligersbeleid 
nieuwe doelgroepen aanboren en nieuwe klussen aanbieden. Het is in het belang van alle 
vrijwilligersorganisaties de MaS-leerling vast te houden, om zo hun vrijwilligerspotentieel uit 
te breiden. 

In het gemeentelijk vrijwilligerswerkbeleid * speelt MaS de rol van aanjager van de landelijk 
vastgestelde basisfuncties 'verbinden en makelen' en 'versterken en verbreiden'. De 
maatschappelijke stage geeft de aanzet tot het ontdekken en inzetten van nieuwe doelgroepen 
door vrijwilligersorganisaties, het ontwikkelen van nieuwe vormen van vrijwilligerswerk en 
het ondersteunen van vrijwilligersorganisaties bij dit proces. 

Een aantal elementen uit de gemeentelijke sportvisie '̂  biedt aanknopingspunten voor de 
maatschappelijke stages. Het streven om sportvoorzieningen zo dicht mogelijk bij huis te 
realiseren past in het ultgangspunt maatschappelijke stages in de eigen Ieefomgeving van 
jongeren te realiseren. Ook in de wens om tot modeme sportverenigingen te komen kan door 
de maatschappelijke stage in een stroomversnelling komen. Door het inzetten van 
maatschappelijke stages wordt een sportvereniging zich meer bewust van hun 
maatschappelijke rol, staat meer open voor een breed en jonger publiek en haalt met de 
jongeren iimovatieve kracht in huis die gebmikt kan worden om het aanbod te verbreden en 
ook buiten de grenzen van de sport te kijken. 

De uitdaging in de sector kunst & cultuur ^ van de gemeente Groningen is om alle inwoners te 
faciliteren om deel te kunnen nemen aan kunst en cultuur en zich te ontwikkelen tot culturele 
burgers. Vooral kinderen en jongeren moeten voldoende culturele bagage krijgen om op de 
toekomst in onze samenleving te zijn voorbereid. Inwoners van de stad worden op alle 
leeftijden op een laagdrempelige en interactieve wijze gestimuleerd actief of passief deel te 
nemen aan kunst en cultuur. Ze zijn zich bewust van hun eigen identiteit in relatie tot hun 
directe Ieefomgeving en het verleden. MaS kan een middel zijn om dit te bereiken en om 
jongeren van 12-18 jaar kennis te laten maken met het brede en gevarieerde werkterrein van 
kunst en cultuur. 

De Wet Maatschappelijke Ondersteuning "̂  heeft tot doel de deelname van burgers te 
bevorderen en hun zelfredzaamheid te waarborgen. MaS is vooral een stimulans voor de 
prestatievelden 1 en 4 van de WMO, te weten 'het bevorderen van de sociale samenhang en 
leefbaarheid in wijken en buurten' en 'het ondersteunen van mantelzorgers en vrijwilligers'. 
In de meerjarenkademota WMO Groningen zijn deze twee prestatievelden ondergebracht bij 
het hoofdthema 'Meedoen'. 

In het Integraal Jeugdbeleid ^ staat onder meer het vergroten van kansen en het ontplooien 
van talenten cenfraal. Hierdoor ontwikkelen kinderen zich tot betrokken en verantwoordelijke 
burgers die een bijdrage leveren aan een duurzame en democratische samenleving. Meedoen 
aan de samenleving begint dicht bij huis, in de eigen straat en buurt. Meedoen is ook lid 
worden van een sportvereniging en meedoen aan andere activiteiten. MaS past uitstekend in 
dit streven en is bij uitstek een middel om bovengenoemde doelstellingen te realiseren. 

' Investeren in sociaal kapitaal, Nota Vrijwilligerswerkbeleid gemeente Groningen (2007) 
^ Meer ruimte voor sport en bewegen, Sportvisie 2010-2020 gemeente Groningen (2010) 
^ Ruimte voor vemieuwing, vemieuwing voor ruimte, Kademota cultuur 2013-2016 gemeente Groningen (2011) 
'' Samen sterk in de stad, Meerjarenkader WMO 2012-2015 gemeente Groningen (2011) 
' Stad om op te groeien, Kademota Integraal Jeugdbeleid 2011-2014 gemeente Groningen (2011) 
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In het participatiebeleid ^ van de gemeente Groningen staat het meedoen aan de samenleving 
centraal, onder het motto 'Alle Stadjers actief. Het liefst via betaald werk en als dat niet lukt 
met andere werkzaamheden of maatschappelijke activiteiten. Het participatiebeleid verbindt 
persoonlijke en maatschappelijke doelen met elkaar. MaS is bij uitstek een instrument dat 
gericht is op het activeren en participeren van jonge Stadjers. MaS biedt leerlingen de kans 
om al op jonge leeftijd actief kennis te maken en ervaring op te doen met vrijwillige 
maatschappelijke activiteiten. Hiermee het belang onderstrepend van meedoen in de 
maatschappij en de rol die de leerling daar in kan spelen. 

Naast dat wij vrijwilligersorganisatie MaS-proof willen maken, werken wij er ook naar toe 
om de gemeentelijke beleidssectoren MaS-inclusief te maken. Met de Nota Maatschappelijke 
Stages 2012-2015 beogen wij dan ook de maatschappelijke stage te verankeren in alle 
gemeentelijke beleidsterreinen die te maken hebben met vrijwillige inzet van Stadjers. 
Ook gedurende de looptijd van deze nota blijven wij samen met onze lokale partners alert en 
spelen vAj in op nieuwe ontwikkelingen die MaS direct of indirect raken. 

^Actief in goede banen, Kademota re-integratie/participatie 2012-2015 gemeente Groningen (2011) 
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Bijlage I Pilotproj eet Maatschappelijke Stages Groningen 2009-2011 
Voomitlopend op het verplichtende karakter van MaS heeft de gemeente Groningen in 2009 
Stiel en Huis voor de Sport de opdracht gegeven om een gezamenlijk plan van aanpak te 
ontwikkelen met als doel vrijwilligersorganisaties te informeren, te ondersteunen en te 
stimuleren om leerlingen een aantrekkelijke, nuttige en uitdagende maatschappelijke 
stageplek te bieden. Het plan van aanpak beschrijft de stappen die genomen moeten worden 
om in het schooljaar 2011-2012 voldoende voorbereid te zijn op het in werking treden van de 
Wet Maatschappelijke Stages. 

Stiel en Huis voor de Sport vervulden in het project de rol van makelaar: het koppelen van 
vraag en aanbod van maatschappelijke stages in de regio Groningen. Hiervoor werd gebmik 
gemaakt van het digitale systeem jijindemaatschappij. Dit systeem was vooral bedoeld om 
vrijwdlligersorganisaties en leerlingen te informeren en inspireren over de (on)mogelijkheden 
van de maatschappelijke stage. En om een uitgebreid stageaanbod te creeren voor leerlingen 
en in het bijzonder voor leerlingen die moeite hadden om zelf een stageplek te vinden. 

De afgelopen jaren hebben Stiel en Huis voor de Sport veel gei'nvesteerd in het MaS-proof 
maken van vrijwilligersorganisaties. MaS-proof houdt in dat de vrijwilligersorganisaties zelf 
in staat zijn een aantrekkelijk aanbod te formuleren en voldoende zijn toegemst om een 
adequate begeleiding van de jongeren te kunnen garanderen. Om dit te bereiken hebben Stiel 
en Huis voor de Sport een uitgebreid pakket aan trainingen en workshops ontwikkeld, diverse 
informatiebijeenkomsten gehouden, achtergrondinformatie en actuele ontvdkkelingen over 
MaS bekend gemaakt via onder meer de website van beide organisaties, flyers, nieuwsbrieven 
en andere promotionele activiteiten. 

2.1 Aandachtspunten 
Uit evaluatiegesprekken met beide makelaars en met de scholen bleek dat niet alle ingezette 
maatregelen uit het plan van aanpak voldoende tot hun recht zijn gekomen of voldeden aan de 
verwachtingen van de betrokken partijen. Hieronder volgt een korte opsomming van de 
belangrijkste aandachtspunten. Al deze punten komen temg in het negen-puntenplan, waarin 
de doelstellingen in concrete acties zijn uitgewerkt 

• Koppeling vraag en aanbod 
De website jij indemaatschappij bleek in het praktisch gebmik te omslachtig te zijn. 
Leerlingen en scholen moesten veel handelingen verrichten om aan te geven dat een 
koppeling tussen vraag en aanbod tot stand was gekomen. Met als gevolg dat er 
nauwelijks gebmik werd gemaakt van de mogelijkheden van de site. Hierdoor was het 
moeilijk om aan te geven hoeveel daadwerkelijke plaatsingen er via de website 
gerealiseerd waren. De aanbodkant echter groeide explosief Veel van de 
stagevacatures werden echter niet vervuld, wat tot teleurstelling leidde bij de 
vrijwilligersorganisaties. Het niet vervullen van de vacatures werd vooral veroorzaakt 
door het geringe aantal leerlingen dat gebmik maakte van de site om een stageplek te 
vinden. De website jij indemaatschappij, waarvoor in gezamenlijkheid is gekozen, 
bleek uiteindelijk niet geschikt als centraal registratiesysteem, te weten een systeem 
dat een goed en volledig overzicht van het aantal matches en naar tevredenheid 
voltooide stages geeft. 

• Rol betrokken partijen 
Gedurende de looptijd van het plan van aanpak is er te weinig aandacht geweest voor 
een heldere beschrijving van de taken en verantwoordelijkheden van de afzonderiijke 

10 
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partners in het MaS-proces. Hierdoor ontstond verwarring over elkaars rol en was niet 
altijd duidelijk tot wiens domein het inzetten van een bepaalde actie behoorde. 
Verwachtingen konden daardoor over en weer niet altijd waargemaakt worden. 

Regierol gemeente 
Onduidelijkheid was er ook over de regierol van de gemeente. In de eerste plaats 
versfrekte de gemeente subsidie aan Stiel en Huis voor de Sport. De 
subsidievoorwaarden stonden op zich helder in het plan van aanpak weergegeven, 
maar werden onvoldoende naar de scholen en vrijwilligersorganisaties 
gecommuniceerd. Door het wegzetten van de subsidie bij twee instellingen ontstond 
ook onduidelijkheid over de rol en verantwoordelijkheden van beide instellingen. Ten 
tweede droeg de gemeente zorg voor afstemming met de lokale partners, waaronder 
vooral de scholen. Het door de gemeente ingestelde scholenoverleg MaS is nooit goed 
van de grond gekomen. Dit had vooral te maken met het ontbreken van een gevoel van 
meerwaarde van dit overleg als het ging om invloed op het MaS-proces. Een aantal 
scholen voelde zich door het niet vooraf bespreken van het plan van aanpak met het 
onderwijs voor een voldongen feit gesteld. Hierdoor nam de belangstelling vanuit de 
scholen voor dit overleg af. De meeste scholen hebben een verzorgingsgebied tot ver 
buiten de stad Groningen en hebben in de praktijk met verschillende stagemakelaars te 
maken. Deze scholen hadden graag gezien dat de gemeente het initiatief had genomen 
om de verschillende makelaarsfuncties op elkaar afte stemmen. Afstemming met 
makelaars in de regio heeft er toe geleid dat er een zogenaamd open aanbod van 
stagevacatures voor de hele regio Groningen tot stand is gekomen. Leerlingen die in 
Groningen op school zitten en in een andere gemeente wonen, kunnen op deze manier 
gebmik maken van alle vacatures van alle aangesloten gemeenten. 

Inbedding in gemeentelijk en schoolbeleid 
De maatschappelijke stage is meer dan 30 uur een klus klaren. Hiermee wordt bedoeld 
dat een stage meerwaarde moet hebben. Voor een leerling, maar ook voor een 
vrijwilligersorganisatie. Dit vraagt bijvoorbeeld om kwalitatief hoogwaardige stages, 
waarbij ook aandacht is voor aspecten als training en deskundigheidsbevordering, 
adequate stagebegeleiding en een boeiende en inspirerende stageplaats. Dit beeld 
hadden de betrokken partners duidelijker en meer in gezamenlijkheid naar buiten toe 
kunnen uitdragen en onderdeel kunnen laten worden van hun reguliere beleid. Vanuit 
het perspectief van de gemeente past MaS uitstekend in de visie op onder meer de Wet 
Maatschappelijke Ondersteuning, het vrijwilligerswerk-, jeugd- en sportbeleid. Vanuit 
het perspectief van het onderwijs past MaS goed in het ontv^dkkelen van burgerschap 
bij leerlingen. MaS kan op scholen ook onderdeel zijn van een breder 
stageprogramma, dat zich niet alleen beperkt tot de minimaal vereiste 30 uren. Voor de 
vrijwilligersorganisatie is MaS een kans op het werven van nieuwe, jongere 
vrijwilligers en kan MaS een belangrijke rol vervullen het beleid gericht op de 
toekomst. 

Communicatie 
Alle bovengenoemde aandachtspunten hebben communicatie als gemeenschappelijke 
deler. In de communicatie over en weer wil nog wel eens mis ontstaan, waardoor de 
boodschap niet of maar gedeeltelijk over komt. In een aantal gevallen is dit ook in het 
MaS-proces gebeurd. Een gemeenschappelijk communicatieplan met daarin vooraf 
bepaalde communicatiemomenten en -middelen zou standaard een onderdeel van een 
plan van aanpak moeten zijn. In onze snel digitaliserende maatschappij is de juiste 
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vorm van communicatie met de doelgroep van essentieel belang. Het plan van aanpak 
voorzag vooral in traditionele communicatiemiddelen als flyers, nieuwsbrieven en een 
website. Deze blijven nodig. De jongere van nu echter gebmikt de nieuwe media of 
zelfs de nieuwste media om met leeftijdsgenoten te communiceren. Het is goed om 
hier in een communicatieplan op in te spelen. Daamaast is communicatie van groot 
belang om op het juiste moment de juiste boodschap uit te stralen. Communicatie kan 
op deze manier gebmikt worden om positieve aandacht te vragen voor MaS. 

12 
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Bijlage II Taken en verantwoordelijkheden betrokken partijen 

School: 
Opnemen van maatschappelijke stage in het curriculum 
Informeert van ouders en leerlingen over het hoe en waarom van maatschappelijke stages 
Stelt randvoorwaarden op voor geschikte stageplaatsen 
Stelt een maatschappelijke stagecoordinator aan 
Zorgt voor een digitaal systeem om maatschappelijke stage administratief te regelen 
Geeft vooraf goedkeuring voor de stageplaatsen die leerlingen opgeven 
Begeleidt leerlingen bij de keuze van een stageplek en stelt stagecontracten op 
Zorgt voor reflectie bij en evaluatie van leerlingen 
Geeft vooraf goedkeuring voor het eerste contact van de leerling met een stagebiedende 
organisatie 
Zijn verantwoordelijk voor de verzekeringen voor leerlingen 
Begeleidt leerlingen met problemen tijdens hun stage 

Vriiwilligersorganisatie: 
Garandeert een veilige werkomgeving voor de leerlingen 
Begeleidt leerlingen tijdens de stage 
Bedenkt stageopdrachten 
Evalueert stages met leerlingen (in overleg met de school) 

Makelaar: 
• Versterkt het vrijwilligerswerk in het algemeen en het bieden van een passende en zinvolle 

maatschappelijke stage aan leerlingen die niet zelf of via de school een plaats kurmen vinden; 
• Ondersteunt vrijwilligersorganisaties bij het werven, plaatsen en begeleiden van nieuwe 

vrijwilligers en maatschappelijk stagiairs. 
• Bevordert dat de maatschappelijke stagiair van nu de vrijwilligers van de toekomst wordt. 
• Informeert en enthousiasmeert organisaties die met vrijwilligers werken over de 

maatschappelijke stage 
• Begeleidt deze organisaties bij het bedenken van zinvolle stageplekken voor leerlingen en 

trainen bijvoorbeeld in het omgaan met jongeren. 
• Verzamelt vacatures en helpt stagebieders bij het formuleren van stageplaatsen. 
• Helpt leerlingen als zij zelf of via de school geen stageplaats kunnen vinden bij het kiezen van 

een stageplek 
• Beheert en/of onderhoudt een ICT-systeem voor maatschappelijke stages en/of 

vrijwilligersklussen 
• Is een vraagbaak voor stagebieders en scholen 

Naast deze kemtaken kan de maatschappelijke makelaar ook andere taken uitvoeren. Bijvoorbeeld in 
opdracht van de school. Zoals het geven van voorlichtingslessen over maatschappelijke stage, of het 
organiseren van een stagemarkt. 

Gemeente: 
Zoekt een uitvoerende partner die past in het landelijke profiel voor een maatschappelijke 
makelaar; 
Verstrekt de opdracht aan de maatschappelijk makelaar; 
Coordineert het contact en de samenwerking tussen gemeenten, maatschappelijke makelaar en 
scholen 
Maakt regionale afspraken over de financiering van de maatschappelijke makelaar en over 
stageplekken; 
Draagt zorg voor afstemming binnen de gemeentelijke beleidsterreinen die direct en indirect 
met MaS te maken hebben, bijvoorbeeld onderwijs- en jeugdbeleid. 
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Samenvatting 
In de Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015 hebben wij het meerjarenperspectief van de 
gemeente Groningen op de maatschappelijke stage geschetst. Daamaast hebben wij de 
uitgangspunten geformuleerd, die wij hanteren bij het uitwerken van dit perspectief in een 
concreet uitvoeringsplan. 

Doelstellingen 
De gemeente Groningen wil er samen met haar lokale partners voor zorgen dat leerlingen 
positieve ervaringen opdoen met vrijwilligerswerk, om hen als toekomstige burgers 
medeverantwoordelijk te maken voor de samenleving. 

Uitgangspunten 
Vanuit dit perspectief zijn een vijftal uitgangspunten geformuleerd die leidend zijn bij de 
concrete uitwerking van de doelstellingen in de uitvoeringsnota. Deze zijn: 

• De leerling staat cenfraal 
• MaS heeft meerwaarde voor alle betrokkenen 
• Maatschappelijke stages doen we samen 
• Vrijwilligersorganisaties zijn MaS-proof 
• Een heldere subsidieverstrekking aan de makelaar Maatschappelijke Stage en 

Vrijwilligerswerk. 

Uitvoeringsnota 
De doelstellingen en uitgangspunten van de maatschappelijke stage zijn vertaald in een 
uitvoeringsnota, het zogenaamde Negen-puntenplan. Dit plan voeren wij uit in de periode 
2012-2015. De negen punten zijn: 

1. het ontwikkelen van een communicatieplan met als doel de maatschappelijke 
stages in Groningen positief onder de aandacht te brengen; 

2. het belang uitstralen van MaS voor de stad, onder meer door het inzetten van 
ambassadeurs en het belonen van jongeren die een belangrijke bijdrage leveren 
aan het vrijwilligerswerk in Groningen; 

3. het versterken van de samenwerking tussen lokale partners door het stimuleren 
van keimisoverdracht en kennisuitwisseling; 

4. het ontwikkelen van een inspirerend en uitdagend aanbod dat rekening houdt 
met de wensen en behoeften van leerlingen en van vrijwilligersorganisaties; 

5. het genereren van nieuwe aanbieders om ook in de toekomst over voldoende 
en gevarieerde stagemogelijkheden te kuimen beschikken; 

6. het ontwikkelen van kwaliteitseisen voor aanbod en begeleiding oftewel de 
vrijwilligersorganisaties MaS-proof te maken; 

7. het meten van het maatschappelijk effect van MaS om te volgen of MaS 
inderdaad meer jongeren tot het doen van vrijwilligerswerk aanzet en 
vrijwilligersorganisaties de mogelijkheden van MaS voldoende benutten; 

8. het ontwikkelen van een instrument voor de het aanbieden van stages aan 
leerlingen, zodat een leerling goed zicht houdt op het totale aanbod van stages 
en makkelijker iets van zijn gading vindt. 

9. het verstrekken van de subsidie aan een makelaar Maatschappelijke Stage en 
Vrijwilligerswerk vanuit het oogpunt van een heldere en eenduidige 
aansturing. 
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1. Inleiding 
De uitvoeringsnota is een uitwerking van de Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015. In de 
Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015 gaan wij nader in op: 

• de doelstellingen en de kenmerken van de maatschappelijke stage (MaS); 
• het meerjarenperspectief van de gemeente Groningen op de maatschappelijke stage; 
• de uitgangspunten die wij hanteren bij de uitwerking van het meerjarenperspectief in 

een concreet uitvoeringsplan. 
• de samenhang van de maatschappelijke stage met andere (gemeentelijke) 

beleidsterreinen; 
• de ervaringen die wij in de projectperiode 2009-2011 met MaS hebben opgedaan; 

1.1 Doelstellingen 
De gemeente Groningen wil er samen met haar lokale partners voor zorgen dat leerlingen 
positieve ervaringen opdoen met vrijwilligerswerk, om hen als toekomstige burgers 
medeverantwoordelijk te maken voor de samenleving. 

1.2 Uitgangspunten 
Vanuit dit perspectief zijn een vijftal uitgangspunten geformuleerd die leidend zijn bij de 
concrete uitwerking van de doelstellingen in de uitvoeringsnota. Deze zijn: 

• De leerling staat cenfraal 
• MaS heeft meerwaarde voor alle betrokkenen 
• Maatschappelijke stages doen we samen 
• Vrijwilligersorganisaties zijn MaS-proof 
• Een heldere subsidieverstrekking aan de makelaar Maatschappelijke Stage en 

Vrijwilligerswerk. 

Voor een uitgebreide toelichting op de doelstellingen en de uitgangspunten verwijzen wij u 
naar de Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015 die integraal onderdeel uitmaakt van deze 
uitvoeringsnota. 

2. Negen-puntenplan 
Onze doelstellingen en uitgangspunten hebben wij vertaald in een uitvoeringsplan, het 
zogenaamde Negen-puntenplan. Negen concrete acties die wij in de periode 2012-2015 uit 
willen voeren. Deze zijn: 

2.1 Ontwikkelen van een communicatieplan 
Om de maatschappelijke stage goed voor het voetlicht te krijgen is effectieve en 
gestroomlijnde communicatie tussen en naar alle betrokkenen toe een vereiste. 
Het ontwikkelen van een communicatieplan in samenspraak met de betrokken partners maakt 
deel uit van de opdracht van de gemeente aan de makelaar Maatschappelijke Stage en 
Vrijwilligerswerk Stiel. Doel van het communicatieplan is dat: 

• Groningen merkt dat er leuke en interessante dingen gebeuren op het terrein van de 
maatschappelijke stage; 

• de maatschappelijke stage een bekend fenomeen wordt in de stad; 
• de maatschappelijke stage op een positieve manier naar buiten toe wordt uitgedragen 

door alle betrokken partners. 

Daamaast bevat het communicatieplan duidelijke afgesproken communicatiemomenten en 
een omschrijving van de rol die elke partner daarin speelt. Wij besteden exfra aandacht aan 
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het inzetten van nieuwe media om vooral jongeren op een laagdrempelige en aansprekende 
manier te bereiken en te informeren over nut en noodzaak van de maatschappelijke stage^ 

2.2 Uitstralen van het belang van MaS voor de stad 
De maatschappelijke stages vinden op alierlei plekken in de stad plaats. Ook het stageaanbod 
van de vrijwilligersorganisaties in de stad is enorm gevarieerd. Je kunt een leerling die 
maatschappelijke stage loopt letterlijk overal in de stad tegenkomen. Op de buitenschoolse 
opvang, het sportveld, het verzorgingstehuis of in de wijk. Om er maar een paar te noemen. 
Samen met onze samenwerkingspartners willen wij het belang van maatschappelijke stages 
voor de stad naar buiten toe uitdragen. Ook om leerlingen en vrijwilligersorganisaties te 
bevestigen dat ze goed bezig zijn en dat hun bijdrage meer dan welkom is. Dit alles onder het 
motto: goed voorbeeld doet volgen. Wij willen dit voor elkaar krijgen door: 

• het inzetten van ambassadeurs Maatschappelijke Stage. Dit kimnen bekende 
Groningers zijn, maar ook jongeren die als voorbeeld kunnen dienen; 

• leerlingen, vrijwilligersorganisaties en Stadjers kennis te laten maken met inspirerende 
stages, die laten zien dat MaS een meerwaarde heeft voor alle betrokkenen; 

• het positief uitdragen van MaS door alle betrokken partners. Het benadrukken van de 
gezamenlijke inspanning die door de partners geleverd wordt om MaS tot een succes 
te maken; 

• het belonen vanjongeren die een belangrijke bijdrage leveren aan het 
vrijwilligerswerk in de stad Groningen met een JongGoud-lintje. 

2.3 Samenwerking versterken tussen lokale partners 
Ultgangspunt is dat wij de maatschappelijke stage in Groningen samen met onze lokale 
partners uitvoeren. Ieder vanuit zijn eigen rol en verantwoordelijkheid, maar altijd vanuit de 
gedachte dat de maatschappelijke stage meerwaarde moet hebben voor alle betrokkenen. Deze 
meerwaarde moet niet alleen leiden tot een kwalitatief hoogwaardige stage, maar uiteindelijk 
ook tot het behouden van de leerlingen voor het vrijwilligerswerk. Om deze samenwerking te 
bestendigen, te versterken en uit te breiden zetten wij de komende jaren in op de volgende 
maatregelen: 

• Het stimuleren van keimisoverdracht en kennisuitwisseling tussen befrokken partners. 
Niet opnieuw het wiel uitvinden, maar leren van elkaars ervaringen en openstaan voor 
vemieuwende ideeen. In voorgaande jaren heeft dit gestalte gekregen door onder meer 
het organiseren van workshops over onderwerpen als 'Wat beweegt jongeren en hoe 
motiveer je ze voor een stageklus' en 'Het ontwikkelen van een stappenplan om de 
maatschappelijke stage succesvol in een vrijwilligersorganisatie in te voeren'. Ook de 
komende periode zetten wij opnieuw in op workshops en trainingen die zijn afgestemd 
op de wensen en behoeften van de deelnemers. 

• In het kader van keimisoverdracht en kennisuitwisseling zijn wij voomemens ook het 
breed overleg tussen scholen en de gemeente pragmatischer in te vullen. Dit sluit 
vooral aan bij de wens van de scholen om minder te vergaderen en meer samen te 
doen. Het idee is dat scholen bij elkaar op bezoek gaan om een kijkje in de keuken van 
de maatschappelijke stage te nemen. Wij noemen dit MaS-hoppen. 

• Om scholen, leerlingen en hun ouders goed te informeren over de bestaande 
stagemogelijkheden in de stad organiseren wij gasflessen op scholen over 
vrijwilligerswerk en een Open Huis van vrijwilligersorganisaties. Dit vindt in co-
productie met de scholen en vrijwilligersorganisaties plaats. 

• Wij handhaven het open aanbod voor stagevacatures in de stad en de regio en 
stemmen dit af met de makelaars in de betreffende gemeenten. Dit open aanbod geeft 
leerlingen die in de stad Groningen wonen en naar school gaan en ook de leerlingen 
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die niet in Groningen wonen maar er wel naar school gaan een goed overzicht van 
stageplekken in de directe woonomgeving. Het doen van een stage in de directe 
woonomgeving heeft een positief effect op de verantwoordelijkheid van de leerling 
voor de eigen Ieefomgeving. 

• Wij gebmiken de komende periode om naast de reguliere netwerken tussen lokale 
partners ook aansluiting te zoeken bij netwerken van andere partijen in de stad die baat 
kuimen hebben bij de maatschappelijke stage (maatschappelijk betrokken 
ondememers, studentenverenigingen). 

2.4 Inspirerend en uitdagend aanbod ontwikkelen 
Het vrijwilligerswerk is constant in beweging. De tijd van het langdurig op een pick 
vrijwilligerswerk doen lijkt een beetje voorbij. Vrijwilligersorganisaties moeten hierop 
inspelen om ook in de toekomst verzekerd te kunnen zijn van voldoende vrijwillige 
ondersteuning. De maatschappelijke stage kan hen hierbij helpen. Wij willen alle 
vrijwilligersorganisaties in Groningen motiveren en stimuleren om een inspirerend en 
uitdagend stageaanbod te ontwikkelen gericht op de nieuwe vrijwilliger. Om dit te bereiken 
zetten wij de komende jaren in op: 

• het in kaart brengen van de wensen en behoeften van leerlingen, zodat hiermee in het 
stageaanbod rekening gehouden kan worden; 

• het bevorderen van de deskundigheid van vrijwilligersorganisaties over het aanbieden 
van geschikte maatschappelijke stages; 

• het trainen van vaardigheden op het gebied van het begeleiden vanjongeren, het 
inrichten van de organisatie op de komst vanjongeren. Het trainingsaanbod is op maat 
en kan desgewenst sectorgericht aangeboden worden; 

• het inzetten van de adviesfunctie van de makelaar Maatschappelijke Stage en 
Vrijwilligerswerk voor het aanboren van nieuwe netwerken en het leggen van nieuwe 
verbindingen tussen betrokken partijen. 

2.5 Nieuwe aanbieders genereren 
Wij willen graag dat in Groningen iedereen meedoet. Dit geldt ook voor de maatschappelijke 
stages. Potentiele stageaanbieders, zoals bedrijven, instellingen en vrijwilligersorganisaties, 
willen wij motiveren en activeren om een stageaanbod te ontwikkelen. Zij moeten er van 
overtuigd raken dat de maatschappelijke stage meerwaarde heeft. Als middel om hun 
maatschappelijke betrokkenheid vorm en inhoud te geven. Om hun activiteiten uit te kunnen 
voeren. En om kennis te maken met de vrijwilliger van morgen en deze vrijwilliger te 
bewegen om ook op latere leeftijd als vrijwilliger actief te blijven. Het maatschappelijke 
effect van MaS is groter naarmate steeds meer organisaties en instellingen in de stad hiermee 
te maken krijgen en hier een rol in spelen. 

Wij richten ons de komende jaren op het behouden van de vrijwilligersorganisaties die al een 
aanbod hebben geformuleerd. Het gaat hierbij om een kwart van alle Groninger 
vrijwilligersorganisaties. Wij willen hen blijvend ondersteunen bij het ontwikkelen en 
vemieuwen van het aanbod, zodat het blijft aansluiten op de wensen en behoeften van 
jongeren. 

Tegelijkertijd willen wij het potentieel aan stageaanbieders in de stad uitbreiden. Dit kuimen 
vrijwilligersorganisaties zijn die nog geen ervaring hebben opgedaan met maatschappelijke 
stages of organisaties die nog helemaal geen kennis hebben met deze stagevorm. Op de korte 
termijn willen wij de welwillende organisaties bewegen om alsnog een aanbod te 
ontwikkelen. Het overtuigen van organisaties die nu aangeven geen interesse te hebben vergt 
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meer tijd en waarschijniijk ook een ander aanpak dan die wij tot nu toe hebben ingezet. Het 
benaderen van deze vrijwilligersorganisaties nemen wij mee in het communicatieplan. Wij 
verbinden hier nog geen harde sfreefcijfers aan, maar zetten in eerste instantie in op het 
overtuigen van nut en noodzaak van de maatschappelijke stage. Interessant is in dit verband 
om onderzoeken welke redenen vrijwilligersorganisaties hebben om niet van MaS gebmik te 
maken. 

Wij willen ook bedrijven betrekken die in het kader van maatschappelijk befrokken 
ondememen een bijdrage willen leveren aan de maatschappelijke stages. Dit doen wij via 
bestaande netwerken zoals het Platform Maatschappelijk Ondememen Groningen. 

Tot slot vormen studenten(sport)verenigingen een bron van mogelijkheden als het gaat om de 
inzet en begeleiding van maatschappelijke stages. Wij zullen ook hen benaderen om de 
mogelijkheden tot het leveren van een bijdrage te onderzoeken. 

2.6 Ontwikkelen kwaliteitseisen voor aanbod en begeleiding 
Het formuleren van een uitdagend en inspirerend stageaanbod en een goede begeleiding van 
de leerling tijdens de maatschappelijke stage vraagt nogal wat van een 
vrijwilligersorganisatie. Naast een activiteitenaanbod op het gebied van 
deskundigheidsbevordering willen wij een checklist ontwikkelen die vrijwilligersorganisaties 
kunnen gebmiken om te bepalen of hun organisatie voldoende in staat is uitvoering te geven 
aan MaS. Met andere woorden, of zij wel MaS-proof zijn. Het voldoen aan de voorwaarden 
uit de checklist biedt voldoende kwaliteitsgaranties voor de inhoud van de stage en de 
begeleiding. Het ontwikkelen van de checklist maakt onderdeel uit van de opdracht aan de 
makelaar, 

2.7 Maatschappelijk effect meten 
Wij willen in een eerstvolgend onderzoek onder Vrijwilligersorganisaties specifieke vragen 
opnemen over MaS. De uitkomsten van dit onderzoek willen wij gebmiken als onderbouwing 
voor het bij sturen van het MaS-beleid. 
De ervaringen van organisaties met nieuwe vormen van vrijwilligerswerk, waaronder MaS, 
gaan standaard deel uit maken van dit onderzoek. In de komende periode willen de vinger aan 
de pols houden als het gaat om het maatschappelijk effect van MaS. Met andere woorden, 
kuimen wij uit onderzoek afleiden of vrijwilligersorganisaties meer gebmik zijn gaan maken 
van MaS en heeft het inzetten van MaS op de langere termijn tot een toename van het aantal 
jonge vrijwilligers in Groningen geleid. Ook willen een onderzoek houden onder de leerlingen 
die in het schooljaar 2011-2012 een MaS stage hebben gelopen. Dit onderzoek kan dienen als 
een 0-meting en om de twee jaar herhaald worden. 
Daamaast willen wij een tevredenheidsonderzoek houden onder de gebmikers van de 
maatschappelijke stage, te weten de leerlingen, de scholen en de vrijwilligersorganisaties. 
Op deze manier maken wij onze doelstellingen voor de komende vier jaar meetbaar. 

2.8 Ontwikkelen van een instrument voor het aanbieden van stages 
We hebben al geconcludeerd dat de website jij indemaatschappij niet geschikt blijkt te zijn om 
een match tussen vraag en aanbod tot stand te brengen en om de functie van cenfraal 
registratiesysteem te vervullen. Wij willen de mogelijkheden onderzoeken om het aanbod aan 
maatschappelijke stageplekken onder te brengen bij de bestaande vacaturebanken, die zowel 
een regionale, een stedelijke als een wijkgerichte functie kennen. Ook dient er een goede en 
eenvoudige temgkoppeling tussen de vacaturebanken en de scholen te komen om leerlingen te 
kunnen informeren over het meest actuele stageaanbod. 



 

Raadsvoorstel - Nota Maatschappelijke stages 2012-2015

200

2.9 Subsidieverstrekking aan een makelaar MaS 
Wij maken jaarlijks subsidieafspraken met onze uitvoerende instellingen in zogenaamde 
Programma's van Eisen (PvE). Het PvE geeft aan wat wij het komende jaar van de 
betreffende instelling vragen en verwachten en hoeveel subsidie wij hiervoor beschikbaar 
stellen. De afgelopen jaren is het project Maatschappelijke Stages 2009-2011 door twee 
instellingen uitgevoerd, te weten Stiel en Huis voor de Sport. Vanuit het oogpimt van 
aansturing bleek dit niet altijd even handig en helder. Wij hebben er voor gekozen de subsidie 
voortaan aan een instelling te verlenen, te weten Stiel. Stiel is onze uitvoerende instelling als 
het gaat om het vrijwilligerswerk en heeft goed zicht op en nauwe contacten met het gehele 
werkveld. Het Programma van Eisen en de subsidiebeschikking aan Stiel bevatten ook de 
voorwaarde dat sportverenigingen en vrijwilligersorganisaties in de sector kunst & cultuur 
nadrukkelijk bij de uitvoering van MaS betrokken worden. In deze twee sectoren zijn de 
meeste vrijwilligersorganisaties actief en verhoudingsgewijs zullen in deze sectoren ook meer 
maatschappelijke stages plaatsvinden. Het is wenselijk dat Stiel dit doet in samenwerking met 
lokale partners die in deze sectoren actief zijn. 
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30 mei 2012. 

Nr. 6c. 

Nota Maatschappelijke Stages 2012-2015. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 12 april 2012 

GR 12.3049429; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de uitgangspunten van de Nota "Van leerling naar maatschappelijk betrokken 

burger", Maatschappelijke Stages 2012-2015 met terugwerkende kracht per 

1 januari 2012 vast te stellen; 

II. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad; 

III. de Uitvoeringsnota "Van leerling naar maatschappelijk betrokken burger", 

Maatschappelijke Stages 2012-2015 voor kennisgeving aan te nemen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Publiekssamenvatt ing 

In de Structuurvisie Detailhandel (2011) worden de hoofdiijnen geschetst voor de verdere 
ontwikkeling van de detailhandel in de stad. Het gebied rond het Sontplein is aangewezen als het 
gebied waar onder bepaalde voorwaarden de uitbreiding van perifere en grootschalige detailhandel 
plaats kan vinden. Om de huidige detailhandelsstructuur voor deze vormen van detailhandel, verder 
bestaande uit de binnenstad en de vestigingslocaties aan het Hoendiep en de Peizerweg, niet aan te 
tasten, moet deze uitbreiding zorgvuldig plaatsvinden. De uitgangspunten van de Structuurvisie 
Detailhandel moeten voor dit gebied dan ook nader worden uitgewerkt in een stedenbouwkvindige 
visie die een gefaseerde uitvoering mogelijk maakt. Het initiatief voor de planvorming ligt bij de 
direct betrokken marktpartijen. In de projectofferte wordt voorgesteld om als gemeente daarover de 
regie te voeren en zorg te dragen voor de vastlegging van de kaders. De raad wordt vanaf het 
startpunt betrokken in deze nauwe samenwerking met de markt. Aan de hand van stellingen en een 
bouwstenennotitie kiest de raad aan de voorkant van het proces positie voor deze kaderstelling. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. de bouwstenen en randvoorwaarden voor de visieontwikkeling van het Sontweggebied 

onderdeel Detailhandelskwartier, zoals verwoord in de bouwstenennotitie (zie bijlage 1), vast 
te stellen; 

II. kennis te nemen van de projectofferte voor het opstellen van een ontwikkelingsvisie voor het 
Detailhandelskwartier Sontweggebied; 

Inleiding 

In januari 2011 heeft uw raad de Structuurvisie Detailhandel vastgesteld. Onderwerp daarin is een 
van de belangrijkste trends in de detailhandel, te weten de behoefte van detaillisten en consumenten 
aan winkels met een groter vloeroppervlak, goed ontsloten en met ruime parkeergelegenheid. We 
spreken hier over zgn. Grootschalige Detailhandelsvestigingen (GDV). Veelal gaat het hier om 
winkels met een "doelgericht" bezoekmotief (je komt er niet om rond te kijken, maar met een 
aankoopdoel) met een oppervlakte van minimaal 1.500 m .̂ Winkels met een dergelijk grote 
ruimtebehoefte kunnen veelal niet in de birmenstad worden geaccommodeerd zonder grootschalige 
stedenbouwkundige ingrepen en zoeken daarom steeds vaker vestigingslocaties buiten de 
birmenstad. Het Sontweggebied is aangewezen om de groeiende behoefte aan dergelijke 
voorzieningen op te vangen, zo dicht mogelijk bij de binnenstad om combinatiebezoek te 
stimuleren. Daarvoor is afstemming met de progranuna's voor de binnenstad en het gebied 
Hoendiep/Peizerweg noodzakelijk. 
Om deze ontwikkelingen te accommoderen is een passend ruimtelijk antwoord nodig. Daarvoor zal 
een stedenbouwkundige visie op het gebied nodig zijn met een daaraan gekoppeld faseringsprincipe. 
In de projectofferte wordt beschreven hoe deze visie tot stand kan komen. 

Beoogd resultaat 

Met het voorstel voor de aanpak voor het opstellen van een ontwikkelingsvisie op het 
Sontweggebied wordt gemikt op een hanteerbaar toetsingskader voor de beoordeling van 
vestigingsaanvragen. Deze visie moet de basis vormen voor het op te stellen bestemmingsplan voor 
dit te ontwikkelen detailhandelskwartier. 

Kader 

In de Structuurvisie Stad op Scherp (vastgesteld in maart 2009) hebben we de ruimtelijk-
economische ambitie voor de stad Groningen tot 2020 geformuleerd. De zgn. Centrale Zone, 
waarbinnen het Sontweggebied ligt, wordt de komende 20 jaar het ontwikkelgebied voor stad en 
regio. Hier liggen mogelijkheden om te concurreren, hier zal het moeten gebeuren. 
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In de in januari 2011 vastgestelde Structuurvisie Detailhandel wordt dit standpunt bevestigd. In de 
Structuurvisie wordt ingezoomd op een belangrijke trend, nl. de behoefte van detaillisten en 
consumenten naar winkels met een groter vloeroppervlak, goed ontsloten en met ruime 
parkeergelegenheid. We spreken hier over zgn. Grootschalige Detailhandelsvestigingen (GDV). 
Veelal gaat het hier om winkels met een "doelgericht" bezoekmotief (je komt er niet om rond te 
kijken, maar met een aankoopdoel), van minimaal 1.500 m^. Winkels met een dergelijk grote 
ruimtebehoefte kunnen veelal niet in de binnenstad worden geaccommodeerd zonder grootschalige 
stedenbouwkundige ingrepen en zoeken daarom steeds vaker vestigingslocaties buiten de 
binnenstad. De Structuurvisie stelt zich in dit verband dan ook tot doel om optimale voorzieningen 
voor bewoner en bezoeker te ontwikkelen op basis van een ruimtelijke ordening van de 
detailhandelsstructuur. 

Het Sontweggebied is in de Structuurvisie benoemd als de toekomstige locatie voor uitbreiding van 
het GDV-aanbod in Groningen, zo dicht mogelijk bij de binnenstad om combinatiebezoek te 
stimuleren. Hierbij is wel aangetekend dat branches essentieel voor de binnenstad (zoals mode, 
algemene warenhuizen) hier uitgesloten dienen te worden. 

Het resultaat van de planvorming komt tot stand in nauwe samenwerking met de markt. Daarmee 
wordt de voortgang ook niet uitsiuitend door de gemeente bepaald. Irmiiddels hebben we een stap 
verder gezet. De samenwerking heeft al geleid tot een gemeenschappelijke visie op het vertrekpunt 
van de planvorming in de vorm van een bouwstenennotitie. Hierin zijn op hoofdiijnen een aantal 
ruimtelijke en kwalitatieve uitgangspunten verwoord en verbeeld. Over deze notitie vernemen we 
graag uw standpunt. Daarmee kunnen we dan het planvormingsproces vervolgens een formele start 
geven. Als kapstok voor de discussie hebben we aan het eind van dit raadsvoorstel een aantal 
stellingen geformuleerd. 

Argumenten/afwegingen 

Groningen is gebaat bij een evenwichtig en een voor bezoekers aantrekkelijk detailhandelsapparaat. 
Zonder meer overal ruimte geven aan allerlei vormen van detailhandel qua aard en omvang kan deze 
aantrekkelijkheid ondermijnen. Om het primaat van het Sontweggebied voor de verdere uitbouw van 
de detailhandel te bevestigen, rekening houdend met de bestaande structuur in de stad en in het 
bijzonder de positie van de binnenstad daarin, is een meer uitgewerkte visie op het Sontweggebied 
nodig. Dit alles met het oogmerk om de positie van Groningen als koopstad te versterken. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie ^ . 

Voor een belangrijk deel laten we het initiatief voor planvorming bij de markt zelf Het gaat dan om 
partijen die de wens hebben om te investeren en om zich voor lange termijn aan het gebied te 
committeren. Het is zaak dat alle betrokken belangen in het gebied op elkaar worden afgestemd om 
tot een evenwichtige planvorming en uitvoering te komen. Deze rol van afstemming ligt bij de 
gemeente. Dit betekent ook dat de gemeente het belang en de waarde van de bestaande 
detailhandelstructuur niet uit het oog verliest. Niet in de laatste plaats met het oog op continuiteit 
van beleid (vanwege reeds verrichte investeringen elders in die structuur). De betrokkenheid van 
zowel partijen die deze belangen vertegenwoordigen, als van de partijen die directe belangen hebben 
in het gebied zelf, moet dan ook worden gegarandeerd. Ieder op een daarbij passende wijze. Van de 
in het gebied aanwezige vastgoedeigenaren wordt een actievere inbreng verwacht in de planopzet en 
wordt de investeringsbereidheid tot verwezenlijking van die plannen een belangrijke graadmeter. De 
inbreng geven we op verschillende manieren vorm. Zo zullen we alle vastgoedeigenaren 
afzonderlijk benaderen over hun plaimen en hvm visie op het gebied. Een nadrukkelijk op 
samenwerking en planontwikkeling gerichte aanpak vindt plaats met Aprisco en de MAB als 
belegger respectievelijk ontwikkelaar. De belanghebbende partijen buiten het gebied zullen 
groepsgewijs worden betrokken via een klankbordgroep en op gezette tijden een workshop om 
ideeen handen en voeten te geven. Informatie en inwinnen van commentaar is de vorm die we 
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kiezen voor bewoners en bedrijven uit de directe omgeving. Informatiebijeenkomsten vormen 
hiervoor het juiste middel. 

Financiele consequenties 

Vooralsnog gaat het hier om planvorming. Na afronding van dit traject vindt vertaling naar het 
bestemmingsplan plaats. In dat kader zal ook worden bepaald of er sprake is van kostenverhaal. 

Realisering en evaluatie 

Voor de ontwikkeling van het Sontweggebied zijn 3 fasen voorzien: 

Fase 1. Verkenning. Randvoorwaarden ontwikkeling in beeld gebracht (bouwsteneimotitie, gereed). 
Fase 2: Opstellen ontwikkelingsvisie. 
Fase 3: Opstellen bestemmingsplan (buiten de scope van deze projectofferte). 

Ad fase 1 Verkenning: Bouwstenennotitie. 
Deze bouwstenennotitie is irmiiddels gereed en bieden wij u ter instemming aan. 

Ad fase 2 Ontwikkelingsvisie, deze bestaat uit: 
1) stedenbouwkundige visie; 
2) ontwikkelstrategie. 

Stedenbouwkundige visie. 
In de stedenbouwkimdige visie zal de ruimtelijke en fiinctionele onderbouwing voor het 
bestemmingsplan worden beschreven. De stedenbouwkundige visie zal ook antwoord moeten bieden 
op de robuustheid van de hoofdontsluitingsstructuur van het Sontweggebied. 

Het gebied is op dit moment versnipperd en vraagt om een integrale visie die zowel in ftmctie als in 
beleving past bij de ambities. Wij zullen Aprisco uitnodigen om, met de bouwstenennotitie als 
uitgangspunt, hun visie te geven op de ontwikkelingsmogelijkheden van het gebied. Hiervoor heeft 
Aprisco de samenwerking gezocht met een mederisicodragende projectontwikkelaar, de MAB. Deze 
heeft (inter-)nationale ervaring met commercieel vastgoed en multiftinctionele biimenstedelijke 
ontwikkelingen. De MAB is onderdeel van de RABO Vastgoedgroep. 
Deze visie zal samen met de visie van de andere vastgoedeigenaren in het gebied op de toekomst 
van hun vastgoed een belangrijk onderdeel vormen van de ontwikkelingsvisie. 

Om de stedenbouwkundige visie te kunnen opstellen onderscheiden wij drie stappen: 

I. Context en ontwikkelingskaders. 
• Stedenbouw en beleving: Inventarisatie van de stedenbouwkundige uitgangspunten in 

ftmctie en beleving. 
• Verkeer, logistiek en parkeren: Inventarisatie van knelpunten op dit moment en vooral 

onderzoek naar de toekomstige situatie na o.a. aanpassing van de A7. De omvang van te 
realiseren parkeervoorzieningen zal niet tot een verstoring in de parkeerbalans en ons 
verkeersbeleid mogen leiden. Daarom zal er een visie op het gemeentelijke parkeerbeleid 
voor dit gebied moeten komen, 

• Context en stakeholders: Kansen/beperkingen/aanpak van omiiggende partijen en fiincties. 
In het bijzonder aandacht voor het tankstation: alternatieve locaties, kosten van 
verplaatsing, beperkingen warmeer verplaatsing niet mogelijk blijkt. Een overzicht van de 
spelers op dit speelveld. 

• Markttoets: Inzicht in de markttechnische mogelijkheden. 
• Proces: Inzicht in de benodigde gemeentelijke (planologische) procedures. 
• Uitwerking van de beleidslijnen uit de Structuurvisie Detailhandel 
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II. Scenario('s). 
Op basis van het voorgaande zullen een of meerdere scenario's ontwikkeld worden waarbij 
bijzondere aandacht is voor de aspecten fasering, de markttechnische en financiele haalbaarheid. 

III. Uitwerking in stedenbouwkundige visie. 

Ontwikkelstrategie. 
In de ontwikkelstrategie zal ingegaan worden op het nader concretiseren van de afspraken tussen de 
gemeente en de ontwikkelende partijen. Economische uitvoerbaarheid en kostenverhaal op derden 
(anterieur of via exploitatieplan) komt daarin aan de orde, evenals fasering en risicomanagement 
(wat betekent het als een ontwikkeling niet doorgaat?). Bestaande boekwaardes in het gebied en de 
aanwezigheid van het tankstation inclusief LPG en de leidingenstraat kurmen grote financiele 
belemmeringen opwerpen. 

Tevens willen we in de ontwikkelstrategie de vraag beantwoorden wat er, vanuit het eindbeeld van 
het stedenbouwkundige plan, nodig is om in elke ontwikkelfase tot een goed fixnctionerend gebied te 
komen. Dit speelt vooral qua verkeersafwikkeling en parkeren. 

Rol van de raad. 
Uw raad heeft zijn betrokkenheid bij deze materie getoond bij de verlening van de omgevings-
vergvuining voor de vestiging van Telstar. Wij willen u bij de verdere aanpak een actieve rol geven, 
om te komen tot een breed gedragen voorstel gezien de veelheid van belangen die hier in het geding 
zijn. Om uw raad ook daadwerkelijk in de positie te brengen om aan de voOrkant van dit proces 
sturing te geven, hebben we een bouwstenennotitie opgesteld als inhoudelijk startdocument. Hierin 
is op hoofdiijnen onze denkrichting aangegeven. Maar deze denkrichting is wat ons betreft niet in 
beton gegoten. Graag gaan we met u de discussie aan of dit het juiste vertrekpunt vormt voor de 
planvorming. We nodigen u dan ook uit uw commentaren te leveren op dit stuk. Wat ons betreft 
geven we graag de aanzet tot deze discussie met u in de vorm van een aantal stellingen: 
1. Wij zien het Sontplein als hoogwaardig entreegebied van Groningen, dat de economische 

situatie van de stad als geheel versterkt. De mogelijkheid om een GDV-locatie te creeren zo 
dicht bij de binnenstad, is uniek in Nederland. De potentie van het Sontweggebied wordt 
echter nog niet ten voile benut. Daaraan gaan we nu werken. 

2. Wij vinden dat Groningen als koophoofdstad van het noorden plaats moet kurmen bieden aan 
formules die een grote ruimtebehoefte hebben, op een plek die uitnodigt tot combinatiebezoek 
met de binnenstad. 

3. Wij zien voor de gemeente een kaderstellende en begeleidende rol. Wat betreft de 
daadwerkelijke planontwikkeling en fimctie-invuUing (bijv. specifieke formules) zijn we 
daarom in principe volgend. 

4. Wij vinden dat wij enkele voor de binnenstad essentiele branches indien mogelijk uit moeten 
sluiten voor het Sontweggebied (conform de Structuurvisie Detailhandel), maar voorzien 
tevens dat een zekere concurrentie niet altijd voorkomen moet en kan worden. Ook zullen er 
altijd "grijze gebieden" blijven vanwege bijv. branchevervaging en juridische houdbaarheid. 

5. Een aanvullende fiets/voetgangersverbinding is noodzakelijk om het gewenste combinatie
bezoek met de binnenstad aan te moedigen. Overigens is deze fiets/voetgangersverbinding in 
lijn met het vastgestelde Masterplan Eemskanaalzone en de FES-subsidievoorwaarden voor de 
nieuwe infrastructurele verbinding naar de Oostelijke Ringweg voor auto, fiets en OV en 
aanpak van de aanpalende openbare ruimte 

De uitkomsten van deze discussie betrekken we bij de totstandkoming van de visie. 
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Sontweggebied Ontwikkelingsvisie Detailhandelskwartier 

Omschrijving uit te werken project 

Inleiding: beleidskader 
In de Structuurvisie Stad op Scherp (vastgesteld in maart 2009) hebben we de ruimtelijk-economische 
ambitie voor de stad Groningen tot 2020 geformuleerd. De zgn. Centrale Zone, waarbinnen het 
Sontweggebied ligt, wordt de komende 20 jaar het ontwikkelgebied voor stad en regio. Hier liggen 
mogelijkheden om te concurreren, hier zal het moeten gebeuren. 

In de Centrale Zone hebben en krijgen belangrijke fiincties met een groot bereik een plek. Deze 
kunnen aansluiting en ruimte vinden bij een vijftal dynamo's die in dit gebied zijn gelegen, te weten 
de binnenstad, het Stationsgebied, het UMCG, Europapark/Kempkensberg en het Martiniziekenhuis 
en omgeving. Het zijn functies met veel bezoekers en veel banen, met nieuwe stedelijkheid en 
opvallende architectuur, afgewisseld met groene en blauwe structuren. Maar ook bijzondere (woon) 
gebouwen, in de nabijheid van en met zicht op de binnenstad. Verouderde bedrijventerreinen 
ondergaan een metamorfose. Ze worden toplocaties voor kenniseconomie, de medisch gerelateerde 
bedrijvigheid, retail en zakelijke dienstverlening met een bovenregionaal tot (inter)nationaal bereik. 
Het gaat hier om hoogwaardige woon-, werk- en winkelmilieus. Het Sontweggebied kan zo'n milieu 
vormen binnen de Centrale Zone. 

Beleidsdoelstelling: Versterking positie als Hoofdstad van het Noorden 
Een van de centrale beleidsdoelstellingen van de structuurvisie "Stad op Scherp' betreft de versterking 
van onze positie als hoofdstad van het Noorden. We willen ons beter in de bovenregionale en 
(inter)nationale context positioneren; daarvoor zien we grote economische kansen en potenties. Onze 
strategische ligging op de Noordelijke Ontwikkelingsas richting o.a. de agglomeraties in Noord-
Duitsland ondersteunt ons daarin. Een belangrijke rol is daarbij niet alleen weggelegd voor onze 
dynamo's in de zgn. Centrale Zone, maar daarbinnen zeer zeker ook voor het Sontweggebied. 

Het Sontweggebied nader ingezoomd 
Als gezegd hebben en krijgen in de Centrale Zone belangrijke functies met een groot bereik een plek. 
Het gaat daarbij in het Sontweggebied - begrensd door de Zuidelijke Ringweg, het Eemskanaal, 
Winschoterdiep en de Europaweg - om zowel wonen (bijv. kenniswerkers), werken als voorzieningen. 
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waaronder met name grootschalige detailhandel en leisure, die geaccommodeerd dienen te worden. In 
de Structuurvisie hebben we het Sontweggebied dan ook aangewezen voor grootschalige 
detailhandelsvoorzieningen, groter dan 1.500 m .̂ Daarvoor is afstemming met de programma's voor 
de binnenstad en het gebied Hoendiep/Peizerweg noodzakelijk. 

Essentieel voor het gebied is de verbinding met de binnenstad en Meerstad en de invulling van het 
gebied langs het Eemskanaal en het Winschoterdiep, respectievelijk opgenomen in de visie 
Eemskanaalzone en het masterplan Revitalisering Bedrijventerrein Winschoterdiep/Eemskanaal. Het 
Sontweggebied heeft op veel plekken nog de oude industriebestemmingen. Sommige panden staan 
leeg of kavels onbebouwd, op meerdere plekken is het gebied rommelig en tegelijkertijd is er interesse 
van de markt. De nieuwe detailhandelsvisie positioneert het Sontweggebied nog nadrukkelijker voor 
grootschalige detailhandel en leisure. 

Structuurvisie Detailhandel 2011-2020 
In januari 2011 is de Structuurvisie Detailhandel vastgesteld. Doel van de visie is om optimale 
voorzieningen voor bewoner en bezoeker te ontwikkelen op basis van een ruimtelijke ordening van de 
detailhandelsstructuur. In deze visie zijn de huidige trends en ontwikkelingen in de detailhandel 
voorzien van een passend ruimtelijk antwoord. Een van de belangrijkste trends is de behoefte van 
detaillisten en consumenten naar winkels met een groter vloeroppervlak, goed ontsloten en met ruime 
parkeergelegenheid. We spreken hier over zgn. Grootschalige Detailhandelsvestigingen (GDV). 
Veelal gaat het hier om winkels met een 'doelgericht' bezoekmotief (je komt er niet om rond te kijken, 
maar met een aankoopdoel), van minimaal 1.500 m .̂ Winkels met een dergelijk grote ruimtebehoefte 
kunnen veelal niet in de binnenstad worden geaccommodeerd zonder grootschalige 
stedenbouwkundige ingrepen en zoeken daarom steeds vaker vestigingslocaties buiten de binnenstad. 

Om de positie van Groningen als hoofdstad en koopstad van het noorden te bewaken en uit te bouwen 
is het essentieel om deze winkels wel een plaats te kunnen bieden, het liefst zo dicht mogelijk bij de 
binnenstad. Het Sontweggebied komt perfect voor deze behoefte in aanmerking, ook vanwege de 
bestaande detaillisten (o.a. IKEA, Saturn). Daarom is het Sontweggebied in de Structuurvisie 
Detailhandel benoemd als de toekomstige locatie voor uitbreiding van het GDV-aanbod in Groningen. 
Hierbij is wel aangetekend dat branches essentieel voor de binnenstad (zoals mode, algemene 
warenhuizen) hier uitgesloten dienen te worden. 

Bouwstenennotitie als vertrekpunt 
Om meer grip te krijgen op de fiinctionele mogelijkheden van het Sontweggebied als geheel hebben 
we recent een nadere verkenning uitgevoerd. De uitkomsten van deze verkenning zijn opgenomen in 
een bouwstenennotitie. Deze is bijgevoegd. 

In de bouwstenennotitie zijn de uitgangspunten van de ontwikkeling van het gebied op hoofdiijnen 
vastgelegd: 

o Hoe ligt het gebied in de stad en wat zijn de belangrijke relaties? 
o Wat zijn de uitgangspunten per deelgebied (Eemskanaalzone, Havengebied, 

Detailhandelsgebied) 
o Welke stedenbouwkundige kwaliteit moet worden bereikt? 
o Hoe zien we de ontwikkeling van de verbindende zones in en van/naar het gebied? 
o Hoe ziet de toekomstige verkeersstructuur eruit? 
o Welke milieuaspecten zijn van belang? 
o Welke kansen liggen er op het gebied van duurzaamheid? 

De bouwstenennotitie biedt in onze ogen voldoende basis om als vertrekpunt voor de op te stellen 
ontwikkelingsvisie te kunnen dienen. Over de geschetste ontwikkelingsrichting op hoofdiijnen heerst 
overeenstemming, zowel intem als bij een belangrijke ontwikkelende partij met initiatieven in het 
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gebied, te weten Aprisco. De ontwikkelingsvisie zal bestaan uit een stedenbouwkundige visie en een 
ontwikkelstrategie. 

Belangrijk onderdeel van de visieontwikkeling is de relatie met de omgeving, waaronder die met de 
binnenstad in het bijzonder. Een aantrekkelijk vormgegeven openbare ruimte en dito verbindingen 
(geleid met interessante fiincties) zullen het combinatiebezoek tussen het Sontweggebied en de 
Binnenstad moeten stimuleren. Daamaast moet dit gebied zorgdragen voor goede verbindingen met de 
Oosterparkwijk en Meerstad en de andere bedrijvengebieden in Zuidoost. Tot slot zullen de 
investeringen in de openbare ruimte als impuls voor woningbouwinitiatieven aan weerszijden van het 
Eemskanaal moeten fungeren. 

Een ander onderwerp waar in de visieontwikkeling nadmkkelijk aandacht zal worden besteed zijn de 
gevolgen van de ontwikkelingen in het Sontweggebied voor de binnenstad en het gebied 
Hoendiep/Peizerweg. Nieuwe ontwikkelingen in het Sontweggebied zullen de binnenstad moeten 
versterken. De effecten van de ontwikkeling van de Sontweg op de bestaande detailhandel zullen 
voortdurend in beeld moeten worden gebracht. De vraag moet worden beantwoord of er al dan niet 
sprake zal zijn van een duurzame ontwrichting van de voorzieningenstmctuur. Nationale en Europese 
regelgeving en jurispmdentie bepalen in hoge mate onze beleidmimte om te differentieren binnen 
PDV/GDV-locaties naar branche en schaalgrootte. Hiervan zullen we ons bij de opzet van de 
bestemmingsregeling terdege bewust zijn. Geleidelijke ontwikkeling, fasering en monitoren zijn 
daarom des te belangrijker. 

Inspelen op dynamiek en initiatieven 
De verhuizing van IKEA naar de huidige locatie heeft een belangrijke impuls gegeven aan de rol van 
het Sontplein als detailhandelsgebied. De vestiging van nieuwe bedrijven in de vrijgekomen panden 
brengt een eigen dynamiek met zich mee. Zo is er nu al sprake van enerzijds uitbreidingsbehoefte, 
anderzijds komt er mogelijk ook mimte vrij door verplaatsing. Aprisco, de eigenaar/verhuurder van de 
panden rond het Sontplein, is vanwege de continuiteit in zijn vastgoedportefeuille genoodzaakt om 
hierop in te spelen. Daarbij ziet hij grote ontwikkel- en beleggingskansen in het Sontweggebied, 
specifiek via GDV-formules. Om die reden heeft Aprisco zijn vastgoedposities in het gebied dan ook 
verder uitgebreid. Dat is uiteraard niet zonder risico's en voor ons dan ook een duidelijke bevestiging 
van de mogelijkheden die wij hier zien voor de verdere versterking van onze positie als de koopstad 
van het Noorden. 
Als belegger is Aprisco als ontwikkelaar en als eindbelegger net als ons gebaat bij een ontwikkeling 
die ook op de lange termijn kwaliteit heeft. In dat opzicht is hij voor ons een geschikte partij om 
samen te werken aan het helder krijgen welke ontwikkelingsmogelijkheden er daadwerkelijk liggen en 
hoe we de marktkansen daarvoor ook daadwerkelijk kunnen benutten. 
nCEA levert zijn bijdrage vooral vanuit zijn eigen ontwikkelingsperspectief maar uiteraard zal er een 
duidelijke functioneie wisselwerking ontstaan. Andere partijen die vastgoedbelangen hebben in het 
gebied zullen ook benaderd worden om vanuit hun perspectief aan te geven wat zij als hun rol zien bij 
de ontwikkelingsmogelijkheden van het gebied. 

Over het lange termijn perspectief zijn tussen Aprisco en ons al gedachten uitgewisseld. In 
verschillende gesprekken en een vrijblijvende ateliersessie met Aprisco en de dienst RO/EZ zijn de 
stedenbouwkundige, verkeerskundige en functioneie randvoorwaarden besproken en op hoofdiijnen is 
er wederzijds begrip en overeenstemming over de wensen van zowel gemeente als Aprisco. 

De ontwikkelingen binnen het kader van de bouwstenennotitie, zullen zich over een lange termijn 
uitstrekken. Niet alleen vanwege de marktvraag, maar ook vanwege de versnippering van het 
eigendom over meerdere partijen met uiteenlopende belangen. Onze inzet is om al die verschillende 
belangen bij elkaar te brengen en onder een noemer te vatten. Een gefaseerde/stapsgewijze aanpak is 
daarbij voor de hand liggend, ook vanwege de belangen elders in de stad. In die benadering past het 
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initiatief voor vestiging van Telstar (sportwarenhuis) in het pand van Van der Molen op de 
noordwesthoek van het Sontplein. 

Rol RO/EZ 

Uitwerken van bouwstenennotitie in een stedenbouwkundige visie en ontwikkelingsstrategie voor het 
Sontweggebied. ROEZ werkt hiervoor nauw samen met direct betrokken marktpartijen en draagt zorg 
voor kaderstelling en inbreng en betrokkenheid van de bedrijven in het gebied en overige direct 
belanghebbende partijen. Planinhoudelijk zal het voortouw liggen bij de MAB. De Stractuurvisie 
Detailhandel krijgt met deze uitwerking een operationeel karakter en levert de basis voor het juridische 
kader in de vorm van het bestemmingsplan. 

Participatie 

De visieontwikkeling zal in samenwerking met partijen uit het gebied vorm moeten krijgen. Een aantal 
is al eerder betrokken in het kader van de detailhandelsvisie. Deze betrokkenheid krijgt in het 
vervolgtraject op verschillende manieren vorm (informeren, deskundige expertise, belangen elders, 
direct belanghebbenden). De communicatie aanpak zou in ieder geval hierop geent moeten worden. 
Vooralsnog ziet het speelveld er vanuit onze optiek als volgt uit: 

Hoofdbedrijfschap Detailhandel 
Groningen City Club 
Vertegenwoordigers van bedrijven en detailhandel op Sontplein e.o. 
IKEA 
Ahold 
Bedrijvenvereniging Zuidoost 
Hulpdiensten 
Bewoners Kop van Oost 
OCSW + HVD/Brandweer 
Bureau Meerstad 
Klankbordgroep Structuurvisie Detailhandel (brede vertegenwoordiging ontwikkelaars, 
makelaars, brancheorganisaties, retailers), mogelijk een tot twee keer in een workshopvorm of 
expertmeeting 

• Vertegenwoordigers Hoendiep/Peizerweg (mogelijke oppositie van ontwikkelingen) 
• Vertegenwoordigers Westerhaven (heeft zich al gemeld als tegenstander van ontwikkelingen) 
• Vereniging van samenwerkende Meubelboulevards. 
• Inwoners Groningen 

We zullen alle vastgoedeigenaren afzonderlijk benaderen over hun toekomstplannen en hun visie op 
het gebied. Een nadrukkelijk op samenwerking en planontwikkeling gerichte aanpak vindt plaats met 
Aprisco en de MAB als belegger respectievelijk ontwikkelaar. De belanghebbende partijen buiten het 
gebied zullen groepsgewijs worden betrokken via een klankbordgroep en op gezette tijden een 
workshop om ideeen handen en voeten te geven. Informatie en inwinnen van commentaar is de vorm 
die we kiezen voor bewoners en bedrijven uit de directe omgeving. Informatiebijeenkomsten vormen 
hiervoor het juiste middel. 

Intern is er afstemming nodig met de Coordinatiegroep Eemskanaalzone, projectgroep 
Sontwegverbinding, projectgroep deelgebied Boulevard (i.o.), projectgroep Zuidelijke Ringweg, 
Terreinwinst. 
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Projectplanning en -fasering 

Eindproduct 

Voor de ontwikkeling van het Sontweggebied zijn 3 fasen voorzien: 

Fase 1. Verkenning. Randvoorwaarden ontwikkeling in beeld gebracht. (bouwstenennotitie, gereed) 
Fase 2: Opstellen ontwikkelingsvisie 
Fase 3: Opstellen bestemmingsplan (buiten de scope van deze startaanvraag) 

Ad fase I Om te kunnen starten met fase 2 is het wenselijk dat fase 1 formeel wordt afgerond met 
vaststelling van de bouwstenennotitie in B&W en in de raad, samen met de projectofferte. 

Fase 2 betreft zoals gezegd de ontwikkelingsvisie, deze bestaat uit: 
1) stedenbouwkundig plan 
2) ontwikkelstrategie 

Ad fase 2.1 Stedenbouwkundige visie 
In het stedenbouwkundige plan zal de mimtelijk-functionele onderbouwing voor het bestemmingsplan 
worden opgesteld. Het stedenbouwkundige plan zal ook antwoord moeten bieden op de robuustheid 
van de hoofdontsluitingsstractuur van het Sontweggebied. 

Het gebied is op dit moment versnipperd en vraagt om een integrale visie die zowel in functie als in 
beleving die past bij de ambities. Hiertoe is voorgesteld een 'Masterplan' te ontwikkelen dat antwoord 
geeft op de vele kansen en uitdagingen waarmee het Sontweggebied omgeven is. Het Masterplan zal 
vervolgens zijn neerslag krijgen in een stedenbouwkundige visie die een leidend kader vormt voor de 
ontwikkeling van het gebied. Faseerbaar en met de mogelijkheid om in te spelen op toekomstige 
ontwikkelingen. 
Wij zullen Aprisco uitnodigen om, met de bouwstenennotitie als uitgangspunt, hun visie te geven op 
de ontwikkelingsmogelijkheden van het gebied. Hiervoor heeft Aprisco de samenwerking gezocht met 
een mederisicodragende projectontwikkelaar, de MAB. Deze heeft veel (inter)nationale ervaring met 
commercieel vastgoed en multiftinctionele binnenstedelijke ontwikkelingen. De MAB is onderdeel 
van de RABO Vastgoedgroep. 
Deze visie zal samen met de visie van de andere vastgoedeigenaren in het gebied op de toekomst van 
hun vastgoed in een stedenbouwkundige visie worden opgesteld. 

Belangrijk onderdeel van de ontwikkeling van het Masterplan vormen de onderliggende studies naar 
de context en ontwikkelingskaders. Het onderstaande schetst hoe wij het proces zien om te komen tot 
een kwalitatief en kwantitatief Masterplan voor de omgeving van het Sontplein. Wij onderscheiden 
een drietal stappen: 

I. Context en ontwikkelingskaders 
• Stedenbouw en beleving: Inventarisatie van de stedenbouwkundige uitgangspunten in 

functie en beleving. 
• Verkeer, logistiek en parkeren: Inventarisatie van knelpunten op dit moment en vooral 

onderzoek naar de toekomstige situatie na o.a. aanpassing van de A7. De omvang van te 
realiseren parkeervoorzieningen zal niet tot een verstoring in de parkeerbalans en ons 
verkeersbeleid mogen leiden. Daarom zal er een visie op het gemeentelijk parkeerbeleid voor 
dit gebied moeten komen, 

• Context en stakeholders: kansen / beperkingen/aanpak van omiiggende partijen en 
functies. In het bijzonder aandacht voor het tankstation: alternatieve locaties, kosten 
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verplaatsing, beperkingen wanneer verplaatsing niet mogelijk blijkt. Een overzicht van de 
spelers op dit speelveld 
Markttoets: inzicht in de markttechnische mogelijkheden; 
Proces: Inzicht in de benodigde gemeentelijke (planologische) procedures. 
Uitwerking van de beleidslijnen uit de Stmctuurvisie Detailhandel 

II. Scenario('s) 
Op basis van het voorgaande zullen een of meerdere scenario's ontwikkeld worden waarbij 
bijzondere aandacht is voor de aspecten fasering, de markttechnische en financiele 
haalbaarheid. 

III. Masterplan/uitwerking in stedenbouwkundige visie 

Ad fase 2.2. Ontwikkelstrategie 
In de ontwikkelstrategie zal ingegaan worden op het nader concretiseren van de afspraken tussen de 
gemeente en de ontwikkelende partijen. Economische uitvoerbaarheid en kostenverhaal op derden 
(anterieur of exploitatieplan) komt daarin aan de orde, evenals fasering en risicomanagement (wat 
betekent het als een ontwikkeling niet doorgaat?). Bestaande boekwaardes in het gebied en de 
aanwezigheid van de benzinepomp inclusief LPG en de leidingenstraat kunnen grote financiele 
belemmeringen opwerpen. 

Tevens willen we in de ontwikkelstrategie de vraag beantwoorden wat er, vanuit het eindbeeld van het 
stedenbouwkundig plan, nodig is om in elke ontwikkelfase tot een goed fiinctionerend gebied te 
komen. Dit speeh met name qua verkeersafwikkeling en parkeren. 
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Projectorganisatie en capaciteit 

PRO 
RP 
V&V 
JZ 
VGO 
MD 
COM 
Totaal 

250 uur 
150 uur 
150 uur 
100 uur 
100 uur 
50 uur 
40 uur 
840 uur 

De ureninzet van BEL (100 uur), EZ (150 uur) en SDC (100 uur) is gedekt vanuit C2. 

Kosten project en dekking 

Dit project heeft als inkomstenbron: 
Compartiment I, Cl (investeringsgeld) 

Risico-analyse 

Invulien m.b.v. startbijeenkomst 

Voorstel 

I. De bouwstenen en randvoorwaarden voor de visieontwikkeling van het Sontweggebied 
onderdeel Detailhandelskwartier zoals verwoord in de bouwstenennotitie (bijlage 1), vast te 
stellen; 

II. In te stemmen met de projectofferte voor het opstellen van een ontwikkelingsvisie voor het 
Detailhandelskwartier Sontweggebied; 

III. De kosten van 100.000 euro als volgt te dekken: 
a) € 25.000 StmcUiurvisiemiddelen 2011; 
b) € 25.000 Werkbudget G-ICracht; 
c) € 50.000 beschikbare FES-middelen; mede bedoeld voor aanpak van de openbare 

mimte langszij en fiinctionele geleiding van de Sontwegverbinding naar Meerstad. 

Projectevaluatie 

Kaart met projectgrens 

Zie bouwstenennotitie 



 

Raadsbesluit - Projectofferte Sontweggebied Ontwikkelingsvisie . . .

214

 

 

 

30 mei 2012. 

Nr. 6e. 

Projectofferte Sontweggebied Ontwikkelingsvisie Detailhandelskwartier. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 25 april 2012 

GR 12.3072902; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de bouwstenen en randvoorwaarden voor de visieontwikkeling van het 

Sontweggebied onderdeel Detailhandelskwartier, zoals verwoord in de 

bouwstenennotitie (zie bijlage 1), vast te stellen; 

II. kennis te nemen van de projectofferte voor het opstellen van een 

ontwikkelingsvisie voor het Detailhandelskwartier Sontweggebied. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Onderwerp 

Vaststellen Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2012 en de Verordening op de 
fractievergoeding 2012. 

Publiekssamenvatting 

Tien leden van de gemeenteraad en de medewerkers van de griffie hebben van September 2011 tot 
en met november 2012 meegedaan aan een pilot papierloos vergaderen. Op basis van de uitkomsten 
van de pilot is aan het presidium voorgesteld om het papierloos vergaderen raadsbreed in te voeren. 
Het presidium heeft met dit voorstel ingestemd. Als gevolg van het besluit van het presidium moet 
een tweetal verordeningen worden gewijzigd, te weten: Verordening op de fractievergoeding 2006 
en de rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2007. 

Voorgesteld besluit 

I. 

II. 

III. 
IV. 

Inleiding 

De rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2012 vast te stellen onder 
gelijktijdige intrekking van de Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 
2007 vastgesteid bij raadsbesluit van 19 december 2007; 
De verordening op de fractievergoeding 2012 vast te stellen onder gelijktijdige 
intrekking van de Verordening op de fractievergoeding 2006 vastgesteid bij raadsbesluit 
van 20 december 2006; 
De besluiten onder I en II in werking te laten treden op 1 juli 2012; 
De besluiten onder I en II bekend te maken door plaatsing in het elektronisch 
gemeenteblad. 

Tien leden van de gemeenteraad en de medewerkers van de griffie hebben van September 2011 tot 
en met november 2011 meegedaan aan een pilot papierloos vergaderen. Op basis van de uitkomsten 
van de pilot is aan het presidium voorgesteld om het papierloos vergaderen raadsbreed in te voeren. 
Het presidium heeft met dit voorstel ingestemd. Als gevolg van het besluit van het presidium moet 
een tweetal verordeningen worden gewijzigd, te weten: Verordening op de fractievergoeding 2006 
en de rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2007. 

Beoogd resultaat 

Aanwijzingen: status, deadline, visietrommel 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Classificatienr 

file:///jronmgen
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De wdjziging van een tweetal verordeningen heeft betrekking op de vergoeding voor de raadsleden. 
Zij krijgen voortaan niet langer een laptop met printer van de gemeente tot hvin beschikking, maar ze 
krijgen een bruto vergoeding van 350 euro perjaar, waarmee de raadsleden zelf een laptop, desktop 
of tablet kuimen aanschaffen. Daamaast wordt de vergoeding aan de raadsfracties met 500 euro per 
jaar verhoogd, hiervoor kurmen de fracties genoemde apparatuur aanschaffen voor htm 
lijstopvolgers. In de aangepaste verordeningen worden deze nieuwe afspraken met raadsleden en 
fracties ten behoeve van het invoeren van het papierloos vergaderen geregeld. 

Kader 

Het kader van de (en wijzigingen van de) verordeningen wordt gevonden in het rechtspositiebesluit 
raads- en commissieleden en het besluit van het presidium om over te gaan tot papierloos 
vergaderen. 

Argumenten/afwegingen 

De onderbouwing voor het laten vaststellen van de nieuwe verordeningen en het laten intrekken van 
de oude ligt besloten in het voorstel aan het presidiimi om over te gaan tot papierloos vergaderen. 
Daaruit worden een paar argumenten genoemd: minder gebruik van papier; het leveren van een 
bijdrage aan de bezuinigingstaakstelling van raad en griffie; het doelmatiger organiseren van het 
logistieke proces van raad- en commissiestukken. 
Tegelijk is de vaststelling van een nieuwe rechtspositieverordening aangegrepen om ook de 
regelingen rond spaarloon en kinderopvang als gevolg van veranderde wetgeving eruit te halen. In 
de nieuwe verordening op de fractievergoeding 2012 zijn de periodiek uit te betalen bedragen aan 
het niveau van 2012 aangepast. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie 

Het voorstel is gebaseerd op de uitkomsten van een pilot, waaraan een aantal raadsleden hebben 
deelgenomen en een besluit van het presidium. 

Financiele consequenties 

Het uiteindelijk resultaat van het invoeren van papierloos vergaderen is een bezuiniging van 
ongeveer € 60.000,- ingaande 2013. Hiervoor is het wel nodig dat een tweetal verordeningen zoals 
voorgesteld worden gewijzigd. 

Realisering en evaluatie 

Na vaststelling van de verordeningen zal tot uitbetaling van een vergoeding aan raadsleden 
worden overgegaan, dit geldt eveneens voor de aanvulling op de uitbetaling van de 
fractievergoedingen. Opgemerkt wordt er dat eind dit jaar een voorstel tot wijziging van de 
verordening op de fractievergoeding komt vanwege de bezuinigingstaakstelling voor de raad. 
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r Gemeente 
\jroningen Stad 
bekendmakingen 

Gemeentebladnummer: 2012 - 70 (Rechtspositieverordening) 
Gemeentebladnummer: 2012 - 71 (Verordening fractievergoeding) 

Datum bekendmaking: Projectomschrijving: Registratienummer: 

7 juni 2012 Rechtspositieverordening raadsleden GR 12.3105465 
en plaatsvervangers 2012 en de 
Verordening op de fractievergoeding 2012 

Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2012 en de Verordening op de 
fractievergoeding 2012 

De raad van de gemeente Groningen maakt bekend: 

dat hij in zijn vergadering van 30 mei 2012, besluitnummer ?', de Rechtspositieverordening 
raadsleden en plaatsvervangers 2012 en de Verordening op de fractievergoeding 2012 heeft 
vastgesteid. 
Ook is besloten om de Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2007 
vastgesteid bij raadsbesluit van 19 december 2007 en de Verordening op de fractievergoeding 
2006 vastgesteid bij raadsbesluit van 20 december 2006 in te trekken op 1 juli 2012. 

In de Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2012 wordt geregeld welke 
vergoeding de raadsleden ontvangen voor hun werkzaamheden en op welke overige bijdragen 
of vergoedingen ze aanspraak kunnen maken als raadslid. Ook de afspraken ten aanzien van de 
plaatsvervangers worden in deze verordening geregeld 
Omdat er met de raadsleden nieuwe afspraken zijn gemaakt over de hoogte van de vergoeding 
in verband met de invoering van het papierloos werken, en er tevens enkele oude regelingen 
komen te vervallen (ten aanzien van de spaarloonregeling en de vergoeding voor 
kinderopvang) is ervoor gekozen een nieuwe verordening op te stellen en tegelijkertijd de oude 
verordening van 2007 in te trekken. 

In de Verordening op de fractievergoeding 2012 wordt geregeld welke vergoedingen de 
raadsfracties jaarlijks krijgen, voor welke uitgaven deze budgetten gebruikt mogen worden, op 
welke wijze de uitbetaling plaatsvindt en hoe er jaarlijks verantwoording over moet worden 
afgelegd. 
Omdat er met de raad nieuwe afspraken zijn gemaakt over de hoogte van de vergoeding in 
verband met de invoering van het papierloos werken, en overigens de bedragen aangepast 
worden aan het niveau van 2012, is ervoor gekozen een nieuwe verordening op te stellen en de 
oude verordening van 2006 in te trekken. 

Inwerkingtreding en inzage 

Dit raadsbesluit treedt in werking op 1 juli 2012. 

Dit raadsbesluit ligt vanaf vandaag voor iedereen ter inzage en is kosteloos verkrijgbaar bij het 
Gemeentelijk Informatie Centrum (GIC), Kreupelstraat 1 (De Prefectenhof) te Groningen: open 
op maandag van 13.00-16.00 uur, dinsdag tot en met vrijdag van 9.00-16.00 uur, op donderdag 
ook van 18.00- 20.00 uur. 

file:///jroningen
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Jaar: 2012 Nummer: 70 Besluit: Raad 30 mei 2012, nr. ?? G e m e e n t e b l a d 

RECHTSPGSITiEVERORDENING RAADSLEDEN EN PLAATSVERVANGERS 2012 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN 
(GR 12 3105465); 

gezien het voorstel van het presidium van 16 mei 2012; 

HEEFT BESLOTEN: 

de Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2012 vastte stellen. 

Artikel 1 Begripsomschrijvingen 
De verordening verstaat onder: 
1 raadslid : een lid van de gemeenteraad van Groningen; 
2. commissie : een door de raad op grond van de artikelen 82 en 84 van de 
Gemeentewet ingestelde raadscommissie; 
3. plaatsvervanger : een plaatsvervanger, die niet tevens raadslid is; 
4 rechtspositiebesluit : het rechtspositiebesluit raads- en commissieleden, 
5. griffier : de griffier van de gemeente Groningen. 

Artikel 2 Vergoeding voor de werkzaamheden en de onkostenvergoeding raadsleden 
1 Aan een raadslid wordt per maand een vergoeding voor de werkzaamheden toegekend 

ter hoogte van het maximumbedrag, dat wordt genoemd in tabel I behorende bij het 
Rechtspositiebesluit. 

2 Aan een raadslid wordt per maand een onkostenvergoeding toegekend ter hoogte van het 
maximumbedrag, dat wordt genoemd in tabel II behorende bij het Rechtspositiebesluit. 

3. Aan een raadslid van wie de arbeidsverhouding als gevolg van artikel 4, aanhef, en 
onderdeel F van de Wet op de loonbelasting voor de toepassing van die wet als een 
dienstbetrekking wordt aangemerkt, wordt per maand een onkostenvergoeding 
toegekend ter hoogte van het maximumbedrag, dat wordt genoemd in tabel III behorende 
blj het Rechtspositiebesluit. 

4 De vergoeding voor de werkzaamheden en de onkosten worden aan het raadslid 
toegekend met ingang van de dag van beediging en eindigt op het tijdstip 
van beeindiging van het raadslidmaatschap. 

Artikei 3 Presentiegeld plaatsvervangers 
1. Plaatsvervangers ontvangen voor het bijwonen van de vergaderingen van de commissie 

een vergoeding per vergadering die gelijk is aan het maximumbedrag vermeld in tabel IV 
behorende bij het Rechtspositiebesluit. 

2. Een plaatsvervanger komt alleen voor vergoeding in aanmerking als hij gedurende de 
gehele vergadering een raadslid vervangt en daarbij over minimaai een inhoudelijk 
onderwerp in de vergadering het woord voert 

Artikel 4 Verlaging vergoeding werkzaamheden bij arbeidsongeschiktheid 
Op verzoek van een raadslid dat een uitkering ontvangt in verband met geheel of gedeeltelijke 
arbeidsongeschiktheid, kan de vergoeding voor werkzaamheden worden verlaagd 

Artikel 5 Compensatie bij korting wegens samenloop van het raadslidmaatschap met een 
werkloosheidsuitkenng 

1. Het raadslid dat een uitkering als gevolg van de Werkioosheidswet ontvangt en op deze 
uitkering gekort wordt wegens het bekleden van het ambt van raadslid, heeft een 
aanspraak op een vergoeding ten laste van de gemeente Groningen. 

2. De vergoeding wordt toegekend als de korting hoger is dan de vergoeding voor 
werkzaamheden die het raadslid ontvangt. Hierbij wordt de vergoeding voor 
werkzaamheden toegerekend aan het aantal uren waarover geen werkloosheidsuitkenng 
wordt ontvangen. 

3 De vergoeding wordt berekend over de bruto verschillen, waarbij het verschil bruto wordt 
toegekend. 
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4. De vergoeding wordt op aanvraag toegekend na het overleggen van de betreffende 
bewijsstukken. 

Artikel 6 Vergoeding voor waarneming voorzitterschap van de gemeenteraad 
1. Een raadslid dat op grond van artikel 77 van de Gemeentewet meer dan 30 dagen 

onafgebroken het voorzitterschap van de gemeenteraad waarneemt, ontvangt voor die 
waarneming een toeslag van 8% van de in artikel 2 bedoelde vergoeding voor de 
werkzaamheden over de tijd van de waarneming. 

2. Het eerste lid is van overeenkomstige toepassing ten aanzien van de onkostenvergoeding, 
bedoeld in artikel 2. 

Artikel 7 Tegemoetkoming in de kosten van een ziektekostenverzekering 
1. Het raadslid ontvangt ten laste van de gemeente een tegemoetkoming in de kosten van een 

ziektekostenverzekering van € 175,- perjaar. 
2. Als het raadslid gedurende een deel van het kalenderjaar lid van de raad is geweest 

ontvangt hij de tegemoetkoming, bedoeld in het eerste lid, naar evenredigheid van het 
aantal dagen dat hij in dat jaar raadslid is geweest. 

3. Indien de nominale eindejaarsuitkering van het personeel werkzaam bij de sector Rijk 
wijzigmgen ondergaat, wordt het in het eerste lid genoemde bedrag naar evenredigheid 
gewijzigd. 

Artikel 8 Kinderopvang 
1. Desgewenst en indien nodig vergoedt de gemeente de kosten van in verband met de 

vervulling van het raadslidmaatschap noodzakelijke kinderopvang tot een maximum van 
75% van de gemaakte kosten. Over deze gemeentelijke vergoeding is het raadslid belasting 
verschuldigd. 

Artikel 9 Reis- en verblijfkosten 
1. Raadsleden hebben aanspraak op een vergoeding voor reis- en verblijfkosten gemaakt in 

verband met reizen buiten het grondgebied van de gemeente ter uitvoering van een besluit 
van de raad, het college of de burgemeester. 

2. De raad stelt de hoogte van de vergoeding vast, gebaseerd op de voor ambtenaren 
geldende Reisregeling 1996. 

Artikel 10 Buitenlandse excursie of reis 
1. De gemeenteraad kan een raadslid of een commissie uit de gemeenteraad toestemming 

verlenen voor een excursie of reis naar het buitenland. De gemeenteraad kan aan de 
toestemming voorwaarden verbinden. 

2. De in het eerste lid bedoelde excursie of reis wordt door of vanwege de gemeente 
georganiseerd. 
De in redelijkheid gemaakte reis- en verblijfkosten komen voor rekening van de gemeente. 

Artikei 11 Cursus, congres, seminar of symposium 
1. De kosten van deelname van een raadslid aan cursussen, congressen, seminars en 

symposia die in het gemeentelijk belang door of namens de gemeente worden 
aangeboden of verzorgd komen voor rekening van de gemeente. 

2. Het raadslid dat wil deeinemen aan een cursus, congres, seminar of symposium dat niet 
door of namens de gemeente wordt aangeboden of verzorgd, dient daartoe een 
gemotiveerde aanvraag in. De aanvraag gaat vergezeld van inhoudelijke informatie en een 
kostenspecificatie. De kosten komen voor rekening van de gemeente als deelname van 
belang is in verband met de vervulling van het raadslidmaatschap. 

Artikel 12 Computer- en communicatietoebehoren 
1. het raadslid ontvangt € 350,- bruto per jaar als tegemoetkoming in de kosten van de 

aanschaf van computerapparatuur en software benodigd voor de uitoefening van het 
raadslidmaatschap; 

2. Op aanvraag wordt door het college van burgemeester en wethouders een vergoeding aan 
het lid van de raad verleend voor de aanleg- en de abonnementskosten voor de 
internetverbinding voor de in het eerste lid genoemde computerapparatuur. 
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Artikel 13 Tijdelijke vervanging bij zwangerschap en bevalling of ziekte 
1. De artikelen 2, 4, 5, 7,12 blijven van toepassing op het raadslid aan wie op grond van 

artikel X 10 van de Kieswet tijdelijk ontslag is verleend wegens zwangerschap en bevalling 
of ziekte. De onkostenvergoeding die dit raadslid op grond van artikel 2, tweede en derde 
lid, ontvangt bedraagt de helft van het bedrag dat op grond van die bepalingen van 
toepassing is. 

2. De artikelen 1, 2, 4, 5, 6, 7, 9 tot en met 12 van deze verordening zijn van toepassing op 
raadsleden die tijdelijk worden benoemd ter vervanging van een raadslid aan wie als 
gevolg van artikel X 10 van de Kieswet tijdelijk ontslag is verleend wegens zwangerschap 
en bevalling of ziekte. 

Artikei 14 Fietsprive project 
1. Het raadslid van wie de arbeidsverhouding als gevolg van artikel 4, aanhef en onderdeel f, 

van de Wet op de loonbelasting 1964 voor de toepassing van de wet als dienstbetrekking 
wordt aangemerkt kan deeinemen aan de fietsregeling als bedoeld in artikel 37 van de 
Uitvoerings-regeling loonbelasting 2001. 
Naar keuze van het raadslid wordt de raadsvergoeding dan wel vaste onkostenvergoeding 
verminderd met de vergoeding voor de fiets als bedoeld in de Uitvoeringsregeling. 

2. Gelet op het bepaalde in artikei 99 van de Gemeentewet bestaat geen aanspraak op enige 
vergoeding van de gemeente. 

Artikel 15 Inwerkingtreding 
1. Deze regeling treedt in werking op 1 juli 2012, met diene verstand dat de in artikel 12 lid 1 

genoemde vergoeding van € 350,- per jaar voor heel 2012 wordt uitgekeerd. 
2 Met ingang van de datum van inwerkingtreding wordt gelijktijdig de 

Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2007 ingetrokken. 

Artikel 16 Citeertitel 
Deze verordening wordt aangehaald als: Rechtspositieverordening raadsleden en 
plaatsvervangers 2012. 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

De griffier, De voorzitter. 

drs. A G.M. (Toon) Dashorst dr J P. (Peter) Rehwinkel. 
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TOEUCHTING OP DE RECHTSPOSITIEVERORDENING RAADSLEDEN EN PLAATSVERVANGERS 
2012 

Algemeen 

In de rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2012 wordt geregeld welke 
bedragen en welke faciliteiten door de gemeente aan de raadsleden beschikbaar worden 
gesteld, en onder welke voorwaarden Ook wordt met deze verordening geregeld onder welke 
voorwaarden plaatsvervangers van raadsleden in aanmerking komen voor een geldelijke 
vergoeding. 

Met de invoering van het papierloos werken door de raad is ervoor gekozen om niet langer een 
laptop en printer aan de raadsleden beschikbaar te stellen, maar een bruto jaarlijks bedrag 
waarvoor de raadsleden zelf naar eigen keuze een deskttop, laptop of tablet kunnen 
aanschaffen. 
Verder is ten opzichte van de vorige rechtspositieverordening uit 2007 de regeling over de 
spaarloonregeling verwijderd, omdat de spaarloonregeling inmiddels is afgeschaft. Ook het 
artikel over de vergoeding van kinderopvang voor raadsleden overeenkomstig de voor het 
gemeentelijk personeel geldende kinderopvangregeling is verwijderd, omdat er een landelijke 
kinderopvangregeling is, waarmee de gemeentelijke kinderopvangregeling is komen te 
vervallen. Wel blijft het mogelijk de kosten van kinderopvang tot een maximum van 75 % 
vergoed te krijgen, indien gewenst en nodig. Over deze vergoeding is het raadslid belasting 
verschuldigd. 
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Jaar: 2012 Nummer: 71 Besluit: Raad 30 mei 2012, nr. ?? G e m e e n t e b l a d 

VERORDENING OP DE FRACTIEVERGOEDING 2012 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN 
(GR 12.3105465); 

gezien het voorstel van het presidium van 16 mei 2012; 

HEEFT BESLOTEN: 

de Verordening op de Fractievergoeding 2012 vast te stellen. 

Artikel 1 

1. De fracties, zoals bedoeld in artikel 5 van het Reglement van orde, ontvangen jaarlijks een 
financiele bijdrage als tegemoetkoming in de kosten voor het functioneren van de fractie. 

2. Deze bijdrage bestaat in 2012 uit een vast deel van € 4323,65 voor elke fractie. Daarnaast 
ontvangt elke fractie in 2012 een bedrag van € 865,11 per raadszetel. Verder ontvangt elke 
fractie een bedrag van € 500,- per jaar voor de aanschaf van computerapparatuur en 
software voor het raadplegen van digitale vergaderstukken door fractieassistenten en 
plaatsvervangers 

3 De fractievergoedingen worden elk jaar geindexeerd aan de hand van de 
salarisontwikkelingen van de CAO voor ambtenaren. 

Artikel 2 

De bijdrage mag niet gebruikt worden ter bekostiging van: 
a. betalingen aan poiitieke partijen, met poiitieke partijen verbonden insteilingen of 

natuurlijke personen anders dan ter vergoeding van prestaties (diensten of goederen) 
geleverd ten behoeve van de fractie op basis van een gespecificeerde, reele declaratie; 

b giften; 
0 uitgaven welke dienen bestreden te worden uit vergoedingen die de leden ingevolge het 

rechtspositiebesluit raads- en commissieleden toekomen 
d. verkiezingskosten. Folders en krantjes kunnen worden betaald uit de fractievergoeding, 

mits deze niet na 1 januari in een verkiezingsjaar worden verspreid. 

Artikel 2a 
Ter bekostiging van een eigen pand mag per jaar 30% van de kosten tot een maximum van 
€ 3000,00 ten laste van de fractievergoeding worden gebracht. Een uitzondering mag, mits goed 
verantwoord, gemaakt worden in het geval van bijzondere omstandigheden. 

Artikel 2b 
De maximale reserve bedraagt twee keer de hoogte van het jaarlijks te ontvangen bedrag. Het 
overschot mag, ingaande 1 januari 2007, perjaar in zijn geheel in de reserve worden gestort. 

Artikel 3 

1. De bijdrage voor fractieondersteuning wordt per kwartaal verstrekt. 
2. In een jaar waarin verkiezingen plaatsvinden wordt het voorschot verstrekt voor de 

maanden tot en met de maand waarin de verkiezingen plaatsvinden. In de eerste maand na 
de maand waarin de eerste vergadering van de nieuw gekozen raad plaatsvindt wordt het 
voorschot verstrekt voor de overige maanden van dat jaar. 

3. Indien het zeteltal van een fractie ten gevolge van verkiezingen verandert, wijzigt de 
bijdrage op de eerste dag van de maand na de maand waarin de eerste vergadering van de 
nieuw gekozen raad plaatsvindt. 
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Bij splitsing van een fractie wordt de op grond van artikel 8, tweede lid, vastgestelde 
bijdrage voor de oorspronkelijke fractie verdeeld over de betrokken fracties naar 
evenredigheid van het aantal bij de splitsing betrokken leden. 

Artikel 4 

1. Elke fractie legt, binnen vier maanden na het einde van een kalenderjaar, aan de raad 
verantwoording af over de besteding van de bijdrage voor fractieondersteuning onder 
overlegging van een verslag. 

2. Controle door de accountant van het verslag maakt eens in de vier jaar onderdeel uit van 
de jaarrekening door de accountant. De accountant brengt dan advies uit aan de raad. 

Slotbepaling 

Artikel 5 
Deze verordening treedt in werking op 1 juli 2012, onder gelijktijdige intrekking van de 
verordening op de fractievergoeding 2006. 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

De griffier, De voorzitter. 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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TOELICHTING OP DE VERORDENING OP DE FRACTIEVERGOEDING 2012 

Algemeen 

In de verordening op de fractievergoeding wordt geregeld welke bedragen door de gemeente 
aan de fracties beschikbaar worden gesteld, voor het dagelijks functioneren van de fracties. Ten 
aanzien van deze bedragen wordt een aantal regels gesteld over waar het budget wel en niet 
aan mag worden uitgegeven en op welke wijze er verantwoording dient te worden afgelegd. 
Met de invoering van het papierloos werken door de raad zullen ook lijstopvolgers over een 
iPad, laptop of andere tablet moeten kunnen beschikken om de commissievergaderingen voor 
te kunnen bereiden en namens de fractie deel te nemen aan de commissievergaderingen. 
Daarom is ervoor gekozen naast de gebruikelijke bijdrage de vergoeding van de fracties met 
500 euro per jaar te verhogen. Fracties kunnen dit bedrag gebruiken om hun lijstopvolgers te 
voorzien van bovengenoemde apparatuur. 
Tegelijk zijn ook de bedragen die de fracties ontvangen aangepast aan het prijspeil 2012. Deze 
bedragen worden jaarlijks geindexeerd aan de hand van de salarisontwikkelingen van de CAO 
voor gemeenteambtenaren. 

Gemeenteblad van Groningen 
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30 mei 2012. 

Nr. 6f. 

Vaststellen Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2012 en de 

Verordening op de fractievergoeding 2012. 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van het presidium van 21 mei 2012 

GR 12.3107808; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2012 vast te stellen 

onder gelijktijdige intrekking van de Rechtspositieverordening raadsleden en 

plaatsvervangers 2007 vastgesteld bij raadsbesluit van 19 december 2007; 

II. de verordening op de fractievergoeding 2012 vast te stellen onder gelijktijdige 

intrekking van de Verordening op de fractievergoeding 2006 vastgesteld bij 

raadsbesluit van 20 december 2006; 

III. de besluiten onder I. en II. in werking te laten treden op 1 juli 2012; 

IV. de besluiten onder I. en II. bekend te maken door plaatsing in het elektronisch 

gemeenteblad. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 



 

Bijlage bij raadsbesluit

226

 

 

 

 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN 

(GR 12.3107808.);  

 

gezien het voorstel van het presidium van 21 mei 2012; 

 

HEEFT BESLOTEN:  

 

de Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2012 vast te stellen. 

 

Artikel 1  Begripsomschrijvingen 

De verordening verstaat onder:  

1. raadslid   : een lid van de gemeenteraad van Groningen; 

2. commissie  : een door de raad op grond van de artikelen 82 en 84 van de 

Gemeentewet ingestelde raadscommissie; 

3.  plaatsvervanger    : een plaatsvervanger, die niet tevens raadslid is; 

4. rechtspositiebesluit   : het rechtspositiebesluit raads- en commissieleden; 

5. griffier   : de griffier van de gemeente Groningen. 

 

Artikel 2  Vergoeding voor de werkzaamheden en de onkostenvergoeding raadsleden 

1. Aan een raadslid wordt per maand een vergoeding voor de werkzaamheden toegekend  

 ter hoogte van het maximumbedrag, dat wordt genoemd in tabel I behorende bij het 

 Rechtspositiebesluit. 

2. Aan een raadslid wordt per maand een onkostenvergoeding toegekend ter hoogte van het 

 maximumbedrag, dat wordt genoemd in tabel II behorende bij het Rechtspositiebesluit. 

3.  Aan een raadslid van wie de arbeidsverhouding als gevolg van artikel 4, aanhef, en 

onderdeel F van de Wet op de loonbelasting voor de toepassing van die wet als een 

 dienstbetrekking wordt  aangemerkt, wordt per maand een onkostenvergoeding 

toegekend ter hoogte van het maximumbedrag, dat wordt genoemd in tabel III behorende 

bij het Rechtspositiebesluit. 

4. De vergoeding voor de werkzaamheden en de onkosten worden aan het raadslid 

toegekend met ingang van de dag van beëdiging en eindigt op het tijdstip  

 van beëindiging van het raadslidmaatschap. 

 

Artikel 3  Presentiegeld plaatsvervangers  

1. Plaatsvervangers ontvangen voor het bijwonen van de vergaderingen van de commissie 

een vergoeding per vergadering die gelijk is aan het maximumbedrag vermeld in tabel IV 

behorende bij het Rechtspositiebesluit.  

2. Een plaatsvervanger komt alleen voor vergoeding in aanmerking als hij gedurende de 

gehele vergadering een raadslid vervangt en daarbij over minimaal één inhoudelijk 

onderwerp in de vergadering het woord voert. 

 

Artikel 4  Verlaging vergoeding werkzaamheden bij arbeidsongeschiktheid 

Op verzoek van een raadslid dat een uitkering ontvangt in verband met geheel of gedeeltelijke 

arbeidsongeschiktheid, kan de vergoeding voor werkzaamheden worden verlaagd.  

 

Artikel 5  Compensatie bij korting wegens samenloop van het raadslidmaatschap met een 

werkloosheidsuitkering 

1. Het raadslid dat een uitkering als gevolg van de Werkloosheidswet ontvangt en op deze 

 uitkering gekort wordt wegens het bekleden van het ambt van raadslid, heeft een 

aanspraak op een vergoeding ten laste van de gemeente Groningen. 



 

Bijlage bij raadsbesluit

227

2.  De vergoeding wordt toegekend als de korting hoger is dan de vergoeding voor 

 werkzaamheden die het raadslid ontvangt. Hierbij wordt de vergoeding voor 

werkzaamheden toegerekend aan het aantal uren waarover geen werkloosheidsuitkering 

wordt ontvangen. 

3. De vergoeding wordt berekend over de bruto verschillen, waarbij het verschil bruto wordt 

 toegekend. 

4. De vergoeding wordt op aanvraag toegekend na het overleggen van de betreffende 

 bewijsstukken. 

 

Artikel 6  Vergoeding voor waarneming voorzitterschap van de gemeenteraad 

1. Een raadslid dat op grond van artikel 77 van de Gemeentewet meer dan 30 dagen 

 onafgebroken het voorzitterschap van de gemeenteraad waarneemt, ontvangt voor die 

 waarneming een toeslag van 8% van de in artikel 2 bedoelde vergoeding voor de 

 werkzaamheden over de tijd van de waarneming. 

2. Het eerste lid is van overeenkomstige toepassing ten aanzien van de onkostenvergoeding, 

 bedoeld in artikel 2. 

 

Artikel 7  Tegemoetkoming in de kosten van een ziektekostenverzekering 

1. Het raadslid ontvangt ten laste van de gemeente een tegemoetkoming in de kosten van een 

ziektekostenverzekering van € 175,-- per jaar. 

2. Als het raadslid gedurende een deel van het kalenderjaar lid van de raad is geweest 

ontvangt hij de tegemoetkoming, bedoeld in het eerste lid, naar evenredigheid van het 

aantal dagen dat hij in dat jaar raadslid is geweest. 

3. Indien de nominale eindejaarsuitkering van het personeel werkzaam bij de sector Rijk 

wijzigingen ondergaat, wordt het in het eerste lid genoemde bedrag naar evenredigheid 

gewijzigd. 

 

Artikel 8  Kinderopvang 

1. Desgewenst en indien nodig vergoedt de gemeente de kosten van in verband met de 

vervulling van het raadslidmaatschap noodzakelijke kinderopvang tot een maximum van 

75% van de gemaakte kosten. Over deze gemeentelijke vergoeding is het raadslid belasting 

verschuldigd. 

 

Artikel 9  Reis- en verblijfkosten 

1. Raadsleden hebben aanspraak op een vergoeding voor reis- en verblijfkosten gemaakt in 

verband met reizen buiten het grondgebied van de gemeente ter uitvoering van een besluit 

van de raad, het college of de burgemeester. 

2.  De raad stelt de hoogte van de vergoeding vast, gebaseerd op de voor ambtenaren 

geldende Reisregeling 1996. 

 

Artikel 10  Buitenlandse excursie of reis 

1. De gemeenteraad kan een raadslid of een commissie uit de gemeenteraad toestemming 

 verlenen voor een excursie of reis naar het buitenland. De gemeenteraad kan aan de 

 toestemming voorwaarden verbinden.  

2. De in het eerste lid bedoelde excursie of reis wordt door of vanwege de gemeente 

 georganiseerd.  

 De in redelijkheid gemaakte reis- en verblijfkosten komen voor rekening van de gemeente. 

 

Artikel 11  Cursus, congres, seminar of symposium 

1. De kosten van deelname van een raadslid aan cursussen, congressen, seminars en  

 symposia die in het gemeentelijk belang door of namens de gemeente worden 

aangeboden of verzorgd komen voor rekening van de gemeente.  

2. Het raadslid dat wil deelnemen aan een cursus, congres, seminar of symposium dat niet 

door of namens de gemeente wordt aangeboden of verzorgd, dient daartoe een  

 gemotiveerde aanvraag in. De aanvraag gaat vergezeld van inhoudelijke informatie en een 

kostenspecificatie. De kosten komen voor rekening van de gemeente als deelname van 

belang is in verband met de vervulling van het raadslidmaatschap.  
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Artikel 12 Computer- en communicatietoebehoren 

1. het raadslid ontvangt € 350,- bruto per jaar als  tegemoetkoming in de kosten van de 

aanschaf  van computerapparatuur en software benodigd voor de uitoefening van het 

raadslidmaatschap; 

2. Op aanvraag wordt door het college van burgemeester en wethouders een vergoeding aan 

het lid van de raad verleend voor de aanleg- en de abonnementskosten voor de 

internetverbinding voor de in het eerste lid genoemde computerapparatuur. 

 

Artikel 13  Tijdelijke vervanging bij zwangerschap en bevalling of ziekte 

1. De artikelen 2, 4, 5, 7, 12 blijven van toepassing op het raadslid aan wie op grond van 

artikel X 10 van de Kieswet tijdelijk ontslag is verleend wegens zwangerschap en bevalling 

of ziekte. De onkostenvergoeding die dit raadslid op grond van artikel 2, tweede en derde 

lid, ontvangt bedraagt de helft van het bedrag dat op grond van die bepalingen van 

toepassing is. 

2. De artikelen 1, 2, 4, 5, 6, 7, 9 tot en met 12 van deze verordening zijn van toepassing op 

raadsleden die tijdelijk worden benoemd ter vervanging van een raadslid aan wie als 

gevolg van artikel X 10 van de Kieswet tijdelijk ontslag is verleend wegens zwangerschap 

en bevalling of ziekte. 

 

Artikel 14  Fietsprivé project  

1. Het raadslid van wie de arbeidsverhouding als gevolg van artikel 4, aanhef en onderdeel f, 

van de Wet op de loonbelasting 1964 voor de toepassing van de wet als dienstbetrekking 

wordt aangemerkt kan deelnemen aan de fietsregeling als bedoeld in artikel 37 van de 

Uitvoerings-regeling loonbelasting 2001.  

 Naar keuze van het raadslid wordt de raadsvergoeding dan wel vaste onkostenvergoeding 

verminderd met de vergoeding voor de fiets als bedoeld in de Uitvoeringsregeling. 

2.  Gelet op het bepaalde in artikel 99 van de Gemeentewet bestaat geen aanspraak op enige 

vergoeding van de gemeente. 

 

Artikel 15  Inwerkingtreding  

1. Deze regeling treedt in werking op 1 juli 2012, met diene verstand dat de in artikel 12 lid 1 

genoemde vergoeding van € 350,- per jaar voor heel 2012 wordt uitgekeerd.  

2. Met ingang van de datum van inwerkingtreding wordt gelijktijdig de 

Rechtspositieverordening raadsleden en plaatsvervangers 2007 ingetrokken.  

 

Artikel 16 Citeertitel 

Deze verordening wordt aangehaald als: Rechtspositieverordening raadsleden en 

plaatsvervangers 2012.  

 

 

Vastgesteld bij raadsbesluit van 30 mei 2012, nr. 6f. 

Datum bekendmaking: 7 juni 2012. 

Datum inwerkingtreding: 1 juli 2012. 

 

Gemeenteblad 2012-68 

 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 
 

 

De griffier,       De voorzitter, 

 

 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst.     dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN 

(GR 12. 3107808.);  

 

gezien het voorstel van het presidium van 21 mei 2012; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

de Verordening op de Fractievergoeding 2012 vast te stellen. 

 

Artikel 1 

1. De fracties, zoals bedoeld in artikel 5 van het Reglement van orde, ontvangen jaarlijks een 

financiële bijdrage als tegemoetkoming in de kosten voor het functioneren van de fractie.  

2. Deze bijdrage bestaat in 2012 uit een vast deel van € 4323,65 voor elke fractie. Daarnaast 

ontvangt elke fractie in 2012 een bedrag van € 865,11 per raadszetel. Verder ontvangt elke 

fractie een bedrag van € 500,- per jaar voor de aanschaf van computerapparatuur en 

software voor het raadplegen van digitale vergaderstukken door fractieassistenten en 

plaatsvervangers.  

3. De fractievergoedingen worden elk jaar geïndexeerd aan de hand van de 

salarisontwikkelingen van de CAO voor ambtenaren. 

 

Artikel 2 

De bijdrage mag niet gebruikt worden ter bekostiging van: 

a. betalingen aan politieke partijen, met politieke partijen verbonden instellingen of 

natuurlijke personen anders dan ter vergoeding van prestaties (diensten of goederen) 

geleverd ten behoeve van de fractie op basis van een gespecificeerde, reële declaratie; 

b. giften; 

c. uitgaven welke dienen bestreden te worden uit vergoedingen die de leden ingevolge het 

rechtspositiebesluit raads- en commissieleden toekomen. 

d. verkiezingskosten. Folders en krantjes kunnen worden betaald uit de fractievergoeding, 

mits deze niet na 1 januari in een verkiezingsjaar worden verspreid. 

 

Artikel 2a 

Ter bekostiging van een eigen pand mag per jaar 30% van de kosten tot een maximum van  

€ 3000,00 ten laste van de fractievergoeding worden gebracht. Een uitzondering mag, mits goed 

verantwoord, gemaakt worden in het geval van bijzondere omstandigheden. 

 

Artikel 2b 

De maximale reserve bedraagt twee keer de hoogte van het jaarlijks te ontvangen bedrag. Het 

overschot mag, ingaande 1 januari 2007, per jaar in zijn geheel in de reserve worden gestort. 

 

Artikel 3 

1. De bijdrage voor fractieondersteuning wordt per kwartaal verstrekt. 

2. In een jaar waarin verkiezingen plaatsvinden wordt het voorschot verstrekt voor de 

maanden tot en met de maand waarin de verkiezingen plaatsvinden. In de eerste maand na 

de maand waarin de eerste vergadering van de nieuw gekozen raad plaatsvindt wordt het 

voorschot verstrekt voor de overige maanden van dat jaar. 
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3. Indien het zeteltal van een fractie ten gevolge van verkiezingen verandert, wijzigt de 

bijdrage op de eerste dag van de maand na de maand waarin de eerste vergadering van de 

nieuw gekozen raad plaatsvindt. 

4. Bij splitsing van een fractie wordt de op grond van artikel 8, tweede lid, vastgestelde 

bijdrage voor de oorspronkelijke fractie verdeeld over de betrokken fracties naar 

evenredigheid van het aantal bij de splitsing betrokken leden.  

 

Artikel 4 

1. Elke fractie legt, binnen vier maanden na het einde van een kalenderjaar, aan de raad 

verantwoording af over de besteding van de bijdrage voor fractieondersteuning onder 

overlegging van een verslag. 

2. Controle door de accountant van het verslag maakt eens in de vier jaar onderdeel uit van 

de jaarrekening door de accountant. De accountant brengt dan advies uit aan de raad. 

 

 

Slotbepaling 

 

Artikel 5 

Deze verordening treedt in werking op 1 juli 2012, onder gelijktijdige intrekking van de 

verordening op de fractievergoeding 2006. 

 

 

Vastgesteld bij raadsbesluit van 30 mei 2012, nr. 6f 

Datum bekendmaking: 7 juni 2012. 

Datum inwerkingtreding: 1 juli 2012. 

 

Gemeenteblad 2012-69. 

 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 
 

 

 

De griffier,       De voorzitter, 

 

 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst.     dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Publiekssamenvatt ing 

Vorig jaar november heeft de gemeenteraad de Forumvisie vastgesteld. De raad heeft verder 
vastgesteld beter inzicht te willen in de activiteiten die het Forum gaat realiseren. Dat hebben wij 
gedaan met behulp van een Programma van Eisen (PVE). In het PvE staat WAT het Groninger 
Forum de komende jaren moet bereiken. Het Forum formuleert, op basis van het PvE, vervolgens 
een concreet en inhoudelijk programma aanbod HOE zij de resultaten wil bereiken. Op basis van het 
programma aanbod wordt vervolgens een subsidie toegekend. De voortgangsbewaking op het 
bereiken van de afgesproken resultaten doen wij door middel van kwartaalgesprekken. Met andere 
woorden: het PvE is het "bestuuriijke gereedschap" waarmee de Forumvisie vertaald is in te behalen 
resultaten en waarmee de gemeente kan sturen op de voortgang. In het PvE zijn de doelstellingen 
beschreven die wij in 2017, en op weg daar naar toe, willen realiseren. Het PvE zal jaariijks worden 
geactualiseerd en worden geconcretiseerd. In het PvE is ook uitgewerkt hoe de "governance" van de 
Forumorganisatie er uit moet zien, de positionering van de familiebilbiotheken is daarbij nog een 
pimt van nader onderzoek. In het Plan van Aanpak is uitgewerkt hoe het proces de komende jaren 
aangestuurd wordt. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. het programma van eisen op hoofdiijnen voor het Groninger Forum vast te stellen; 
II. kennis te nemen van het plan van aanpak voor het Groninger Forum. 

inleiding 

In uw vergadering van 30 november 2011 heeft u de Forumvisie vastgesteld. In aanvulling daarop 
heeft u een motie aangenomen waarin u ons verzoekt. Het programma van eisen voor het Groninger 
Forum, aangevuld met een plan van aanpak voor het vervolg, ter besluitvorming voor te leggen aan 
uw raad uiterlijk 1 mei 2012. Hierbij bieden wij dit programma van eisen en het plan van aanpak 
aan. 

Beoogd resultaat 

Programma van eisen. 
Het programma van eisen op hoofdiijnen (hiema PvE) is een belangrijk document voor de gemeente 
om te sturen. Naast inhoudelijke sturing gaat het ook om het geven van sturing aan de ontwikkeling 
van het Groninger Forum (hiema Forum) Het PvE bevat de voorwaarden waaraan moet zijn voldaan 
om in aanmerking te komen voor subsidie. Naast deze voorwaarden gelden natuurlijk nog de regels 
van de ASV en daarop gebaseerde regels. Het PvE is als instrument belangrijk omdat: 
- het Forum op basis van het programma van eisen het jaarplan en de begroting maakt, die weer de 

grondslag vormen voor een subsidieverzoek; 
- het toekennen van subsidie afhankelijk is van het oordeel of op basis van het jaarplan en de 

begroting de resultaten uit het programma van eisen worden bereikt; 
- het PvE in combinatie met het jaarplan en de begroting de grondslag vormen voor de monitoring 

en het bewaken van de voortgang. 

Organisatie. 
In het PvE worden eisen gesteld aan de organisatie van het Forum. Die inrichting is gebaseerd op de 
uitgangspunten van een organisatie, een directie, een programmering en een subsidiestroom 
(4x een). 
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Dit wordt gerealiseerd door: 
1. alle activiteiten die voortvloeien uit het PvE Forum uit te laten voeren door en onder 

verantwoordelijkheid van de stichting Forum (Forum); 
2. alle subsidiestromen die met onder 1. bedoelde activiteiten samenvallen te verleggen naar het 

Forum. 
In het PvE is vastgelegd dat dit op 1 januari 2015 moet zijn gerealiseerd. 

Plan van aanpak. 
Met het PvE zijn doelen gegeven die het Forum moeten gaan realiseren. Daarmee is de 
ontwikkelingsrichting bepaald en is zichtbaar gemaakt waimeer doelen moeten zijn gerealiseerd. In 
het plan van aanpak (PvA) is aangegeven hoe biimen de gemeentelijke organisatie het inhoudelijke 
dossier Forum wordt aangepakt en hoe samenwerking met het Forum vorm krijgt. Het PvA is 
daardoor procesmatig van aard. 

Kader 

PvE. 
Het PvE en het PvA bouwen voort op de Forumvisie. In praktische zin is het PvE een verdere 
detaillering van die Forumvisie en een routekaart naar de uiteindelijke en stabiele situatie bij 
opening van het Forum in 2017. Als uitwerking van de Fonraivisie worden in het PvE eisen gesteld 
rond de thema's programmering, samenwerking, draagvlak/marketing, publieksbereik, organisatie 
en bedrijfsvoering. Deze thema's sluiten aan bij de onderwerpen in de Forumvisie. Elk thema is 
verder uitgewerkt in een aantal onderwerpen. Per onderwerp is aangegeven welke doelen de 
komende jaren moeten worden gerealiseerd. Het PvE is de basis voor de verdere ontwikkeling van 
het Forum. Voor de nog aan te trekken intendant geldt de opdracht om dit PvE verder uit te werken 
in concrete activiteiten. 

Het PvE beslaat de periode 2012-2017. Deze periode valt voor een belangrijk deel samen met de 
nieuwe Cultuumota die u binnenkort wordt aangeboden. Er vindt afstemming tussen beide plaats. 

Het PvE is gemaakt met de kennis van nu. Bij nieuwe ontwikkelingen en nieuwe inzichten is steeds 
aan de orde de vraag wat dit betekent voor het PvE. De effecten en gevolgen van nieuwe 
ontwikkelingen en inzichten worden meegewogen bij een jaarlijkse herijking van het PvE. 

Organisatie. 
De Forumvisie is richtinggevend voor de organisatorische inrichting van het Forum. Belangrijke 
kaders zijn dat voor de activiteiten van het Forum sprake is van: 
• een programma van eisen; 
• een subsidierelatie; 
• een integraal businessplan en daarop gebaseerde bedrijfsvoering; 
• doorzettingsmacht voor de directie. 

PvA. 
Op verschillende momenten is aangedrongen op meer regie van en door de gemeente. Met de 
Forumvisie is daarin een eerste stap gezet. Op basis van het PvE hebben wij nog meer handvatten 
om de regie te nemen bij de verdere ontwikkeling van het Forum. Om die regie ook daadwerkelijk 
waar te maken hebben wij het bijgevoegde PvA opgesteld. Het plan van aanpak gaat uit van een 
vol waardig projectmatige aanpak. Binnen het PvA worden ook de samenwerking en inbreng van het 
Forum vastgelegd. 
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Argumenten/afwegingen 

PvE. 
Door in het PvE vooraf te vast te leggen wat wordt beoogd (het wat), liggen de criteria voor het 
verlenen van een subsidie vooraf vast. Aan het Forum is dan de opdracht om aan te geven welke 
activiteiten daarvoor nodig zijn (het hoe). Dit legt het vast in jaarplannen en begrotingen. Deze 
jaarplannen en begrotingen vormen de basis voor een subsidieverzoek van het Forum. 

Het bijgevoegde PvE heeft betrekking op meerdere jaren. Daarmee is het ook een globaal 
planningsdocument voor de activiteiten in de komende jaren. Het PvE wordt voor elke jaarschijf 
verder verfijnd naar concrete eisen voor het Forum en waar nodig naar concrete eisen voor een of 
meer partners. 

Organisatie. 
Vanaf de start van het denken over het Forum is een organisatie steeds het uitgangspunt geweest. In 
de bedrijfsplaimen van het Forum is dit ook terug te vinden. De Forumvisie heeft dit uitgangspunt 
verder uitgewerkt en geconcretiseerd. Het Forum moet vanwege de opdracht en de noodzakelijke 
samenhangende programmering een flexibele organisatie die snel kan inspelen op: 
1. actuele thema's; 
2. wisselende voorkeuren van het publiek; 
3. nieuwe technologieen. 
Daarvoor is nodig dat dynamisch kan worden omgesprongen met formatieopbouw, de inzet van 
personeei, de kostenstructuur, de ruimte voor programmering en de benutting van het gebouw. Dat 
vraagt om een subsidierelatie met de gemeente en integraal personeelsbeleid en -beheer. 

De noodzakelijke flexibiliteit is naar onze mening alleen goed mogelijk door alle activiteiten die 
voortvloeien uit het PvE Forum uit te laten voeren door en onder verantwoordelijkheid van het 
Forum en de daarbij horende subsidiestromen te verleggen. 

Naast de noodzakelijke flexibiliteit is ook de gewenste integrale programmering, de gewenste state 
of the art-uitstraling en de ontwikkelkracht reden om de kiezen voor een organisatie. 

Als datimi voor het moment waarop de nieuwe organisatie er staat hebben wij gekozen voor 
1 januari 2015. Deze datum is niet willekeurig gekozen maar valt samen met de start van de 
transformatieperiode. In die periode zijn regelmatig snelle en ingrijpende besluiten nodig die van 
invloed zijn op de exploitatie van het Forum in de daarop volgende jaren. Daamaast is tijd nodig om 
op zorgvuldige wijze de overgang van verantwoordelijkheid en het verleggen van subsidies te 
realiseren. Een andere reden voor de datum van 1 januari 2015 dat er bij de start van de 
transformatieperiode duidelijkheid moet zijn voor het personeei. Niet onbelangrijk is ook dat het 
personeei ruim voor de opening (2 jaar) van het gebouw zich kan identificeren met het Fomm. 

In de Forumvisie hebben de familiebibliotheken een opdracht om een bijdrage te leveren aan het 
realiseren van de Forumvisie. Ofhet daarvoor nodig is om de familiebibliotheken ook onderdeel te 
laten zijn van de nieuwe Fommorganisatie gaan wij nog onderzoeken. 
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PvA. 
De in het plan van aanpak genoemde projectmatige aanpak legt de regierol uitdrukkelijk neer bij de 
gemeente. Dit sluit aan bij een van de conclusies van de commissie Terlouw. De regierol betekent 
dat de gemeente: 
• uitdrukkelijk de verantwoordelijkheid neemt voor de inhoud van het PvE; 
• initiatief neemt als het Forum niet de noodzakelijke informatie levert of resultaten niet lijkt te 

bereiken; 
• periodiek de voortgang monitort en zonodig maatregelen neemt. 

In de motie verzoekt u ons het PvA ter besluitvorming aan u voor te leggen. In het PvE is op 
hoofdiijnen aangegeven in welk jaar welke resultaten moeten zijn gerealiseerd. Ook is de 
prioritering en de aanpak op hoofdiijnen zichtbaar. Daamaast hebben wij een PvA gemaakt, waarin 
wij meer gedetailleerd aangeven hoe wij binnen onze eigen organisatie de inhoudelijke kant van het 
Forumdossier procesmatig aan gaan pakken. Dit PvA bieden wij u ter keimisname aan zodat u zicht 
hebt op de wijze waarop wij de komende periode de regierol op dit dossier vorm gaan geven. 

IVIaatschappelijl< draagvlaic/participatie 

Op 4 april 2012 heeft een bestuurlijk overleg plaatsgevonden met het Fomm en een drietal partners. 
Op 10 april 2012 heeft nog bestuurlijk overleg plaatsgevonden met de vierde partner. In dat 
bestuurlijk overleg is aan de orde geweest de organisatie van het Fomm, het bijgevoegde PvE en het 
bijgevoegde PvA. Voor de bespreking van het onderdeel organisatie is in overleg met de RvT van 
het Fomm een bespreeknotitle gemaakt. Naar aanleiding van de bestuuriijke overleggen is de notitie 
aangepast. De aangepaste versie van de notitie ligt ter inzage in de visietrommel. 

In de notitie wordt een onderscheid gemaakt tussen de situatie vanaf 1 janauri 2015 en de periode 
die daar aan vooraf gaat. 

Vanaf 1 januari 2015 worden alle activiteiten die voortvloeien uit het PvE Fomm uit te laten voeren 
door en onder verantwoordelijkheid van het Forum. Alle subsidiestromen die met die activiteiten 
samenvallen dan ook verlegd naar het Fomm. Aanvullende pimten daarbij zijn dat: 
1. de code cultural governance van toepassing is; 
2. het Fomm een Raad van Toezicht (hiema RvT) krijgt met een directeur/bestuurder; 
3. de RvT uit 7 leden bestaat op de benoeming waarvan de gemeente Groningen op nog nader uit te 

werken wijze invloed heeft; 
4. de leden van de RvT worden aangezocht op basis van goede competentieprofielen; 
5. de statuten op zo kort mogelijke termijn aangepast en aangevuld met het oog op de gewenste 

situatie op 1 januari 2015. 

Om betrokkenheid van de partners te borgen worden tot 1 januari 2015 in de statuten een aantal 
overgangsbepalingen opgenomen. Het gaat dan om de volgende afspraken: 
1. in de profielschetsen voor de leden van de RvT wordt nadmkkelijk ruimte gemaakt voor een 

kandidaat uit het bedrijfsleven en een kandidaat uit de academische wereld; 
2. de vier partners kunnen elk een kandidaat voor de RvT voordragen; 
3. de intendant vormt statutair samen met de directeur de directie. 

Uit de overleggen met de partners bleek dat er begrip was voor het feit dat de gemeente 
uitdrukkelijk de regie neemt. Inhoudelijk waren er opmerkingen ten aanzien van het verleggen van 
verantwoordelijkheden en subsidiestromen. Daarin zagen partners nog wel wat punten die nader 
uitgezocht moeten worden. Deze punten zullen in het vervolgtraject nog nader worden uitgewerkt. 
Zoals aangegeven betreft een belangrijk punt de positie van de familiebibliotheken in relatie tot de 
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programmering van het Fomm. Met de betreffende partner is afgesproken dat voor een goede 
afweging nader onderzoek nodig is. Op korte termijn gaan wij dit onderzoek starten. 

Op basis van de uitkomsten van het overleg en in afwachting van de resultaten van het onderzoek 
naar de positie van de familiebibliotheken, zien wij geen belemmeringen om de ingezette lijn naar 
een Fommorganisatie op 1 januari 2015 te wijzigen. 

Het verleggen van de verantwoordelijkheid voor de uitvoering van activiteiten en de daarmee 
samenhangende subsidies heeft gevolgen voor de verschillende partners. De inhoud en omvang van 
de gevolgen verschillen per partner. Voor partners waarbij sprake is van het geheel of gedeeltelijk 
verleggen zijn de gevolgen groot. Dat geldt vooral voor die partners waar de subsidie een 
substantieel deel van de inkomsten betreft en er personele gevolgen zijn. Wij wegen die gevolgen 
minder zwaar dan het belang van een integrale Forumorganisatie. Vanzelfsprekend zijn de wettelijke 
regels die gelden in verband met overgang van personeei bij overgang van activiteiten van 
toepassing op het betreffende personeei. 

De komende periode zullen wij de effecten en gevolgen van de organisatorische aanpassing voor de 
verschillende organisaties in beeld brengen en welke concrete acties daarvoor van ons nodig zijn. 

Met betrekking tot het PvE werd in het overleg geconstateerd dat een doel van het Fomm is om een 
verbinding te leggen tussen heden, verleden en toekomst. Opgemerkt werd dat in dit verband de 
geschiedenis wat meer aandacht vraagt. Naar aanleiding van deze opmerking hebben wij het PvE op 
dit punt aangescherpt. 

In het overleg van 4 april 2012 is besloten om met de werving voortvarend aan de slag te gaan. De 
wervingsadvertentie is inmiddels geplaatst. Nadat bekend is wie de intendant wordt, heeft het Fomm 
de opdracht zo snel mogelijk een kennismakingsgesprek met uw raad te organiseren. 

Financiele consequenties 

In de Fommvisie zijn de financiele randvoorwaarden voor het Fomm genoemd. Het PvE, de 
organisatiewijziging en het PvA brengen daarin geen wijziging. 

Realisering en evaluatie 

Met het voorliggende PvE en het PvA neemt de gemeente de regie op dit dossier uitdmkkelijk weer 
in handen. In het bestuurlijk overleg op 4 april 2012 was dit ook een van de constateringen die door 
de partners werd gedaan. 

In de Fommvisie is aangegeven dat wij u jaariijks verslag uitbrengen over onze bevindingen en 
daarbij aangeven waar wij op koers liggen en waar bijsturing nodig is. Daarbij is aangegeven dat u 
het eerste verslag in 2012 kunt verwachten. Bij dat verslag ontvangt u een geactualiseerd meerjarig 
programma van eisen en het jaarplan van het Fomm voor het eerstvolgende (ic. 2013) jaar, dat het 
Fomm voor 1 oktober van elk jaar indient. In verband met de noodzakelijke doorlooptijden ontvangt 
u het verslag voor 1 december van elk jaar. 

Naast het jaariijks toezenden van ons verslag heeft het Fomm de opdracht om jaariijks een 
bijeenkomst te organiseren waarin een toelichting wordt gegeven op hun eigen jaarplan en u de 
mogelijkheid heeft om daarover vragen te stellen. 
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TOELICHTING OP HET PROGRAMMA VAN EISEN VAN HET GRONINGER FORUM EN 
PLAN VAN AANPAK 

1. Inleiding 
1.1 Algemeen 
Het hierbij gepresenteerde Programma van Eisen (hiema PvE) is een PvE op hoofdiijnen en dat kan 
ook niet anders. Het PvE is samen met de Forumvisie een belangrijk sturingsmiddel voor de gemeente: 
• Op basis van het PvE wordt jaariijks bepaald of de subsidieaanvraag strookt met de ideeen en 

doelen die de gemeente met het Forum heeft. 
• Het PvE dient als leidraad voor de monitoring en periodieke gesprekken met het bestuur van het 

Forum. 
Met andere woorden; het PvE is het middel om de regie terug te nemen. 

1.2 Doelen 
Het Fomm is een onderdeel van de grootste naoorlogse ingreep in de Groninger binnenstad, bekend 
als Project Grote Markt Oostzijde. De Grote Markt wordt kleiner en intiemer en krijgt een voor het 
publek open en aantrekkelijke Oostwand. De parkeergarage verdwijnt onder de grond samen met een 
grote fietsenkelder. Op de hierdoor ontstane mimte is plaats voor het Forum, de Nieuwe Markt en een 
opwaardering van de achterzijde van de Poelestraat (Nieuwe Markt Zuidzijde). Met deze ingrepen wil 
de gemeente dit deel van het centmm aantrekkelijker maken voor publiek. Met het Forum heeft de 
gemeente een aantal specifieke doelen: 

• Om de stad aantrekkelijk te houden voor bezoekers/toeristen is er naast het Groninger Museum 
een nieuwe publiekstrekker nodig die mensen buiten de stad en regio naar Groningen trekt. Om dit 
te bereiken dient het Groninger Forum -in positieve zin- voor reuring te zorgen. Naast het 
bijzondere gebouw, dient de programmering spraakmakend te zijn en aantrekkelijk om mensen 
van ver buiten de regio te verleiden om naar Groningen te komen. 

• De partners voeren nu ieder apart een een aantal activiteiten uit. We noemen dat 'de basis'; 
bibliotheek, film, tentoonstellingen, '(Groninger) geschiedenis. Deze activiteiten blijven 
natuurlijk, maar zullen integraal worden uitgevoerd en verder worden ontwikkeld. 

• Een deel van de programmering heeft als kenmerk 'vemieuwing'. Technische maar ook 
maatschappelijke ontwikkelingen gaan snel. Het Forum laat ze zien en maakt ze bereikbaar voor 
een breed publiek en integreert ze in haar activiteiten. 

• Het Fomm is voor iedereen!! Hiermee wordt bedoeld dat in principe iedereen iets van zijn of haar 
gading kan vinden in het Forum. Dat kan voor iedereen verschillend zijn. En varieren van 
ontmoeting tot een specialistische tentoonstelling in samenwerking met de RUG. 

1.3 Waar gaat het PvE over 
Het nieuwe gebouw op de Nieuwe Markt opent haar deuren naar verwachting medio 2017. Dit PvE 
geeft aan wat we in 2017 mogen verwachten als bezoeker aan het Forum. Tegelijkertijd is dit PvE ook 
een routekaart en spoorboekje voor de periode tot 2017 en geeft het aan wat we verwachten van het 
Groninger Fomm in de tussenliggende periode. Het PvE geeft op diverse te onderscheiden thema's 
aan wat de gemeente van het Groninger Forum verwacht. dat zijn: 

de inhoudelijke programmering 
samenwerking 
publieksbereik 
draagvlak/marketing 
organisatiestmctuur (governance) 
bedrijfsvoering 

'N.a.v. opmerking Gron. Museum 
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2. Het Programma van Eisen 
2.1 Algemeen 
De gemeente zet het PvE als sturingsinstmment in om een aantal belangen te waarborgen. Deze zijn: 
• De gemeente is de belangrijkste subsidieverstrekker voor het Groninger Fomm, uiteindelijk zal 

ongeveer de helft van de totale baten via de gemeente worden verstrekt. De andere helft zal 
bestaan uit eigen inkomsten. 

• Uiteindelijk valt of staat het succes van het Fomm met het programma, door middel van het PvE 
kan de gemeente hieraan richting geven en gewenste ontwikkelingen opieggen. 

• Monitoring geeft de mogelijkheid om, aan de hand van afspraken op basis van het PvE, het risico 
te beperken en indien nodig te corrigeren 

• De gemeente is eigenaar van het gebouw en treedt op als verhuurder en streeft daarbij naar een 
optimale invulling. Onderhoud en beheer zijn belangrijke posten. 

2.2 Werking van een Programma van Eisen 
In een programma van eisen is aangegeven wat in een bepaald jaar het resultaat moet zijn (het wat) . 
Het programma van eisen geeft niet aan hoe dat resultaat wordt bereikt (het hoe). Dit hoort tot de 
deskundigheid en professionaliteit van een organisatie. Op basis van het programma van eisen doet 
een organisatie een subsdieaanvraag met daarin de uit te voeren activiteiten. Deze aanvraag wordt 
getoetst aan het programma van eisen (worden de resultaten bereikt). Bij een positieve toets wordt de 
aanvraag geaccepteerd en wordt een subsidie verleend. Tijdens de looptijd van de subsidie vindt 
periodieke monitoring van de voortgang plaats. Na afloop van de subsidieperiode legt een organisatie 
rekening en verantwoording af over de uitgevoerde activiteiten en de daarmee bereikte resultaten. 
Afhankelijk van de bereikte resultaten kan een subsidie worden aangepast. 

Schema 

Gemeente 

Progr.v. Eisen 
Toetsing 
aan PvE 

i . 

Aanvraag 

w Subsidie 
Monitoren 
Voortgang 

'—t— "i • • • 
Uitvoering 

\ 
Toetsen aan 
PvE en subs. 
vaststellen 

i 
^ ' • 

Rek en ver. 

Organisatie 

2.3 Hoe het programma van eisen te lezen 
Voor het Groninger Forum hebben wij een meerjarig programma van eisen gemaakt. Dat programma 
van eisen beslaat de periode van 2012 -2017 en is opgebouwd uit de volgende thema's: 
• programmering 
• samenwerking 
• draagvlak/marketing 
• Publieksbereik 
• Organisatie 
• Bedrijfsvoering 

^ Op basis van de bevoegdheidsverdeling van de ASV is het college bevoegd tot het toekennen van subsidies en 
daarmee ook bevoegd tot het vaststellen van subsidies. Wij hebben deze bevoegdheid gemandateerd aan een 
concerndirecteur. 
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Binnen elk thema is een onderverdeling gemaakt in de volgende koiommen: 
• Wat willen we bereiken (het wat); 
• Welke prestatiegebieden gelden daarvoor (de indicator); 
• Wat is het gewenste resultaat in een bepaald jaar (de eenheid); 

Horizontaal geeft het de ontwikkeling aan van 2012 naar 2017. Per onderdeel ontstaat zo een overzicht 
wat het gewenste resultaat is in 2017 en wat we in de voorafgaande jaren van het Groninger Forum 
verwachten. Per jaarkolom laat het zich lezen als een PvE als basis voor het jaarplan van het Forum. 

De opbouw van het programma van eisen sluit aan bij de tijdvakken in de Fommvisie. Voor 2017 zijn, 
voor zover dat nu al mogelijk is, zoveel mogelijk concrete resultaten genoemd. In de jaren 2012, 2013 
en 2014 ligt bij de te bereiken resultaten de nadruk vooral op ontwikkeling en in de jaren 2015 en 
2016 vooral implementatie. Voor de overzichtelijkheid hebben wij naast het volledig meerjarig PvE 
(bijlage 2), het PvE voor het jaar 2017 (bijlage 1) in afzonderlijk overzicht zichtbaar gemaakt 

3. Korte toelichting op de thema's 
3.1 Thema Programmering 
Daar waar de gemeente het Forum in zijn geheel bekijkt en beoordeelt zal het publiek het Fomm 
vooral beoordelen op de programmering. Wat biedt het Forum mij als bezoeker. Het is daarmee een 
belangrijk onderdeel van het PvE. 

De gemeente Groningen heeft ambities als cultuurstad, als aantrekkelijke stad zowel voor wonen als 
voor bezoek. Het Forum speelt daarin een belangrijke rol. In de programmering zijn de volgende 
doelen herkenbaar; 

Spraakmakend: 
Naast en aanvullend op het Groninger Museum moet een deel van de programmering 
spraakmakend zijn; kwalitatief hoogstaand, moet verbazen, mag controversieel. Dit deel van 
de programmering bepaalt vooral buiten de stad en regio de naam en faam van het Fomm. Een 
eigen jaariijks te ontwikkelen festival is een belangrijk onderdeel. 

Uitnodigend, breed en divers: 
Naast de 'high-lights' in de programmering biedt het Forum basisactiviteiten, voortkomend uit 
de activiteiten van de partners; enerzijds duidelijk herkenbaar ^(film, debat, boeken, Groninger 
geschiedenis en alle activiteiten en evenementen die nu al rondom de basisprogrammering 
wordt aangeboden zoals filmfestivals, (kinder)boekenweek, nacht van de geschiedenis, etc) 
anderzijds onderdeel van een integrale programmering. Ontmoeting, actualiteit en informatie 
zijn sleutelbegrippen voor dit onderdeel van de programmering. 

Vernieuwend: 
Daar waar disciplines bij elkaar komen is er ruimte voor uitwisseling en vemieuwing. 
Dat kan vanuit het eigen basisactiviteiten maar ook door ruimte te bieden aan derden. 
Nieuwe ideeen op het gebied van media, technologic en cultuur krijgen de kans om te 
ontwikkelen. 

Aanvullend: 
Groningen heeft een breed cultured aanbod. Het Fomm kan dit aanbod met haar expertise en 
mogelijkheden versterken waardoor het oorspronkelijke aanbod breder en aantrekkelijker 
wordt. 

3 N.a.v. opmerkingen Gron. Museum en Biblionet 
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Naast de programmering in het gebouw van het Fomm aan de Nieuwe Markt zal een belangrijk deel 
van de programmering ook buiten dit gebouw worden gerealiseerd. Het Fomm zal letterlijk 'de wijk 
ingaan' en gezamenlijk met lokale partners in de regio en daarbuiten activiteiten ontwikkelen en 
aanbieden. 

3.2 Thema Samenwerking 
Samenwerking is geen doel op zich maar een middel om het Fomm en daarmee de stad Groningen te 
positioneren. Samenwerking in de meest brede zin, (inter)nationaal, regionaal en lokaal. Met bekende 
en nieuwe partners op het gebied van cuhuur en wetenschap, for profit en non-profit. Het Forum is een 
partner die in principe open staat voor participatie en samenwerking. 

3.3 Thema Draagvlak/marketing 
Het draagvlak voor het Fomm vergroten is in het bijzonder in de periode tot 2017 een belangrijke taak. 
Het uitdragen van het concept, laten zien wat het Forum biedt is de manier om draagvlak te vergroten. 
Totdat het Forum haar deuren opent zal er naast de mogelijkheden aan het Hereplein ook nadrukkelijk 
worden ingezet op de locaties waar de partners gehuisvest zijn. En zal ook het gebouw-in-wording een 
rol spelen om diverse stakeholders bij het Fomm te betrekken. 

3.4 Thema Publieksbereik 
Het Fomm is een belangrijke publiekstrekker, in het PvE wordt aangegeven op welke wijze we dit 
willen meten en sturen. Niet enkel de aantaiien maar ook de samenstelling van het bezoek is hierbij 
belangrijk; het Forum is voor iedereen. 

3.5 Thema organisatie 
In dit onderdeel van het PvE is de Forumvisie vertaald in concrete eisen voor de definitieve 
organisatievorm van het Groninger Fomm. Belangrijke richtinggevende punten uit de Forumvisie zijn: 
1. een programma van eisen; 
2. een subsidierelatie 
3. een integraal businessplan en daarop gebaseerde bedrijfsvoering; 
4. doorzettingsmacht voor de directie 

In het PvE is dit als volgt vastgelegd: 
1. een organisatie; 
2. een directie; 
3. een programmering; 
4. een subsidiestroom. 

Dit resultaat moet op basis van het PvE op 1 januari 2015 zijn bereikt. Op dat moment worden alle 
activiteiten gesubsldieerd door de gemeente Groningen die vallen onder het PvE van het Groninger 
Forum en die nu nog door verschillende organisaties worden uitgevoerd zoals Biblionet en Liga 68 en 
deels Groninger Museum en Groninger Archieven door en onder verantwoordelijkheid van het Forum 
uitgevoerd. Met betrekking tot de familiebibliotheken geldt een voorbehoud. Op basis van nader 
onderzoek zal definitief een besluit worden genomen over de positie in relatie tot de governance van 
het Groninger Forum. 

De datum van 1 januari 2015 is niet willekeurig gekozen, maar valt samen met de start van de 
transformatieperiode. In die periode zijn regelmatig snelle en ingrijpende besluiten nodig. Discussies 
over de organisatie kunnen vertragend werken. Daamaast moet bij de start van de transformatieperiode 
er duidelijkheid zijn over de positie van personeei bij de overdracht van activiteiten van de partners 
naar het Groninger Fomm. 

Het programma van eisen heeft gevolgen voor de partners. Een deel van de partners zal de activiteiten, 
het daarbij betrokken personeei, de subsidies en middelen over moeten dragen aan de stichting 
Groninger Forum. Op korte termijn worden de gevolgen per samenwerkingspartner in beeld gebracht. 
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Op basis daarvan wordt een stappenplan gemaakt om te komen tot de definitieve situatie per 1 januari 
2015. 

Met het overhevelen van de activiteiten naar de stichting Groninger Forum worden ook bestaande 
subsidiestromen verlegd van de huidige partners naar de stichting Groninger Fomm. 

In het PvE is vastgelegd dat de huidige partners afspraken maken over de samenwerking in de periode 
tot Ijanuari 2015. 

In het PvE is vastgelegd dat de statuten van het Groninger Fomm zo snel mogelijk worden aangepast 
en aangevuld in lijn met de situatie per 1 januari 2015. In de periode tot aan die datum is een aantal 
overgangsbepalingen nodig om de aanstelling en de positie van de intendant te formaliseren en de 
betrokkenheid van de huidige partners te regelen. Concreet gaat het om de volgende tijdelijke 
bepalingen: 
1. In de profielschetsen voor de leden van de RvT wordt nadmkkelijk ruimte gemaakt voor een 

kandidaat uit het bedrijfsleven en een kandidaat uit de academische wereld. 
2. De vier partners dragen elk een kandidaat voor de RvT voor 
3. De intendant vormt samen met de directeur de directie. 

3,6 Thema bedrijfsvoering 
Het onderdeel bedrijfsvoering is gericht op het borgen van een structured gezonde bedrijfsvoering van 
het Groninger Forum. De eis van een stmctured sluitende exploitatiebegroting en meerjarenbegroting 
is daarom als eerste opgenomen. Belangrijk is ook de eisen van het hebben van een systeem van 
risicomanagement en een daarop afgestemd weerstandsvermogen. In 2014 moet dit risicomanagement 
operationeel zijn. Toetsing aan het PvE betekent hier ook een beoordeling ofhet gekozen systeem van 
risicomanagement voldoende is om risico's te onderkennen en te beheersen. Verder wordt getoetst of 
het op te bouwen weerstandsvermogen logisch is en qua omvang voldoende om eventuele risico's op 
te vangen. 

De overige eisen bij dit onderdeel vloeien logischerwijs voort uit de Fommvisie. 

4. Plan van Aanpak 
Het PvE bevat de resultaten die het Groninger Forum in de komende jaren moet bereiken. Het PvE is 
een stevige basis voor de regiefunctie die tot aan opening van het Groninger Forum in 2017 nodig is. 
Voor het invullen van die regiefunctie hebben wij een Plan van Aanpak vastgesteld. Het plan van 
aanpak treft u als bijlage 3 ter kennisname aan. 

Wij kiezen voor een projectmatige aanpak met een duidelijke en stevige projectstmctuur. De 
belangrijkste opdracht voor het project is het jaariijks realiseren en actualiseren van het Programma 
van Eisen voor het Groninger Fomm. Dit gebeurt in verschillende werkgroepen. Het Groninger Forum 
is in elke werkgroep vertegenwoordigd. 

De projectmatige aanpak eindigt bij de opening van het Groninger Fomm. Dat betekent dat aan het 
einde van de projectperiode, de relatie met Groninger Forum is ingebed in de reguliere organisatie. 
Ook de subsidierelatie met het Groninger Forum zal qua proces en verantwoording gelijk zijn aan die 
met andere qua grootte vergelijkbare gesubsidieerde instellingen. 
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Wat willen we bereiken | 2012-2017 | Resultaat 2017 
Thema Programmering 

1 

a. 

b. 

c. 

d. 

II 

a. 

b. 

c. 

d. 

Ill 
a. 

b. 

IV 

De programmering van het Groninger Forum is aanvullend op bestaande programmering van derden | 

Regelmatig worden grootschalige evenementen georganiseerd 

Het gebouw als onderwerp van programmering 

De landelijke media besteden regelmaUg aandacht aan (onderdelen van) de 
programmering 

Onderdelen van de programmering worden regelmatig besproken in vakbladen en 
vakkringen 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

Organiseren van een nieuw fesfival met 
landelijke bekendheid dat aansluit op en 
past in de stedelijke agenda 

2 X per jaar een tentoonstelling met 
landelijke uitstraling 

Gebouw is op verschillende manieren een 
vast onderdeel van de programmering 

Tenminste aan elke acfiviteit met 
landelijke uitstraling wordt aandacht 
besteed in de landelijke media. 

Tenminste aan elke acfiviteit met 
landelijke uitstraling wordt aandacht 
besteed in vakbladen en vakkringen 

De programmer ing van het Groninger Forum is u i tnodigend, breed en divers 1 

In de programmering staat de actualiteit centraal. Daarbij gaat het om regelmatig 
terugkerende en voorspelbare actuele thema's en actuele en onvoorspelbare 
thema's die regionaal/landelijk of internationaal ontstaan. 

Er is een basisaanbod voor het bereiken van verschillende doelgroepen 

Uitbreiding basisaanbod 

Er worden gerichte educatieve activiteiten ontwikkeld afgestemd op de vraag van 
ondenwijsinstellingen en gericht op het vergroten van de partlcipafie van specifieke 
doelgroepen 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

Rond 2 niet voorspelbare actuele thema's 
wordt een integraal en samenhangend 
programma aangeboden in de context 
verieden, heden en toekomst. 

Rond 2 tenjgkerende actuele thema's 
wordt een integraal en samenhangend 
programma aangeboden in de context 
verleden, heden en toekomst. 

Het basis aanbod bestaat uit verschillende 
niveaus van woord (boeken), beeld (film), 
geschiedenis (archieven) afgestemd op 
de dan geldende standaard. (nog 
onbekend) 

Het basisaanbod is uitgebreid met 
activiteiten op de thema's gezondheid en 
energie 

tenminste 8 programma-aanbiedingen 

voor educatie afgestemd op de vraag 

Er zljn minimaal 2 programma-onderdelen 
gericht op het vergroten van de 
partlcipafie van een specifieke doelgroep. 
Er zijn tenminste 2 programma-
onderdelen gericht op het vergroten van 
de maatschappelijke acceptatie van een 
doelgroep 

De programmering van het Groninger Forum is vernieuwend | 

De onderiinge samenhang, vermenging en presentatie van het basisaanbod leidt 
tot een aantoonbare meenivaarde ten opzichte van de delen uit het basisaanbod 

Het Groninger Forum is landelijk ontwikkelaar en voorloper als het gaat om het 
gebruik van nieuwe media of state of the art-technieken 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

De hele programmering is gebaseerd op 
de ontwikkelde werkwijze 

Er Is 1 een speerpunt gekozen voor 
ontwikkeling en vemieuwing in het kader 
van nieuwe media of state of the art-
technieken 

De programmering van het Groninger Forum is aanvullend op bestaande programmering van derden j 
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Hoofdiijnen programma van eisen Groninger Forum 2017 Bijlage 2 

Wat willen we bereiken 

a. In de programmering worden regelmatig activiteiten opgenomen In aanvulling op de 
programmering en acfiviteiten van derden. 

2012-2017 

zie totaaloverzicht 

Resultaat 2017 
Jaariijks verzorgen van minimaal 2 
programma aanvullend op een stedelijke 
evenement 
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Wat willen we bereiken | 2012-2017 | Resultaat 2017 

Thema Samenwerking 

1 
a. 

b. 

c. 

d. 

e. 

Het Groninger Forum neemt initiatief tot en werkt samen met zowel culturele als niet-culturele instellingen/organisaties | 
Samenwerking met culturele instellingen uit de provincie Groningen, de omiiggende 
provincies en aanpalende regio's in Duitsland. 

Samenwerking met commerciele partijen 

Samenwerking met kennisinsfituten (bijv. RUG, HHG en UMCG). 

Samenwerking op (inter)nationaal niveau met vergelijkbare instituten als het Forum. 

Ondersteuning kleinere culturele instellingen blj het omwikkelen van een kwalitatief 
aanbod van cultuureducafie 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

Er is een gezamenlijke 
tentoonstelling/groot evenement 
gebaseerd op samenwerking met 
regionale (inclusief Duitsland) 
vergelijkbare instellingen. De plaats van 
presentatie is het Groninger Forum 

Er zijn samenwerkingsverbanden met 
commerciele partijen 

Er zijn tenminste 3 samenwerkingsrelaties 
met kennlsinstellingen 

Er is structurele samenwerking nationaal 
niveau met landelijk opererende 
instellingen (bijv. EYE, Instituut voor 
Beeld en Geluid en het Goethe Instituut). 

Er is structurele samenwerking 
internationaal niveau met vergelijkbare 
instellingen (bijv. MAS, Humboldt-Forum 
en Ars-Electronica). 

Forum heeft een ondersteuningsaanbod 
voor kleinere culturele instellingen op het 
gebied van cultuureducatie 

Thema Draagvlak/Marketing | 

T 
a. 

b. 

c. 

Maximaal Draagvlak voor het Groninger Fomm | 

Goede communicatie en organiseren draagvlak 

Stakeholders worden regelmatig meegenomen in de voortgang en ontwikkeling 

Vermarkten van Forum 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

Realistisch beeld van het Forum waar het 
gaat om doel, opzet en programmering 

Stakeholders zijn goed geinformeerd en 
overwegend positief 

Forum is vermarkt 

Thema Publieksbereik | 

1 

a. 

b. 

II 
a. 

b. 

Het Groninger Forum is een van de belangrijklste publiekstrekkers in de stad I 

Het Groninger Forum realiseert een zo groot mogelijk aantal bezoeken 

Bezoeken van buiten stad en regio 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

streven naar 1,4 min. bezoeken het 
programma van het Forum 

tenminste 20% van totaal aantal 
gerealiseerde bezoeken 

Het Groninger Forum wordt bezocht door een zo divers mogelijk | 

Bezoekers van het Groninger Forum komen uit de stad, regio, en daarbuiten; 
hebben een divers opieidingsniveau, zijn afkomstig uit verschillende 
leeftijdscategorieen en hebben diverse culturele achtergronden. 

Het Groninger Forum zet zich nadrukkelijk in om nieuwe doelgroepen aan zich te 
binden 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

Er is tenminstel publieksmeting 
gehouden waarvan de resultaten zijn 
beoordeeld en op basis van de resultaten 
zijn de programmering en marketing 
bijgesteld 

Versie C:\D0CUME~1\bariig2b\L0CALS~1\Temp\XPgrpwise\bljlage 2 rv pve Groninger Forum_1.xls 204-201212:45 3 van 4 
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Hoofdiijnen programma van eisen Groninger Forum 2017 Bijlage 2 

Wat willen we bereiken 

Thema Organisatie 

1 

a. 

b. 

c. 

II 

a. 

b. 

2012-2017 1 Resultaat 2017 

Alle noodzakelijke activiteiten zijn ondergebracht in e4n stichting Groninger Forum | 

Samenweri<lng tussen de partners vindt plaan binnen een strategische allianfie 

De relevante activiteiten zijn door de huidige partners overgedragen aan het Fomm 

De aan de acfiviteiten verbonden subsidies zijn overgeheveld naar het Forum 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

Geen resultaat 2017. Samenwerking 
eindigt per 01-01-2015 door 
onderbrengen activiteiten in stichting 
Groninger Forum 

Met ingang van 1 januari 2015 ligt de 
integrale verantwoordelijkheid voor het 
realiseren van het programma van eisen, 
het realiseren en uitvoeren van alle 
daarmee samenhangende 
actlviteiten.volledig bij het Groninger 
Forum. Er is daarvoor alleeen nog een 
subsidierelatie met het Groninger Forum. 

De governance van het Groninger Forum voldoet aan de code cultural govemance en gaat uit van maatschappelijk ondernemen 1 

De statuten, reglementen van Groninger Fomm voldoen ten minste aan de eisen 
van de code cultural govemance. 

Een optimale invulling van de artistieke missie op financieel duurzame wijze 

Thema Bedri j fsvoer ing 

1 

a. 

b. 

II 

a. 

b. 

Ill 

a. 

zie totaaloverzicht 

Statuten voor Groninger Forum voldoen 
aan de code cultural governance en de 
overgangsbepalingen zljn vervallen. 

In het jaarplan wordt aangegeven hoe het 

zie totaaloverzicht cultureel ondernemrchap wordt Ingevuld. 

De bedri j fsvoering/exploitat ie van het Groninger Forum is structureel gezond | 

Aan de bedrijfsvoering ligt een sluitende exploitatiebegrofing, inclusief een 
meerjarenbegrofing ten grondslag 

Het Groninger Forum beschikt over inzicht in de mogelijke en toekomsfige risico's, 
de beheersing daarvan inclusief een weerstandsvermogen. 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

De begroting en meerjarenbegroting zijn 
gebaseerd op reele aannames en 
structureel sluitend zonder onttrekking uit 
het weerstandsvermogen. 

Op basis van de informatie uil de 
risicoparagraaf is het 
weerstandsvermogen van voldoende 
niveau 

De kosten van Inrichting en de kosten van opening komen in principe ten laste van de exploitatie van het Fomm. | 

Binnen de sluitende exploitatiebegroting worden middelen beschikbaar gesteld voor 
de kosten van 1e inrichfing en afschrijving daarop 

Binnen de sluitende exploitatiebegrofing worden middelen vrijgemaakt voor de 
feestelijke opening van het Groninger Forum in 2017 

zie totaaloverzicht 

zie totaaloverzicht 

Kosten van afschrijving le inrichting 
venwerkt in exploitatiebegroting 

Kosten feestelijke opening gedekt. 

Een substantieel deel van de Inkomsten van het Groninger Forum bestaat uit andere middelen dan subsidie van de gemeente Groningen | 

Het aandeel andere middelen is substantieel 
zie totaaloverzicht 

Het aandeel andere middelen bedraagt 
tenminste 40% van de totale inkomsten 

Versie C:\D0CUME~1\bariig2b\L0CALS~1\Temp\XPgrpwise\bijlage 2 rv pve Groninger Fomm_1 .xls 204-2012 12:45 4 v a n 4 
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PLAN VAN AANPAK PROJECT "FORUM 2017" 

1. Inleiding 
1.1 Aanleiding 
Op 30 november 2011 heeft de raad de Fommvisie vastgesteld. De raad heeft daarbij een motie 
vastgesteld. In de motie verzoekt de raad het college Het programma van eisen, aangevuld met een 
plan van aanpak voor het vervolg, ter besluitvorming aan de raad voor te leggen uiterlijk 1 mei 2012. 

1.2 Regievoering gemeente 
De commissie Terlouw adviseert o.a. dat de gemeente steviger regie voert op de realisatie van de 
inhoudelijke kant het Groninger Fomm. Met de vaststelling van de Forumvisie en de motie 
ondersteunt de raad dit advies. Regievoering betekent dat de gemeente: 
• activiteiten zelf uitvoert: 
• richting geeft aan en stuurt op activiteiten van anderen; 
• monitort en de voortgang bewaakt van alle activiteiten. 

1.3 Project Groninger Forum 2017 
De verantwoordelijkheid voor de regievoering op de activiteiten en het proces tot aan de opening van 
het Groninger Forum vindt plaats binnen het project Groninger Fomm. De volgende paragrafen 
beschrijven de projectstmctuur, de overlegmomenten en een eerste indicatie van de activiteiten. 

2. Project Groninger Forum 2017 
2.1 Projectorganisatie 
Het project Forum 2017 valt onder de verantwoordelijkheid van een concemdirecteur en heeft de 
onderstaande structuur: 

projectsecretaris 

1 
andere org. 

Cone. Dir. 

1 ' 

Stuurgroep 

1 ' 

projectleider 

1 

1 

projectcontroller 

r 

werkgroepen 

2.2 Overleg met Portefeuiiiehouder 
Met het vaststellen van de Forumvisie komt de nadruk meer te liggen de inhoudelijke en 
bedrijfsmatige aspecten van het Groninger Forum. De dynamiek rond die aspecten vraagt om 
periodiek overleg en korte lijnen met de portefeuiiiehouder. Een breed bestuurlijk overleg over de 
Grote Markt is daarvoor niet geschikt. Een specifiek portefeuillehouderoverleg is nodig. 

Aan het PO fomm nemen naast de portefeuiiiehouder deel: 
de verantwoorddijke concemdirecteur 

- de directeur D&C*OCSW; 
de projectleider Groninger Fomm 2017; 
de projectcontroller Groninger Forum 2017; 
de vertegenwoordiger RO/EZ. 

bijlage 3 rv pva groninger forum 1 .doc 
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Het portefeuiiiehouder overleg Groninger Fomm komt periodiek bijeen. Voorzitter is de 
portefeuiiiehouder. Het secretariaat wordt gevoerd door de projectsecretaris. 
Aan het nemen andere op uitnodiging deel (o.a. intendant en kwartiermaker Groninger Forum. 

In onderstaand schema is de onderlinge relatie tussen het portefeuiiiehouder overleg Fomm en het 
bestuurlijk overleg Grote Markt aangegeven. 

PO Forum 

BO Grote Markt 
onderd. 1 onderd. 2 

onderd. 1 

onderd. 2 

gebouw 

onderd. 4 

onderd. 5 

onderd. 4 onderd. 5 

2.3 Overleg concerndirecteur 
De stuurgroep overlegt periodiek met de verantwoorddijke concemdirecteur. Voorzitter van dit 
overleg is de concemdirecteur. Het secretariaat wordt gevoerd door de projectsecretaris. 

2.4 De stuurgroep 
De stuurgroep bestaat uit: 
- De directeur D&C*OCSW (voorzitter) 

De projectleider Fomm 
De projectcontroller 

De stuurgroep: 
komt periodiek bijeen; 
overlegt periodiek met de verantwoorddijke concemdirecteur. 

Het secretariaat wordt gevoerd door de projectsecretaris 

2.5 De werkgroepen 
Onder regie van de projectleider functioneren voor zover nodig werkgroepen. De werkgroepen 
bereiden de gemeentelijke activiteiten voor. Het aantal, de opdracht en de verantwoordelijkheden 
wijzigt op basis van behoefte. De stuurgroep besluit, op voorstel van de projectleider, tot het instellen 
en opheffen van werkgroepen. 

2.6 Andere organisaties 
Onder regie van de projectleider vinden activiteiten en voorbereidingen plaats door andere 
organisaties. Het gaat dan voomamelijk om de Fommorganisatie. Die activiteiten vinden plaats onder 
de verantwoordelijkheid van die organisatie. De projectleider toetst aan en stuurt op aansluiting op 
gemeentelijke kaders (o.a. programma van eisen). 

bijlage 3 rv pva groninger fo ruml .doc 
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3. Stakeholders 
In de forumvisie wordt op verschillende plekken verwezen naar verschillende stakeholders. Binnen het 
project hebben in ieder de volgende stakeholders een prominente plek: 
• De dienst OCSW (bdeidsafdding, afdeling CMS, afdeling A&V) 
• De dienst RO/EZ (ontwikkeling Grote Markt oostzijde) 
• Foram/Images 
• Biblionet 
• Groninger Museum 
• Groninger Archieven 
• Liga 68 

4. Aanpak 
Het aantal en de diversiteit van activiteiten in het kader van het project Fomm 2017 is groot en hangen 
onderling samen. Centraal staat het onderbrengen van de onderdelen uit de Forumvisie (vooral de 
onderwerpen uit de hoofdstukken 3, 4 en 5) in een programma van eisen. Het programma van eisen is 
de basis voor het verlenen van subsidie en daarrmee voorlopig het sturingsinstmment voor de 
gemeente. Het bevat de kaders voor het ontvangen van subsidie de monitoring, risicobeheersing en 
wijze van verantwoording. Daamaast is er nog een aantal onderwerpen waarbij regie, sturing en 
afstemming nodig is. 

4.1 Realiseren programma van eisen 
De taakverdeling bij het tot stand komen van het programma van eisen is als volgt: 

voorbereiding en uitwerking door en onder verantwoordelijkheid van de gemeente; 
subsidieverzoek, inclusief wijze waarop aan programma van eisen wordt voldaan door en onder 
verantwoordelijkheid van het Groninger Fomm; 
toetsing van het subsidieverzoek aan de asv en het programma van eisen vindt plaats onder 
verantwoordelijkheid en regie van de gemeente. 

Op basis van de Fommvisie heeft het programma van eisen betrekking op: 
Inrichting, gebruik en onderhoud van het gebouw; 
Invulling concept, samenwerking met anderen en activiteiten 
Exploitatie en financien 
Risicobeheersing; 
Govemance 

4.2 Overige onderwerpen 
Belangrijke onderwerpen hier zijn de werving en positie van de intendant en de communicatie rond en 
door het Groninger Fomm. Het werven van de intendant is primair een verantwoordelijkheid van het 
Groninger Forum. Aandacht daarbij is de rol en noodzakelijke betrokkenheid van de gemeente. Voor 
de communicatie gaat de Forumvisie uit van het maken van een communicatieplan. 

4.3 De uitwerking voor het programma van eisen 
De gemeentelijke voorbereiding van het programma van eisen vindt plaats binnen een aantal 
werkgroepen. In de bijiagen 1 tot en met 4 is voor elke werkgroep aangegeven: 

wie verantwoordelijk is, 
de samenstelling. 
de opdracht 

Elke werkgroep heeft een eigen planning die wordt afgestemd met de projectleider. De projectleider is 
verantwoordelijk voor het bewaken van de integrale benadering en onderlinge afstemming van de 
verschillende planningen. Verder is hij verantwoordelijk voor een integraal planningsoverzicht. 

bijlage 3 rv pva groninger forum 1 .doc 



 

Raadsvoorstel - Programma van eisen en Plan van Aanpak Groninger Forum

256

Bijlage 3 

4.4. Uitwerking overige onderwerpen 
De wijze van uitwerking voor de overige onderwerpen is afhankelijk van wie daarvoor 
verantwoordelijk. 

5. Rapportage 
De projectleider rapporteert in de stuurgroep en het bestuurlijk overleg over de voortgang van het 
project. 

Voor de stuurgroep levert de projectleider aan: 
• een geactualiseerd overzicht van de overallplanning; 
• een overzicht van knelpunten; 
• een overzicht van risico's en de stand van de beheersmaatregelen; 
• de verantwoordingsdocumenten voor de gemeenteraad 

Voor het bestuurlijk overleg levert de projectleider aan: 
• een beschrijving van de stand van het project; 
• een overzicht van knelpunten; 
• een overzicht met besluitpunt (inclusief voorstel en advies) 
• de verantwoordingsdocumenten voor de gemeenteraad 

Groningen, 

bijlage 3 rv pva groninger forum_l.doc 
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Bijlage 1 Overzicht werkgroepen 

1. Werkgroep PvE. Inrichting, gebruik en onderhoud van het gebouw 

Samenstelling 
• Proj. leider Fomm (voorzitter) 
• Proj. controller Forum 
• A&V 
• F&C 
• RO/EZ (=bouwheer) 
• Vertegenwoordiger Groninger Forum 

De werkgroep bereidt dit onderdeel van het programma van eisen voor. 
Het Groninger Forum levert daarvoor o.a. de noodzakelijke informatie aan. 
De werkgroep doet een voorstel voor uiwerking aan de projectleider. 

2. Werkgroep PvE Programmering, samenwerking, publieksbereik 
Samenstelling 

Proj. leider Fomm 
Proj. controller Forum 
B&P (voorzitter) 
CMS 
F&C 
Vertegenwoordiger Groninger Forum 

De werkgroep bereidt dit onderdeel van het programma van eisen voor. 
Het Groninger Forum levert daarvoor o.a. de noodzakelijke informatie aan. 
De werkgroep doet een voorstel voor uiwerking aan de projectleider. 

Werkgroep PvE Bedrijfsvoering\ 

Samenstelling 
• Proj. leider Fomm 
• Proj. controller Forum 
• CMS voorzitter 
• F&C 
• Vertegenwoordiger Groninger Forum 

De werkgroep bereidt dit onderdeel van het programma van eisen voor. 
Het Groninger Fomm levert daarvoor o.a. de noodzakelijke informatie aan. 
De werkgroep doet een voorstel voor uiwerking aan de projectleider. 

bijlage 3 rv pva groninger fo ruml .doc 
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Werl^roep Risicobeheersing 

Eindverantwoordelijk Projectcontroller 

Samenstelling 

Proj. controller Forum voorzitter 
Proj. leider Fomm 
F&C 
CMS 
Vertegenwoordiger Groninger Forum 
Op adhoc basis wordt een exteme deskundige toegevoegd. 

De werkgroep bereidt het onderdeel risicomanagement voor. 
Het Groninger Forum levert daarvoor o.a. de noodzakelijke informatie aan. 
De werkgroep doet een voorstel voor uiwerking aan de projectleider. 

Werkgroep PvE Governance 

Eindverantwoordelijk Projectleider 

Samenstelling 
Nog te bepalen 

De werkgroep bereidt dit onderdeel van het programma van eisen voor. 
Het Groninger Forum levert daarvoor o.a. de noodzakelijke informatie aan. 
De werkgroep doet een voorstel voor uiwerking aan de projectleider. 

bijlage 3 rvpva groninger forum 1 .doc 
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Bijlage 2 Overige activiteiten 

Aantrekken intendant 
Verantwoordelijk Stichting Groninger Fomm 

Opdracht opstellen door gemeente 
Betrokkenheid gemeente borgen 

Overlegplatform nog te bepalen 

Communicatie 
Verantwoordelijk voor afstemming Projectleider 
Verantwoordelijk voor inhoud, afhankelijk van onderwerp 

Overlegplatform nog te bepalen 

bijlage 3 rvpva groninger forum_l.doc 
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30 mei 2012. 

Nr. 7a. 

Programma van eisen en plan van aanpak Groninger Forum. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 23 april 2012 

GR 12.3060800; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

het programma van eisen op hoofdlijnen voor het Groninger Forum vast te stellen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 



 

Motie 13) van de VVD ‘Schiet nu eens op!’ wordt verworpen (voor VVD).
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Aanvraag plankostenkrediet busbaan P+R Europapark - UMCG 

Concept raadsbeslult 

De raad besluit: 
I. 
II. 

III. 

IV. 
V. 

VI. 

het ontwerp busbaan P+R Europapark - UMCG vast te stellen; 
de exploitatiebegroting busbaan P+R Europapark - UMCG vast te stellen en de 
totale kosten te bepalen op € 5.430.000,-; 
voor het project busbaan P+R Europapark - UMCG een plankostenkrediet van 
€ 350.000,— beschikbaar te stellen; 
het plankostenkrediet te dekken uit Regio Specifiek Pakket (RSP); 
het beschikbaar gestelde budget voor planontwikkeling ad € 150.000,- (bij 
raadsbeslult 6h d.d. 28-09-2011) te laten vervallen en de kosten dekken uit de onder 
punt IV genoemde dekkingsbron; 
de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 
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Publiekssamenvatt ing 

Om de busdoorstroming tussen de P+R Europapark en het UMCG te verbeteren is het 
noodzakelijk een nieuwe busbaan op de Europaweg (P+R Europapark) en de Petrus 
Campersingel (UMCG) aan te leggen. Een deel van die busbaan bestaat al, richting stad-in. 
Maar voor een vlotte en betrouwbare verbinding is meer nodig; een snelle en betrouwbare 
busverbinding in beide richtingen vanaf P+R Europapark tot aan het UMCG, die de 
kruisingen Sontweg/Griffeweg en het Damsterdiep passeert. Voor deze busbaan is het nodig 
om een deel van het trace te herprofileren waarbij sommige delen van de Europaweg en 
Petrus Campersingel breder worden gemaakt of worden aangepast. Door middel van dit 
voorstel worden de financiele middelen, die nodig zijn om het ontwerp uitvoeringsgereed 
(besteksgereed maken en afstemming overleg belanghebbenden en aanpalende projecten) te 
maken, beschikbaar gesteld. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. het ontwerp busbaan P+R Europapark - UMCG vast te stellen; 
II. de exploitatiebegroting busbaan P+R Europapark - UMCG vast te stellen en de totale 

kosten te bepalen op € 5.430.000,-; 
III. voor het project busbaan P+R Europapark - UMCG een plankostenkrediet van 

€ 350.000,- beschikbaar te stellen; 
IV. het plankostenkrediet te dekken uit Regio Specifiek Pakket (RSP); 
V. het beschikbaar gestelde budget voor planontwikkeling ad € 150.000,— (bij raadsbeslult 

6h d.d. 28-09-2011) te laten vervallen en de kosten dekken uit de onder punt IV 
genoemde dekkingsbron; 

VI. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

Op 27 januari 2010 heeft uw raad de parkeemota "Parkeren in de stad; duurzaam bereikbaar" 
vastgesteld. Hierin is de aanleg van een busbaan vanaf P+R Europapark naar het UMCG via 
de Europaweg aangekondigd. De directe aansluiting vanaf het P+R Europapark is 
voorwaardenscheppend voor de busbaan via de Europaweg. Aan deze directe aansluiting 
wordt momenteel gewerkt. Een deel van de skivijver is hiervoor inmiddels gedempt en 
oplevering wordt in het najaar van 2012 verwacht. De route van de nieuwe busverbinding 
vanaf P+R Europapark via de Europaweg naar het UMCG is een streng van kruisingen, de 
verkeersdruk is hoog en er is veel congestie. Om tot maatregelen met een maximaal effect te 
komen was beter zicht op de kern van de busdoorstromingsproblematiek op dit traject 
noodzakelijk. Daarom heeft ingenieursbureau Witteveen+Bos in 2011 een verkennend 
onderzoek uitgevoerd. Zij hebben diverse scenario's onderzocht en maatregel voorgesteld 
welke grotendeels overeenkomt met het voorliggende ontwerp. 
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Figuur 1. Projectgebied 

Uit dit verkennend onderzoek bleek dat vooral op het weggedeelte tussen het Damsterdiep en 
de Zuidelijke Ringweg waar geen vrije busvoorziening aanwezig is, de bus vertraging 
oploopt. De bus staat hier in dezelfde file als de auto en kan pas in meerdere cycli de kruising 
passeren. De bus staat dus in een wachtrij die niet in een keer met een periode van groen licht 
verwerkt kan worden. Met een afzonderlijke busstrook/busbaan is relatief veel tijdwinst te 
behalen, omdat de bussen dan vooraan in de wachtrij wordt gezet en altijd binnen een 
cyclusperiode van de verkeerslichten kunnen worden afgewikkeld. 

Beoogd resultaat 

Het resultaat van het project is een kwalitatief hoogwaardige busverbinding tussen P+R 
Europapark en het UMCG. Dit is een busbaan die zowel een snelle reistijd als een 
betrouwbare reistijd heeft. Onder betrouwbaarheid verstaan we geen tot weinig beinvloeding 
van de reistijden van het openbaar vervoer door filevorming van het overige verkeer. 

De doelen die worden bereikt met deze oplossing zijn: 
• verbetering doorstroming (snelheid en betrouwbaarheid) openbaar vervoer Europaweg; 
• stimulering gebruik P+R Europapark en openbaar vervoer, voor o.a. bezoekers UMCG 

en binnenstad; 
• bewerkstelligen van vlotte busverbinding tussen toekomstig Station Europapark met 

UMCG; 
• kwaliteitsverbetering van het openbaar vervoer heeft geen of beperkte consequenties 

voor de afwikkeiing van het overige verkeer. 

Kader 

Op 27 januari 2010 heeft uw raad de parkeemota "Parkeren in de stad; duurzaam bereikbaar" 
vastgesteld. Hierin is de aanleg van een busbaan vanaf P+R Europapark naar het UMCG via 
de Europaweg aangekondigd. Daama heeft het onderzoek naar de mogelijkheden van de 
busbaan plaatsgevonden, waamit bleek dat hiervoor een verbetering mogelijk is. Vervolgens 
heeft uw raad middels een projectofferte op 28 September 2011, bij raadsbeslult 6h, een 
budget voor planvoorbereiding van € 150.000,- beschikbaar gesteld. Dit budget is gebmikt 
voor de benodigde plankosten, waaronder de uitwerking van het ontwerp en diverse 
onderzoeken (verkeerssimulatie, geluid- en fijnstofonderzoek, Boom Effect Analyse, etc.). 
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Argumenten/afwegingen 

De Europaweg is de entree waar het publiek haar eerste indmk krijgt van de stad Groningen. 
De uitstraling van de weg is dan ook belangrijk. Om te voorkomen dat er straks alleen maar 
mimte is voor asfalt is het van belang dat er bij de inrichting rekening wordt gehouden met de 
gehele aankleding van de weg. Op basis van dit gegeven is er niet alleen aandacht besteed aan 
de uitstraling van enkel de "busbaan" maar is er een integraal ontwerp gemaakt voor het 
gehele beeld van de weg. Daarom is binnen dit project ook het uitgangspunt gehanteerd dat 
het huidige groen niet wordt aangetast en waar het toch nodig is gecompenseerd. Naast het 
groen is het de bebouwing, de reclame en de verlichting die de sfeer en de uitstraling bepalen. 

Integraal ontwerp. 
Het ontwerp is in verschillende ontwerpdelen te beschrijven. In bijlage "Hoogwaardige 
busbaan P+R Europapark - UMCG d.d. 8 maart 2012" wordt uitgebreid ingegaan op de 
verschillende tracedelen, de materialisatie en de bushaltes. 

Voor de verbetering van de busdoorstroming is het deels niet nodig en deels niet mogelijk een 
vrije busvoorziening langs het gehele traject tussen P+R Europapark en Hanzeplein (UMCG) 
aan te leggen: 
• tussen het Europapark en de Zuidelijke Ringweg ondervinden bussen geen congestie en 

biedt het Europaplein voldoende mimte. De verkeersbelasting van de oude A7 na de 
opening van het Euvelgunnetrace is fors gedaald. Wel krijgt het Europaplein voor de bus 
in noordelijke richting een eigen voorsorteerstrook, zodat de nieuwe busbaan vlot en 
veilig bereikt kan worden. Dit kost overigens geen extra mimte, omdat daarvoor een 
bestaand voorsorteervak kan worden opgeofferd zonder dat dit ten koste gaat van de 
afwikkelingskwaliteit van het overige verkeer; 

• op de Petms Campersingel in noordelijke richting is onvoldoende mimte voor een vrije 
busvoorziening; 

• op de Petms Campersingel in zuidelijke richting vanaf het Hanzeplein wordt niet over het 
gehele traject een busstrook aangelegd. Deze busstrook begint halverwege, zodat de 
huidige vrije rechtsaffer vanaf het Hanzeplein kan blijven functioneren en het overige 
gemotoriseerde verkeer op de middelste rij strook kan invoegen, waama de bus via een 
eigen rij strook tot aan de stopstreep van de kmising met het Damsterdiep vrij kan 
doorrijden. Ook hier ontbreekt de mimte om een extra rij strook toe te voegen; 

• op de Oosterhavenbmg in zuidelijke richting is onvoldoende mimte voor een vrije 
busvoorziening. Dit wordt opgelost omdat de busbaan een voorstart krijgt en de bus 
daardoor voor de auto's uitrijdt. Daamaast is de temgslag op het traject niet van dien aard 
dat files zich van kmispunt tot kmispunt vormen. 
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Om de realisatie van de busbaan mogelijk te maken is het noodzakelijk om tussen het 
Europaplein en het Damsterdiep het hele wegtrace te herprofileren. 

Belangrijk onderdeel binnen het ontwerp is de afwikkelingscapaciteit van de afzonderlijke 
kmisingen, waarbij de kruisingen met de Sontweg en Damsterdiep het meest kritiek zijn. 
Beide kmisingen zijn in de huidige situatie (zeker na volledige openstelling van het 
Damsterdiep in verband met de bouw van de P-garage Damsterdiep) overbelast, terwijl op het 
Europaplein nog restcapaciteit aanwezig is. Dit heeft ertoe geleid dat aan de meeste 
kmisingen fysieke mimte voor de bus is toegevoegd en dat de huidige rijstrookindeling op de 
kmisingen voor het auto verkeer zoveel mogelijk is gehandhaafd. Daamaast werden de 
mogelijkheden van het ontwerp veelal beperkt door de fysieke inpassing en/of onacceptabele 
kosten voor de eventuele vermiming van het profiel, bijvoorbeeld de verbreding van de 
Oosterhavenbmg. Voorts is de huidige fietsstmctuur volledig in takt gebleven. 

Verkeersafwikkeling. 
Zoals eerder is vermeld, geldt als uitgangpunt dat de gewenste verbetering van de door
stroming voor het openbaar vervoer geen of slechts beperkte effecten heeft op de 
verkeersafwikkeling van de overige verkeersdeelnemers. Daarom zijn de effecten van het 
ontwerp op de verkeersafwikkeling met behulp van een dynamische simulatie getoetst. 
Hierbij zijn zowel de ochtend- als avondspitsperiode gesimuleerd op een gemiddelde werkdag 
in het jaar 2015, waarbij rekening is gehouden met de realisatie van de parkeergarage 
Damsterdiep en de realisatie van de wegverbinding tussen Driebond en Europaweg met daarin 
de Sontbmg. Voor deze simulatie is gebmik gemaakt van onlangs verkregen telgegevens 
(visuele kmispunttellingen, juni 2011) die opgehoogd en gecorrigeerd zijn naar de verwachte 
situatie in 2015. 

Uit de toets blijkt dat de verkeersafwikkeling voor het autoverkeer in 2015 net zo kritisch 
blijft als het nu is. Daarmee voldoet het ontwerp wel aan het gestelde uitgangspunt dat de 
gewenste verbetering voor het openbaar vervoer geen of slechts beperkte effecten heeft op de 
verkeersafwikkeling van de overige verkeersdeelnemers. Er wordt nu dus een oplossing 
geboden waarbij de stremmingen van het autoverkeer, ondanks de toevoeging van de 
busbaanZ-stroken, vergelijkbaar zijn met het huidige beeld. De kmisingen met de Sontweg en 
het Damsterdiep zijn hierbij nog steeds overbelast. Wel gaat de verkeersafwikkeling op de 
Petms Campersingel in zuidelijke richting tijdens de avondspits stroever, waardoor de 
wachtrijlengte mogelijk tot voorbij het Hanzeplein komt te staan. Aanvullend is onderzocht of 
het verkorten van de busstrook tot voorbij de aansluiting met de Zielstraweg hiervoor een 
oplossing biedt. Weliswaar geeft dit een verlichting voor het afwikkelingsprobleem van het 
autoverkeer, maar geeft tevens een forse toename van de reistijd voor het openbaar vervoer. 
Daarom wordt voorgesteld om het ontwerp op dit punt vooralsnog te handhaven en afte 
wachten hoe dit in de praktijk gaat functioneren. Latere aanpassingen zijn relatief eenvoudig 
en goedkoop. 

Openbaar vervoer. 
Ondanks de (blijvende) kritieke afwikkeiing voor het autoverkeer, ondervindt het openbaar 
vervoer door de aanleg van de busvoorzieningen hier weinig hinder van. De busbaanZ-strook 
is vanuit beide richtingen goed bereikbaar en vervolgens kan de bus tot aan de stopstreep vrij 
doorrijden. Er treden alleen verliestijden op tijdens het wachten voor de verkeerslichten. 
Daamaast is gebleken dat de reistijden in alle verkeerssituaties redelijk constant blijven, zodat 
een betrouwbare dienstregeling kan worden geboden. Volgens de simulatie bedraagt de 
gemiddelde reistijd (excl. haltering) van het openbaar vervoer over het volledige traject 
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Hanzeplein - Europapark 5 tot 5'/a minuut, waarvan de helft verliestijd is bij de 
verkeerslichten. 

De huidige rijtijd van de citybus tussen P+R bedraagt volgens de dienstregeling 9 minuten, 
maar wordt in de spitsperioden vaak overschreden. Door het opwaarderen van de Europaweg 
voor het busverkeer en de directe aantakking tegenover de Boumaboulevard, wordt reistijd 
met ca. 4 minuten verkort. Daamaast wordt de betrouwbaarheid van deze busverbinding in 
beide richtingen aanmerkelijk verbetert, omdat de rijtijd voor de bus niet of nauwelijks wordt 
beinvloedt wordt door de dmkte van het overige verkeer. Tijdens de spitsperioden leidt dit tot 
een rijtijdwinst van minimaal 5 minuten. Dit geldt vooral voor de bussen die de stad uitrijden. 
Deze winst betekent een extra stimulans voor het gebmik van het P+R Europapark. Daamaast 
hebben ook de overige (regionale) buslijnen profijt van deze maatregel, zowel qua rijtijd als 
betrouwbaarheid. 

Een absolute prioriteit voor het openbaar vervoer in de verkeerslichtenregelingen is geen 
optie. Dit leidt tot onaanvaardbare stremmingen van het autoverkeer, waar vervolgens ook de 
bus de dupe van is. Het realiseren van een beperkte prioriteitsingreep waarbij groen licht 
wordt vastgehouden wanneer een bus zich heeft ingemeld, is wel mogelijk. 

Medegebruik busbaan. 
De Europaweg vormt een belangrijke schakel in de aanrijroutes voor de brandweer (kazeme 
Sontweg) en de ambulance (naar en van het UMCG). De realisatie van de busbaanZ-strook 
geeft voor de hulpverleningsdiensten een verbetering, omdat zij ongestoord van het auto
verkeer tot aan de stopstreep van de kmising kunnen rijden en vervolgens met behulp van de 
noodsignalen (en eventueel VETAG-melding) de kmising kunnen passeren. Daamaast zal de 
berm tussen de bus- en rijbaan op verzoek van de politie overrijdbaar worden gemaakt, zodat 
voorkomen wordt dat voertuigen van de hulpverleningsdienst zich klem rijden. 
Naast het medegebmik van de busbaanZ-strook door hulpverleningsdiensten worden in de stad 
vaak ook de taxi's, touringcars (niet lijndiensten) en mogelijk ook andere doelgroepen op de 
vrijliggende busvoorzieningen toegelaten. Hiervoor zijn geen algemene beleidsregels 
geformuleerd. Voor de Europaweg wordt voorgesteld om het gebmik te beperken tot de 
lijndiensten en de noodritten van hulpverleningsdiensten, omdat het medegebmik van de 
andere genoemde categorieen de verkeersafwikkeling op de Europaweg zeer negatieve 
consequenties heeft voor de autobereikbaarheid van een groot gedeelte van de stad, waaronder 
het UMCG en de binnenstad. Feitelijk is hiermee het gebruik in overeenstemming met 
situaties van "lijnbus op de vluchtstrook". 

Wensbeeld Europaweg. 
In het kader van de mimtelijk inpassing van de busbaan is er gekeken naar de mogelijkheden 
om de Europaweg een "groene allee" naar de stad te laten worden, zoals ook is voorgesteld in 
de groenstmctuurvisie. Er is daarom gedacht aan een dubbele bomenrij. De financiering voor 
het realiseren van deze bomenrij en past echter niet binnen de begroting van dit project en ook 
niet in de subsidiering. De totale extra kosten, ten opzichte van de begroting, voor de aanplant 
van een dubbele bomenrij is geraamd op circa € 1,5 min. Dit wordt voornamelijk veroorzaakt 
door de noodzakelijke verlegging van kabels en leidingen en fiets-Zvoetpaden. Ondanks dat 
het een toegevoegde waarde is voor de stad is ervoor gekozen deze dubbele bomenrij niet te 
realiseren. 

De wens om deze dubbele bomenrij te realiseren bestaat wel omdat zowel de mimtelijke 
kwaliteit als de leefbaarheid van de omgeving verbetert. Voor het gehele trace met een 
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dubbele bomenrij is een Bomen Effect Analyse gemaakt. Hier komt uit naar voren dat het 
realiseren van een dubbele bomenrij haalbaar is en zelfs ook, door de aanpassingen in de 
ondergrond, een positief effect heeft op de groeiomstandigheden van de huidige bomen. Deze 
toekomstige wens zou wellicht mogelijk worden bij een meevallende aanbesteding of is 
mogelijk mee te nemen in een van de aanpalende projecten. 

Groenparagraaf. 
Uitgangspunt binnen het project is dat het groen behouden moet worden en zo mogelijk 
versterkt wordt. Als het groen niet behouden kan worden bestaat de ambitie dit 1:1 in het 
project te compenseren. In totaal worden er op basis van dit ontwerp 3 bomen gekapt om het 
fietspad nabij de Steentilkade mogelijk te maken. Daamaast worden er 4 bomen verplant om 
mimte te creeren voor de busbaan op de Oosterhavenbmg. In totaal zullen er 4 bomen worden 
herplant (exclusief de te verplanten bomen). We voldoen hiermee (3 kap-4 nieuw) aan de 1:1 
compensatieplicht. 

Geluid. 
In verband met de aanleg van de busbaan op de Europaweg zijn de geluidseffecten onderzocht. 
Om de mate van geluidsverandering te bepalen is de heersende geluidsbelasting vergeleken met 
de toekomstige geluidsbelasting na aanpassing van de weg. Zowel het effect van de fysieke 
wijzigingen aan het wegdek zoals de verplaatsing van rij banen is onderzocht als de verandering 
in verkeersintensiteiten. Ook is de toekomstige geluidsbelasting vergeleken met de waarden die 
in het verleden zijn vastgesteld voor nieuwbouwprojecten. Bij het onderzoek is ook rekening 
gehouden met het optrekkende verkeer bij de kmisingen met stoplichten (dit verandert 
overigens niet). Pas bij een geluidstoename van 1,5 dB of meer is de verandering dusdanig 
groot dat er geluidsreducerende maatregelen in overweging genomen moeten worden. Dan 
moeten er ook procedures in het kader van de Wet geluidhinder worden doorlopen. Kleinere 
verschillen acht de wetgever aanvaardbaar omdat deze nauwelijks waargenomen kunnen 
worden. 

De verplaatsing van de rijbanen voor auto's en de aanleg van de busbaan zelf geeft een 
maximale geluidstoename van 0,49 dB. Als hierbij rekening wordt gehouden met de 
toekomstige verkeersontwikkeling, waarbij uit wordt gegaan van de recente prognoses uit het 
Groningen-Plus model, is door de toename van verkeer tussen het Sontplein en de Europaweg 
een lichte geluidstoename van 1,4 dB. Hiermee blijft dit onder de eerder genoemde 1,5 dB. In 
de praktijk zorgt een bus juist voor minder geluid dan het auto verkeer. De bus produceert met 
een snelheid van 50 kmZh weliswaar meer geluid, maar door de grotere capaciteit en lager 
benodigde frequentie voor het vervoer van hetzelfde aantal mensen, zijn de auto's de grootste 
geluidsproducenten. Hiemit volgt tevens dat door de stimulans van het openbaar vervoer die we 
met dit ontwerp proberen te bewerkstelligen een bijdrage kan worden geleverd aan de afname 
van het geluid van het totale verkeer. 

Uit de vergelijking met de heersende geluidsbelasting en de eerder vastgestelde hogere 
geluidswaarden is gebleken dat het voor de woningen aan de Kop van Oost nodig is om een 
procedure te volgen om nieuwe hogere waarden vast te stellen in het kader van de Wet 
geluidhinder. Deze procedure moet worden gevolgd omdat destijds (in het bestemmingsplan 
van de Kop van Oost) de hogere waarden zijn gebaseerd op een te lage verkeersintensiteit. De 
nieuwe hogere waarden worden gebaseerd op de verkeersprognoses uit het meest recente 
verkeersmodel (uit het geluidsonderzoek blijkt overigens wel dat de isolatie voldoet aan de 
daarvoor gestelde normen). 
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Daamaast is het mogelijk om de zogenaamde saneringswoningen langs de Steentilkade, 
Damsterkade, Petrus Campersingel, Damstersingel en de galerijflat aan de oostkant van de 
Europaweg (totaal circa 110 woningen en appartementen) in het kader van de reconstmctie op 
basis van de Wet geluidhinder naar voren te trekken. Hierdoor ontstaat de kans om een groot 
aantal woningen te verbeteren op kosten van het Rijk. Deze procedure zal eveneens in gang 
worden gezet. Normaal gesproken zouden deze bewoners moeten wachten op toekenning van 
subsidie totdat het project bij het Rijk voldoende prioriteit heeft gekregen in vergelijking met 
andere saneringsprojecten in het land. Maar bij een wegreconstmctie krijgt een 
saneringsproject voorrang. De hiervoor benodigde procedure zal in gang worden gezet en 
moet zijn afgerond voordat het project wordt aanbesteed. Het Rijk is uiteindelijk degene die 
het saneringsprogramma vaststelt en ook de te nemen saneringsmaatregelen betaalt. 

Luchtkwaliteit. 
De Wet luchtkwaliteit geeft het kwaliteitsniveau aan, waaraan de buitenlucht moet voldoen 
om ongewenste effecten van luchtverontreiniging op de gezondheid van mensen te 
voorkomen. Onderzocht is of het ontwerp voldoet aan de normen, dit bleek het geval te zijn. 
Een en ander betekent dat er vanwege de luchtkwaliteit geen belemmeringen zijn voor de 
uitvoering van dit ontwerp. 

Beheer. 
Omdat het maar een beperkte omvorming voor wat beheer betreft is, zullen de meerkosten 
beperkt blijven. Door het kiezen voor duurzame opiossingen en materialen zal er dekking 
gevonden kunnen worden binnen de beschikbare onderhoudsbudgetten. De Steentilkade zal 
op verzoek van de bewoners meegenomen worden in de strooiroute bij vorst. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie 

In het ontwerpproces zijn verschillende participatiemomenten geweest. De projectgroep heeft 
eerst het ontwerp zover voorbereid dat we met een schetsontwerp een eerste consultatieronde 
hebben gedaan met diverse bewoners, belangenorganisaties en ondememers. Dit zijn een op 
een gesprekken geweest met deze partijen waar over en weer vragen zijn gesteld en 
opiossingen zijn aangedragen. Deze gesprekken zijn gevoerd met: OV-bureau (meerdere 
keren), Groningen City Club, UMCG, Vereniging Bedrijvenpark Zuidoost, vertegen
woordiging bewoners Steentilkade, Bewonersorganisatie binnenstad oost, vertegen
woordiging bewoners Kop van Oost, Aprisco, hulpverleningsdiensten en Ikea. Tijdens deze 
gesprekken is het ontwerp goed ontvangen en zijn er nog een aantal wijzigingen doorgevoerd, 
zoals: overrijdbaar maken schrikstrook tussen busbaan en autorijbanen ter hoogte van de 
Europaweg (voor de hulpverleningsdiensten), mogelijk maken draaicirkel nabij Zuidelijke 
Ringweg voor bussen en brandweerwagens, aantal materialen zijn veranderd nabij de 
Steentilkade en we gaan daar ook een boom extra temgplaatsen die in het verleden verloren is 
gegaan. Na deze een op een gesprekken hebben we het ontwerp op deze en nog een aantal 
andere punten aangepast. 

Naast de een op een gesprekken is er een inloopbijeenkomst georganiseerd waarvoor breed is 
uitgenodigd. Er is een groot aantal brieven verstuurd en de inloopbijeenkomst is gepubliceerd 
in de Gezinsbode. De opkomst, waarbij men gespreid tussen 17 uur en 20 uur langs kon 
komen, was ongeveer 20 personen die zich hebben ingeschreven op de presentielijst. Hier zijn 
een aantal reacties uit naar voren gekomen en ook achteraf zijn er nog een aantal reacties 
binnengekomen. De reacties gingen over het verleggen van de fietsroute Petms Campersingel 
tussen Zielstraweg en Damsterdiep via Steentilkade, zorg over verkeersafwikkeling Petms 
Campersingel, algemene vormgevingseisen van fietsroutes en de verkeersveiligheid in de 
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bocht van parallelweg nabij Zuidelijke Ringweg. De ingekomen reacties hebben niet geleid 
tot wijzigen in het ontwerp. Een uitgebreid verslag van deze reacties vindt u in het bijgaande 
reactieverslag, hierbij wordt ook aangegeven wat we met deze reactie hebben gedaan. 

Financiele consequenties 

Voor de busbaan P+R Europapark - UMCG is een exploitatiebegroting gemaakt. Deze ligt 
vertrouwelijk met een toelichting in de visietrommel ter inzage. Hieronder volgt een kort 
overzicht van de kosten en de dekking van de kosten. 

Kosten en Dekking 

Kosten 
In de begroting worden de totale kosten geraamd op € 5.430.000,—. Deze totale kosten 
bestaan uit de plankosten, onderzoeken en de uitvoeringskosten. De eerder aangevraagde 
€ 150.000,— voor planvoorbereiding maakt ook onderdeel uit van deze totale begroting. Op 
28 September 2011 heeft uw raad besloten de kosten voor planvoorbereiding voor te 
financieren uit het activiteitenprogramma Verkeer en Vervoer en op termijn in te lossen. Met 
dit voorstel wordt daarin voorzien. 

Omdat we op dit moment onvoldoende zicht hebben op de gemeentebegroting van 2013 en de 
aansluiting van de Zuidelijke Ringweg op de Europaweg, vragen wij nu alleen een plan
kostenkrediet aan van € 350.000,-. Met dit krediet worden de eerder aangevraagde 
plankosten van € 150.000,— voor de planvormingsfase gedekt. Voor de voorbereiding van de 
uitvoering, wat onder andere bestaat uit het besteksgereed maken van het ontwerp, is een 
krediet benodigd van € 200.000,—. Er wordt voor gekozen om het ontwerp wel besteksgereed 
te maken omdat dit nodig is voor de voortgang van het project. Zodra het ontwerp besteks
gereed is en er meer duidelijkheid is over de gemeentebegroting 2013 en de aansluiting van de 
Zuidelijke Ringweg op de Europaweg zullen we eind dit jaar bij uw raad een uitvoerings-
krediet aanvragen voor de aanleg van de busbaan. Uitvoering kan dan conform planning 
starten in het voorjaar van 2013. 

Dekking. 
Het plankostenkrediet wordt gedekt uit het Regio Specifiek Pakket (RSP). De toekenning is 
16 april 2012 besproken in Gedeputeerde Staten van de provincie. De positieve beschikking 
zal deze week nog volgen. 

•Begrot ingswiJz ig i^^^n^^l f f lBff f i l 
Uitvoeringsplan l^sbaan^&iaEuropaweg-UMCG 
Betrokken dienst(en) RO/EZ 
Soort wijziging uittrekken investeringskrediet 
Tijdsplanning krediet 2012 

Financiele begrotingswijziging 4 
7.2 Verkeer - Openbaar Vervoer 

Totalen begrotingswijziging 

^«fe 
350 

350 

Inkomsten 
350 

350 

WU 
0 
0 
0 
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Realisering en evaluatie 

Na de besluitvorming door uw raad zal dit ontwerp verder uitgewerkt worden tot een bestek. 
Eind dit jaar zal dan besluitvorming plaatsvinden voor het uitvoeringskrediet. Vervolgens kan 
in het voorjaar van 2013 gestart worden met de werkzaamheden. Mocht het zo zijn dat de 
stichting "Flyover Groningen" voor december een sluitende businesscase presenteert dan 
heeft dit mogelijk consequenties. De uitvoering zal tot ongeveer eind 2013 duren. Hierbij is 
afstemming met diverse omiiggende andere projecten van groot belang voor de bereikbaar
heid van de stad en de uitmkmogelijkheden van de hulpverleningsdiensten. Daarom zal hier 
een constante afstemming van de werkzaamheden voor plaatsvinden en kan het project 
mogelijk niet in een keer worden uitgevoerd. We zullen eventuele mogelijkheden van "werk 
met werk maken" in samenwerking met andere projecten onderzoeken. Na de uitvoering van 
dit project zal een evaluatie plaatsvinden. 

Bijlagen (in visietrommel): 
• reactieverslag inloopbijeenkomst busbaan P+R Europapark - UMCG d.d. 08-02-2012; 
• brief d.d 21 -11 -2011 "Uitstel bestedingstermijn quick win "doortrekking HOV-as 

Peizerweg"(tweede tranche)"; 
• inrichtingsontwerp hoogwaardige busbaan P+R Europark d.d. 8 maart 2012; 
• ontwerp Traject busbaan UMCG - Europapark. 
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30 mei 2012. 

Nr. 7b. 

Aanvraag plankostenkrediet busbaan P+R Europapark – UMCG. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 25 april 2012 

GR 12.3072937; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. het ontwerp busbaan P+R Europapark - UMCG vast te stellen; 

II. de exploitatiebegroting busbaan P+R Europapark - UMCG vast te stellen en 

de totale kosten te bepalen op € 5.430.000,--; 

III. voor het project busbaan P+R Europapark - UMCG een plankostenkrediet 

van  € 350.000,-- beschikbaar te stellen; 

IV. het plankostenkrediet te dekken uit Regio Specifiek Pakket (RSP);  

V. het beschikbaar gestelde budget voor planontwikkeling ad € 150.000,-- (bij 

raadsbesluit 6h d.d. 28-09-2011) te laten vervallen en de kosten dekken uit 

de onder punt IV genoemde dekkingsbron;  

VI. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Investering digitale werkpiek 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. een krediet beschikbaar te stellen van 1,9 miljoen euro voor de vemieuwing van de digitale 

w^erkplek en de hieruit voortvloeiende structurele kapitaallasten van 0,198 miljoen euro per 
2012 en 0,455 miljoen euro per 2013 te dekken uit extra beleidsmiddelen die in de begroting 
2012 zijn toegekend; 

II. de structurele kosten voor onderhoud en beheer van 0,497 miljoen euro per 2012 en| 
1,245 miljoen euro per 2013 te dekken uit extra beleidsmiddelen die u in de begroting 2012 
zijn toegekend; 

III. de incidentele exploitatielasten van 0,183 miljoen euro in 2012 en 0,822 miljoen euro in 2013 
te dekken uit extra beleidsmiddelen die in de begroting 2012 zijn toegekend; 

IV. de reserve microsoftlicenties van 1,35 miljoen euro vrij te laten vallen ten gunste van 
algemene middelen; 

V. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum 

http://gen.nl


 

Raadsvoorstel - Investering digitale werkplek

274

Publiekssamenvatt ing 

De vervanging van de huidige digitale werkpiek is noodzakelijk om onze bedrijfscontinui'teit te 
garanderen: de nu gebruikte software wordt binnenkort niet meer ondersteund. Om te kunnen 
besparen op kantoorhuisvesting is het tijd- en plaatsonafhankelijk kunnen werken een harde 
randvoorwaarde. De nieuwe digitale werkpiek moet daarom gebaseerd zijn op de flexibele 
werkpiek. Om de technologische ontwikkelingen die op ons af komen aan te kunnen zullen we ook 
onze eigen ICT-basisvoorziening moeten actualiseren. 

Voorgesteld besluit 

De raad besluit: 
I. een krediet beschikbaar te stellen van 1,9 miljoen euro voor de vemieuwing van de digitale 

werkpiek en de hieruit voortvloeiende structurele kapitaallasten van 0,198 miljoen euro per 
2012 en 0,455 miljoen euro per 2013 te dekken uit extra beleidsmiddelen die in de begroting 
2012 zijn toegekend; 

II. de structurele kosten voor onderhoud en beheer van 0,497 miljoen euro per 2012 en| 
1,245 miljoen euro per 2013 te dekken uit extra beleidsmiddelen die u in de begroting 2012 
zijn toegekend; 

III. de incidentele exploitatielasten van 0,183 miljoen euro in 2012 en 0,822 miljoen euro in 2013 
te dekken uit extra beleidsmiddelen die in de begroting 2012 zijn toegekend; 

IV. de reserve microsoftlicenties van 1,35 miljoen euro vrij te laten vallen ten gunste van 
algemene middelen; 

V. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Inleiding 

Tijdens de raadscommissie F&V van 7 maart 2012 is de ICT-visie en de investering in de digitale 
werkpiek aan de orde geweest. Naar aanleiding van de discussie die volgde, heeft het college 
besloten deze twee zaken, die weliswaar in elkaars verlengde liggen, afzonderlijk met de raad te 
willen bespreken. Aangezien er veel tijdsdruk ligt op de invoering van de nieuwe digitale werkpiek 
wil het college dit eerst aan uw raad voorleggen. In een later stadium wil het college de ICT-visie 
met uw raad bespreken. 

We staan aan de vooravond van een noodzakelijke vervanging van zowel het besturingssysteem als 
de kantoorautomatiseringsomgeving van onze werkstations. Deze vervanging is om een aantal 
redenen noodzakelijk: 

onze kantoorautomatisering is sterk verouderd en wordt binnenkort niet meer door de 
leverancier onderhouden. Ook de leveranciers van onze bedrijfsapplicaties die gekoppeld zijn 
aan onze kantoorautomatisering geven aan, binnen afzienbare tijd, het onderhoud op de versie 
die binnen de gemeente Groningen wordt gebruikt stop te zetten. We maken gebruik van een 
gedateerde kantoorautomatiseringsomgeving. Dit is veroorzaakt door het besluit, genomen in 
2006, om het onderhoudscontract met de leverancier van onze kantoorautomatisering 
(Microsoft) stop te zetten. Vervolgens is onderzocht of open source alternatieven voorhanden 
waren (zie ook de collegebrief aan de raad: Toezegging raadscommissie F&V met betrekking 
tot OSOSS-beleid - BD 12.2991431); 
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de mailomgeving die we als gemeente Groningen in gebruik hebben (Groupwise) levert steeds 
meer problemen op met de interactie met bedrijfsapplicaties, maar ook met nieuwe media als 
smartphones en tablets. Ook zijn de doorgroeimogelijkheden van onze huidige mailomgeving 
(met name ten behoeve van samenwerking en flexibiliteit) beperkt; 
in onze bedrijfsvoering is de laatste jaren in toenemende mate de wens en noodzaak zichtbaar 
naar meer flexibiliteit als het gaat om toegang tot onze digitale informatievoorziening. Denk 
bijvoorbeeld aan inspecteurs of handhavers die op locatie digitaal willen registreren of zoeken. 
Ook onder de vlag van "Het Nieuwe Werken" is een ontwikkeling te zien van een toenemende 
flexibiliteit in werken: plaats-, tijd- en apparaatonafhankelijk. Bij een integrale aanpak staat hier 
ook een efficienter gebruik van onze kantooromgeving, met bijbehorende kostenbesparing, 
tegenover. Immers, als we niet meer werken met vaste kantoorplekken, kunnen we met minder 
kantoorruimte prima overweg. Met onze huidige digitale werkpiek is dit flexibel werken, en dus 
besparing, maar zeer beperkt mogelijk; 
het plaats- en tijdonafhankelijk samenwerken dient te worden ondersteund met hierop 
toegespitste (samenwerkings)software. Op het moment dat medewerkers elkaar minder vaak 
fysiek treffen, zullen we naast telefoon en mail ook andere hulpmiddelen dienen in te zetten. 
Denk bijvoorbeeld aan zaken als groeps-chat, videoconferencing of team- en projectsites. 
De nieuwe werkpiek inclusief deze voorzieningen zal ook de raad ten goede komen; 
de technologische ontwikkelingen gaan door. De gemeente zal hier rekening mee moeten 
blijven houden om goed te anticiperen op deze ontvwkkelingen. Een actuele digitale werkpiek is 
bijvoorbeeld nodig om gebruik van tablets te kunnen ondersteunen of digitaal document 
management voldoende te faciliteren. 

Al deze ontwikkelingen leiden er toe dat een stevige upgrade van onze digitale werkstations moet 
worden doorgevoerd en daarbij investeringen nodig zijn. 

Het voorstel luidt om voorafgaand aan de bespreking van deze nota in de raadscommissie F&V, een 
technisch overleg in te plarmen waarin allerlei ICT technische en financieel technische vragen en 
opmerkingen kunnen worden besproken. Zie de collegebrief aan de raad (Toezegging 
raadscommissie F&V met betrekking tot OSOSS-beleid - BD 12.2991431). 
De productkeuze voor de verschillende toepassingen is gebaseerd op bedrijfsmatige afwegiiigen, 
waarbij open source oplossingen ook zijn meegenomen, conform het OSOSS-beleid. Eerder is 
onderzoek gedaan naar open-Office als tegenhanger van MS-office. Dit heeft op financiele, 
functionele en continuiteitsgronden geleid tot de keuze voor MS-office. Ook bij de selectie van 
"samenwerkingssoftware" zijn verschillende productlijnen op diverse aspecten vergeleken: Novell, 
Microsoft, open source en Google. Uit deze selectie is Microsoft als best passend voor de Groninger 
context naar voren gekomen. 

Beoogd resultaat 

Eind 2013 is de digitale werkpiek van de gemeente vernieuwd, waarmee aan de technische 
randvoorwaarde is voldaan om het flexibel werken mogelijk te maken en de benodigde actualisering 
is voltooid. De meeste medewerkers werken nog steeds met een (nu niet persoonsgebonden) vaste 
PC, maar daarnaast wordt het gebruik van mobiele apparaten passend ondersteund: laptops, tablets, 
smartphones. 
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Kader 

In de begroting 2012 (programma Bedrijfsvoering) is de vemieuwing van de digitale werkpiek 
aangekondigd als een omvangrijke ontwikkeling waardoor betere samenwerking en het nieuwe 
werken wordt ondersteund. Ook wordt de relatie tussen het flexibel werken en kostenbesparing op 
kantoorhuisvesting gelegd, waarbij een nieuwe digitale werkpiek een randvoorwaarde is. 

Argumenten/afweglngen 

Een nieuwe digitale werkpiek is gewenst vanwege de volgende aspecten. 
• De flexibele kantoorplek is randvoorwaardelijk voor een efficienter gebruik van onze 

kantooromgeving en bijbehorende besparing. 
• Met de nieuwe digitale werkpiek kan het flexibel werken worden gestimuleerd voor zowel 

medewerkers als raadsleden en fractiemedewerkers. De toegang tot onze informatievoorziening 
is optimaal zowel op kantoor als elders. 

• Ook met mobiele apparatuur zoals tablets kan prima draadloos (wifi) toegang tot onze 
informatievoorziening worden verkregen binnen delen van onze huisvesting. 

• De nieuwe digitale werkpiek ondersteunt het tijd- en plaatsonafhankelijk samenwerken, zowel 
binnen als buiten de gemeente. 

• Met de vervanging van de digitale werkpiek actualiseren we het besturingssysteem en office-
software op onze digitale werkpiek. Het niet doorvoeren van deze actualisering levert 
bedrijfsrisico's op. Besturingssoftware en officesoftware wordt binnenkort niet meer 
ondersteund door de leverancier wat ongewenste beveiligingsconsequenties kan hebben. 
Bovendien zullen leveranciers van bedrijfssoftware ook uitgaan van actuele kantoor
automatisering. Steeds meer software zal niet meer werken met onze huidige 
kantooromgevingsoftware. 

Een actualisatie van onze digitale werkpiek is onontkoombaar om te kunnen blijven voldoen aan de 
minimale vereisten van bedrijfszekerheid. Voor huisvesting hebben we bezuinigingstaakstellingen 
die alleen gehaald kunnen worden als we minder fysieke werkplekken per medewerker aanbieden. 
Hiervoor is de flexibele digitale werkpiek een harde randvoorwaarde. Een actualisering van de 
huidige werkpiek zonder een daadwerkelijke modemisering (flexibele werkpiek) is mogelijk, maar 
biedt dan niet de mogelijkheden tot besparing op kantoorhuisvesting. 

Maatschappeli jk draagvlak/part ic ipat ie _̂  

Geen maatschappelijk draagvlak gezocht: het betreft de inteme bedrijfsvoering. 

Financiele consequenties 

In de begroting 2012 heeft uw raad extra middelen gereserveerd voor investeringen in de ICT. Met 
dit voorstel wordt een concrete invulling van deze beleidsmiddelen gegeven. 

Investeringskosten. 
De aanschaf van hard- en software leidt tot investeringskosten. Dit geldt ook voor de kosten voor 
implementatie die bij een volgende vemieuwing (over 5 jaar) van de digitale werkpiek zich opnieuw 
zullen voordoen. In het verleden zijn deze implementatiekosten volledig incidenteel gefinancierd. 
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Investering. 

Windows software en flexibele werkplekken 
Office software 
Samenwerkingssoftware en mail 
Ondersteimende software 
Draadloos werken 
Totale investering 

Totaal 
1.482.000 

20.000 
96.000 
15.000 

300.000 
1.913.000 

Deze investeringen leiden tot kapitaallasten. In 2012 zijn de kapitaallasten lager dan de jaren ema, 
omdat pas in 2013 de volledige investering wordt gerealiseerd. Voor 2012 bedragen de kapitaal
lasten 198 duizend euro (afschrijving in 5 jaar), bestaande uit rentelasten (tegen 3,8%) van 
32 duizend euro en afschrijvingslasten van 166 duizend euro. Vanaf 2013 bedragen de kapitaallasten 
455 duizend euro, bestaande uit rentelasten (tegen 3,8%) van 73 duizend euro en afschrijvingslasten 
van 382 duizend euro. 

Onderhoudskosten. 
Aanschaf van software leidt vaak, afhankelijk van het licentiemodel, tot jaarlijkse kosten voor 
onderhoud (op licenties) en beheer. In de hiemavolgende tabel zijn deze kosten weergegeven. 

Onderhoud. 

Windows software en flexibele werkplekken 
Office software 
Samenwerkingssoftware en mail 
Ondersteunende software 
Draadloos werken 
Totaal onderhoud 

Totaal 
390.000 
597.000 
258.000 

-

-

1.245.000 

Net als voor de investeringskosten geldt dat de onderhoudskosten in 2012 lager zijn dan in de jaren 
ema, omdat nog niet alle software in 2012 wordt ingezet. De kosten voor onderhoud en beheer in 
2012 zijn 497 duizend euro en vanaf 2013 zijn deze kosten 1,245 miljoen euro. 

Software kan worden aangeschaft of worden gehuurd. Softwareleveranciers gaan hier verschillend 
mee om en voor de gemeente Groningen hangt de keuze af van de verschillende aspecten van de 
gehanteerde licentiemodellen. Een belangrijk onderdeel van de begroting wordt bepaald door de in 
te zetten microsoftlicenties. Aanvankelijk was het beeld dat we licenties zouden aanschaffen, wat tot 
een hogere kredietaanvraag zou leiden. Onderzoek wijst nu uit dat het huren van licenties 
waarschijnlijk voordeliger is voor de gemeente Groningen. In dit voorstel gaan we daarom uit van 
huur. Dit leidt tot een lager krediet (en lagere kapitaallasten), maar hogere onderhoudskosten. Op 
basis van een kosten/baten-analyse zal uiteindelijk de keuze gemaakt worden. 

Implementatiekosten. 
Een deel van de implementatiekosten zullen incidenteel gefinancierd worden; namelijk die 
implementatiekosten waarvan de verwachting is dat deze bij een volgende overgang niet opnieuw 
gemaakt zullen worden. Daarnaast worden kosten voor opleiding incidenteel gefinancierd. 
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Implementatie. 

Windows software en flexibele werkplekken 
Office software 
Samenwerkingssoftware en mail 
Ondersteunende software 
Draadloos werken 
Totale implementatie 

Totaal 
600.000 

85.000 
200.000 
110.000 

10.000 
1.005.000 

De benodigde implementatiekosten voor 2012 zijn 183.000 euro en voor 2013 zijn de 
implementatiekosten 822.000 euro. 

Totale kosten. 
Voorgaande leidt tot de volgende kosten per jaar: 

2012 2013 2014 2015 
Structurele kosten 
Kapitaallasten 
Onderhoudskosten 
Totaal structureel 

198.000 
497.000 
695.000 

455.000 
1.245.000 
1.700.000 

455.000 
1.245.000 
1.700.000 

455.000 
1.245.000 
1.700.000 

Incidentele kosten 
Opleiding, projectkosten 
Totaal incidenteel 

183.000 
183.000 

822.000 
822.000 

0 
0 

0 
0 

Totale kosten 878.000 2.522.000 1.700.000 1.700.000 

Resimierend is om de volgende redenen voor de nieuwe digitale werkpiek een extra financiele 
injectie nodig. 
• Zoals hiervoor gemeld worden op dit moment geen kosten gemaakt voor MS-officelicenties. Dit 

leidt er toe dat we geen bestaande budgetten hebben voor de dekking. 
• Een overgang naar een nieuwe versie van het besturingssysteem kost altijd veel inspanning. 

De overgang van windows95 naar windowsXP (en office95 naar officeXP) in 2004 is 
incidenteel gefinancierd en derhalve is geen geld gereserveerd voor een nieuwe overgang (van 
windowsXP naar windows7). Omdat de verwachting is dat elke 5 jaar opnieuw migraties 
noodzakelijk zijn, wordt nu gevraagd om stmcturele financiering. 

• Het is niet alleen een overgang naar een nieuwe versie van het besturingssysteem, maar ook de 
introductie van een nieuwe digitale werkpiek waarbij flexibel werken mogelijk wordt gemaakt 
en tijd- en plaatsonafhankelijk werken wordt ondersteund. De nieuwe werkpiek biedt daarmee 
ook meer functionaliteit. 
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Dekking. 
De stmcturele en incidentele exploitatielasten als gevolg van deze investering kunnen gedekt 
worden uit extra beleidsmiddelen die door u in de najaarsnota bij begroting 2012 zijn toegekend. 

Extra beleidsmiddelen begroting 
2012 

878.000 
2013 

2.522.000 
2014 

1.700.000 
2015 

1.700.000 

Vrijval reserve microsoftlicenties. 
De huidige reserve microsoftlicenties bedraagt 1,35 miljoen euro. Dit bedrag is opgespaard ten 
gevolge van het raadsbesluit met betrekking tot OSOSS van 2006. De kosten voor nieuwe 
microsoftlicenties worden in dit voorstel gedekt vanuit de extra beleidsmiddelen die in de begroting 
2012 zijn toegekend. Het college kiest er derhalve niet voor om de reserve microsoftlicenties hier 
voor aan te spreken. De raad wordt voorgesteld de reserve microsoftlicenties te laten vrijvallen ten 
gunste van algemene middelen zodat een integrale afweging met betrekking tot de aanwending van 
deze middelen kan worden gemaakt. 

Begrotlngswijzlging 2012 
Uittrekken investeringskredlet 

Betrokken dienst(en) 
Naam voorstel 
Besluitvorming (orgaan + datum + nummer) 
Incidenteel / Structureel 
Soort wijziging 

i l g l S S ^ r o t i n g s w i j z l g i n g 

12.3 Totaal deelprogramma: Faalitaire Dienstverlening Intem & Extern 

BSD 

Uittrekken investeringskredlet 

BSD intem 

I 

Bedragen x 1 000 euro 
Lasten Baten 

1.900.000 

Toevoeging O n t t r e ) * i ^ B ^ J | ^ ! g ^ | 
Saldo reserve ^ S f f i t H S S l I l i S a l d o reserve 

0 
reserve^ 

0 -1.900.000 

TOTAUENjBEGROTINGSWMZIGING 1.900.000 -1.900.000 0 -i.9oo.oqg| 

Realisering en evaluatie 

De vervanging van de huidige digitale werkpiek vindt plaats in 2012 en 2013. 

Hieronder worden de verschillende kostenposten nader toegelicht. 

Windows software en flexibele werkplekken. 
• Uitbreiding en vemieuwing van ons machinepark is nodig om de flexibele werkpiek mogelijk te 

maken. 
• Hiervoor is tevens nieuwe software nodig. Naast aanschaf worden ook kosten gemaakt voor 

selectie en beheer. 
• Om de flexibele werkpiek goed te laten werken is ontwerp en inrichting nodig. Dit gebeurt deels 

met externe ondersteiming. 
• Een groot deel van de inspanning gaat zitten in het goed overzetten van alle afzonderlijke 

softwareapplicaties (we hebben er binnen de gemeente enkele honderden) naar de nieuwe 
werkpiek die draait onder Windows7 (het nieuwe besturingssysteem: we draaien nu op 
WindowsXP). 
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Office software. 
• Een groot deel van de kosten wordt bepaald door de ingebruikname van gebruikerslicenties. 
• Daamaast zal behoorlijke inspanning betracht moeten worden voor de opleiding van zowel 

beheerders als gebruikers. 
Samenwerkingssoftware en mail. 
• Om de overgang van Groupwise (bestaande mailomgeving) naar exchange/outlook (nieuwe 

mailomgeving) mogelijk te maken moet speciaie software worden aangeschaft om deze 
overgang mogelijk te maken. 

• De omzetting van de bestaande mailomgeving naar de nieuwe kost inspanning. 
• Licenties van de te gebmiken software: exchange/outlook, sharepoint en lync. 
• De inzet van genoemde software om samenwerking op afstand mogelijk te maken is nieuw voor 

ons. De software zal moeten worden ingericht en het gebruik moet worden gestimuleerd en 
begeleid. 

Ondersteunende software. 
Om de migratie naar de nieuwe werkpiek mogelijk te maken is een aantal ondersteunende zaken 
nodig: 
• De softwareregistratie wordt doorontwikkeld en geschikt gemaakt voor de overgang naar de 

nieuwe digitale werkpiek. 
• Ons document managementsysteem moet worden geactualiseerd om de overgang naar 

office2010 mogelijk te maken. 
• De aansturing van de printers (multifunctionals) moet worden aangepast om het flexibel werken 

te ondersteunen. 

Draadloos werken. 
Door middel van het "wifl-enabled" maken van onze publieke mimtes kurmen bezoekers tijdens het 
wachten hun eigen smartphones e.d. gebmiken. Voor medewerkers geldt dat draadloos toegang kan 
worden verkregen tot de eigen digitale werkpiek als gebruik wordt gemaakt van eigen apparatuur. 
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30 mei 2012. 

Nr. 7c. 

Investering digitale werkplek. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 4 april 2012 

GR 12.3039939; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. een krediet beschikbaar te stellen van 1,9 miljoen euro voor de vernieuwing van 

de digitale werkplek en de hieruit voortvloeiende structurele kapitaallasten van 

0,198 miljoen euro per 2012 en 0,455 miljoen euro per 2013 te dekken uit extra 

beleidsmiddelen die in de begroting 2012 zijn toegekend; 

II. de structurele kosten voor onderhoud en beheer van 0,497 miljoen euro per 2012 

en| 1,245 miljoen euro per 2013 te dekken uit extra beleidsmiddelen die u in de 

begroting 2012 zijn toegekend; 

III. de incidentele exploitatielasten van 0,183 miljoen euro in 2012 en 0,822 miljoen 

euro in 2013 te dekken uit extra beleidsmiddelen die in de begroting 2012 zijn 

toegekend; 

IV. de reserve microsoftlicenties van 1,35 miljoen euro vrij te laten vallen ten 

gunste van algemene middelen; 

V. de gemeentebegroting 2012 dienovereenkomstig te wijzigen. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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yjroningen 
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Raadscommissie Beheer en Verkeer 

Datum raadscommissie 11 april 2012 

Publiciteit 14 maart 2012 

Bijlagen Diverse 
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Portefeuiliehouder Visscher 

Steller P. v.d. Kooi/P. Maaskant 

Telefoon 050-3678567 
g.̂ gjl petra.maaskant@groningen.nl 

Onderwerp 

Evaluatie hondenbeleid 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. kennis te nemen van de evaluatie hondenbeleid; 
II. in te stemmen met de wijzigingen in het hondenbeleid; 
III. de verordening tot wijziging van de Algemene Plaatselijke Verordening Groningen 2009 vast te 

stellen en in werking te laten treden op 1 juli 2012; 
IV. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad. 

Afgehandeld en naar archief Paraaf Datum Classificatienr. 

mailto:petra.maaskant@groningen.nl
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Publiekssamenvatt ing 

Sinds 1 mei 2011 is het aangepaste hondenbeleid van kracht in onze gemeente. Afgelopen najaar is 
het beleid geevalueerd. Dit heefit geleid tot een heroverweging van de uitzondering op de 
opruimplicht en tot de intentie om mogelijkheden te onderzoeken voor plaatsen waar honden 
onaangelijnd mogen lopen - zolang dat geen overlast oplevert. Op basis van alle reacties op het 
aangepaste beleid en de enquetes die gehouden zijn komen we tot de conclusie dat er een omslag 
plaatsvindt in de gedachte over hondenpoep. Het niet opruimen van hondenpoep is "not done". Ook 
landelijk zien we deze omslag plaatsvinden. Daarom stellen we de invoering van een algemene 
opruimplicht voor. Dit betekent dat de uitlaatgebieden verdwijnen en dat ook in uitrengebieden de 
hondenpoep moet worden opgeruimd. Ook heffen we de uitzondering op de opruimplicht in de goot 
op. Met deze maatregeien belonen we het goede gedrag van de hondenbezitters die de hondenpoep 
altijd al opruimen. De definitie van opruimmiddel wordt aangescherpt, zodat duidelijker is wat 
daaronder moet worden verstaan. Uitrengebieden, waar een uitzondering van het aanlijngebod geldt, 
blijven bestaan. 
We vinden het van belang om het aantal pruUenbakken afte stemmen op de behoefte. We gaan 
uitzoeken waar pruUenbakken nodig zijn; niet alleen voor hondenpoep, maar ook voor ander afVal. 
Daamaast willen we de hondenbezitter tegemoet komen door een beperkt aantal plaatsen/routes aan 
te wijzen waar honden onaangelijnd mogen meelopen met hun baasje. Hiervoor zetten we in overleg 
met de Vereniging Hondvriendelijk Groningen een pilot op. 

Voorgesteld besluit ^ 

De raad besluit: 
I. kennis te nemen van de evaluatie hondenbeleid; 
II. in te stemmen met de wijzigingen in het hondenbeleid; 
III. de verordening tot wijziging van de Algemene Plaatselijke Verordening Groningen 2009 vast te 

stellen en in werking te laten treden op 1 juli 2012; 
IV. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad. 

in leiding 

De overlast door honden(poep) is een weerbarstig probleem, waarbij verschillende - vaak 
tegenstrijdige - belangen een rol spelen. Op initiatief van de ChristenUnie hebben we geprobeerd een 
helder beleid op te stellen dat recht doet aan alle belangen. 
We hebben gemerkt dat, ondanks dat de regels niet helemaal nieuw waren (een aanlijngebod en 
opruimplicht bestonden al), dit onderwerp veel reacties oplevert. Dit kwam tot uiting in honderden 
klachten en meldingen, een demonstratie van hondenbezitters in het Stadspark, de oprichting van de 
Vereniging Hondvriendelijk Groningen en ruim 170 bezwaren over de aangewezen hondengebieden. 
Veel mensen beleven plezier aan hun hond(en) en het hebben van een hond kan bijdragen aan een 
gezonde levensstijl en sociale contacten. Daar tegenover staat dat honden in meer of mindere mate 
voor overlast zorgen, als zij onaangelijnd zijn of doordat hun uitwerpselen niet door het baasje 
worden opgeruimd. In een Stadspanelonderzoek (maart 2011) naar de top 40 van overlastsituaties 
blijkt dat het niet opruimen van hondenpoep en het loslopen van honden in parken, speelplaatsen en 
zandbakken allebei in de top 5 staan. 

Beoogd resultaat • 

Op basis van de evaluatie van het hondenbeleid (bij dit raadsvoorstel gevoegd) en de (globale lijn 
van de) adviezen van de algemene bezwaarschriftencommissie over de aanwijzing van de 
hondengebieden stellen wij u voor enkele wijzigingen in het beleid vast te stellen. 

Kader 

Op 30 September 2009 heeft u nieuw hondenbeleid vastgesteld. Het doel van het beleid is om een zo 
goed mogelijke balans te bereiken tussen de belangen van honden en hondenbezitters enerzijds en 
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die van niet-hondenbezitters, planten en dieren anderzijds. Er is gekozen voor realistische regels: 
"hond aan de lijn, behalve in speciaal aangewezen gebieden" en "hondenpoep opruimen, behalve op 
bepaalde locaties". 
We hebben concreet drie middelen ingezet om het doel te bereiken: 
1. betere communicatie met bewoners over de spelregels; 
2. meer uitlaat- en uitrengebieden; 
3. meer aandacht voor handhaving. 

Na een uitgebreid participatietraject, hebben wij op 12 april 2011 in lijn met het aangepaste beleid 
hondengebieden aangewezen. Op 23 augustus 2011 - na een korte en versnelde evaluatie - zijn daar 
nog enkele wijzigingen in aangebracht. Tegen het besluit tot aanwijzen van de hondengebieden was 
bezwaar mogelijk^ Uit de globale lijn van de adviezen van de algemene bezwaarschriftencommissie 
blijkt dat zij de uitzondering op het aanlijngebod (de uitrengebieden) verdedigbaar vindt. 
De uitzondering op het opruimgebod vindt de commissie verdedigbaar voor zover dit in combinatie 
met de uitzondering op het aanlijngebod geldt (dus: uitrengebieden j a, uitlaatgebieden nee). 
De commissie merkt op dat de hoorzittingen blijk gaven van een grote behoefte onder 
hondenbezitters aan meer en/of grotere uitrengebieden en aan zogenaamde loslooproutes. 

Argumenten/afweglngen ^ 

Readies op het nieuwe hondenbeleid. 
Klachten. 
In de periode van 1 mei tot 4 juli 2011 hebben wij 301 reacties van 204 Stadjers ontvangen. Het 
merendeel van de reacties bestond uit klachten, vooral over overlast door hondengebieden, het te 
kieine aantal hondengebieden, de markering van deze gebieden en de informatievoorziening. Op 
basis van een versnelde evaluatie hebben we eind augustus 2011 drie extra gebieden aangewezen en 
een aantal uitlaatstroken opgeheven of aangepast. Na deze periode zijn in totaal nog ongeveer 
190 klachten/vragen binnengekomen, vooral met betrekking tot overlast, verzoek ander 
hondengebied aan te wijzen ofeen gebied op te heffen, slecht onderhouden en/of onveilige gebieden. 
De klachten zijn irmiiddels voor het grootste deel afgehandeld. 

Bezwaren. 
In totaal zijn er ruim 170 bezwaren ingediend tegen de aanwijzingsbesluiten van april en augustus 
2011. Op 15 december 2011 hebben ongeveer 60 mensen hun bezwaar toegelicht op een hoorzitting 
van de algemene bezwaarschriftencommissie. Het gaat bij deze procedure om bezwaren tegen de 
aangewezen gebieden. Tegen onderdelen van het beleid zoals opruimplicht, aanlijnplicht, 
handhaving, wandelroutes waarbij honden niet aangelijnd hoeven en suggesties voor nieuwe 
gebieden staat geen bezwaar open. Deze reacties hebben wij wel meegenomen in de evaluatie van 
het beleid. 

Vereniging Hondvriendelijk Groningen (VHG). 
De VHG is in 2011 opgericht uit onvrede met het gemeentelijke beleid, heeft een eigen website en 
heeft inmiddels 400 (gratis) leden. Vanaf de zomer van 2011 hebben wij meerdere keren met de 
VHG gesproken. We hebben afgesproken de adviezen van de VHG bij de evaluatie te betrekken. 

In bijlage 1 van de evaluatie vindt u het proces van totstandkoming van de aanwijzingsbesluiten. 
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In September 2011 heeft de VHG een notitie geschreven, waarin zij voorstellen doet voor een beter 
hondenbeleid. Daarbij hanteert de VHG vijf uitgangspunten: 
1. er moeten veel meer losloopruimtes (gebieden) en wandelgelegenheid (routes) komen; 
2. er dient bij niet-aangelijnde honden alleen gehandhaafd te worden als deze overlast veroorzaken; 
3. er geldt een opruimplicht voor alle plekken waar dit tot overlast leidt en deze locaties dienen te 

worden voorzien van pruUenbakken; 
4. de gemeente benadert hond en baas op een positieve manier; de gemeente geeft positieve 

voorlichting over honden(gedrag); 
5. de hondenbelasting wordt omgezet in een doelbelasting of afgeschaft. 

De VHG pleit voor het principe van shared space: het gebruik van de openbare ruimte door 
meerdere gebruikers voor verschillende doeleinden. Verder geeft de VHG aan dat hondenbezitters 
de aanlijnplicht als grootste probleem ervaren. Wij hebben onze reactie op vorenstaande 
uitgangspunten opgenomen bij de betreffende onderwerpen in de evaluatie. 

Enquetes. 
Om de mening van Stadjers over het aangepaste hondenbeleid te peilen is in het najaar van 2011 een 
enquete uitgevoerd via het zogenaamde Stadspanel .̂ Dit rapport hebben wij u op 27 januari jl. 
toegezonden. Opvallende uitkomsten zijn dat de hondenbezitters het niet eens zijn met de totale 
groep respondenten als het gaat om de opruim- en aanlijnplicht. De meerderheid van alle 
respondenten (dus inclusief de hondenbezitters) vindt dat ook in de uitlaat- en uitrengebieden een 
opruimplicht zou moeten gelden, terwijl de meerderheid van de hondenbezitters vindt van niet. 
Hetzelfde verschil zien we bij de aanlijnplicht. Toch vindt 29% van de hondenbezitters het goed dat 
honden altijd aangelijnd moeten zijn, behalve in de uitrengebieden. Veel gehoord argument van 
hondenbezitters is dat sommige honden zo goed zijn opgevoed dat het niet nodig is om ze aan de lijn 
te houden. 
Daamaast is een enquete onder wijkorganisaties gehouden .̂ De meeste wijkorganisaties zijn het eens 
met het aanlijngebod en zouden de opmimplicht ook in de hondengebieden willen. Ook blijkt uit de 
enquete dat er mimte is voor verbetering omdat enkele organisaties aangeven dat zij bijvoorbeeld 
niet op tijd zijn geinformeerd of geen inspraak hebben gehad. 
Bureau Onderzoek & Statistiek Groningen heeft in febmari/maart 2011 het Stadspanel ingezet om de 
mening van de burgers in de stad te peilen over het relatieve belang dat zij hechten aan handhaving 
op een top 40 van overlastsituaties. De uitkomsten zijn gebaseerd op de reacties van 3.100 
stadspanelleden. Uit de resultaten blijkt dat het niet opmimen van hondenpoep en het loslopen van 
honden in parken, speelplaatsen en zandbakken allebei in de top 5 van overlastsituaties staan. 

Symposium. 
Op 19 januari 2012 is het eerste "Nationaal symposivmi hondenbeleid in Nederland" georganiseerd. 
60 gemeenten en deskvindigen op het gebied van volksgezondheid en dierenrecht kwamen daar 
bijeen om ervaringen uit te wisselen over hondenbeleid. 
Het thema volksgezondheid dat hierbij aan de orde kwam leidde aan het eind van de dag tot een 
breed gedragen voorkeur voor een algemene opmimplicht. Niet alleen is hondenpoep gevaarlijk voor 
honden zelf. Ook mensen kunnen ziek worden van parasieten die via hondenpoep worden 
overgedragen. 

Communicatie. 
Op basis van het Stadspanelonderzoek concluderen we dat de communicatie over het aangepaste 
hondenbeleid effectief is geweest. Uit de enquete onder wijkorganisaties blijkt dat de communicatie 
tussen gemeente en wijkorganisaties in de meeste gevallen goed is gegaan. Onze inzet is om de 

^ Bijlage 2 van de evaluatie hondenbeleid 
^ Bijlage 3 van de evaluatie hondenbeleid 
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regels en het beleid voor honden blijvend onder de aandacht te brengen van de Stadjers. In de 
jaarlijkse belastingkrant staat een verwijzing naar de website over het hondenbeleid. Hetzelfde geldt 
voor het jaarlijkse aanslagbiljet van de gemeente Groningen. Bij het Gemeentelijk 
Informatiecentrum zijn folders beschikbaar van de hondengebieden, vooral voor bezoekers van de 
Stad. 
We betrekken de ideeen van de VHG over positieve benadering en positieve voorlichting 
hondenbezitter bij onze toekomstige communicatie. 

Handhaving. 
Uit het Stadspanelonderzoek naar het hondenbeleid blijkt dat bijna eenderde van alle mensen het 
belangrijk vindt dat er betere handhaving van de regels plaatsvindt. In het handhavingsbeleid 
openbare mimte 2012 is hondenbeleid als een van de prioriteiten opgenomen. Het zichtbaar maken 
van de handhavingsacties is daarom extra van belang. Er gaat een preventieve werking van uit en we 
maken onze inzet inzichtelijk. We willen de handhaving continueren op de huidige wijze. We nemen 
de controles mee in regulier werk en bij klachten zullen we extra controleren. 

We hebben geconstateerd dat de omschrijving van "opmimmiddel" in de APVG niet duidelijk 
genoeg is om goed te kunnen handhaven. De huidige omschrijving luidt (artikel 2:54, lid 4): 
"De eigenaar of houder van een hond is verplicht, indien hij zich met een hond op een openbare 
plaats bevindt, een hulpmiddel bij zich te hebben dat dient tot het opmimen van honden-
uitwerpselen." 

We stellen voor deze omschrijving te wijzigen in: 
"De eigenaar of houder van een hond is verplicht, indien hij zich met een hond op een openbare 
plaats bevindt, een daartoe geeigend opmimmiddel bij zich te hebben dat dient tot het opmimen van 
hondenuitwerpselen. Onder geeigend opmimmiddel wordt verstaan een hondenpoepschep, 
wegwerpzakje ofeen plastic (brood)zakje." 

Geen ontheffing van aanlijnplicht en/of opruimplicht. 
Er zijn in de afgelopen periode relatief veel verzoeken binnengekomen om een ontheffing. Ook in de 
bezwaarprocedure is meermaals verzocht om een ontheffing - vooral van de aanlijnplicht - vanwege 
een fysieke beperking van de hondenbezitter, ofde hond. We streven naar een heldere regeling. Een 
ontheffingensysteem maakt de uitvoering van de regeling ingewikkelder. Om die reden geldt er 
alleen voor officiele hulphonden van gehandicapten een uitzondering op de aanlijnplicht en 
opmimplicht. 

Aanlijngebod. 
Zoals gezegd pleit de VHG voor meer uitrengebieden en loslooproutes. Uitrengebieden zijn meestal 
grotere, overzichtelijke grasvelden terwijl loslooproutes relatief smal en lang zijn en zich direct langs 
paden bevinden. Bij beide hoeft de hond niet aangelijnd te zijn. Er is nu een aantal loslooproutes in 
het Stadspark, het Westpark en rondom de Hoomse plas in het najaar/winter (met uitzondering van 
de weekenden). Loslooproutes hebben het grote nadeel dat andere gebmikers van de routes eerder 
onverwacht kunnen worden geconfronteerd met loslopende honden. Bij uitrengebieden is de kans 
veel kleiner dat dit gebeurt. Daarom zijn we in principe geen voorstander van extra loslooproutes. 
Maar we zijn ons ervan bewust dat het voor het welzijn van de hond goed is om veel los te lopen. 
Omdat uitrengebieden niet voor alle typen honden volstaan, willen we mogelijkheden onderzoeken 
om toch nog een aantal loslooproutes te creeren. Daannee komen we ook tegemoet aan goed gedrag 
van de hondenbezitter. 

We zijn in overleg met de VHG over het opzetten van een pilot in het Noorderplantsoen en op een 
andere piek in de stad. De bedoeling van deze pilots is het idee van shared space verder uit te 
werken. Dit houdt in dat de openbare mimte, en dan vooral de groengebieden, door meerdere 
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gebmikers voor verschillende doeleinden te gebmiken is en waarbij de gebmikers rekening houden 
met elkaar. Het uitwerken van dit idee vergt een zorgvuldige belangenafweging en zal projectmatig 
opgezet worden. Het is de bedoeling dat we met de pilots in juli dit jaar starten. De verwachting is 
dat voor het eind van 2012 de resultaten bekend zijn. 

Opruimplicht - ook in de hondengebieden? 
Uitgangspunt van het beleid is dat hondenbezitters zelf verantwoordelijk zijn voor het opmimen van 
de uitwerpselen van hun hond. Om hondenbezitters tegemoet te komen hebben wij in het aangepaste 
beleid het zogenaamde uitlaatgebied geintroduceerd. Dit is een klein gebied - vaak een groenstrook -
waar het aanlijngebod wel, maar de opmimplicht niet geldt. De gebieden zijn zo gekozen dat er naar 
verwachting weinig overlast van het niet opmimen van de hondenpoep zou zijn. 
De grotere concentraties van hondenpoep op de hondenvelden zijn echter voor zowel mens als dier 
ongezonder dan wij in eerste instantie dachten. De ervaring leert ook dat honden niet willen poepen 
in de uitlaatgebieden. Op basis van onze ervaringen en de reacties op het aangepaste hondenbeleid 
komen wij tot de conclusie dat er een omslag plaatsvindt in de gedachte over hondenpoep. Het wordt 
steeds vanzelfsprekender om de hondenpoep juist wel op te mimen. Niet opmimen is "not done". 
Ook landelijk zien we deze omslag plaatsvinden. Daarbij is volksgezondheid een belangrijk aspect 
om rekening mee te houden. 
Zoals gezegd is er een ontwikkeling gaande die leidt tot het invoeren van een algemene 
opmimplicht. Dit in vergelijking met de ons omringende landen. We vinden dat het goede gedrag 
van de hondenbezitter die de hondenpoep al opmimt, beloond moet worden. 

Gezien vorenstaande stellen we voor om een algemene opmimplicht te introduceren en daarop de 
APVG aan te passen"*. Dit betekent: 
a. schrappen van de uitzondering om hondenpoep in de goot te mogen laten liggen uit artikel 2:54, 

lid 1 APVG 2009; 
b. het college de bevoegdheid ontnemen om gebieden aan te wijzen waar de opmimplicht niet geldt 

(schrappen lid 2 van artikel 2:54 APVG 2009). 

Lid 1 van het artikel gaat luiden: 
"1. De eigenaar of houder van een hond is verplicht ervoor te zorgen dat die hond zich niet van 
uitwerpselen ontdoet op een openbare plaats." 

Nb. In het artikel staat ook - kort gezegd - dat als de hondenpoep onmiddellijk wordt verwijderd, het 
gebod niet geldt. 

We vinden het van belang om het aantal pmllenbakken afte stemmen op de behoefte. We gaan 
uitzoeken waar pmllenbakken nodig zijn; niet alleen voor hondenpoep, maar ook voor ander afval. 
In 2012 zullen we onderzoeken in hoeverre het mogelijk is om via de Stadjerspas de hondenbezitters 
tegemoet te komen. Bijvoorbeeld korting op een gedragscursus of bij een dierenspeciaalzaak op 
opmimzakjes. 

IVIaatschappeliik draagvlak/participatie ^ 

De aanwijzing van de hondengebieden is tot stand gekomen na een uitgebreid participatietraject. In 
het vervolgtraject gaan wij verder in overleg met de VHG over de pilot shared space in het 
Noorderplantsoen en een ander gebied en de communicatie over het hondenbeleid. Wij hebben de 
Parkcommissie op de hoogte gebracht van de pilot in het Noorderplantsoen en zullen de commissie 
betrekken bij de uitvoering. 

Aan het eind van dit raadsvoorstel hebben we een ontwerp opgenomen van de verordening tot wijziging van de APVG 2009 
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Financiele consequenties 

Een keuze voor een algemene opmimplicht betekent - zoals gezegd - dat er in de toekomst geen 
uitlaatgebieden meer zijn en dat hondenpoep in de uitrengebieden en in de goot moet worden 
opgemimd. We vinden het belangrijk dat de voorzieningen voor het opmimen van de hondenpoep 
zijn afgestemd op de behoefte (en mate van overlast). Zoals hiervoor beschreven gaan we hier 
onderzoek naar doen. In afwachting van de uitkomsten van het onderzoek kurmen wij op dit moment 
geen indicatie geven van mogelijke kosten. 
De eventuele extra kosten hiervoor worden opgevangen biimen het huidige beheerbudget. 

Vervolg 

Onlangs hebben wij u geinformeerd over de plaiming en verzocht om op dit moment in te stemmen 
met het conceptraadsvoorstel dat nu voorligt. 
Wij zullen op basis van de uitkomst van de discussie onze beslissing op de bezwaren nemen, zodat 
deze in overeenstemming is met het toekomstige beleid. Hiermee scheppen we voor alle betrokkenen 
direct duidelijkheid. 
Voor de raadsvergadering van 30 mei 2012 ontvangt u (rechtstreeks) het voorstel voor het 
definitieve beleid en een wijziging van de APVG 2009. Injuni communiceren we vervolgens de 
(mogelijke wijziging van de) regels, die per 1 juli 2012 inwerking kuimen treden. 
NB. De bevoegdheid voor het aanwijzen van gebieden waar het aanlijngebod niet geldt blijft 
bestaan. Mochten er in de toekomst wijzigingen nodig en mogelijk zijn, dan kunnen wij 
nieuwe/gewijzigde gebieden aanwijzen. 
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ontwerp-

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van Groningen van 
GR ; 

Gelet op artikel 149 Gemeentewet 

HEEFT BESLOTEN: 

vast te stellen de verordening tot wijziging van artikel 2:54 van de Algemene Plaatselijke 
Verordening Groningen 2009 (APVG 2009). 

Artikel I Wijziging verordening. 

Artikel 2:54 Algemene Plaatselijke Verordening Groningen 2009 luidt na wijziging: 

Afdeling 11 Maatregeien tegen overlast en baldadigheid 

Artikel 2:54 Verontreiniging door honden. 
1. De eigenaar of houder van een hond is verplicht ervoor te zorgen dat die hond zich niet 

van uitwerpselen ontdoet op een openbare plaats. 
2. De strafbaarheid wegens overtreding van het in het eerste lid gestelde gebod wordt 

opgeheven indien de eigenaar of houder van de hond er zorg voor draagt dat de 
uitwerpselen onmiddellijk worden verwijderd. 

3. De eigenaar of houder van een hond is verplicht, indien hij zich met een hond op een 
openbare plaats bevindt, een daartoe geeigend hulpmiddel bij zich te hebben dat dient tot 
het opmimen van hondenuitwerpselen. Onder geeigend opmimmiddel wordt verstaan: een 
hondenpoepschep, wegwerpzakje ofeen plastic (brood)zakje. 

4. De geboden genoemd in het eerste en vierde lid gelden niet voo rzover de eigenaar of 
houder van een hond zich vanwege zijn handicap door een geleidehond laat begeleiden. 

Artikel II Inwerkingtreding. 

Dit besluit treedt in werking op 1 juli 2012. 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 

De griffier, De voorzitter. 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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BULAGEJ 

Evaluatie hondenbeleid Februari 2012 

I. Vooraf 
Voor u ligt de evaluatie van het hondenbeleid, dat op 30 September 2009 door de gemeenteraad is 
vastgesteld. Het doel van het beleid is om een zo goed mogelijke balans te bereiken tussen de 
belangen van honden en hondenbezitters enerzijds en die van niet-hondenbezitters, planten en dieren 
anderzijds. Er is gekozen voor realistische regels: 'hond aan de lijn, behalve in speciaal aangewezen 
gebieden' en 'hondenpoep opmimen, behalve op bepaalde locaties'. 
We hebben concreet drie middelen ingezet om het doel te bereiken: 
1. betere communicatie met bewoners over de spelregels; 
2. meer uitlaat- en uitrengebieden; 
3. meer aandacht voor handhaving. 

Na een uitgebreid participatietraject, hebben wij op 12 april 2011 in lijn met het nieuwe beleid 
hondengebieden aangewezen. Op 23 augustus 2011 - na een korte en versnelde evaluatie - zijn daar 
nog enkele wijzigingen in aangebracht. Tegen het besluit tot aanwijzen van de hondengebieden was 
bezwaar mogelijk. In bijlage 1 is het proces van totstandkoming van de aanwijzingsbesluiten 
beschreven. 

In deze evaluatie kijken we temg op de ervaringen met en de effecten van het nieuwe hondenbeleid. 
We maken daarbij gebmik van: 

- de resultaten van de enquete "Stadjers over het nieuwe hondenbeleid 2011", hiema: het 
Stadspanelonderzoek (bijlage 2); 
de enquete onder wijkorganisaties (bijlage 3); 

- de adviezen van de Vereniging Hondvriendelijk Groningen (bijlage 4); 
- onze eigen ervaringen, waaronder BORGschouw, monitoring hondenpoep en handhaving 

(bijlage 5); 
- de opmerkingen over het beleid die bij de bezwaarprocedure naar voren kwamen (men kon 

alleen bezwaar maken tegen de aanwijzing van de hondengebieden) (bijlage 6); 
- landelijke ontwikkelingen en de uitkomsten van het nationaal symposium over hondenbeleid, 

waar het aspect van volksgezondheid een belangrijke rol speelde. 

II. Conclusie 
De commimicatie over het nieuwe hondenbeleid is effectief geweest. Het aantal hondengebieden is 
uitgebreid. Er is speciale aandacht gegeven aan de handhaving. De scores van de BORGschouw en 
speciale monitoring hondenpoep zijn goed, maar er is nog geen indicatie dat de overlast minder is 
geworden. Bijna driekwart van de respondenten van het Stadspanelonderzoek vindt het nodig of 
nuttig dat er speciale uitlaat- en uitrengebieden zijn ingesteld. Veel hondenbezitters, inclusief de 
VHG, vinden dat er niet genoeg uitrengebieden zijn, dat ze niet groot genoeg zijn en dat honden ook 
buiten deze gebieden meer onaangelijnd moeten kunnen lopen ('loslooproutes'). 
Uit reacties op het nieuwe beleid blijkt dat uitlaatgebieden stankoverlast en vieze voeten kunnen 
opieveren. Verder geven hondenbezitters aan dat de hond hier niet wil poepen. Een meerderheid van 
de respondenten van het Stadspanelonderzoek (inclusief hondenbezitters) vindt dat ook in de uitlaat-
en uitrengebieden een opmimplicht zou moeten gelden, terwijl de meerderheid van de 
hondenbezitters juist vindt van niet. Hetzelfde verschil zien we bij de aanlijnplicht. Toch vindt ook 
29% van de hondenbezitters het goed dat honden altijd aangelijnd moeten zijn, behalve in de 
uitrengebieden. De ervaringen met de handhaving leiden tot een voorstel om de definitie van 
opmimmiddel aan te scherpen. 
Alle respondenten uit het Stadspanelonderzoek vinden dat ingezet moet worden op: betere 
handhaving van de regels, meer pmllenbakken en ook in de hondengebieden opmimplicht. De 
hondenbezitters willen vooral meer pmllenbakken en meer uitlaat- en uitrengebieden. 
Bovenstaande leidt ertoe de algemene opmimplicht te heroverwegen en mogelijkheden te bekijken 
voor plaatsen waar honden onaangelijnd mogen - zolang dat geen overlast oplevert. 
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III. Inleiding 
De overlast door honden(poep) is een weerbarstig probleem, waarbij verschillende - vaak 
tegenstrijdige - belangen een rol spelen. Het onderwerp laat zich niet makkelijk in beleid vangen. 
We hebben gemerkt dat, ondanks dat de regels niet helemaal nieuw waren (een aanlijngebod en 
opmimplicht bestond al), dit onderwerp veel reacties oplevert. Dit kwam tot uiting in honderden 
klachten en meldingen, een demonstratie van hondenbezitters in het Stadspark, de oprichting van de 
Vereniging Hondvriendelijk Groningen en de mim 170 ingediende bezwaren over de aangewezen 
hondengebieden. 
Veel mensen beleven plezier aan hvm hond(en) en het hebben van een hond kan bijdragen aan een 
gezonde levensstijl en sociale contacten. Daar tegenover staat dat honden in meer of mindere mate 
voor overlast zorgen, als zij onaangelijnd zijn of doordat him uitwerpselen niet door het baasje 
worden opgemimd. 

Leeswijzer 
Hiema gaan we eerst in op de betrokkenheid van Stadjers bij het nieuwe hondenbeleid. Vervolgens 
komen de ervaringen met de ingezette middelen aan de orde. In hoofdstuk XIII en IX gaan we 
specifiek in op het aanlijngebod en de opmimplicht. We eindigen met een hoofdstuk over financien. 

IV. Betrokkenheid Stadjers 
Het nieuwe hondenbeleid heeft veel reacties opgeleverd in verschillende vormen. Er zijn klachten, 
meldingen, vragen en suggesties binnengekomen, en er zijn ook bezwaren ingediend tegen het 
aanwijzen van de hondengebieden. Ook is er naar aanleiding van het nieuwe hondenbeleid een 
belangenvereniging voor hondenbezitters opgericht. 

Bezwaarprocedure 
In totaal zijn er mim 170 bezwaren ingediend tegen de aanwijzingsbesluiten van april en augustus 
2011. Op 15 december 2011 hebben ongeveer 60 mensen hun bezwaar toegelicht op een hoorzitting 
van de algemene bezwaarschriftencommissie. Het gaat bij deze procedure om bezwaren tegen de 
aangewezen gebieden. Tegen onderdelen van het beleid zoals opmimplicht, aanlijnplicht, 
handhaving, loslooproutes en suggesties voor nieuwe gebieden staat geen bezwaar open. De 
gemaakte opmerkingen hierover nemen wij mee in deze evaluatie van het beleid. In bijlage 6 hebben 
we een inventarisatie opgenomen van de opmerkingen uit de bezwaarschriften. De opmerkingen 
vallen samen met de verschillende onderwerpen die in deze evaluatie aan de orde komen en zijn 
daarom niet afzonderlijk behandeld. 

Vereniging Hondvriendelijk Groningen (VHG) 
De VHG is in 2011 opgericht uit onvrede met het gemeentelijke beleid, heeft een eigen website en 
inmiddels 400 (gratis) leden. In de zomer van 2011 hebben wij met de VHG gesproken. We hebben 
afgesproken de adviezen van de VHG bij de evaluatie te betrekken. 
In September 2011 heeft de VHG een notitie geschreven, waarin zij voorstellen doet voor een beter 
hondenbeleid. Daarbij hanteert de VHG vijf uitgangspunten: 

1. er moeten veel meer losloopmimtes (gebieden) en wandelgelegenheid (routes) komen; 
2. er dient bij niet-aangelijnde honden alleen gehandhaafd te worden als deze overlast 

veroorzaken; 
3. er geldt een opmimplicht voor alle plekken waar dit tot overlast leidt en deze locaties dienen 

te worden voorzien van pmllenbakken 
4. de gemeente benadert hond en baas op een positieve manier; de gemeente geeft positieve 

voorlichting over honden(gedrag); 
5. de hondenbelasting wordt omgezet in een doelbelasting of afgeschaft 
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De VHG pleit voor het principe van shared space: het gebmik van de openbare ruimte door 
meerdere gebmikers voor verschillende doeleinden. Verder geeft de VHG aan dat hondenbezitters 
de aanlijnplicht als grootste probleem ervaren. 

V. Communicatie over de regels 
We hebben tijdens het participatietraject voor het aanwijzen van de hondengebieden uitleg gegeven 
over de regels door advertenties in de Groninger Gezinsbode. Daamaast zijn alle hondenbezitters 
aangeschreven. Na inwerkingtreding van het beleid zijn we gestart met voorlichting over de 
spelregels van het hondenbeleid. Hondenbezitters hebben een folder met de nieuwe regels thuis 
gestuurd gekregen. Stadswachten hebben in de wijken aan hondenbezitters de regels uitgelegd en 
folders en poepzakjes uitgedeeld. 

In het Stadspanelonderzoek is de bekendheid van en informatie over het nieuwe hondenbeleid 
gemeten. Van alle respondenten is ongeveer tweederde bekend met het gemeentelijke hondenbeleid. 
De opmimplicht is iets beter bekend. Onder hondenbezitters is die opmimplicht goed bekend; 
slechts een enkeling kent deze plicht niet. Ook verreweg de meeste hondenbezitters zijn bekend met 
het gemeentelijke hondenbeleid. De meeste respondenten hebben informatie over het gemeentelijke 
hondenbeleid uit de Gezinsbode ofde wijkkrant. Van alle hondenbezitters heeft 82 procent 
daamaast een brief en/of folder gekregen. Bijna 70 procent van de respondenten beoordeelt de 
gemeentelijke informatievoorziening voldoende tot goed. Dit geldt voor zowel hondenbezitters als 
alle stadjers. We concluderen hiemit dat de communicatie effectief is geweest. 

Onderzoeksbureau Onderzoek en Statistiek Groningen heeft een enquete onder wijkorganisaties 
afgenomen, met name over de communicatie tussen gemeente en wijkorganisaties. Voor deelname 
aan deze online enquete zijn 41 wijkorganisaties uitgenodigd. Daarvan hebben 33 organisaties 
meegedaan (80 procent). Van de organisaties die hebben meegedaan wisten 31 van het bestaan van 
het nieuwe hondenbeleid. De communicatie tussen gemeente en wijkorganisaties is in de meeste 
gevallen goed gegaan. Er is mimte voor verbetering omdat enkele organisaties aangeven dat zij 
bijvoorbeeld niet op tijd zijn geinformeerd of geen inspraak hebben gehad. 

VI. Meer hondengebieden 
In april/augustus 2011 zijn 176 officiele hondengebieden aangewezen. Deze varieren in grootte. 
Vergeleken met de situatie voor mei 2011 zijn er veel gebieden bijgekomen. Nieuw zijn de 
uitlaatgebieden (84 stuks) en er zijn meer uitrengebieden bijgekomen (van 57 naar 92). 
De VHG pleit voor meer uitrengebieden en wandel/loslooproutes. Zoals eerder aangegeven is er een 
uitgebreid participatietraject geweest waarbij telkens is gekeken in hoeverre de vraag van 
hondenbezitters naar meer hondengebieden niet botste met andere belangen zoals 
verkeersveiligheid, nabijheid scholen, nabijheid bebouwing, recreatiemogelijkheden en flora en 
fauna. De mogelijkheden voor hondengebieden zijn in onze stad beperkt, wat ons betreft zijn er niet 
veel meer gebieden beschikbaar dan we nu hebben aangewezen. De verschillende belangen in 
bepaalde gebieden hebben ertoe geleid dat we op een aantal plekken ook seizoensgebonden 
uitrengebieden hebben. 

Bijna driekwart van de respondenten van het Stadspanelonderzoek vindt het nodig of nuttig dat er 
speciale uitren- en uitlaatgebieden zijn ingesteld. Tegelijkertijd vindt men dit vervelend vanwege 
overlast veroorzaakt door poep of overlast door loslopende honden of omdat dit ten koste gaat van 
recreatiemimte. Uit de enquete onder de wijkorganisaties blijkt een grote mate van tevredenheid 
over de aangewezen hondengebieden. 

Het aanvdjzen van gebieden waar de aanlijn- en/of opmimplicht niet geldt, is een tegemoetkoming 
aan de hondenbezitter. Het aanwijzen van uitrengebieden komt deels tegemoet aan het feit dat het 
voor het welzijn van honden belangrijk is om veel los te lopen. Dit loslopen staat echter op 
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gespannen voet met het welzijn van andere dieren en mensen. Het aanwijzen van specifieke 
gebieden moet ervoor zorgen dat de overlast op andere plaatsen beperkt blijft. 

VII. Meer aandacht voor handhaving 
Na vaststelling van het beleid zijn de handhavers gestart met voorlichting over de spelregels van het 
hondenbeleid. Hondenbezitters hebben een folder met de nieuwe regels thuis gestuurd gekregen. 
Daama hebben we ingezet op toezicht op overlast door honden. Hiervoor zijn vanaf de 
inwerkingtreding van het nieuwe beleid, 1 mei 2011, Stadswachten ingezet. De Stadswachten 
hebben in de wijken aan hondenbezitters de regels uitgelegd en folders en poepzakjes uitgedeeld. 
Vervolgens is in juni 2011 begonnen met actief verbaliseren. Uit de bestaande handhavingcapaciteit 
is in totaal 1 fte ingezet. Daarbij is prioriteit gegeven aan gebieden waar de meeste overlast is of 
klachten/meldingen over zijn. 

Er zijn vooral mensen bekeurd die hvm hond niet aangelijnd hadden waar dat wel verplicht is. Van 1 
mei tot en met 31 december 2011 zijn er in totaal 173 boetes uitgedeeld. Bekeuren op het niet 
opmimen van de uitwerpselen is 3 keer gebeurd. Er is 7 keer geconstateerd dat een hond in een 
verboden verbied verbleef (speelweide, etc). Het verschil in aantal is te verklaren doordat het 
loslopen van honden makkelijker te constateren is dan het poepen op plaatsen waar dat niet mag. 
Er is niet gecontroleerd op het bezit van een opmimmiddel. De definitie is te mim. Bij de 
handhavers is het beeld dat een grote meerderheid van de hondenbezitters de poep wel wil 
opmimen. De definitie van opmimmiddel moet aangescherpt worden, willen we daar ook effectief 
op kunnen handhaven. Overigens ervaren de handhavers bij controles steeds meer agressie en 
onbegrip. Een aantal malen is de politie ingezet om een overtreder aan te houden. Dit zal naar 
verwachting bij het controleren op het bezit van een opmimmiddel ook gebeuren. We vinden dat het 
normaal moet worden om een opmimmiddel bij je te hebben. 

Uit het Stadspanelonderzoek blijkt dat bijna eenderde van alle mensen het belangrijk vindt dat er 
betere handhaving van de regels plaatsvindt. Er is echter geen capaciteit voor extra handhaving. Het 
zichtbaar maken van de handhavingsacties is daarom extra van belang. Er gaat een preventieve 
werking van uit en we maken onze inzet inzichtelijk. 
Uit het onderzoek blijkt ook dat van alle respondenten, met of zonder hond, 5 procent ervaring heeft 
met handhaving (111 personen). Driekwart daarvan heeft negatieve ervaring met handhaving. De 
negatieve kwalificatie verbaast niet, mensen vinden het doorgaans niet prettig om op de vingers 
getikt te worden bij ongewenst gedrag. 

VIII. Hond aande lijn, behalve ... 
Het aanlijngebod is al jaren van kracht en is vooral bedoeld voor de verkeersveiligheid en de 
bescherming van mensen en kwetsbare dieren. Daamaast is de eigenaar van een aangelijnde hond 
beter in staat om waar te nemen of en waar zijn hond poept, zodat hij deze kan opmimen. 
Het aanwijzen van uitrengebieden in de hele stad, samen met een goede commimicatie hierover, 
biedt een betere basis voor de handhaving van het aanlijngebod op andere plaatsen. Ook in het 
verleden werd al op loslopen gecontroleerd. Bij de handhaving wordt voorrang gegeven aan de 
locaties waar de bescherming tegen loslopende honden het meest van belang is (veel andere 
recreanten, kinderen, dieren en verkeer). 

Een meerderheid van de respondenten uit het Stadspanelonderzoek vindt dat honden altijd aan de 
lijn moeten, behalve in uitrengebieden. Een meerderheid van de hondenbezitters is het hier niet mee 
eens. Toch vindt 29% van de hondenbezitters het goed dat honden altijd aangelijnd moeten zijn, 
behalve in de uitrengebieden. Veel gehoord argument van hondenbezitters is dat sommige honden 
zo goed zijn opgevoed dat het niet nodig is om ze aan de lijn te houden. De meeste wijkorganisaties 
zijn het eens met het aanlijnbeleid. Het standpunt van de VHG is dat er "bij niet-aangelijnde honden 
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alleen gehandhaafd [dient] te worden als deze overlast veroorzaken". Dit is vanuit 
handhavingsoogpunt niet realistisch. Ondanks een goede opvoeding blijft de kans aanwezig dat een 
hond van het ene op het andere moment overlast veroorzaakt. 

Zoals gezegd pleit de VHG voor meer uitrengebieden en wandel/loslooproutes. Bij dit laatste gaat 
het om het principe van shared space. Uitgangspunt daarbij is dat een specifiek gebied niet alleen 
voor honden beschikbaar is, maar dat mensen er samen gebmik van maken. Zodra er bijvoorbeeld 
kinderen in de buurt zijn, zal een hondenbezitter de hond bij zich houden en zonodig aanlijnen. 
Er is nu een aantal loslooproutes in het Stadspark, het Westpark en rondom de Hoomse plas in het 
najaar/winter (met uitzondering van de weekenden). Deze routes, waar de hond niet aangelijnd 
hoeft, hebben het grote nadeel dat andere gebmikers van de routes onverwacht kuimen worden 
geconfronteerd met loslopende honden. 

IX. Algemene opruimplicht, ook in hondengebieden? 
Bij de invoering van het beleid achtten wij het niet realistisch om een algemene opmimplicht te 
introduceren, vooral in het belang van hondenbezitters. Het zoeken naar balans in verschillende 
belangen is in 2009 de reden geweest om in overleg met bewoners gebieden aan te wijzen waar de 
opmimplicht niet geldt. De hondengebieden zijn plaatsen waar naar verwachting - mede door 
participatie - weinig klachten over zouden komen. Met deze gebieden zou de overlast op andere 
plaatsen af moeten nemen. De opmimplicht is moeilijk handhaafbaar (heterdaad is nodig), daarom 
hebben we een verplichting tot het bij je hebben van een opmimmiddel in de APVG 2009 
opgenomen. Uitgangspunt van het beleid is dat hondenbezitters zelf verantwoordelijk zijn voor het 
opmimen van de uitwerpselen van him hond. 

Uit het Stadspanelonderzoek blijkt dat 55 procent van de respondenten vindt dat de opmimplicht 
ook in de hondengebieden moet gelden. Van de hondenbezitters is 77 procent het hier niet mee eens. 
In het onderzoek is overigens geen onderscheid gemaakt tussen uitren- en uitlaatgebied. 
Er zijn over het algemeen meer klachten over de uitlaatgebieden, dan over de uitrengebieden. Bij de 
uitrengebieden is het geluid dat er niet voldoende van zijn, dat ze niet groot genoeg zijn en dat 
honden meer los moeten kunnen lopen. Klachten over uitlaatgebieden gaan met name over 
stankoverlast en vieze voeten. Dit wordt ondersteimd door de uitkomsten van het Stadspanel 
onderzoek: overlast in de uitlaatzones en uitrengebieden wordt meer veroorzaakt door hondenpoep 
dan door de loslopende honden. De meeste wijkorganisaties zouden de opruimplicht ook in de 
hondengebieden willen. 

De VHG pleit voor "een opmimplicht voor hondenpoep op plaatsen waar deze voor overlast zorgt. 
De gemeente zet bakken neer op plaatsen waar de poep niet op een andere manier kan worden 
opgemimd." Hier geldt echter ook dat deze aanpak niet handhaafbaar is. Het zal in de praktijk 
leiden tot veel discussie over wat overlast precies is. 

Ook op landelijk niveau is er aandacht voor hondenbeleid. Ook daar zien we een omslag in de 
gedachte over hondenpoep. In januari 2012 werd er een nationaal symposium "Hondenbeleid in 
Nederland" georganiseerd waar deze omslag merkbaar was. Het thema volksgezondheid dat aan de 
orde kwam leidde aan het eind van de dag tot een breed gedragen voorkeur voor een algemene 
opmimplicht. Niet alleen is hondenpoep gevaarlijk voor honden zelf Ook mensen kunnen ziek 
worden van parasieten die via hondenpoep worden overgedragen. 

Andere gemeenten 
Een klein onderzoek naar negen willekeurige andere steden in Nederland (Rotterdam, Den Haag, 
Gorinchem, Meerssen, Leeuwarden, Assen, Maassluis, Enschede en Haarlem) leert dat in zes van 
deze steden een algemene opmimplicht geldt. Overigens wel bijna altijd gecombineerd met 
voorzieningen. Rotterdam heeft net als Groningen velden waar de poep mag blijven liggen, maar 
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biedt daarbij de service van schoonmaken en onderhouden van de velden. Assen heeft iets 
vergelijkbaars als Groningen maar biedt ook pmllenbakken voor hondenpoep. De gemeente 
Leeuwarden heeft onlangs gekozen voor een algemene opmimplicht; de uitlaatgebieden 
(poepstroken) werkten niet. De woonomgeving bleek te vies te worden/blijven. In samenwerking 
met actiegroep "De gebeten hond" zijn daar veertig grote en kieine losloopgebieden aangewezen en 
er zijn meer pmllenbakken geplaatst. 

PruUenbakken 
Bij de meeste hondengebieden staan op dit moment geen pmllenbakken omdat ze daar in principe 
ook niet nodig zijn (geen opmimplicht). Hoewel bij het Meldpunt Beheer en Verkeer een beperkt 
aantal klachten over ontbrekende pmllenbakken bij hondengebieden is, volgt uit het 
Stadspanelonderzoek dat een overgrote meerderheid van de hondenbezitters meer pmllenbakken 
wil. Van alle respondenten vindt eenderde meer pruUenbakken een van de drie belangrijkste 
maatregeien die het hondenbeleid zouden verbeteren. 
In de stad staan 1250 pmllenbakken. Daarvan staat 6% bij de hondengebieden; de helft bij 
uitrengebieden en de helft bij uitlaatgebieden. 

X. Financien 
Met ingang van 2011 worden de jaarlijkse kosten (ongeveer 80.000 euro) gedekt uit de 
onderhoudsbegroting. Dit zijn onder meer kosten voor communicatie, 1 fte handhaving en de 
paaltjes om de hondengebieden aan te duiden. 
De VHG pleit voor afschaffen hondenbelasting of invoeren doelbelasting. Afschaffen van 
hondenbelasting is vanwege de gevolgen voor de financiele positie van de gemeente niet aan de 
orde. Hetzelfde geldt voor het invoeren van een doelbelasting. Incidenteel zijn er vanwege het 
nieuwe hondenbeleid weliswaar relatief veel kosten gemaakt. Maar stmctureel zijn de jaarlijkse 
kosten aanzienlijk lager dan de huidige omvang van de jaarlijkse inkomsten uit hondenbelasting. 

Bijlagen 
1. Voorgeschiedenis/totstandkoming besluit 
2. Onderzoeksrapport "Stadjers over het nieuwe hondenbeleid" (Stadspanelonderzoek) 
3. Enquete bewonersorganisaties 
4. Notitie Vereniging Hondvriendelijk Groningen (September 2011) 
5. Monitoring verontreiniging hondenpoep 
6. Inventarisatie opmerkingen uit bezwaarschriften 
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Bijlage 1 - Voorgeschiedenis/totstandkoming besluit 

Op 30 September 2009 heeft de gemeenteraad van Groningen, op basis van een initiatiefVoorstel van 
raadsfractie van de ChristenUnie, het nu geldende hondenbeleid vastgesteld. De algemene regels 
voor honden bestaan uit een aanlijnplicht van honden en/ofde opmimplicht van hondenuitwerpselen 
binnen de bebouwde kom. 
Voor 2009 was er overigens al sprake van de aanlijnplicht en waren al hondenuitrengebieden 
aangewezen waar men de hondenpoep niet hoefde op te mimen. Dat is dus niet nieuw. 
Ten opzichte van de situatie voor 2009 zijn er meer gebieden aangewezen en is er een nieuw type 
gebied bijgekomen: de uitlaatzone. 
Ter uitvoering van het beleid zijn wij in 2010 een uitgebreid participatietraject gestart om een 
zorgvuldige afweging te kunnen maken voor de aanwijzing van de verschillende hondengebieden: 
uitlaatgebieden, waar de hond aangelijnd moet blijven maar waar de uitwerpselen niet opgemimd 
hoeven te worden, en uitrengebieden, waar de hond los mag lopen en waar de uitwerpselen ook niet 
opgemimd hoeven te worden. 
Een zevental inloopmarkten en publicatie in de Groninger Gezinsbode en op 
"www.mijnwijk.groningen.nl" heeft in totaal ongeveer 1000 reacties opgeleverd. Op grond hiervan 
hebben wij de oorspronkelijk voorgestelde gebieden op onderdelen aangepast. 

In december 2010 hebben wij alle (geregistreerde) hondenbezitters, alle bewonersorganisaties en 
alle mensen die op het oorspronkelijke voorstel hebben gereageerd, geinformeerd over de 
aanpassingen in de voorgestelde hondengebieden. Op "www.mijnwijk.groningen.iil" kon iedereen 
de antwoorden op vragen en suggesties ten aanzien van het hondenbeleid raadplegen. 

Ook in tweede instantie heeft dit onderwerp veel reacties (600) opgeleverd. Per onderwerp hebben 
wij gemotiveerd aangegeven ofde suggestie/reactie (die soms door meerdere bewoners is gegeven) 
is overgenomen of afgewezen. Deze gegevens hebben wij ook op intemet gezet. 

Op 12 april 2011 hebben wij besloten tot de aanwijzing van gebieden waar de opmimplicht en/of 
aanlijnplicht niet van toepassing is. Deze besluiten zijn op 28 april 2011 gepubliceerd in De 
Groninger Gezinsbode en ze traden inwerking op 1 mei 2011. 

Alle hondenbezitters ontvingen een informatiebrief met een algemene uitleg van het hondenbeleid 
en een folder met daarin de 'hondenregels' en een plattegrond van de hondengebieden in him wijk. 

In de bekendmakingstekst bij het besluit in de Gezinsbode is per abuis niet gewezen op de 
mogelijkheid om hiertegen bezwaar te maken. Naderhand is dat alsnog bekendgemaakt, maar van de 
zes weken wettelijke bezwaartermijn was toen vierenhalve week verstreken. In verband hiermee 
hebben wij besloten tot een versnelde uitvoering van de voorgenomen evaluatie van het 
hondenbeleid. Op grond van deze versnelde evaluatie hebben wij op 23 augustus 2011 nieuwe 
aanwijzingsbesluiten voor de hondengebieden genomen. Er zijn 3 extra uitrengebieden aangewezen 
en een aantal uitlaatstroken zijn opgeheven of aangepast. Tegen dit besluit stond opnieuw bezwaar 
open. De nieuwe besluiten zijn vervolgens weer op dezelfde manier gecommuniceerd. 

In totaal zijn er mim 170 bezwaren ingediend tegen de aanwijzingsbesluiten van mei en augustus 
2011. Op 15 december 2011 hebben ongeveer 60 mensen hun bezwaar toegelicht op een hoorzitting 
van de algemene bezwaarschriftencommissie. Het gaat bij deze procedure om bezwaren tegen de 
aangewezen gebieden. Tegen onderdelen van het beleid zoals opmimplicht, aanlijnplicht, 
handhaving, loslooproutes en suggesties voor nieuwe gebieden staat geen bezwaar open. Deze 
nemen wij wel mee in deze evaluatie van het beleid. 

http://www.mijnwijk.groningen.nl
http://www.mijnwijk.groningen.iil
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Bijlage 2 - Onderzoeksrapport ''Stadjers over het nieuwe hondenbeleid" (Stadspanelonderzoek) 

Bijlage 3 - Enquete bewonersorganisaties 

Bijlage 4 - Notitie Vereniging Hondvriendelijk Groningen (September 2011) 

Bijlage 5 - Monitoring verontreiniging hondenpoep 
In het kader van het nieuwe hondenbeleid wordt er een aantal malen per jaar gemonitord op 
hondenpoep. Het monitoren wordt ook in de jaarlijkse Borg-rapportage meegenomen. 
De gunstige score op het onderwerp hondenpoep (95%) lijkt in strijd te zijn met het feit dat dit een 
van de grootste ergemissen van burgers is. Hierbij moet worden opgemerkt dat het schouwen veel 
vanaf de verharding plaatsvindt en hondenpoep op bijvoorbeeld speelveldjes vaak niet zal worden 
opgemerkt. Bij het ontwikkelen van nieuw hondenbeleid is gebleken dat een objectieve 
meetmethode nodig is om beter inzicht te krijgen in de overlast van hondenpoep. 
In 2010 en 2011 is daarom op vier momenten in het jaar op 75 locaties, waar de opmimplicht geldt, 
een aanvullende schouw op de aanwezigheid van hondenpoep gedaan. Deze schouw is vergelijkbaar 
met de kwartaalmeting van de overige schoonfacetten (zie par. 3.4). In onderstaande grafiek is te 
zien hoe de kwaliteit op dit aspect zich in het afgelopen jaar heeft ontwikkeld. De kwaliteit is daarbij 
uitgedmkt in een cijfer waarbij een hoog cijfer (bijvoorbeeld een 10 als er geen hondenpoep is 
aangetroffen en een 8 als dat een keer het geval was) betekent dat er nauwelijks hondenpoep is 
aangetroffen. De resultaten van deze aanvullende schouw zijn positief: van slechte scores is geen 
sprake en op verharding worden zelfs nauwelijks uitwerpselen aangetroffen. In groen en op 
speelplekken weliswaar meer, maar ook daar is de score nog mimschoots voldoende. De komende 
jaren moet blijken of bijvoorbeeld de cijfers in groen en op speelplekken als gevolg van het nieuwe 
hondenbeleid verbeteren. Overigens merken wij op dat het hier gaat om een cijfermatige 
beoordeling van dit aspect. De ervaren overlast kan een heel ander beeld geven omdat de ergemis bij 
die ene keer "poep aan je schoen" nou eenmaal groot is. 

Meting hondenpoep 2011 
rapportcijfer schaal 1 tot 10 
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Bijlage 6 - inventarisatie opmerkingen uit bezwaarschriften 

APVG 1 132 i 

H ; 88 i 

GS 
Info 

AU 
; IU 

9 i 
25 1 

78 1 
7 3 : 

1 OEB 80 1 
HB 1 16 i 

CRIM 

DV 
GBU 

1 COU 
WA 
N/H 

72 1 

.̂ ^̂ .̂ ^ 78 1 
16 i 

16 i 

141; 

_ ^ _ ^^74; 

1 EXOP 20 1 

Meegenomen bij bezwaarprocedure 
Totstandkoming van het besluit (GS): (inspraak, procedure etc.) 
Informatie([nfo): (voorgenomen beleid, informeren hondenbezitters, directe omwonenden 
uitzonderingsgebieden. 
Onevenredige belangen afweging(OEB): Het hondenbeleid (algemeen en specifieke 
uitzonderingsgebieden) houdt te weinig rekening met hondenbezitters maar wel met 'andere belangen'. 
Gebruik uitzonderingsgebieden verder onmogelijk (GBU): Voomamelijk gebieden zonder opruimplicht 
zijn daardoor ongeschikt voor ander gebmik (parkeren van auto's). 
Courantheid van de woning (COU): Invloed van uitzonderingsgebieden op courantheid van de woning. 

Meegenomen in evaluatie 
APVG: Bezwaren tegen aanlijnplicht, opruimplicht en mogelijkheid tot uitzonderingsgebieden. 
Handhaving (H), Boetes (hoogte, waarop gericht), controle. 
Aantal uitzonderingsgebieden(AU): Te weinig (meestal) en onwillekeurig gekozen uitrengebieden en 
gebieden zonder opruimplicht. 
Inrichting van de uitzonderingsgebieden(IU): Kritiek op aangeven waar uitrengebied begint, eindigt, 
omheining, borden 
Hondenbelasting (HB): Hondenbelasting moet worden afgeschaft of omgezet worden in doelbelasting zoals 
in andere gemeenten. 
Criminalisering (CREM): Hondenbezitters voelen zich 'overiast veroorzakers, criminelen, ongewenst, anti-
hondenbeleid van de gemeente'. 
Draagvlak (DV): Voor het hondenbeleid is te weinig draagvlak, niemand is het er mee eens. 
Wijziging aanwijzingsgebieden (WA). (veelal oneens, met suggesties voor andere locaties, meenemen naar 
evaluatie). 
Natuur/ hondenwelzijn (N/H): Beleid houdt geen rekening met hondenwelzijn, natuur van de honden, of is 
wel of geen aantasting van de natuur. 
Extra opruim mogelijkheden (EXOP): Veel klachten over een tekort aan opruunbakken, of verwachtmg 
dat gemeente poepzakjes e.d. zal faciliteren. 

9 
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jSiJLAGE 

Voorstelien voor een beter hondenbeieid In Groningen ^1 

,. " '* is sen r'ecreaS^r~"s 
'e^en, wandeien, hond uittatei\,4 

?yd: rekening met elkaar. 

r i' 
. . I . 

Vereniging Hondenvrienden Groningen, septenrjber 2011 
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Inleiding 
Het nieuwe hondenbeleid, dat per 1 mei 2011 is ingegaan, voldoet niet aan de eisen die de 
Vereniging Hondenvrienden Groningen aan een goed hondenbeleid stelt. Uitgangspunt blj 
het ontwikkelen van het nieuwe beieid van de gemeente is het voorkomen van overlast door 
honden. Dit nieuwe hondenbeleid is ten koste gegaan van het welzijn van de hond en de 
vrijheid van de hondenbezitter. Er is te veel gekeken naar de handhaafbaarheid van het 
beleid. 
De Vereniging Hondenvrienden Groningen wii met dit stuk een plan presenteren waarin 
zowel tegemoet wordt gekomen aan het welzijn van mensen ais dat van honden. Als kader 
gebruiken we hiervoor het begrip 5/iored Space dat we verderop in het plan verduidelijken. 

In dit stuk geven wij eerst onze uitgangspunten. Vervolgens zetten we kort de problemen 
met het huidige beleid op een rijtje. Daarna geven we onze idee§n voor een goed 
hondenbeleid op de lange termijn en tenslotte presenteren we een plan hoe op korte 
termijn in een deel van de stad (het Noorderplantsoen) de situatie voor honden(bezitters) 
verbeterd kan worden. We sluiten af met een suggestie met betrekking tot de 
aangekondigde evaluatie van het hondenbeleid. 

Uitgangspunten Vereniging Hondenvrienden Groningen voor een beter 
hondenbeieid 
Voor het ontwikkelen van een beter hondenbeleid hanteren wij de volgende 
uitgangspunten: 

1. Er moet veei meer losloopruimte en wandelgelegenheid komen voor hond en baas; 
2. Bazen van niet-aangelijnde honden worden alleen bekeurd als hun hond 

daadwericelijke overlast veroorzaakt; 
3. Er geldt een opruimplicht voor hondenpoep op alle plekken waar deze voor overlast 

zorgt; de gemeente zet afvalbakken neer op plaatsen waar de poep niet op een 
andere manier kan worden opgeruimd. 

4. De gemeente benadert hond en baas op een positieve manier; de gemeente geeft 
positieve voorlichting over honden(gedrag). 

5. De hondenbelasting wordt omgezet In een doelbelasting of wordt afgeschaft. 
Als algemeen kader hanteren wij het begrip Shared Space. 

Problemen met het huidige beleid 
Blj het huidige hondenbeleid doen zlch op verschillende niveaus een aantal problemen voor. 

1. Problemen die hondenbezitters inde dagelijkse praktijk ervaren 
a. Het grootste probleem dat hondenbezitters met dit beleid ervaren, is de plicht de 

hond overal aan te lijnen (behalve op uitrengebieden). Sommige uitrengebieden zljn 
te klein, te gevaariijk en vaak te ver weg, met name voor ouderen en anderen die 
slecht mobiel zijn. Maar bovenal ervaren veel hondenbezitters het als een enorme 
beroving van hun vrijheid en hun verantwoordeiykheld. Zlj hebben hun hond geleerd 
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los met hen mee te lopen en willen graag op deze manier een wandeling maken met 
hun hond. Niet alleen de hond zit aan de lijn, ook de hondenbezitter! 

b. Het nieuwe beleid werkt agressie tussen honden onderling in de hand. Dat komt aan 
de ene kant doordat honden elkaar nu veel vaker aangelijnd ontmoeten en daarbij 
niet met hun gebruikelijke lichaamstaal op elkaar kunnen reageren. Aan de andere 
kant komt het doordat op de uitrengebieden veel meer honden dan vroeger op een 
klein gebied samenkomen. Dat kan territoriumproblemen geven tussen de honden 
onderling en is voor sommige bazen de reden om de uitrengebieden juist te 
vermijden. 

c. Verder hebben hondenbezitters een probleem met de regelgeving voor het opruimen 
van poep. Het uitgangspunt van het hondenbeleid was dat er een einde moest 
komen aan de overlast door hondenpoep. Het maken van uitzonderingen door toe te 
staan dat poep op uitlaat- en uitrengebieden mag blijven liggen, is dan ook niet 
logisch. Voor de hondenbezitter is het verwarrend en aan de niet-hondenbezitter is 
het niet uit te leggen. Tevens ervaren hondenbezitters het als een groot probleem 
dat er onvoldoende afvalbakken zijn om de poep weg te gooien. 

d. Door dit beleid en de manier waarop het gehandhaafd wordt, voelen veel 
goedwillende hondenbazen zich overtreders/criminelen, bv wanneer zij hun hond te 
laat aanlijnen of wanneer zij niet achter hun hond aan de struiken in duiken om de 
poep op te ruimen. 

e. Het geven van een bekeuring wordt willekeurig en rigide gehanteerd, terwijl de hond 
vaak op geen enkele manier overlast veroorzaakt. Zoals het geven van een 
bekeuring(zonder voorafgaande waarschuwing) aan iemand die een oudere hond 
even loslaat op een stil plekje waar het eigenlijk niet mag, omdat het uitrengebied te 
ver weg is. Evenals het geven van een bekeuring aan iemand die's avonds om 22:30 
de hond nog even ios (naast zich) laat lopen. 

2 Het beleid scheert alle hondenbezitters over ̂ in kam, terwijl de overlast wordt 
veroorzaakt door een klein deei van de honden(bezitters) 
Overlast door honden is een reeel probleem. Uit het Jaan/erslag van Meldpunt 
Overlast 2010, blijkt dat 172 van de 4051 meldingen gaat over overlast door dieren. 
Of deze meldingen allemaal honden betreffen en welke soorten van overlast ze 
betreffen wordt niet duidelijk. Wel wordt voor stadsdeel Noord vermeld: Het aantal 
meldingen over dierenowriast Is stabiel. Het gaat meestal om overlast door 
blaffende buurhonden of hondenpoep op de stoep. Een enkele keer wordt melding 
gemaakt van loslopende honden, waardoor mensen zlch onveilig voelen. 

Dat die overlast door honden (die dus niet zo gigantlsch groot Hjkt) bestreden moet 
worden, daar zljn we het helemaal mee eens. Maar, en daar gaat het om: deze 
owrlast wordt veroorzaakt door een zeer Mein deei van de hondenbezitters en hun 
honden. Het merendeel van de hondenbezitters is goedwillend, heeft z'n bond goed 
opgevoed en houdt rekening met andere mensen. 
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In het huidige hondenbeleid wordt met d'lt gegeven geen rekening gehouden. in een 
beter hondenbeleid moeten alleen de mensen waarvan de hond overlast 
veroorzaakt, aangepakt worden. 

3 Eris geen draagvlak voor dit beieid 
Wanneer nieuw beleid wordt ingevoerd, heeft dit alleen kans van slagen als er 
voldoende draagvlak bestaat bij de mensen die het moeten uitvoeren. Mensen 
moeten het beleid redelijk en begrijpelijk vinden. Dan zijn ze bereid mee te doen. 
In het nieuwe hondenbeleid wordt er veel van de hondenbezitter gevraagd 
(hondenpoep opruimen, zakjes bij zich dragen, hond vrijwel overal aan de lijn 
houden), maar er staat nauwelijks lets tegenover. 
Zoals het hondenbeleid nu is en door de manier waarop het gehandhaafd wordt, 
wekt het blj de hondenbezitter, ook de goedwillende, alleen boosheid en angst op. 
Mensen houden zlch aan de regels omdat ze bang zijn voor een boete en niet omdat 
ze het beleid redelijk vinden. Zodra de handhaving versiapt, zal men zich niet meer 
aan die regels houden. 
Daarom moet er draagvlak gecreeerd worden. DH kan door met hondenbezitters te 
overleggen en hun opmerkingen serieus te nemen. Anderzijds Is het nodig 
hondenbezitters te informeren over problemen die andere gebruikers met hun hond 
kunnen hebben en hen suggesties aan de hand te doen hier goed mee om te gaan. 

4 Het implementeren van nieuw (honden) beleid vraagt tijd 
Het implementeren van nieuw beleid kost aMjd tijd. In dit geval gaat het zowel om de 
mentaliteitsverandering dat hondenpoep opgeruimd moet worden, maar ook dat 
hondenbezitters (meer) rekening moeten houden met andere gebruikers van de 
publieke ruimte. Dit zijn geen veranderingen die in een paar weken/maanden te 
realiseren zljn. 
Als de gemeente het belangrijk vindt dat hondenpoep opgeruimd wordt en dat 
hondenbezitters rekening houden met anderen, dan moet mensen de tijd gegund 
worden om zlch deze manier van doen eigen te maken. 
Een aanpak met strenge straffen waarbij mensen een boete krijgen omdat ze geen 
zakje blj zlch hebben, draagt daar niet aan blj. Wel een aanpak van stimuleren, 
voorlichting geven en het belonen van goed gedrag door de hondenbezitter op 
bepaalde punten (met name de aanlijnplicht) tegemoet te komen. 

5 De hondenbezitter betaalt hondenbelasting, maarwaarvoor? 
Een hondenbezitter betaalt hondenbelasting. Dat de opbrengst hiervan (€677.000 
bron: CBS) In de pot algemene middelen terecht komt en niet zichtbaar ten goede 
komt aan het hondenbeleid, ervaren veel hondenbezitters als onrechtvaardig. Wij 
pleiten er dan ook voor de opbrengst ten goede te laten komen aan het 
hondenbeleid of de belasting (op termijn) afte schaffen. 
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Goed hondenbeleid 

Het doel van het hondenbeleid 
In het Initiatiefvoorstel van de CU (april 2009) wordt als doel van het hondenbeleid vooral 
het bestrijden van hondenpoep genoemd: "De gemeente Groningen wil het 
hondenpoepprobleem oplossen". 
Wethouder Jannie Visscher formuleerde het doel tijdens het gesprek dat de Vereniging 
Hondenvrienden op 27 juli 2011 met haar had, wat ruimer: Het concrete doel van het 
nieuwe hondenbeleid is 'Het plezier in de openbare ruimte optimaliseren'. 

Of het hondenpoepprobleem door dit beleid opgelost zal worden, kan (nog) niet gezegd 
worden. Wel is duidelijk dat het doel zoals Jannie Visscher dat formuleert, voor de meeste 
hondenbezitters niet bereikt wordt. Het plezier in de openbare ruimte is misschien vergroot 
voorde 50 klagers (bron: Collegebriefdd 26-8-11). Maar voor de tienduizenden stadjers met 
hond is het plezier in de openbare ruimte juist fors afgenomen. Dit blijkt o.a. uitde vele 
bezwaren die de gemeente heeft ontvangen en aan de reacties die de vereniging 
Hondenvrienden heeft gekregen (zie ~ .. ). 

Het doel zoals de wethouder het formuleerde, vinden wij een passend doel om eeri 
hondenbeleid op te baseren (geschikter dan alleen "het hondenpoepprobleem oplossen"). 
Hierbij kan het begrip Shared Space behulpzaam zijn. Daarom geven wij hieronder een 
uiteenzetting van dat begrip en hoe het In het kader van het hondenbeleid kan functioneren. 

Shared Space 
Shared Space oftewel gedeeld ruimtegebruik is een begrip uit de verkeerskunde. In de 
gemeente Haren wordt het bv succesvol in praktijk gebracht. Maar in onze ogen is het ook 
een concept dat goed toepasbaar alsje zinnige dingen wilt zeggen over hoe honden(bazen) 
in de openbare ruimte kunnen samenleven met andere gebruikers van die ruimte 

Shared Space betekent dat een openbare ruimte door meerdere gebruikers voor 
verschillende doelelnden te gebruiken is. En dat die functies niet per definitie van elkaar 
gescheiden zijn. Bijvoorbeeld een grasveld is zowei bruikbaar als uitrengebied voor honden, 
maar ook om te voetballen en om te picknicken. Belangrijk hierbij is dat de gebruikers 
rekening houden met elkaar en elkaargeen last bezorgen. Dus bijvoorbeeld: als een 
uitrengebied voor honden op een mooie zomeravond gebruikt wordt door lulerende 
studenten, dan houd je als hondenbezitter deze keer je hond aan de lijn en loop je om het 
veld heen. Maar alsje je hond uitlaat op een herfstige avond, kun je gerust je hond loslaten 
opeen veld waar's middags mensen aan het voetballen waren. 

Het Shared Space principe zorgt ervoor dat de mensen de regels niet rigide toepassen 
waardoor erfrictie kan ontstaan. Dus niet het recht op gebruik van het hondenveld opeisen 
op het moment dat daar allemaail mensen liggen te picknicken. 

Belangrijk bij Shared Space Is dat door middel van sociale interactie tussen de verschillende 
gebruikers wordt vast gesteld wat op dat moment gewenst gedrag Is. Dus als je bv In het 
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plantsoen loopt met je hond los en je ziet in de verte mensen met een klein kind aankomen, 
dan roep jeje hond bij je en lijn je hem aan. Alsje op straat loopt met je hond en je ziet dat 
een andere hondenbezitter de poep van z'n hond niet opruimt, dan spreek je hem daar op 
aan. Als iemand bang is voor honden, dan kan hij een hondenbezitter vragen z'n hond aan te 
lijnen (die dat vervolgens ook doet). 

In wijken met een goede sociale structuur is dit eigenlijk al de praktijk. in andere wijken zal 
eraan gewerkt moeten worden. Goede voorlichting is daarbij van groot belang. Mensen 
zonder honden hebben vaak geen flauw idee wat het gedrag van honden betekent, terwijl 
hondenbezitters zich vaak niet kunnen voorstellen wat het betekent om bv werkelijk bang te 
zljn voor een bond. Door goede voorlichting kan de gemeente zowel hondenbezitters als 
niet-hondenbezitters uitleg geven van wat wel en niet gewenst gedrag is. 

Een voorstel voor goed hondenbeleid op de lange termijn 
Hieronder een voorstel, zoals volgens ons een ideaal hondenbeleid eruit zou kunnen zien. 
We begrijpen dat, gezien de voorgeschiedenis, het niet haalbaar Is dit beleid op korte 
termijn volledig in te voeren, maar we willen het toch schetsen (een nadere uitwerking moet 
natuuriijk nog plaats vinden): 

1. De hondenbezitter is volledig verantwoordelijk en aansprakelijk voor het doen en 
laten van zljn hond. 

2. De Gemeente stelt duidelijke regels: 
a. De aanlijnplicht (APV) blijft bestaan, maar k>sk>pen wordt (op nader te 

bepalen plekken. In ieder geval In de groengebieden) gedoogd; 
b. Op bepaalde (nader te bepalen) plekken en tijden wordt loslopen niet 

gedoogd (bv in de binnenstad); 
c. Eris een volledige opruimplicht voor hondenpoep op straten, voetpaden, 

trottoirs en grasvelden; 
d. Bepaalde plekken zljn verboden voor honden. 

3. De Gemeente stelt faciliteiten beschikbaar, zodat hondenbezitters de regels kunnen 
naleven (In Ieder geval geschikte afvalbakken). 

4. De Gemeente geeft goede vooriichting over het hondenbeleid, zowel naar 
hondenbezitters als niet hondenbezitters (over de regelgeving, over de mogelijke 
gevolgen van hondenpoep voor kinderen, maar ook over hondengedrag en over 
gevoelens die honden blj anderen kunnen oproepen). Dit Is heel belangrijk, want 
slechte kennis van honden(gedrag) Is een bron van problemen met honden. 

5. De Gemeente richt het opsporings- en bekeuringsbeleid alleen op de 
hondenbezitters waarvan de hond overlast veroorzaakt (het Is nodig de term overlast 
te vertalen In concreet, waameembaar gedrag). 
De Gemeente schoolt opsporingsambtenaren zodanig dat zlj ook vooriichting kunnen 
geveni 
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Een voorstel op de korte termijn voor meer losloopruimte en wandelgelegenheid 
Ook zonder structurele wijzigingen in het beleid kunnen toch op korte termijn al 
veranderingen doorgevoerd worden, waardoor er meer mogelijkheden komen om met je 
hond een wandeling te maken. 

Als voorbeeld hebben we gekozen voor het Noorderplantsoen. Hiervoor hebben we op basis 
van het Shared Space-principe een concreet plan uitgewerkt. In dit plan hebben honden een 
duidelijke plaats gekregen, waardoor andere gebruikers zoals joggers, studenten, recreanten 
ook van het plantsoen kunnen genieten. Het uitgewerkte plan (met kaart) treft u aan in de 
Bijlage: Een plan voor meer losloopruimte In het NoordenJiantsoen. 

In overieg met de gemeente willen we met onze leden ook dergelijke plannen uitwerken 
voor andere delen van de stad. 

Andere aanpassingen die op korte tennijn wenselijk zljn 
Naast aanpassingen voor meer losloopruimte en wandelgelegenheid, zljn op korte termijn 
ook aanpassingen nodig met betrekking tot het opruimen van hondenpoep en het 
bekeuringenbeleid. Ook Is het wenselijk dat de gemeente op korte termijn meer vooriichting 
gaatgeven. 
Zie hiervoor de punten 2c, 3,4 en 5 van 'goed hondenbeleid op de lange termijn'. 
Deze punten hebben we nog niet verder uitgewerkt. We wachten eerst de bespreking met 
de gemeente op 28 September af. 

Evaluatie van het huidige beieid 
In de Collegebrief van 26-8-2011 is aangekondigd dat deze herfet een algemene evaluatie 
van het hondenbeleid zal plaatsvinden, die per 1 januari 2012 afgerond zal zljn. Deze 
eindevaluatie kan vervolgens aanleiding zljn voor aanvullende maatregeien of eventueel 
voor een (gedeeltelijke) bijstelling van het beleid, aldus de Collegebrief. 
Dat het College voornemens Is het hondenbeleid grondig te evalueren en bereid Is tot een 
(gedeeltelijke) bijstelling doet ons deugd. Maar wij begrijpen niet goed waarom er met dit 
tempo gewerkt wordt. De termijn voor het indienen van bezwaarschriften loopt af op 14 
oktober 2011. Dan moet de bezwaarschriftencommissie 66n of meerdere hoorzittingen 
organiseren, de bezwaarmakers antwoord geven en een advies geven aan het College. 
Verder moet er met diverse Instanties gesproken worden. De datum van 1 januari 2012 lijkt 
ons onhaalbaar, voor een goede evaluatie Is meer tijd nodigl 
In de oorspronkelijke planning was sprake van een eindevaluatie op 1 mei 2012. Wlj stellen 
voor tot die oorspronkelijke planning terug te keren (er Is dan een jaar ervaring met dit 
beleid). 
Heel belangrijk daarbij: Laat de opsporingsambtenaren tot die tijd alleen boetes geven aan 
mensen waarvan de hond daadwericelijk overlast veroorzaakt! Dat kweekt good-will blj de 
hondenbezitters en de bereidheid om mee te werken. 

Vereniging Hondenvrienden Groningen, September 2011 
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Een plan voor meer losloopruimte en wandelgelegenheid in het 
Noorderplantsoen 

Inleiding 
Het Noorderplantsoen Is, na het Stadspark, het grootste groengebied In de binnenstad. 
Veel hondenbezitters van de binnenstad trekken hierheen met hun hond. 
Sinds de Invoering van het nieuwe hondenbeleid is een wandeling maken met een niet 
aangelijnde hond in het Noorderplantsoen niet meer mogelijk. De honden moeten met z'n 
alien genoegen nemen met drie uitrenveldjes. Daarbij komt dat ̂ §n van de uitrengebieden 
zodanig gesltueerd Is dat op een mooie zonnlge dag er niet veel meer te rennen valt voor de 
honden, omdat het veld dan vol ligt met picknickende studenten. 
Dat je geen wandeling meer kunt maken Is een groot gemis en gaat ten koste van het welzijn 
van honden in de hele binnenstad. 

Omdat zoveel hondenbezitters gebruik maken van het Noorderplantsoen hebben we dit 
gebied als voorî eeld genomen voor het uitwerken van een beter hondenbeleid. 

Op basis van het Shared Space-concept hebben we voor het Noorderplantsoen een beleid 
ontwikkeld, waarbij ook rekening gehouden wordt met de andere gebruikers van het 
Noorderplantsoen, zoals wandetaars, joggers, voetbaliers, spelende kinderen en in 
toenemende mate picknickende studenten. 

Op deze manier biedt het Noorderplantsoen veel meer mogelijkheden voor honden en 
bazen dan de drie uitrengebieden die het nu kent. 

Voorstellen 
Om het Noorderplantsoen optimaal te kunnen benutten doen wlj de volgende voorstellen: 

• Seizoensgebonden beleid 
In de winterperiode van 1 oktober tot 1 april mogen honden samen met hun baas In 
het hele Noorderplantsoen niet-aangelljnd lopen, met uitzondering van het 
kinderspeelveld en de paden daaromheen en voor het gebied rond de vljver In het 
midden van het plantsoen. Hondenbezitters letten In deze periode goed op hun hond 
en houden rekening met andere gebruikers van het plantsoen vanuit de princlpes van 
het Shared Space-concept. 

• Uitrengebieden 
De huidige uitrengebieden blijven gehandhaafd. 

• Loslooproute 
Voor de zomerperlode van 1 april tot 1 oktober komt er een loslooproute. Via deze 
route Is het mogelijk om met een loslopende hond van de ene naar de andere kant 
van het Plantsoen te lopen (zie kaart). Er Is ook een zwempiek In de loslooproute 
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opgenomen. Hondenbezitters letten tijdens het wandelen goed op hun bond en 
houden rekening met andere gebruikers van het plantsoen. 

• Verboden gebied 
Het gebied rond de vijver in het midden van het plantsoen Is nu verboden gebied 
voor honden. Ons voorstel is d'lt verbod op te heffen en de aanwezigheid van 
aangelijnde honden toe te staan. De honden mogen er echter niet zwemmen. 

• Kinderspeelplaats 
De kinderspeelplaats Is verboden voor honden. Ook op de paden rondom de 
kinderspeelplaats moeten honden attijd aari de lijn gehouden worden. 

Overwegingen waarom bepaalde paden geschilct/ongeschilct zijn om in een 
loslooproute te worden opgenomen 
Sommige paden zijn geschikter dan anderen om in een loslooproute opgenomen te worden. 

Geschikte paden zijn: 
- paden in de schaduw 
- paden langs de randen van het plantsoen 
- paden door bosjes of over heuvels 
- paden die lopen langs een zwempiek(belangrijkl) 

Ongeschikte paden zijn: 
- paden, die direct naast fletspaden of verkeerswegen liggen 
- paden langs of door kinderspeelplaatsen 
- paden langs plekken waar regelmatig bepaalde activiteiten plaatsvinden, zoals b.v tal 

chl op de berg In het plantsoen 

Naast loslooproutes en uitrengebieden moet er In een groengebied altijd genoeg ruimte 
overblijven, waar mensen vrij kunnen recreeren zonder kans loslopende honden tegen te 
komen. 

Vereniging Hondenvrienden Groningen, September 2011 
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Wijlcorganisaties over 

het nieuwe hondenbeleid 

Laura de Jong 
Mayan van Teerns 

Onderzoek en Statistiek Groningen 
Februari 2012 

Onderzoek en Statistiek Groningen heeft als kernactiviteiten 
instrumentontwikkeling voor en uitvoering van beleidsgericht 
onderzoek, het toegankelijk maken van grote hoeveelheden data uit 
verschillende bronnen, gegevensanalyse, projectevaluatie en 
dienstverlening bij overheidsmarketing. 
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Wijkorganisaties over het nieuwe hondenbeleid 
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1. Inleiding 

in mei 2011 is een nieuw hondenbeleid ingevoerd in de gemeente 
Groningen. In het kader van de evaluatie van dit nieuwe beleid is er een 
online enquete geweest onder stadjers. De gemeente wil echter ook 
weten wat de wijkorganisaties van het nieuwe hondenbeleid vinden. 
Hierbij ligt de nadruk vooral op de communicatie tussen gemeente en 
wijkorganisaties. 

Wat vinden de wijkorganisaties van het nieuwe hondenbeleid en de 
communicatie hierover met de gemeente? We hebben de 
wijkorganisaties benaderd met een enquete via internet. In totaal 
41 wijkorganisaties hebben een uitnodiging ontvangen voor de enquete. 

De respons 
Er hebben 33 wijkorganisaties meegedaan aan de enquete (80 procent 
respons). Ook heeft 1 organisatie niet meegedaan aan de enquete maar 
haar mening schriftelijk toegestuurd. Van de organisaties die de enquete 
hebben ingevuld wisten 31 van het bestaan van het nieuwe 
hondenbeleid. 
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2. Het nieuwe hondenbeleid 

Als eerste zijn de wijkorganisaties die bekend zijn met het nieuwe 
hondenbeleid gevraagd wat zij van het nieuwe hondenbeleid vinden. De 
resultaten zijn te zien in tabel 2.1. 

Tabel 2 . \ Wat vindt uw^rganjsatie van dit nieuwre hondenbeleid? 
I Antwoord aaiHted I 

goed, de situatie is beter dan voorl mei 2011 10 

slecht het is nu slechter dan voor 1 mei 2011 1 

sommige dingen zijn beter en andere slechter dan voorl 12 
mei 2011 

we hebben geen veranderingen bemerkt 6 

totaal 29 

Uit deze tabel is op te maken dat een ruime meerderheid enige 
verbeteringen ziet met het nieuwe hondenbeleid. Een deel van de 
wijkorganisaties (10) vindt dat de situatie beter is. De meeste 
wijkorganisatie (12) zien enige verbeteringen maar ook dingen die 
slechter gaan. Er zijn 6 organisaties die geen veranderingen hebben 
ervaren. 

Om de communicatie tussen de gemeente en de wijkorganisaties nader 
te bekijken hebben we gevraagd wanneer men op de hoogte is gesteld 
van het nieuwe hondenbeleid. De uitkomsten zijn in tabel 2.2 
weergegeven. 

Tabel 2.2 In hoeverre is uw organisatie tijdig door de gemeente gernformeerd over het 
nieuwe hondenbeleid? 
Antwoord aantal 

optijd (voorl mei2011) 19 

vlak voor i mei 2011 2 

we zijn niet als wijkorganisatie geinformeerd doorde 4 

gemeente 

weet niet 4 

totaal 29 

Het merendeel van de wijkorganisaties geeft aan op tijd geinformeerd te 
zijn over het nieuwe hondenbeleid. Hoe de organisaties op de hoogte 
zijn gebracht is te zien in tabel 2.3. Hierbij waren meerdere antwoorden 
mogelijk. 
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Tabel 2.3 Hoe heeft uw organisatie kennis genomen van hejt nleuwe^hondenbeleid? 
I Antwoord ^^"' '̂ aantal 

uitde wijkkrant 4 

vandewijkwebsite 0 

uit destadsberichten vande Gezinsbode 10 

door een briefvande gemeente 21 

vande televisie 2 

op een andere manier 10 

totaal 29 

De meerderheid van de organisaties heeft een brief ontvangen van de 
gemeente. Daarnaast heeft ongeveer een derde de kennis over het 
nieuwe beleid uit de stadsberichten van de Gezinsbode en/of op een 
andere manier verworven. 

Over de teksten in de informatie over het nieuwe beleid is men over het 
algemeen tevreden. Dit is te zien in tabel 2.4. 

Tabel 2.4 Mening over teksten informatie nieuwe hondenbeleid 

Stelling mee eens neutraal mee oneens weet^nlet totaaJj 

De teksten waren duidelijk 15 8 3 2 28 

De teksten waren volledig 14 6 5 1 26 

De teksten waren ter zake 13 7 4 2 26 

De meeste organisaties vonden de teksten in de informatie duidelijk, 
volledig en ter zake. 

Op de website van de gemeente Groningen zijn plattegronden te vinden 
met informatie over het nieuwe hondenbeleid. In tabel 2.5 is te zien wat 
de wijkorganisaties van deze plattegronden vinden. 

Tabel 2.5 Mening over plattegronden over het nieuwe hondenbeleid 

{Stelling mee eens neutraal mee oneens weeFniet totaal 

De plattegronden zijn I Q 3 9 4 26 
duidelijk 

De plattegronden zijn 10 3 9 4 26 
volledig 

De plattegronden zijn juist 11 4 6 4 25 

Over de plattegronden zijn de meningen verdeeld. Er zijn 10 organisaties 
die de plattegronden duidelijk en voiledig vinden, maar er zijn 
9 organisaties die het hier niet mee eens zijn. Met de stelling over de 
juistheid van de plattegronden zijn 11 organisaties het eens en 6 oneens. 
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3. Inbreng van wijicorganisaties 

In dit hoofdstuk komt de inbreng van de wijkorganisaties bij het bepalen 
van het nieuwe hondenbeleid aan de orde. We gaan in op de 
voorbereiding van het nieuwe beleid en de keuze van de 
hondengebieden. Ten slotte behandelen we de hiaten die de 
wijkorganisatie nog zien in het hondenbeleid en opmerkingen die ze 
erover maken. 

3.1. Voorbereiding van het nieuwe hondenbeleid 

Bij het voorbereiden van het nieuwe hondenbeleid zijn wijkorganisaties 
min of meer betrokken geweest. In hoeverre zij betrokken zijn geweest is 
te zien in tabel 3.1. Hierbij waren meerdere antwoorden mogelijk. 

Tabel 3.1 In hoeverre is uw organisatie betrokken geweest bij het voorbereiden van het 
njeuwe hondenbeleid'? 
I Antwoord aantal 

we zijn geinformeerd door de gemeente 

de gemeente vroeg ons om advies 

we hebben ongevraagd adv i^ gegeven 

we zijn niet betrokken geweest 

weet niet 

totaal 

13 

10 

5'̂  

6 

1 

27 

De meeste organisaties zijn betrokken geweest bij de voorbereiding van 
het nieuwe hondenbeleid. Slechts 6 organisaties hebben geen inbreng 
gehad. De organisaties die wel betrokken zijn geweest zijn meestal 
geinformeerd of hen is om advies gevraagd. Een klein deel heeft zelf 
initiatief genomen en ongevraagd advies gegeven. 

Was er bij de wijkorganisaties de behoefte om betrokken te zijn bij het 
voorbereiden van dit nieuwe beleid? De resultaten zijn te zien in tabel 
3.2. 

Tabel 3.2 In hoeverre vond uw organisatie het gewenst om betrokken te zijn bij het 
voorbereiden van het nieuwe hondenbeleid? 
1 Antwoord 

dat vonden we nodig 

dat vonden we wenselijk 

dat vonden we niet nodig of wenselijk 

weetniet 

totaal 

aantal t 

13 

9 

4 
1 ' ,. 

27 

Een groot deel van de organisaties vond het nodig dat zij werden 
betrokken bij de voorbereiding van het nieuwe hondenbeleid (13 van de 
27). Nog eens 9 organisaties vonden dit wenselijk. Een klein deel vond 
het niet nodig of wenselijk dat zij betrokken werden (4 organisaties). 
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Of en wat de organisaties hebben gemerkt van hun inbreng is te zien in 
tabel 3.3. Hierbij konden de organisaties meerdere antwoorden kiezen. 

Tabel 3.3 Wat heeft uw organisatie gemerkt van de gevolgen van de inbreng van uw 
organisatie bij het voorbereiden van het nieuwe hondenbeleid? 
Antwoord 

ontvangstbevestiging ontvangen 

bedanlqe gekregen 

bericht gekregen dat ons advies is opgevolgd 

bericht gekregen dat ons advies niet is opgevolgd 

ons advies is opgevolgd 

over onze inbreng is verder gesproken met de gemeente 

niets van gemeri<t 

weetniet 

totaal 

aantal 

7 

2 

2 

1 

4 

5 

5 

3 

15 

Een derde van de organisaties die aangeven betrokken te zijn geweest 
heeft niets gemerkt van de eigen inbreng. Toch is er ook een aantal 
(4 organisaties) dat aangeeft dat het advies is opgevolgd. 

3.2 Hondengebieden 

Een nieuwe regel in het hondenbeleid is dat mensen die met een hond 
wandelen een opruimmiddel bij zich moeten hebben. Bijna alle 
wijkorganisaties (26) wisten van deze regel. 
De uitlaatzones en uitrengebieden zijn iets minder bekend, 
22 organisaties geven aan de zones en gebieden in hun buurt te kennen. 
De mening van de organisaties over de opruimplicht en aanlijnplicht zijn 
te vinden in tabel 3.4. 

Tabel 3.4 Mening over opruimplicht en de aanlijnplicht 

istelling mee eens •»«« ons maakt ^,,^33, 
oneens het niet uit 

19 6 1 26 

22 3 1 26 

Opruimplicht van hondenpoep moet 
ook gelden in de uitlaat- en 
uitrengebieden , 

Wat vindt u ervan dat honden altijd 
aan de lijn moeten, behalve in de 
uitrengebieden 

De meerderheid vindt dat opruimplicht ook in de uitlaat- en 
uitrengebieden moet gelden. Bijna alle organisaties (22) zijn het eens 
met het feit dat honden altijd aan de lijn moeten, behalve in de 
uitrengebieden. Op dit punt zijn de wijkorganisaties het dus eens met het 
nieuwe hondenbeleid. 

10 
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Of de organisaties betrokken zijn geweest bij het aanwijzen van 
hondengebieden is te zien in tabel 3.5. Er waren bij deze vraag meerdere 
antwoorden mogelijk. 

Tabel 3.5 In hoeverre is uw organisatie betrokken geweest bij het aanwijzen van de 
hondengebieden? 
Antwoord aanlal 

we zijn geinformeerd door de gemeente 10 

de gemeente vroeg ons om advies 7 

we hebben ongevraagd advies gegeven 8 

we zijn niet betrokken geweest 8 

weetniet 3 

totaal 27 

Net als bij de voorbereiding van het nieuwe hondenbeleid zijn de meeste 
organisaties betrokken geweest bij het aanwijzen van de 
hondengebieden. Er zijn 8 organisaties die niet betrokken zijn geweest. 
Van de betrokken organisaties zijn de meesten geinformeerd of om 
advies gevraagd door de gemeente. Ook zijn er 8 organisaties die 
ongevraagd advies hebben gegeven. Dit zijn iets meer organisaties dan 
bij de voorbereiding van het nieuwe beleid. 

Aan de organisaties is gevraagd of zij de betrokkenheid nodig of 
wenselijk vonden. De uitkomsten zijn te zien in tabel 3.6. 

Tabel 3.6 In hoeverre vond uw organisatie het gewenst om betrokken te zijn bij het 
aanwijzen van de hondengebieden? 
[ Antwoord aantal 

dat vonden we nodig 13 

dat vonden we wenselijk 9 

dat vonden we niet nodig of wenselijk 4 

weet niet 1 

totaal 27 

Net als bij het voorbereiden van het nieuwe hondenbeleid vonden de 
meeste organisaties het nodig of wenselijk om betrokken te zijn. Er 
waren 4 organisaties die het niet nodig of wenselijk vonden betrokken te 
zijn bij het aanwijzen van hondengebieden. 

Wat hebben de organisaties gemerkt van hun inbreng? De uitkomsten 
hiervan zijn te zien in tabel 3.7. Er waren hierbij meerdere antwoorden 
mogelijk. 

11 
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Tabel 3.7 Wat heeft uw organisatie gemerkt van de gevolgen van de inbreng van uw 
organisatie over hetjianwijzen van de hondengebieden? 
Antwoord 

ontvangstbevestiging ontvangen 

bedankje gekregen 

bericht gekregen dat ons advies is opgevolgd 

bericht gekregen dat ons advies niet is opgevolgd 

ons advies is opgevolgd 

over onze inbreng is verder gesproken metde gemeente 

niets van gemeritf 

weet niet 

totaal 

aantal | 

7 

" •^•/ 2 ' ' 

3 

2 

4 

3 

4 

3 

15 

In het geval van de inbreng bij het aanwijzen van de hondengebieden 
waren er 4 organisaties die niets hebben gemerkt van de inbreng. Dit is 
iets minder dan bij de voorbereiding van het nieuwe beleid. Er zijn ook 
4 organisaties die aangeven dat hun advies is opgevolgd. 

Naast de inbreng en communicatie hierbij is ook gevraagd naar wat 
organisaties vinden van het eindresultaat: de aangewezen 
hondengebieden. De mening van de organisaties hierover is te zien in 
tabel 3.8. Hierbij waren meerdere antwoorden mogelijk. 

Tabel 3.8 Wat vindt u organisatie van de gebieden die zijn aangewezen als 
hondengebieden? 
Antwoord aantal 

wij vinden het precies goed zoals het nu is 11 

Wij willen meer hondengebi^en voor onze wijk 4 

wij willen minder hondengebieden voor onze wijk 1 

wij willen grotere hondengebieden voor onze wijk 3 

wij willen kleinere hondengebieden voor onze wijk 0 

uitlaatzones hadden uitrengebieden moeten zijn (meer 6 
uitrengebieden) 

uitrengebieden hadden uitiaatzones moeten zijn (meer i 
uitlaatzones) 

wij willen andere terreinen als hondengebieden 7 

weet hiet 2 

N 25 

De meningen zijn verdeeld. lets minder dan de helft, 11 organisaties, 
vindt dat het precies goed is zoals het nu is. Een ander deel, 7 organi
saties, vindt dat er andere terreinen als hondengebieden aangewezen 
zouden moeten worden. Ook vinden 6 organisaties dat er meer 
uitrengebieden moeten komen. 

12 
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3.3 Opmerkingen 

Als laatste is aan de wijkorganisaties gevraagd wat naar hun mening de 
belangrijkste maatregeien zijn die het hondenbeleid nog moet regelen. 
Ook was er de ruimte om opmerkingen te plaatsen. 

Een term die erg veel genoemd werd is handhaving. Organisaties vinden 
dat het nieuwe hondenbeleid beter gehandhaafd moet worden en dat er 
meer controle en beboeting moet komen. De opruimplicht wordt ook 
vaak genoemd. Uit de enquete bleek ook al dat organisaties positief 
staan tegenover een opruimplicht van hondenpoep. Punt hierbij is wel 
dat er dan, volgens enkele organisaties, de ruimte moet zijn om de 
poepzakken weg te gooien en er dus meer afvalbakken moeten komen. , 
Als laatste zijn er een paar organisaties die meer hondengebieden willen. 

Wat betreft de betrokkenheid en communicatie geven sommige 
organisaties aan dat ze meer betrokken hadden willen zijn bij het nieuwe 
hondenbeleid. Betrokkenheid bij het vervolg vinden ze ook gewenst. 

13 
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4. Conciusie 

Bijna alle organisaties zijn bekend met nieuwe hondenbeleid. Ze zijn in 
iets mindere mate bekend met de opruimplicht en de hondengebieden. 
De meeste organisaties zijn het eens met het aanlijnbeleid en zouden de 
opruimplicht ook in de hondengebieden willen. De organisaties vinden 
dat de situatie met het nieuwe hondenbeleid beter is maar dat er ook 
dingen slechter zijn. 

Wat betreft de communicatie is een groot deel van de organisaties op 
tijd geinformeerd over het nieuwe hondenbeleid (met een brief van de 
gemeente). De teksten van de informatie worden goed beoordeeld maar 
de plattegronden op de site niet. Een deel van de organisaties vindt de 
plattegronden onduidelijk, onvolledig en/of onjuist. 

De meerderheid van de organisaties vond het nodig of wenselijk 
betrokken te zijn bij de voorbereiding van het nieuwe beleid en het 
aanwijzen van de hondengebieden. Maar er zijn enkele organisaties die 
niet betrokken zijn geweest. De terugkoppeiing is een punt van 
verbetering. Een aantal organisaties geeft aan niets gemerkt te hebben 
van de inbreng die zij hebben gehad. 

Over de aangewezen hondengebieden zijn veel organisaties tevreden. 
Toch zijn er ook organisaties die liever andere terreinen en meer 
uitrengebieden zien. 

Alles samenvattend kan gesteld worden dat de communicatie tussen 
wijkorganisaties en de gemeente in de meeste gevallen goed js gegaan. 
Wel is er ruimte voor verbetering, omdat enkele organisaties aangeven 
dat zij bijvoorbeeld niet op tijd geinformeerd zijn of geen inspraak 
hebben gehad. Over het hondenbeleid zelf zijn de organisaties over het 
algemeen tevreden, de plattegronden op de gemeentelijke website zijn 
voor verbetering vatbaar. 

15 
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/''^Gemeente 

bekencJiTiakingen 

stad 
Gemeentebladnummer: 2012 -

Datum bekendmaking: Projectomschrijving: 

Verordening tot wijziging van 
artikel 2:54 van de APVG 2009 

Reg istratien u m mer: 

GR 12. 

Verordening tot wijziging van artikel 2:54 van de Algemene Plaatselijke Verordening 
Groningen 2009 (verontreiniging door honden) 

De raad van de gemeente Groningen maakt bekend: 

dat hij in zijn vergadering van ... 2012, besluitnummer..., de Verordening tot wijzjging van 
artikel 2:54 van de Algemene Plaatselijke Verordening Groningen 2009 heeft vastgesteld. 
Hieronder zal worden ingegaan op wat er is veranderd. 

Artikel 2:54-verontreiniging door honden 
Naar aanleiding van de evaluatie hondenbeleid heeft de gemeenteraad besloten tot drie 
wijzigingen in artikel 2:54 van de APVG 2009 

1. er is een definitie opgenomen voor opruimmiddel voor hondenpoep 
2. de gehrieente Groningen streeft naar een algemene opruimplicht 

a. In lijn hiermee is de mogelijkheid om hondenpoep in de goot van de rijweg 
naast een hoger gelegen trottoir te laten liggen, ingetrokken. 

b. Het intrekken van de bevoegdheid van het college om gebieden aan te wijzen 
waar de opruimplicht niet geldt. 

Inwerkingtreding en inzage 
Het raadsbesluit treedt in werking op 1 juli 2012. 
Het raadsbesluit ligt vanaf vandaag voor iedereen ter inzage bij het Gemeentelijk Informatie 
Centrum (GIC), Kreupelstraat 1 (De Prefectenhof) te Groningen: open op maandag van 13.00-
16.00 uur, dinsdag toten met vrijdag van 9.00-16.00 uur, op donderdag ook van 18.00-20.00 
uur. De verordening is ookte raadplegen op www.groningen.nl/stadsberichten. 

http://www.groningen.nl/stadsberichten
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Jaar: 2012 Nummer:.. Besluit: Raad... G e m e e n t e b l a d 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van ; 

Gelet op artikel 149 Gemeentewet; 

HEEFT BESLOTEN: 

vast te stellen de verordening tot wijziging van artikel 2:54 van de Algemene Plaatselijke 
Verordening Groningen 2009 (APVG 2009). 

Artikel I Wijziging verordening. 
Artikel 2:54 Algemene Plaatselijke Verordening Groningen 2009 luidt na wijziging: 

Afdeling 11 Maatregeien tegen overlast en baldadigheid 

Artikel 2:54 Verontreiniging door honden 
1. De eigenaar of houder van een hond is verplicht ervoor te zorgen dat die hond zich niet 

van uitwerpselen ontdoet op een openbare plaats. 
2. De strafbaarheid wegens overtreding van het in het eerste lid gestelde gebod wordt 

opgeheven indien de eigenaar of houder van de hond er zorg voor draagt dat de 
uitwerpselen onmiddellijk worden verwijderd. 

3. De eigenaar of houder van een hond is verplicht, indien hij zich met een hond op een 
openbare plaats bevindt, een daartoe geeigend hulpmiddel bij zich te hebben dat dient 
tot het opruimen van hondenuitwerpselen. Onder geeigend opruimmiddel wordt 
verstaan: een hondenpoepschep, wegwerpzakje of een plastic (brood)zakje. 

4. De geboden genoemd in het eerste en vierde lid gelden niet voorzover de eigenaar of 
houder van een hond zich vanwege zijn handicap door een geleidehond laat begeleiden. 

Artikel II Inwerkingtreding. 

Dit besluit treedt in werking op 1 juli 2012. 

Aldus vastgesteld in de openbare raadsvergadering van ... 2012. 

De griffier, De voorzitter. 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 

Gemeenteblad van Groningen 
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Stadjers over 

het nieuwe hondenbeleid 

Mayan van Teerns 
Age Stinissen 
M.m.v. Marcel Daalman 

Onderzoek en Statistiek Groningen 
November 2011 

Onderzoek en Statistiek Groningen heeft als kernactiviteiten 
instrumentontwikkeling voor en uitvoering van beleidsgericht 
onderzoek> het toegankelijk maken van grote hoeveelheden data uit 
verschillende bronnen, gegevensanalyse, projectevaluatie en 
dienstverlening bij overheidsmarketing. 
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1. Inleiding 

In de loop van het jaar 2009 ontstond op verschillende manieren 
hernieuwde aandacht voor het hondenbeleid in de gemeente Groningen. 
Op de wijkstemdag in een van de krachtwijken werd gestemd voor 
aanpak van hondenoverlast. Ook vanuit andere wijken werden er vragen 
over gesteld en de Christenunie diende inde gemeenteraad een 
Initiatiefvoorstel in. 

Sinds 1 mei 2011 is nieuw hondenbeleid van kracht in de gemeente 
Groningen. Uitgangspunt was een zo goed mogelijke balans te bereiken 
tussen de belangen van honden en hondenbezitters enerzijds en van 
niet-hondenbezitters, planten en dieren anderzijds. 
Het doel van het nieuwe hondenbeleid is drieledig: betere communicatie 
met bewoners over de spelregels, meer uitlaat- en uitrengebieden en 
meer aandacht voor handhaving. 

In het kort zijn de regels van het hondenbeleid: 
• Er geldt een opruimplicht voor uitwerpselen. In de goot mag 

hondenpoep blijven liggen. ledereen die met een hond wandelt, 
moet een opruimmiddel bij zich hebben. 

• Overal in de stad moeten honden zijn aangelijnd behalve in de 
daarvoor aangewezen uitrengebieden. Door de gemeente zijn 
twee soorten hondengebieden aangewezen: 

o Uitlaatzones waar honden moeten zijn aangelijnd maar 
de uitwerpselen niet hoeven te worden opgeruimd, 
gemarkeerd door paaltjes met blauwe logo's 

o Uitrengebieden waar honden los mogen lopen en de 
uitwerpselen niet hoeven te worden opgeruimd, 
gemarkeerd door paaltjes met groene logo's. 

Wat vinden de stadjers van het nieuwe hondenbeleid? We hebben hun 
mening gepeild via het Stadspanel. Dit is een grote groep stadjers die 
hun mailadres hebben gegeven om mee te werken aan 
internetonderzoek van Onderzoek en Statistiek Groningen. Het 
Stadspanel telt op dit moment ongeveer 8.000 leden. 
De enquete over het nieuwe hondenbeleid was bestemd voor zowel 
hondenbezitters als niet-hondenbezitters. 
De resultaten van deze enquete zijn een onderdeel van de evaluatie van 
het nieuwe hondenbeleid. 

De respons 
Aan de enquete hebben 2.712 mensen meegedaan, dit is het hoogste 
aantal tot nu toe bij een Stadspanelonderzoek. Van deze stadjers hebben 
356 een hond of honden, dit is 13 procent van het totaal. Daarvan 
hebben 37 respondenten twee of meer honden. 
Van alle huishoudens in de gemeente heeft 7,8 procent een of meerdere 
honden. Voor de Groningse bevolking van 18 tot en met 80 jaar komt dit 
neer op 12,6 procent met een of meer honden. In de enquete zijn de 
hondenbezitters dus in verhouding vertegenwoordigd. 

Stadjers over het nieuwe hondenbeleid 2011 
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Ongeveer evenveel mannen als vrouwen hebben de enquete ingevuld. 
Van de hondenbezitters is 57 procent vrouw en 43 procent man. De 
leeftijdgroep van 18 tot en met 39 jaar is wat ondervertegenwoprdigd en 
de groep van 40 tot en met 64 jaar wat oververtegenwoordigd. De 
respondenten wonen verspreid door de hele stad. 

In deze rapportage rapporteren we over alle respondenten en over de 
respondenten met hond(en). 
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2. Honden: leuk en lastig 

De respondenten hebben een aantal stellingen beantwoord over honden 
in het algemeen en over overlast door honden en hondenbezitters. in de 
figuren 2,1 en 2.2 staan de resultaten op volgorde van waardering en 
nnate van ervaren overlast. 

Figuur 2.1 Waardering voor honden 
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Figuur 2.2 Overlast door honden 
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Uit de figuren 2.1 en 2.2 blijkt dat hondenbezitters positiever zijn over 
honden dan alle stadjers gemiddeld. Met de stelling: 'Honden zorgen 
voor ontspanning en gezondheid: het is leuk en gezond om met honden 
te wandelen en te spelen' is verreweg het grootste deel van de 
respondenten het eens. Met de stelling dat honden voor gezelligheid en 
een levendig straatbeeld zorgen is lang niet iedereen het eens. Van de 
alle stadjers is ruim eenderde het hier mee oneens en van de 
hondenbezitters 13 procent. 
Gemiddeld wordt er meer overlast ervaren van honden dan door 
hondenbezitters. Alleen overlast door agressiviteit van honden wordt 
door beide groepen nagenoeg even vaak ervaren. En dat is niet vaak 
(4 procent). Meer dan de helft van stadjers heeft overlast van 
hondenpoep, zowel op de stoep als elders. 
Wat opvalt, is dat bij de stellingen over overlast van honden meer 
mensen een mening hebben dan bij de stellingen over waardering voor 
honden. 

De respondenten is ook gevraagd of ze wel eens hondenbezitters 
aanspreken bij verkeerd gedrag. In tabel 2.1 staat het resultaat. 

Tabel 2.1 Spreekt u wel eens hondenbezitters aan bij verkeerd uitlaatgedrag? 

antwoord 

vaak (een tot meerdere malen per maand) 

soms (een tot meerdere malen per jaar) 

wel eens gedaan 

nooit 

n 

iedereen 

2% 

11% 

33% 

54% 

2.567 

hondenbezitters 

2% 

13% 

4 1 % 

44% 

336 

Hondenbezitters hebben iets vaker mensen aangesproken op verkeerd 
uitlaatgedrag dan gemiddeld. Van alle stadjers heeft iets meer dan de 
helft dit nooit gedaan, van de hondenbezitters iets minder dan de helft. 
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3. Het nieuwe hondenbeleid 

We hebben een aantal vragen gesteld over het nieuwe gemeentelijke 
hondenbeleid. De volgende elementen komen aan de orde: 

• De bekendheid van het gemeentelijke hondenbeleid. 
• De mening van de respondenten over het hondenbeleid, de 

handhaving ervan en de informatievoorziening erover. 

Bekendheid met het gemeentelijke hondenbeleid 
We hebben gevraagd of men bekend is met het beleid en of men bekend 
is met de aanwezigheid van uitlaatzones en uitrengebieden die de 
gemeente heeft ingesteld. En of men ermee bekend is dat bij het uitlaten 
de bazen een opruimmiddel bij zich moeten hebben. 
In de volgende tabel staan de resultaten. 

Tabel 3.1 Bekendheid met het gemeentelijke hondenbeleid 

[onderwerp _^̂  _ ^ ^̂  iedereen JiondenbMiittere, 

Bekend rhet het nieuwe hondenbeleid 65% 97% 

Bekend met uitlaatzones en/of uitrengebieden in de buurt 67% 93% 

Bekend met de opruimplicht 72% 99% 

n= 2.608 344 

Van alle respondenten is ongeveer tweederde bekend met het 
gemeentelijke hondenbeleid. De opruimplicht is iets beter bekend. Onder 
hondenbezitters is die opruimplicht erg bekend; slechts een enkeling 
kent deze plicht niet. Omgerekend gaat het om ongeveer 100 
hondenbezitters in de hele gemeente. Ook verreweg de meeste 
hondenbezitters (en: alle bezitters met meerdere honden) zijn bekend 
met het gemeentelijke hondenbeleid. 
We concluderen hieruit dat de communicatie effectief is geweest, zeker 
bij hondenbezitters. 

Figuur 3.1 geeft de bekendheid met uitlaatzones of uitrengebieden in de 
buurt per wijk (in dit geval: postcodegebied). Het betreft de bekendheid 
van hondengebieden van alle respondenten. 
Van de hondenbezitters kent in bijna alle wijken 80 procent of meer een 
uitlaat- of uitrengebied in de buurt. In twee wijken, het Centrum en 
Euvelgunne, is dit percentage laag: respectievelijk 73 en 20 procent kent 
een dergelijk gebied in de buurt. 
In de Oosterpoort kennen de hondenbezitters wel hondengebieden in de 
buurt, maar de andere bewoners vrijwel niet. Hieruit leiden we af dat de 
communicatie over de hondengebieden goed terecht is gekomen, 
namelijk bij de hondenbezitters. 
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Figuur 3.1 Bekendheid van uitlaatzones/uitrengebieden naar wijk (postcodegebied) 
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Oordeel over het nieuwe hondenbeleid 
Aan de stadjers die bekend zijn met het hondenbeleid hebben we 
gevraagd wat ze van dit beleid vinden. De antwoorden staan in tabel 3.2. 

Tabel 3.2 De mening over het gemeentelijke hondenbeleid 

mening 

goed, de situatie is beter dan voorheen 

slecht, het is nu slechter dan voorheen 

sommige dingen zijn beter en andere slechter 

niets van gemerkt 

geen mening 

n 

iedereen 

21% 

13% 

31% 

29% 

5% 

1.675 

hondenbezitters ' 

11% 

32% 

46% 

8% 

3% 

330 

In het algemeen zijn er meer mensen tevreden over de veranderingen in 
het gemeentelijke hondenbeleid dan ontevreden. Bij hondenbezitters is 
dat andersom. Eenderde van de hondenbezitters vindt dat de situatie er 
door het beleid slechter op is geworden tegen 11 procent die vindt dat 
het beter is geworden. Een groot percentage van de hondenbezitters 
vindt dat sommige dingen beter en andere slechter zijn geworden. Van 
de hondenbezitters geeft 8 procent aan niets te hebben gemerkt van de 
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wijziging van het hondenbeleid. Dit kunnen bijvoorbeeld mensen zijn die 
geen informatie hebben ontvangen of voor wie er niets is veranderd. 

Aan de respondenten hebben we verder gevraagd wat zij vinden van het 
instellen van speciale uitlaatzones en uitrengebieden. 

Tabel 3.3 Mening over het instellen van uitlaatzones en uitrengebieden 

antwoord" 

nodig/nuttig 

vervelend, het veroorzaakt overlast door poep 

niet nodig, de honden kunnen ook in de straat 
worden uitgelaten 

niet nodig, het gaat ten koste van 
recreatiegebied of speelterrein 

vervelend, het veroorzaakt overlast door 
loslopende honden 

anders 

geen mening 

n 

iedereen 

73% 

14% 

9% 

9% 

6% 

7% 

8% 

2.334 

hondenbezitters \ 

42% 

5% 

19% 

11% 

2% 

23% 

4% 

356 
'' Elke respondent mocht maximaal 2 antwoorden geven 

Bijna driekwart van de respondenten vindt het nodig of nuttig dat er 
speciale uitlaat- en uitrengebieden zijn ingesteld. Bij hondenbezitters is 
dit percentage veel lager. Zij vinden vaak dat honden ook in de straat 
kunnen worden uitgelaten. Overlast in de uitlaatzones en uitrengebieden 
wordt volgens de stadjers meer veroorzaakt door hondenpoep 
(14 procent) dan door de loslopende honden (6 procent). 

We hebben aan de respondenten twee stellingen voorgelegd over het 
hondenbeleid. Een over de opruimplicht en een over de aanlijnplicht. 

Tabel 3.4 Mening over opruimplicht en de aanlijnplicht 

stelling 

Opruimplicht van 
hondenpoep moet ook 
gelden in de uitlaat- en 
uitrengebieden 

Wat vindt u ervan dat 
honden altijd aan de lijn 
moeten, behalve in de 
uitrengebieden 

ledereen 
{n=2.533) 

Hondenbezitters 
{n=343) 

ledereen 
(n=2.578) 

Hondenbezitters 
{n=343) 

mee eens 

55% 

14% 

63% 

29% 

mee oneens 

27% 

77% 

27% 

63% 

mij maakt 
het niet uit 

17% 

9% 

10% 

9% 

Over beide stellingen, zowel over de opruimplicht als de aanlijnplicht, 
zijn de hondenbezitters het oneens met de totale groep respondenten. 
De meerderheid van alle respondenten vindt dat ook in de uitlaat- en 
uitrengebieden een opruimplicht zou moeten gelden, terwijl de 
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meerderheid van de hondenbezitters juist vindt van niet. Hetzelfde 
verschil zien we bij de aanlijnplicht. Bij de overige opmerkingen is een 
veel gehoord argument van hondenbezitters dat sommige honden zo 
goed zijn opgevoed dat het niet nodig is om ze aan de lijn te houden. 
Toch vindt ook 29 procent van de hondenbezitters het goed dat honden 
altijd aangelijnd moeten zijn, behalve in de uitrengebieden. 

Aanvullend hebben we hondenbezitters gevraagd of er voor het 
opruimen van uitwerpselen voldoende openbare afvalbakken zijn. Een 
overgrote meerderheid van de hondenbezitters vindt dat er te weinig 
afvalbakken in de buurt zijn, zie tabel 3.5. 

Tabel 3.5 Als ik de poep van mijn hond(en) opruim zijn er voldoende openbare 
afvalbakken in de buurt 

percentage 

mee eens 8% 

mee oneens 92% 

n 332 

Handhaving 
De handhaving van het nieuwe hondenbeleid gebeurt door 
stadswachten en milieuwachten. We hebben de leden van het 
Stadspanel gevraagd of ze hier ervaring mee hebben en, zo ja, welke. 
Van alle respondenten, met en zonder hond, heeft 5 procent ervaring 
met handhaving (111 personen). De meerderheid beoordeelt zijn 
ervaring als negatief. Hoewel de omvang van de groep met ervaring met 
handhaving klein is, is de meerderheid wel groot genoeg om betekenis 
aan toe te kennen: driekwart heeft een negatieve ervaring. 
Mensen vinden het doorgaans niet prettig op de vingers getikt te worden 
bij ongewenst gedrag. Daarom verbaast de negatieve kwalificatie van 
handhaving niet. Opvallend is dat negatieve ervaringen ook voorkomen 
bij enkele niet-hondenbezitters. 

informatie over het hondenbeleid 
De gemeente heeft op allerlei manieren informatie gegeven over het 
nieuwe hondenbeleid. We hebben de respondenten gevraagd of ze 
informatie hebben gezien of gekregen over het nieuwe hondenbeleid en 
hoe ze de informatievoorziening beoordelen. 
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Tabel 3.6 Informatiekanalen' 

wijze wai rop ~ 

Stadsberichten van de Gezinsbode 

wijkkrant 

brief gekregen 

: folder gekregen 

televisie (OOG TV) 

wijkwebsite 

aangesproken door een stads- of milieuwacht 

op een andere manier 

geen informatie gezien of gekregen 

n 

iedereen 

35% 

26% 

10% 

10% 

8% 

4% 

0% 

10% 

37% 

2.614 

hondenbezitters 1 

42% 

37% 

64% 

51% 

10% 

10% 

1% 

1% 

3% 

351 
•" Men mocht meerdere antwoorden geven 

De meeste stadjers hebben informatie over het gemeentelijke 
hondenbeleid uit de Gezinsbode of de wijkkrant. Van alle 
hondenbezitters heeft 82 procent daarnaast een brief en/of folder 
gekregen. 

Tabel 3.7 vermeldt de beoordeling van de verkregen informatie. De 
rubriek 'aangesproken door een stads- of milieuwacht' is in deze tabel 
niet vermeld, omdat dit door te weinig mensen is opgegeven als 
informatiebron. 

Tabel 3.7 Oordeel over de Informatievoorziening over het hondenbeleid 

respondenten 

iedereen 

hondenbezitters 

naar informatiekanaal 

wijkkrant 

wljlwebsite^ 

Stadsberichten van 
de Gezinsbode 

folder gekregen 

brief gekregen 

televisie (OOG TV) 

goed 

23% 

27% 

25% 

28% 

25% 

34% 

34% 

27% 

voldoende 

45% 

40% 

50% 

48% 

49% 

45% 

41% 

51% 

matig 

20% 

23% 

16% 

20% 

16% 

15% 

16% 

14% 

Slecht 

4% 

8% 

4% 

3% 

3% 

6% 

7% 

2% 

geen 
mening 

9% 

2% 

' Het kan de website van de eigen wijk betreffen, of de gemeentelijke website over de 
wijk. 

Bijna 70 procent van de respondenten beoordeelt de gemeentelijke 
informatievoorziening voldoende tot goed. Dit geldt voor zowel 
hondenbezitters als alle stadjers. Het meest positief en het meest 

Stadjers over het nieuwe hondenbeleid 2011 13 
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negatief oordelen de respondenten die een folder of een brief hebben 
gekregen. Dit zijn vooral de hondenbezitters\ 
Van de mensen die informatie via de wijkwebsite hebben gekregen 
beoordeelt eenvijfde van de mensen de informatievoorziening als matig 
tot slecht. 

Ten slotte hebben we gevraagd wat de stadjers de belangrijkste 
maatregeien vinden die in het hondenbeleid nog moeten worden 
geregeld. 

Tabel 3.8 De belangrijkste maatregeien die In het hondenbeleid nog moeten worden 
geregeld^' 

i maatregel 

betere handhaving van de regels 

meer pruUenbakken 

wel een plicht tot opruimen uitwerpselen In 
de hondengebieden 

meer uitlaat- en uitrengebieden 
beter onderhoud van de uitlaat- en 
uitrengebieden 

meer gebieden verboden voor honden 

betere markering van de uitlaatzones en 
uitrengebieden 

minder uitiaatzones en uitrengebieden 

geen (extra) maatregeien nodig 

weten het niet 

het maakt de respondent niet uit 

n 
'' Men mocht maximaal twee maatregeien kiezen 

Een drietal maatregeien wordt door bijna eenderde van alle mensen 
aangegeven als belangrijk: betere handhaving van de regels, meer 
pruUenbakken en ook in de hondengebieden opruimplicht. Deze mening 
wordt niet gedeeld door de hondenbezitters. Van deze drie onderwerpen 
zien zij alleen 'meer pruUenbakken' als een belangrijke maatregel. 
Hondenbezitters zien verder graag meer uitlaatzones en uitrengebieden. 

iedereen 

32% 

30% 

29% 

20% 

8% 

7% 

4% 

2% 

7% 

11% 

4% 

2619 

hondenbezitters 

7% 

61% 

3% 

59% 

20% 

1% 

5% 

1% 

9% 

1% 

1% 

353 

^ Ook personen die tijdens een wljkmarkt hebben gereageerd en wijkorganisaties 
hebben een brief ontvangen. 
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4. Conclusie 

Mening over honden 
De inwoners van de gemeente Groningen waarderen de aanwezigheid 
van honden over het algemeen positief. Honden zorgen voor 
ontspanning en het is gezond om met honden uitte gaan, vinden de 
stadjers. Minder mensen vinden dat honden zorgen voor een levendig 
straatbeeld en sociale veiligheid. 
Honden veroorzaken ook overlast. Er is overlast van hondenpoep en van 
niet-aangelijnde honden buiten de uitrengebieden. 

Met nieuwe hondenbeleid 
Het gemeentelijke hondenbeleid is bekend bij bijna tweederde van de 
bevolking. De meerderheid van de stadjers beoordeelt de 
informatievoorziening over het nieuwe hondenbeleid als voldoende tot 
goed. 
De gemiddelde stadjer denkt positiever over het nieuwe hondenbeleid 
dan de hondenbezitters. Een groter deel vindt dat de situatie erdoor is 
verbeterd en dat het instellen van de uitlaatzones en uitrengebeieden 
nodig en/of nuttig is. 
Er is een aantal maatregeien dat volgens de stadjers nog moet worden 
geregeld in het hondenbeleid. De belangrijkste zijn meer pruUenbakken 
voor het opruimen van de uitwerpselen, betere handhaving van de 
regels en meer uitlaatzones en uitrengebieden. De meeste stadjers willen 
ook opruimplicht voor uitwerpselen in de hondengebieden, de 
meerderheid van de hondenbezitters wil dat niet. 

Stadjers over het nieuwe hondenbeleid 2011 15 
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30 mei 2012. 

Nr. 8a. 

Evaluatie hondenbeleid. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van burgemeester en wethouders van 15 maart 2012 

GR 12.3007539; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I.  in te stemmen met de wijzigingen in het hondenbeleid; 

II. de verordening tot wijziging van de Algemene Plaatselijke Verordening 

Groningen 2009 vast te stellen en in werking te laten treden op 1 juli 2012; 

III. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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Raadsvoors te l /^^Gemeente 

\ j roningen 

Datum raadsvergadering 3 0 - 0 5 - 2 0 1 2 

Raadscommissie 

Datum raadscommissie 

Publiciteit 

Bijiagen 

Onderwerp 

Registratienr. 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder 

Steller 

Teiefoon 

E-mail 

GR12. 5 0 ' f ^<^ (-

Dashorst / Zijistra 

7668 
toon.dashorst@gronin 
gen.nl 

evaluatie rekenkamercommissie 

Publiekssamenvatt ing 

Er heeft een evaluatie van het functioneren van de rekenkamercommissie plaatsgevonden. Redenen 
hiervoor waren dat er zes jaar geleden voor een andere invulling van de rekenkamerfimctie is 
gekozen, er irmiiddels een landelijke evaluatie naar de rekenkamerfiinctie heeft plaatsgevonden en er 
een vacature van voorzitter ontstaat. De rekenkamercommissie was van oordeel dat het geen 
zelfevaluatie moest zijn, maar dat de raad het voortouw moest nemen. Het presidium heeft dit advies 
gevolgd. Er is een extern bureau ingeschakeld dat onder begeleiding van een drietal raadsleden de 
evaluatie heeft uitgevoerd. Uit de evaluatie blijkt dat onder de ondervraagden op een aantal terreinen 
eenzelfde beeld leeft t.a.v. de rekenkamerfimctie. Op basis van dat beeld wordt een tweetal 
mogelijke toekomstige invullingen van de rekenkamerfimctie geschetst; te weten: een gemengde 
rekenkamercommissie (met op onderdelen een andere uitoefening van taken dan nu het geval is) en 
de rekenkamer als onderzoeksbureau voor de raad. Voorgesteld wordt door te gaan met de huidige 
rekenkamercommissie maar met een andere werkwijze. 

Voorgesteld besluit 

I. de gemeenschappelijke noemer uit het eindverslag evaluatie rekenkamercommissie, zoals 
weergegeven op pagina 2 van het eindverslag te onderschrijven; 

II. de aanvullende punten op de gemeenschappelijke noemer, zoals geformuleerd op pagina 2 
van het eindverslag evaluatie rekenkamercommissie te onderschrijven; 

III. in de toekomst door te gaan met de rekenkamercommissie in de huidige vorm, maar met een 
andere werkwijze zoals omschreven op pagina 3 van het eindverslag evaluatie 
rekenkamercommissie; D 

IV. de rekenkamercommissie te verzoeken met een voorstel te komen hoe de andere werkwijze, 
zoals verwoord in het voorstel te realiseren. 

Inleiding 

In 2005 / 2006 heeft er voor het laatst een zelfevaluatie van de rekenkamercommissie 
plaatsgevonden. Toen is door de raad gekozen voor een rekenkamercommissie bestaande uit zowel 
raadsleden als exteme leden en met een exteme voorzitter. Ook is toen een bepaalde werkwijze 
afgesproken die is vastgelegd in het reglement van orde van de rekenkamercommissie. We zijn 

file:///jroningen
http://gen.nl


 

Raadsvoorstel - Evaluatie rekenkamercommissie

357

inmiddels bijna zes jaar verder, er is een landelijk onderzoek uitgebracht naar het fimctioneren van 
de lokale rekenkamers en de huidige voorzitter, dhr. Gerard Johanns, neemt dit voorjaar afscheid. Er 
zijn dus meerdere redenen om naar het functioneren van de rekenkamercommissie te kijken, te 
evalueren en te onderzoeken of zaken kuimen worden verbeterd. 

Beoogd resultaat 

Een zodanige invulling van de rekenkamerfiinctie dat deze bij draagt aan de versterking van de 
kaderstellende en controlerende rol van de raad. 

Kader 

De wettelijke kaders van dit voorstel zijn gelegen in de artikelen 81a t/m 81 o van de Gemeentewet 
en de verordening gemeentelijke rekenkamercommissie. 

Argumenten/afweglngen 

Uit het verslag van de discussiebijeenkomst blijkt dat centraal discussiepunt de onderwerpkeuze is. 
De rekenkamer zou meer vraaggericht moeten werken en op verzoek van de raad onderzoek 
verrichten. Tegelijkertijd wordt er gehecht aan een onafhankelijke rekenkamer die naar eigen 
goeddunken onderwerpen kiest en zorgt voor een "verrassende blik". Naast een betere aansluiting 
bij de belevingswereld van de raad zijn een betere aansluiting bij de actualiteit en een snellere 
doorlooptijd van de onderzoeken belangrijke wensen. 

In de evaluatie wordt het voorstel gedaan om voor wat betreft het toekomstig functioneren van de 
rekenkamerfiinctie te kiezen uit twee scenario's, te weten: een gemengde rekenkamercommissie + 
of de rekenkamer als onderzoeksbureau voor de raad. 

Gemengde rekenkamercommissie + 
"Er is net als in de huidige situatie een gemengde rekenkamercommissie met een exteme voorzitter, 

raadsleden en exteme leden. De rekenkamercommissie voert voomamelijk onderzoek uit in opdracht 
van de raad. Daamaast hebben de exteme leden de mogelijkheid om onafhankelijk van vragen uit de 
raad zelf onderzoeksonderwerpen te kiezen. Voor dit type onderzoek wordt expliciet budget 
gereserveerd. 

De rekenkamer als onderzoeksbureau voor de raad 
"De rekenkamerfunctie wordt belegd bij een directeur die in opdracht van de raad onderzoek 
uitvoert en daarvoor zelf de benodigde expertise en capaciteit organiseert. Voor een goede 
aansluiting bij de taal en belevingswereld van de raad wordt de raad actief betrokken in de 
begeleiding en uitvoering van het rekenkameronderzoek. Ook binnen dit directeursmodel kan 
expliciet budget worden gereserveerd voor onderzoek dat de directeur vanuit zijn of haar 
onafhankelijke positie zelf initieert." 

Door de begeleidingscommissie wordt geen voorstel gedaan om te kiezen uit een van beide 
scenario's. Voorgesteld wordt om de huidige rekenkamerfunctie te handhaven, maar wel met het 
verzoek anders te gaan werken. Elementen daarbij een grotere betrokkenheid van de raad, een 
nauwere aansluiting bij de actualiteit, een snellere doorlooptijd van onderzoeken. Belangrijk is dat 
zichtbaar is dat de rekenkamerfunctie een bijdrage levert aan de kaderstellende en controlerende rol 
van de raad. 
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Redenen voor dit voorstel: Voor beide scenario's geldt dat gelet op de huidige budgetten realisering 
lastig is. Groningen heeft een beperkt budget (zie paragraaf financiele consequenties). Een andere 
reden, nog belangrijker, is dat uit de discussie geen duidelijke keus naar voren komt. Over een aantal 
aspecten is men het eens, maar over de vorm die daarbij het beste past zijn er duidelijk verschillen 
van inzicht. 

[Vlaatschappelijk draagvlak/part ic ipat ie 

Het voorstel is voorgelegd aan de huidige rekenkamercommissie. Zij komen met een afzonderiijke 
reactie. 

Financiele consequenties 

Vooreerst worden er geen voorstellen gedaan om het huidige budget van de rekenkamerfunctie te 
verhogen. Het budget bestaat uit meerdere componenten. € 45.000, - (extern onderzoek en 
vergoeding voorzitter en exteme leden). In de praktijk is € 30.000, - beschikbaar voor onderzoek. 
Daamaast wordt op papier de rekenkamerfunctie voor 1 fte vanuit de griffie ondersteund. In de 
praktijk komt de ondersteuning neer op een 0,5 fte. Met het beschikbare budget behoort Groningen 
tot de gemeenten met het laagste bedrag per inwoner. Vraag is: kuimen met het beschikbare budget 
de ambities worden waargemaakt? 

Realisering en evaluatie 

Indien wordt ingestemd met de voorstellen kan begormen worden met de werving van een nieuwe 
voorzitter. Een belangrijke taak van de nieuwe voorzitter zal zijn sturing te geven aan een 
veranderende werkwijze. De veranderende werkwijze zal, indien noodzakelijk, zijn weerslag vinden 
in een wijziging van de verordening op de rekenkamercommissie. De rekenkamercommissie wordt 
gevraagd met een voorstel hiertoe te komen. De inhoud van het voorstel wordt getoetst aan de 
uitkomsten van de evaluatie. Eerst dan wordt ook bezien of de voorgestelde veranderingen binnen 
het huidige budget zijn te realiseren. 

Bijiagen: 

1 Partners en Propper: eindverslag evaluatie rekenkamercommissie 
2 Partners en Propper: beoordelingscriteria en scenario's 
3 Partners en Propper: 'foto' evaluatie rekenkamercommissie 
4 Reactie Rekenkamercommissie Groningen op voorstel en eindverslag (volgt) 
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QifLa^ I 

Eindverslag 

EVALUATIE REKENKAMERCOMMISSIE 
GRONINGEN 

EINDVERSLAG VAN DE DISCUSSIEBIJEENKOMST METDE RAAD NAAR 

AANLEIDING VAN FOTO EN SCENARIO'S TOEKOMSTIGE INVULLING VAN 

DE REKENKAMERFUNCTIE IN GRONINGEN - 15 MAART 2012 

Aan 

De gemeenteraad van Groningen 

Ter attentie van de begeleidingsgroep evaluatie rekenkamercommissie 

Referentiecode 106.004.01 

Van 

Dr. Igno Propper 
Drs.Jurgen deJong 

Vught, 21 maart 2012 

PARTNERS+PROPPER 
DENKERS EN DOENERS VOOR DE PUBLIEKE ZAAK 

MARKTVELD 26 . 5161 EB VUGHT WWW.PARTNERSENPROPPER.NL 

POSTBUS 115 . 5260 AC VUGHT INFO^PARTNERSENPROPPER.NL 

TELEFOON (073) 658 70 80 KVK 33300373 
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PARTNERS+PROPPER 
DENKERS EN DOENERS VOOR DE PUBLIEKE ZAAK 

1 Inleiding 
Het presidium van de gemeente Groningen heeft opdracht gegeven om een evaluatie uit 
te voeren van de rekenkamercommissie. Aanleiding hiervoor zijn het aanstaande 
afscheid van de huidige voorzitter van de rekenkamercommissie en de recent 
uitgevoerde evaluatie van lokale rekenkamers in opdracht van het ministerie van 
Binnenlandse Zaken. Het presidium heeft Partners+Propper opdracht verleend om de 
evaluatie uit te voeren, met als doel de raad te ondersteunen bij het articuleren van de de 
toekomstige ambities voor het rekenkamerwerk en het afwegen van verschillende 
modellen die daarbij passen. 

Met de begeleidingsgroep voor de evaluatie zijn twee eindproducten afgesproken: 
1 Een evaluatierapport. Daarbij is gekozen voor een korte en krachtige rapportage in 

de vorm van twee posters: 
- een 'foto'vande rekenkamercommissie met aandacht voor het functioneren, 

de doorwerkingvan rekenkamerrapporten en de voorwaarden/context 
waarbinnen de rekenkamercommissie functioneert; 
vier scenario's voorde toekomstige invulling van de rekenkamerfunctie, met 
een gemeenschappelijke noemer en een aantal beoordelingscriteria om devier 
scenario's ten opzichte van elkaar afte wegen. 

2 Een verslag van de discussiebijeenkomst met een vertegenwoordigingvan de raad 
over het evaluatierapport (gehouden op 15 maart 2012). 

Vooru ligt het verslag van de discussiebijeenkomst. Hierin doen we kort verslag van de 
opvattingen en suggesties naar voren zijn gebracht en formuleren we op basis daarvan 
een advies voor de toekomstige invulling van de rekenkamerfunctie. Ter informatie zijn 
de vraagstelling voor de evaluatie en het toegepaste evaluatiekader opgenomen in de 
bijlage. 

2 Bespreking van de foto 
Bij de start van de bijeenkomst was er gelegenheid om vragen te stellen overde 'foto'van 
de huidige situatie. Na beantwoording van enkele verhelderende vragen is de foto 
aanvaard als uitgangspunt voor de discussie over de toekomstige invulling van de 
rekenkamer. 

3 Toekomstige invulling van de rekenkamerfunctie 

Gemeenschappelijke noemer 
Tijdens de evaluatie is naar voren gekomen dat er over verschillende keuzes rond de 
ambities met het rekenkamerwerk, typen onderzoek en het profiel van de rekenkamer 
brede overeenstemming bestaat onder alle betrokkenen (rekenkamer, raad, college en 
ambtelijke organisatie). Deze punten vormen de gemeenschappelijke noemer in alle vier 
scenario's en zijn terug te vinden op de tweede poster. 
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PARTNERS+PROPPER 
DENKERS EN DOENERS VOOR DE PUBLIEKE ZAAK 

DE GEMEENSCHAPPELIJKE NOEMER UIT DE EVALUATIE (TWEEDE POSTER) 

Ambities - Ondersteuning van onafhankelijke oordeelsvorming bij de raad ten 
opzichte van het college. 

- Versterking van de controlerende rol van de raad. 
- Lessen worden geadresseerd aan de raad, het college en de 

ambtelijke organisatie. 
Type onderzoek - Vooral kleine en snelle onderzoeken aansluitend bij de actualiteit. 
en focus - Terugkijken en vooruitkijken. 

- Primaire focus op maatschappelijke effecten van beleid en 
kwaliteit van processen en procedures. 

Profielen - De rekenkamer komt onafhankelijk tot haar oordelen. 
werkwijze - Goede kennis van de Groningse situatie, maar er ook voldoende 

van los staan. 
- Tijd en middelen vooral inzetten voor onderzoek en zo min 

mogelijk voor vergaderen. 

In de discussiebijeenkomst is deze gemeenschappelijke noemer verder aangevuld met 

de volgende punten: 

1 De rekenkamer en rekenkameronderzoek moet gezaghebbend zijn. Dat vraagt om 

een rekenkamer die zichtbaar is voor de raad en rapporten opievert die indruk 

maken en doorwerken. Ieder rekenkameronderzoek verdient actieve behandeling in 

de commissie en moet leiden tot een raadsbesluit. 

2 Onderwerpkeuze dient volstrekt transparant plaats te vinden. Onderwerpkeuze door 

de raad vindt in een openbaar debat plaats. BiJ onderwerpkeuze door de 

rekenkamer(commissie) legt deze hier actief en helder verantwoording over af op 

basis van vastgestelde selectiecriteria. 

3 Veel fracties hechten waarde aan het huidige lidmaatschap van raadsleden van de 

rekenkamercommissie. Dit wordt als waarborg gezien voor een goede aansluiting 

van het rekenkamerwerk bij taal en belevingswereld van de raad. 

Discussiepunt: onafhankelijkheid van onderwerpkeuze 
Centraal discussiepunt is de onafhankelijkheid van onderwerpkeuze. Een groot deel van 

de fracties vindt het wenselijk dat de raad zelf actief regie voert over het 

rekenkamerwerk. Dat betekent dat de rekenkamerwerk in eerste instantie vooral 

vraaggericht werkt en op verzoek van de raad onderzoek verricht. Tegelijkertijd hechten 

fracties aan een onafhankelijke rekenkamer die naar eigen goeddunken onderwerpen 

kiest en zorgt voor een 'verrassende blik'. Waar precies de balans moet liggen (met als 

uitersten: onderwerpkeuze volledig door de raad of volledig door de rekenkamer), moet 

nog verder worden uitgewerkt tijdens de raadsbehandeling. 
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PARTNERS+PROPPER 
DENKERS EN DOENERS VOOR DE PUBLIEKE ZAAK 

Advies voor de toekomstige invulling van het rekenkamerwerk 
We presenteerden op basis van de evaluatie vier scenario's voor de toekomstige invulling 
van de rekenkamerfunctie: 
I De slapende rekenkamer (op afroep) 
II Een gemengde rekenkamercommissie 
III De maximaal onafhankelijke rekenkamer 
IV De rekenkamer als onderzoeksbureau van de raad 

Na de discussiebijeenkomst concluderen we dat scenario i op voorhand afvalt. Omdat er 
behoefte is aan een gezaghebbende en zichtbare rekenkamer ligt een slapende 
rekenkamer niet voor de hand. Alles overziend zijn de drie overblijvende scenario's terug 
te brengen naartwee varianten die naar ons idee beide bij de Groningse situatie passen. 
We adviseren de raad een keuze te maken uit deze twee varianten. 

1 EEN GEMENGDE REKENKAMERCOMMISSIE+ (COMBINATIE SCENARIO I I , III EN IV) 

Er is net als in de huidige situatie een gemengde rekenkamercommissie met een externe 
voorzitter en externe leden. De rekenkamercommissie voert voomamelijk onderzoek uit 
in opdracht van de raad. Daarnaast hebben we externe leden de mogelijkheid om 
onafhankelijk van vragen uit de raad zelf onderzoeksonderwerpen te kiezen. Zij 
verantwoorden aan de raad hoe die onderwerpkeuze tot stand komt. Voor dit type 
onderzoek wordt expliciet budget gereserveerd. 

2 DE REKENKAMER ALS ONDERZOEKSBUREAU VOOR DE RAAD (SCENARIO IV) 

De rekenkamerfunctie wordt belegd bij een directeur die in opdracht van de raad 
onderzoek uitvoert en daarvoor zelf de benodigde expertise en capaciteit organiseert. 
Voor een goede aansluiting bij de taal en belevingswereld van de raad wordt de raad 
actief betrokken in de begeleiding en uitvoering van het rekenkameronderzoek. Ook 
binnen dit directeursmodel kan expliciet budget worden gereserveerd voor onderzoek 
dat de directeur vanuit zijn of haar onafhankelijke positie zelf initieert. 
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Bijlage: vraagstelling en evaluatiekader 

Doel- en vraagstelling 

Doelstelling 
1 Inzicht krijgen in het functioneren en de effectiviteit van de rekenkamercommissie 

en de bijdrage die de rekenkamercommissie daarmee levert aan de kaderstellende 

en controlerende rol van de raad. 

2 Inzicht krijgen in relevante keuzes voorde toekomstige invulling van de 

rekenkamercommissie inclusief de voor- en nadelen van deze keuzes. 

3 Het faciliteren van de raad in het komen tot een visie over de gewenste toekomstige 

vormgeving van de rekenkamerfunctie. 

Vraagste l l ing 

(A) EVALUATIE 

1 In hoeverre functioneert de rekenkamercommissie naar behoren en naar 

tevredenheid van alle betrokkenen (raad, rekenkamercommissie, college, 

ambtelijke organisatie)? 

Daarbij komen in ieder geval de volgende onderwerpen aan de orde: 

- de werkwijze zoals vastgelegd in het reglement van orde; 

- de vergaderpraktijk van de rekenkamercommissie; 

- de onderwerpkeuze en detotstandkomingvan onderzoeksplannen; 

- hetonderzoeksproces; 

- de ambtelijke ondersteuning; 

- de werkrelatie en samenwerking van de rekenkamercommissie metde raad, 

het college en de ambtelijke organisatie. 

2 Wat levert het rekenkameronderzoek op: wat is de doorwerking ervan? 

- Wat is de doorwerkingvan rekenkameronderzoeken. In hoeverre werken 

rekenkamerrapporten door in besluitvorming van raad en college? En 

vervolgens: werken deze door in uitvoering en uiteindelijk tot verbeteringen in 

de praktijk 

- Worden er algemene lessen getrokken uit rekenkameronderzoek en werken 

onderzoeken ook door op andere dossiers? 

- In welke mate ondersteunt het rekenkamerwerk de kaderstellende en 

controlerende rol van de raad? 
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(B) TOEKOMSTGERICHTE VERKENNING 

3 Weike keuzemogelijkheden en varianten zijn ervoor het inrichten van de 
rekenkamerfunctie en wat zijn hiervan de consequenties? 
- Wat zijn de keuzemogelijkheden en de varianten en wat betekenen deze voor 

de samensteiiing van de rekenkamercommissie, het profiel voor een eventueel 
te werven externe voorzitter, de ambtelijke ondersteuning en de kosten? 

- Wat zijn de voor- en nadelen van deze varianten? 

4 Wat zijn de wensen ten aanzien van het functioneren van de rekenkamercommissie 
en het rekenkameronderzoek bij de raad, de rekenkamercommissie zelf en het 
college? 

Evaluatiekader 

CRITERIAVOOR HET FUNCTIONEREN VAN DE REKENKAMERCOMMISSIE 

1 De werkwijze die in het reglement van orde is vastgelegd, wordt in de praktijk 
feitelijk gevolgd en functioneert naartevredenheid van raad, rekenkamercommissie 
en college. 

2 De rekenkamercommissie is zodanig samengesteld dat er voldoende expertise, 
competenties en vaardigheden aanwezig zijn op het gebied van onderzoek, het 
functioneren van de lokale politick en organisatie, politiek-bestuurlijke sensitiviteit 
en communicatie. 

3 Er wordt constructief samengewerkt: 
- tussen de leden van de rekenkamercommissie onderling; 
- tussen de rekenkamercommissie enerzijds en de raad, het college en de 

ambtelijke organisatie anderzijds. 

4 Onderzoeken worden professioneel begeleid door de rekenkamercommissie en 
efficient uitgevoerd. 

5 De rekenkamercommissie beschikt over voldoende middelen om haar werk 
optimaal te doen, zoals voldoende budget, ambtelijke ondersteuning en capaciteit. 



 

Raadsvoorstel - Evaluatie rekenkamercommissie

366

PARTNERS+PROPPER 
DENKERS EN DOENERS VOOR DE PUBLIEKE ZAAK 

CRITERIAVOOR DE DOORWERKING VAN REKENKAMERONDERZOEK 

6 Het rekenkameronderzoek werkt feitelijk door (zie de 'doorwerkingsladder' in figuur 

1). 

Weinig doorwerking 

1 
Veel doorwerking 

Niveaus van doorwerking van rekenkameronderzoek 

1 Raadsleden nemen kennis van het Rekenkameronderzoek 

en lezen het rapport. 

2 De raad agendeert het onderzoek. 

3 Discussie over het onderzoek en het onderwerp ervan (het 

onderzoek is meer dan hamerstuk). 

4 De conclusies en aanbevelingen werken door in de 

besluitvorming doorde raad (en het college). 

5 Feitelijke uitvoering van aanbevelingen door raad en college 

in organisatie, beleid en dienstverlening. 

6 Aanbevelingen leiden tot verbetering in de praktijk, 

bijvoorbeeld doordat het probleem waarop de aanbeveling 

is gericht wordt opgelost. 

7 Er worden door de raad en het college algemene lessen getrokken uit 

rekenkameronderzoek, breder dan alleen het onderwerp waar een onderzoek over 

gaat. Rekenkameronderzoek heeft met andere woorden ook meerwaarde voor 

andere dossiers. 

8 Rekenkameronderzoek ondersteunt de kaderstellende en controlerende rol van de 

raad. 

Leidraad voor de toekoms tge r i ch te ve rkenn ing 

Voorde toekomstgerichte verkenning is een afwegingskader gebruikt met een aantal 

kernkeuzes voor de inrichting van de rekenkamerfunctie. Voor ieder van de elf 

kernkeuzes hebben we enkele keuzemogelijkheden uitgewerkt die met respondenten in 

deze evaluatie zijn doorgenomen. 

DE KERNKEUZES SAMENGEVAT 

1 Welke ambities bedientde rekenkamerfunctie? 
2 Wat is het directe nut van de rekenkamerfunctie voor de raad 
3 Wat is de doelgroep van de rekenkamerfunctie? 
4 Op welke onderwerpen richt de rekenkamerfunctie zich? 
5 Wie heeft een stem in de onderwerpkeuze? 
6 Welke diepgang en typen onderzoek? 
7 Spiegelend ofrealisatiegericht onderzoek? 
8 Welke model? 
9 Rekenkamer of rekenkamercommissie? 
10 Hoe is ondersteuning en secretariaat georganiseerd? 
11 Zelfdoenofuitbesteden? 
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KERNKEUZE 1 WELKE AMBITIES BEDIENT DE REKENKAMERFUNCTIE? 

1 Versterken controle via onafhankelijke positie ten opzichte van het college 
a) Onafhankelijke informatiepositie 
b) Vrij zonder binding (door inkapseling / tunnelvisie) 

2 Versterken controle op 
a) Realiseren maatschappelijke effecten 
b) Uitvoeringsprestaties 
c) Inzet (budgettaire) middelen conform kaders 
d) Optreden /handelwijzen van college (en ambtelijke organisatie) 

3 Versterken controlerende rol combineren met 
a) Versterken politieke sturing, inclusief tijdig heroverwegen en bijsturen, 

alsmede evaluatie ex ante 
b) Versterken volksvertegenwoordiging: beter zicht op impact van beleid en 

bestuurvanuit optiek samenleving 
4 Overig, namelijk 

KERNKEUZE 2 WAT is MET DIRECTE NUT VAN DE REKENKAMERFUNCTIE VOOR DE RAAD? 

1 De geprogrammeerde blik van buiten: 
a De raad schakelt de rekenkamer in en geeft opdracht voor specifieke 

onderzoeken waar de raad op dat moment behoefte aan heeft (onderwerp en 
vraagstelling worden bepaald door de raad, kan zowel eenmalig of structured). 

b De raad schakelt de rekenkamer in ten behoeve van contra-expertise of'second 
opinion' bij belangrijke dossiers. 

2 De verrassende blik van buiten: 
c De rekenkamer heeft toegevoegde waarde doordat er ook ruimte is voor eigen 

onderwerpen en vragen. 
d Overig nut, namelijk.... 

KERNKEUZE 3 WAT IS DE DOELGROEP VAN DE REKENKAMERFUNCTIE? 

a Uitsluitend de raad. 
b Raad, college en ambtelijke organisatie. 
c Gemeentebestuur en verbonden partijen. 
d Gemeentebestuur, verbonden partijen en andere samenwerkingspartners. 
e Overig, namelijk... 

KERNKEUZE 4 OP WELKE ONDERWERPEN RIGHT DE REKENKAMERFUNCTIE ZICH? 

a De maatschappelijke effecten van beleid. 
b De kwaliteit van processen of procedures. 
c De bedrijfsvoering door college en ambtelijke organisatie. 
d Overige, namelijk.... 

KERNKEUZE 5 WIE HEEFT EEN STEM IN DE ONDERWERPKEUZE? 

a Raad 
b College / ambtelijke organisatie 
c Burgers, maatschappelijke organisaties 
d Overige, namelijk 
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KERNKEUZE 6 WELKE DIEPGANG EN TYPEN ONDERZOEK? 

a Een studie: grote diepgang, zware onderbouwing, langere dooriooptijd. 
b Een snelle schouw (quick scan): minder diepgang, onderbouwing volgens wat op 

eerste gezicht plausibel is, kortere dooriooptijd. 
c Signalement: diepgang en onderbouwing afhankelijk van expertoordeel en wat in 

zeer korte tijd naar boven gehaald kan worden. 
d Overige, namelijk.. 

KERNKEUZE 7 SPIEGELEND OF REALISATIEGERICHT ONDERZOEK? 

a Spiegelend onderzoek: wat ging er goed er wat kan er beter, in het licht van doelen 
en normen (vastgesteld in hetverieden)? 

b Realisatiegericht onderzoek: wat zijn toekomstige ambities en welke lessen zijn er 
uit het verieden te trekken om deze ambities te realiseren? 

c Gemengd... 

KERNKEUZE 8 WELK MODEL? 

a Een directeur (die gehele rekenkamerfunctie voor zijn of haar rekening neemt). 
b Externe voorzitter en externe leden. 
c Externe voorzitter, externe leden en aantal raadsleden. 
d Externe voorzitter en een aantal raadsleden. 
e Overig, namelijk... 

KERNKEUZE g REKENKAMER OF REKENKAMERCOMMISSIE? 

a Een Rekenkamer- die formeel zwaar is opgetuigd met wettelijke voorschriften en 
waarborgen. 

b Een Rekenkamercommissie - waarin u vrij bent in de invulling daarvan. 

KERNKEUZE IO HOE IS ONDERSTEUNING EN SECRETARIAAT GEREGELD? 

a Intern via de griffie, met voomamelijk secretariele taken 
b Zie a, maar dan ook met onderzoekstaken 
c Extern, met voomamelijk secretariele taken 
d Zie c, maar dan ook met onderzoekstaken 

KERNKEUZE I I ZELF DOEN OF UITBESTEDEN? 

a Volledig zelf uitvoeren. 
b Uitbesteden onderzoek en opstellen rapport van bevindingen. Zelf formuleren 

conclusies en aanbevelingen. 
c Volledig uitbesteden. 

(Eventueel: met invloed op conclusies en aanbevelingen door als begeleidingsgroep 
van het onderzoek te fungeren). 
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30 mei 2012. 

Nr. 8b. 

Evaluatie rekenkamercommissie. 

 

 

 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN; 

 

Gezien het voorstel van het presidium van 26 april 2012 

GR 12.3074770; 

 

HEEFT BESLOTEN: 

 

I. de gemeenschappelijke noemer uit het eindverslag evaluatie rekenkamer-

commissie, zoals weergegeven op pagina 2 van het eindverslag te 

onderschrijven; 

II. de aanvullende punten op de gemeenschappelijke noemer, zoals geformuleerd 

op pagina 2 van het eindverslag evaluatie rekenkamercommissie te 

onderschrijven; 

III. in de toekomst door te gaan met de rekenkamercommissie in de huidige vorm, 

maar met een andere werkwijze zoals omschreven op pagina 3 van het 

eindverslag evaluatie rekenkamercommissie; 

IV. de rekenkamercommissie te verzoeken met een voorstel te komen hoe de andere 

werkwijze, zoals verwoord in het voorstel te realiseren. 

 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 30 mei 2012. 

 

De griffier, De voorzitter, 

 

 

 

drs. A.G.M. (Toon) Dashorst. dr. J.P. (Peter) Rehwinkel. 
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n t e 

B e s t u u r s d i e n s t 

Afdeling Directiesecretariaat 
steiier R.J. Bakker 

Onderwerp Pilot ambtelijk horen bij bezwaarsehriftprocedure SOZAW' 

vnrorfinsen °̂-

DZAWfe- ^ 

a d r e s 

Postbus 1125 

9701 BC Groningen 

e-mail: 

szw@gronlngen.nl 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon ( 0 5 0 ) 3 6 7 5 1 1 3 Blilage(n) -

Datum o n i n n 7(117 Uw brief van -

Onskenmerk S Z 1 2 . 3 0 5 5 1 2 3 

Uw kenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

In de vergadering van de commissie Werk&Inkomen van 11 april 2012 heeft 
wethouder Pastoor u in kennis gesteld van ons besluit van 10 april 2012 om 
een pilot te starten met het ambtelijk horen in de bezwaarschriftprocedure bij 
de dienst SOZAWE. De heer Rutte van de fi-actie van de W D , vroeg onze 
afwegingen inzichtelijk te maken die tot dit besluit hebben geleid en naar de 
criteria die wij bij de evaluatie van de pilot zullen hanteren. In deze brief 
geven wij u onze reactie. 

Aanleiding voor het starten van de pilot 
In de bezwaarschriftprocedure bij de dienst SOZAWE wordt voor het horen 
van burgers en de advisering aan het ons college een exteme commissie 
ingezet. Deze werkwijze is zorgvuldig maar, als gevolg van veel 
processtappen en wachtmomenten, ook duur en tijdrovend. We hebben 
geconstateerd dat als gevolg van het vroegtijdige contact tussen de jvuidisch 
medewerker en de indiener van het bezwaarschrift, veel zaken in de voorfase 
kunnen worden opgelost. Waar dat niet het geval is en de procedure bij de 
bezwaarschriftencommissie wordt voortgezet, verschijnt ca. 40% van de 
uitgenodigde burgers niet bij de commissie. Van de adviezen die de 
commissie geeft, wijkt de commissie in slechts 4% van de gevallen ten 
voordele van de burger af van het advies van de juridisch medewerker. De 
meerwaarde van de inzet van de commissie is daarmee niet in alle gevallen 
even groot. Dit heeft ertoe geleid dat wij een nieuwe werkwijze hebben 
bedacht waarbij de bezwaarschriftencommissie alleen in bepaalde gevallen 
wordt ingezet. 

Opzet van de pilot 
In de nieuwe werkwijze maken wij een onderscheid in bezwaarschriften die 
voor horen en advisering aan de bezwaarschriftencommissie worden 
voorgelegd en bezwaarschriften waarbij een juridisch medewerker wordt 

SE.4.C 

mailto:szw@gronlngen.nl
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Onderwerp pilot ambtelijk horen bij bezwaarschriftprocedure 
SOZAWE 

belast met het horen en de advisering. Wij zien een belangrijke rol voor de 
commissie weggelegd bij zaken waarin sprake is van meer beleidsruimte 
en/of de beoordeling van het feitencomplex cruciaal is. Te denken valt aan 
opgeiegde maatregelen vanwege het niet nakomen van verplichtingen of 
beeindiging van de uitkering vanwege fraude. Dit zijn in de regel procedures 
waarin de beiangen voor de burger groot zijn. Bovendien staat de verhouding 
tussen de burger en de gemeente in deze zaken vaak onder spanning. Het 
inschakelen van een exteme adviescommissie kan het vertrouwen van de 
burger in de besluitvorming vergroten. Daar waar een juridisch medewerker 
wordt ingezet is dit altijd een medewerker die niet is betrokken bij de 
primaire besluitvorming. 
Alles tegen elkaar afwegend zijn wij van mening dat in het proces van 
bezwaarschriftafhandeling in de pilot, de gewenste objectiviteit is geborgd en 
dat dit proces met voldoende waarborgen is omkleed. 

De werkwijze in de pilot wordt door meer gemeenten toegepast, waaronder 
de gemeente Rotterdam. De opzet van de pilot is afgestemd met de 
bezwaarschriftencommissie. Verder hebben wij de Ombudsman om advies 
gevraagd. Zij kan zich vinden in de werkwijze die we in deze pilot willen 
toepassen. Als de pilot succesvol is en we deze werkwijze definitief kuimen 
invoeren, dan levert dit ons een stmcturele besparing op van ca. € 100.000,-. 

Onderzoek naar resultaten van de pilot 
Gezien de belangrijke ftinctie die de bezwaarschriftprocedure binnen de 
rechtsbescherming heeft, willen we in deze kwestie niet over een nacht ijs 
gaan. We willen onderzoeken wat de resultaten van de pilot zijn omdat veel 
van de argumenten voor of tegen ambtelijk horen geen betrekking hebben op 
de juridische inhoud of de besparingsmogelijkheden, maar op de perceptie en 
acceptatie van de burger. In die hoek liggen ons inziens ook de risico's. Als 
de burger het idee heeft dat hij niet gehoord is en zijn bezwaar niet serieus 
genomen is, dan zal dit leiden tot verlies van vertrouwen in de gemeente en 
uiteindelijk tot meer vervolgprocedures. 

Onderzoek & Statistiek Groningen zal onderzoek doen naar de resultaten van 
de pilot. De centrale onderzoeksvraag luidt als volgt: 

Is er verschil in de mate van tevredenheid bij burgers die door de commissie 
SZW zijn gehoord en burgers die door een juridisch medewerker zijn 
gehoord, in verband met het door hun ingediende bezwaarschrift? Op welke 
aspecten is er sprake van verschil in tevredenheid tussen beide groepen? 

De centrale onderzoeksvraag valt uiteen in deelvragen. Onderzocht wordt hoe 
de burger de procedure heeft beleefd in termen van: 
- snelheid van de procedure; 
- zich gehoord voelen; 
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- correcte bejegening; 
- duidelijke informatie; 
- invoelend vermogen/betrokkenheid; 
- probleemoplossende houding/meedenken; 
- onafhankelijkheid van de hoorconmiissie/ambtenaar tijdens de hoorzitting; 
- acceptatie van de uitkomst. 

De pilot start op 1 juni 2012 en duurt maximaal 6 maanden. Wij verwachten 
dat de resultaten van het onderzoek in januari 2013 beschikbaar zijn. Over de 
onderzoeksresultaten en het vervolg na de pilot zullen wij u schriftelijk 
informeren. 

Wij hopen u met deze brief van voldoende informatie te hebben voorzien. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de/bi»gemeester, 
^ (Peter) Rehwinkel 

de secretaris, 
drs. M. 



 

Motie 21) van VVD en CDA ‘Onafhankelijke rechtsbescherming’ wordt . . .
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